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Αθήνα, σήµερα στις 13 Φεβρουαρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και
ώρα 10.06,’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑ-
ΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα �ε την από 12-2-2024 ε-
ξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν �ε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της �ΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
12-2-2024 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο της πρότασης
του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/
24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997), όπως ισχύουν».)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων: «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθ-
µίσεις για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη
φυτοϋγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα τροφίµων και
άλλες διατάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 8 Φεβρουαρίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μαρία -

Ελένη Σούκουλη - Βιλιάλη για δεκαπέντε λεπτά.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα σε όλες και όλους. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγουµε προς συζήτηση και

ψήφιση στην Ολοµέλεια του ελληνικού Κοινοβουλίου το σχέδιο
νόµου µε τίτλο «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµί-
σεις για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για φυ-
τοϋγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα τροφίµων και
άλλες διατάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης».

Ένα σχέδιο νόµου που αποσκοπεί στη βελτίωση του νοµοθετι-
κού πλαισίου σε διάφορα πεδία εφαρµοσµένης αγροτικής πολι-

τικής. Ένα σχέδιο νόµου που υποδεικνύει ότι τα υπαρκτά προ-
βλήµατα των αγροτών µας επιλύονται µε µεθοδικότητα, µε σο-
βαρότητα κι όχι µε ανέξοδες υποσχέσεις ή πολιτικούς θεατρι-
νισµούς. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµασία της έγκαιρης και
διαρκούς επικαιροποίησης και βελτίωσης του νοµοθετικού πλαι-
σίου αποτελεί κοµβική προϋπόθεση για την αποτελεσµατική από-
κριση στις σύγχρονες προκλήσεις που αντιµετωπίζει ο πρω-
τογενής τοµέας. Ένας τοµέας όπου η ευµεταβλητότητα αποτελεί
δοµική παράµετρο στη λειτουργία της αγροτικής παραγωγικής
διαδικασίας. Και εµείς οφείλουµε να τους προσφέρουµε αποτε-
λεσµατικά εφόδια, προκειµένου να προσαρµοστούµε στο σήµερα
µε το βλέµµα στραµµένο στο αύριο και φυσικά αφήνοντας στο
περιθώριο τους µάγους της Αντιπολίτευσης που είναι έτοιµοι µε
το µαγικό τους ραβδί να εξαφανίσουν την κλιµατική αλλαγή, την
ενεργειακή, την αγροδιατροφική ακόµα και τη γεωπολιτική κρίση
ίσως µε ένα νόµο κι ένα άρθρο.

Το σχέδιο νόµου αποτελείται από έξι µέρη συνολικά και περι-
γράφονται στον σκοπό και στο αντικείµενο του πρώτου µέρους
στα άρθρα 1 και 2. Συγκεκριµένα επικαιροποιούµε και βελτιώ-
νουµε το καθεστώς λειτουργίας σε σηµαντικούς τοµείς της αγρο-
τικής παραγωγής, όπως είναι η κτηνοτροφία, η αλιεία και οι
υδατοκαλλιέργειες. Ρυθµίζουµε περαιτέρω το νοµοθετικό πλαί-
σιο προστασίας της ποιότητας τροφίµων, ενισχύοντας την επο-
πτεία και τις κυρώσεις για τα βιοκτόνα προϊόντα, προστατεύο-
ντας το πλαίσιο της φυτοϋγείας.

Ξεπερνάµε εµπόδια που κωλύουν την άµεση και αποτελεσµα-
τική στήριξη των αγροτών µας, που αντιµετωπίζουν τις συνέπειες
της κλιµατικής κρίσης. Στηρίζουµε τα συλλογικά µας σχήµατα
όπως είναι οι οµάδες παραγωγών. Και τέλος σηµατοδοτούµε την
ανάγκη διασύνδεσης του αγροτικού κόσµου µε τον κόσµο του
επιχειρείν, ώστε να υπάρχει η απαραίτητη ώσµωση σε θέµατα το-
µεακής πληροφόρησης, εκπαίδευσης και κατάρτισης, διατοµεα-
κής συνεργασίας αλλά και επενδυτικών ευκαιριών. 

Στο δεύτερο µέρος στο πρώτο κεφάλαιο και στα άρθρα 3, 4
και 5 έχουµε ρυθµίσεις για την ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτρο-
φίας µε την πρόσθεση ορισµών για την κτηνοτροφική ζώνη, τα
κτηνοτροφικά πάρκα και τους οµαδικούς χώρους σταυλισµού.
Οριοθετούµε, δηλαδή, τη κτηνοτροφική ζώνη σε περιοχές όπου
θα επιτρέπεται η λειτουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων µε
χωροταξική µελέτη οργάνωσης για την δηµιουργία κτηνοτροφι-
κών πάρκων, ενώ ιδιαίτερα για τον οµαδικό χώρο σταυλισµού
προβλέπεται καταστατικό λειτουργίας, ώστε να πληρούνται προ-
ϋποθέσεις που θα επιτρέψουν τις βέλτιστες συνθήκες αύξησης
της κτηνοτροφικής παραγωγικότητας µε καλύτερη διασφάλιση
του ποιοτικού ελέγχου και εν τέλει τη δηµιουργία καλύτερου
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πλαισίου για την αύξηση της υπεραξίας στην πώληση των κτηνο-
τροφικών µας προϊόντων. 

Στο άρθρο 6, προβλέπεται η προθεσµία εντός της οποίας οι
κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που λειτουργούν χωρίς άδεια λει-
τουργίας ή άδεια εγκατάστασης, να προβούν στις απαραίτητες
εγκρίσεις.

Στο τέλος του πρώτου κεφαλαίου και στα άρθρα 7 και 8, τρο-
ποποιούµε την διαδικασία εκπόνησης διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης και δίνεται η δυνατότητα στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων να έχει την ευχέρεια επιτάχυνσης της
διαδικασίας, αναθέτοντας µεν την εκπόνησή του στις οικείες πε-
ριφέρειες σε διάστηµα ενός µηνός µετά τη σύναψη της προγραµ-
µατικής σύµβασης, αλλά και σε αντίθετη περίπτωση αναλαµ-
βάνοντας το ίδιο το Υπουργείο µετά από γνώµη της αρµόδιας δα-
σικής αρχής την ευθύνη ανάρτησης καθώς και τη διαδικασία εκ-
πόνησης και σύναψης της σύµβασης. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο και στα άρθρα 9 έως 14, προχωρούµε
σε επικαιροποίηση και τροποποίηση του αλιευτικού κώδικα, µε
στόχο την επιτάχυνση της διαδικασίας προσφυγών για την
έγκαιρη εξέταση τόσο των µελλοντικών προσφυγών όσο και των
συσσωρευµένων παρελθουσών. Συγκεκριµένα προχωρούµε στη
σύσταση ενός τριµελούς συµβουλίου εξέτασης αλιευτικών προ-
σφυγών, ενώ καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής
και Τροφίµων η σύνθεση και η θητεία του και γενικότερα κάθε
άλλο οργανωτικό και λειτουργικό θέµα. 

Στο τελευταίο κεφάλαιο του δεύτερου µέρους και στα άρθρα
15 έως 19, ενισχύουµε νοµοθετικά τους φορείς µονάδων υδατο-
καλλιέργειας, ώστε να µπορούν να επεκτείνουν τη δραστηριό-
τητά τους σε νέες µορφές τουριστικών υπηρεσιών, όπως η
θαλάσσια περιήγηση, ενώ εξορθολογίζουµε και το νοµοθετικό
πλαίσιο που δρουν οι επιχειρήσεις και παρουσιάζονται χρόνιες
διοικητικές δυσλειτουργίες. 

Συγκεκριµένα δίνεται η δυνατότητα σε φορείς µονάδων υδα-
τοκαλλιέργειας που επιθυµούν να ασκήσουν δραστηριότητες αλι-
ευτικού τουρισµού, να χρησιµοποιούν τα βοηθητικά σκάφη για
τη µεταφορά επισκεπτών και τουριστών τους. Προβλέπονται οι
απαιτούµενες γνώµες για την ίδρυση, επέκταση ή µετεγκατά-
σταση µονάδων εντός περιοχών οργανωµένης ανάπτυξης υδα-
τοκαλλιεργειών, προκειµένου να υπάρχει η πληρέστερη προστα-
σία του αιγιαλού µε τη συµµετοχή περισσοτέρων συναρµόδιων
Υπουργείων.

Στο τρίτο µέρος του σχεδίου νόµου προβλέπονται ρυθµίσεις
που αφορούν έναν βασικό δείκτη για την αύξηση της ανταγωνι-
στικότητας του πρωτογενούς τοµέα, την ποιότητα των προϊόντων
µας. Στο πρώτο κεφάλαιο τα άρθρα 20 έως 24 αναφέρονται στην
προστασία της φυτοϋγείας µε επικαιροποίηση των κυρώσεων για
τη µη συµµόρφωση µε την κείµενη νοµοθεσία. Παράλληλα, προ-
βλέπεται η δυνατότητα του θιγόµενου να ασκήσει ενδικοφανή
προσφυγή κατά της απόφασης επιβολής προστίµου, ενώ τέλος
καθορίζεται και η διαδικασία είσπραξης και απόδοσης των προ-
στίµων. 

Στο δεύτερο κεφάλαιο και στα άρθρα 25 έως 27 σχετικά µε τον
έλεγχο των βιοκτόνων προϊόντων καθορίζονται οι τεχνικές διαδι-
κασίες για την επιβολή διοικητικών προστίµων για παραβάσεις
σε θέµατα δραστικών ουσιών βιοκτόνων προϊόντων αλλά και κα-
τεργασµένων αντικειµένων µε βιοκτόνα προϊόντα αρµοδιότητας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Ο Υπουρ-
γός θα µπορεί να καθορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις για
να λάβουν έγκριση, σύµφωνα µε την εθνική νοµοθεσία, και τυχόν
µελλοντικοί τύποι βιοκτόνων. 

Στο τελευταίο κεφάλαιο του τρίτου µέρους και στα άρθρα 28
µέχρι 30, εξασφαλίζεται περαιτέρω η προστασία κατά ορισµένων
αθέµιτων εµπορικών πρακτικών, συστήνεται η σχολή επαγγελµά-
των κρέατος στην Κρήτη µε έδρα το Ηράκλειο, ενώ τέλος ορίζε-
ται η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας ως αρµόδια αρχή για τη
µικροβιακή ασφάλεια στα τρόφιµα φυτικής προέλευσης στο στά-
διο πριν και κατά τη διάρκεια της συγκοµιδής τους. 

Στο τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου έχουµε διατάξεις για την
αναδιάρθρωση και στήριξη της αναπτυξιακής αγροτικής διαδικα-
σίας αλλά και την αποτελεσµατικότερη αντιµετώπιση των συνε-
πειών της κλιµατικής κρίσης. Στο πρώτο κεφάλαιο του συγκε-

κριµένου µέρους και στα άρθρα 31 έως 35, έχουµε ρυθµίσεις θε-
µάτων του ΕΛΓΑ σχετικά µε τις ζηµιές από τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα Daniel και Ηλείας και τις πυρκαγιές του Ιουλίου και του
Αυγούστου του 2023, µε σκοπό την ολοκλήρωση σε σύντοµο
χρονικό διάστηµα του απαιτητικού έργου της στήριξης των πλη-
γέντων. 

Συγκεκριµένα: Προβλέπεται ότι το ποσό των αποζηµιώσεων
δύναται να ανέρχεται στο 100% της προϋπολογιζόµενης αξίας
τους. Πλέον εξασφαλίζεται ότι οι ενισχύσεις του άρθρου 47 του
ν.5035/2023 είναι αφορολόγητες, ακατάσχετες και ανεκχώρητες
στα χέρια του δηµοσίου η τρίτων κατά παρέκκλιση κάθε άλλης
γενικής ή ειδικής διάταξης, ώστε να αξιοποιηθούν αποκλειστικά
από τους δικαιούχους τους για τους οποίους προορίζονται. 

Παράλληλα, σε σχετική κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζεται και η χρονική διάρκεια, πέραν της διαδικασίας
και του τρόπου καταβολής είσπραξης και απόδοσης των «ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» της εισφοράς στο γάλα, ενώ αντιµετωπίζεται το ζή-
τηµα της αποκοµιδής και υγειονοµικής ταφής ζώων µε πρόβλεψη
για ορισµό και λειτουργία χώρων υγειονοµικής ταφής των ζώων
σε κάθε δήµο, στο πλαίσιο προστασίας της δηµόσιας υγείας. 

Στο δεύτερο µέρος του τέταρτου κεφαλαίου στα άρθρα 36
µέχρι 42, έχουµε διαδικαστικές διατάξεις, όπου ρυθµίζονται µε-
ταξύ άλλων οι προϋποθέσεις για εγκατάσταση µονάδων ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας, αυτό που λέµε αγρο - φωτοβολταϊκά
συστήµατα, επικαιροποιείται ο ορισµός της αγροτικής εκµετάλ-
λευσης προκειµένου να συµπεριλαµβάνονται και τα µέλη των
οµάδων παραγωγών, επιχειρείται όσες οµάδες παραγωγών υλο-
ποιούν επενδύσεις ή παρέχουν υπηρεσίες προς όφελος των
µελών τους, να αντιµετωπίζονται ως γεωργική εκµετάλλευση,
προκειµένου να µπορούν να αποκοµίσουν τα συγκεκριµένα
οφέλη των αγροτικών εκµεταλλεύσεων. 

Παρατείνεται η προθεσµία εντός της οποίας οι αγροτικοί συ-
νεταιρισµοί υποχρεούνται να προσαρµόσουν τα καταστατικά
τους στον ν.4673/2020, ώστε να µη διαγραφούν από το EMAS.
Θεσπίζεται µηνιαία ελεγκτική αποζηµίωση στους επιθεωρητές-
ελεγκτές και τέλος µεταβιβάζονται στον Δήµο Νεάπολης - Συ-
κεών ακίνητα του ΥΠΑΑΤ άνευ ανταλλάγµατος. 

Στο άρθρο 43, προβλέπεται η καταβολή ενισχύσεων ήσσονος
σηµασίας de minimis στους νόµιµους κληρονόµους του αποβιώ-
σαντα δικαιούχου και στο άρθρο 44, δηµιουργείται µια ηλεκτρο-
νική εφαρµογή µια ψηφιακή πλατφόρµα, και θεσπίζεται η
υποχρέωση υποβολής αιτηµάτων που σχετίζονται µε τα δηµόσια
ακίνητα που διαχειρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. 

Τέλος, στο τρίτο κεφάλαιο του τέταρτου µέρους και στο άρθρο
45, συστήνεται για την εύρυθµη λειτουργία του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και Ανθεκτικότητας στο ΥΠΑΑΤ, Μητρώο Ελεγκτών Επαλη-
θευτών µε στόχο την αρωγή της Υπηρεσίας Διαχείρισης Έργων
Ταµείου Ανάκαµψης στο ελεγκτικό της έργο. 

Στο πέµπτο µέρος του νοµοσχεδίου, προχωράµε σε τροποποι-
ήσεις για την οργάνωση του ΓΕΩΤΕΕ αλλά και τη δυνατότητα
ίδρυσης αγροτικών τµηµάτων στα επιµελητήρια. 

Στο πρώτο κεφάλαιο και στα άρθρα 46 έως 49, ορίζεται ως
έδρα του περιφερειακού παραρτήµατος Αιγαίου, η Μυτιλήνη ένα-
ντι της Σύρου, κάτι που προήλθε από οµόφωνη απόφαση και της
συνέλευσης του ΓΕΩΤΕΕ. Εξειδικεύεται η έννοια του πειθαρχικού
παραπτώµατος των µελών, προσδιορίζοντας τις επιµέρους συ-
µπεριφορές που τιµωρούνται πειθαρχικώς στο πλαίσιο µιας εν-
δεικτικής και όχι αποκλειστικής απαρίθµησης. 

Τέλος, στο δεύτερο κεφάλαιο του πέµπτου µέρους και στα
άρθρα 50 έως 54, περιλαµβάνεται η δυνατότητα δηµιουργίας
αγροτικών τµηµάτων µέσα στα επιµελητήρια καθώς και το πλαί-
σιο λειτουργίας τους, ρυθµίζοντας θέµατα όπως ο αριθµός επι-
χειρήσεων ή αγροτών που απαιτείται για τη σύστασή τους ή και
τον τρόπο εκπροσώπησής τους στο διοικητικό συµβούλιο του
επιµελητηρίου. 

Επιπλέον προβλέπεται η δυνατότητα ανάθεσης στα επιµελη-
τήρια µε απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, της σύστασης µητρώου αγροτών και αγροτικών εκµεταλ-
λεύσεων. 
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουρ-
γός θα συνεχίσουν να µιλάνε τη γλώσσα της αλήθειας απέναντι
στους αγρότες µας, γι’ αυτά που µπορούµε να κάνουµε και γι’
αυτά που δεν µπορούµε να κάνουµε. 

Θα συνεχίσουµε από κοινού µαζί τους να βρίσκουµε λύσεις
στα υπαρκτά προβλήµατά τους. Δεν είναι εύκολος ο δρόµος
µπροστά µας, αλλά έχουµε αποδείξει -και το έχουµε αποδείξει
µε πράξεις όχι µε αερολογίες και φωτογραφίες πάνω σε τρακτέρ-
ότι είµαστε εδώ πάντα για τον αγροτικό κόσµο µε ειλικρίνεια και
τεκµηρίωση. Και ναι θα τα καταφέρουµε, γιατί άλλος δρόµος δεν
υπάρχει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Το λόγο τώρα έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Γεώργιος
Παπαηλιού.

Παρακαλώ κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, η συζήτηση και ψήφιση του νοµοσχεδίου αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, συ-
µπίπτει µε τις αγροτικές κινητοποιήσεις. Ο αγροτικός και κτηνο-
τροφικός κόσµος είναι σε αναβρασµό. Οι αγροτικές κινητοποι-
ήσεις έχουν εξελιχθεί και εξελίσσονται σε πανελλαδική αλλά και
πανευρωπαϊκή κλίµακα και συντονισµένα, «γιατί ο κόµπος έχει
φτάσει στο χτένι». 

Είναι ζήτηµα επιβίωσης για τον αγροτικό και κτηνοτροφικό
κόσµο, είναι ζήτηµα επιβίωσης για την ύπαιθρο. Η Κυβέρνηση,
αφού αρχικά προσέβαλε τους αγρότες χαρακτηρίζοντάς τους
υποκινούµενους, υπό την πίεση των πραγµάτων ανταποκρίνεται
ή µάλλον σύρεται στη δικαιολογηµένη απαίτησή τους για συνά-
ντηση µε τον Πρωθυπουργό. Βέβαια, αιφνιδίως εµφανίζονται δύο
συναντήσεις. Προφανώς η Κυβέρνηση επιδιώκει να ισορροπήσει
το «παιχνίδι» και να επιχειρήσει τη διάσπαση των αγροτών που
βρίσκονται σε κινητοποίηση, αλλά και για λόγους εντυπώσεων.
Φοβάµαι ότι οι συναντήσεις αυτές αφορούν σε δήθεν διάλογο,
χωρίς να αφήνονται περιθώρια συνεννόησης, αφού η –Κυβέρ-
νηση- επικαλείται υποκριτικά την οικονοµία και τη δηµοσιονοµική
σταθερότητα, την έλλειψη «λεφτόδεντρων» που βέβαια υπάρ-
χουν για τα µεγάλα και ισχυρά συµφέροντα και για τους διαπλε-
κόµενους κοµµατικούς ηµετέρους. 

Αµφισβητεί µάλιστα έµµεσα την εκπροσώπηση των αγροτών.
Είπε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος: Αναµένεται «να δούµε ποιους
θα συναντήσει ο Πρωθυπουργός και ποιους αυτοί εκπροσω-
πούν». Και, βέβαια, η Κυβέρνηση προσπαθεί να ενεργοποιήσει
τον κοινωνικό αυτοµατισµό για να φέρει τους αγρότες σε αντι-
παράθεση µε άλλες κοινωνικές οµάδες και τους εµπαίζει µε ηµί-
µετρα ψίχουλα. Οι «µεταρρυθµίσεις» που προβλέπονται στο
νοµοσχέδιο είναι αέρας κοπανιστός. 

Το νοµοσχέδιο πάντως, δεν επιλαµβάνεται των ζεόντων θεµά-
των, των θεµάτων που καίνε τον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσ-
µο. Είναι ένα νοµοσχέδιο εκτός τόπου και χρόνου. Δεν προβλέπει
ρυθµίσεις για τη µείωση του υπέρογκου κόστους παραγωγής και
εκτροφής ζώων που θα δώσει ανάσα ζωής στον αγροτικό και κτη-
νοτροφικό κόσµο. Τη ρύθµιση χρεών των αγροτών και κτηνοτρό-
φων. Την κανικοποίηση της πληρωµής των ενισχύσεων από τον
ΟΠΕΚΕΠΕ µετά το φιάσκο που οδήγησε και στην αποποµπή της
διοίκησης του την οποία βέβαια η Κυβέρνηση είχε επιλέξει και
διορίσει. Την καταπολέµηση των ελληνοποιήσεων και της νοθείας
και το πρόβληµα µε την κατασπάραξη, την απώλεια του ζωικού
κεφαλαίου των κτηνοτρόφων από άγρια ζώα. 

Την πλήρη και χωρίς καθυστέρηση καταβολή των αποζηµιώ-
σεων από τον ΕΛΓΑ και τη συµπερίληψη στον κανονισµό του νέων
ασφαλιστικών κινδύνων που συνδέονται και µε την κλιµατική
κρίση και όχι µόνο. Την εκ µέρους της Κυβέρνησης οµολογηµένη
ανάγκη αλλαγής της νέας ΚΑΠ και κατά συνέπεια του Εθνικού
Στρατηγικού Σχεδίου που µειώνουν τα αγροτικά εισοδήµατα και
µε τη µεταφορά πόρων από τον πυλώνα 1 στον πυλώνα 2 που
είναι αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του κ. Μητσοτάκη.

Βάσει αυτών, η µείωση κατά περίπου 20% στην καταβολή της

βασικής ενίσχυσης στο πλαίσιο της νέας ΚΑΠ είναι προϊόν δια-
πραγµάτευσης του ίδιου του Πρωθυπουργού ο οποίος είπε: «Το
θυµάµαι πολύ καλά, γιατί εγώ έκανα τις διαπραγµατεύσεις», επι-
µένοντας ότι όλα είναι καλώς καµωµένα, ενώ ο Υπουργός Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων λέει ότι τα προβλήµατα έχουν
προκύψει από την κακή διαπραγµάτευση της ηγεσίας του Υπουρ-
γείου κατά την περίοδο του 2021. Διαλέγετε και παίρνετε από την
Κυβέρνηση που εµφανίζεται ως επιτελική.

Εν τέλει η Κυβέρνηση κρύβεται πίσω από τη διοίκηση του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ την οποία απέπεµψε καθώς και άλλες τρεις προηγούµενες
παρ’ ότι η ίδια τις είχε διορίσει.

Εποµένως -το επαναλαµβάνω- το νοµοσχέδιο είναι εκτός
τόπου και χρόνου και πάντως δεν έχει αρχή, δηλαδή µία κεντρική
ιδέα-κατεύθυνση στην οποία να κατατείνουν οι διατάξεις του.
Ακόµα και αν θεωρηθεί «ερανιστικό», όπως ελέχθη κατά τη συ-
ζήτηση των επιτροπών, που περιλαµβάνει ρυθµίσεις οι οποίες
αποσκοπούν στην επίλυση επιµέρους θεµάτων, στις ρυθµίσεις
και στα επιµέρους θέµατα δεν περιλαµβάνονται τα ζέοντα ζητή-
µατα, τα αιτήµατα των αγροτών και κτηνοτρόφων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ σε τέσσερα κε-
φάλαια του νοµοσχεδίου που θεωρούνται σηµαντικά και στα
οποία αποτυπώνεται η κυβερνητική φιλοσοφία.

Πρώτον, στην ίδρυση κτηνοτροφικών πάρκων. Η εφαρµογή
οµαδικών χώρων σταβλισµού προϋποθέτει υποχρεωτικά την προ-
ηγούµενη εκπόνηση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, ώστε
να καθοριστούν ανά δήµο οι βοσκήσιµες γαίες, η βοσκοικανότητά
τους, η βοσκοφόρτωση, η κατανοµή στους κτηνοτρόφους και,
βέβαια, η παρουσία των απαραίτητων υποδοµών,- αγροτική οδο-
ποιία, ποτίστρες κ.λπ..- Η εκπόνηση των διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης είχε ανατεθεί και ανατίθεται στις περιφέρειες στις
οποίες τίθεται προθεσµία για την ολοκλήρωσή τους µέχρι τις 31-
12-2025, όµως, χωρίς τη συµµετοχή και σύµπραξη των κτηνοτρο-
φικών οργανώσεων.

Η ρύθµιση για τη δηµιουργία κτηνοτροφικών πάρκων θα µπο-
ρούσε και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, αλλά πρακτικά θα
µείνει ανεφάρµοστη, καθώς, όπως είπα, απαραίτητη προϋπόθεση
είναι η ολοκλήρωση της εκπόνησης των διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης, τα οποία είχαν θεσπιστεί το 2015 επί διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ και η εκπόνησή τους καθυστερεί αδικαιολόγητα. Το θέµα
των κτηνοτροφικών πάρκων είχε τεθεί και στο παρελθόν. Εφαρ-
µόστηκε άτυπα και εν τέλει εγκαταλείφθηκε. Και αυτό διότι από
τη γειτνίαση κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων διαπιστώθηκε ότι η
εξάπλωση ασθενειών είναι εξαιρετικά εύκολη. Χρειάζονται ιδιαί-
τερη προσοχή και αυστηρότατοι όροι, αποστάσεις και έλεγχοι.

Προφανώς πρόκειται για διατάξεις που δηµιουργούν κατ’
αρχάς θετική εντύπωση. Όµως η πραγµατικότητα είναι πολύ δια-
φορετική καθώς η κυβερνητική πολιτική τα τελευταία χρόνια έχει
οδηγήσει τους κτηνοτρόφους της χώρας σε µια κατάσταση η
οποία είναι για αυτούς καταστρεπτική. Και αυτό διότι δεν προ-
σεγγίζεται στρατηγικά.

Ένα δεύτερο σηµείο αφορά στην εγκατάσταση µονάδων ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας σε γεωργική γη υψηλής παραγωγι-
κότητας. Είναι γνωστό ότι στην πατρίδα µας έχει δηµιουργηθεί
ένα άνευ προηγουµένου µπάχαλο στην ύπαιθρο µε τα φωτοβολ-
ταϊκά, που φυτρώνουν όπου και όπως να ‘ναι, ενώ οι αγρότες δεν
βρίσκουν χώρο στο ηλεκτρικό δίκτυο.

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου διατηρείται ο ποσοτικός πε-
ριορισµός του ανώτατου ορίου εγκατάστασης ΑΠΕ 1% σε αγρο-
τεµάχια γης υψηλής παραγωγικότητας ανά περιφερειακή
ενότητα, ενώ εισάγεται νέος περιορισµός για την εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών σταθµών µέγιστης ισχύος 1MW.

Η προστασία της γης υψηλής παραγωγικότητας πρέπει να
είναι προτεραιότητα και να αποφεύγεται κάθε αλλαγή χρήσης
της. Το κατάλληλο έδαφος για τη γεωργική παραγωγή αποτελεί
φυσικό πόρο που δεν αντικαθίσταται. Η κατ’ εξαίρεση εγκατά-
σταση µονάδων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µέχρι ποσοστού
1% πρέπει να χρησιµοποιείται µε φειδώ, µε την τήρηση όλων των
προϋποθέσεων της εξαίρεσης και, βέβαια, τον έλεγχο της µη
υπέρβασης αυτού του ποσοστού.

Η εγκατάσταση ΑΠΕ έχει και αυτή, ανάλογα µε τον τύπο, επι-
πτώσεις στο φυσικό περιβάλλον. Γι’ αυτό ειδικότερα η εξαίρεση
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του 1% πρέπει να χρησιµοποιείται για να είναι ωφέλιµη στις εκµε-
ταλλεύσεις των αγροτών, των κτηνοτρόφων για τη µείωση του
κόστους ενέργειας και συνεπώς της παραγωγής και της διασφά-
λισης εισοδήµατος στους κατοίκους της υπαίθρου που ασχολού-
νται µε τη γεωργική παραγωγή. Θα µπορούσε να λεχθεί ότι µόνον
οι διαθέτοντες καλλιεργούµενα αγροτεµάχια σε τέτοιου είδους
γη θα µπορούσε να επιτραπεί να εγκαθιστούν µονάδα ΑΠΕ. Πά-
ντως, η διάταξη εισάγεται χωρίς να υπάρχουν έστω και πειραµα-
τικά δεδοµένα από τα ερευνητικά ιδρύµατα και τα πανεπιστήµια
της χώρας για τις κατάλληλες συνθήκες υπό τις οποίες κάποιες
καλλιέργειες µπορούν να συνδυαστούν µε την εγκατάσταση φω-
τοβολταϊκών σταθµών.

Συµπερασµατικά, για την εγκατάσταση µονάδων ΑΠΕ πρέπει
να προκρίνονται άλλες περιοχές εκτός της γης υψηλής παραγω-
γικότητας.

Τρίτο σηµείο στις αναφορές µου για τα κυριότερα σηµεία του
νοµοσχεδίου, είναι η ίδρυση αγροτικών τµηµάτων στα επιµελη-
τήρια. Με το νοµοσχέδιο προωθείται η ίδρυση αγροτικών τµηµά-
των στα επιµελητήρια. Προκαλείται σύγχυση, η οποία είναι
απόρροια του γράµµατος και του πνεύµατος του συγκεκριµένου
κεφαλαίου: Δεν είναι σαφές αν στα αγροτικά τµήµατα θα εγγρά-
φονται αγρότες παραγωγοί ή µόνον µεταποιητές και τυποποι-
ητές. Η δήλωση-διευκρίνιση-αναδίπλωση του Υπουργού ότι δεν
θα εγγράφονται αγρότες παραγωγοί παρά µόνον µεταποιητές
δεν προσθέτει κάτι νέο, κάτι διαφορετικό, αφού αυτοί ως βιοτέ-
χνες είχαν τη δυνατότητα ούτως ή άλλως να είναι µέλη των επι-
µελητηρίων. Μάλιστα, η σύγχυση επιτείνεται από τη ρύθµιση του
άρθρου 53 του νοµοσχεδίου, που αναφέρει ότι µπορεί να ανατε-
θεί στα επιµελητήρια η σύσταση, η λειτουργία και η διαχείριση
ηλεκτρονικού µητρώου αγροτών µε σκοπό την καταγραφή των
επαγγελµατιών αγροτών και των αγροτικών εκµεταλλεύσεων
προς τον σκοπό της υποστήριξης της χάραξης της αγροτικής πο-
λιτικής της χώρας.

Αλήθεια, διερωτώµεθα θα υποστηρίζεται η χάραξη της αγρο-
τικής πολιτικής της χώρας ερήµην των αγροτών, στο πλαίσιο της
λειτουργίας των επιµελητηρίων στα οποία οι αγρότες δεν θα είναι
µέλη;

Είναι προφανές ότι πραγµατικός σκοπός της διάταξης είναι η
καταγραφή της αγροτικής παραγωγής και των αγροτικών εκµε-
ταλλεύσεων, ώστε να είναι σε γνώση και υπό τον πλήρη έλεγχο
των εµπορικών καρτέλ που αισχροκερδούν, αυξάνοντας δύο και
τρεις φορές την τιµή των αγροτικών κτηνοτροφικών προϊόντων
από το χωράφι στο ράφι. Έτσι συµπιέζεται και θα συµπιεστεί
ακόµα περισσότερο το εισόδηµα των παραγωγών, εξαφανίζο-
ντας ραγδαία τον αριθµό των αγροτικών εκµεταλλεύσεων και, βέ-
βαια, καθιστώντας απαγορευτική την κατανάλωση αγροτικών και
κτηνοτροφικών προϊόντων, -γαλακτοκοµικών, λαχανικών, φρού-
των- από τη µέση και τη λαϊκή οικογένεια.

Από πλευράς µας, θα µπορούσε να προταθεί και να συµφωνη-
θεί η ίδρυση αυτοτελών αγροτικών επιµελητηρίων, στα οποία να
µετέχουν οι αγρότες παραγωγοί.

Ένα τέταρτο σηµείο αφορά στη δυνατότητα άσκησης αλιευτι-
κού τουρισµού από βοηθητικά σκάφη υδατοκαλλιέργειας. Είναι
γνωστό ότι ο αλιευτικός τουρισµός αποτελεί ένα σηµαντικό συ-
µπληρωµατικό µέσο βιοπορισµού για τους αλιείς καθώς µπορεί
να συνεισφέρει, να συµβάλλει στην αύξηση του εισοδήµατός
τους. Η ισχύουσα νοµοθεσία παρέχει τη δυνατότητα άσκησης
αυτής της ειδικής µορφής τουρισµού σε αλιευτικά σκάφη και
επαγγελµατίες αλιείς οι οποίοι έχουν τις απαιτούµενες γνώσεις.

Ως κύρια προϋπόθεση ορίζεται η ύπαρξη άδειας επαγγελµατι-
κής παράκτιας αλιείας για τα προς αδειοδότηση σκάφη, πράγµα
που δεν υφίσταται για τα βοηθητικά σκάφη των ιχθυοκαλλιερ-
γειών. Η προσθήκη στη ρύθµιση των βοηθητικών σκαφών των
υδατοκαλλιεργειών δεν λαµβάνει υπ’ όψιν την επίτευξη των στό-
χων της βιώσιµης αλιείας και της προστασίας του περιβάλλοντος.
Κυρίως, όµως, η χορήγηση άδειας σε βοηθητικά σκάφη υδατο-
καλλιεργειών για την άσκηση αλιευτικού τουρισµού οδηγεί σε
αθέµιτο και άνισο ανταγωνισµό µε την αντίστοιχη δραστηριότητα
των παράκτιων αλιέων και σε αφαίρεση, σε αποµείωση του εισο-
δήµατός τους. Είναι προφανές ότι οι παράκτιοι αλιείς τίθενται
στο στόχαστρο υπέρ µεγάλων και ισχυρών συµφερόντων όπως

εξάλλου γίνεται σε όλα τα πεδία άσκησης πολιτικής από τη ση-
µερινή Κυβέρνηση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κτηνοτροφία, εν γένει ο πρω-
τογενής τοµέας µπορούν και πρέπει να αποτελέσουν σηµαντικό
πυλώνα για την οικονοµική ανάπτυξη της χώρας. Μέσω αυτών
µπορεί να διασφαλιστεί η διατροφική επάρκεια και η περιφερει-
ακή ανάπτυξη η οποία αποτελεί όρο για τον περιορισµό των πε-
ριφερειακών και ενδοπεριφερειακών ανισοτήτων και εν τέλει για
την ανασυγκρότηση της υπαίθρου η οποία βρίσκεται στο περι-
θώριο της όποιας ανάπτυξης «στην απέξω».

Προϋπόθεση για αυτήν την ανασυγκρότηση της υπαίθρου απο-
τελεί η στήριξη και ενίσχυση του πρωτογενούς τοµέα σε πρώτη
φάση µε συγκεκριµένα βραχυπρόθεσµα και µεσοπρόθεσµα
µέτρα για την ανακούφιση των γεωργών και κτηνοτρόφων, όπως
παραδείγµατος χάριν η κανονικοποίηση της πληρωµής των ενι-
σχύσεων από τον ΟΠΕΚΕΠΕ µετά το γνωστό φιάσκο στο οποίο
αναφέρθηκα προηγουµένως, η µείωση του κόστους παραγωγής
και εκτροφής ζώων, η ανάπτυξη δηµόσιων αγροτικών υποδοµών.

Επιπροσθέτως, απαιτούνται ο ανασχεδιασµός του Εθνικού
Στρατηγικού Σχεδίου της νέας ΚΑΠ και ο αναπροσανατολισµός
των πολιτικών για τον πρωτογενή τοµέα σε σύνδεσή τους µε τη
µεταποίηση και την παροχή τουριστικών υπηρεσιών και βέβαια η
ανακατεύθυνση των πόρων στο πλαίσιο του «Ταµείου Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας».

Τέλος, θέλω να αναφερθώ -γιατί ελέχθη και στη διάρκεια της
συζήτησης στις επιτροπές, ότι ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
δεν έχει προτάσεις και µάλιστα τεκµηριωµένες και κοστολογηµέ-
νες- σε τέσσερις τροπολογίες τις οποίες καταθέσαµε και οι
οποίες έχουν σκοπό την αντιµετώπιση του κόστους παραγωγής
στη γεωργία και την κτηνοτροφία και η τέταρτη µε σκοπό την ενί-
σχυση της αποτελεσµατικότητας του ΕΛΓΑ. Οι τέσσερις τροπο-
λογίες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
τις τροπολογίες αν θέλετε να τις αναφέρετε στη δευτερολογία
σας. Παρακαλώ να κλείσετε την τοποθέτησή σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Πέντε
κουβέντες ακόµα έχω να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν αρκεί ο
χρόνος για να αναφερθείτε στις τροπολογίες, στις προτάσεις
σας. Μετά τα δεκαεπτά λεπτά δεν ξεκινούν οι προτάσεις. Παρα-
καλώ, στη δευτερολογία σας οι προτάσεις. Ολοκληρώστε τη
φράση σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα πέντε κου-
βέντες να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να είναι πέντε, πρα-
γµατικά, κουβέντες!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Πέντε κουβέντες!
Προβλέπονται στις τροπολογίες, πλαφόν στο αγροτικό ηλε-

κτρικό ρεύµα µε τη θεσµοθέτηση ειδικής έκπτωσης στη διάθεση
του ρεύµατος που ορίζεται στο 50% της εκάστοτε τελικής βασι-
κής τιµής, η θέσπιση κάρτας πετρελαίου του αγρότη µε σκοπό
την κάλυψη του αυξηµένου κόστους για την αγορά πετρελαίου
κίνησης, πλαφόν κέρδους στα αγροεφόδια για τη γεωργία και
την κτηνοτροφία και η διµερής χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ ο συµ-
ψηφισµός εισφορών και αποζηµιώσεων η χορήγηση προκαταβο-
λών και αποζηµίωση 100%, που αποσκοπούν στην ενίσχυση της
ρευστότητας, της φερεγγυότητας και της αξιοπιστίας του ΕΛΓΑ,
ώστε να εκπληρώνει την αποστολή του.

‘Όλα αυτά πρέπει να γίνουν, διότι διαφορετικά το πρόβληµα
του κόστους παραγωγής θα επανακάµψει δριµύτερο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα εννιά
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 20ο
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Γενικό Λύκειο Θεσσαλονίκης.
Η Βουλή σάς καλωσορίζει!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επί-

καιρων ερωτήσεων της Τετάρτης 14 Φεβρουαρίου 2024.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-

γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 695/8-2-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Πέλλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥΤΙΚΗ
ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Θεοδώρας Τζάκρη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Πρωτοφανής καθυστέρηση
αποζηµιώσεων στους αγρότες της Πέλλας και της Ηµαθίας από
τον ΕΛΓΑ».

2. Η µε αριθµό 704/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΗΜΑ ΑΛ-
ΛΑΓΗΣ» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς την Υπουργό Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, µε θέµα: «Συντάξεις Αποστράτων
Ενόπλων Δυνάµεων και Σωµάτων Ασφαλείας».

3. Η µε αριθµό 694/7-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΝΙΚΗ» και Βουλευτή Α’ Θεσσα-
λονίκης κ. Δηµήτριου Νατσιού προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε
θέµα: «Απαράδεκτη η σειρά του NETFLIX για τον Μέγα Αλέξαν-
δρο».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 702/9-2-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - ΠΡΟΟΔΕΥ-
ΤΙΚΗ ΣΥΜΜΑΧΙΑ» κ. Βασιλείου Κόκκαλη προς τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Ποια είναι η θέση του Υπουρ-
γού Μεταφορών για την επίµαχη µετάταξη του σταθµάρχη Λάρι-
σας µετά το πόρισµα της επιτροπής εµπειρογνωµόνων και την
άσκηση ποινικών διώξεων;»

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής, ο κ. Εµµανουήλ Χνάρης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου για το επίµαχο νοµοσχέδιο και εν αναµονή
των αποτελεσµάτων της συνάντησης των εκπροσώπων των αγρο-
τών µε τον Πρωθυπουργό, δεν γίνεται να µην αναφερθούµε στα
αίτια των κινητοποιήσεων.

Τόσο το παρόν νοµοσχέδιο όσο και οι εξαγγελίες σας δεν
έχουν ικανοποιήσει ούτε κατ’ ελάχιστον τον αγροτικό κόσµο, που
µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
βρίσκεται πλέον σε απόγνωση και αδιέξοδο. Με την ανύπαρκτη
αγροτική σας πολιτική εξαναγκάσατε τους αγρότες να βγουν
στον δρόµο γιατί τους έχετε στερήσει ίσως το πιο σηµαντικό
αγαθό, τη δυνατότητά τους να συνεχίσουν την παραγωγική δια-
δικασία. Είναι ολοφάνερο πως δεν έχετε κανέναν σχεδιασµό και
κανένα όραµα για την άσκηση αγροτικής πολιτικής. Είναι ολοφά-
νερο πως κάνετε απλά διαχείριση πολιτικού κόστους.

Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι πλέον αποδεδειγµένο ότι έχετε
απαξιώσει εντελώς τον πρωτογενή τοµέα και τον έχετε αφήσει
στην τύχη του.

Ως ΠΑΣΟΚ αφουγκραζόµαστε τις ανάγκες των αγροτών. Άλ-
λωστε είµαι και εγώ ένας από αυτούς. Οι αγωνίες τους είναι και
δικές µου αγωνίες. Η παράταξή µας µε υπευθυνότητα, δυναµι-
σµό και όραµα στέκεται δίπλα τους, αναλαµβάνοντας πρωτοβου-
λίες, έτσι ώστε ο δίκαιος αγώνας τους να ευοδωθεί και να
ικανοποιηθούν τα αιτήµατά τους.

Πολλές φορές τόσο από αυτό εδώ το Βήµα όσο και µε τις κοι-
νοβουλευτικές µας παρεµβάσεις έχουµε τονίσει την ανυπαρξία
ενός συγκροτηµένου και στοχευµένου σχεδίου για τη χάραξη
µιας µακροπρόθεσµης αναπτυξιακής πολιτικής σε έναν από τους
κρισιµότερους τοµείς ανάπτυξης αφ’ ενός της ελληνικής περιφέ-
ρειας, αφ’ ετέρου της ελληνικής οικονοµίας. Επανειληµµένα
έχουµε τονίσει ότι η επίλυση των βασικών προβληµάτων του
αγροτικού κόσµου δεν θα προέλθει µέσα από νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες ήσσονος σηµασίας, όπως είναι η παρούσα που τακτο-

ποιεί διοικητικά  κυρίως ζητήµατα και δευτερευούσης σηµασίας
θέµατα, αλλά µέσα από τις εκ βάθρων αλλαγές σε πρωτεύουσας
σηµασίας προβλήµατα που ταλαιπωρούν τον αγροτικό κόσµο της
χώρας.

Αναλυτικότερα αναφέρω την αποτελεσµατική αντιµετώπιση
του δυσβάστακτου πλέον κόστους παραγωγής, την ουσιαστική
και στοχευµένη τροποποίηση της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτι-
κής, τον εκσυγχρονισµό του ΕΛΓΑ, τη διαχείριση «κόκκινων» δα-
νείων και προστασία της αγροτικής γης, την αντιµετώπιση της
πρακτικής των ελληνοποιήσεων και της νοθείας των αγροτικών
προϊόντων και την οριστική και αποτελεσµατική διευθέτηση του
ζητήµατος των εργατών γης.

Το κόστος παραγωγής το οποίο επιτάθηκε από την ενεργειακή
και ρωσοουκρανική κρίση είναι πλέον δυσβάσταχτο για τους
αγρότες.

Κύριοι της Κυβέρνησης, σας βλέπουµε να παρακολουθείτε µε
ιδιαίτερη απάθεια την αύξηση του κόστους παραγωγής και συγ-
χρόνως την αύξηση του κόστους διαβίωσης των πολιτών χωρίς
τη λήψη των ενδεδειγµένων µέτρων. Από τα επίσηµα στοιχεία της
ΕΛΣΤΑΤ προκύπτει ότι το κόστος της αγροτικής παραγωγής το
χρονικό διάστηµα 2021 - 2023 αυξήθηκε κατά 25%. Πώς αποτυ-
πώνεται η αύξηση αυτή; Για λιπάσµατα η αύξηση αγγίζει το
62,5%, για αναλώσιµα το 28%, για ενέργεια και λιπαντικά το
38,5% και για ζωοτροφές το 26,5%. Σε ποιες ενέργειες προβή-
κατε για την αποτροπή της αύξησης αυτής; Ποια είναι τα αποτε-
λέσµατά τους;

Όσον αφορά τα µέτρα που αναγκάστηκε να εξαγγείλει κατόπιν
εορτής ο Πρωθυπουργός το προηγούµενο διάστηµα, άνθρακες
ο θησαυρός. Η εξαγγελία περί επιστροφής ειδικού φόρου κατα-
νάλωσης πετρελαίου, 82 εκατοµµυρίων ευρώ δεν αποτελεί επι-
δότηση αλλά φόρο τον οποίο τον έχει ήδη πληρώσει ο αγρότης.

Πάγια θέση και πρόταση της παράταξής µας αποτελεί η κα-
τάργηση του συγκεκριµένου φόρου στους κατ’ επάγγελµα αγρό-
τες και η δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων αγροτών υπό την
προϋπόθεση ότι µέχρι την υλοποίησή τους θα έχει εξασφαλιστεί
για τον παραγωγό χαµηλή τιµή ρεύµατος, έτσι ώστε να συµβάλ-
λουν καταλυτικά στη µείωση του κόστους παραγωγής. 

Κύριε Υπουργέ, πόσους αγρότες θεωρείτε ότι αφορά το πρό-
γραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι» µε τη χρηµατοδότηση
ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ; Σίγουρα περιορισµένο αριθµό
αποδεκτών ο οποίος δεν ικανοποιεί κανέναν. Θεωρώ ούτε και
σας.

Ένα ακόµη µέτρο χωρίς αντίκρισµα αποτελεί και η έκπτωση
10% στο αγροτικό ρεύµα από τον Μάιο µέχρι τον Σεπτέµβριο
χωρίς αντίστοιχη πρόβλεψη για τους χειµερινούς µήνες που η
παραγωγή είναι επίσης αυξηµένη.

Η ανικανότητα του επιτελικού κράτους συνεχίστηκε και µε το
φιάσκο των αγροτικών ενισχύσεων. Όπως ανέδειξε το ΠΑΣΟΚ,
το έτος 2023 ήταν ιστορικά η χειρότερη χρονιά πληρωµών κατά
την εφαρµογή της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής στη χώρα
µας. Τα λάθη και οι αστοχίες όµως συνεχίστηκαν και κατά την
πληρωµή της βασικής και αναδιανεµητικής ενίσχυσης καθώς και
του εθνικού αποθέµατος. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε τα οικολογικά σχήµατα. Η πολυπλοκό-
τητα και το κατ’ ουσίαν πρακτικό ανεφάρµοστό τους, το οποίο
αφορά το 25% της άµεσης ενίσχυσης ποσού 425 εκατοµµυρίων
ευρώ, µεταθέτει την πληρωµή τους για το επόµενο έτος επιβε-
βαιώνοντας την αποτυχία τους. Επίσης, αδιάθετα παραµένουν τα
245 εκατοµµύρια των συνδεδεµένων ενισχύσεων και τα 92 εκα-
τοµµύρια περίπου της ενιαίας ενίσχυσης. Εποµένως, ένα συνο-
λικό ποσό περίπου 750 εκατοµµυρίων ευρώ των ενισχύσεων του
2023 θα καταβληθεί το 2024. 

Επιπλέον, ενώ η πραγµατοποίηση της εσωτερικής σύγκλισης
προβλεπόταν σταδιακά το 2027 εφαρµόστηκε από τον πρώτο
χρόνο. Αλήθεια, έχουµε το περιθώριο να αφήνουµε αδιάθετους
πόρους; Υπάρχουν περιθώρια για λάθη και αστοχίες; Η µετατό-
πιση της ευθύνης µόνο στον ΟΠΕΚΕΠΕ δεν γίνεται από κανέναν
πιστευτή, δεδοµένου ότι ΟΠΕΚΕΠΕ δεν νοµοθετεί. Είναι πρωτά-
κουστο στα πέντε έτη διακυβέρνησής σας να µετράµε ήδη τέσ-
σερις Υπουργούς και πέντε προέδρους του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Τα παραπάνω καταδεικνύουν, πέρα από την προχειρότητα και
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τη διαχειριστική ανεπάρκεια της Κυβέρνησης και την αδυναµία
σας να εφαρµόσετε αυτά που οι ίδιοι έχετε εγκρίνει. 

Εξαγγείλατε ότι έχει ήδη κατατεθεί τροποποιηµένο σχέδιο στη
νέα ΚΑΠ το οποίο µάλιστα ανεπίσηµα όπως ισχυρίζεστε έχει
εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Για ακόµα µία φορά οι
προτάσεις σας δεν αποτέλεσαν αντικείµενο έστω στοιχειώδους
διαβούλευσης µε τους αγρότες και τους αρµόδιους φορείς. 

Ποιες είναι όµως αυτές και γιατί δεν τις καταθέσετε για να λά-
βουµε και εµείς γνώση; Για το ΠΑΣΟΚ αναγκαία σηµεία τροπο-
ποίησης της νέας ΚΑΠ αποτελούν πρωτίστως η απλοποίηση των
διαδικασιών των οικολογικών σχηµάτων για τη συνολική απορρό-
φηση των ενισχύσεων, ο καθορισµός λιγότερων και στοχευµένων
συνδεδεµένων ενισχύσεων στα προϊόντα που συνιστούν, πραγµα-
τικά, προτεραιότητα και η κατάθεση των δηλώσεων ΟΣΔΕ στην
αρχή κάθε έτους για να καθίσταται εφικτή η πληρωµή τους στο
τέλος της χρονιάς. 

Επισηµαίνεται ότι το κόστος στην πράσινη µετάβαση δεν µπο-
ρεί να γίνει εις βάρος µόνο του παραγωγού και πολύ περισσό-
τερο εις βάρος της επισιτιστικής επάρκειας της χώρας. Προς
όφελος του αγροτικού κόσµου θα αποβεί και ο εκσυγχρονισµός
του συστήµατος του ΕΛΓΑ. Απαιτείται να συµπεριληφθούν και
νέα αίτια που η εξελισσόµενη κλιµατική κρίση έχει προκαλέσει
και µέχρι τώρα δεν καλύπτονται -ακαρπία, εντοµολογικές και µυ-
κητολογικές προσβολές-, ενώ κρίσιµης σηµασίας είναι και η στε-
λέχωσή του µε επιστηµονικό προσωπικό για την άµεση κατα-
γραφή των ζηµιών και την τάχιστη αποζηµίωση των παραγωγών. 

Απλοί θεατές για χρόνια έχετε παραµείνει και στο φαινόµενο
των ελληνοποιήσεων και της νοθείας ΠΟΠ ελληνικών αγροτικών
προϊόντων. Η µόνιµη αυστηροποίηση και εντατικοποίηση των
ελέγχων στην αγορά, καθώς επίσης και η ενίσχυση των αρµόδιων
ελεγκτικών υπηρεσιών θα έπρεπε να είναι το αυτονόητο και όχι
το ζητούµενο. Τα κατόπιν εορτής και εν µέσω σφοδρών πιέσεων
ληφθέντα µέτρα αποδεικνύουν την έλλειψη πολιτικής βούλησης
από µέρους της Κυβέρνησης και την ανεπάρκειά της να διαχει-
ριστεί την κατάσταση. 

Επιπλέον, το ίδιο απαθείς είστε και µε τη διασφάλιση της αγρο-
τικής γης και της ρύθµισης των κόκκινων αγροτικών δανείων.
Πάγια θέση της παράταξής µας καταγεγραµµένη και στο πρό-
γραµµά µας αποτελεί η διασφάλιση του αφορολόγητου, ακατά-
σχετου και ανεκχώρητου του συνόλου των ενισχύσεων, ανεξαρ-
τήτως ποσού.

Για το φλέγον ζήτηµα των εργατών γης, εκτός από τη νοµιµο-
ποίηση των παράτυπα διαµενόντων, την οποία και εµείς στηρί-
ξαµε εξαρχής, προτεραιότητα αποτελεί η στελέχωση των αρµό-
διων υπηρεσιών αποκεντρωµένες διοικήσεις, πρεσβείες- για την
εφαρµογή των σχετικών διατάξεων για τις µετακλήσεις.

Αναφορικά τώρα µε το εν λόγω νοµοσχέδιο, πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο που αν και στον τίτλο του µιλάει για ενίσχυση του
πρωτογενούς τοµέα, ωστόσο ρυθµίζει δευτερεύοντα ζητήµατα
και δεν περιλαµβάνει ουσιαστικά µέτρα για τους παραγωγούς.
Στην πραγµατικότητα πρόκειται για αποσπασµατικές διατάξεις
µε κενά και ασάφειες. 

Θα επικεντρωθώ, κυρίως, στο άρθρο 36 για τη γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας που η προστασία της θα έπρεπε να συνιστά προ-
τεραιότητα. Υπάρχουν πολλές ασάφειες. Είναι σηµαντικό να µην
αποτελέσει αντικείµενο άλλων επιδιώξεων και παράλληλα να εξα-
σφαλιστεί ο απαραίτητος χώρος ηλεκτρικής ενέργειας για τους
αγρότες. Είναι γνωστό ότι ένας κατ’ επάγγελµα αγρότης χάνει
την αγροτική του ιδιότητα όταν ξεπεράσει τα 500ΚW, ενώ παράλ-
ληλα εσείς δίνετε τη δυνατότητα στους αγρότες για την κατα-
σκευή φωτοβολταϊκών µονάδων έως 1MW σε γη υψηλής
παραγωγικότητας. Προφανώς απευθύνεστε σε λίγους, δεδοµέ-
νου ότι ένας µέσος αγρότης αδυνατεί να ανταποκριθεί σε µια τέ-
τοια επένδυση. Σε ποιους απευθύνεστε λοιπόν; Όσον αφορά την
πρότασή σας η δυνατότητα αυτή θα έπρεπε να αφορά αποκλει-
στικά και µόνο οµάδες παραγωγών και συνεταιρισµούς. 

Ασάφειες συνεχίζουν να υπάρχουν και στις διατάξεις για την
ίδρυση των αγροτικών τµηµάτων στα επιµελητήρια. Δεν θεω-
ρούµε ότι υπάρχει καµµία αναγκαιότητα ίδρυσής τους, δεδοµέ-
νου ότι από το 2011 τηρείται Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών
Εκµεταλλεύσεων από το Υπουργείο σας. Επιπλέον, εµµένουµε

στην πρότασή µας να διατυπωθεί καθαρά ότι το τµήµα επιµελη-
τηρίων θα αφορά µόνο αγροτικές, εµπορικές, µεταποιητικές επι-
χειρήσεις, που ήδη είναι µέλη άλλων τµηµάτων στα επιµελητήρια
της χώρας και όχι τους απλούς αγρότες. 

Επιπλέον, στο κεφάλαιο για τη διοργάνωση οµαδικών χώρων
σταβλισµού και βόσκηση γαιών δεν µας λέτε ούτε τον φορέα δια-
χείρισης του κτηνοτροφικού πάρκου ούτε τι περιλαµβάνει, τη
σταβλισµένη, την ηµιεκτατική ή την εκτακτική κτηνοτροφία.

Θεωρούµε ότι δεν είναι νοµικά ορθό ουσιώδη ζητήµατα όπως
τα παραπάνω να µην έχουν συµπεριληφθεί στον νόµο και να απο-
τελούν εκ των υστέρων αντικείµενο νοµοθετικής εξουσιοδότη-
σης. Ανεξάρτητα από το ποιος θα αναλάβει τα διαχειριστικά
σχέδια βόσκησης, το ζητούµενο είναι να έχουν ολοκληρωθεί στις
31-12-2025, καθώς επίσης και να ληφθούν υπ’ όψιν οι προτάσεις
των κτηνοτροφικών φορέων. Από τις διατάξεις του που αφορούν
τον αλιευτικό Κώδικα και τις υδατοκαλλιέργειες διαπιστώσαµε
ότι δεν αποτελούν προτεραιότητα της Κυβέρνησης, δεν επιλύο-
νται χρόνια προβλήµατα τους όπως είναι η επαναφορά των ερα-
σιτεχνικών αδειών αλιείας, ο καθορισµός επαγγελµατικών
κριτηρίων και άλλα.

Ειδικότερα το άρθρο 18 περί ίδρυσης, επέκτασης ή µετεγκα-
τάστασης µονάδων υδατοκαλλιέργειας έχει προξενήσει αρκετές
αντιδράσεις για τον αποκλεισµό, κυρίως, των δήµων και των το-
πικών κοινωνιών από τη σχετική διαδικασία. 

Ζητήµατα δηµιουργεί και η διάταξη για την αποκοµιδή και υγει-
ονοµική ταφή ζώων. Είναι απαραίτητη προϋπόθεση η πρόβλεψη
στον σχεδιασµό για τη στήριξη των δήµων κατά την ανάληψη της
συγκεκριµένης αρµοδιότητας. 

Συνοψίζοντας, όπως ήδη έχω τονίσει, οι αγρότες µε τις κινη-
τοποιήσεις τους προσπαθούν ουσιαστικά να διαφυλάξουν την
ύπαρξή τους. Το ΠΑΣΟΚ στέκεται δίπλα στον αγροτικό κόσµο και
στα δίκαια αιτήµατά τους. Η παράταξή µας έχει ήδη καταθέσει
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο ανασυγκρότησης του πρωτογενούς
τοµέα που αποσκοπεί στη βιώσιµη παραγωγή για τον αγρότη, σε
συνδυασµό µε τη διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής της υπαί-
θρου. Στόχος µας είναι ο επανασχεδιασµός του µε εξωστρέφεια
και η διασύνδεσή του µε τον τουρισµό, τη µεταποίηση, καθώς και
η χορήγηση κινήτρων για την παραµονή των επαγγελµατιών στο
επάγγελµα, αλλά και στον τόπο τους. 

Τέλος, το παρόν νοµοσχέδιο είναι το δεύτερο του Υπουργείου
σας που δεν αντιµετωπίζει κανένα από τα προαναφερθέντα προ-
βλήµατα του πρωτογενούς τοµέα. Σε µια δύσκολη συγκυρία για
τον αγροτικό κόσµο της χώρας, που είναι πλέον ζητούµενο η αυ-
τονόητη επιβίωσή του, αποτελεί χαρακτηριστική υποκρισία η επι-
λογή της Κυβέρνησης να φέρει στη Βουλή διατάξεις που κατά
κύριο λόγο διεκπεραιώνουν αποσπασµατικές διοικητικές εκκρε-
µότητες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Σε συνδυασµό
µε την ανυπαρξία σοβαρού σχεδιασµού αγροτικής πολιτικής, κα-
θίσταται αυτονόητη από πλευράς του ΠΑΣΟΚ η καταψήφιση επί
της αρχής του παρόντος νοµοσχεδίου. Όσον αφορά στα άρθρα
θα τοποθετηθούµε συγκεκριµένα κατά την ψήφιση του καθενός
από αυτά ψηφίζοντας θετικά όσα είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο. 
Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας

ο ειδικός αγορητής κ. Βασίλειος Μεταξάς.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπαµε και τις προηγούµενες ηµέρες, στον τίτλο του νο-

µοσχεδίου αναφέρεται ανάµεσα στα άλλα ότι αφορά διατάξεις
για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης και θα περίµενε κανείς
ότι αυτή την περίοδο που σε όλη τη χώρα οι αγρότες βρίσκονται
στον δρόµο µε τα µαζικά µπλόκα, τις κινητοποιήσεις και τις µορ-
φές πάλης που επιλέγουν,ότι η Κυβέρνηση θα έφερνε µια νοµο-
θετική ρύθµιση να ικανοποιήσει τα δίκαια αιτήµατά τους ή
τουλάχιστον τις τροπολογίες που έφερε τελευταία στιγµή.
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Βέβαια η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας στην οµιλία της
στην επιτροπή είπε «το να υποσχόµαστε στους αγρότες τα πάντα
όλα δεν είναι λύση». Βέβαια αν τα πάντα όλα είναι το αφορολό-
γητο πετρέλαιο, το πλαφόν στο ρεύµα στα 7 λεπτά, η αποζη-
µίωση, ώστε να µπορέσουν οι αγρότες να σπείρουν, να δου-
λέψουν και τα υπόλοιπα αιτήµατα που θέτουν για την επιβίωσή
τους οι αγρότες σε όλη την Ελλάδα, τότε πρέπει να απαντήσετε,
κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί δίνετε, πραγµατικά, τα πάντα όλα
στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµίλους και για τις δικές τους
ανάγκες. Δίνετε 8,5 δισεκατοµµύρια για τα F-35, 50 δισεκατοµ-
µύρια δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση στον Ζελένσκι για να συνεχιστεί
ο πόλεµος ΝΑΤΟ - Ρωσίας στην Ουκρανία, και δεν µπορείτε να
δώσετε ούτε ένα δισεκατοµµύριο για τους αγρότες! Ποιος ξέρει
πόσο θα στοιχίσει, πέρα από ανθρώπινο αίµα, η νέα επικίνδυνη
περιπέτειά σας για λογαριασµό του εφοπλιστικού κεφαλαίου
στην Ερυθρά Θάλασσα, στοχοποιώντας µάλιστα τη Θεσσαλία και
τη Λάρισα, λες και δεν έφταναν τα άλλα βάσανα του λαού της
περιοχής µετά τις πληµµύρες!

Τσακίσατε τον λαό µε πάνω από 57 δισεκατοµµύρια φόρους
το 2023, ενώ οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι έδωσαν µόλις 4
δισεκατοµµύρια. Καµαρώνετε για το πρωτογενές πλεόνασµα από
την φοροαφαίµαξη του λαού, που είναι 3,7 δισεκατοµµύρια.
Μόνο οι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο εταιρείες είχαν κέρδη το
2023 πάνω από 9 δισ. κι εσείς εξαγγείλατε φόρο σε πολυεθνικές
και οµίλους µόλις 80 εκατοµµύρια, δηλαδή κατά µέσο όρο 84.000
ευρώ ανά εταιρεία. Αυτά είναι τα πάντα όλα. 

Αλλά η αδυναµία σας να δώσετε λύση έστω και στα στοιχειώδη
-πριν λίγες µέρες Βουλευτής σας σε πάνελ είπε ότι «τα αιτήµατα
αυτά θυµίζουν Οκτωβριανή Επανάσταση», που είναι µια παραλ-
λαγή του «τα πάντα όλα» που είπατε και στην επιτροπή- φανερώ-
νει τελικά πως ταυτόχρονα και µέσα στους αγώνες τώρα, στους
αγρότες µαζί µε τον αγώνα επιβίωσης εµείς το λέµε ότι πρέπει
να ανοίξει η συζήτηση τώρα, στις κινητοποιήσεις, να δυναµώσει
η κουβέντα για την πολιτική πρόταση που προτείνει το ΚΚΕ για
τον άλλο δρόµο ανάπτυξης, για ένα κράτος, µια οικονοµία που
θα βάζει στο επίκεντρο την κάλυψη των κοινωνικών αναγκών κα-
ταργώντας το καπιταλιστικό κέρδος. 

Τα λεγόµενά σας λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης για ενίσχυση
του πρωτογενούς τοµέα αφορούν την ενίσχυση των εµποροβιο-
µηχάνων, των καπιταλιστικών αγροτικών επιχειρήσεων που λυ-
µαίνονται την αγροτική παραγωγή. Καµµία σχέση δεν έχουν οι
ρυθµίσεις σας -και στο παρόν νοµοσχέδιο- µε την επιβίωση των
βιοπαλαιστών γεωργών, κτηνοτρόφων, µελισσοκόµων και ψαρά-
δων που συνθλίβονται από την πολιτική σας. 

Ταυτόχρονα τα επιχειρήµατά σας, οι τακτικισµοί σας, η προ-
σπάθεια συκοφάντησης, η καταστολή, η προσπάθειά σας να
στρέψετε άλλα τµήµατα του λαού απέναντι στους αγρότες και
στις κινητοποιήσεις τους, µέθοδοι βέβαια γνωστές όχι µόνο σε
εσάς αλλά και σε όλες τις κυβερνήσεις των προηγούµενων χρό-
νων, όλη αυτή η προσπάθεια έχει πέσει στο κενό. Η Κοινή Αγρο-
τική Πολιτική που πίνετε όλοι νερό στο όνοµά της, η στρατηγική
της πράσινης ανάπτυξης και οι άλλες στρατηγικές της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης και των κυβερνήσεων, δεξιών, κεντροδεξιών, κε-
ντροαριστερών, αριστερών της Ευρώπης, δηλαδή οι σύγχρονοι
δρόµοι για την ενίσχυση της κερδοφορίας των µεγάλων επιχει-
ρηµατικών οµίλων αµφισβητούνται στον δρόµο και αυτό είναι που
σας ανησυχεί. Γιατί από τη µεριά σας εσείς είστε προσηλωµένοι
στην προώθηση αυτής της βάρβαρης πολιτικής και δεν µπορείτε
να κάνετε αλλιώς, καθώς η καπιταλιστική ανάπτυξη περνάει µόνο
µέσα από την καταστροφή πρώτα και κύρια των εργαζοµένων,
των αγροτών, γενικότερα των παραγωγών του πλούτου, και γι’
αυτό λέµε ότι το σύστηµά σας δεν παίρνει γιατρειά παρά µόνο
ανατροπή.

Η προσήλωσή σας φαίνεται και στο παρόν νοµοσχέδιο τα
άρθρα του οποίου αναλύσαµε στις συνεδριάσεις στην επιτροπή.
Κίνητρό σας είναι η καπιταλιστική ανάπτυξη, η ακόµα µεγαλύτερη
συγκέντρωση της παραγωγής για λογαριασµό των µεταποι-
ητικών και εµπορικών µονοπωλίων και η εξασφάλιση σε αυτά
ακόµα φθηνότερων πρώτων υλών από το ξεζούµισµα των αγρο-
τών. Αυτή είναι η βιωσιµότητα που ευαγγελίζεσθε. Και αποδει-
κνύετε µε τις πράξεις σας ότι οι αγρότες σάς έχουν απέναντι

όπως είχαν απέναντι τις προηγούµενες κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ,
της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ µε τα στελέχη της Νέας Αρι-
στεράς στην κοινή σας στρατηγική αυτή που µόλις πρόσφατα
ανανεώσατε τους όρκους πίστης στις Βρυξέλλες, στο Στρα-
σβούργο, όταν ψηφίζατε όλοι µαζί, µαζί µε την Ελληνική Λύση,
στην Ευρωβουλή το 2020 τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που έχει βγάλει στον δρόµο όχι µόνο τους
αγρότες της χώρας µας αλλά και τους αγρότες άλλων ευρωπαϊ-
κών χωρών. 

Όµως πλέον έχει κυλήσει νερό στο αυλάκι. Κάθε κατεργάρης
έχει µπει στον πάγκο του από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
που για τριάντα και πλέον χρόνια φόρτωναν στον αγροτικό κόσµο
τον έναν ευρωπαϊκό κανονισµό µετά τον άλλον, τους φλόµωναν
στο ψέµα ότι έρχονται καλύτερες µέρες, περισσότερα χρήµατα,
µεγαλύτερες αγορές, ενώ τάιζαν τις µεγάλες εκµεταλλεύσεις και
τα µονοπώλια του αγροδιατροφικού τοµέα σε βάρος των χιλιά-
δων βιοπαλαιστών αγροτών, µέχρι τον ΣΥΡΙΖΑ που από τις καρό-
τσες των τρακτέρ κατέληξε όταν έγινε κυβέρνηση να κάνει τα ίδια
και χειρότερα µε τους προηγούµενους, υλοποιώντας µε χέρια και
πόδια τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης και φυσικά την
Κοινή Αγροτική Πολιτική. Και ήταν τουλάχιστον αστεία η προσπά-
θεια εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ να σηκώσετε κουρνιαχτό τις προ-
ηγούµενες µέρες στην επιτροπή σε µια ψευτοαντιπαράθεση µε
τη Νέα Δηµοκρατία για το αγροτικό µε επίκεντρο, για παράδει-
γµα, το αφορολόγητο, λες και δεν γνωρίζουν οι αγρότες πως
έχουν κερδισµένο αφορολόγητο, όπως οι µισθωτοί, που περιλαµ-
βάνει το καθαρό αγροτικό εισόδηµα συν τη βασική ενίσχυση, συν
την «πράσινη» και συνδεδεµένη πάνω από 20.000. Έως 20.000
ευρώ η «πράσινη» και η συνδεδεµένη είναι αφορολόγητες. 

Αυτό το κέρδισαν µε µπλόκα σαράντα δύο ηµερών και κάθοδο
τρακτέρ στην Αθήνα το 2016. Ήταν τότε που ο ΣΥΡΙΖΑ ως κυβέρ-
νηση πήγε να εφαρµόσει τον νόµο της κυβέρνησης Σαµαρά - Βε-
νιζέλου, δηλαδή Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, για φορολόγηση
των αγροτών και των επιδοτήσεών τους από το πρώτο ευρώ και
ξεσηκώθηκε θύελλα αντιδράσεων που ανάγκασε την κυβέρνηση
τότε του ΣΥΡΙΖΑ σε υποχώρηση. 

Αφήστε, λοιπόν, στην άκρη τους ψευτοκαβγάδες σας. Μαζί για
χρόνια πουλούσατε το παραµύθι της «πράσινης» γεωργίας που
θα εξασφάλιζε τάχα ποιοτικότερες καλλιέργειες και καλύτερο ει-
σόδηµα για τους αγρότες µέσα από τη λεγόµενη ορθολογικό-
τερη διαχείριση της γης και των άλλων πόρων όπως το νερό.
Όµως γρήγορα αποκαλύφθηκε το πραγµατικό νόηµα όλων
αυτών, µε τα διάφορα «πράσινα» χαράτσια και τα µεγαλύτερα
κόστη στην παραγωγή που µετακυλίονται και εδώ στην κατανά-
λωση, µε τους χονδρεµπόρους και τα µονοπώλια του αγροδια-
τροφικού τοµέα να θησαυρίζουν σε βάρος των βιοπαλαιστών
αγροτοκτηνοτρόφων και της µεγάλης λαϊκής πλειοψηφίας. Τώρα
ανακαλύψατε όλοι σας την ΚΑΠ ότι είναι η αιτία για τον ξεσηκωµό
των αγροτών! Όταν την ψηφίζατε µε νύχια και µε πόδια δεν εί-
χατε τότε ενηµέρωση ή όταν την υλοποιούσατε από κυβερνητικές
θέσεις σάς κοροϊδεύανε τότε! Μόνο αυτό δεν έχετε πει γιατί κατά
τα άλλα δίνετε ρέστα! Μέχρι και άχρηστους βγάλατε τους
Υπουργούς που τη διαπραγµατεύτηκαν. Αν ισχύει βέβαια αυτό,
τότε όλοι οι Υπουργοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι άχρηστοι.
Εµείς λέµε ότι δεν είναι καθόλου άχρηστοι, χρήσιµοι µια χαρά
είναι για την εξυπηρέτηση των συµφερόντων των µονοπωλίων. 

Σε συνεδρίαση της επιτροπής ο Υπουργός απαντώντας στο
ΚΚΕ για το ζήτηµα αυτό προσπάθησε να υπερθεµατίσει για την
Κοινή Αγροτική Πολιτική, µε τη γνωστή «καραµέλα» για τα χρή-
µατα που φέρνει στη χώρα. Βέβαια µπορούµε εδώ να ανατρέ-
ξουµε στο παρελθόν και να θυµηθούµε τις επιδοτήσεις για το
θάψιµο των οπωροκηπευτικών, τις ποσοστώσεις στο γάλα, στη
ζάχαρη, µια σειρά άλλους περιορισµούς σε προϊόντα. Έτσι χτυ-
πήθηκαν ολόκληροι κλάδοι στην Ελλάδα, όπως η παραγωγή ζά-
χαρης και η τευτλοκαλλιέργεια, που και υποδοµές υπήρχαν και
τεχνογνωσία και ένα µεγάλο ποσοστό των αναγκών καλυπτόταν
από την παραγωγή, ενώ οι δυνατότητες ανάπτυξής της ήταν ση-
µαντικές. Αλλά και η αγελαδοτροφία, που φτάσαµε σήµερα οι
ανάγκες σε αγελαδινό γάλα -ένα βασικό προϊόν διατροφής για
τα λαϊκά στρώµατα και συστατικό για τα γαλακτοκοµικά- να κα-
λύπτονται σχεδόν αποκλειστικά από εισαγωγές καθώς έχουν
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αποµείνει ελάχιστες, στην πλειοψηφία τους καπιταλιστικές, εκµε-
ταλλεύσεις ενώ το κτηνοτροφικό κεφάλαιο έχει µειωθεί κάθετα.
Είπαµε και συγκεκριµένα στοιχεία και στις επιτροπές. 

Πείτε, λοιπόν, για τους στόχους της Κοινής Αγροτικής Πολιτι-
κής, για το πού καταλήγουν τελικά αυτά τα χρήµατα. Διότι τα
χρήµατα αυτά, τα δισεκατοµµύρια, πάνε στα «αρπακτικά» της
«πράσινης» ανάπτυξης, µε αποτέλεσµα το ρεύµα στη χονδρεµπο-
ρική να πουλιέται 0,03 λεπτά και ο αγρότης να το παίρνει 0,15
λεπτά την κιλοβατώρα. Τα χρήµατα αυτά πάνε έµµεσα και άµεσα
στους µεγαλέµπορους, στις βιοµηχανίες τροφίµων, µε αποτέλε-
σµα να πληρώνει ο λαός στο ράφι τα προϊόντα 400% και 500%
πάνω από την τιµή παραγωγού. Απαντήστε. 

Πείτε, λοιπόν, ποιανού είναι τελικά τα χρήµατα και από πού
προέρχονται, ποιος πληρώνει τον λογαριασµό, και άρα τι είδους
εργαλείο είναι η Κοινή Αγροτική Πολιτική, αλλά και ποιες είναι τε-
λικά οι λύσεις που ψάχνετε να βρείτε στις Βρυξέλλες και τις απο-
φασίζετε. Τα µέτρα της Κοµισιόν για την αγρανάπαυση; 

Η Κοµισιόν που δίνει 50 δισεκατοµµύρια ευρώ στην Ουκρανία,
περιγελά τους αγρότες ότι δήθεν τους απαλλάσσει για έναν
ακόµη χρόνο από το µέτρο της αγρανάπαυσης. Βέβαια σε αυτό
ήσασταν λαλίστατοι. Όπου βγείτε κι όπου σταθείτε µιλάτε για την
αγρανάπαυση. Σιωπή όµως στα άλλα. 

Ψάχνετε, βέβαια, υποκριτικά και λέτε ότι ψάχνετε να βρείτε
τρόπους να µειωθεί το κόστος παραγωγής των αγροτών ή να πε-
τύχουν καλύτερες τιµές οι αγρότες. Σπέρνετε αυταπάτες ότι
στην αγορά που κουµάντο κάνουν τα µονοπώλια µπορεί ο αγρό-
της, έστω και µέσα από τα λεγόµενα συνεργατικά σχήµατα, οµά-
δες παραγωγών κ.λπ., να τα βάζει µε τα µεγαθήρια, κρύβοντας
ότι στόχος σας µε αυτά τα συνεργατικά σχήµατα είναι να συγκε-
ντρώσετε µια ώρα αρχύτερα την παραγωγή και να την παραδώ-
σουµε πιο εύκολα στις µεγάλες καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις
και να ξεκληρίσετε τους βιοπαλαιστές αγρότες µια ώρα αρχύ-
τερα. 

Λέµε ξανά ότι το κόστος παραγωγής δεν εξαρτάται από τους
αγρότες, ελέγχεται από τα µονοπώλια, όπως τα µονοπώλια της
ενέργειας που εξασφαλίζουν φθηνό ρεύµα, έχοντας βάλει ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας σε κάθε ραχούλα της Ελλάδας και
πουλάνε πανάκριβα ακόµα και στους αγρότες, όπως είπα πριν,
το ρεύµα. 

Άρα, το κόστος εξαρτάται και από το κράτος το µονοπωλίων,
δηλαδή το κράτος που διαχειρίζεστε εσείς το οποίο, για παρά-
δειγµα, επιβάλλει 0,41 λεπτά φόρο στους αγρότες για τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Από το 1,60 που πληρώνουν
σήµερα το πετρέλαιο, πάνω από τα 0,50 λεπτά είναι οι φόροι του
κράτους σας, την ώρα που εφοπλιστές και αεροπορικές εται-
ρείες πληρώνουν µηδέν φόρο κατανάλωσης. 

Μάλιστα το εντυπωσιακό είναι ότι πάνω σε αυτόν τον φόρο βά-
ζετε κι άλλον έναν φόρο, δηλαδή πάνω στα 0,41 λεπτά του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης µπαίνει και ΦΠΑ 24% και η µεγάλη
παροχή που ανακοινώσαµε είναι 10% έκπτωση στο ρεύµα στους
αγρότες. Εδώ, πραγµατικά, ντρέπεται και η ντροπή. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο µέχρι και γι’ αυτές τις αποζηµιώσεις
των υπαλλήλων του Υπουργείου και των εποπτευόµενων φορέων,
µε τον τρόπο που της δίνετε στο άρθρο 40, επιχειρείτε την κατη-
γοριοποίηση των εργαζοµένων, γιατί τελικά το δίνετε επιλεκτικά
και όχι σε όλους τους εργαζόµενους τόσο στους ελεγκτές υπη-
ρεσιών όσο και σε εκείνους που υποστηρίζουν το ελεγκτικό έργο. 

Λέτε ότι θα δώσετε στους αγρότες 82 εκατοµµύρια για πετρέ-
λαιο, λίγο παραπάνω από τα 76 που τους δώσατε πέρυσι και τα
70 πρόπερσι, όταν το κονδύλι για επιστροφή στον ειδικό φόρο
κατανάλωσης, πριν το κόψετε µε το τρίτο µνηµόνιο όλοι σας που
ψηφίσατε µαζί, Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ, ξεπερνούσε
τα 180 εκατοµµύρια και τότε το ντίζελ είχε τιµή κάτω από 1 ευρώ
και όχι 1,60 που είναι τώρα και έχει φτάσει και 2 ευρώ. 

Προσπαθείτε να κινήσετε τον κοινωνικό αυτοµατισµό ότι δήθεν
δίνετε στους αγρότες, σε αυτούς, βέβαια, που δίνετε είναι καπι-
ταλιστές, αυτούς ταΐζετε από τον κρατικό προϋπολογισµό και όχι
τους αγρότες των οποίων ρουφάτε κι εσείς το αίµα. Πάνω από
500 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο είναι οι απαλλαγές από τον ει-
δικό φόρο κατανάλωσης που έχουν οι εφοπλιστές, οι µεγαλοκλι-
νικάρχες, βιοµήχανοι και άλλοι «αναξιοπαθούντες» της κοινωνίας

µας. Και κοροϊδεύετε, κυρίως, τους µη αγρότες που δεν έχουν
γνώση, όταν χιλιοανακοινώνετε για παράδειγµα τις µειώσεις του
ΦΠΑ σε εφόδια κ.λπ., µιας και είναι ένα ουδέτερο µέτρο αφού η
πλειοψηφία των αγροτών κάνει συµψηφισµό του ΦΠΑ. 

Εκεί, βέβαια, που δίνετε τα ρέστα σας, κύριοι της Κυβέρνησης,
είναι ο ΕΛΓΑ. Και τι δεν έχουµε ακούσει αυτές τις µέρες! Ότι δί-
νετε λεφτά του κόσµου στους αγρότες, ότι ο ΕΛΓΑ έδωσε την πε-
ρίοδο της διακυβέρνησής σας πάνω από ένα δισεκατοµµύριο και
τα µισά µάλιστα είναι χρήµατα των πολιτών. Κουνούσε το δά-
χτυλο µάλιστα ο Πρωθυπουργός στη Βουλή, προσπαθώντας µε
τέτοια τερτίπια να συκοφαντήσει τους αγρότες. 

Γιατί δεν λέτε όµως την αλήθεια; Γιατί δεν µιλάτε µε τα στοι-
χεία; Γιατί και εδώ αποκαλυφθήκατε. Από το 2019 που κυβερνάτε
µέχρι το 2023 οι αγρότες έχουν καταβάλει µε τις εισφορές 170
εκατοµµύρια τον χρόνο επί πέντε χρόνια πάνω από 850 εκατοµ-
µύρια. Εσείς τι δώσατε; Δώσατε αυτό που προβλέπει ο νόµος
που έχετε ψηφίσει, ότι κάθε χρόνο θα δίνονται από τον κρατικό
προϋπολογισµό γύρω στα 35 εκατοµµύρια για τα λειτουργικά
έξοδα του ΕΛΓΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ένα λεπτό.
Αυτά δώσατε αναδροµικά από το 2011 -σας αποκάλυψε και ο

Πρόεδρος του ΕΛΓΑ στην ακρόαση των φορέων -γιατί την πε-
ρίοδο 2011 - 2019 οι κυβερνήσεις διαδοχικά του ΠΑΣΟΚ, η δική
σας µε πρωθυπουργό τον Σαµαρά και του ΣΥΡΙΖΑ µετά, δεν έδι-
ναν ούτε αυτά τα ελάχιστα και οι λειτουργικές δαπάνες του ΕΛΓΑ
καλύπτονταν από τις εισφορές των αγροτών. 

Επί εννέα χρόνια οι αγρότες πλήρωναν για τη λειτουργία του
ΕΛΓΑ και τώρα κουνάτε το δάχτυλο, επειδή δώσατε τα χρήµατα
που χρωστούσατε εσείς; Ουσιαστικά είναι χρήµατα των αγροτών
που επί εννιά χρόνια πλήρωναν για τη λειτουργία µιας κρατικής
υπηρεσίας, αλλά έτσι γεµίζει ο προϋπολογισµός του κράτους. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε ότι είναι πολύ χαµηλή η κρατική χρηµατο-
δότηση του ΕΛΓΑ, ότι πρέπει να αυξηθεί, να µειωθούν τα ασφά-
λιστρα στους αγρότες και να καλύπτονται όλες οι ζηµιές σε
αγροτική παραγωγή, αγροτικό και πάγιο κεφάλαιο. 

Είναι απαράδεκτο να µην καλύπτετε µε κρατική χρηµατοδό-
τηση και να θεσµοθετείτε µε το νοµοσχέδιο την αξιοποίηση των
εισφορών των αγροτών για το 2024 για να πληρώσετε τις ζηµιές
του 2023. Και τις ζηµιές του 2024 πώς θα τις πληρώσετε;

Κλείνοντας, κύριοι της Κυβέρνησης, δεν σας άρεσε στην επι-
τροπή αλλά εµείς το επαναλαµβάνουµε. Έχετε έναν δρόµο: Υλο-
ποιήστε τις διεκδικήσεις των αγροτών για µέτρα πραγµατικής
ανακούφισης µε βάση τα αιτήµατά τους για το αφορολόγητο πε-
τρέλαιο στην αντλία για όλους τους αγρότες, αντί να το δίνετε
σε εφοπλιστές, µεγαλοκλινικάρχες κ.λπ., για να εξασφαλιστεί
γενναία µείωση στην τιµή του αγροτικού ρεύµατος µε πλαφόν τα
0,07 λεπτά, για επιδότηση ζωοτροφών, κατάργηση του ΦΠΑ στα
αγροτικά εφόδια και µηχανήµατα και ασφαλώς, για πλήρεις απο-
ζηµιώσεις στο 100% της ζηµιάς σε παραγωγή και αγροτικό κε-
φάλαιο. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, σαράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Γλυφάδας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω την οµιλία µου, λέγοντας ότι έχουµε ζητήσει από

τον Πρωθυπουργό εδώ και πάρα πολύ καιρό µια σοβαρή συζή-
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τηση µεταξύ των Αρχηγών κοµµάτων σε σχέση µε την αγροτική,
κτηνοτροφική, αλιευτική και µελισσοκοµική οικονοµία. Αναµέ-
νουµε την απάντηση. 

Βέβαια έχω καταθέσει τέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις στον
κύριο Πρωθυπουργό, δεν έρχεται ποτέ να απαντήσει όχι γιατί
απαξιώνει εµάς αλλά γιατί απαξιώνει τους αγρότες, κτηνοτρό-
φους, αλιείς και συνολικά ο φόβος του για την έλλειψη οικονοµι-
κής πολιτικής και σωστής διαχείρισης στα ζητήµατα των αγροτών
τον αναγκάζει να φυγοµαχεί. Θα καταθέσω εκ νέου, λοιπόν, την
πρόταση για τη συζήτηση Αρχηγών κοµµάτων στα Πρακτικά της
Βουλής.

Πάµε τώρα στην Κυβέρνηση. Εγώ θα καταγγείλω την Κυβέρ-
νηση ότι κάνει προσωπική πολιτική αγροτική µε τους «γαλάζιους»
αγρότες. Δεν µε ενδιαφέρει αν ενοχλούνται κάποιοι, αλλά θα µι-
λήσω µε συγκεκριµένα παραδείγµατα. Αγρότες στο κανάλι
«OPEN» και περιµένω από τον κ. Αυγενάκη και τον Υφυπουργό
να µου απαντήσει αν ισχύουν. Ξόδεψαν ένα δισεκατοµµύριο
ευρώ για «γαλάζιους αγρότες» σε ανύπαρκτα ΑΦΜ; Έξι χιλιάδες
ΑΦΜ.

Συνδικαλιστές αγρότες το κατήγγειλαν για ανύπαρκτες χορτο-
λιβαδικές εκτάσεις για τις οποίες πληρώθηκαν αυτοί οι αγρότες.
Αλλά πώς τους επέλεξαν; Τους επέλεξαν επειδή ήταν «γαλάζιοι».
Όλοι οι υπόλοιποι αγρότες δεν είναι αγρότες, είναι άλλοι αγρό-
τες. Μάλιστα δήλωναν, λέει, ανύπαρκτα χωράφια στη Μύκονο,
τη Νίσυρο, τη Σαντορίνη. Και ρωτώ, λοιπόν, τους Υπουργούς:
Όλες αυτές οι καταγγελίες ισχύουν, ναι ή όχι; Εδώ να µας απα-
ντήσουν. 

Υπάρχει ένας κύριος µε ψευδώνυµο, λοιπόν, «φραπές» -µη γε-
λάτε, αυτή είναι επώνυµη καταγγελία συνδικαλιστή αγρότη- που
έχει κοµβικό ρόλο στην υπόθεση. Σύµφωνα µε τις καταγγελίες ο
κύριος αυτός κουµπάρος δύο Υπουργών στρατολογεί δήθεν
αγρότες, τους δίνει ΑΦΜ, τους κάνουν µε εικονικούς βοσκότο-
πους αγρότες, παίρνουν επιδοτήσεις και παίρνει προµήθεια ο
ίδιος 50%. Μιλάµε για απίστευτα πράγµατα. 

Υπάρχει το USB των έξι χιλιάδων ονοµάτων στους οποίους δό-
θηκαν και µάλιστα τα µπλόκαραν στην αρχή τα λεφτά και τα άνοι-
ξαν µετά, ναι ή όχι; Να µας πει ο Υπουργός.

Πάµε, λοιπόν, στα άλλα. Τι υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός
στους Έλληνες αγρότες; Δήλωση Μητσοτάκη προεκλογικά:
«Αποτελεί προτεραιότητα για µας να στηρίξουµε την ανταγωνι-
στικότητα του πρωτογενούς τοµέα και το αγροτικό εισόδηµα και
γι’ αυτό θα ξύσουµε τον πάτο του βαρελιού». 

Ο Πρωθυπουργός ξύνει τον πάτο του βαρελιού µόνο όταν
αφορά τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, τους εργάτες,  τους κτηνο-
τρόφους, τους αγρότες. Όταν είναι να µιλήσει για εφοπλιστές,
κολλητούς και φίλους ολιγάρχες, το βαρέλι είναι γεµάτο. Πώς γί-
νεται αυτό το πράγµα; 

Δεν χρειάζεται να ξύσει κανέναν πάτο βαρελιού ο Πρωθυπουρ-
γός. Θα αρκούσε να µην κάνει λάθος στη διαπραγµάτευση για
την ΚΑΠ αφαιρώντας 240 εκατοµµύρια ευρώ, µε το λάθος που
έκανε, από το εισόδηµα των αγροτών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί ο Πρωθυπουργός µαζί µε τα υπόλοιπα κόµµατα, γιατί έκα-

ναν και τα υπόλοιπα κόµµατα λάθη, το ΠΑΣΟΚ ο ΣΥΡΙΖΑ -ακούστε
λίγο- χαϊδέψατε τους τραπεζίτες, τους κάνατε όλα τα χατίρια.
Τους δώσαµε δισεκατοµµύρια ευρώ για να υπάρχουν αυτοί οι
τραπεζίτες, τα λαµόγια. 

Σε λίγο θα σας κάνω µια αποκάλυψη για να καταλάβετε συ-
γκριτικά. Υπουργεύετε, κύριε Υπουργέ. Θα τη δώσω τώρα την εί-
δηση. Ξέρετε ότι οι servicers δεν έχουν ΑΦΜ ελληνικό; Πείτε µου
ποιος µπορεί να δραστηριοποιηθεί στην Ελλάδα χωρίς να έχει
ελληνικό ΑΦΜ; Οι εταιρείες διαχείρισης των κόκκινων δανείων.
Σε λίγο,τα έγγραφα εδώ για να καταλάβετε σε ποια Ελλάδα ζείτε.
Ακούστε, δεν φορολογείτε ποτέ τα υπερκέρδη των τραπεζών: 3,2
δισεκατοµµύρια το 2022, 4 δισεκατοµµύρια το 2023. Είναι των
τραπεζών υπερκέρδη! 

Επίσης, µόνο η ΔΕΗ θα έχει 1 δισεκατοµµύριο ευρώ κέρδη.
Από πού τα έχει η ΔΕΗ -να σας πω εγώ- ή οι πάροχοι ενέργειας;
Από τον αγρότη, τον κτηνοτρόφο, τον µελισσοκόµο, τον κάθε Έλ-
ληνα που πληρώνει κάθε µήνα το ρεύµα πανάκριβα αισχροκερ-
δώντας οι πάροχοι ενέργειας.

Δεν καταπολεµήσατε τα καρτέλ ποτέ. Το λαθρεµπόριο πετρε-
λαίου, ποτέ. Να οι λύσεις αλλά για να δώσεις αυτές τις λύσεις
δεν πρέπει να έχεις εξαρτήσεις.  Είστε µια εξηρτηµένη Κυβέρ-
νηση από κάθε καρτέλ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σήµερα θα συναντήσει λέει ο Πρωθυπουργός τους αγρότες σε

δύο ραντεβού. Ακούστε την ειρωνεία. Σε πρώτη φάση, µία ώρα
ολόκληρη, κάποιους εκπροσώπους, και σε δεύτερη φάση έναν
πρόεδρο, δικός τους γαλάζιος είναι αυτός, φίλος του Άδωνι Γε-
ωργιάδη ο πρόεδρος. Δηλαδή, θέλει να µας πει ο Πρωθυπουργός
ότι πέντε χρόνια δεν µπόρεσε να λύσει κανένα πρόβληµα και σε
µία ώρα θα τα λύσει όλα. Ούτε Χουντίνι δεν το κάνει αυτό κανέ-
νας. 

Εγώ θα πω κάτι στους αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς, µελισ-
σοκόµους. Δεν µπορεί να δώσει λύση η Κυβέρνηση. Δεν µπορεί
να λύσει τον γόρδιο δεσµό της εξάρτησής της από τα καρτέλ,
και όταν δεν λύνεται ο γόρδιος δεσµός κόβεται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα έρθουν οι ευρωεκλογές τον Ιούνιο και θα ηττηθείτε οικτρά.

Και η νίκη θα είναι των Ελλήνων και της Ελληνικής Λύσης. 
Τι κάναµε εµείς; Θα πω στον Υπουργό τι κάναµε εµείς στην Ευ-

ρωβουλή µε έναν ευρωβουλευτή. Μιλήσαµε στην Κοµισιόν και
απαντήθηκε από την Κοµισιόν για τους δασµούς που έπληξαν το
ελληνικό ροδάκινο στις Ηνωµένες Πολιτείες. Πετύχαµε να πά-
ρουµε µια επιστολή όπου µπορούσε η Κυβέρνηση να την εκµε-
ταλλευτεί αυτή την επιστολή, -όπως η Κοµισιόν µας απάντησε για
τους πληγέντες στη Θεσσαλία- πως µπορούν να πάρουν µέχρι
200.000 ευρώ. Απάντηση από την Κοµισιόν. Την έδωσα στον
Πρωθυπουργό, την έστειλα µε επιστολή, µε κοινοποίηση. Δεν µου
απάντησε ποτέ. Η Κοµισιόν. Τι κάναµε; Βρήκαµε πόρους για την
Κυβέρνηση µε βάση την απάντηση της Κοµισιόν, που δεν τους
απορρόφησε ποτέ, ώστε να γίνονται έλεγχοι στα τελωνεία και ό,τι
εκτελωνίζεται. Ούτε αυτό έχει γίνει. Βρήκαµε µέτρα πρόληψης
στην Ευρωβουλή µε τον Ευρωβουλευτή µας για την αιγοτροφία
για την φύτευση µε τροφο-δάση. Κάναµε παρεµβάσεις συγκεκρι-
µένες.

Ακούστε τι άλλο βρήκαµε, κύριε Υπουργέ, για να καταλάβετε
πώς µια µικρή δύναµη του 4,5% µε έναν Ευρωβουλευτή µπορεί
να πετύχει πολλά πράγµατα. 

Πετύχαµε να χαλαρώσουν µαζί µε την οµάδα που είµαστε εντα-
γµένοι, οι έλεγχοι και τα εµπορικά µέτρα των Αµερικανών και έτσι
µπορέσαµε να στείλουµε και στις Ηνωµένες Πολιτείες τη φέτα,
πολύ πιο εύκολα απ’ ότι δεν έκανε η Κυβέρνηση. Πετύχαµε και
αυτό είναι το σηµαντικό και το άλλο ένα προς ένα. Για το γι-
αούρτι, κάναµε αγώνα για το ΠΟΠ, το γιαούρτι το ελληνικό, αλλά
όταν εµείς αγωνιζόµαστε να έχουµε ΠΟΠ ονοµασία προέλευσης
γάλακτος, να είναι ελληνικό το γάλα και εσείς αφήνετε από τη
Βουλγαρία να µπαινοβγαίνουν τα φορτηγά γεµάτα µε κρέµα γά-
λακτος, δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι παραπάνω.

Κάντε µας κυβέρνηση να δώσουµε τη λύση, Έλληνες. Αυτή
είναι η λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άλλη καταγγελία, δεν θα πω το όνοµα, γιατί περιµένω να έχει

το θάρρος ο Βουλευτής που σήµερα µπορεί να είναι εδώ, µπορεί
να µην είναι, να µου απαντήσει. Προεκλογικά, ως Βουλευτής στο
δικό του νοµό, έδωσε ανεξέλεγκτα αποζηµιώσεις στους γαλάζι-
ους αγρότες ναι ή όχι; Σε άλλο νοµό, χωρίς έλεγχο. Αυτό καταγ-
γέλθηκε στο «MEGA» από συνδικαλιστή της βορείου Ελλάδος,
όταν οι υπόλοιποι δεν έχουν πάρει ούτε ένα ευρώ. Δηλαδή τώρα
είναι κράτος αυτό, στο οποίο ο Βουλευτής που µπορεί να είναι
Υπουργός ή Υφυπουργός δίνει στους δικούς του τα λεφτά και
άλλοι πεινούν;

Τα χρήµατα είναι όλων των Ελλήνων. Δώστε τα, κύριοι Υπουρ-
γοί, της Νέας Δηµοκρατίας, γιατί αυτό που κάνετε είναι απαρά-
δεκτο. 

Θα δώσω ένα παράδειγµα. Ακούστε, κύριε Κατρίνη, να γελά-
σετε. Υπάρχει αγρότης, ο οποίος δήλωσε βοσκοτόπι στη Νίσυρο,
ότι έχει ρόκα και ταΐζει τα ζωντανά του. Στη Νίσυρο, που είναι
ηφαίστειο, κύριε Υπουργέ. Ηφαίστειο! Δηλαδή, εκεί δεν µπορείς
να φυτέψεις τίποτα. Αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα για ένα κρά-
τος σοβαρό. 
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Εγώ δεν λέω ότι το κάνετε επειδή είναι γαλάζιοι µόνο, υπάρχει
µια τσαπατσουλιά, µια ανοργανωσιά, το καταλαβαίνω. Αλλά πόσα
χρόνια χρειάζεται η Νέα Δηµοκρατία για να κάνει τα αυτονόητα;
Πέντε, δεκαπέντε, πενήντα πέντε, εκατόν πενήντα πέντε, τριακό-
σια πενήντα πέντε; Ε, φύγετε, λοιπόν, να ησυχάσει η Ελλάδα και
οι Έλληνες, εάν δεν µπορείτε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θέλετε προτάσεις; Γιατί άκουσα την εισηγήτρια να λέει ότι όλα

τα κόµµατα λένε τα δικά τους. Ακούστε, λοιπόν, µια πρόταση.
Τρία εκατοµµύρια τόνοι υπολειµµατικής βιοµάζας, απόβλητα από
αγροτοκτηνοτροφικές µονάδες, παραµένουν αναξιοποίητα. Βιο-
µάζα αναξιοποίητη. Θα µπορούσαν να καλύψουν, σύµφωνα µε το
πρόγραµµα των ειδικών εµπειρογνωµόνων, το 20% των ενεργει-
ακών αναγκών της χώρας. Το ξέρετε αυτό; Εάν το ξέρετε, γιατί
δεν κάνουµε κάτι; Γιατί δεν κάνετε πέντε χρόνια κάτι και περιµέ-
νετε από τον πάροχο της ΔΕΗ, από την «PROTERGIA», από όλες
αυτές τις εταιρείες, να κονοµάνε εις βάρος των αγροτών; Γιατί; 

Και να πω και το εξής. Αγρότες και κτηνοτρόφοι µε τη βιοµάζα
µπορούν να κερδίσουν και λεφτά. Είναι αµφίσηµο το κέρδος.
Έτσι είναι αµφίδροµο. Άρα, λοιπόν, γιατί δεν τα κάνετε αυτά; 

Ακούστε τώρα το έγκληµα. Η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας
στην Ελλάδα από βιοµάζα είναι 1%. Μπορεί να είναι 20%. Δεν τα
κάνετε όχι γιατί δεν µπορείτε, αλλά γιατί τους παρόχους ενέρ-
γειας υπηρετείτε. Αυτή είναι η αλήθεια, για να κονοµάνε δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και όχι να έχουν τζάµπα ρεύµα, τζάµπα πετρέλαιο
οι κτηνοτρόφοι και οι αγρότες. Δεν θέλατε εξορύξεις, θέλατε
φουρφουράκια, δεν πειράζει. 

Πάµε στο πιο απλό ερώτηµα απ’ όλα. Έχω κουραστεί να ακούω
το εξής, ότι δεν µπορούµε να δώσουµε στους αγρότες αφορο-
λόγητο καύσιµο. Το αντιλαµβάνοµαι, είναι µια δικαιολογία του
αποτυχηµένου. Δηλαδή, ο εφοπλιστής δικαιούται αφορολόγητο
πετρέλαιο, δεν έχει λεφτά, είναι κρίµα ο άνθρωπος, είναι φτωχός
ο εφοπλιστής –να το ακούσουν και τα παιδάκια από πάνω. Οι
εφοπλιστές, µε τις βιλάρες, µπορούν να δικαιούνται αφορολό-
γητο πετρέλαιο. Ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος, ο αλιέας, ο µελισ-
σοκόµος που µας ταΐζει δεν το δικαιούται. Αυτό είναι κράτος µη
δικαίας συµπεριφοράς. Είναι ένα άδικο κράτος. Εµείς θα το κα-
τεδαφίσουµε και θα φτιάξουµε ένα τίµιο, έντιµο, ειλικρινές κρά-
τος. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Και βέβαια να πω το εξής, όταν ακούω

Έλληνες εφοπλιστές είναι το καλύτερο ανέκδοτο. Να σας πω
γιατί. Στείλαµε καράβι, λέει, στο Σουέζ και στην Ερυθρά Θά-
λασσα για να προστατεύσει τους Έλληνες πλοιοκτήτες. Πολύ
σωστά λένε για πλοιοκτήτες, γιατί το καράβι έχει σηµαία άλλη, η
εταιρεία ανήκει στο City του Λονδίνου, το πλήρωµα δεν είναι ελ-
ληνικό, έναν καπετάνιο Έλληνα έχει και είναι ελληνικό. Δεν µας
ενδιαφέρουν αυτοί οι εφοπλιστές. Μας ενδιαφέρουν οι Έλληνες
εφοπλιστές, µε ελληνικό πλήρωµα, µε ελληνική σηµαία, µε ελλη-
νικά γραφεία. Κρατήστε τους ξενόδουλους, αφήστε τους Έλλη-
νες να εργαστούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή είναι η διαφορά µας σε σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν

είµαστε εναντίον του κεφαλαίου, όχι. Είµαστε υπέρ της δίκαιης
οικονοµικής πολιτικής, µε ισοβαρές, το τονίζω, ισοσκελισµένο σε
επίπεδο συµπεριφοράς, καθεστώς.

Δυστυχώς, είστε µονοµερείς και εξυπηρετείτε κυρίως τους ολι-
γάρχες και τα καρτέλ. Φτάσαµε εδώ. 

Εγώ δεν θα πω ότι φταίει η Νέα Δηµοκρατία. Όχι. Δεν φτάσαµε
εδώ τυχαία. Δεν φταίει ούτε ο Υπουργός, ούτε ο άλλος από
δίπλα. Ποιοι ψήφισαν την αντιαγροτική πολιτική στην Ευρω-
βουλή; Ποια κόµµατα; Θα σας πω εγώ: ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δη-
µοκρατία. Ποιοι θέλουν την πράσινη ανάπτυξη; Τι σηµαίνει
πράσινη ανάπτυξη; Σηµαίνει µείωση της αγροτικής παραγωγής,
σηµαίνει µείωση της κτηνοτροφίας, σηµαίνει µείωση της µελισ-
σοκοµίας. Ποιοι ψήφισαν στην Ευρωβουλή και είναι οπαδοί των
πυροφυλακίων, των ανεµογεννητριών; Ποιοι είπαν ότι πρέπει να
γίνουµε πράσινη χώρα; Αυτοί οι κύριοι που θέλουν να µαραθεί ο
αγροτικός τοµέας. ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ ψήφισαν
στην Ευρωβουλή να µειωθεί η αγροτική παραγωγή µε συνέπεια
να µειωθεί και το εισόδηµα των Ελλήνων αγροτών, κτηνοτρόφων,

αλιέων και µελισσοκόµων. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Ακόµη και τώρα ακούω τον κ. Ανδρουλάκη, ακούω τον κ. Φά-
µελλο, ακούω τον κ. Μητσοτάκη να µιλούν για πράσινη ανάπτυξη
και πράσσειν άλογα». Όχι πράσινα άλογα, παιδιά µου, «πράσσειν
άλογα» είναι το σωστό. Για να ξέρουµε τι λέµε, γιατί δεν έχετε
πολιτική. Ό,τι σας λένε από τις Βρυξέλλες έρχεστε και το εφαρ-
µόζετε στραβά. 

Ξέρετε ότι στη Γερµανία ο Υπουργός Γεωργίας στο πλαίσιο
της βιώσιµης ανάπτυξης που επικαλείται το ΠΑΣΟΚ, η Νέα Δη-
µοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ επέβαλε φόρο κατανάλωσης στο κρέας;
Το µάθατε;

Από τον επόµενο µήνα, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Υπουργέ, θα δεσµευτείτε ότι δεν θα επιβληθεί φόρος

στο κρέας στην Ελλάδα; Ξεκίνησε πιλοτικά στη Γερµανία. Το δη-
µοσίευµα είναι από τον γερµανικό Τύπο. Φόρος στο κρέας!
Φόρος στο κρέας για να µειωθεί –λέει- η παραγωγή κρέατος ότι
πέρδεται η αγελάδα και µολύνει το περιβάλλον. Αυτά τα λένε
ήδη. Θα τα εφαρµόσουν και εδώ.

Ποιος ψήφισε, λοιπόν, την αντικατάσταση στην Ευρωβουλή και
τις οδηγίες για να τρώµε σκουλήκια; Είναι οδηγία κοινοτική. Είναι
οδηγία. Δεν το λέω εγώ. Είναι οδηγία, ευρωπαϊκή οδηγία να µε-
ταφέρουµε την τροφή µας σε πρωτεΐνη, σε σκουλήκια. Για πείτε
µου. Ποιοι ψήφισαν; Ποιοι; Νέα Δηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ.
Αφού µεταποιείτε την τροφή, δεν θέλετε ούτε σιτάρι ούτε κριθάρι
ούτε κρέας ούτε γάλα. Αυτή είναι η αλήθεια. Πείτε την αλήθεια
στους αγρότες. Πείτε την αλήθεια στους αγρότες. Θα τρώµε ό,τι
βρίσκεται σε έντοµο. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ακούγεται
εξωπραγµατικό, ακούγεται απίστευτο κι όµως, υπάρχει οδηγία
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό σηµαίνει τι; Θάνατος της αγροτι-
κής, κτηνοτροφικής, αλιευτικής, µελισσοκοµικής οικονοµίας. Τε-
λεία και παύλα. 

Πάµε και στην αποκάλυψη, κύριε Υπουργέ. Επειδή έχω µάθει
να µην έχω φίλους τραπεζίτες ούτε εφοπλιστές, ένας πολύ καλός
φίλος έστειλε στην ΑΑΔΕ µια επιστολή ζητώντας από την ΑΑΔΕ
να πει εάν υποχρεούνται οι servicers, αυτοί που αρπάζουν τα σπί-
τια των Ελλήνων, να έχουν ΑΦΜ. Θα σας απαντήσω σε λίγο. Οι
τέσσερις, λοιπόν, συστηµικές τράπεζες, που εµείς οι Έλληνες
φορτώσαµε µε 200 και πλέον δισεκατοµµύρια εγγυήσεις, τους τα
δώσαµε, που παίρνουν τα σπίτια των Ελλήνων, έκαναν συµβάσεις
πώλησης των κόκκινων δανείων και µεταβίβασης προς εταιρείες
ειδικού σκοπού στην Ιρλανδία, τα γνωστά υποfunds που λένε.

Ακούστε λίγο το σκεπτικό. Ψάξαµε να βρούµε τις εταιρείες
στην Ιρλανδία. Ανύπαρκτες διευθύνσεις, ανύπαρκτα πρόσωπα,
δεν υπάρχουν. Είναι φαντάσµατα οι εταιρείες. Πρώτον, αυτές οι
εταιρείες –έχω τις συµβάσεις εδώ, όλες τις συµβάσεις- για να
δείτε ότι το µόνο κόµµα που κάνει δουλειά εδώ µέσα είναι η Ελ-
ληνική Λύση και τα βάζει µε τους τραπεζίτες. Οι συµβάσεις µετα-
ξύ, λοιπόν, των ελληνικών τραπεζών και των funds στα Πρακτικά
της Βουλής. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτάµε την ΑΑΔΕ: Είναι υποχρεωτική η λήψη ΑΦΜ από τις φο-

ρολογικές αρχές για εταιρείες ειδικού σκοπού; Αυτές θα έπρεπε
να έχουν φορολογικό εκπρόσωπο στην Ελλάδα; Αυτές σε περί-
πτωση που οι εταιρείες αυτές τυγχάνουν κάποιων φορολογικών
απαλλαγών είναι νόµιµο να µην έχουν ΑΦΜ; Απαντάει η ΑΑΔΕ
εδώ. Θα τα δείξουµε για να καταλάβει ο κόσµος: Κάθε φυσικό
πρόσωπο ή νοµικό ή οντότητα που δεν διαθέτει φορολογική δι-
εύθυνση στην Ελλάδα υποχρεούται να ορίσει φορολογικό αντι-
πρόσωπο. Το λέει ο Πιτσιλής, ΑΑΔΕ.

Λοιπόν, ούτε ΑΦΜ έχουν ούτε φορολογικό εκπρόσωπο έχουν
και κλέβουν τα σπίτια των Ελλήνων και δεν ντρέπεται η Νέα Δη-
µοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν ντρέπεστε όλοι σας. Έπρεπε να παραιτηθείτε τώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αποδείξεις εδώ. Να η ΑΑΔΕ για να καταλάβετε πού ζούµε. Εδώ

είναι η απάντηση: Να παίρνουν σπίτια εταιρείες που δεν έχουν
ΑΦΜ στην Ελλάδα ούτε φορολογούνται τίποτα; Κανείς δεν µπο-
ρεί να τα βάλει µε τους τραπεζίτες; Ποιοι είναι αυτοί οι κύριοι;
Πείτε µου εσείς. Ποιοι είναι αυτοί οι κύριοι που έχουν πάρει όλα
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τα δάνεια των Ελλήνων;
Και κάνουν κι άλλη µπίζνα. Εδώ θα ακούσετε ονόµατα. Ακού-

στε. Πραγµατικά δεν µπορώ να καταλάβω τι κάνουµε εδώ µέσα,
τι κάνουµε σε αυτό το Κοινοβούλιο. Αφήνουµε έρµαιο των λύκων,
της ύαινας, του τσακαλιού, του τραπεζίτη τους Έλληνες πολίτες;
Πού θα προστατευθεί ο Έλληνας;

Για όσους χάνουν, λοιπόν, τα σπίτια τους άκουγα τον Άδωνι
Γεωργιάδη πριν χρόνια: Τι θα τα κάνουν τα σπίτια οι τράπεζες;
Θέλουν οι τραπεζίτες να πάρουν σπίτια; Έτσι έλεγε το 2012,
2013, 2014 και τώρα απεδείχθη ότι κάνουν και άλλη κοµπίνα. 

Άλλη κοµπίνα τώρα, δεύτερη: Πήραν τα δάνεια τα κόκκινα, τα
µόχλευσαν, τα έκαναν τιτλοποίηση, κύριε Υπουργέ µου, τίτλους.
Έχουν πεντακόσια σπίτια που κάνουν 50 εκατοµµύρια ευρώ µό-
χλευση, τιτλοποίηση, βγαίνει ένα χαρτί και λέει ότι είναι
50.000.000 εκατοµµύρια αυτό. Και τι έκαναν; Μπήκαν στην εναλ-
λακτική αγορά στο Χρηµατιστήριο Αθηνών. 

Μεγάλη κοµπίνα είναι, κύριε Υπουργέ, µεγάλα λαµόγια οι
τύποι. Είναι λαµόγια, κλέφτες κανονικοί. Ακούστε. Η διακράτηση
κ.λπ., ποιες είναι οι εταιρείες αυτές; 

Η «CAIRO MEZZD» δηµιουργήθηκε στο πλαίσιο της µεγάλης
τιτλοποίησης CAIRO ύψους 7,5 δισεκατοµµυρίων της Eurobank,
κατέχει το 75% των οµολογιών B2 - σκουπίδια ουσιαστικά- και
44,9% των οµολογιών C2, ενώ η συνολική αποτίµηση της εται-
ρείας ανέρχεται στα 57,8 εκατοµµύρια ευρώ. Αποτίµηση 57 έχει
οµόλογα 7,5 δισεκατοµµύρια µε 57 εκατοµµύρια 7,5 δισεκατοµ-
µύρια. Μέτοχοι είναι η «FAIRFAX» του Πραµ Γουάτσα, αυτός που
τρώει και πήγε ο Πρωθυπουργός που πήγε σε ένα ξενοδοχείο και
έκαναν παρέα αγκαλιά. Αυτός είναι η ύαινα, αυτός είναι το κοράκι
και οι «WATERWHEEL CAPITAL» 10,42%.

Η «GALAXY MEZZ» ιδρύθηκε τον Απρίλιο του 2022. Αφορά την
Alpha Bank, «GALAXY COSMOS». Μέτοχοι είναι η «SCHOONER
CAPITAL», ΤΧΣ -το ΤΧΣ είναι µέσα µε 8,99%- John Paulson 5,61%.
Είναι µεγάλος επενδυτής µε ένα portfolio και εκτείνεται  σε επεν-
δύσεις σε εταιρείες στην Ελλάδα Έγινε γνωστός από την επέν-
δυσή του στην Τράπεζα Πειραιώς. 

Η «SUNRISE MEZZ» ιδρύθηκε το 2022. Αφορά τιτλοποιήσεις
της «SUNRIZE» 1 2 δισεκατοµµύρια και 2,7 δισεκατοµµύρια της
Τράπεζας Πειραιώς. Μιλάµε για Τράπεζα Πειραιώς πάλι. Μέτοχοι
είναι το ΤΧΣ, η «JOHN PAULSON», HELICON. Πρόκειται για ιτα-
λoιρλανδικό fund που κατέχει το 5% της ΔΕΗ. Παράγοντες της
αγοράς που έχουν µπει στο «HELICON» το περιγράφουν ως ένα
hedge fund υψηλού ρίσκου. Τι κάνουν αυτοί, λοιπόν; Σορτάρουν
σας λέω µε λεφτά που δεν υπάρχουν από τιτλοποιήσεις. Έκαναν
τα ακίνητα των Ελλήνων τίτλους, τα έκαναν λεφτά άυλα, δεν
υπάρχει χρήµα και πάνε και παίζουν στο Χρηµατιστήριο και σορ-
τάρουν. Και το Χρηµατιστήριο το εναλλακτικό, το παράλληλο συ-
νεχώς άνοδο έχει. Φούσκα είναι. Θα σκάσει αυτό το πράγµα. Δεν
το καταλαβαίνετε; Πώς θα προστατευτεί ο Έλληνας;

«PHOINIX MEZZ». Ιδρυτής είναι η Τράπεζα Πειραιώς, η «VEGA»
ύψους 7 δισεκατοµµυρίων. Μέτοχοι είναι η «JOHN PAULSON»,
«ARISTOTELIS MISTAKIDIS», ο γνωστός Έλληνας που θα έπαιρνε
και τον ΠΑΟΚ κατά το παρελθόν µε 3 δισεκατοµµύρια περιουσία
και τέσσερις εταιρείες. Απαρτίζονται από Κύπριους δικηγόρους.
Ακούστε: Κύπριοι δικηγόροι, δηλαδή µαϊµού - εταιρείες. Τέσσερις
εταιρείες έχουν τη διεύθυνση Βασιλίσσης Φρειδερίκης 33. Δη-
λαδή την ίδια διεύθυνση έχουν τέσσερις εταιρείες. 

Καλά αυτά δεν τα βλέπει το κράτος; Δεν τα βλέπει κανένας,
κύριε Υπουργέ; Κανένας; Μιλάµε για δισεκατοµµύρια κοµπίνα.
Κοµπίνα είναι αυτό, σορτάρισµα, που σηµαίνει και τα σπίτια
πήραν, και τίτλους έβγαλαν και λεφτά βγάζουν και αποµυζούν το
Ελληνικό Χρηµατιστήριο από κάποιους που µπορεί να γνωρίζουν
και πάνε και παίζουν πάλι. 

Εδώ ακριβώς λέω ότι είστε η νέα «σηµιτοκρατία». Ό,τι έκανε ο
Σηµίτης κάνετε τώρα στο Χρηµατιστήριο. Είστε η νέα «σηµιτρο-
κρατία» και όχι η Νέα Δηµοκρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Σας το λέω γιατί ξέρω ότι δεν είστε τέτοιος εσείς. Εσείς προ-

σωπικά δεν είστε τέτοιος. Ο άλλος την κοπάνησε. Ξέρει τι κάνει.
Άκουσε για τα έξι χιλιάδες ΑΦΜ και έφυγε. Ξέρει τι κάνει ο κ. Αυ-
γενάκης. Γνωρίζει. Δεν µε ενδιαφέρει το πού είναι. Να µου απα-
ντήσει.

Εδώ έχουµε αποκαλύψεις, κύριε Χήτα, για τόσα πράγµατα και
θα κοιτάω τον χρόνο εγώ; Σοβαρά µιλάµε. 

Όλα τα χρόνια, λοιπόν, εµείς φωνάζαµε. Τι πετύχατε; Αυτές οι
εταιρείες να φοροδιαφεύγουν νόµιµα, να παίρνουν τα σπίτια των
Ελλήνων και να θησαυρίζουν. Αν αυτό λέγεται χρηστή διοίκηση
και χρηστή διακυβέρνηση, να πάτε στον Παπασταύρου που είναι
ειδικός σε αυτά ο Παπασταύρου, ξέρει πώς να µαγειρεύει. Και
offshore µαγειρεύει και το ένα µαγειρεύει και το άλλο µαγειρεύει.
Τα ξέρει καλά. Ξέρει καλά το παιχνίδι. Τον ξέρω προσωπικά. Ε,
λοιπόν, πηγαίνετε να σας πει τι γίνεται ακριβώς. 

Εσείς δεν ξέρετε. Οι επαρχιώτες όλα τα κορόιδα δεν ξέρετε
για τα λαµόγια των Αθηνών πέντε – δέκα - δεκαπέντε πώς κονο-
µάνε. Όλοι οι επαρχιώτες είµαστε άσχετοι από αυτά. Όµως, είστε
υποχρεωµένοι αφού είστε εδώ -άσχετοι εννοώ µε το αντικείµενο-
να ορθώσετε ανάστηµα ως εκείνη η παράταξη του Κωνσταντίνου
Καραµανλή και να πείτε «µέχρι εδώ, µέχρι εδώ η λεηλασία του
πλούτου του ελληνικού λαού, µέχρι εδώ το κλέψιµο από τα λα-
µόγια». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)   
(XR)

Άλλο παράδειγµα τώρα. Κύριε Υπουργέ, πείτε µας η ΑΑΔΕ, ο
κ. Πιτσιλής έχει µια ιστοσελίδα. Είναι δυνατόν στην ιστοσελίδα
αυτή να έχει διαφήµιση εταιρεία µε POS, µε µηχανήµατα; 

Τα ακούτε αυτά παιδιά; Ανοίγεις την ιστοσελίδα της ΑΑΔΕ, και
µόλις την ανοίγεις βλέπεις µια εταιρεία POS –δεν θα πω το όνοµά
της, θα κάνω και διαφήµιση κιόλας. Διαφηµίζει µία εταιρεία POS.
Συµπτωµατικά, η Κυβέρνηση υποχρεώνει να πάρουµε POS όλοι
και η ΑΑΔΕ έχει διαφήµιση εταιρεία µε POS. Δηλαδή, πόσο µυαλό
κουβαλάτε; Πόσο µυαλό κουβαλάτε, πού να πάρει και να σηκώ-
σει; Δεν µπορεί να είναι µόνο λάθη αυτά, αυτά είναι εγκληµατική
αµέλεια, εγώ θεωρώ ότι είναι αµέλεια. Ακούσιο, αλλά είναι
έγκληµα. Είναι δυνατόν; Λέτε ψέµατα συνεχώς. 

Ήρθε εδώ ο Πρωθυπουργός και µας είχε πει το παράδειγµα
των συναλλαγών του AEPS. Το θυµάστε, κύριε Υπουργέ; Εδώ
ήταν και έλεγε ότι για πρώτη φορά µέχρι 500 ευρώ οι Έλληνες
θα συναλλάσσονται και δεν θα πληρώνουµε ούτε ευρώ. Και ξα-
φνικά πληρώνουµε δύο ευρώ. Ποιος λέει ψέµατα; Ποιος κοροϊ-
δεύει τον Έλληνα. Πείτε µου εσείς, µέχρι πότε θα τον κοροϊδεύ-
ουµε τον Έλληνα και θα περιµένουµε στο τέλος να κάνουµε τι;
Για πείτε µου. Για πείτε µου! Άγνοια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, σας
παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κλείνω εδώ. Ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα µιλήσω τώρα για την ιστορία µε τον σέρ-
βερ. Χθες τινάχτηκαν στον αέρα οι εξετάσεις. Πήγαν κάποιοι δο-
λιοφθορείς, γιατί εσείς τινάξατε στον αέρα την παιδεία, βάλατε
φωτιά σε ένα θέµα που δεν έπρεπε βάλετε τώρα. Αυτό που έγινε
χθες -θα το πω ωµά- ισοδυναµεί µε κατάλυση του κράτους. Αυτό
είναι. Δεν κρίνω το σωστό ή το λάθος τώρα, λέω ότι έτσι καταλύ-
θηκε το κράτος. Μπήκαν για να µη γίνουν εξετάσεις και ρήµαξαν
τον σέρβερ. Αν αυτούς τους τύπους τους έλεγες πάµε µέχρι την
Άγκυρα ή µέχρι τη Βουλγαρία να κάνουµε µια δουλειά 100 ευρώ,
500 ευρώ παρόµοια, δεν θα πηγαίναν. Αυτό δείχνει, αν θέλετε,
ότι δεν φτιάξετε κράτος, είναι κράτος παρωδία.  

Και να πω και το εξής: Το χειρότερο δε, είναι ότι νοµοθετείτε
παράνοµα, κύριε Υπουργέ, λειτουργείτε παρανόµως. Θέλετε
απόδειξη; Νοµοθετείτε για φίλους και ολιγάρχες. 

Ιδιωτικά πανεπιστήµια. Εµείς εκφράσαµε τις επιφυλάξεις µας.
Υπάρχει απόφαση του Σ.τ.Ε., εδώ την έχω, που απαγορεύει λει-
τουργία ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Ξέρετε πότε βγήκε η  απόφαση
αυτή; Αυτό δεν το ξέρει ο Πρωθυπουργός; Βγήκε το 2023, τώρα.
Βγήκε από το Σ.τ.Ε. το 2023 και λέει: «Ο δηµόσιος χαρακτήρας
της ανώτατης εκπαίδευσης είναι αδιαπραγµάτευτος και ότι η
ανώτατη εκπαίδευση µπορεί να παρέχεται µόνο από νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου και δη ελληνικά». 

Τι πάτε να κάνετε; Δηλαδή, νοµοθετείτε την παρανοµία; Έχετε
νοµοθετήσει πάρα πολλές φορές υπέρ της παρανοµίας. Νοµο-
θετείστε και µια φορά υπέρ της νοµιµότητος. Νοµοθετείστε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Νοµοθετείστε, έλεος! 
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Πάµε και στο θέµα των ΛΟΑΤΚΙ. Θα πω µια αλήθεια. Η Κυβέρ-
νηση ψεύδεται. Δεν υπάρχει καµµία νοµική υποχρέωση και από
κανέναν να φέρει τον νόµο, πουθενά, ούτε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, ακόµη ο Άρειος Πάγος, το ίδιο το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου δεν θεωρεί ότι η µη θεσµοθέτηση
γάµου µεταξύ οµοφυλοφίλων, αποτελεί παραβίαση του ανθρώ-
πινου δικαιώµατος. Απόφαση 1428 του Αρείου Πάγου του 2017:
«Δεν υπάρχει καµµία νοµική δέσµευση υποχρέωσης της χώρας
µας». Και ρωτώ, λοιπόν: Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί διχάζετε τον
ελληνικό λαό; Ποιος είναι ο λόγος να µας φέρετε το θέµα αυτό;

Και κλείνοντας, θα πω το εξής: Εµείς, ως Ελληνική Λύση ανοί-
ξαµε τον δρόµο για να γίνει ονοµαστική ψηφοφορία. Εµείς όλοι
στην Ελληνική Λύση παρακαλέσαµε όλα τα υπόλοιπα κόµµατα να
υπογράψουν ένα κείµενο, για να γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία
και να αποδείξουµε ότι και αυτοί, οι πατριώτες Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, δεν συµφωνούν. Δεν ξέρω πόσοι έχουν απο-
µείνει στο τέλος, γιατί ό,τι τους πει ο Σηµίτης κάνουν -συγγνώµη,
ο Μητσοτάκης κάνουν. Μπερδεύοµαι καµµιά φορά µε τον Σηµίτη
και τον Μητσοτάκη. Έχω ένα µπέρδεµα, γιατί το ίδιο πράγµα
είναι. 

Γιατί θέλουµε ονοµαστική; Γιατί δεν θέλετε ονοµαστική στη
Νέα Δηµοκρατία; Θα έπρεπε όλοι οι Βουλευτές να θέλουν ονο-
µαστική ψηφοφορία. Να σας πω γιατί; Διότι ο κάθε Βουλευτής
εδώ µέσα όταν ψηφίζει, δεν πρέπει να ντρέπεται. Ψηφίζει γιατί
το νιώθει. Ψηφίζει γιατί αισθάνεται περήφανος, άρα ονοµαστική
ψηφοφορία για να δηλώσουµε την περηφάνια µας για το ναι ή το
όχι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Γιατί το κρύβετε, λοιπόν; Γιατί κρύβεστε πίσω από τεχνάσµατα

του Πρωθυπουργού περί αποχής;
Και κάτι τελευταίο. Κύριε Μπιµπίλα, σας άκουσα µε πολύ προ-

σοχή προχθές εδώ. Ζητήσατε να αποκαλύψει η Εκκλησία πόσοι
ιερείς είναι οµοφυλόφιλοι.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Δεν ζήτησα αυτό. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μισό λεπτό, µισό λεπτό. Δεν είναι ανάγκη. Να σας πω κάτι.
Θα το επεκτείνω, δεν είναι για εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, και να µην το επεκτείνετε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Λέω, λοιπόν, το εξής µε κοµψό τρόπο. Αφού ο κ. Μπιµπίλας
είπε να µας πουν οι ιερείς αν έχουν οµοφυλόφιλους, να πω το
εξής και είναι το πιο απλό από όλα εδώ µέσα. Γιατί δεν ρωτάµε
εδώ µέσα, κύριε Μπιµπίλα, πόσοι είναι οµοφυλόφιλοι, ώστε να
ξέρουµε πόσοι ψηφίζουν και πώς ψηφίζουν.  

Διότι άλλο να είµαι εγώ ολιγάρχης και να είµαι Βουλευτής και
να ψηφίζω νόµο υπέρ των ολιγαρχών και άλλο να είµαι εργαζό-
µενος και να ψηφίζω υπέρ των ολιγαρχών. Να ξέρουµε, δηλαδή,
αν ψηφίζουµε υπέρ των δικαιωµάτων των δικών µας µόνο, των
δικών µας προτεραιοτήτων ή όχι του ελληνικού λαού. 

Δηλαδή, αν ψηφίζουµε υπέρ των προσωπικών επιθυµιών µας,
υπέρ των προσωπικών µας θέσεων, διότι έτσι φαίνεται η δια-
πλοκή µας. Αν εγώ, δηλαδή, είµαι για παράδειγµα ολιγάρχης
εφοπλιστής και νοµοθετήσω µε άλλους εκατόν πενήντα δύο εδώ,
ατέλεια και αφορολόγητο στους εφοπλιστές, αυτό είναι µια δια-
πλοκή. Καταλάβατε; Ας βγουν, λοιπόν, όλοι επισήµως και να
πουν: «Εγώ δηλώνω αυτό, άρα ψηφίζω γιατί είµαι αυτό, αυτό».
Να ξέρουµε γιατί ψηφίζει ο καθένας εδώ µέσα και τι ψηφίζει. Δια-
σταλτική ερµηνεία του ό,τι είπατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας, θα πω το εξής: Επειδή τώρα τελευταία πολλοί

συνάδελφοί σας, κύριε Μπιµπίλα, δυστυχώς, όχι Βουλευτές, ηθο-
ποιοί, ξεπερνούν τα εσκαµµένα, δεν σέβονται την Ορθοδοξία.
Άκουσα τον κ. Καπουτζίδη, τον οποίο εγώ δεν ήξερα -από το 50
- 70, πώς λεγόταν εκείνο το σίριαλ, που κάποτε κοιτούσαν οι Έλ-
ληνες, εγώ δεν το είδα ποτέ µου- να λέει το εξής: «Λένε ότι ο
Θεός έφτιαξε τον Αδάµ και την Εύα. Ήσουν εκεί να το δεις, πίσω
από µία φραουλιά;». Θα τολµούσε ποτέ αυτό να το πει για τον
Μωάµεθ και το Ισλάµ, ο κ. Καπουτζίδης; Όχι! Και καλά θα έκανε
να µην το πει. Ποτέ! 

Εµένα µε ενοχλεί κάτι άλλο. Είναι πολύ εύκολο, ξέρετε, να λοι-

δορείτε την Ορθοδοξία -όχι εσείς, γενικά- να υβρίζεται το έθνος,
να διαποµπεύεται η πίστη των υπολοίπων, αλλά µόλις µιλήσεις
για την επιλογή κάποιων, ορµάνε τα πιράνχας τα τηλεοπτικά να
σε κατασπαράξουν. Αυτό εµείς, ως Ελληνική Λύση, το λέµε ελ-
ληνοφοβία και ρατσισµό έναντι των Ελλήνων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά, λοιπόν, τα θέµατα είναι πολύ σοβαρά για να τα περνάµε

επιπόλαια. Να πάµε σε µια ονοµαστική ψηφοφορία και ο κάθε κα-
τεργάρης στον πάγκο του. Γιατί πρέπει να είναι περήφανοι οι
Βουλευτές για το τι ψηφίζουν, τι επιλέγουν, τι θέλουν, τι υλοποι-
ούν. Αν δεν είναι η λύση, είναι το πρόβληµα. Η λύση, λοιπόν, είναι
αυτή που λέµε εµείς. Η Ελληνική Λύση. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Μπιµπίλα, ένα λεπτό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν -µε υποµονή- από
τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το δηµοτικό σχολείο 
«Ιορδανάκειο, Σύγχρονα Εκπαιδευτήρια». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μπιµπίλα,  το θέµα το οποίο αναφέρθηκε είναι θέµα µιας
πολιτικής θέσης, την οποία θα έχετε την ευκαιρία να την απαντή-
σετε στη συνέχεια. Κατά την εκτίµηση του Προεδρείου, δεν τίθε-
ται προσωπικό ζήτηµα. Παρακαλώ να προχωρήσουµε στους
ειδικούς αγορητές. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Μπιµπίλα, δεν

υπάρχει θέµα προσωπικής σας προσβολής. 
Ακούστε λίγο. Θέλω να ξεκαθαρίσουµε λίγο κάτι και απευθύ-

νοµαι σε όλο το Σώµα. Η δυνατότητα του επί προσωπικού είναι
συγκεκριµένη. Είναι όταν προσβάλλεται το ίδιο το πρόσωπο και
όταν αναφέρεται µία πολιτική θέση, η οποία µπορεί να έχει µια
πολιτική ανταπάντησε απολύτως εύλογα. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Δεν δικαιούµαι ένα λεπτό να το
θέσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δικαιούστε ένα
λεπτό και θα παρακαλούσα να το θέσετε σε ένα λεπτό, στο πλαί-
σιο που προβλέπει ο Κανονισµός.

Παρακαλώ, κύριε Μπιµπίλα, για ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σέβοµαι τον κ. Βελόπουλο και τις

απόψεις του και έχει δικαίωµα ο κάθε άνθρωπος εδώ να έχει δια-
φορετικές απόψεις. Εγώ, όµως, δεν το είπα από το Βήµα αυτό,
έγινε µέσα σε ένα κλίµα έντασης στην επιτροπή, η συγκεκριµένη
φράση που είπα, και χρησιµοποιείται παντοιοτρόπως για να χτυ-
πηθώ  εγώ και η Πλεύση Ελευθερίας και αυτό είναι απαράδεκτο. 

Επίσης οι ηθοποιοί έχουν δικαίωµα να λένε τις απόψεις τους,
επίσης έχουν δικαίωµα οι Έλληνες να είναι και άθρησκοι, διότι
υπάρχουν άνθρωποι άθρησκοι και το ίδιο πατριώτες µε τον κ. Βε-
λόπουλο. Αυτή η αναφορά ότι η αθρησκεία είναι και µη πατριω-
τικό, για µας δεν ισχύει. Είµαι άθρησκος, αλλά το ίδιο Έλληνας
µε τον κ. Βελόπουλο και θα υπερασπιστώ την πατρίδα µου µέχρι
την τελευταία ρανίδα του αίµατός µου. Γι’ αυτό σας παρακαλώ
να προσέχετε τι λέτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η δυνατότητα σας
δόθηκε να ακουστείτε. 

Εγώ υποχρεούµαι να πω -για να το ακούν όλοι οι συνάδελφοι-
ότι παρά ταύτα το συγκεκριµένο ζήτηµα και η συγκεκριµένη το-
ποθέτηση σας, ενώ κατανοώ την ανάγκη να το πείτε ως πολιτική
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θέση, επί προσωπικού δεν είναι. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, θα

πάρετε πρώτος τον λόγο από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπρο-
σώπους. Είναι επί προσωπικού η παρέµβασή σας; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι δεν είναι προσωπικό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρέµβαση πριν

ολοκληρώσουν οι εισηγητές τώρα; 
Ακούστε λίγο έχω ζητήσει από τον Πρόεδρο στην επόµενη Διά-

σκεψη των Προέδρων να τεθεί το εξής θέµα, να µην παρεµβαίνει
κανένας ανάµεσα στους εισηγητές και ειδικούς αγορητές. Πρέ-
πει να ακούγονται οι θέσεις των κοµµάτων και µετά να γίνεται συ-
ζήτηση επί ενός νοµοσχεδίου. Δεν µπορώ να καταλάβω πως ενώ
δεν έχουν τοποθετηθεί οι εισηγητές, παρεµβαίνει ο οποιοσδή-
ποτε σε µια συνεδρίαση η οποία ουσιαστικά δεν έχει ξεκινήσει.
Ξεκινάει όταν τελειώσουν οι εισηγητές και οι αγορητές. 

Σας δίνω τον λόγο για ένα λεπτό, αλλά να ξέρετε έχω θέσει το
θέµα να µην παρεµβαίνει κανείς κατά τη διάρκεια της τοποθέτη-
σης των εισηγητών. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εγώ συµφωνώ και προσυπογράφω και
δεν θα έπαιρνα τον λόγο. Όµως, δεν ξέρω αν έκανα λάθος, αν
άκουσα τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης να δηλώνει εδώ στη
Βουλή ότι αν κάποιος Βουλευτής είναι οµοφυλόφιλος να το δη-
λώσει και να το δηλώσει γιατί τεκµαίρεται ότι έχει έννοµο συµφέ-
ρον για το νοµοσχέδιο, όπως αν ήταν εφοπλιστής θα έφερνε ένα
νοµοσχέδιο για τους εφοπλιστές. 

Θα πρέπει να ενηµερώσει το Προεδρείο και τον Πρόεδρο της
Ελληνικής Λύσης και τους συναδέλφους ότι εδώ υπάρχουν κά-
ποιες ελευθερίες που είναι κατοχυρωµένες κι ότι δεν έχει κανέ-
νας το δικαίωµα να παίρνει τον λόγο και να θεωρεί ότι στιγµατίζει
συνάδελφο και να τον προκαλεί να δηλώσει είτε το θρησκευτικό
του ιδεώδες είτε την προσωπική του ελευθερία. 

Και νοµίζω ότι αυτό πρέπει, κύριε Πρόεδρε, επειδή προ-
εδρεύετε εσείς τώρα, να του ζητήσετε να διαγραφεί από τα Πρα-
κτικά και να ανακαλέσει γιατί ο άνθρωπος δεν καταλαβαίνει σε
ποια Αίθουσα βρίσκεται κι ότι δεν είναι όλα για πολιτική εκµετάλ-
λευση. 

Σας παρακαλώ πολύ να τον ανακαλέσετε στην τάξη.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον λό-

γο ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε υπεύθυνοι
γι’ αυτά που λέµε και όχι αυτά που καταλαβαίνουν οι άλλοι. Και
είναι πολιτικό θράσος από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ να απευθύνεται µε αυτό τον ιταµό τρόπο σε έναν Πρό-
εδρο κόµµατος. 

Κύριε Κατρίνη, δεν ευθυνόµαστε εµείς για το τι αντιλαµβάνε-
στε εσείς. Δείτε το λίγο το τι αντιλαµβάνεστε. Και θα µιλάτε κα-
λύτερα και θα είστε πιο προσεκτικός όταν απευθύνεστε στον
Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης και σε οποιονδήποτε άλλο Πρό-
εδρο. Όπως σας σεβόµαστε εµείς, παρά τα όργια τα πολιτικά
που έχετε κάνει τόσα χρόνια και τόσα κάνετε και λέτε, δεν αντι-
δρούµε και χρησιµοποιούµε πάντα πολιτικό λόγο. Άρα, λοιπόν,
θα είστε πιο προσεκτικός. 

Δεύτερον, θα έχετε µεγαλύτερη αντίληψη για να αντιλαµβάνε-
στε αυτά που λέει ο οµίλων κι όχι αυτά που θέλετε να ακούσετε
εσείς. 

Τρίτον τέτοια πρεµούρα του ΠΑΣΟΚ του πατριωτικού για το
γάµο των οµοφυλοφίλων; Πραγµατικά θα σας κρίνει ο κόσµος.
Ίσως αυτή η στασιµότητα η δηµοκοπική σας έχει επηρεάσει λίγο. 

Είπε το εξής, λοιπόν, να το ξαναπούµε άλλη µια φορά: Δεν
είναι δυνατόν να ψηφίζει ένας Βουλευτής ή να νοµοθετεί ανά-
λογα µε το µε το θέλω το δικό του. Δηλαδή αν εξυπηρετούσε
λέµε τώρα, παράδειγµα, σχήµα λόγου, ένα fund, µια επιχείρηση,
εφοπλιστές ή οτιδήποτε άλλο ή αν ο ίδιος είναι οµοφυλόφιλος
και λέει µε βολεύει, µε συµφέρει αυτό, θα το ψηφίσω. Αυτό είπε.
Δεν είπε κάτι άλλο. 

Όµως, πραγµατικά την ίδια πρεµούρα και ενδιαφέρον να δεί-
χνετε και για τα υπόλοιπα θέµατα για τους αγρότες τώρα που
τους χτυπάτε την πλάτη ενώ είστε συµµέτοχοι στο έγκληµα της

αγροτικής πολιτικής, θα ήταν πολύ διαφορετικά.
Κύριε Μπιµπίλα, δικαίωµα δεν είναι τα πάντα. Με τη λογική τη

δική σας έχει το δικαίωµα να πει κάποιος, δεν είµαι και πατριώ-
της. Έχω δικαίωµα να είµαι άθρησκος, έχω δικαίωµα να µην είµαι
πατριώτης ,έχω δικαίωµα οτιδήποτε. Δεν είναι έτσι. Εδώ είναι η
Βουλή των Ελλήνων. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Δεν είναι έτσι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πώς δεν είναι έτσι; Άρα το να µην

είσαι πατριώτης, είναι δικαίωµα. Αυτό µου λέτε τώρα. Το να µην
είσαι πατριώτης είναι δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, παρα-
καλώ να απευθύνεστε προς το Προεδρείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο τι έχω

να πω εγώ. Όλες αυτές οι τοποθετήσεις που προηγήθηκαν, είναι
εκτός της σηµερινής συνεδρίασης. Με µια τήρηση του Κανονι-
σµού δεν έπρεπε να ειπωθεί τίποτα απ’ ό,τι ειπώθηκε. 

Έχουµε ένα συγκεκριµένο νοµοσχέδιο που συζητείται. Έχουµε
τριάντα πέντε συναδέλφους που έχουν εγγραφεί για να µιλή-
σουν, έχουµε τους εισηγητές που δεν ολοκλήρωσαν, έχουµε
τους Υπουργούς που περιµένουν να τοποθετηθούν και εµείς
ασχολούµαστε µε ένα νοµοσχέδιο που θα συζητηθεί µετά από
δυο µέρες εδώ. Νοµίζω ότι τον Κανονισµό της Βουλής όταν το
διένειµαν στην αρχή δεν τον διένειµαν απλά για να τον έχουµε.
Ο Κανονισµός της Βουλής λέει ότι πρέπει να επικεντρωνόµαστε
κατά βάση επί του θέµατος, το οποίο συζητείται. Παράκληση, λοι-
πόν, σε όλους γι’ αυτή την αυτοσυγκράτηση και αυτή τη συµµόρ-
φωση µε ένα Κανονισµό που έχει ψηφίσει το δικό µας Σώµα, η
Ολοµέλεια. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά ο κ.
Ζεϊµπέκ Χουσεΐν. 

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως, αυτά

που ακούστηκαν πριν από λίγο µας στενοχωρούν ιδιαίτερα. 
Ο καθένας έχει το δικαίωµα να πιστεύει και να νιώθει αυτό που

είναι. Βέβαια είµαι ένας Βουλευτής που δέχτηκα πολλά χτυπή-
µατα µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Όµως οφείλουµε, τουλάχιστον
τα κόµµατα του δηµοκρατικού τόξου, να υπερασπιστούµε τη δη-
µοκρατία. Νοµίζω το κάνουµε. Δεν πρέπει να ακούγονται τέτοιες
φωνές στον ναό της δηµοκρατίας. 

Και έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Ο αγώνας των αγροτών είναι δί-
καιος, γιατί αφορά το µέλλον του τόπου και των ανθρώπων του.
Αφορά στην επιβίωση της ελληνικής υπαίθρου στον πρωτογενή
τοµέα στην περιφέρεια της χώρας. Αυτά είναι τα δεδοµένα πάνω
στα οποία θα έπρεπε να ξεκινάει η οποιαδήποτε συζήτηση. 

Σήµερα µε τους αγρότες στα µπλόκα και στον δρόµο του
αγώνα, θα έπρεπε να συζητάµε για το νέο αναπτυξιακό παραγω-
γικό µοντέλο που µεσοπρόθεσµα θα δώσει διέξοδο απέναντι
στην ερηµοποίηση της υπαίθρου απέναντι στο στρατηγικό αδιέ-
ξοδο, στο οποίο έχουν βυθιστεί οι παραγωγοί. Αυτό όµως απαιτεί
ένα σχέδιο. 

Η Κυβέρνηση σήµερα αρνείται να κάνει το παραµικρό για να
τιθασεύσει το τεράστιο κόστος παραγωγής. Επιτρέπει αγρότες
και παραγωγοί να συνθλίβονται ανάµεσα στα παιχνίδια αισχρο-
κέρδειας, στις παράνοµες ελληνοποιήσεις, στο µειωµένο αγρο-
τικό εισόδηµα, στις κατασχέσεις γης από τα κοράκια των funds.
Δεν δέχεται το φτηνό αγροτικό πετρέλαιο και τη σταθερή τιµή
στο αγροτικό ρεύµα στα επίπεδα προ των αυξήσεων, όπως ζη-
τούν οι παραγωγοί. 

Οι αγρότες µε τον αγώνα τους απαίτησαν και εν τέλει επέβα-
λαν τη σηµερινή συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό. Ευελπιστούµε
να µη δούµε τον κ. Μητσοτάκη να τους αντιµετωπίσει περίπου ως
επαίτες ή να επιδίδεται στο αγαπηµένο του σπορ, αυτό της επι-
κοινωνιακής διαχείρισης, µοιράζοντας για µια ακόµη φορά κα-
θρεφτάκια. 

Φέρατε σήµερα ένα νοµοσχέδιο. Το έχετε ονοµάσει, µεταξύ
άλλων, «για την ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας και την τό-
νωση της αγροτικής ανάπτυξης». Τι ζητούν σήµερα οι κτηνοτρό-
φοι; ζητούν άµεσα και δραστικά µέτρα µείωσης του κόστους
παραγωγής. Ζητούν προστασία των τιµών παραγωγού από τις
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αθέµιτες εµπορικές πρακτικές που µειώνουν την τιµή του παρα-
γωγού και αυξάνουν τις τιµές του καταναλωτή. Απαιτούν τη νο-
µοθέτηση της προστασίας της πρώτης κατοικίας και των στα-
τικών εγκαταστάσεων. Απαιτούν µηδενικό ΦΠΑ σε βασικά είδη
διατροφής, όπως το γάλα, το κρέας και το ελαιόλαδο, κυρίως για
να ωφεληθεί ο καταναλωτής. Ολοκλήρωση από το Υπουργείο της
διαδικασίας των ελεγκτικών µηχανισµών µε το «ΑΡΤΕΜΙΣ 2». Ζη-
τούν την άµεση υλοποίηση µέτρων για την πλήρη αποζηµίωση
των πληγέντων αγροτών και κτηνοτρόφων από τις πληµµύρες
στη Θεσσαλία και τις φωτιές στον Έβρο, δύο σηµαντικών κέ-
ντρων κτηνοτροφικής και γεωργικής παραγωγής της χώρας. 

Ειδικά γι’ αυτές τις αποζηµιώσεις και συγκεκριµένα για το
µέτρο 5,2 του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης καταθέσαµε
ερώτηση στη Βουλή οι Βουλευτές της Νέας Αριστεράς, διότι
παρ’ ό,τι υποσχεθήκατε µήνες πριν και στους κτηνοτρόφους της
Θεσσαλίας και στον Έβρο πως θα τους χρηµατοδοτήσετε στο
100% για την αντικατάσταση ζωικού κεφαλαίου και δωρεάν ανα-
κατασκευής στάβλων και κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων που
λειτουργούσαν µε άδεια, εντούτοις µέχρι και σήµερα δεν έχετε
κάνει το παραµικρό. 

Κωλυσιεργείτε αδικαιολόγητα στην έκδοση της σχετικής ΚΥΑ.
Θέλουµε σήµερα εδώ να δεσµευτείτε για το ακριβές χρονοδιά-
γραµµα υλοποίησης του µέτρου. Εµπαίζετε τους παραγωγούς
που έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα και επιζητούν να κάνουν µια νέα
αρχή µε την πολιτεία αρωγό δίπλα τους. 

Είναι ντροπή και κυρίως δεν προβλέπεται τίποτα για όλα τα πα-
ραπάνω στο νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα, το οποίο επικε-
ντρώνεται στον ορισµό κτηνοτροφικών πάρκων και ζωνών. 

Κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, το νοµοσχέδιο σας από την
πρώτη στιγµή το χαρακτηρίσαµε ανεπίκαιρο και µακριά από τις
πραγµατικές ανάγκες αγροτών παραγωγών και κτηνοτρόφων.
Αντί να συζητάµε σήµερα την ανάγκη άµεσης αναθεώρησης του
εθνικού στρατηγικού σχεδίου για την εφαρµογή της νέας ΚΑΠ,
µε µέτρα που θα υπηρετούν ένα σχέδιο στήριξης της παραγω-
γής, συζητάµε για το πώς θα µπουν φωτοβολταϊκά σε γεωργική
γη υψηλής παραγωγικότητας. 

Τέτοιες είναι οι ρυθµίσεις που φέρνετε προς ψήφιση, όπως το
άρθρο 36. Αντί να συζητάµε για την άµεση αλλαγή του κανονι-
σµού του ΕΛΓΑ, ώστε να καλύπτονται και τα νέα δεδοµένα της
κλιµατικής κρίσης µε γενναία αύξηση της κρατικής χρηµατοδό-
τησης, συζητάµε για το πώς θα παραδώσουµε τον αλιευτικό του-
ρισµό στα συµφέροντα των υδατοκαλλιεργειών.

Εµείς ζητάµε την αύξηση της κρατικής επιχορήγησης στον Ορ-
γανισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων µε βάση και το πα-
ράδειγµα της Κύπρου, όπου όσες είναι οι ασφαλιστικές εισφο-
ρές, τόση είναι και η κρατική συµµετοχή. Αντί να συζητάµε για
φτηνό αφορολόγητο αγροτικό πετρέλαιο για τους αγρότες, όπως
δίνεται στις µεγάλες ναυτιλιακές ή τι θα γίνει για το µέλλον τον
ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ που εσείς οι ίδιοι πνίξατε στα χρέη µε τους υπέ-
ρογκους λογαριασµούς ρεύµατος, σας ανέφερα στην επιτροπή
συγκεκριµένα παραδείγµατα. Φέρνετε προς ψήφιση µέτρα
άχρωµα και άοσµα, µακριά από τις πραγµατικές ανάγκες των πα-
ραγωγών.

Επιτρέψτε µου λίγο να αναφερθώ και στη λειτουργία των κτη-
νοτροφικών πάρκων και στον οµαδικό σταβλισµό. Σωστά παρα-
χωρείται η αρµοδιότητα στις περιφέρειες. Πρέπει να δούµε,
όµως, τι έχει γίνει µέχρι σήµερα µε τα διαχειριστικά σχέδια βό-
σκησης. Ειδικά για τον οµαδικό σταβλισµό, επειδή ιδιαίτερα οι
κτηνοτρόφοι της Θράκης έχουν κατά το παρελθόν απειληθεί µε
ζωονόσους και επειδή µε βάση την κοινοτική ρύθµιση εάν ένα
ζώο νοσήσει, τότε αυτοµάτως θα πρέπει να θανατωθεί όλο το κο-
πάδι, θα πρέπει εδώ ο νοµοθέτης να είναι εξαιρετικά προσεκτι-
κός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ο Νοµός Ξάνθης, από τον οποίο
προέρχοµαι, είναι ένας αγροτικός νοµός. Στα µέρη µου έχουµε
τον ποιοτικότερο µυρωδικό καπνό παγκοσµίως, τον µπασµά, ο
οποίος δυστυχώς χάνεται, γιατί οι καπνοπαραγωγοί αδυνατούν
να τα βγάλουν πέρα. Είναι αδιανόητο η ίδια η πολιτεία, το ίδιο το
κράτος να µη στηρίζει τους παραγωγούς, την ίδια την παραγωγή,
την καινοτοµία, την ευφυή γεωργία.

Αντίθετα, βλέπουµε την Κυβέρνηση να εγκαταλείπει ένα τόσο

σηµαντικό συγκριτικό πλεονέκτηµα που διαθέτουµε ως χώρα, µε
αποτέλεσµα σήµερα η ύπαιθρος να ερηµώνει. Ελάχιστο είναι το
ποσοστό των νέων αγροτών που εµπλέκονται σήµερα στη παρα-
γωγή, µόλις το 2,6%, ένα από τα χαµηλότερα στην Ευρώπη.

Θα κάνουµε κάτι για όλα αυτά; Πώς ακριβώς θεωρείτε ότι θα
αποτρέψετε τη δηµογραφική συρρίκνωση της περιφέρειας της
χώρας, όταν µε τις πολιτικές που ακολουθείτε, αναγκάζετε τους
παραγωγούς να εγκαταλείπουν τη γη, τα κοπάδια τους και την
ίδια την παραγωγή;

Τα ίδια ακριβώς θα διαπιστώσει κανείς και µε τους δασοκό-
µους. Τους έχετε εγκαταλείψει αβοήθητους. Ακούστε την κραυγή
αγωνίας που σας στέλνουν.

Οι ελαιοπαραγωγοί στο νότιο Έβρο, στον ιστορικό ελαιώνα της
Μάκρης, τους έχετε έξι µήνες µετά τις πυρκαγιές χωρίς να έχουν
λάβει ούτε καν την ελάχιστη προκαταβολή της αποζηµίωσης που
δικαιούνται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τους δύο µήνες ύπαρξης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς έχουµε αποδείξει
πως ο αγροτικός κόσµος, ο πρωτογενής τοµέας, το µέλλον των
αγροτών, των κτηνοτρόφων και των παραγωγών αποτελούν για
εµάς απόλυτη προτεραιότητα. Ο αγροτικός κόσµος κάνει σιγά-
σιγά τα βήµατά του, διεκδικώντας τον ανασχεδιασµό των πολιτι-
κών. Αντιλαµβάνοµαι, όµως, ότι συνεταιριστικά οχήµατα, ένα νέο
συνεταιριστικό κίνηµα, είναι µονόδροµος για την επιβίωσή του.

Θα έπρεπε σήµερα να συζητάµε για εκείνα τα µέτρα, τον στρα-
τηγικό ανασχεδιασµό που απαιτείται, για να προστατέψουµε τον
αγρότη και τις καλλιέργειες από τις συνέπειες της κλιµατικής κρί-
σης. Θα πρέπει να συζητάµε για την επισιτιστική µας ασφάλεια
ως χώρα, για τη µείωση της εξάρτησης από τις εισαγωγές σε
ενέργεια, σε τρόφιµα, σε εφόδια.

Η Νέα Δηµοκρατία έχει επιλέξει, προσκολληµένη σε πρακτικές
και λογικές του παρελθόντος, να οδηγήσει τον πρωτογενή τοµέα
στην απαξίωση και τα αδιέξοδα. Εξυπηρετούν συγκεκριµένα συµ-
φέροντα.

Στη Νέα Αριστερά είµαστε βέβαιοι ότι αυτό σύντοµα θα αλλά-
ξει, γιατί η ελληνική ύπαιθρος και οι δυνάµεις της δηµιουργίας
στην περιφέρεια της χώρας αξίζουν και µπορούν κάτι καλύτερο.

Εµείς, επειδή, πιστεύουµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν λύνει τα
βασικά προνόµια των αγροτών, γι’ αυτό το καταψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της Αίθουσας «Ελευθέριος Βενιζέλος», σαράντα επτά µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το ιδιω-
τικό γυµνάσιο «Ιορδανάκιο - Σύγχρονα Εκπαιδευτήρια».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Σπαρτιατών ο ειδικός αγορητής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης.

Κύριε συνάδελφε έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις προηγούµε-

νες ηµέρες ακούγαµε τα κυβερνητικά στελέχη να δηλώνουν πως
δεν υπάρχει αγροτικό µέτωπο και τελικά, ο κ. Μητσοτάκης πρα-
γµατοποιεί αυτή την ώρα συνάντηση µε εκπροσώπους των αγρο-
τών, επιβεβαιώνοντας πως το µέτωπο των αγροτών υπάρχει
τελικά.

Θα δηλώσουµε για ακόµα µία φορά πως στηρίζουµε τα δίκαια
αιτήµατα των αγροτών που αγωνίζονται για τις εργασίες τους και
τις οικογένειές τους. Η Κυβέρνηση πρέπει να νοµοθετήσει άµεσα,
ώστε να µειωθεί το κόστος παραγωγής και να ικανοποιήσει τα
µέτρα που ζητούν οι αγρότες, όπως θεσµοθέτηση αγροτικού
αφορολόγητου πετρελαίου, πλαφόν 0,7 λεπτά του ευρώ ανά κι-
λοβατώρα στο αγροκτηνοτροφικό ρεύµα, επιδότηση µέσων εφο-
δίων και ζωοτροφών και κατάργηση του ΦΠΑ και να µην
εφαρµοστεί και να επαναδιαπραγµατευθεί η νέα ΚΑΠ.

Πέρα, όµως, από το αυξηµένο κόστος παραγωγής έχουµε και
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αυξηµένο κόστος στέγασης. Σχετικά µε τα όσα ανακοίνωσε ο κ.
Μητσοτάκης στο Tik Tok για τη στεγαστική κρίση, θεωρούµε πως
πετάει απλά τη µπάλα στην εξέδρα, χωρίς να δίνει καµµιά πει-
στική απάντηση στις αιτίες που δηµιουργούν αυτό το πρόβληµα.
Το ίδιο, µάλιστα, επισηµαίνουν και οι άνθρωποι της αγοράς.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κάνετε λόγο για τα κλειστά ακί-
νητα ιδιοκτητών, τα οποία όλοι γνωρίζουν πως δεν πρόκειται να
ανοίξουν µε ευκαιριακά µέτρα. Με τα σπίτια, όµως, που έχουν
στην κατοχή τους οι τράπεζες και τα funds τι θα γίνει; Γνωρίζει
το αρµόδιο Υπουργείο πόσα τέτοια ακίνητα είναι κλειστά και
πόσο επηρεάζουν την αγορά; Μήπως πρέπει να εστιάσουµε εκεί,
ώστε να βρεθεί λύση στο στεγαστικό πρόβληµα;

Και για να συνεχίσω µε το σχέδιο νόµου που µας φέρατε, σή-
µερα καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο που πραγµα-
τεύεται διατάξεις για τον πρωτογενή τοµέα, ο οποίος µονοπωλεί
την επικαιρότητα τις τελευταίες εβδοµάδες, τόσο στην Ελλάδα
όσο και στην Ευρωπαϊκή Ένωση γενικότερα. Όµως, το περιεχό-
µενο των άρθρων δεν ακουµπάει τους πραγµατικούς λόγους, για
τους οποίους αγρότες, κτηνοτρόφοι κ.λπ. είναι αυτή τη στιγµή
στα µπλόκα και κλείνουν τον ένα κεντρικό δρόµο µετά τον άλλον.

Οι αγρότες, κύριοι, δεν είναι εξαγριωµένοι επειδή δεν υπήρχαν
αγροτικά τµήµατα στα επιµελητήρια, τα οποία συγκροτούνται
τώρα µε το άρθρο 51 ή επειδή δεν µπορούσαν να τοποθετήσουν
φωτοβολταϊκά σε εκτάσεις γης υψηλής παραγωγικότητας, όπως
φαίνεται στο άρθρο 36. Αντιµετωπίζουν κάθε µέρα όλο και µεγα-
λύτερη απειλή να σταµατήσουν εντελώς τις δραστηριότητές
τους. Ανέφερα και στην επιτροπή πως η Κυβέρνηση αρνείται να
δει τους «ελέφαντες στο δωµάτιο», που αποτελούν τις πηγές της
µη βιώσιµης κατάστασης του πρωτογενή τοµέα της χώρας, που
θα έπρεπε να αποτελεί στυλοβάτη στην οικονοµική ανάπτυξη.

Το µόνο πράγµα που ακούµε από τους κυβερνητικούς αξιωµα-
τούχους είναι πως η ακρίβεια και όλα τα δεινά του κόσµου είναι
εισαγόµενα και αποτελούν πανευρωπαϊκό φαινόµενο, όποτε εκεί-
νοι δεν έχουν καµµία ευθύνη.

Εµάς δεν µας καλύπτει, κύριε Υπουργέ, η δικαιολογία αυτή.
Δεν θα κρύβεστε πίσω από τις συλλογικές, οικονοµικά αυτοκτο-
νικές αποφάσεις που λαµβάνουν τα ευρωπαϊκά κράτη, για να εξυ-
πηρετούν ξένα συµφέροντα και ατζέντες τύπου παγκοσµίου
οικονοµικού φόρουµ του Νταβός.

Ο αγρότης σήµερα αντιµετωπίζει τέσσερις βασικούς κινδύ-
νους. Πρώτον, υψηλό κόστος ενέργειας. Δεύτερον, κυνηγητό
από τα funds για την κατάσχεση της περιουσίας του. 

Τρίτον, αισχροκέρδεια µεσαζόντων και σούπερµαρκετ.
Και τέταρτον, ληστρική φορολόγηση και µείωση επιδοτήσεων.
Πείτε µας ένα άρθρο -ένα άρθρο!- του παρόντος νοµοσχεδίου,

µε το οποίο η πολιτεία αντιµετωπίζει ουσιαστικά τους κινδύνους
αυτούς. Να σας πω εγώ; Κανένα! Μάλιστα, τίποτα από αυτά δεν
αποτελεί εισαγόµενο. Και εξηγούµαι: Το κόστος της ενέργειας,
όπως όλοι ξέρουµε, αυξήθηκε, από τη στιγµή που οι σοφοί της
Ευρωπαϊκής Ένωσης αποφάσισαν να δηµιουργήσουν τα λεγό-
µενα «Χρηµατιστήρια Ενέργειας». Έπειτα, ο ΣΥΡΙΖΑ το πέρασε
στη Βουλή -αν θυµάµαι καλά, τον Ιούλιο του 2018- και είναι ακόµα
και σήµερα σε λειτουργία, µε αποτέλεσµα έξι, επτά εταιρείες πο-
λυεθνικές µέσω ενός καρτέλ να κερδοσκοπούν εναντίον όλων
µας.

Άρα εσείς ευθύνεστε για το ότι η τιµή της κιλοβατώρας είναι
πολλές φορές παραπάνω από το κοντινό παρελθόν και το κόστος
του αγρότη είναι µη βιώσιµο.

Επιπλέον, ποιος έφερε τα αρπακτικά κοράκια, τα λεγόµενα
funds, στην Ελλάδα για να υφαρπάξουν τις περιουσίες των Ελ-
λήνων µε νόµο; Η ίδια συνταγή, κύριοι. Ο ΣΥΡΙΖΑ θεσπίζει το σχέ-
διο «ΗΡΑΚΛΗΣ», η Νέα Δηµοκρατία το υλοποιεί. Ποιος ευθύνεται,
που το 2021 το σιτάρι οι παραγωγοί το έδιναν 0,38 ευρώ το κιλό,
ενώ σήµερα το δίνουν 0,23 ευρώ το κιλό και ταυτόχρονα, η φρα-
τζόλα το ψωµί διαχρονικά αυξάνεται, η τιµή της είναι σε επίπεδα
µεγαλύτερα από 1,2 ευρώ ανά τεµάχιο;

Αυτή η αισχροκέρδεια είναι αποτέλεσµα εισαγόµενης κρίσης,
κύριε Υπουργέ; Γιατί εγώ την αποδίδω στην παντελή έλλειψη
ελέγχου στην αγορά. Όταν βλέπουµε τον δείκτη τιµών λιανικής
να µεταβάλλεται πολύ πιο γρήγορα από τον αντίστοιχο δείκτη
χονδρικής, κάποιος µας κλέβει, κύριοι και αυτοί δεν είναι ούτε οι

αγρότες ούτε οι κτηνοτρόφοι.
Θέλω ακόµα να σταθώ στο θέµα των επιδοτήσεων και της φο-

ρολόγησης.
Συνέλληνες αγρότες, κτηνοτρόφοι και λοιποί απασχολούµενοι

στον πρωτογενή τοµέα και στη µεταποίηση -τα λέω εδώ για να
τα ακούσετε- οι µειωµένες επιδοτήσεις που λάβατε δεν είναι απο-
τέλεσµα κάποιου λάθους ή µίας ξαφνικής κατάστασης που δηµι-
ουργήθηκε. Οι ηγέτες των ευρωπαϊκών χωρών ταξίδεψαν µε τα
πρωθυπουργικά τους αεροσκάφη, τα οποία καίνε τόνους κηρο-
ζίνης, στις Βρυξέλλες και αποφάσισαν ότι οι δικές σας δραστη-
ριότητες επιβαρύνουν το περιβάλλον λόγω εκποµπής αερίων του
θερµοκηπίου, οπότε η νέα ΚΑΠ που υπογράφτηκε από τον Πρω-
θυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, ο οποίος δήλωνε πως βρίσκεται
στο πλευρό των αγροτών -φανταστείτε δηλαδή και να µη βρισκό-
ταν!- προέβλεπε µείωση των επιδοτήσεων κατά 25% έως 30%
µέχρι και το 2027.

Και σε αυτή την κατάσταση πρέπει να συµπεριλάβουµε και τη
ληστρική φορολόγηση την οποία αντιµετωπίζουν οι αγρότες, ένα
θέµα το οποίο δεν λαµβάνει τη σοβαρότητα που αναλογεί. Είχα
πρόσφατα µία συνοµιλία µε έναν παραγωγό εσπεριδοειδών και
µου ανέφερε το παράπονό του, πως ενώ καταφέρνει να βγάλει
40.000 ευρώ εισόδηµα, στο τέλος τού µένει κάτι παραπάνω από
20.000 ευρώ εξαιτίας φόρων, εισφορών και κρατήσεων. Και εύ-
λογα συµπλήρωσε, «τι έχει κάνει το κράτος για µένα; Τι µου προ-
σφέρει, για να µου παίρνει σχεδόν τα µισά χρήµατα; Και αξίζει
κάποιος να είναι όλη τη µέρα στα χωράφια, πρωί, βράδυ, µε καύ-
σωνα, µε παγετό, σαββατοκύριακα, γιορτές, για να βγάλει 20 χι-
λιάρικα, µε τα οποία θα πρέπει να ζήσει την οικογένειά του, να
ανταποκριθεί στους λογαριασµούς του και να πληρώσει τα µε-
ροκάµατα;».

Όλη αυτή η εικόνα που περιγράφω, κύριε Υπουργέ, είναι κάθε
άλλο παρά φιλική προς τους αγρότες. Η άποψή µου είναι πως η
Κυβέρνηση, ευρισκόµενη στην ίδια γραµµή µε ξένα κέντρα εξου-
σίας, έχει ανοίξει µέτωπο εναντίον τους, όπως και τα υπόλοιπα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γι’ αυτό βλέπουµε εικόνες
σαν αυτές στο Βέλγιο, στη Γερµανία, στη Γαλλία και αλλού.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε να πετάξει ακόµα 50 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στην Ουκρανία, εξυπηρετώντας αµερικάνικα συµ-
φέροντα, αντί να κοιτάξει τα προβλήµατα των πολιτών της. Αυτό
είναι το τίµηµα τού να κυβερνάνε πολιτικοί νάνοι.

Καλούµε τους αγρότες να αντισταθούν σθεναρά και δηλώ-
νουµε πως είµαστε µαζί τους στις δράσεις τους, γιατί χωρίς αυ-
τούς δεν υπάρχει τροφή, δεν υπάρχει ζωή. Καλούµε την Κυ-
βέρνηση, έστω και σε αυτή την ύστατη ώρα, να σκύψει πάνω στα
πραγµατικά προβλήµατα των αγροτών και να µην προσπαθεί,
όπως κάνει µε το παρόν σχέδιο νόµου, να φέρνει αποσπασµατικά
µπαλώµατα για να καλύψει τα χρόνια προβλήµατα των αγροτών,
που η ίδια µε τις πολιτικές της έχει δηµιουργήσει. Και όπως λέει
και ο θυµόσοφος λαός µας, «να σε κάψω Γιάννη, να σε αλείψω
λάδι».

Εν πάση περιπτώσει, εµείς δεν βρισκόµαστε εδώ για να κά-
νουµε αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση. Όποιο άρθρο κρί-
νουµε ότι έχει θετικό πρόσηµο για τους αγρότες, ότι θα τους
βοηθήσει ώστε να συνεχίσουν το λειτούργηµά τους -γιατί λει-
τούργηµα κάνουν αυτοί οι άνθρωποι, αλλιώς θα είχε ερηµώσει η
επαρχία- εµείς θα το ψηφίσουµε.

Ας φροντίσει, λοιπόν, και η Κυβέρνηση να ακούσει αυτούς τους
ανθρώπους, αν δεν θέλει να είναι αυτή που διανύουµε η τελευ-
ταία γενιά αγροτών που ασχολείται µε τη γη. Εδώ, λοιπόν, πεδίον
δόξης λαµπρό, ώστε ο Πρωθυπουργός να κάνει αυτό που πρέπει,
να δώσει κίνητρα και σε νέες γενιές Ελλήνων να ασχοληθούν µε
τον πρωτογενή τοµέα.

Είναι ευκαιρία, κύριε Υπουργέ, κατά τη διάρκεια αυτού του
σχεδίου νόµου, µέχρι τη λήξη της ψηφοφορίας, να έχει έρθει σε
σύγκλιση ο Πρωθυπουργός µε τους αγρότες και να µας φέρετε
-έστω και την τελευταία στιγµή- σήµερα τις τροπολογίες εκείνες
οι οποίες θα συµπλέουν µε τα αιτήµατα των αγροτών. Εµείς θα
είµαστε εδώ να τις υπερψηφίσουµε και περιµένουµε από εσάς να
κάνετε το επόµενο βήµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα της Νίκης, ο κ. Δελβερούδης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εν µέσω πανευ-

ρωπαϊκών και πανελλαδικών αγροτικών κινητοποιήσεων, µε αιτή-
µατα όσον αφορά την Ελλάδα το αφορολόγητο πετρέλαιο, τη
µείωση του κόστους ρεύµατος στα 7 λεπτά ανά κιλοβατώρα, την
επιδότηση των εφοδίων και των ζωοτροφών, την αποζηµίωση
100% και την αναπλήρωση του χαµένου εισοδήµατός τους στα
προϊόντα από φυσικές καταστροφές και τον τερµατισµό των πα-
ράνοµων ελληνοποιήσεων αγροτικών προϊόντων, η Κυβέρνηση
φέρνει προς ψήφιση την εν λόγω πρόταση νόµου, χωρίς να το-
ποθετεί καµµία ουσιαστική λύση στα διαχρονικά προβλήµατα των
αγροτών.

Έτι περαιτέρω, η Κυβέρνηση αγνοεί πλήρως την κρισιµότητα
της παρούσας χρονικής συγκυρίας, όπου οι αλυσίδες τροφοδο-
σίας παγκοσµίως έχουν διαταραχθεί. Μεγάλο ποσοστό των ναυ-
λωτών που διακινούν εµπορεύµατα και κοντέινερ διά µέσου του
Σουέζ έχουν αναστείλει τη µεταφορά τους και πολλές βασικές
πρώτες ύλες οι οποίες καταλήγουν στα βορειοευρωπαϊκά λιµάνια
δεν αφικνούνται πλέον. Τα ανωτέρω έχουν άµεση σχέση µε την
Ελλάδα, δεδοµένου ότι εισάγουµε σε µεγάλο ποσοστό βασικά
διατροφικά προϊόντα, όπως χοιρινό, βόειο κρέας, γάλα, τυριά και
τα λοιπά από την Ολλανδία και Γαλλία, οι οποίες αποτελούν για
εµάς βασικές χώρες εισαγωγής.

Οι µνηµονιακές κυβερνήσεις και ιδιαίτερα η σηµερινή της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία κυβέρνησε αθροιστικά δεκαεπτά χρόνια
από το 1989 ως σήµερα, όχι µόνο δεν µερίµνησε για την επίτευξη
στοιχειώδους διατροφικής αυτάρκειας, αλλά τα τελευταία χρόνια
διακυβέρνησής της δεν έχει να παρουσιάσει παρά κατάρρευση
των βασικότερων δεικτών της γεωργίας και κτηνοτροφίας.

Συγκεκριµένα, όσον αφορά τη γεωργία και την κτηνοτροφία
µας, τα ποσοστά αυτάρκειας σε βόειο κρέας µειώθηκαν το 2022
έναντι του 2010 από 30,7% σε 12,6%, του χοιρινού κρέατος από
38% σε 23%, του αγελαδινού γάλακτος από 61% σε 40%. Η γε-
ωργική γη µειώθηκε για τις αροτραίες καλλιέργειες, την κηπευ-
τική γη τις µόνιµες καλλιέργειες και τις αναπαύσεις από τριάντα
έξι χιλιάδες στρέµµατα σε είκοσι οκτώ χιλιάδες στρέµµατα το
2021, ήτοι µείωση 22,6%. Ο αριθµός των αιγών µειώθηκε κατά
26% µεταξύ των ετών 2015 και 2022, των προβάτων κατά 16%
και των χοίρων κατά 13%. Οι κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις από
εκατόν δέκα χιλιάδες το 2014, µειώθηκαν σε εβδοµήντα εννέα χι-
λιάδες το 2018. Και όλα αυτά ενώ από το 2014 έως το 2021 µοι-
ράστηκαν µέσω της κοινής αγροτικής πολιτικής στην Ελλάδα
συνολικά 21,3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ δεν
στάθηκαν ούτε στοιχειωδώς δίπλα στον Έλληνα αγρότη. Αντ’
αυτού φορολόγησαν τους κτηνοτρόφους από το πρώτο ευρώ
των ενισχύσεων, αύξησαν τους συντελεστές φορολογίας, υπερ-
διπλασίασαν τις ασφαλιστικές εισφορές και αύξησαν την προκα-
ταβολή φόρου και την εισφορά αλληλεγγύης, ενώ κατάργησαν
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης.

Τι, λοιπόν, έχει να επιδείξει διαχρονικά η αγροτική πολιτική της
Κυβέρνησης, όταν οι εξαγωγές αγροτικών προϊόντων της Ελλά-
δας δεν ξεπερνούν τα 8,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022, ενώ της
Ολλανδίας, µε έκταση λίγο µεγαλύτερη από την Πελοπόννησο,
ξεπερνούν τα 100 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022. Επιπλέον το γε-
ωργικό παραγόµενο προϊόν σε αξία ανά στρέµµα για την Ολλαν-
δία ανέρχεται σε 1.700 ευρώ, για το Ισραήλ, που έχει µόλις έξι
εκατοµµύρια στρέµµατα καλλιεργειών σε 1.290 ευρώ και για την
Ελλάδα µόνο σε 190 ευρώ ανά στρέµµα. 

Στην Ελλάδα η ανάλυση του Reporter United έδειξε ότι από το
2014 έως και το 2021 µοιράστηκαν, όπως αναφέραµε και προ-
ηγουµένως, µέσω της κοινής αγροτικής πολιτικής 21,3 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Ανάµεσα στους δέκα δικαιούχους που εισέ-
πραξαν τα περισσότερα χρήµατα, µόνο δύο δικαιούχοι είναι φυ-
σικά πρόσωπα. Οι υπόλοιποι δικαιούχοι είναι κρατικοί οργανισµοί

και εταιρείες του δηµοσίου, ενώ και στις επόµενες θέσεις σπάνια
συναντά κανείς αγρότες. Τα µεγαλύτερα ποσά των επιδοτήσεων
έλαβε η «Κοινωνία της Πληροφορίας Μονοπρόσωπη Α.Ε.» υπό
την επίβλεψη του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µία
ΜΚΟ, η Μονάδα Οργάνωσης της Διαχείρισης Αναπτυξιακών Προ-
γραµµάτων του Ευρύτερου Δηµόσιου Τοµέα, η Ειδική Υπηρεσία
Δηµοσίων Έργων/ΟΣΥΕ κ.λπ..

Μπορεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης να µας ενηµερώ-
σει τι έργα εκπονήθηκαν από τους ανωτέρω οργανισµούς, ποιο
το ποσοστό προόδου της ψηφιοποίησης και το πολλαπλασια-
στικό αποτέλεσµα για την αγροτική µας παραγωγή;

Ρωτάµε επιπλέον το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης γιατί
απαιτείται να κατευθυνθούν και νέα κεφάλαια από το Ταµείο Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας στους ήδη επιδοτηθέντες και χρηµα-
τοδοτηθέντες τοµείς της ψηφιοποίησης, της πράσινης µετά-
βασης στη µεταποίηση κ.λπ.. Μετά από τόσες επιδοτήσεις ο
αγροτικός τοµέας χαρακτηρίζεται από διαρθρωτικές αδυναµίες,
µικρές γεωργικές εκµεταλλεύσεις και την έλλειψη συνεργατικών
σχηµάτων µε ποσοστό µόλις 20%, όταν στην Ευρώπη είναι 40%.
Μεγάλη παθογένεια επίσης είναι και η χαµηλή χρηµατοδότηση
στην έρευνα και τεχνογνωσία µε 44 ευρώ δαπάνη ανά δέκα
στρέµµατα στην Ελλάδα, όταν στην Ευρώπη είναι 132 ευρώ. 

Όσον αφορά το εν λόγω νοµοσχέδιο, οι έννοιες της κτηνοτρο-
φικής ζώνης και του κτηνοτροφικού πάρκου απασχόλησαν την
πολιτεία και την επιστηµονική κοινότητα πολλές φορές τα τελευ-
ταία είκοσι χρόνια. Ωστόσο δεν έτυχαν εφαρµογής, γιατί από τη
φύση τους συνδέονται µε τις βοσκήσιµες γαίες, τα λιβάδια δη-
λαδή, οι οποίες ακόµη δεν έχουν αποτυπωθεί ούτε κατηγοριο-
ποιηθεί. Για να υπάρξουν κτηνοτροφικές ζώνες και τα κτηνο-
τροφικά πάρκα στην ελληνική ύπαιθρο, θα πρέπει να προηγηθεί
η σύνταξη των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, από τα οποία
θα προκύψουν η έκταση του βοσκήσιµων γαιών ανά δήµο, οι λι-
βαδικοί τύποι, η παραγωγικότητά τους, δηλαδή η βοσκοϊκανό-
τητα, το ζωικό κεφάλαιο που τις αξιοποιεί, η βοσκοφόρτωση
δηλαδή, η διανοµή τους σε κτηνοτρόφους βάσει των ζωικών µο-
νάδων που διαθέτουν, καθώς και οι απαιτούµενες βελτιώσεις της
βλάστησης για αύξηση της βοσκοϊκανότητας και της βοσκησιµό-
τητας αυτών και τα αναγκαία έργα υποδοµής, όπως είναι οι δρό-
µοι, οι ποτίστρες και τα στέγαστρα.

Όσον αφορά τα άρθρα για τον αλιευτικό τουρισµό, η ιδιαιτε-
ρότητα του αλιευτικού τουρισµού ως εναλλακτικής µορφής του-
ρισµού στην Ελλάδα πρέπει να διατηρήσει το παραδοσιακό
στοιχείο του τρόπου ζωής και διαβίωσης του Έλληνα αλιέα στον
χώρο της εργασίας του, το καΐκι του. Αυτός είναι άλλωστε ο σκο-
πός της ενασχόλησης των αλιέων µε τον τουρισµό, η µείωση της
πίεσης στα ιχθυαποθέµατα της άγριας πανίδας της θάλασσάς
µας και η εξασφάλιση ενός συµπληρωµατικού εισοδήµατος από
τις υπηρεσίες τουρισµού που προσφέρουν τα επαγγελµατικά αλι-
ευτικά σκάφη. 

Η τροποποίηση του άρθρου προκειµένου βοηθητικά σκάφη
ιχθυοκαλλιέργειας να διενεργούν αλιευτικό τουρισµό είναι το λι-
γότερο καταχρηστική και προσβάλλει τα δικαιώµατα των επαγ-
γελµατιών αλιέων, που διενεργούν αλιευτικό τουρισµό διότι:

Πρώτον, τα επαγγελµατικά αλιευτικά σκάφη διαθέτουν άδεια
επαγγελµατικής αλιείας καταχωρισµένη σε ιπποδύναµη και χω-
ρητικότητα από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα βοηθητικά σκάφη δεν
διαθέτουν, καθώς υπάρχουν µόνον ως βοηθητικά σκάφη ιχθυο-
καλλιέργειας, µεταφοράς προσωπικού στις µονάδες είτε ως ρυ-
µουλκά για τα κλουβιά είτε για το τάισµα των ψαριών.

Δεύτερον, τα επαγγελµατικά αλιευτικά σκάφη τα κυβερνούν οι
ίδιοι οι ιδιοκτήτες αλιείς που φέρουν πλήρη ευθύνη για τους επι-
βάτες και είναι εφοδιασµένοι µε ατοµική επαγγελµατική άδεια
αλιείας και δίπλωµα κυβερνήτη αλιευτικού σκάφους. Τα βοηθη-
τικά σκάφη ιχθυοκαλλιέργειας µπορεί να τα κυβερνήσει ο οποι-
οσδήποτε έχει άδεια χειριστή ταχύπλοου ή χειριστή ιδιωτικού
σκάφους για δύο έτη. 

Τρίτον, κάθε επαγγελµατικό αλιευτικό σκάφος έχει ηλεκτρο-
νικό ηµερολόγιο καταγραφής των αλιευµάτων που καταχωρίζο-
νται στον ΟΣΠΑ, το Ολοκληρωµένο Σύστηµα Πληροφοριών Α-
λιείας. Εκεί καταγράφονται τα αλιεύµατα και από τον αλιευτικό
τουρισµό. Τα βοηθητικά σκάφη ιχθυοκαλλιέργειας δεν τηρούν
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ηλεκτρονικά ηµερολόγια καταγραφής αλιευµάτων.
Για τους πιο πάνω λόγους δεν πρέπει να τροποποιηθεί ο νόµος

του αλιευτικού τουρισµού για να ενταχθούν στις ίδιες διατάξεις
µε τα επαγγελµατικά αλιευτικά σκάφη τα βοηθητικά σκάφη
ιχθυοαλλιέργειας προς εξυπηρέτηση των εταιρειών που διαχει-
ρίζονται τις ιχθυοκαλλιέργειες για την τουριστική εκµετάλλευση
των ενάλιων και χερσαίων εγκαταστάσεών τους. 

Εποµένως, πρώτον, όλα τα σκάφη των ιχθυοκαλλιεργειών πρέ-
πει να µπορούν να χαρακτηριστούν τουριστικά µε βάση τον νόµο
και τις διατάξεις των επαγγελµατικών τουριστικών σκαφών. Δεύ-
τερον, τα σκάφη των ιχθυοκαλλιεργειών να µεταφέρουν τουρί-
στες στις εγκαταστάσεις των µονάδων ιχθυοκαλλιέργειάς τους
και µόνο. Τρίτον, τα σκάφη των ιχθυοκαλλιεργειών να µη δύνα-
νται να αλιεύουν ψάρια ανοικτής θάλασσας και να έχουν περιο-
ρισµένους πλόες από το λιµάνι απόπλου στις εγκαταστάσεις
ιχθυοκαλλιέργειας και κατάπλου στο λιµάνι από όπου απέπλευσε.
Τέταρτον, να µπει πλαφόν στον αριθµό σκαφών που µπορούν οι
ιχθυοκαλλιέργειες να εκµεταλλευτούν ως τουριστικά µέχρι δύο
ανά µονάδα, διότι σε περίπτωση ανεξέλεγκτου αριθµού σκαφών
θα εργάζονται παράνοµα ως ηµερόπλοια.

Η προστασία της γης υψηλής παραγωγικότητας πρέπει να
είναι προτεραιότητα και να αποφεύγεται κάθε αλλαγή της χρή-
σης της. Το κατάλληλο έδαφος για τη γεωργική παραγωγή απο-
τελεί φυσικό πόρο που δεν αντικαθίσταται. Η κατ’ εξαίρεση
εγκατάσταση µονάδων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας κατά µέ-
γιστο στο 1% της γης υψηλής παραγωγικότητας πρέπει να χρη-
σιµοποιείται µε την τήρηση όλων των προϋποθέσεων της εξαί-
ρεσης και φυσικά του ελέγχου της µη υπέρβασης σε κάθε πε-
ριοχή του 1%.

Η εγκατάσταση ΑΠΕ έχει και αυτή ανάλογα µε τον τύπο επι-
πτώσεις στο φυσικό περιβάλλον. Γι’ αυτό ειδικότερα η εξαίρεση
του 1% σε γη υψηλής παραγωγικότητας πρέπει να χρησιµοποι-
είται για εγκατάσταση µονάδων που θα είναι ωφέλιµες στις εκµε-
ταλλεύσεις των αγροτών, των κτηνοτρόφων και των συνεταιρισ-
µών για τη µείωση του κόστους ενέργειας και συνεπώς παραγω-
γής και διασφάλισης του εισοδήµατος στους κατοίκους της υπαί-
θρου που ασχολούνται µε τη γεωργική παραγωγή. 

Για την εγκατάσταση µονάδων ΑΠΕ πρέπει να προκρίνονται πε-
ριοχές χαµηλής παραγωγικότητας στις οποίες δεν είναι εύκολη
η άσκηση γεωργίας και κτηνοτροφίας. Η χρήση των εκτάσεων
όπου εγκαθίστανται µονάδες ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
µόνο για άσκηση γεωργικής δραστηριότητας της παραγωγής
ΑΠΕ, είναι ορθή. Τέτοιου είδους παρεµβάσεις και επενδύσεις θα
πρέπει να πραγµατοποιούνται κατά διάκριση, ώστε να περιορί-
ζονται οι τυχόν αρνητικές επιπτώσεις.

Ειδικότερα, θα πρέπει να απαγορεύεται πλήρως η εγκατά-
σταση ΑΠΕ σε περιοχές υψηλής γεωργικής παραγωγικότητας,
πλην εξαιρέσεων, ή σε περιοχές που ανήκουν σε ζώνες οίνων
ΠΟΠ, προστατευόµενης ονοµασίας προέλευσης. Τούτο διότι η
καλλιεργήσιµη γη θα πρέπει να παραµείνει προς όφελος του
πρωτογενούς τοµέα τόσο ως προς την έκτασή της όσο και ως
προς την ποιότητά της, τα οποία κινδυνεύουν από την εγκατά-
σταση ΑΠΕ. 

Η εγκατάσταση φωτοβολταϊκού σταθµού επηρεάζει επίσης την
αισθητική ποιότητα των φυσικών τοπίων, γεγονός που ενδεχοµέ-
νως έχει επίπτωση γενικότερα στο περιβάλλον. Ιδιαίτερα σε άλλα
οινοπαραγωγικά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η Γαλλία
και η Ιταλία, τέτοιες αποφάσεις απαιτούν προηγούµενη διαβού-
λευση µε τους ενδιαφερόµενους παραγωγούς, µέσω των Οµά-
δων Διαχείρισης και Προστασίας της ΠΟΠ. 

Τέλος, η τοποθέτηση φωτοβολταϊκών πάνελ, ειδικότερα πάνω
από τα αµπέλια, συνιστά ειδική αµπελουργική πρακτική και θα
πρέπει να επιτρέπεται για λόγους συλλογικής προάσπισης της
ΠΟΠ και προστασία του υγιούς ανταγωνισµού από τον τεχνικό
φάκελο και για τον λόγο αυτό θα πρέπει οι οινοπαραγωγοί να
µπορούν να εκφράσουν τη θέση τους επί τέτοιων σχεδίων. 

Οι αγρότες τώρα -να περάσουµε στο τελευταίο Μέρος- θα
πρέπει να ανήκουν σε αγροτικό επιµελητήριο και όχι σε τµήµατα
των κατά τόπους επιµελητηρίων. Τα επιµελητήρια εποπτεύονται
από το Υπουργείο Ανάπτυξης. Τα αγροτικά επιµελητήρια θα πρέ-
πει να εποπτεύονται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης,

όπως και το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο από το Υπουργείο Του-
ρισµού. Ανάµεσα στα αντικείµενα που θα στόχευε ένα αγροτικό
επιµελητήριο θα µπορούσαν ίσως να περιληφθούν: συγκέντρωση
στοιχείων διαµόρφωσης πολιτικής και στρατηγικών στον αγρο-
τικό τοµέα, ενηµερωτικές διαδικασίες για όλες τις σύγχρονες
εξελίξεις που σχετίζονται µε τον αγροτικό τοµέα, προώθηση συ-
νεργασιών για τη συµβολή του αγροτικού τοµέα στη σύγχρονη
οικονοµία και την τοπική ανάπτυξη, υποστήριξη εφαρµοσµένης
έρευνας, τεχνολογίας και καινοτοµίας στον αγροτικό τοµέα, πα-
ροχής υπηρεσιών σε όλους τους εµπλεκόµενους στην αγροτική
παραγωγή και στον αγροδιατροφικό, αγροτουριστικό τοµέα. 

Το Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων θεσπί-
στηκε µε τον ν.3874/2010, όπως επίσης τροποποιήθηκε και µε
τον ν.5035/2023 και ήδη λειτουργεί για πάνω από δέκα χρόνια.
Σύµφωνα µε τον νόµο, στο εν λόγω µητρώο εγγράφονται υπο-
χρεωτικά όλα τα ενήλικα φυσικά πρόσωπα και τα νοµικά πρό-
σωπα που ασκούν στην επικράτεια αγροτική δραστηριότητα ή
κατέχουν αγροτική εκµετάλλευση. Εποµένως η διασύνδεση του
αρχείου του ΟΠΕΚΕΠΕ όπου καταχωρούνται κατ’ έτος όλες οι
δηλώσεις καλλιέργειας µε το αρχείο του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων όπου υπάρχουν τα δεδοµένα του µη-
τρώου θα δώσει τη δυνατότητα, χωρίς καµµία γραφειοκρατική
διαδικασία και κυρίως χωρίς κανένα κόστος για τους αγρότες, να
επικαιροποιούνται από τα τηρούµενα αρχεία. Επίσης, ήδη το
Υπουργείο Ανάπτυξης χάρη στη βελτίωση των µηχανογραφικών
του υπηρεσιών χορηγεί µηχανογραφηµένα, άµεσα, χωρίς κόστος
τη σχετική βεβαίωση εγγραφής στο µητρώο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ µόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, η διασύνδεση µε το αρχείο της ΑΑΔΕ παρέχει τη δυ-

νατότητα διασταύρωσης των εισοδηµατικών στοιχείων για τον
προσδιορισµό του κατ’ επάγγελµα αγρότη, δυνατότητα που ήδη
αξιοποιείται για την καταβολή του ειδικού φόρου κατανάλωσης. 

Εποµένως η παραχώρηση της δυνατότητας τήρησης των αρ-
χείων του Μητρώου Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων
στα επιµελητήρια είναι άνευ αντικειµένου και θα επιβαρύνουν οι-
κονοµικά τους αγρότες, ενώ τώρα παρέχεται ως υπηρεσία δω-
ρεάν από το κράτος. Θα πρέπει να προσέξει η Κυβέρνηση ότι
κινδυνεύει να κατηγορηθεί ότι ενισχύει οικονοµικά τα επιµελητή-
ρια, σε βάρος των αγροτών, µε αντάλλαγµα να δεχτούν αυτά µε
τη σειρά τους να λειτουργήσουν τα αγροτικά τµήµατα και να κάµ-
ψουν την άρνησή τους που µε προηγούµενη απόφαση της γενι-
κής συνέλευσης των προέδρων εκφράστηκε. 

Συµπερασµατικά και εν κατακλείδι, δεν µπορούµε να υπερψη-
φίσουµε σχέδιο νόµου που κατ’ επίφαση προσπαθεί να επιλύσει
παθογένειες που παρουσιάζει η πρωτογενής παραγωγή σε όλους
τους τοµείς της, τη στιγµή που όλη η Ευρώπη αλλά και η πατρίδα
µας είναι ανάστατες από τις κινητοποιήσεις των ανθρώπων του
µόχθου, που απασχολούνται και ζουν από αυτή. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές
και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο ιδιωτικό δηµοτικό σχο-
λείο «Αριστοτέλειο Κορινθιακό Εκπαιδευτήριο». 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει -και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των ειση-
γητών και ειδικών αγορητών- από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Πλεύσης Ελευθερίας ο ειδικός αγορητής κ. Καζαµίας.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα καλούµαστε να ψηφί-

σουµε ένα νοµοσχέδιο εµβαλωµατικού χαρακτήρα, µε αποσπα-
σµατικές και επιφανειακές ρυθµίσεις για τον πρωτογενή τοµέα
της οικονοµίας, εν µέσω µιας κλιµακούµενης αγροτικής κρίσης.
Δυστυχώς τη στιγµή που οι αγρότες της χώρας κάνουν συµβο-
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λικά µπλόκα µε τα τρακτέρ στις εθνικές οδούς και προσήλθαν
πριν από λίγη ώρα στην κρίσιµη συνάντησή τους µε τον Πρωθυ-
πουργό, η Βουλή συζητά ένα νοµοσχέδιο για την πρωτογενή πα-
ραγωγή που δεν έχει καµία απολύτως σχέση µε τα αιτήµατα που
θέτουν οι αγρότες στην Κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Πώς φτάσαµε σε αυτή τη θλιβερή συγκυρία µιας ακραίας ανα-
ντιστοιχίας ανάµεσα στην κυβερνητική πολιτική αφ’ ενός και στην
οικονοµική πραγµατικότητα του πρωτογενή τοµέα αφ’ ετέρου,
αυτό είναι ένα ζήτηµα που χρήζει µιας άλλης τάξεως συζήτηση
και αφορά τον γενικότερο αποπροσανατολισµό της οικονοµικής
πολιτικής της Κυβέρνησης όχι µόνο στον πρωτογενή τοµέα, αλλά
σε κάθε όψη της καθηµερινής ζωής των ανθρώπων του µόχθου
και της εργασίας. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση η έντονη αναντιστοιχία ανάµεσα
στην κυβερνητική πολιτική και στην πραγµατικότητα του πρωτο-
γενή τοµέα της οικονοµίας φάνηκε σήµερα λόγω µιας απλής σύ-
µπτωσης. Το νοµοσχέδιο που συζητάµε κατατέθηκε στη διαβού-
λευση από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης στις 5 µε 19 Ια-
νουαρίου, δηλαδή λίγο προτού αρχίσουν οι κινητοποιήσεις των
αγροτών στην Ελλάδα. Αυτό υπήρξε άκρως αποκαλυπτικό, διότι
όποιος διαβάσει τις διατάξεις του νοµοσχεδίου µπορεί να κατα-
λάβει το τεράστιο χάσµα που χωρίζει τη σκέψη του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης από τα θέµατα που απασχολούν τους
αγρότες της χώρας. 

Για να πάρουν οι πολίτες µια αίσθηση αυτής της αναντιστοιχίας
θα συγκρίνω τους τίτλους των Μερών του νοµοσχεδίου µε τα έξι
αιτήµατα που υποβάλλει η επιτροπή των µπλόκων αυτή τη στιγµή
στον Πρωθυπουργό. 

Τα βασικά αιτήµατα των αγροτών είναι: αφορολόγητο αγρο-
τικό πετρέλαιο, η κιλοβατώρα ρεύµατος στα 7 λεπτά, επιδοτήσεις
σε εφόδια και ζωοτροφές, ακύρωση και επαναδιαπραγµάτευση
της νέας κοινής αγροτικής πολιτικής, όχι στις παράνοµες ελλη-
νοποιήσεις, και αποζηµιώσεις 100% και αναπλήρωση χαµένου ει-
σοδήµατος στα προϊόντα. 

Ελάτε τώρα να δούµε τους τίτλους των κεφαλαίων του νοµο-
σχεδίου που συζητάµε:

Οργάνωση οµαδικών χώρων σταυλισµού. 
Τροποποίηση του Αλιευτικού Κώδικα. 
Ενίσχυση των υδατοκαλλιεργειών. 
Διατάξεις για τη φυτοϋγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποι-

ότητα τροφίµων. 
Διατάξεις για την εύρυθµη λειτουργία του Ταµείου Ανάκαµψης. 
Οργάνωση του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου και των αγροτικών

τµηµάτων και επιµελητηρίων. 
Με άλλα λόγια, καµµία σχέση µε τα βαθιά και άµεσα προβλή-

µατα του πρωτογενούς τοµέα. 
Οι µόνες διατάξεις που σχετίζονται µε τα προβλήµατα αυτά

είναι εκείνες των άρθρων 31 και 32, που αφορούν την αντιµετώ-
πιση των συνεπειών των ακραίων καιρικών φαινοµένων, εκ των
οποίων το δεύτερο άρθρο προστέθηκε καθυστερηµένα, µετά τη
λήξη της διαβούλευσης στις 19 Ιανουαρίου, προφανώς κάτω από
την πίεση των αγροτικών κινητοποιήσεων.

Δυστυχώς όµως ακόµη και τώρα που οι κινητοποιήσεις των
αγροτών ξύπνησαν απότοµα την Κυβέρνηση και την Ευρωπαϊκή
Ένωση από τον βαθύ τους λήθαργο η στάση της Νέας Δηµοκρα-
τίας απέναντι στις κινητοποιήσεις των αγροτών διέπεται από πε-
ρισσότερη ανησυχία και καχυποψία παρά από κατανόηση και
αυτοκριτική. Κι όµως, αν δεν υπήρχαν οι δυναµικές κινητοποι-
ήσεις των προηγούµενων ηµερών, δεν θα είχαµε καµµία δυνατό-
τητα βελτίωσης των συνθηκών για τους αγρότες της χώρας και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των οποίων ο αγώνας, παρ’ ότι σε αρ-
κετά σηµεία διαφορετικός λόγω των ιδιαίτερων εθνικών συνθη-
κών σε κάθε χώρα, παραµένει στη βάση του ο ίδιος σε όλη την
Ευρώπη. Η πράσινη µετάβαση, η νέα ΚΑΠ, οι µεσάζοντες που αυ-
ξάνουν τις τιµές στα τρόφιµα και η άνοδος στο κόστος του ρεύ-
µατος και του πετρελαίου είναι όλα κοινά ευρωπαϊκά προβλή-
µατα. 

Την ίδια στιγµή, όµως, βλέπουµε µια διάθεση δαιµονοποίησης
της διαµαρτυρίας των αγροτών. Υπάρχει ένα υπερβολικό άγχος

να µείνουν ανοιχτοί οι δρόµοι, να µη στηθούν τα µπλόκα και ούτω
καθεξής, τη στιγµή όµως που οι πάντες αναγνωρίζουν ότι τα αι-
τήµατα των αγροτών είναι δίκαια. Θα πρέπει όλοι να καταλά-
βουµε ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν έχουν άλλο τρόπο να δια-
µαρτυρηθούν. Πρέπει, µε άλλα λόγια, να καταλάβουµε ότι εκεί-
νος που φταίει για τα µπλόκα και για το κλείσιµο των δρόµων δεν
είναι οι αγρότες, αλλά η αδιαφορία αυτής και της προηγούµενης
κυβέρνησης, καθώς και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που αναγκάζει
τους αγρότες να µην έχουν πλέον άλλον τρόπο να ακουστούν,
παρά τις αλλεπάλληλες εκκλήσεις τους, εκτός από το να βγουν
και να απειλήσουν ότι θα κλείσουν τους δρόµους. Οι κυβερνήσεις
είναι εκείνες που φταίνε για το γεγονός ότι η κατάσταση για τους
αγρότες είναι αδιέξοδη. 

Τις προηγούµενες µέρες η Πλεύση Ελευθερίας συναντήθηκε
µε τους αγρότες της Θεσσαλίας και της βόρειας Ελλάδας και
άκουσε προσεκτικά τη φωνή τους. Όλοι οι καλλιεργητές της γης
που συναντήσαµε εξέφρασαν µεγαλόφωνα την αγανάκτησή τους
απέναντι στην πολυετή κυβερνητική αδιαφορία που αντιµετωπί-
ζουν. 

Αυτοί λοιπόν οι άνθρωποι που βγήκαν τις περασµένες τρεις
εβδοµάδες στους δρόµους αναγκάζονται να πουλούν τα προ-
ϊόντα τους σε τιµές κάτω του κόστους, τη στιγµή που οι τιµές των
αγροτικών προϊόντων στα ράφια των σουπερµάρκετ έχουν εκτι-
ναχθεί στα ύψη λόγω της αισχροκέρδειας και των παρεµβάσεων
των µεσαζόντων. Αυτό είναι ένα τεράστιο και διαχρονικό πρό-
βληµα, το οποίο δυστυχώς δεν αγγίζει το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης που έχουµε µπροστά µας. 

Ταυτόχρονα, πολλοί από τους αγρότες που υπέστησαν µεγά-
λες καταστροφές από τις πληµµύρες και τις πυρκαγιές του κα-
λοκαιριού ακόµη δεν έχουν αποζηµιωθεί και δεν µπορούν να πάνε
να δουλέψουν στις καλλιέργειές τους, τα χωράφια τους είναι
ακόµη κατεστραµµένα ή µπαζωµένα από φερτά υλικά, ενώ εκεί-
νοι ακόµα περιµένουν να λάβουν τις ενισχύσεις από την Κυβέρ-
νηση για να τα καθαρίσουν και να µπορέσουν να τα καλλιερ-
γήσουν ξανά.

Οι συνθήκες είναι τόσο δύσκολες και θλιβερές ώστε κάποιοι
από αυτούς που συναντήσαµε µάς είπαν πως έπρεπε να είχαν
στείλει τα παιδιά τους να µεταναστεύσουν στο εξωτερικό, διότι
είναι πλέον αδύνατο γι’ αυτά να συνεχίσουν τη δουλειά των γο-
νιών τους, όπως συνέβαινε παραδοσιακά στο παρελθόν. Τόσο
απόλυτο είναι για κάποιους αγρότες το οικονοµικό αδιέξοδο.

Τα σφάλµατα της κυβερνητικής πολιτικής και της διαρκώς συρ-
ρικνούµενης κοινής αγροτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης έχουν συσσωρευτεί τόσο πολύ, ώστε όλο και περισσότερα
νέα παιδιά φεύγουν από την ύπαιθρο και από τον πρωτογενή
τοµέα και κύρια µέριµνά τους είναι να φύγουν εντελώς από τη
χώρα, να πάνε στο εξωτερικό προς αναζήτηση καλύτερης τύχης.

Γι’ αυτά τα σοβαρά προβλήµατα το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης δυστυχώς δεν προβλέπει απολύτως
τίποτα. Η Κυβέρνηση λέει ότι ο προϋπολογισµός έχει όρια και ότι
αυτό είναι ο ρεαλισµός της. Ρεαλισµός λέµε εµείς είναι να βλέ-
πετε κατάµατα τα προβλήµατα των ανθρώπων της παραγωγής
και του µόχθου. 

Μέσα σε αυτό το κοινωνικό και οικονοµικό πλαίσιο της κρίσης
που δεσπόζει στον πρωτογενή τοµέα της χώρας, το παρόν νοµο-
σχέδιο δυστυχώς δεν διέπεται από οποιοδήποτε στρατηγικό σχέ-
διο ή πρόγραµµα που να παρέχει µέλλον και προοπτική στους
καλλιεργητές της γης, τους αλιείς και τους κτηνοτρόφους, παρά
το γεγονός ότι οι κινητοποιήσεις των αγροτών τις τελευταίες
εβδοµάδες θα έπρεπε να είχαν προκαλέσει µέσα στην Κυβέρ-
νηση έναν σοβαρό προβληµατισµό αυτού του είδους. 

Επίσης, κανείς δεν µπορεί να ισχυριστεί σοβαρά ότι υπάρχει
στο νοµοσχέδιο αυτό κάποια µεταρρυθµιστική λογική που να αγ-
γίζει τις δοµές της πρωτογενούς παραγωγής στη χώρα. Το µόνο
που επιχειρεί είναι ένα επιδερµικό ψευδονοικοκύρεµα κάποιων
προβληµάτων, όπως παραδείγµατος χάριν της σύστασης αγρο-
τικών τµηµάτων στα επιµελητήρια της χώρας, µέσα από επιµέ-
ρους διορθωτικές ρυθµίσεις, που είναι κατά κύριο λόγο
επιφανειακές.

Κατά την άποψή µας, η καρδιά του προβλήµατος του πρωτο-
γενούς τοµέα της ελληνικής οικονοµίας, ιδίως σε µια χώρα που
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προσφέρεται για υψηλής ποιότητας παραγωγή στα αγροτικά
προϊόντα στην αλιεία και στην κτηνοτροφία συνίσταται στο εξής:
στη διαµόρφωση µιας περιβαλλοντικά βιώσιµης και ανταγωνιστι-
κής πρωτογενούς παραγωγής, ικανής να επιφέρει ένα αξιοπρε-
πές εισόδηµα στον Έλληνα παραγωγό, µακριά από την εκµε-
τάλλευση των µεσαζόντων και µέσα από εργασιακές συνθήκες
σταθερότητας και ασφάλειας για τον ίδιο και την οικογένειά του. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν συµ-
βάλλει µε κανέναν ουσιαστικό τρόπο προς την κατεύθυνση αυτή
και ότι στο σύνολό του αποφεύγει να αντιµετωπίσει τα τεράστια
δοµικά προβλήµατα του πρωτογενή τοµέα της χώρας. Αντιθέτως,
σε κάποιες περιπτώσεις ενδεχοµένως να εντείνει τα προβλήµατα
αυτά, λόγω της προσπάθειάς του να ικανοποιήσει κάποια αιτή-
µατα επιµέρους κλάδων της πρωτογενούς παραγωγής. 

Αυτό συµβαίνει, για παράδειγµα, στα άρθρα του νοµοσχεδίου
που αφορούν την επέκταση του αλιευτικού τουρισµού στις υδα-
τοκαλλιέργειες. Αφού θεσµοθετήθηκε µε κάποια επιτυχία µετά
το 2015, ο αλιευτικός τουρισµός βελτίωσε το εισόδηµα κάποιων
αλιέων, που είδαν τις τύχες τους να συµπιέζονται στα χρόνια της
κρίσης. Με τα άρθρα 15 ως 19 του νοµοσχεδίου επιχειρείται
τώρα η επέκταση του αλιευτικού τουρισµού πέρα από τους αλιείς
και στις ιχθυοκαλλιέργειες. 

Τόσο στη διάρκεια της διαβούλευσης αυτές οι διατάξεις έλα-
βαν δεκάδες σχόλια, ως επί το πλείστον κριτικά, ενώ στη διάρκεια
της ακρόασης φορέων στην αρµόδια επιτροπή η πρόεδρος του
Πανελλήνιου Σωµατείου Αλιευτικού Τουρισµού και ο πρόεδρος
της Ένωσης Πλοιοκτητών Παράκτιας Αλιείας και Αλιευτικού Του-
ρισµού Ελλάδας εξέφρασαν έντονες αντιθέσεις στην επέκταση
του αλιευτικού τουρισµού στις ιχθυοκαλλιέργειες. 

Τόνισαν ότι τα βοηθητικά σκάφη στις υδατοκαλλιέργειες, στα
οποία το νοµοσχέδιο επεκτείνει τον αλιευτικό τουρισµό, δεν
έχουν, είπαν, καµµία οµοιότητα µε τα παραδοσιακά επαγγελµα-
τικά αλιευτικά σκάφη, αφού πρόκειται για ρυµουλκά ιχθυοκλω-
βών ή σκάφη για το τάισµα των ψαριών. 

Οι φορείς υπογράµµισαν επίσης ότι µε τον τρόπο αυτό επιχει-
ρείται να επιδοτηθούν οι υδατοκαλλιέργειες από κρατικά και ευ-
ρωπαϊκά κονδύλια και εξέφρασαν την ανησυχία ότι µε τις ρυθ-
µίσεις, που φέρνει το νοµοσχέδιο θα σηµάνει το τέλος του αλι-
ευτικού τουρισµού και της µελλοντικής εξέλιξής του στη χώρα.
Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας συµµεριζόµαστε αυτές τις ανη-
συχίες και γι’ αυτό θα καταψηφίσουµε τα σχετικά άρθρα. 

Εκφράσαµε επίσης ενστάσεις για τα άρθρα 20 ως 24 του νο-
µοσχεδίου µε τίτλο «προστασία της φυτοϋγείας». Αυτά συνίστα-
νται στην αναθεώρηση των προστίµων που υπάρχουν από το
1952 σε παλαιές δραχµές για όσους παραγωγούς δεν συµµορ-
φώνονται µε τις υποχρεώσεις προστασίας της φυτοϋγείας.

Επειδή η µη συµµόρφωση µε τη νοµοθεσία για τα τρόφιµα και
την υγεία των ζώων και των φυτών είναι σοβαρά κοινωνικά ζητή-
µατα που επηρεάζουν την υγεία των καταναλωτών, θεωρούµε ότι
το κατώτερο όριο του επιβαλλόµενου προστίµου, που πολλές
φορές ορίζεται στα 300 ή στα 1.000 ευρώ είναι πολύ χαµηλό. 

Για τη µη επικόλληση φυτοϋγειονοµικού διαβατηρίου, που ση-
µαίνει πώληση συσκευασιών χωρίς νόµιµα έγγραφα, το πρόστιµο
ξεκινά µόνο από 300 ευρώ. Για την εισαγωγή φυτικών προϊόντων
από τρίτη χώρα κατά παράβαση του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής
Ένωσης 2031 του 2016, τα οποία πιθανόν να περιέχουν και µε-
ταλλαγµένα προϊόντα, το πρόστιµο ξεκινά από µόλις 1.000 ευρώ.
Αυτά τα πρόστιµα είναι τόσο χαµηλά ώστε στέλνουν το µήνυµα
σε όσους σκέπτονται να παρανοµήσουν ότι θα έχουν ήπια µετα-
χείριση αν τολµήσουν να πάρουν το ρίσκο. Θεωρούµε ότι το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης χαϊδεύει τους παραβάτες µε τα
πρόστιµα αυτά. 

Ανησυχία µας προκαλεί, επίσης, το άρθρο 36 για την εγκατά-
σταση φωτοβολταϊκών σε γεωργική γη υψηλής παραγωγικότητας
µέχρι και στο 0,8% της έκτασής της. Στη διάρκεια των συζητή-
σεων στην αρµόδια επιτροπή, ακούσαµε σοβαρές επιφυλάξεις
από ειδικούς, όπως ο πρόεδρος του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου
που είναι γεωπόνος και τόνισε ότι -το διαβάζω- «Πάγια θέση του
Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου εδώ και µια δεκαετία είναι ο πλήρης
αποκλεισµός ανάλογων εγκαταστάσεων από γεωργική γη υψη-
λής παραγωγικότητας». 

Ο ίδιος, επίσης, αναφέρθηκε στους κινδύνους της εκπέµπου-
σας ακτινοβολίας από τα πάνελ φωτοβολταϊκών. Ανάλογες επι-
φυλάξεις διατύπωσε, επίσης, ο πρύτανης του Γεωπονικού Πανε-
πιστηµίου Αθηνών, ο οποίος αναφέρθηκε και σε αρκετές αντιδρά-
σεις που έχει λάβει από αµπελουργούς. Και αυτές οι σοβαρές
παρατηρήσεις αγνοήθηκαν από το Υπουργείο στη διάρκεια της
συζήτησης. 

Εδώ πρέπει να επισηµάνω τη χρήσιµη συµβολή της Επιστηµο-
νικής Υπηρεσίας της Βουλής, η οποία στη σελίδα 7 της έκθεσής
της που κυκλοφόρησε σήµερα σηµειώνει πως εκκρεµεί το ζήτηµα
συνταγµατικότητας της εν λόγω ρύθµισης, σε σχέση µε το άρθρο
24 του Συντάγµατος, καθώς και συµµόρφωσης µε την οδηγία
2001/42 της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχετικά µε την εκτίµηση των
περιβαλλοντικών επιπτώσεων ορισµένων σχεδίων και προγραµ-
µάτων. 

Έρχοµαι, τέλος, στα άρθρα 31 και 32 για τις αποζηµιώσεις των
αγροτών για τις πληµµύρες και τις πυρκαγιές του καλοκαιριού.
Κατ’ αρχάς, έχουν περάσει πέντε µήνες και ακόµη δεν έχουν δι-
ευθετηθεί τα ζητήµατα των αποζηµιώσεων για τις καταστροφές
του καλοκαιριού. Γι’ αυτή την αδιαφορία και την αδυναµία δια-
χείρισης της κατάστασης, η Πλεύση Ελευθερίας όλο το καλο-
καίρι σάς ασκούσε κριτική και σας προειδοποιούσε. 

Επίσης, τα άρθρα αυτά κάνουν λόγο για αποζηµιώσεις µέχρι
και 100%, αλλά δεν προσδιορίζουν µε σαφήνεια τα κριτήρια
βάσει των οποίων θα δίνονται οι αποζηµιώσεις. Αυτό είναι ένα σο-
βαρό ζήτηµα, διότι το «µέχρι 100%» µπορεί να σηµαίνει και 50%
και 60% και 70% και όχι απαραιτήτως 100%, που είναι ένα από
τα αιτήµατα των αγροτών. 

Το ύψος των αποζηµιώσεων, εποµένως, θα εξαρτάται από τις
αποφάσεις κάποιων υπαλλήλων που θα εξετάσουν τις αιτήσεις
αποζηµιώσεων και κανείς δεν ξέρει µε ποια κριτήρια. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, η Πλεύση Ελευθερίας επαναλαµ-
βάνει ότι οι παρεµβάσεις του νοµοσχεδίου, δυστυχώς, κινούνται
σε εντελώς αντίθετη κατεύθυνση από τα πραγµατικά προβλή-
µατα των καλλιεργητών, των αλιέων και των κτηνοτρόφων. 

Στο σύνολό του το νοµοσχέδιο αποφεύγει να αντιµετωπίσει µε
οποιονδήποτε ουσιαστικό τρόπο τα τεράστια δοµικά προβλήµατα
του πρωτογενή τοµέα της χώρας. Πολλά από αυτά αφορούν τα
δίκαια αιτήµατα που υποβάλλουν οι εκπρόσωποι των αγροτών
αυτή τη στιγµή στον Πρωθυπουργό και την εγκατάλειψή του στο
έλεος των γραφειοκρατικών διαδικασιών του ελληνικού κράτους
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η Πλεύση Ελευθερίας, θεωρεί το νοµοσχέδιο ανεπαρκές, απο-
σπασµατικό και σε µεγάλο βαθµό ξεκοµµένο από την πραγµατι-
κότητα των ανθρώπων του πρωτογενή τοµέα. Γι’ αυτό θα το
καταψηφίσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τώρα θα ξεκινήσει ο

κατάλογος των οµιλητών µε πρώτο οµιλητή τον κ. Βασίλειο Γιό-
γιακα, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν είχατε ζητήσει τον
λόγο, κύριε Μπούµπα πριν. Είχε µιλήσει ο Πρόεδρός σας, γι’
αυτό περίµενα να ενηµερώσετε. 

Εποµένως µετά τον κ. Γιόγιακα, θα λάβετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο η Κυβέρνηση µε δηλώσεις του
Πρωθυπουργού και της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης όσο και οι Βουλευτές, ιδιαίτερα όσες και όσοι
είµαστε από αγροτικές περιοχές, έχουµε πει και έχουµε δείξει
επανειληµµένα ότι και καταλαβαίνουµε και συµµεριζόµαστε τα
προβλήµατα του αγροτικού κόσµου. Προβλήµατα που τα τελευ-
ταία χρόνια έχουν γίνει πιο πιεστικά, πιο έντονα λόγω του αυξη-
µένου ενεργειακού κόστους, της ανόδου των τιµών σε πρώτες
ύλες και τα ολοένα συχνότερα ακραία καιρικά φαινόµενα. Σε
αυτά, µάλιστα, ήρθε να προστεθεί η µετάβαση στη νέα ΚΑΠ, στις
νέες απαιτήσεις της πράσινης µετάβασης και τις γνωστές καθυ-
στερήσεις που προκλήθηκαν στις πληρωµές των κοινοτικών ενι-
σχύσεων. 

Και επειδή, ακριβώς, η Κυβέρνηση κατανοεί τα προβλήµατα
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του αγροτικού κόσµου αντέδρασε άµεσα. Είναι για παράδειγµα
τα έξι µέτρα για τη µείωση του κόστους της αγροτικής παραγω-
γής που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα.

Είναι το χρονοδιάγραµµα του ΟΠΕΚΕΠΕ για να πληρωθούν
ενισχύσεις του 2023 που εκκρεµούν µαζί σε αυτές και τα οικολο-
γικά σχήµατα και είναι θετικό, κύριε Υπουργέ, ότι άµεσα θα εξε-
ταστούν για να προχωρήσουν ένας προς ένας οι δέκα έξι
χιλιάδες ΑΦΜ δικαιούχων, για τους οποίους έχει γίνει δέσµευση
του ποσού ενίσχυσης. Χιλιάδες αγρότες που δεν µπορούν να
προγραµµατίσουν τις υποχρεώσεις τους ή αντιµετωπίζουν πρό-
βληµα ρευστότητας, επειδή οι έλεγχοι δεν ολοκληρώθηκαν,
όπως θα έπρεπε, πλην τις πληρωµές του 2023.

Είµαστε, λοιπόν, µαζί µε τους αγρότες, δίπλα στους αγρότες.
Είµαστε εδώ να συζητήσουµε γι’ αυτά που µπορεί να γίνουν µε
ειλικρίνεια, δίνοντας όσα περισσότερα επιτρέπουν οι δυνατότη-
τες της οικονοµίας και γιατί µας ενδιαφέρουν λύσεις που θα φέ-
ρουν αποτέλεσµα µε διάρκεια, όχι πυροτεχνήµατα της στιγµής. 

Αυτόν τον σκοπό έχει, άλλωστε, η πρόταση έξι τροποποιήσεων
στο νέο στρατηγικό σχέδιο της ΚΑΠ που έχει καταθέσει η χώρα
µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η οποία υποστηρίζεται από την
άτυπη συµµαχία των εννέα κρατών-µελών του νότου, να επιφέρει
δηλαδή αλλαγές στις διαδικασίες, ώστε και να µη χάνονται χρή-
µατα και αυτά να πληρώνονται έγκαιρα στους αγρότες µας. Κα-
ταλαβαίνουµε, συζητάµε, δίνουµε λύσεις, στο µέτρο του δυνατού
µε το βλέµµα και στα επόµενα χρόνια.

Αυτή η στάση της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εκφράζεται µέσα από το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα εδώ,
γιατί τι φέρνει το νοµοσχέδιο αυτό; Βελτιώνει το ρυθµιστικό πλαί-
σιο µε σκοπό να στηρίξει τη µείωση του κόστους παραγωγής, την
αύξηση της παραγωγικότητας, τη δηµιουργία πηγών πρόσθετου
εισοδήµατος, τη σωστή χρήση των φυσικών πόρων.

Από τις διάφορες ρυθµίσεις, θα αναφερθώ ενδεικτικά σε ορι-
σµένες, οι οποίες έχουν ιδιαίτερο ενδιαφέρον και για τη Θεσπρω-
τία.

Είναι πρώτα από όλα οι νέες προβλέψεις των κτηνοτροφικών
πάρκων και των οµαδικών χώρων σταβλισµού, µέσα στους οποί-
ους θα µπορούν να εγκαθίστανται και να οργανώνουν τις δρα-
στηριότητές τους οµάδες κτηνοτρόφων και κτηνοτροφικοί
συνεταιρισµοί. Αυτή η οµαδοποίηση έχει σκοπό να οδηγήσει σε
οικονοµίες κλίµακας µε µείωση του κόστους παραγωγής, αύξηση
των εισοδηµάτων, µεγαλύτερη απόδοση και παραγωγή εξαιρε-
τικά ποιοτικών προϊόντων, βοηθώντας, κυρίως τους µικρότερους
κτηνοτρόφους, τις πιο µικρές εκµεταλλεύσεις να δουλέψουν σε
κατάλληλες εγκαταστάσεις και σε καλύτερες συνθήκες. 

Ένα δεύτερο σηµείο είναι ότι διευκολύνεται η υλοποίηση των
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης, µιας ολοκληρωµένης κατα-
γραφής, αξιολόγησης και κατηγοριοποίησης των βοσκοτόπων σε
ολόκληρη τη χώρα. Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι η Περιφέρεια
Ηπείρου είχε προχωρήσει µόνη µαζί µε την Περιφέρεια Δυτικής
Μακεδονίας σε προκήρυξη για την Ήπειρο, η οποία ακυρώθηκε
ύστερα από προσφυγές εταιρειών και απόφαση της Ενιαίας
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων. 

Θεωρούµε ότι µετά την ψήφιση του νοµοσχεδίου θα δοθεί το
πράσινο φως από το Υπουργείο, ώστε να βγει νέα πρόσκληση
από την Περιφέρεια Ηπείρου και να µπορέσει να ολοκληρωθεί το
διαχειριστικό σχέδιο το συντοµότερο δυνατό, πάντως πολύ πριν
τη λήξη της προθεσµίας που παρατείνεται µέχρι το τέλος του
2025. 

Καλωσορίζουµε, επίσης, τη δυνατότητα που δίνεται σε επιχει-
ρήσεις υδατοκαλλιέργειας να χρησιµοποιούν βοηθητικά σκάφη
για να προσφέρουν υπηρεσίες αλιευτικού τουρισµού. 

Επίσης, οι κυρώσεις για παραβάσεις που αφορούν µισθώσεις
και εγκρίσεις αδειών µονάδων υδατοκαλλιέργειας αναµένεται να
ενισχύσουν τον υγιή ανταγωνισµό στον κλάδο ενώ στην προστα-
σία του περιβάλλοντος θα συµβάλλει η συµµετοχή περισσότερων
Υπουργείων στη γνωµοδότηση της ίδρυσης, εγκατάστασης και
λειτουργίας µονάδων σε περιοχές οργανωµένης ανάπτυξης υδα-
τοκαλλιεργειών.

Ακόµη στηρίζονται οι οµάδες παραγωγών, οι οποίες στο εξής
θα συµπεριλαµβάνονται στις αγροτικές εκµεταλλεύσεις, προκει-
µένου να µπορούν να απολαµβάνουν τα φορολογικά και άλλα

οφέλη που προβλέπονται για αυτές. Από την άλλη προωθείται
µια ισορροπία µεταξύ της προστασίας της γης υψηλής παραγω-
γικότητας και της εγκατάστασης φωτοβολταϊκών σταθµών, η
οποία επιτρέπεται µε αυστηρές προϋποθέσεις και όχι σε βάρος
της καλλιεργητικής δραστηριότητας. 

Αξίζει να αναφερθεί τέλος, η δυνατότητα που δίνεται στα επι-
µελητήρια να ιδρύουν αγροτικό τµήµα, το οποίο θα εξυπηρετεί
όσους κατά επάγγελµα αγρότες, συνεταιρισµούς και οµάδες πα-
ραγωγών είναι ήδη εγγεγραµµένοι και έχουν µεταποιητική και
εµπορική δραστηριότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά την προσπάθεια µερίδας
της Αντιπολίτευσης να υποβαθµίσει τη σηµασία του, το νοµοσχέ-
διο αυτό έρχεται να λύσει υπαρκτά προβλήµατα µε σκοπό να στη-
ρίξει τη δουλειά και το εισόδηµα του αγροτικού κόσµου. Σε κάθε
περίπτωση η Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι τα θέµατα των αγροτών
βρίσκονται ψηλά στην ατζέντα της, κάτι που άλλωστε θα φανεί
και τους επόµενους µήνες µε διάφορες νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, µεταξύ αυτών, όπως
έχει ανακοινώσει ο κ. Υπουργός, τον νέο Κανονισµό του ΕΛΓΑ.

Είµαστε, λοιπόν, εδώ για τους αγρότες µας πάντα µε ρεαλι-
σµό, µε υπευθυνότητα και ευαισθησία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Οι Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Γιάννης Σαρακιώτης, ο κ.
Χάρης Μαµουλάκης, ο κ. Μιλτιάδης Ζαµπάρας και η κ. Κατερίνα
Νοτοπούλου, αιτούνται άδειας προκειµένου να παραστούν σε εκ-
δήλωση που διοργανώνει ο Ευρωβουλευτής Κώστας Αρβανίτης
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο από 13 Φεβρουαρίου έως 15 Φε-
βρουαρίου. 

Το Σώµα εγκρίνει; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τις ζητηθείσες άδειες. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μπού-
µπας, ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ,
κυρία Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται ένα
ακόµη νοµοσχέδιο σε ότι αφορά τον πρωτογενή τοµέα, µάλιστα,
σε µία περίοδο πάρα πολύ δύσκολη για τους αγρότες, τους κτη-
νοτρόφους και τους αλιείς, γενικότερα για τον πρωτογενή παρα-
γωγικό ιστό της χώρας. 

Βέβαια, είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι -θα λέγαµε- εκτός
των προβληµάτων που αυτή την ώρα θα τεθούν στην ατζέντα,
στη συνάντηση µε την ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και κυρίως µε τον Πρωθυπουργό, αλλά για την ταµπα-
κιέρα δεν έχουµε µιλήσει όλα αυτά τα χρόνια, γιατί φτάσαµε σε
αυτό το σηµείο, το αίτιο, το αιτιατό, αλλά και τι θα γίνει την επό-
µενη µέρα. 

Αυτό θέλουν οι αγρότες. Οι αγρότες θέλουν στον κρατικό προ-
ϋπολογισµό τους να υπάρχει ένα κονδύλιο για το αγροτικό πε-
τρέλαιο. 

Οι αγρότες θέλουν µείωση των ζωοτροφών που ορθά πράξατε,
κύριε Υπουργέ, από τη µία. Από την άλλη, όµως, θέλουν µείωση
του ΦΠΑ και στην παράδοση του γάλακτος γιατί δεν συνάδει οι-
κονοµικά αυτό ως εµπορικό ισοζύγιο από τη µία 6% και από την
άλλη 13% για να µην µπαίνουν σε περιπέτειες. 

Θέλουν, λοιπόν, έναν φυτοϋγειονοµικό έλεγχο, αν δείτε στα αι-
τήµατά τους, για τις παράνοµες ελληνοποιήσεις. Θέλουν την
ιχνηλασιµότητα και την επισκοπική στο µέλι οι µελισσοκόµοι,
όπου σε αυτό το νοµοσχέδιο εµείς ως Ελληνική Λύση προτείναµε
και µε χαρά είδαµε ότι αποδεχτήκατε την πρόταση που σας κά-
ναµε να µιλήσουν οι µελισσοκόµοι γιατί η επικονίαση, δηλαδή
αυτό το µαγικό έντοµο που µετά από έξι µήνες, αν χαθεί, δεν θα
υπάρχει ζωή στον πλανήτη, σχετίζεται µε την κτηνοτροφία. Άρα,
έπρεπε να συµπεριληφθούν οι µελισσοκόµοι και είναι χαρά µας
που αποδεχτήκατε αυτή την πρόταση της Ελληνικής Λύσης σε
ό,τι αφορά την ακρόαση φορέων να µιλήσουν οι µελισσοκόµοι,
διότι δώσαµε και µια µεγάλη µάχη στα έδρανα της γηραιάς στο
Ευρωκοινοβούλιο µε τον Ευρωβουλευτή µας, τον Μανώλη το
Φράγκο, για το θέµα του εργαστηρίου µελιού και για την ονοµα-
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σία προέλευσης και ταυτοποίησης σε ό,τι αφορά το µέλι της Ευ-
ρώπης.

Και, από κει και πέρα, µέσα σε αυτά τα συσσωρευµένα προ-
βλήµατα, πέρα από την αύξηση, αν δείτε, που την τελευταία τριε-
τία είναι περίπου 82% στο ηλεκτρικό ρεύµα, η αύξηση σε
λιπάσµατα και γεωργικά εφόδια έχει πάει περίπου στο διπλάσιο. 

Όµως, τα πιο επίµαχα άρθρα για εµάς είναι το άρθρο 32, το
άρθρο 33 και το άρθρο 39. Γιατί το λέµε αυτό; Σε ό,τι αφορά για
τις αποζηµιώσεις µέσω ΕΛΓΑ θα µας βρείτε σύµφωνους 100%.
Πρέπει να αποζηµιώνονται για τη ζηµία που υπέστησαν οι αγρό-
τες, αλλά το θέµα είναι πότε θα δοθούν, δηλαδή ένα αυστηρό
χρονικό πλαίσιο προκειµένου να καταβάλλονται οι αποζηµιώσεις
και σε ποιους. Θα θέλαµε, δηλαδή, να υπάρχει ένα πιο διευκρινι-
στικό πλάνο.

Σε ό,τι αφορά, βεβαίως, και το άρθρο 33 που αφορά το αφο-
ρολόγητο των επιδοτήσεων, συµφωνούµε και εµείς ότι οι επιδο-
τήσεις πρέπει να είναι αφορολόγητες για να µπορέσουν να
ορθοποδήσουν οι αγρότες. Είναι µέσα στα αιτήµατά τους. 

Τώρα το άρθρο 42 για την στέγαση του ΕΠΑΛ στις Συκιές Θεσ-
σαλονίκης είναι άσχετο µε το νοµοσχέδιο, αλλά είναι καλό διότι
θα επιλύσει ένα στεγαστικό πρόβληµα σε ό,τι αφορά τα παιδιά
εκεί στη Θεσσαλονίκη.

Για το άρθρο 39 σε ό,τι αφορά τους συνεταιρισµούς υπάρχουν
οι αµαρτίες και οι ατασθαλίες στο συνεταιριστικό κίνηµα. Αυτό
είναι αλήθεια. 

Όµως, µε το να φέρνουµε κάθε φορά διαφορετικό νοµοθετικό
πλαίσιο δεν στηρίζεται έτσι το συνεταιριστικό κίνηµα, γιατί εδώ
που φτάσαµε, κύριοι, είναι η διάλυση του συνεταιριστικού κινή-
µατος που µας έφερε ως εδώ. Είχαµε την ΠΑΣΕΓΕΣ, είχαµε µε-
γάλες αγροτοενώσεις. Έχουν µείνει κάποιες εν Ελλάδι, όπως
είναι η Νάξος, τα Πεζά της Κρήτης, το Λουτράκι που έχουν ένα
θετικό πρόσηµο, αλλά δεν γίνεται κάθε τρεις και λίγο να βγαίνει
ένα καινούργιο καταστατικό. Αυτή είναι σισύφειος προσπάθεια.
Πάλι ανακυκλώνεται το θέµα. Εδώ πρέπει να µπει ένα νοµοθετικό
πλαίσιο, που θα κατοχυρώνει τους συνεταιρισµούς γιατί και εµείς
ως Ελληνική Λύση είµαστε υπέρ του συνεργάζεσθαι. Είµαστε
υπέρ της συνέργειας. Αυτή είναι και η φιλοσοφηµένη, θα λέγαµε,
τακτική του συνεργατικού κινήµατος. Δεν µπορεί να διαπραγµα-
τευτεί ο αγρότης αν δεν έχει ένα ισχυρό συνεταιριστικό κίνηµα. 

Πρέπει να καταλάβουµε ότι ο αγρότης, κύριοι, δεν είναι επιχει-
ρηµατίας. Ο αγρότης είναι παραγωγός. Πρέπει να τον στηρί-
ξουµε µε µια οργανωµένη παραγωγική διαδικασία στο πλαίσιο
µιας έξυπνης γεωργίας, εναρµονισµένης στις απαιτήσεις των και-
ρών, για να µπορέσει να ανταπεξέλθει. Αν δεν έχει, όµως, ισχυ-
ρούς συνεταιρισµούς, ευέλικτους συνεταιρισµούς -αυτό που
ζητούµε στην Ελληνική Λύση- κατά τα ισπανικά, πορτογαλικά και
ιταλικά πρότυπα, που µπορούµε από εκεί να παραδειγµατι-
στούµε, δεν θα µπορέσει να έχει τις τιµές που απαιτούνται. Εν-
νοείται ότι θα είναι έρµαιο, όµηρος, δέσµιος µεγάλων οικονο-
µικών trust και συµφερόντων.

Και όταν εσείς στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε Υπουργέ, έχετε ψη-
φίσει, για να ξέρουν οι αγρότες τους συνεταιρισµούς, να µπορεί
ένας ιδιώτης, ο οποίος µπορεί να έχει µια εµπορική δραστηριό-
τητα που σχετίζεται µε τον αγροτικό τοµέα -και καλά κάνει ο άν-
θρωπος- αλλά του δίνετε το δικαίωµα µε την ψήφο του να καθο-
ρίζει αποφάσεις διοικητικού συµβουλίου συνεταιρισµών. Τι δου-
λειά έχει ο ιδιώτης µέσα σε ένα ΔΣ συνεταιρισµού; Δεν γίνεται
έτσι δουλειά. Πρέπει να στηριχθεί το συνεταιριστικό κίνηµα, γιατί
δίνεται συνέχεια παρατάσεις ,παρατάσεις -στο άρθρο 39 αναφέ-
ροµαι- αλλά δεν είναι πανάκεια. Δεν είναι η λύση το να δίνουµε
συνέχεια παρατάσεις.

Σήµερα κτήρια, εγκαταστάσεις των συνεταιρισµών, κύριοι,
είναι δεσµευµένα στην πρώην Αγροτική Τράπεζα, την οποία τη
διαλύσαµε, όταν η Τουρκία έχει µεγάλη αγροτική τράπεζα, τη Zi-
raat. Η Ziraat. της Τουρκίας είναι αγροτική τράπεζα. Όταν η Γαλ-
λία έχει την Agricola France, τη µεγαλύτερη συνεταιριστική της
τράπεζα, η οποία προσπαθεί να κρατήσει τιµές, εµείς διαλύσαµε
την Αγροτική και υπάρχουν σήµερα δεσµευµένα κτήρια αγροτο-
ενώσεων στην πάλαι ποτέ κραταιά Αγροτική Τράπεζα. Αυτό το
θέµα δεν έχει επιλυθεί. 

Τώρα αν µιλήσουµε γι’ αυτό που λέτε, για τα αγροτικά επιµε-

λητήρια, ακούγεται καλό. Εµείς ως Ελληνική Λύση θέλουµε ένα
καθαρό αγροτικό επιµελητήριο. Ο κ. Αυγενάκης σε αυτή την ει-
σήγηση που κάναµε στις επιτροπές είπε ότι αυτό είναι χρονο-
βόρο ή κοστοβόρο. Ναι, αλλά εδώ ελλοχεύει ο κίνδυνος τώρα να
µεταλλάξουµε την αγροτική τυποποίηση µέσα στα βιοµηχανικά
επιµελητήρια, να χαθούν κάποια συνδικάτα αγροτών, να µη µι-
λούν οι αγρότες και να εναπόκειται µόνο στην αύξηση εισφορών
ως µελών των επιµελητηρίων. Βέβαια, λέτε ότι δεν θα µπαίνουν
απλοί αγρότες στον παραγωγικό ιστό, αλλά θα µπαίνουν µέσα
στα αγροτικά επιµελητήρια, που θα είναι τµήµατα συγχωνευό-
µενα µέσα στα εµποροβιοµηχανικά µόνο κάποιες µονάδες τυπο-
ποίησης, επεξεργασίας και εµπορίας αγροτοκτηνοτροφικών
προϊόντων. Καλό ακούγεται, αλλά το ιδεατό, αν θέλουµε να στη-
ρίξουµε τον πρωτογενή τοµέα, είναι να δηµιουργηθούν καθαρό-
αιµα αγροτικά επιµελητήρια. 

Σήµερα, λοιπόν, που ο κ. Μητσοτάκης θα πάει να συναντηθεί
µε τους αγρότες, θα πρέπει να τους πει την αλήθεια κατάµατα
ότι και η χώρα µας -θα το επαναλάβω- έχει ψηφίσει την περιβόητη
συνθήκη GAΤΤ αυτό που οι αγγλοσάξονες ονοµάζουν αν δείτε
µέσα General Agreement on Tariffs and Trade. Δηλαδή, είναι η
Γενική Συνέλευση Δασµών και Εµπορίου. Τι κάναµε, λοιπόν,
εµείς; Να το ξέρουν οι αγρότες. Η Ελλάδα όταν βρίσκει τα λεµό-
νια στην Τουρκία φθηνότερα, τον µαϊντανό στην Τανζανία ή στη
Μαδασκάρη -δεν ξέρω-, γίνονται αθρόες εισαγωγές από τρίτες
χώρες. Ποιο είναι το αποτέλεσµα; Να µένουν αδιάθετες οι ελλη-
νικές παραγωγές. Γι’ αυτό ο στρατός µας ή τα νοσοκοµεία παίρ-
νουν πατάτες από την Ασία και οι ελληνικές πατάτες στο
Νευροκόπι Δράµας, στη Νάξο, στην ορεινή Άνω Βροντού Σερρών
µένουν στις αποθήκες και σαπίζει το προϊόν. Άντε τώρα να ορθο-
ποδήσει ο αγρότης. 

Μιλάτε µέσα ότι θα στηρίξετε µε ηλεκτρικό ρεύµα τους τοπι-
κούς οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων. Καλό ακούγεται. Αν εί-
χαµε, όµως, αυτό που είχε προτείνει και στο παρελθόν µε τον
επικεφαλής τον Κυριάκο τον Βελόπουλο να λέει «πάρτε το σύ-
στηµα του Ισραήλ όπου στα υψώµατα του Γκολάν σε ξερικές
εκτάσεις καταφέραν οι Ισραηλίτες την άρδευση να επιλύσουν». 

Δεν γίνεται σήµερα ο αγρότης, κύριοι, να ποτίζει µε το παρα-
δοσιακό καρούλι από σαράντα µέτρα και να χάνεται το νερό.
Αυτό, µιας και µιλάµε για την πράσινη ανάπτυξη, θα µπορέσουµε
να έχουµε µια συνεισφορά στο κλίµα, όταν δεν γίνεται λελογι-
σµένη διαχείριση των υδάτων; Δηλαδή, από τη µια ο κ. Μητσοτά-
κης µιλάει για το αποτύπωµα του διοξειδίου του άνθρακα, τη
ρήτρα αναπροσαρµογής, την πράσινη κυκλική οικονοµία -ωραία
όλα αυτά- και να έχουµε το νερό το οποίο χάνεται; Να περνάει ο
Στρυµόνας, να περνάει ο Αγγίτης, ο Αλιάκµονας, ο Αξιός, ο Αχε-
λώος και να ποτίζει ο αγρότης µε καρούλι και να µην έχει τη δυ-
νατότητα άρδευσης, όταν είµαστε µία εύφορη γη; 

Να δοθούν τώρα εκτάσεις του δηµοσίου οι οποίες αυτή τη στι-
γµή είναι σε αγρανάπαυση ξερικές. Ξαφνικά τώρα θυµηθήκαν κι
όλοι οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι εταίροι ότι θα δοθούν εκτάσεις προς
αγρανάπαυση για αύξηση της καλλιεργήσιµης γης. Αυτό δεν το
είχαν σκεφτεί;

Έτσι, λοιπόν, οι αγρότες είναι στους δρόµους σήµερα γιατί δεν
ξέρουν πραγµατικά τι τους ξηµερώνει. Έχουµε µια συρρίκνωση
του αγροτικού πληθυσµού, µια συσσώρευση αγροτικής γης σε
κάποιες πολυεθνικές που πάλι µιλάτε για φωτοβολταϊκά. Να θυ-
µίσω ότι το 2003 οι αγρότες πήραν 5.000 ευρώ δάνειο για να κά-
νουν φωτοβολταϊκά. Ξεκίνησαν κάποιοι, χρεώθηκαν και 10.000
-έγιναν και στον νοµό µου, τον Νοµό Σερρών- και ξαφνικά έρχεται
ο ΔΕΔΔΗΕ και λέει ότι «δεν µπορώ να πάρω από τους αγρότες
διότι µεγάλες εταιρείες πολυεθνικές µέσω των φωτοβολταϊκών
µου έδωσαν το απαραίτητο ηλεκτρικό ρεύµα». Άρα, οι αγρότες
έµειναν µε τα δάνεια στο χέρι. 

Μιλάτε µέσα για τους νέους αγρότες και µε χαρά και στην πρό-
ταση που σας κάναµε ως Ελληνική Λύση τους αποδεχθήκατε. Ο
νόµος τι λέει; Νέος αγρότης σήµερα θεωρείται αυτός που είναι
ηλικίας µέχρι τριάντα εννιά ετών παρά ένα σαράντα. Ναι, τους
υποσχεθήκατε άτοκα δάνεια και εσείς και οι προηγούµενοι που
ήταν και εσείς που ήσασταν κυβέρνηση παλαιότερα και εν τις
πήραν, όπως τις σταυλικές εγκαταστάσεις. 

Μιλάτε για πρότυπα κτηνοτροφικά πάρκα. Ωραία µέχρι εδώ.
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Όταν ο κάθε κτηνοτρόφος είναι στα πρώτα άρθρα -από το 1
µέχρι το 8 αυτά στο νοµοσχέδιο- θα είναι υπεύθυνος για τη λει-
τουργία της κτηνοτροφικής µονάδας, πρέπει να µας πουν.

Εδώ είναι σε εκκρεµότητα, κύριε Υπουργέ, ακόµη τα σχέδια
βελτίωσης βοσκοτόπων. Δεν ξέρουµε, δηλαδή, ακόµη τη χαρτο-
γράφηση των βοσκοτόπων στην Ελλάδα, όπως και των δασικών
χαρτών. Και τα δύο λιµνάζουν.

Και σε επίκαιρη ερώτηση της Ελληνικής Λύσης στην προηγού-
µενη κοινοβουλευτική θητεία από τον προκάτοχό σας, είχαµε µια
υπόσχεση ότι το λεγόµενο πρασίνισµα εν Ελλάδι, θα πηγαίνει µε
τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της κάθε περιφερειακής ενότητας.
Είναι άλλες οι ανάγκες της Κρήτης και άλλες οι ανάγκες της Θρά-
κης και της Μακεδονίας. Δεν µπορεί a priori συλλήβδην να τα βά-
ζουµε όλα στο ίδιο καζάνι. 

Τώρα, µιλάτε όλοι για την αναδιάρθρωση της νέας ΚΑΠ. Πείτε
µου, εσείς είστε ικανοποιηµένος µε τη συµβασιοποίηση σε ιδιω-
τική εταιρεία που εκπόνησε τη νέα ΚΑΠ µε 800.000 ευρώ και
έχουµε από τις πολυπλοκότερες ΚΑΠ στην Ευρώπη και φτάνουµε
σε σηµείο κάθε βδοµάδα να βγάζετε µια τροποποιητική διευκρι-
νιστική εγκύκλιο για να δούµε τι λέει η νέα ΚΑΠ; 

Οι αγρότες σήµερα που είναι στους δρόµους, είδαν στα βιβλιά-
ρια τους 20% µειωµένες τις λεγόµενες επιδοτήσεις. Γιατί; Γιατί
το πρασίνισµα, άλλαξε o Μανωλιός και τώρα λέγεται «αντιδιανε-
µητική», είναι και δύσκολη η λέξη, θα κάνεις σαρδάµ. Αυτά όλα
είναι επινόηση και της Ευρώπης, που εµείς την αποδεχόµαστε a
priori για να µη χάσουµε, λέει, τα 2,6 δισ., αλλά πρέπει να εναρ-
µονιστούµε στη λεγόµενη πράσινη ανάπτυξη.

Ακούστε, κύριοι, δείτε τα στατιστικά τι λένε. Αν η Ευρώπη κέρ-
διζε περισσότερο από την µη κλιµατική αλλαγή, δεν έχει και τόσο
µεγάλη ευαισθησία για το περιβάλλον. Απλά τα χρήµατα που
βγάζει η ενωµένη Ευρώπη από τη λεγόµενη κλιµατική κρίση, δεν
είναι λίγα. 

Έχουµε ένα πρόγραµµα, το έλεγα και στην επιτροπή, µαλλιάζει
η γλώσσα µας στην Ελληνική Λύση να το λέµε συνέχεια. Είµαστε
στο 2024, τρέχει ένα πρόγραµµα από το «HORIZON EUROPE»,
η αγροδιατροφή «Από το αγρόκτηµα στο πιάτο», για τυποποίηση
ελληνικών αγροτικών πτηνοτροφικών και αλιευτικών προϊόντων,
µε εξαγώγιµο πρόσηµο και µια γενναία επιδότηση. Η Ευρώπη
καλά το δίνει. Είµαστε έτοιµοι να εκπονήσουµε µελέτες, να προ-
ετοιµαστούµε κατάλληλα, για να είµαστε έτοιµοι µην εκπνεύσει
η καταληκτική ηµεροµηνία του 2027 και υπερκεράσουµε το
χρόνο; Κάναµε κάποια προετοιµασία; Πείτε µου, διότι στο προ-
ηγούµενο ΕΣΠΑ, το εθνικό αυτό περιβόητο στρατηγικό πλαίσιο
περιφερειακής ανάπτυξης, απωλέσαµε κονδύλια. Δεν φταίει για
όλα η Ευρώπη. 

Για το θέµα της οδοποιίας. Γι’ αυτό έτρεχε η κυβέρνηση από
την προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ να δει τι υπόλοιπα
υπάρχουν για να αποπερατωθεί η Ιόνια Οδός. Καταλάβατε τώρα
τι γίνεται; Όσοι βγαίνουν και λένε και από το Υπουργείο -τα ξέρει
ο κόσµος-  ότι το συγκοινωνιών, οδοποιίας ότι θα κάνουµε δρό-
µους είναι ψέµατα. Δεν υπάρχουν λεφτά για δρόµους, ό,τι προ-
λάβαµε προλάβαµε. Τώρα τρέχει η αγροδιατροφή. Αυτό θα το
προλάβουµε; Να βοηθήσουµε επιχειρήσεις που κι εµείς στην Ελ-
ληνική Λύση  τι λέµε; Νέες καλλιέργειες αρώνια, ιπποφαές, βα-
τόµουρα, κράνα, λουλούδι του Δαρβίνου. Έχουµε τις εδαφολο-
γικές και κλιµατολογικές συνθήκες που ενδείκνυνται.  Γιατί δεν
βοηθούµε τους αγρότες; Γιατί µε τη συνθήκη ΚΑΠ που λέγαµε
προηγουµένως, τι περιµένετε να πάρει τώρα το στάρι, από το κρι-
θάρι, από το βαµβάκι; 

Κανονισµός του ΕΛΓΑ. Άκουσα να λέτε ότι θα φέρετε καινούρ-
γιο νοµοσχέδιο. Ωραία, εµείς µαζί σας. Θα αλλάξει ο κανονισµός
του ΕΛΓΑ για αδικίες που γίνονται; Αυτό που λέγαµε, κύριε
Υπουργέ, ακούγεται περίεργο. Ο ΕΛΓΑ αποζηµιώνει, επαναλαµ-
βάνω, για πληµµύρες και δεν αποζηµιώνει για έντονη βροχό-
πτωση. Αν ο κ. Χήτας βάλει µήλα αύριο και είναι κατηφορικό το
χωράφι και πάθουν ζηµιά τα µήλα, αλλά δεν έχει νερά κάτω, θα
πάει ο κ. Βιλιάρδος να ελέγξει ως ΕΛΓΑ και θα πει δεν έχει νερά
κάτω, δεν αποζηµιώνεσαι. Η παραγωγή του κ. Χήτα, όµως, έχει
καταστραφεί. Τι θα κάνει µετά ο κ. Χήτας; Θα βάλει τους υπόλοι-
πους εκεί, τον κ. Παπαδάκη, που είναι και νοµικός και θα τρέχει
να πάρει µε το de minimis αυτά που πρέπει να του δώσουν. Πείτε

µου τώρα, µπορεί ο αγρότης και δη ο νέος αγρότης να ελπίζει; 
Πάµε λίγο στην ιχθυοκαλλιέργεια. Διαλύσαµε τις σχολές ιχθυο-

καλλιέργειας. Λένε οι µελέτες ότι η διατροφή µελλοντικά κατά
70% θα καλύπτεται από την ιχθυοκαλλιέργεια. Η σχολή της Μη-
χανιώνας που έκλεισε, πήγε  στο Μεσολόγγι. Με αυτό που κάνατε
στο ΣΥΡΙΖΑ για την τριτοβάθµια εκπαίδευση ενσωµάτωση -τα ΤΕΙ
ήταν πάντα ανώτατη εκπαίδευση, µην το µπερδεύουµε, δεν ήταν
πανεπιστήµια ναι- η Σχολή Ιχθυοκαλλιέργειας του Μεσολογγίου
δεν γινόταν αποδεκτή από το Πανεπιστήµιο Πατρέων και έτρεχαν
µετά. Τώρα δεν ξέρω τι έχει γίνει, ειλικρινά. Επενδύστε λίγο και
σε αυτές τις σχολές, να δηµιουργήσουµε και τράπεζες σπόρων.
Μία τράπεζα σπόρων υπάρχει, το Αρχιπελάγος της Σάµου. Τα
διαλύσαµε όλα, δεν έχουµε σπόρο. Να φανταστείτε στις ζωοτρο-
φές  τον µπετονίτη, είναι αυτό που κάνει καραµέλα τις ζωοτρο-
φές, τα λεγόµενα..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Τα µείγµατα, τα φυράµατα, τα εισάγουµε από  τους Σκοπια-

νούς. Οι Σκοπιανοί µας δίνουν µπετονίτη για να γίνει καραµέλα
αυτό. Μπορεί ο αγρότης τώρα µέσα σε αυτό να ελπίζει; 

Σε ό, τι αφορά αυτό που λέτε για την ιχθυοκαλλιέργεια, κύριε
Υπουργέ, που είναι οι λίµνες και τα ποτάµια, δεν βλέπω διαχεί-
ριση. Ξέρετε τι γίνεται στη Δοϊράνη και στην Κερκίνη από Σκο-
πιανούς και Βουλγάρους, που παράνοµα αλιεύουν ψάρια από τη
λίµνη; Και δεν βλέπω αυτός ο Οργανισµός Συλλογικών Δραστη-
ριοτήτων Αλιευτικής, θα λέγαµε αλιευτικών δραστηριοτήτων, ο
ΟΣΠΑ ο περιβόητος ή οι ερασιτεχνικές άδειες αλιείας καταργή-
θηκαν το 2014. Δώστε, λοιπόν, ξανά αυτές τις άδειες, πάρτε και
το παράβολο για να υπάρχουν έσοδα, αλλά ελέγξτε την κατά-
σταση. Δεν είναι µόνο η θάλασσα, είναι και τα ποτάµια που εκ-
βάλλουν, είναι και οι λίµνες και είναι ανεξέλεγκτη η παράνοµη
αλιεία εκεί. 

Θέλω επίσης να ολοκληρώσω µε κάτι το οποίο εµείς στην Ελ-
ληνική Λύση το φέραµε, αλλά είχα τη στιχοµυθία και εγώ προσω-
πικά µε τον Άδωνι Γεωργιάδη πριν αλλάξει Υπουργείο. Εδώ
υπάρχουν και αυτά που υποσχεθήκαµε και στον κ. Αυγενάκη.
Υπάρχουν δεκαέξι αγροτικοί σύλλογοι. Από πού είναι αυτοί; Από
Χανιά, Ηράκλειο, Λασίθι, Δωδεκάνησο, Μεσσηνία, Καστοριά,
Ηµαθία, Πέλλα, Κοζάνη, Θεσσαλονίκη, Καβάλα και Έβρο. Τι λένε
αυτοί; Αλλάξτε τους όρους πρόσληψης στους εργάτες γης, µέσω
του πρώην ΟΑΕΔ. Γιατί το λένε αυτό; Διότι, όπως επιδοτείται
αυτός που είναι στο τουρισµό µε µεροκάµατο αντί 20 ευρώ, 50
και 60 ευρώ, µη λέµε a priori ότι τα Ελληνόπουλα είναι τεµπέλη-
δες. Αυτές τις καραµέλες αφήστε τις, υπάρχουν και τεµπέληδες.
Άλλο να παίρνεις 20 ευρώ µεροκάµατο για οκτάωρο, κι άλλο να
παίρνεις 60 ευρώ. Με τα 20 ευρώ σε 20 µέρες είναι 400 ευρώ.
Με τα 60 ευρώ, είναι 1.200 ευρώ. Θα πάει το Ελληνόπουλο. Αυτό
το κάνατε στον τουρισµό, να το κάνετε και στους εργάτες γης.

Και τι λένε, λοιπόν, αυτοί οι αγροτικοί σύλλογοι; Διυπουργική
σύσκεψη, διότι δεν εµπλέκεται µόνο το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης. Θέλουν, δεκαέξι µεγάλοι εναποµείναντες αγροτικοί
σύλλογοι στην Ελλάδα, να διευθετηθεί αυτό το πρόβληµα. Άρα,
λοιπόν, πρέπει να αφουγκραστούµε τη δική τους ανησυχία. 

Ολοκληρώνω µε αυτό που σας είπε και ο κύριος Πρόεδρός
µας. Σύµφωνα µε το καταστατικό, το άρθρο 143, δεν είναι επειδή
το είπε η Ελληνική Λύση, εδώ, κύριοι, πρέπει να γίνει µια συζή-
τηση απ’ όλο το κοινοβουλευτικό τόξο για τα προβλήµατα του
αγροτικοκτηνοτροφικού τοµέα και των αλιέων -έχουν άλλο πρό-
βληµα εκεί, οι βιντζότρατες, για παράδειγµα, γιατί µε πήραν µε
αγωνία απ’ την Κεφαλονιά, περιµένουν ακόµα οι άνθρωποι εκεί
να πάρουν την επιδότηση, αλλά τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ, κύριε Μπούµπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ζητήσαµε, σύµφωνα µε το άρθρο 143, που βάσει του Κανονι-

σµού έχουµε δικαίωµα ένα το χρόνο, και θεωρήσαµε, ως Ελλη-
νική Λύση, να το αφιερώσουµε για τους αγρότες, να γίνει επι-
τέλους, αυτό που ζητάµε, µία συζήτηση εκτός ηµερήσιας διάτα-
ξης στη Βουλή. Να την αποδεχθείτε -ήταν και ο Πρόεδρος της
Βουλής ο κ. Τασούλας µόλις πριν λίγο εδώ- για να γίνει επιτέλους
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µια συζήτηση µε συγκεκριµένες προτάσεις. 
Είναι ένα θέµα εθνικού χαρακτήρα το αγροτικοκτηνοτροφικό.

Δεν είναι θέµα της εκάστοτε κυβέρνησης, ανάλογα µε το χρώµα
των αγροτοπατεράδων και αγροτοσυνδικαλιστών. Αλλιώς, η
ύπαιθρος είναι ήδη εγκαταλελειµµένη και θα ερηµώσει κι άλλο.
Αυτό ζητούµε στην Ελληνική Λύση. Μαζί σας, αλλά ένας σοβα-
ρός, εµπεριστατωµένος στρατηγικός σχεδιασµός. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής των
Ελλήνων, είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί
εκπαιδευτικοί τους, από το Γυµνάσιο Περαχώρας Κορινθίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ-
ΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής ο κ. Κατρίνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πριν λίγη ώρα, σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ-

ΣΟΚ, µε επικεφαλής τον Πρόεδρο Νίκο Ανδρουλάκη, αποχαιρέ-
τησε τον Λεωνίδα Γρηγοράκο, τον γιατρό, τον πολιτικό, τον κα-
θηγητή, τον λειτουργό της υγείας, έναν άνθρωπο ευθύβολο,
ασυµβίβαστο, αγωνιστή, έναν άνθρωπο που για δεκαεννέα συνα-
πτά έτη οι πολίτες της Λακωνίας τίµησαν µε την επιλογή και σί-
γουρα το αποτύπωµα που αφήνει είναι πολύ ισχυρό. Θέλω και
από αυτό το Βήµα να εκφράσω τα ειλικρινή συλλυπητήρια στην
οικογένειά του και βεβαίως, ιδιαιτέρως, στην κόρη του και συνά-
δελφο, την Νάγια Γρηγοράκου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης χαρακτηρίζεται από αποσπασµατικές ρυθ-
µίσεις, που εξαντλούνται στη διεκπεραίωση, κυρίως, διοικητικών
εκκρεµοτήτων των υπηρεσιών του Υπουργείου. Κι όλα αυτά, ενώ
η χώρα έχει µπει σε µία περιδίνηση σε όλα σχεδόν τα επίπεδα,
για τη σύγκρουση της Κυβέρνησης µε την πραγµατικότητα, που
πολλοί προεξοφλούσαν, µετατρέπεται σε σύγκρουση της ελλη-
νικής κοινωνίας µε την πραγµατικότητα που διαµόρφωσε η ίδια
η Κυβέρνηση. 

Και σταδιακά βλέπουµε να καταρρέουν όλα, µα όλα τα αφηγή-
µατα, τα οποία έχει στήσει η Κυβέρνηση για να υφαρπάξει την
ψήφο των πολιτών. Ο απόηχος της οµιλίας του Πρωθυπουργού
στο Κογκρέσο και οι αυτάρεσκοι κυβερνητικοί πανηγυρισµοί δια-
λύθηκαν µπροστά σε µια νέα πραγµατικότητα που αναδύεται. Και
ποια είναι αυτή; Η παραχώρηση των F-16 στην Τουρκία χωρίς
καµµία προϋπόθεση, χωρίς η Τουρκία να έχει ανακαλέσει το
casus belli ή να έχει αποσύρει επεκτατικές και εδαφικές βλέψεις
απέναντι στην Ελλάδα. 

Και όπως όλοι διαπιστώνουν, το να είναι κάποιος δεδοµένος
σύµµαχος και να τρέχει να µπει πρώτος στη σωστή πλευρά της
ιστορίας, πολλές φορές δεν επιβραβεύεται µε τον κατάλληλο
τρόπο. Αντίθετα, µπορεί να επιβραβεύεται αυτός που δεν είναι
δεδοµένος σύµµαχος, που δεν συµµετέχει στις κυρώσεις που
αποφασίζει η Δύση, που εκβιάζει και απειλεί. Κι όλα αυτά ενώ κα-
νείς µας δεν ξέρει τι ακριβώς ζητά και διαπραγµατεύεται η ελλη-
νική Κυβέρνηση µε την Τουρκία. Και όλα αυτά ενώ είναι εµφανές
ότι η Ελλάδα έχει βάλει στο ράφι το Κυπριακό, ένα διεθνές πρό-
βληµα παράνοµης εισβολής και κατοχής µιας ανεξάρτητης
χώρας, πανοµοιότυπο µε αυτό της ρωσικής εισβολής στην Ου-
κρανία. 

Την ίδια στιγµή, η καταδικαστική για την Ελλάδα απόφαση του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, συνιστά αντικειµενικά µια ντροπια-
στική εξέλιξη για τη χώρα µας. Το πιο ανησυχητικό όµως ,είναι η
ρητορική πολλών κυβερνητικών στελεχών, που έφθασαν στο ση-
µείο µάλιστα να χαρακτηρίζουν ως και γελοιότητα την απόφαση
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, γιατί µάλλον δεν έχουν αντιλη-
φθεί ότι µε το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου καταδικά-
στηκε η Κυβέρνηση της Ελλάδας για τις συνθήκες που επικρα-
τούν στη χώρα και συνιστούν ωµή παραβίαση του κράτους δι-

καίου. Για τις υποκλοπές, για την παρεµπόδιση και χειραγώγηση
της έρευνας ανεξάρτητων αρχών, για το χαµηλό δείκτη ελευθε-
ρίας του Τύπου ναι, για την κωλυσιεργία για τα εµπόδια στην
απόδοση ευθυνών για το τραγικό δυστύχηµα στα Τέµπη, για την
αδιαφάνεια στην κατανοµή κρατικού χρήµατος στα µέσα ενηµέ-
ρωσης. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, µπήκε στο στόχαστρο και αυτό αποτελεί ευ-
θύνη της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Προφανώς, όµως,
δεν υπάρχει συναίσθηση αυτής της ευθύνης. Δεν υπάρχει συναί-
σθηση των ευθυνών που έχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Κι αυτό το διαπιστώνουµε και στο αγροτικό ζήτηµα, γιατί η
Κυβέρνηση πιστεύει ότι µε χάντρες και καθρεφτάκια θα µπορέσει
να κερδίσει χρόνο ως τις ευρωεκλογές. 

Και εύχοµαι να διαψευστώ, αλλά πολύ φοβάµαι ότι και η συζή-
τηση που τώρα διεξάγεται, µεταξύ του Πρωθυπουργού και εκ-
προσώπων των αγροτών, δεν είναι τίποτε άλλο από µία προ-
σπάθεια επικοινωνιακής απλά διαχείρισης, ενός πολύ σηµαντικού
προβλήµατος. Διότι η Κυβέρνηση, το µόνο που ελπίζει είναι ότι
θα σπρώξει σε βάθος, στο βάθος του χρόνου, µια κρίση που δυ-
στυχώς είναι πλέον υπαρξιακή για τη χώρα. Διότι η χώρα δεν έχει
καµµία προοπτική αν ερηµωθεί η ύπαιθρος κι αν οι αγρότες στα-
µατήσουν να καλλιεργούν τη γη. 

Δεν είναι όλα όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, προϊόν ή στόχος
επικοινωνιακής διαχείρισης. Γιατί σήµερα η χώρα χρειάζεται µια
δίκαιη και αποτελεσµατική πολιτική για τον πρωτογενή τοµέα, µια
πολιτική που θα υποστηρίζει έµπρακτα αγρότες, κτηνοτρόφους,
ιχθυοκαλλιεργητές, αλιείς, µελισσοκόµους, µια πολιτική που αντι-
µετωπίζει τις προκλήσεις της αγοράς και των διατροφικών αλυ-
σίδων αξίας, µια πολιτική που επιτέλους διασφαλίζει τη βιω-
σιµότητα του αγροτικού επαγγέλµατος στην Ελλάδα. 

Όµως, αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να υπάρχουν απαντήσεις σε
κρίσιµα ζητήµατα, απαντήσεις που δυστυχώς δεν έχουν δοθεί σή-
µερα, γιατί πολύ απλά δεν υπάρχει στρατηγική από την Κυβέρ-
νηση για να υπάρχουν λύσεις και απαντήσεις. Απαντήσεις σε
ζητήµατα όπως η µείωση, η διαρκής µείωση του αγροτικού εισο-
δήµατος, όπως η προστασία αλλά και η ενίσχυση των νέων αγρο-
τών, όπως η στρατηγική αξιοποίηση των διαθέσιµων ευρωπαϊκών
αλλά και εθνικών πόρων για την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα. 

Σε αυτά επικεντρώνονται οι προτάσεις που καταθέτει το
ΠΑΣΟΚ. Διότι ο πρωτογενής τοµέας θα πρέπει κάποια στιγµή να
αποτελέσει την πρώτη προτεραιότητα για την παραγωγική ανα-
συγκρότηση της χώρας. Γιατί ναι, πρέπει να συνειδητοποιήσουµε
ότι πρέπει να παράγουµε για να έχουµε διατροφική αυτάρκεια.
Γιατί πρέπει να εξάγουµε ποιοτικά και ανταγωνιστικά προϊόντα
και για λόγους ενίσχυσης της εθνικής οικονοµίας. 

Τι κάνει όµως απέναντι σε όλες αυτές τις προκλήσεις η Κυβέρ-
νηση; Εγκαταλείπει τους αγρότες, αδυνατεί εµφανώς να διαχει-
ριστεί το µετασχηµατισµό της ελληνικής γεωργίας και κτηνο-
τροφίας σε επίπεδο βελτιώσεων, αλλά και οικολογικών σχηµά-
των. Δεν έχει προχωρήσει, ενώ το λέει πολύ καιρό, σε αλλαγή κα-
νονιστικού πλαισίου, ώστε να καλύπτονται οι καταστροφές
φυτικού κεφαλαίου και η πολύχρονη απώλεια εισοδήµατος στις
καλλιέργειες µετά από ακραία φυσικά φαινόµενα. Έχουµε το πα-
ράδειγµα της Θεσσαλίας. Έχει µιλήσει κανένας για απώλεια ει-
σοδήµατος των ανθρώπων που αυτή τη στιγµή έχουν καταστρα-
φεί; 

Έχουµε την περιοχή µου, την Ηλεία από το 2021, ανθρώπους
που έχασαν τις περιουσίες τους. Κανένας δεν µπορεί να δώσει
απάντηση στο πώς θα ζήσουν όλα τα χρόνια µέχρι να υπάρχει
αποκατάσταση φυτικού κεφαλαίου. Και η Κυβέρνηση αδυνατεί
να παρέµβει σε θέµατα που στρεβλώνουν τον ανταγωνισµό, που
επιτρέπουν την αισχροκέρδεια, όχι απλά την κερδοσκοπία των
ενδιάµεσων, µε αποτέλεσµα οι τιµές στο χωράφι να είναι χαµηλές
και βεβαίως, οι τιµές στο ράφι του σουπερµάρκετ να είναι πολύ
υψηλές. 

Αδυνατεί η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει το κόστος παραγω-
γής, το ενεργειακό κόστος τα οποία έχουν εκτιναχθεί τα τελευ-
ταία τρία χρόνια. Αδυνατεί ακόµα να διεκπεραιώσει µε ορθό
τρόπο διαδικαστικά τις µειωµένες ενισχύσεις, στις οποίες συµ-
φώνησε σε ευρωπαϊκό επίπεδο και οι οποίες φτάνουν πετσοκοµ-
µένες στους αγρότες, ενισχύσεις που έχουν µειωθεί στα 1,7
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δισεκατοµµύριο ανά έτος. Το ανέλυσε ο εισηγητής µας, ο Μανώ-
λης Χνάρης. Το µικρότερο ποσό ενισχύσεων που έχει δοθεί ποτέ
στη χώρα, δόθηκε φέτος µε την υπογραφή της Κυβέρνησης του
κ. Μητσοτάκη. Μειωµένες οι ενισχύσεις, καθυστερηµένα δίνονται,
όπως µειωµένες και καθυστερηµένες είναι και οι αποζηµιώσεις
που δίνονται από τον ΕΛΓΑ. Και η Κυβέρνηση για όλα αυτά, όταν
δεν ψεύδεται, τι κάνει; Πολύ απλά επιρρίπτει τις ευθύνες στον
ΟΠΕΚΕΠΕ, λες και ο ΟΠΕΚΕΠΕ είναι εκτός της κυβερνητικής λει-
τουργίας. Λες και η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι Κυβέρνηση τα τε-
λευταία πέντε χρόνια που έχει αλλάξει τέσσερις Υπουργούς
Αγροτικής Ανάπτυξης; Και γιατί άραγε τους άλλαξε; Ήταν τόσο
πετυχηµένοι και πήγαινε σε καλύτερη επιλογή; 

Την ίδια στιγµή που οι αγρότες βιώνουν αυτό το πρωτοφανές
αδιέξοδο, είναι αντιµέτωποι µε κατασχέσεις γης, το µοναδικό
µέσο δηλαδή που έχουν για να επιβιώσουν. Θυµάστε, µήπως, την
τροπολογία που φέρατε άρον άρον, λίγο πριν τα Χριστούγεννα
το 2020, για να µην κατασχεθούν οι κορωνοενισχύσεις κύριε
Υπουργέ; Διότι τότε διαπιστώσετε ότι πάνω από επτά στους δέκα
αγρότες χρωστούν, µε αποτέλεσµα οι ενισχύσεις λόγω του κο-
ρωνοϊού να κατάσχονται. Τόση επαφή είχατε µε τους αγρότες
κτηνοτρόφους. 

Έχετε συνειδητοποιήσει ότι η µεγάλη πλειοψηφία των κτηνο-
τρόφων σήµερα παίρνουν κατασχετήρια από την εφορία, γιατί
αδυνατούν να πληρώσουν, λόγω του ότι φορολογούνται µε την
υψηλότερη φορολογική κλίµακα; Ένας µικροµεσαίος κτηνοτρό-
φος σε όλες τις περιοχές της χώρας, σήµερα φορολογείται µε
την υψηλότερη κλίµακα. 

Και µάλλον, το επόµενο βήµα που κάποιοι προετοιµάζουν, είναι
να αναλάβουν την ευθύνη για όλα αυτά τα funds, να περάσει η
αγροτική γη ναι, η γη των αγροτών µας, των γεωργών, των κτη-
νοτρόφων, στα χέρια λίγων και ισχυρών. 

Κι αυτό είναι ένα σχέδιο εφιάλτης για τη χώρα, στο οποίο πρέ-
πει να µπει ένα τέλος, αν αποφασίσετε κάποια στιγµή να δείτε τι
γίνεται µε τα δάνεια των αγροτών και πώς αυτά έχουν βαλτώσει
στην PQH, µε αποτέλεσµα ολοένα και περισσότεροι αγρότες να
είναι αυτή τη στιγµή δεσµευµένοι και να µην µπορούν να ξέρουν
τι θα γίνει µε την περιουσία τους. 

Γι’ αυτό λοιπόν το ΠΑΣΟΚ έχει ως θεµελιακή αρχή µιας νέας
πρότασης διακυβέρνησης, την προστασία της αγροτικής γης από
κατασχέσεις, το αφορολόγητο και ακατάσχετο ενισχύσεων και
αποζηµιώσεων και το πιο σηµαντικό µια νέα εθνική στρατηγική
µια νέα κυβερνητική πολιτική για την αναγέννηση, την πραγµα-
τική αναγέννηση του πρωτογενούς τοµέα. Είναι µια πρόταση που
περιλαµβάνει τη συνολική επαναδιαπραγµάτευση αλλά και επι-
καιροποίηση του στρατηγικού σχεδίου της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής, λύση στην οποία αναγκαστικά θα στραφεί και η Ευρώπη
γιατί διαφορετικά απειλείται η ίδια η υπόσταση και το µέλλον της. 

Εκεί η χώρα µας θα πρέπει να είναι όχι µόνο παρούσα ή ωσεί
παρούσα, όπως στη διαπραγµάτευση, αλλά θα πρέπει να πάρει
πρωτοβουλίες και να έχει δική της πρόταση.

Με τη δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων και συµµετοχή
αγροτών για τη µείωση του κόστους, µε την κατάργηση του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο -κατάργηση
και όχι επιστροφή!- µε αυστηρούς ελέγχους, για να αποτραπούν
ελληνοποιήσεις προϊόντων και βεβαίως, ένα αυστηρό πλαίσιο για
τις εισαγωγές προϊόντων από τρίτες χώρες που πρέπει να έχουν
και ευρωπαϊκή πιστοποίηση. Επιτέλους, µε την αλλαγή του πα-
ρωχηµένου κανονισµού του ΕΛΓΑ, ώστε να ανταποκρίνεται σε
«ακραία» καιρικά φαινόµενα, τα οποία δεν είναι και τόσο ακραία,
γιατί δυστυχώς -και το βιώνουν οι Έλληνες αγρότες- συµβαίνουν
πολύ συχνά λόγω κλιµατικής κρίσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση συµπεριφέρεται
ως κακός διαχειριστής. Έχει την αίσθηση ότι δεν χρειάζεται να
λογοδοτεί σε κανέναν και αγνοεί επιδεικτικά πολλές φορές την
πλειοψηφία των πολιτών. Αντί να λύνει προβλήµατα, τα κρύβει
και τα µεταθέτει στο µέλλον. Αντί να αποδίδει ευθύνες, τις συ-
γκαλύπτει, συντηρώντας τη διαφθορά.

Με όλα όσα συµβαίνουν και όλα όσα δεν αλλάζουν, η Ελλάδα
µοιάζει όλο και λιγότερο µε µια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα. Γι’
αυτό χρειάζεται ανασύνταξη. Χρειάζεται να βρει και πάλι τον
δρόµο που οδηγεί στο κράτος δικαίου, στις σύγχρονες ευρωπαϊ-

κές αξίες. Χρειάζεται νέα πρότυπα πολιτικής συµπεριφοράς και
µία πρόταση διακυβέρνησης που να δείχνει σεβασµό αλλά και
συµπόνια για τους ανθρώπους. Χρειάζεται µια στρατηγική που
να επενδύει στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας και την
αλλαγή ενός παρωχηµένου αναπτυξιακού µοντέλου.

Εµείς αυτή τη στρατηγική υπηρετούµε. Εµείς µε αυτή τη στρα-
τηγική θα πετύχουµε την αλλαγή που θέλουµε για την Ελλάδα.
Αυτή είναι η δική µας θέση. Αυτή είναι η δική µας ευθύνη απένα-
ντι στη χώρα και τους πολίτες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου, τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Οβρυάς Αχαΐας.

Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Κυριακή Μάλαµα, Βουλευτής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο αγροτικός κόσµος δίνει αυτό

το διάστηµα µία υπαρξιακή µάχη. Δεν αγωνίζεται για µία φοροα-
παλλαγή ή για µία προκαταβολή επιδότησης. Αγωνίζεται για τη
συνέχεια, για να συνεχίσει πραγµατικά να υπάρχει η ελληνική
ύπαιθρος. Εάν εξοντωθεί ο αγροτικός κόσµος, τότε η περιφέρεια
θα µετατραπεί σε έρηµη χώρα κυριολεκτικά. Εάν βγει ο αγρότης
από το χωράφι, εάν εγκαταλείψει τις κυψέλες ο µελισσοκόµος,
εάν παραδώσει το κοπάδι ο κτηνοτρόφος, τότε δεν υπάρχει οι-
κολογική αλυσίδα, δεν υπάρχει παραγωγική βάση, δεν υπάρχει
κοινωνία, δεν υπάρχει διατροφική ποιότητα και ασφάλεια.

Η Κοινή Αγροτική Πολιτική δοµείται σε λάθος βάση. Ευνοεί τη
συσσώρευση στις µεγάλες αγροδιατροφικές εταιρείες και οδηγεί
κυριολεκτικά σε ασφυξία τον µικρό αγρότη. Η εφαρµογή της δε
είναι άκρως γραφειοκρατική. Στην περίπτωση του ΟΠΕΚΕΠΕ βλέ-
πουµε να πολλαπλασιάζονται οι παθογένειες και η κακοδιαχεί-
ριση και απλώς το βλέπουµε. Δεν κάνουµε τίποτα.

Απαντάει, όµως, σε αυτά τα κοµβικά ζητήµατα το νοµοσχέδιο;
Προφανώς και όχι. Τι κάνει; Συνεχίζει ένα στρεβλό µοντέλο, ει-
σάγοντας ανεδαφικές και αντιεπιστηµονικές -θα έλεγα- προσεγ-
γίσεις, για να εξυπηρετηθούν µεγάλα συµφέροντα που πιέζουν
προς την κατεύθυνση της ακόµα µεγαλύτερης συµπίεσης της
θέσης του κτηνοτρόφου, του αλιέα, του µελισσοκόµου, του
αγρότη, ο οποίος, παραδείγµατος χάριν, στη Χαλκιδική αντιµε-
τωπίζει το πρόβληµα της ακαρπίας εδώ και τρία χρόνια, το πρό-
βληµα των εργατών γης. Το έχουµε φέρει το ζήτηµα στη Βουλή.
Συνέχεια το φέρνουµε στη Βουλή, αλλά δεν έχετε κάνει τίποτα.
Τίποτα απολύτως.

Εισάγετε, επίσης, τις διατάξεις για τη χωροθέτηση των κτηνο-
τροφικών πάρκων, γνωρίζοντας ότι το µοντέλο αυτό είναι πολύ
δύσκολο να εφαρµοστεί στις περισσότερες σχεδόν περιοχές της
χώρας µας. Στις περιοχές µε µικρή κτηνοτροφία, µε εκτατική κτη-
νοτροφία, µε µεικτό περιβάλλον δάσους και βοσκότοπους, είναι
αδύνατον αυτή η χωροθέτηση να γίνει εφικτή.

Εµείς, αντίθετα, σας λέµε -εδώ και τέσσερα χρόνια το λέµε
αυτό- να δώσετε άδεια σε κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις in situ,
στη θέση δηλαδή που βρίσκονται, που είναι εδώ και δεκαετίες,
όπως στην περίπτωση της Συκιάς Χαλκιδικής και όλης της Χαλ-
κιδικής γενικότερα. Τα µαντριά βρίσκονται στα σηµεία όπου πα-
ραδοσιακά υπάρχουν εδώ και πάρα πολλές γενεές. Δεν αδειοδο-
τούνται!

Όµως, γιατί δεν υπάρχουν διαχειριστικά σχέδια βόσκησης και
τοπικά πολεοδοµικά σχέδια; Γιατί έχετε αδιαφορήσει εντελώς
εδώ και πέντε χρόνια. Ο λόγος που δεν υπάρχουν αυτά είναι η
υποστελέχωση των υπηρεσιών της Περιφερειακής Ενότητας Χαλ-
κιδικής, του Δασαρχείου Πολυγύρου, του Δήµου Σιθωνίας. Τι θα
κάνετε, λοιπόν, µε αυτό το πρόβληµα; Δεν απαντάτε.

Δεύτερο σοβαρό ζήτηµα, η εκκρεµότητα µε τους αγρούς της
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Χαλκιδικής που εσφαλµένα έχουν χαρακτηριστεί ως δάσος. Με-
γάλες εκτάσεις ελαιοκαλλιέργειας -Βραστά Μεταγγίτσι είναι πα-
ραδείγµατα, αλλά και σε άλλες περιοχές- συµπεριλήφθηκαν
στους δασικούς χάρτες, λόγω εσφαλµένων χρήσεων των αερο-
φωτογραφιών του 1945! Σήµερα αυτοί οι αγρότες που καλλιερ-
γούν δεν έχουν τη δυνατότητα και καµµία πρόσβαση σε καµµία
χρηµατοδότηση.

Τρίτο ζήτηµα η οπτική σας για τις υδατοκαλλιέργειες. Το νο-
µοσχέδιο περιγράφει τις υδατοκαλλιέργειες ως ένα τουριστικό
αξιοθέατο. Όµως, τα πράγµατα είναι τελείως διαφορετικά. Η χω-
ροθέτηση των υδατοκαλλιεργειών δηµιουργεί περιβαλλοντική
υποβάθµιση επιπέδου βαριάς βιοµηχανίας. Τα υδάτινα και τα στε-
ρεά απόβλητα από την εκτροφή και την επεξεργασία έρχονται σε
ευθεία αντίθεση µε την τουριστική ανάπτυξη. Αν κάποιες εται-
ρείες υδατοκαλλιεργειών θεωρούν τους κλωβούς ως ατραξιόν,
δεν ισχύει το ίδιο για την κοινωνία, παραδείγµατος χάριν της Ολυ-
µπιάδας της Χαλκιδικής, όπου το 2014 η κυβέρνησή σας, χωρο-
θετήθηκε γιγαντιαία ΠΟΑΥ, εκτιµώµενη σε όλο το µήκος της
ακτής, σε άµεση οπτική επαφή µε τα Αρχαία Στάγειρα και την
ακτή του, όπου στην κυριολεξία εκεί χιλιάδες τουρίστες παραθε-
ρίζουν.

Η Κυβέρνησή σας πριν από µερικούς µήνες σε µια κοινοβου-
λευτική µας παρέµβαση-ερώτηση για τον αποχαρακτηρισµό της
περιοχής απάντησε ότι εξετάζει το θέµα. Εσείς εδώ, όµως, κινεί-
στε σε τελείως διαφορετική κατεύθυνση.

Τι λέτε, λοιπόν, στους ανθρώπους της Ολυµπιάδας; Ότι µπο-
ρούν να χαίρονται, επειδή αυτές οι φαραωνικές υδατοκαλλιέρ-
γειες στη σκανδαλώδη -ας πούµε- χαρακτηρισµένη ΠΟΑΥ είναι
τουριστική ατραξιόν;

Τροπολογίες για τις θέσεις µας έχουν κατατεθεί και έχει ανα-
φερθεί και ο εισηγητής µας. Δεν θα αναφερθώ σε αυτές. Θα ανα-
φερθώ, όµως, στο θέµα της τροπολογίας που κατέθεσα για το
ζήτηµα της µεταβίβασης των τριών οικοπέδων εντός του οικι-
σµού της Νέας Τρίγλιας στον Δήµο Προποντίδας, ώστε να δια-
σωθεί το µοναστηριακό µνηµειακό συγκρότηµα που βρίσκεται
εκεί εγκαταλελειµµένο. Θα ήθελα να επαναλάβω από το Βήµα
της Ολοµέλειας ότι πρόκειται για ένα µετοχικό συγκρότηµα του
19ου αιώνα, χαρακτηρισµένο ως νεότερο µνηµείο, το οποίο βρί-
σκεται στην κυριότητα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Το Υπουργείο, όµως, δεν ενδιαφέρθηκε ποτέ του για
τη συντήρηση αλλά ούτε καν και για τη δηµόσια ασφάλεια.

Ο πύργος του µνηµείου κατέρρευσε, ενώ το σύµπλεγµα συνο-
λικά είναι έτοιµο να διαλυθεί τελείως, παρατηµένο εδώ και πάρα
πολλά χρόνια. Ο Δήµος Προποντίδας σάς ζητά να του το µεταβι-
βάσετε ως µνηµείο, ώστε να το εντάξει σε προγράµµατα χρηµα-
τοδότησης για µελέτες αποκατάστασης, αναστήλωσης και
επαναχρήσης του.

Έχω αναλύσει διεξοδικά το ζήτηµα στην επιτροπή. Άφησα τον
πλήρη φάκελο στους συνεργάτες σας, υπογράµµισα ότι στο
άρθρο 42 του νοµοσχεδίου ικανοποιείται παραπλήσιο αίτηµα του
Δήµου Νεάπολης - Συκεών. Σας ζητάµε να πράξετε και το ίδιο για
τη Νέα Τρίγλια. Το Υπουργείο Πολιτισµού, επίσης, σας έχει στεί-
λει σοβαρές προειδοποιήσεις για το µνηµείο. Ο δήµος σάς έχει
ενοχλήσει πάρα πολλές φορές. Το ζήτηµα έχει απασχολήσει την
επικαιρότητα.

Πρέπει να κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία για να σωθεί το
µνηµείο. Η τοπική κοινωνία αναµένει να κάνετε δεκτή τη διάταξη
και αν δεν θέλετε να το πιστωθεί ο ΣΥΡΙΖΑ -γιατί το πρόβληµά
σας πάντα είναι αυτό- αν πραγµατικά δεν το θέλετε αυτό, φέρτε
µέχρι το βράδυ τη δική σας νοµοθετική προσθήκη του νοµοσχε-
δίου στο ίδιο πνεύµα! Κάντε το, όµως! Εµείς δεν λειτουργούµε
µικροπολιτικά, το θέµα για εµάς είναι να σωθεί το µνηµείο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Οι αγωνιζόµενοι αγροτοκτηνοτρόφοι κάνουν έναν υποδειγµα-

τικό αγώνα µε τις µεγαλειώδεις κινητοποιήσεις σε όλη τη χώρα
από τον Έβρο έως και την Κρήτη, έναν αγώνα δίκαιο, για να κρα-

τήσουν τα χωράφια και το βιός τους, για να µπορούν να ζουν µε
αξιοπρέπεια από τη δουλειά τους, για να παραµείνουν στα χωριά
τους. Με τον αγώνα τους γκρέµισαν το αφήγηµα που έστησε η
Κυβέρνηση, ότι τάχα πέτυχε την ίδια χρηµατοδότηση από τη νέα
Κοινή Αγροτική Πολιτική, ενώ στις άλλες χώρες υπήρξε µείωση,
ότι υπερασπίζεται -τάχα µου- τα συµφέροντα του Έλληνα αγρότη
και άλλα τέτοια παραµύθια.

Στη σηµερινή συνάντηση οι εκπρόσωποι των µπλόκων πάνε µε
συγκεκριµένα αιτήµατα ρεαλιστικά, διότι διασφαλίζουν τη στοι-
χειώδη επιβίωσή τους και συγκεκριµένες πρέπει να είναι και οι
δεσµεύσεις από την κυβερνητική πλευρά επί των συγκεκριµένων
αιτηµάτων που θέτουν και όχι µε κριτήριο τις δηµοσιονοµικές
αντοχές της οικονοµίας, τις οποίες δεν µπορεί η Κυβέρνηση και
ο Πρωθυπουργός να τις επικαλείται αλά καρτ, δηλαδή «κόψ’ τες
για τις ανάγκες του λαού και απλοχεριά στα µονοπώλια, στις να-
τοϊκές, στρατιωτικές, επιθετικές ανάγκες, στους τραπεζίτες και
στους εφοπλιστές!».

Τα όσα έχουν διαρρεύσει µέχρι στιγµής στα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης για όσα δίνει ο Πρωθυπουργός στους αγρότες δεν
ανταποκρίνονται ούτε στο ελάχιστο στα αιτήµατά τους. Ο πάτος
του βαρελιού, που τους είπε ο Πρωθυπουργός, αφορά τα µονο-
πώλια και όχι τους ίδιους τους βιοπαλαιστές αγρότες.

Δεν δικαιούται κανείς, όχι µόνο η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και τα
υπόλοιπα κόµµατα του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ, της Ελληνικής
Λύσης να χτυπούν φιλικά την πλάτη των αγροτών, όταν σύσσω-
µοι στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ψήφισαν τη νέα Κοινή Αγροτική
Πολιτική 2023 - 2027. Μόνο το ΚΚΕ καταψήφισε και είχε έγκαιρα
ενηµερώσει τους βιοπαλαιστές αγροτοκτηνοτρόφους για τις αρ-
νητικές συνέπειες.

Συστηµατικά και σκόπιµα όλο αυτό τον καιρό η Κυβέρνηση και
ο Υπουργός αποπροσανατολίζουν σχετικά µε το κόψιµο των επι-
δοτήσεων, ρίχνοντας το φταίξιµο στην κακοδιαχείριση του ΟΠΕ-
ΚΕΠΕ, κρύβοντας, όµως, ότι η µείωση των επιδοτήσεων είναι το
αποτέλεσµα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Αυτή η πονηρή,
επαναλαµβανόµενη υπόσχεση για επαναδιαπραγµάτευση της
ΚΑΠ είναι για να ξεγελάσει τους αγρότες, ξεχνώντας την πικρή
πείρα των επαναδιαπραγµατεύσεων των ΚΑΠ εδώ και είκοσι χρό-
νια από όλους τους Υπουργούς Ανάπτυξης όλων των αστικών
κοµµάτων.

Κοροϊδεύουν τους αγρότες και η Κυβέρνηση και ο Πρωθυ-
πουργός και ο Υπουργός της Κυβέρνησης. Φορτώνουν τις κυβερ-
νητικές ευθύνες στη διοίκηση του ΟΠΕΚΕΠΕ, στις δικές τους
δηλαδή διοικήσεις, για να εκτονώσουν την αγανάκτηση των
αγροτών και να αθωώσουν την πολιτική τους. Βέβαια, πέφτουν
στο κενό όλες οι προσπάθειες που κάνουν, κοροϊδεύοντας τους
αγρότες ότι φταίνε οι δικές τους διοικήσεις και όχι η ίδια η κυ-
βερνητική πολιτική, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η ΚΑΠ που εφάρµο-
σαν πιστά όλες οι κυβερνήσεις.

Κατά συνέπεια, δεν είµαστε όλοι στην ίδια µεριά της όχθης,
όπως ισχυρίστηκε ο κ. Αυγενάκης προχθές στη σύσκεψη που
διοργάνωσε µε τη στήριξη της Περιφέρειας Κρήτης στο Επιµε-
λητήριο Ηρακλείου. Παρουσιάστηκε ως υπερασπιστής των συµ-
φερόντων των αγροτών, έχοντας στο πλευρό του τους γνωστούς
αγροτοπατέρες υποστηριχτές του, τους θιασώτες της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, ευχαριστώντας τους µάλιστα επειδή -λέει- δεν
πήραν µέρος στα µπλόκα, εξαφανίζοντας την ίδια στιγµή από τη
σύσκεψη αγροτικούς συλλόγους και επιτροπές αγώνα, τους
διοργανωτές δηλαδή των αγροτικών µπλόκων στα Πεζά Ηρα-
κλείου και στα µεγάλα χωράφια στα Χανιά.

Και αφού δεν έπιασε το επιχείρηµα των υποκινούµενων κινη-
τοποιήσεων, ο Υπουργός, σε µία απέλπιδα προσπάθεια για να
µην τρωθεί το γόητρό του, το γόητρο της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, στη γενέτειρά του, βρήκε στήριξη στους γνωστούς
δικούς του χειροκροτητές, οι οποίοι -δύο φορές ντροπή τους, µία
του Υπουργού και δύο των αγροτοπατέρων- απέτρεπαν µπροστά
στον φακό των τοπικών µέσων ενηµέρωσης τους αγροτοκτηνο-
τρόφους να πάνε στα µπλόκα, διότι, όπως είπαν, η Κυβέρνηση
και ο Αυγενάκης τούς έλυσε τα προβλήµατα. Σαν δεν ντρέπονται!
Μόνο και µόνο για αυτή τους την ανέντιµη και αντισυναδελφική
τους στάση οι αγρότες πρέπει να κατέβουν σύσσωµοι και να
πλαισιώσουν τα µπλόκα.
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Η Κυβέρνηση και ο Υπουργός δεν µπορούν πλέον να κρύψουν
ότι βρίσκονται στριµωγµένοι από τις µαζικές κινητοποιήσεις δε-
κάδων αγροτικών µπλόκων σε όλη τη χώρα. Έχουν ενώσει τη
φωνή τους και συντονίζουν αυτό τον αγώνα µε τους βιοπαλαιστές
αγροτοκτηνοτρόφους όλης της Ελλάδας.

Το τσουνάµι ακρίβειας στα καύσιµα, στα λιπάσµατα, στις ζωο-
τροφές, στα είδη πρώτης ανάγκης, το υψηλό κόστος παραγω-
γής, η φοροληστεία, τα χαράτσια, οι ασφαλιστικές εισφορές στον
ΕΛΓΑ και στον ΕΦΚΑ, ο τσουχτερός ΕΝΦΙΑ για τα σπίτια, σε στά-
βλους, χωράφια, αποθήκες, που ισοπεδώνουν τους βιοπαλαιστές
αγρότες, κτηνοτρόφους, ψαράδες, µελισσοκόµους είναι και το
αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Μας έχουν φουσκώσει τα µυαλά και ιδιαίτερα στον αγροτικό
κόσµο της Κρήτης για το µεταφορικό ισοδύναµο στα αγροτικά
προϊόντα, το οποίο, όµως, µεταφορικό κόστος έχει εκτιναχθεί και
η Κυβέρνηση πουλάει φύκια για µεταξωτές κορδέλες. Ακόµα
χρωστάει την επιδότηση του δεύτερου εξαµήνου του 2022, ενώ
για το πρώτο εξάµηνο του 2023 η επιδότηση προβλέπεται να
είναι µόνο 20% στην καθαρή αξία µεταφοράς χωρίς τον ΦΠΑ,
σύµφωνα µε τις πρόσφατες ρυθµίσεις και όχι το 40% έως 50%
στην καθαρή αξία µεταφοράς χωρίς τον ΦΠΑ που ίσχυε µέχρι σή-
µερα. Η ζηµιά από τη µείωση της επιδότησης είναι ακόµα µεγα-
λύτερη µε τις συνεχείς αυξήσεις του κόστους µεταφοράς από
τους εφοπλιστές.

Πλήρης, λοιπόν, η αδιαφορία σας ακόµα και για την πρωτο-
φανή ακαρπία και την έλλειψη εισοδήµατος στους ελαιοπαραγω-
γούς! Και µέχρι σήµερα ούτε το µέγεθος του προβλήµατος έχει
εκτιµηθεί και αποδέχεστε αναµφίβολες εκτιµήσεις ότι η ζηµιά
είναι περίπου στο 30%. Η τιµή του λαδιού στα ράφια έχει εκτινα-
χθεί, αλλά κουβέντα για τη µειωµένη φετινή παραγωγή, για τη
ζηµιά από την ακαρπία, για την πτωτική τάση που έχει το ελαι-
όλαδο στον παραγωγό, για τις τεράστιες ζηµιές που έχει η φετινή
παραγωγή σε όλες τις δενδρώδεις καλλιέργειες λόγω της ανοµ-
βρίας. Η παραγωγή είναι µειωµένη σε σχέση µε πέρυσι σχεδόν
στο σύνολο των προϊόντων.

Στην Κρήτη είναι τεράστια η µείωση που ξεκινάει από το 55%
και φτάνει έως και το 90%. Στη Μεσσαρά είναι µειωµένη πάνω
από 50%, στη Βιάννο, στην Έµπαρο φτάνει το 85% µε 90%. Στα
Χανιά η ζηµιά φθάνει στο 70%. Για αυτή, λοιπόν, την κατάσταση
δεν έχετε πει απολύτως τίποτα µέχρι σήµερα.

Βιαστήκατε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης, να χαρακτηρίσετε
υποκινούµενους τους αγωνιζόµενους βιοπαλαιστές αγροτοκτη-
νοτρόφους και να βάλετε τους «σφουγγοκωλάριούς σας» να λένε
ότι έχουν λυθεί τα προβλήµατα των Κρητικών και όταν στριµώ-
χτηκε η Κυβέρνηση και άρχισε να τρίζει η καρέκλα και του Υπουρ-
γού, τότε θυµήθηκαν να κάνουν, τρεις µέρες πριν, τη συνάντηση
στην Κρήτη, σε σχέση µε τη σηµερινή, µε τον Πρωθυπουργό.

Ο υποκινητής είναι τα ίδια τα προβλήµατα, είναι η πολιτική σας,
που τους γονατίζει. Γι’ αυτό είναι δίκαιο να διεκδικούν να στηρι-
χθεί το εισόδηµά τους που συρρικνώνεται από το υπέρογκο κό-
στος παραγωγής, τις χαµηλές τιµές που επιβάλλουν στα προϊό-
ντα τους οι βιοµήχανοι, οι µεγαλέµποροι, µε τις περικοπές που
προβλέπει η νέα ΚΑΠ, αλλά και τις απανωτές καταστροφές στην
παραγωγή.

Οι αγρότες έχουν αποδείξει ότι ξέρουν να παλεύουν και να
κερδίζουν. Δεν πρόκειται να συµβιβαστούν µε τα ψίχουλα και τις
ψεύτικες δικαιολογίες περί δηµοσιονοµικών δεδοµένων. Είναι κο-
ροϊδία µεγατόνων σε βάρος τους. Γιατί; Διότι τα δηµοσιονοµικά
δεδοµένα δεν αποτελούν εµπόδιο για τη στήριξη των επιχειρη-
µατικών οµίλων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω, κυρία Πρόεδρε.
Το ΚΚΕ καλεί τους αγροτοκτηνοτρόφους, τους µελισσοκό-

µους, τους αλιείς να γυρίσουν την πλάτη σε παλιούς και νέους
κυβερνητικούς σωτήρες και προστάτες και αναλαµβάνει τη µε-
γάλη ευθύνη να ενώσει τις λαϊκές διεκδικήσεις κάτω από το σύν-
θηµα «µόνο ο λαός µπορεί να σώσει τον λαό», στον δρόµο της
ανατροπής, για να µπορεί να γίνει αφέντης του πλούτου που πα-

ράγει και να ζήσει σύµφωνα µε τις σύγχρονες δυνατότητες της
εποχής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Παράσχος Παπαδάκης, Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κελέτση, την ταινία «Ο φυγάς» µε πρωταγωνιστή τον Χά-

ρισον Φορντ την έχετε δει;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Πολλές φορές.
ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ωραία. Την αφιερώνω, λοιπόν, και

σε εσάς και στον κ. Αυγενάκη, διότι δύο µέρες πριν στην Αλεξαν-
δρούπολη αποφύγατε φεύγοντας από την πίσω πόρτα να συνα-
ντήσετε τους πυρόπληκτους αγρότες του Έβρου για να σας
αναφέρουν τα προβλήµατά τους. Τους απαξιώσατε πλήρως, ενώ
είχατε ραντεβού το οποίο είχε οργανωθεί και είχε προγραµµατι-
στεί σε συγκεκριµένο ξενοδοχείο. Τώρα, αν θέλετε να µου πείτε
µετά από την οµιλία µου, παίρνοντας τον λόγο ότι δεν ήταν προ-
γραµµατισµένη συνάντηση, ή ψεύδεσθε εσείς ή ψεύδονται οι
αγρότες οι οποίοι δεν έχουν κανένα όφελος να το κάνουν. Ακόµα
όµως και ραντεβού να µην είχατε, όταν µαζεύονται εκατό, εκατόν
πενήντα τρακτέρ, γύρω στους διακόσιους και παραπάνω αγρό-
τες έξω από ένα ξενοδοχείο διαδηλώνοντας ειρηνικά, θέλοντας
να αναφέρουν τα προβλήµατά τους, και εσείς δεν τους δέχεστε,
τότε αν αυτό δεν είναι απαξίωση, πείτε µου εσείς τι είναι. 

Σας θυµίζω την πρότερη κατάσταση την προεκλογική, να σκε-
φτείτε, όταν πηγαίνοντας στις λαϊκές και στα παζάρια και παρα-
καλούσατε να σας δώσουν µία ψήφο ή διεκδικούσατε -να το πω
καλύτερα για να µη σας προσβάλω- µία ψήφο και θέλατε να είστε
δίπλα τους λέγοντας και κάνοντας συναντήσεις µε τους προ-
έδρους των συνεταιρισµών για να σας ψηφίσουν οι υπόλοιποι και
τώρα πρέπει να κλείσουν ραντεβού. Είναι απαξίωση για τον
Εβρίτη παραγωγό και αγρότη να τρέχει από πίσω σας -τους ελαι-
οπαραγωγούς εννοώ και όλους τους αγρότες- και να σας συνα-
ντά σε µια αίθουσα του αεροδροµίου, όπως πολύ καλά ακούτε!
Φεύγατε από το ξενοδοχείο από την πίσω πόρτα και έτρεχαν από
πίσω οι αγρότες και κλείσατε ένα ραντεβού για να µιλήσετε πέντε
λεπτά, το επαναλαµβάνω, στο αεροδρόµιο.

Αναρωτιέµαι, κύριοι της Κυβέρνησης: Αυτό αξίζουν οι Έλληνες
αγρότες, οι Εβρίτες, οι περήφανοι Εβρίτες, οι οποίοι τον Μάρτιο
του 2020 ήταν εκεί στην υβριδική επίθεση των Τούρκων; Αυτό
αξίζουν οι πυρόπληκτες αγρότες του Έβρου, να επαιτούν µια συ-
νάντηση µαζί σας; Τόση έπαρση; Τόση αλαζονεία; 

Ξεχνάµε την προεκλογική περίοδο. Καταστράφηκαν τα πάντα
στον Έβρο, κάηκαν ένα εκατοµµύριο στρέµµατα και αµέσως τρέ-
ξατε µέσα σε µια βδοµάδα µε κλιµάκια και από το δικό σας
Υπουργείο και από το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης να υποσχε-
θείτε µε ηµερίδες και συναντήσεις και διάφορες διασκέψεις γρή-
γορες αποζηµιώσεις. 

Ενηµερώνω, λοιπόν, επίσηµα από το Βήµα της Βουλής τον ελ-
ληνικό λαό ότι έξι µήνες µετά οι ελαιοπαραγωγοί στον Έβρο δεν
έχουν πάρει ούτε 1 ευρώ, έχουν πάρει µόνο «θα» και πληρώθηκαν
180 ευρώ το στρέµµα οι ακακίες οι οποίες δεν παράγουν τίποτα
και δεν καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ και µάλιστα και εκεί µε προ-
βλήµατα, γιατί κάποιοι τους συµβούλευαν να µην δηλώνουν τις
ζηµιές και πληρώθηκαν οι µισοί και λιγότεροι. Και εκεί λάθος κά-
νατε.

Στους κτηνοτρόφους δώσατε κάτι ψίχουλα και ενώ η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή έχει απαντήσει στον Ευρωβουλευτή µας τον κ.
Φράγκο, ότι για τη Θεσσαλία προβλέπονται 200 χιλιάρικα ανά
αγρότη και προβλέπεται ως µέτρο κρατικής ενίσχυσης το αφο-
ρολόγητο στις πληγείσες περιοχές, πέραν του γεγονότος ότι η
Θράκη είναι ιδιαίτερη από µόνη της και µε την καταστροφή των
πυρκαγιών τον Αύγουστο του 2023. 

Τι πράξατε γι’ αυτό; Θεσπίσατε το αφορολόγητο που το προ-
βλέπει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; 

Σας το διαβάζω όπως ακριβώς το αναφέρει η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή: «Εναπόκειται στα κράτη-µέλη να αποφασίσουν αν θα χο-
ρηγήσουν κρατική ενίσχυση και, εφόσον το πράξουν, να
σχεδιάσουν µέτρα κρατικής ενίσχυσης και να καθορίσουν τη
µορφή της ενίσχυσης. Ωστόσο τα κράτη-µέλη θα πρέπει να το

10162 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πράττουν σύµφωνα µε τους ισχύοντες κανόνες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τις κρατικές ενισχύσεις». Από την άποψη αυτή η φο-
ρολογική απαλλαγή για ορισµένες οικονοµικές δραστηριότητες
συνιστά κρατική ενίσχυση και ως εκ τούτου πρέπει να τηρούνται
οι εν λόγω κανόνες. Πράξατε κάτι επ’ αυτού; Κάτι εξάµηνες και
τρίµηνες αναστολές φορολογικών υποχρεώσεων. Σε τέσσερις,
πέντε µήνες θα αναγκαστούν οι άνθρωποι, εφόσον έχουν συσ-
σωρευτεί, να τα πληρώσουν.

Επιπλέον, αναφέρει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή: «Στις 28 Νοεµ-
βρίου 2023 η επιτροπή ενέκρινε καθεστώς µε προϋπολογισµό 80
εκατοµµύρια ευρώ το οποίο θα διαρκέσει έως τις 31 Δεκεµβρίου
2027. Στόχος του είναι να στηρίξει µε άµεσες επιχορηγήσεις
ύψους έως 200 χιλιάδες ευρώ ανά δικαιούχο γεωργούς, των
οποίων επλήγη η φυτική και ζωική παραγωγή». Τι πράξατε; Στον
ελαιοπαραγωγό 50 ευρώ που ακόµα δεν έχουν πάρει, δεν έχουν
πάρει µία. 

Φέρατε σε δηµόσιο διάλογο τους αγρότες, ενώ από το Βήµα
της Βουλής ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέφερε ότι για τους αγρό-
τες λεφτά δεν υπάρχουν. Λεφτά δεν υπάρχουν, αλλά θέλετε να
συζητήσετε. Τι να συζητήσετε; Να πείτε τι καιρό θα κάνει αύριο;
Να δείτε ποιος θα κερδίσει το «Survivor»; Για ποιον λόγο ακριβώς
να συζητήσετε όταν από πριν λέτε ότι λεφτά δεν υπάρχουν;
Λεφτά για την Ουκρανία όµως υπάρχουν. Λεφτά για τα pass
υπάρχουν. Λεφτά για τις επιστρεπτέες και τις αποζηµιώσεις στον
κορωνοϊό υπήρχαν. Αναφέρω µόνο, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι η Ελλάδα έχει στείλει όπλα στην Ουκρανία 260 εκατοµ-
µυρίων ευρώ και µε την υπ’ αριθµόν 123763/2022 υπουργική
απόφαση του κ. Σκυλακάκη εγγυηθήκαµε για την Ουκρανία, για
δάνειο 4 δισεκατοµµυρίων που πήρε από την Ευρωπαϊκή Ένωση,
το ποσό των 45 εκατοµµυρίων ευρώ. Έχω µπροστά µου την
υπουργική απόφαση: «Η εγγύηση της Ελλάδος στο συνολικό εγ-
γυηµένο ποσό των 3,66 δισεκατοµµυρίων ευρώ αντιστοιχεί σε
45.269.735 ευρώ». Αν λοιπόν, αυτά τα 300 εκατοµµύρια τα δια-
θέταµε στους Έλληνες αγρότες, τα πράγµατα θα ήταν διαφορε-
τικά. Για τους αγρότες όµως χρήµατα δεν υπάρχουν. Υπάρχουν
για κάποιους άλλους, για την Ουκρανία. 

Ο αγρότης που παράγει πλούτο και είναι νυχθηµερόν στο χω-
ράφι παρακαλάει για αφορολόγητο. Αν θα δείτε τους αγρότες
από τις περιοχές σας, είναι σαράντα χρονών και µοιάζουν για
ογδόντα, γιατί είναι νυχθηµερόν στο χωράφι, µέσα στον ήλιο,
µέσα στο λιοπύρι και παράγουν πλούτο. Αυτούς όµως εσείς δεν
τους στηρίζετε. Παρακαλούν για αφορολόγητο πετρέλαιο και µεί-
ωση ρεύµατος. Τουναντίον τι κάνετε; Θεσπίζετε αφορολόγητο
σε ποιους; Στους εφοπλιστές, που δεν υπόκεινται ούτε σε ΦΠΑ
ούτε σε ειδικό φόρο καυσίµων. Στο 1 ευρώ παραγωγής του Έλ-
ληνα αγρότη, τα 0,90 πάνε εκτός χώρας σε σπόρους που εισά-
γονται από ΗΠΑ και Ολλανδία, σε µηχανήµατα και ανταλλακτικά
από τη Γερµανία, σε λιπάσµατα από Ιταλία, Ισραήλ, Γερµανία. 

Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, δεν χρειάζεται ασπιρίνη, γιατί είναι µεγάλο το πρόβληµα
της αγροτιάς, χρειάζεται κεντρικό σχεδιασµό για τον πρωτογενή
τοµέα και όχι προχειρότητες και επικοινωνιακά παιχνίδια: «Θα
δώσω 1 δισεκατοµµύριο, θα δώσω κάποια χρήµατα και κάποιες
ασπιρίνες». Έτσι δεν λύνεται το πρόβληµα.

Επιβάλλεται ουσιαστική αποκλιµάκωση του κόστους παραγω-
γής -αυτό για το οποίο χτυπιούνται οι αγρότες από την πρώτη
στιγµή-, αφορολόγητο στα καύσιµα και στα µηχανήµατα, στα λι-
πάσµατα και να µειωθεί το αγροτικό ρεύµα, ούτως ώστε να µπο-
ρούµε να παραγάγουµε πλούτο. 

Επιβάλλεται η στήριξη του πρωτογενούς τοµέα, η ενίσχυση
των εξαγωγών και όχι των εισαγωγών. Δεν µπορεί η Ελλάδα να
εισάγει ροδάκινα, να εισάγει βερίκοκα, µια τέτοια χώρα που έχει
προικιστεί και από τον Θεό. 

Επιβάλλεται να επιδοτηθούν οι νέοι που θέλουν να ασχολη-
θούν µε τη γεωργία, να τους ενισχύσουµε τεχνολογικά και όχι να
αναζητούµε χέρια παρανόµων µεταναστών εν έτει 2024. 

Πείτε ξεκάθαρα στον λαό ότι η απόφαση ελήφθη στην Ευρω-
παϊκή Ένωση για την αγροτική παραγωγή και γι’ αυτό έχετε απα-
ξιώσει τους αγρότες. Η αλήθεια είναι ότι όλα βασίζονται στην
«πράσινη» µεταρρύθµιση των Βρυξελλών έχοντας µοναδικό
στόχο τη µείωση της αγροτικής παραγωγής, την αγρανάπαυση,

ούτως ώστε να µπαίνουν φωτοβολταϊκά, ανεµογεννήτριες και τί-
ποτε άλλο. 

Η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή ήταν, είναι και θα είναι,
διά στόµατος του Προέδρου και κάθε Βουλευτή της Ελληνικής
Λύσης που από το Βήµα του ελληνικού Κοινοβουλίου µιλάει κάθε
φορά, για τη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα σε µια Ελλάδα που
δεν παράγει ούτε βίδα ούτε αυτοκίνητο. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου, τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα µία
µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
Γυµνάσιο Οβρυάς Αχαΐας (δεύτερο τµήµα).

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Σας καλωσορίζουµε στη Βουλή. Να έχετε µια ευχάριστη παρα-

µονή στην Αθήνα.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση ο Υφυπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης κ. Κελέτσης. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, ζήτησα τον λόγο για µία µικρή
παρέµβαση επειδή προκλήθηκα. 

Θα ήθελα να πω κατ’ αρχάς στον συνάδελφο της Ελληνικής
Λύσης ότι θα πρέπει να συνειδητοποιήσει πως πλέον είναι Βου-
λευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου και θα πρέπει οι συζητήσεις
και οι τοποθετήσεις του στο ελληνικό Κοινοβούλιο να µην είναι
καφενειακού επιπέδου και να µην απευθύνεται µε επιχειρήµατα
όπως στα καφενεία όταν ζητούσε προεκλογικά την ψήφο των συ-
µπολιτών του. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, αναφερθήκατε δήθεν σε ένα ραντεβού που είχε
κλειστεί του Υπουργού µε αγρότες, τους οποίους δεν τους είδε,
τους απέφυγε ή ακύρωσε το ραντεβού. Πρώτα απ’ όλα µιλάτε
για κάτι το οποίο δεν γνωρίζετε. Ας ρωτούσατε να σας πουν. 

Να βάλουµε τα πράγµατα σε µία σειρά. Ο Υπουργός ήρθε προ-
σκεκληµένος του Περιφερειάρχη Ανατολικής Μακεδονίας και
Θράκης για µία σύσκεψη µε τους αγροτικούς φορείς όλης της
Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, από την Δρά-
µα, τη Καβάλα µέχρι τον βόρειο Έβρο, η οποία έγινε στην Κοµο-
τηνή, στην έδρα της περιφέρειας και στην οποία συµµετείχαν
όλοι οι εκπρόσωποι των αγροτικών φορέων από όλη την περιφέ-
ρεια. 

Δεν υπήρχε ραντεβού προγραµµατισµένο στην Αλεξανδρού-
πολη για συνάντηση µε εκπροσώπους των µπλόκων. Οι εκπρό-
σωποι αυτοί που διαµαρτύρονται ότι τελικώς δεν έγινε το ραντε-
βού εκπροσωπήθηκαν στη συνάντηση της Κοµοτηνής, πήραν τον
λόγο και όπως όλοι οι συνάδελφοί τους ανέπτυξαν τα επιχειρή-
µατά τους. 

Μία συνάντηση στο περιθώριο αυτής της επίσκεψης είχε όντως
κανονιστεί και την είχα κλείσει εγώ, µετά από παράκληση των
ίδιων των ανθρώπων που µου τηλεφώνησαν. Ήταν εκπρόσωποι
των πληγέντων ελαιοπαραγωγών από τη Μάκρη, οι οποίοι µου
ζήτησαν να δουν τον Υπουργό. Ο Υπουργός στο πρόγραµµά του
είχε στην επιστροφή βάλει να µείνει για λίγο σε ξενοδοχείο στην
Αλεξανδρούπολη µέχρι να πάει στην πτήση, µέχρι να πετάξει το
αεροπλάνο. Εκεί λοιπόν, στο περιθώριο, θα έβρισκε αυτούς τους
ανθρώπους, θα έβλεπε αυτούς τους ανθρώπους. Επειδή όµως η
σύσκεψη στην Κοµοτηνή κράτησε παραπάνω από το αναµενό-
µενο, τέσσερις ώρες, γι’ αυτό και αναγκαστήκαµε να φύγουµε
από την Κοµοτηνή και να πάµε κατευθείαν στο αεροδρόµιο για
να προλάβουµε την πτήση. Ζήτησε, λοιπόν, ο Υπουργός και µου
είπε αυτούς τους ανθρώπους που είχαµε προγραµµατίσει να
τους δει όντως στο ξενοδοχείο, να τους δει στο αεροδρόµιο, σε
µια µικρή αίθουσα του αεροδροµίου.

Άρα, λοιπόν, κανέναν δεν έστησε ο Υπουργός. Αυτούς που
ήταν να δει και είχαµε προγραµµατίσει να τους δει τους είδε.
Επαναλαµβάνω, ήταν εκπρόσωποι των ελαιοπαραγωγών που
είχαν καεί οι ελιές τους, συνοδευόµενοι από έναν εκπρόσωπο της

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ζ’ - 13 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10163



Ενώσεως Γεωργικών Συνεταιρισµών Αλεξανδρούπολης. Και αυτό
το είχα κάνει εγώ, για να υπάρχει και ένας θεσµικός φορέας των
αγροτών στη συνάντηση αυτή. Όλα τα υπόλοιπα, λοιπόν, είναι
παραπληροφόρηση, όλα τα υπόλοιπα είναι ψέµα. Δεν υπήρχε
καµµία συνάντηση, δεν ακυρώθηκε καµµία συνάντηση και το πρό-
γραµµα ακολουθήθηκε όπως είχε διαµορφωθεί.

Δεν θα πω περισσότερα. Επί της ουσίας στα υπόλοιπα θα απα-
ντήσω όταν τοποθετηθώ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, παρακαλώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Γιατί ζητάτε τον λόγο;

Για παρέµβαση Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε, για µία µικρή

παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα ήθελα πρώτα να

δώσω τον λόγο, γιατί είχα κανονίσει, στον κ. Θεοχάρη για να µι-
λήσει επί τροπολογίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα καθυστερήσω καθόλου. Να
µου επιτρέψετε, κύριε Θεοχάρη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ελάτε, έχετε τον λόγο.
Σύντοµα, όµως, παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ τον κ. Θεοχάρη. 
Κύριε Κελέτση, πρέπει να πηγαίνουµε πολύ καλά στον Έβρο,

η Ελληνική Λύση. Μεγάλο πολιτικό ζόρι βλέπω ότι τραβάτε και
ασχολείστε µε την Ελληνική Λύση µε το παραµικρό. Καλό είναι
αυτό. Φαίνεται ότι ο κόσµος του Έβρου σιγά-σιγά ξυπνάει. 

Θα ήθελα απλά να πω στον Υπουργό ότι δεν δεχόµαστε µαθή-
µατα κοινοβουλευτισµού. Δεν σας είπε τίποτα. Εγώ και όλοι µας
προεκλογικά πηγαίναµε, συναντούσαµε τον κόσµο και ζητούσαµε
την ψήφο τους. Τι σας είπε; Αυτό κάνατε και εσείς. Κάνατε κάτι
άλλο εσείς; Δεν ζητάτε την ψήφο; Τι τους λέτε «παιδιά, µην µε
ψηφίζετε εµένα, ψηφίστε κάτι άλλο»; Σοβαρά µιλάτε τώρα; Στα
καφενεία πάµε, στις λαϊκές πάµε, στα µαγαζιά πάµε, παντού
πάµε, βλέπουµε τον κόσµο. Δηλαδή τι κάνει διαφορετικό ο κ. Πα-
παδάκης που τον κατηγορήσατε για απρεπή κοινοβουλευτική συ-
µπεριφορά; Αν είχε απρεπή κοινοβουλευτική συµπεριφορά σε
κάτι, πιστέψτε µε, πρώτο το κόµµα µας θα το είχε εντοπίσει. Δεν
υπάρχει τέτοιος λόγος. 

Και κάτι τελευταίο. Πραγµατικά πώς τον αδικήσαµε έτσι αυτόν
τον άγιο τον άνθρωπο, τον πολιτικό, τον κ. Αυγενάκη! Να βγουν
διακόσιοι άνθρωποι τρελοί ότι είχαν ραντεβού µε έναν αόρατο
άνθρωπο ή ένα ραντεβού το οποίο δεν υπήρξε ποτέ και τελικά
είχε δίκιο ο Υπουργός! Τώρα σοβαρά µιλάτε, κύριε Κελέτση, δεν
βρήκε πέντε λεπτά να τους βρει; «Άργησε να πάει στο ξενοδο-
χείο», «τους είδε». Καλά που δεν τους πήγε και στο µπάνιο του
ξενοδοχείου κάτω, «παιδιά, πάω να πλύνω τα χέρια µου, ελάτε
εκεί». Μα, είναι δυνατόν η Ελλάδα να βράζει, οι αγρότες να είναι
στον δρόµο και ο Υπουργός να το παίζει «βαρύ πεπόνι», µιας και
είναι και αγροτικής καλλιέργειας το πεπόνι; Αλήθεια τώρα, κύριε
Κελέτση; Αλλά γι’ αυτά θα σας κρίνει ο κόσµος. Αυτό που δεν θέ-
λουµε από εσάς είναι µαθήµατα κοινοβουλευτικής συµπεριφο-
ράς! 

Ευχαριστούµε πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Υπουργός κ. Χάρης
Θεοχάρης έχει τον λόγο επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
93 και ειδικό 8. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-
εδρε. Δεν θα πάρω πολύ από τον χρόνο σας. 

Έχουµε καταθέσει µια τροπολογία µε τέσσερα άρθρα, τέσ-
σερα λογικά, αυτονόητα άρθρα που πιστεύω ότι όλο το Κοινο-
βούλιο µπορεί να τα στηρίξει και να τα ψηφίσει. 

Με το άρθρο 1 επεκτείνουµε την απαλλαγή για τον ΕΝΦΙΑ σε
περιπτώσεις καταστροφών -το κάνουµε µάλιστα αναδροµικά από
1ης Ιουλίου του 2023- εκτός από τα κτήρια µαζί µε το οικόπεδο,
στις περιπτώσεις που έχουµε τέτοιου είδους καταστροφές, και
στα αγροτεµάχια µε τα κτίσµατα αυτών. Έχουµε περιπτώσεις µε
πληµµύρες, φωτιές, δεν χρειάζεται να τις απαριθµήσουµε. Νο-
µίζω τις ζήσαµε και δυστυχώς από ό,τι φαίνεται θα τις ζούµε όλο

και πιο έντονα, όλο και πιο συχνά τα επόµενα χρόνια. Αυτό ήταν
ένα πάγιο αίτηµα, το οποίο το λύναµε συνήθως µε αποσπασµα-
τικό τρόπο. Τώρα πια ερχόµαστε να δώσουµε µια γενναία γενική
και µόνιµη λύση σε αυτό το ζήτηµα. 

Τα υπόλοιπα που περιέχει είναι διαδικαστικά. Επεκτείνουµε
µαζί στο ίδιο άρθρο και τις απαλλαγές που έχουν θεσπιστεί από
το 2018 και µετά για το Μάτι και τις περιοχές της Κορινθίας, οι
οποίες επλήγησαν µαζί, και για το 2024 και αυτό νοµίζω ότι είναι
αυτονόητη διάταξη. 

Όσον αφορά το άρθρο 2, στο άρθρο 2 και στο άρθρο 3 ουσια-
στικά ερχόµαστε να επεκτείνουµε τον αριθµό των δόσεων από
δέκα που είναι αυτή τη στιγµή στον ΕΝΦΙΑ σε δώδεκα δόσεις.
Θέλουµε -και είναι αυτονόητο- όταν υπάρχει δυνατότητα να δώ-
σουµε τον µέγιστο αριθµό δόσεων στους συµπολίτες µας για την
καταβολή των φόρων, δώδεκα ιδανικά, ώστε να µειώνουν το
ποσό το οποίο πρέπει να καταβάλλουν κάθε µήνα. Προφανώς κά-
ποιος ο οποίος έχει τη δυνατότητα να πληρώσει εφάπαξ ή σε λι-
γότερες δόσεις αυτό µπορεί να το κάνει, σε αυτόν όµως ο οποίος
δεν έχει τη δυνατότητα να πληρώσει σε δέκα δόσεις πρέπει να
του δώσουµε αυτή τη δυνατότητα. Για να συµβεί αυτό, µε το
άρθρο 3 αλλάζουµε την ηµεροµηνία υποβολής, που ήταν µέχρι
τα τέλη Μαρτίου, των στοιχείων αλλαγών, µεταβιβάσεων κ.λπ. και
την µεταφέρουµε στα τέλη Ιανουαρίου, ώστε να υπάρχει η δυνα-
τότητα µέσα στον Φεβρουάριο να γίνονται αυτοί οι υπολογισµοί
και να ξεκινάνε οι δόσεις από τον Μάρτιο. Όµως µεταβατικά για
φέτος η ηµεροµηνία λήξης της υποβολής -διότι προφανώς πρέ-
πει να δώσουµε ικανό χρόνο στους πολίτες- είναι η 8η Μαρτίου
του 2024 και οι δόσεις είναι έντεκα, ειδικά για αυτή τη χρονιά, για
να µπορέσουµε να δώσουµε χρόνο να καταβληθούν αυτές οι δό-
σεις. 

Τέλος, µε το άρθρο 4 κάνουµε µια µικρή αλλαγή στον τρόπο
χρηµατοδότησης της οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του
τουρισµού της Ρόδου. Μεταφέρουµε από το ΠΔΕ στον τακτικό
προϋπολογισµό, απλώς και µόνο για να υπάρχει η χρηµατοδό-
τηση εκεί από το σηµείο στο οποίο θα γίνει.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-

τρίνης, για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Πολύ λιγότερο, κυρία Πρόεδρε. Ευχαρι-

στώ πάρα πολύ. 
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς είναι θετικές οι διατάξεις, αλλά δεν

ξέρω αν στο πρώτο άρθρο θα έπρεπε να συµπεριληφθούν και
άλλες περιοχές που έχουν υποστεί φυσικές καταστροφές και
έχουµε καταστροφή ακινήτων, εννοώ για την παράγραφο 7 που
έχετε µόνο –δικαιολογηµένα- το Μάτι και την Κορινθία, αλλά θα
έπρεπε να το διανθίσετε αυτό και µε άλλες περιοχές. 

Δηλαδή από τη στιγµή που η Κυβέρνηση µπαίνει στη διαδικα-
σία, ορθώς κατά την άποψή µας, να πει ότι σε αυτές τις περιπτώ-
σεις που έχουµε ολοσχερή καταστροφή που πιστοποιείται
απαλλάσσεται από τον ΕΝΦΙΑ, θα έπρεπε, νοµίζω, να περιλαµβά-
νει όλες τις οµοειδείς περιπτώσεις και όχι να γίνεται µόνο ανα-
φορά και στην εµβληµατική περίπτωση –το καταλαβαίνουµε- που
έγινε στο Μάτι, αλλά και στην Κορινθία την ίδια χρονιά. 

Θέλω όµως, κυρία Πρόεδρε, να πω κάτι για το άρθρο 2 της
τροπολογίας, κύριε Υπουργέ. Κατ’ αρχάς, είναι κακογραµµένη,
ξεκινάτε από το 24, πάτε στο 22, µετά στο 14. 

Είναι ενδεικτική αυτή η τροπολογία, όπως είναι γραµµένη και
διατυπωµένη, που έχει όλες τις ηµεροµηνίες, που σε µια υφιστά-
µενη διάταξη κάθε χρόνο φέρνετε µια τροπολογία όπου κάθε
χρόνο έχετε διαφορετική καταληκτική ηµεροµηνία, όπου γίνεται
η καταβολή της πρώτης δόσης του ΕΝΦΙΑ ή της τελευταίας, της
απαράδεκτης διαδικασίας νοµοθέτησης και του τρόπου µε τον
οποίο η φορολογική διοίκηση αντιµετωπίζει τους φορολογούµε-
νους. Δηλαδή αν το διαβάσει κάποιος, θα δει πως προστίθεται
κάθε χρονιά άλλη καταληκτική ηµεροµηνία.

Κυρία Πρόεδρε, νοµίζω ότι είναι µνηµείο κακής νοµοθέτησης
και δυστυχώς, δείχνει ότι παρά τη λειτουργία του επιτελικού κρά-
τους, παρά την προσπάθεια που γίνεται σε κάποια πράγµατα να
έχουµε σοβαρότητα στις διαδικασίες νοµοθέτησης, δυστυχώς,
το µήνυµα που εκπέµπει αυτή η διάταξη είναι το µήνυµα της πολύ
κακής νοµοθέτησης και του «ράβε-ξήλωνε» κάθε χρονιά µε δια-
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φορετική πολιτική αφορµή διαφορετική ηµεροµηνία. 
Αλλά θέλω να επιµείνω πιο πολύ στο πρώτο άρθρο και θέλω

να σας παρακαλέσω µέχρι να τελειώσει η συζήτηση το βράδυ,
να συµπεριλάβετε όλες τις περιπτώσεις που έχουµε φυσικές κα-
ταστροφές και καταστροφή κτισµάτων, που πρέπει ευλόγως να
απαλλαγούν από την καταβολή του ΕΝΦΙΑ.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Θεοχάρη, έχετε

τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Κατρίνη, δύο θέµατα θέσατε, θα απαντήσω και στα δύο.

Το πρώτο είναι σε σχέση µε το άρθρο 1. 
Μην µπερδεύουµε την επέκταση που κάνουµε στην παρά-

γραφο 1, η οποία είναι σηµαντική, ουσιαστική, οριζόντια και ξεκι-
νάει από τον Ιούλιο του 2023 και θα ισχύει µόνιµα από δω και
µπρος, ανάλογα µε τις συνθήκες φυσικά και το είδος της κατα-
στροφής. Άλλο είναι οι καταστροφές που είναι στην ύπαιθρο,
άλλο σε αστικό ιστό κ.λπ. και άρα, µην την µπερδεύουµε -εδώ
οριστικοποιούµε και δίνουµε εργαλεία στις δοµές αντιµετώπισης
και αποκατάστασης των καταστροφών για να παίρνονται τέτοιου
είδους αποφάσεις, αυτό γίνεται σωστά και δεν έχει καµµία
σχέση- και άλλο η παράγραφος 7.

Η παράγραφος 7 -είναι παράγραφος που έρχεται από το πα-
ρελθόν- υπήρξε λόγω της ειδοποιού διαφοράς των θανόντων. Η
απαλλαγή γίνεται ακριβώς λόγω της ύπαρξης αυτών των θυµά-
των. Διαβάστε το τι λέει. Απαλλάσσονται τα δικαιώµατα επί του
συνόλου της ακίνητης περιουσίας των θανόντων, εξαιτίας των
πυρκαγιών του προηγούµενου εδαφίου. 

Είναι λοιπόν µια πολύ συγκεκριµένη απαλλαγή, την οποία δεν
την εισάγουµε…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έχει και την Κορινθία, κύριε Υπουργέ.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Βεβαίως. Μιλάει όµως ότι είναι για
τους θανόντες.

Δεν την εισάγουµε, την επεκτείνουµε απλώς από το 2023 και
στο 2024. Είναι µια απαλλαγή που ξεκινά από το 2018, σας λέω,
και κατέληγε στο 2023. Απλώς επεκτείνουµε χρονικά για µια χρο-
νιά ακόµα την απαλλαγή αυτή.

Τώρα όσον αφορά το άρθρο 2, είναι κατανοητό αυτό που λέτε
και αυτό που διαβάσατε είναι το άρθρο ως έχει. Δεν είναι κάτι το
οποίο εισάγουµε τώρα και φυσικά ξεκινάει και από το 2015 που
δεν είχαµε επιτελικό κράτος. Οπότε, µην συγχέουµε. Στην προ-
σπάθειά µας να τα φορτώσουµε όλα, έχουµε βρει το επιτελικό
κράτος και πρέπει να τα φορτώσουµε όλα. Το 2015 δεν είχαµε
επιτελικό κράτος.

Τελικά, αν θέλετε, αυτό ακριβώς είναι η ειδοποιός διαφορά
αυτής της Κυβέρνησης, ότι ακριβώς επειδή βλέπουµε ένα ζή-
τηµα, βλέπουµε τις αποσπασµατικές λύσεις που δίναµε κάθε
χρόνο και κάθε χρόνο λίγο διαφορετικές, κάποια στιγµή έξι δό-
σεις, τρεις διµηνιαίες, κάθε φορά δίναµε διαφορετική λύση, εδώ
σε αυτήν την περίπτωση του ΕΝΦΙΑ, ερχόµαστε πια να οδηγή-
σουµε στη λογική κατάληξη και να µην χρειάζεται κάθε χρόνο να
εισάγουµε τίποτα.

Από εδώ και µπρος από το 2025 που έχουµε χρόνο, θα είναι
δώδεκα οι δόσεις, τέλος Ιανουαρίου οι δηλώσεις και από κει και
πέρα Μάρτιο θα ξεκινάς να πληρώνεις ΕΝΦΙΑ σε δώδεκα δόσεις
µέχρι Φεβρουάριο του επόµενου έτους. Και ειδικά για φέτος,
επειδή δεν υπάρχει χρόνος ώστε οι πολίτες να κάνουν αυτές τις
δηλώσεις µέχρι το τέλος Ιανουαρίου, εφόσον το ψηφίζουµε
τώρα, δίνουµε λίγο παραπάνω χρόνο στους πολίτες µέχρι 8 Μαρ-
τίου και οι δόσεις είναι έντεκα προσωρινά. 

Συνεπώς, κατανοώ µια κριτική προς άλλες νοµοθετήσεις πα-
λαιότερων αλλαγών. Δεν υπάρχει όµως ίχνος κριτικής που θα
πρέπει να απευθυνθεί στη νοµοθέτηση σε αυτό που εισάγουµε
εµείς σήµερα µε αυτήν την τροπολογία σε αυτό το άρθρο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο

κ. Διονύσιος Βαλτογιάννης, Βουλευτής των Σπαρτιατών και θα
ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστε-
ράς ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΒΑΛΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Όλες τις προηγούµενες µέρες πήγα στα µπλόκα και πήγα και

σε πολλούς αγρότες που δεν είναι στα µπλόκα, που είναι στα σπί-
τια τους, και όλοι µου είπαν ότι µέσα στη Βουλή κάποια στιγµή
πρέπει να ακουστούν κάποιες αλήθειες. Λοιπόν, να ξεκινήσουµε
σήµερα να πούµε κάποιες αλήθειες. 

Σήµερα που ο Πρωθυπουργός έχει ραντεβού µε τους αγρότες,
το µόνο που θα πάρουν οι αγρότες είναι πολλή συµπάθεια και
πολύ δίκαιο, αλλά θα βγουν και κάποιοι κερδισµένοι. Καλό είναι
να µάθουν όλοι ποιοι θα είναι οι κερδισµένοι. 

Υπάρχουν λοιπόν, τρεις κατηγορίες αγροτών: οι µεγαλοαγρό-
τες, οι µικροµεσαίοι αγρότες και οι κοµπιναδόροι αγρότες. Με-
γαλοαγρότες είναι αυτοί που η κάθε κυβέρνηση τους βοηθάει να
αποκτήσουν περισσότερα. Ό,τι νοµοσχέδιο και πρόγραµµα βγαί-
νει ευνοεί τους µεγάλους. Ένα παράδειγµα είναι τα σχέδια βελ-
τίωσης που βγήκαν πριν από λίγες µέρες και κανένα παιδί
µικροµεσαίου αγρότη δεν είναι µέσα σε αυτά τα σχέδια, γιατί κα-
νένα παιδί από τους µικροµεσαίους δεν µπορεί να πιάσει πάνω
από εξήντα έξι µόρια. 

Κοµπιναδόροι αγρότες είναι αυτοί που δεν καλλιεργούν και
παίρνουν επιδοτήσεις. Οι µισοί από τις δεκαέξι χιλιάδες ΑΦΜ που
είναι µπλοκαρισµένα είναι οι κοµπιναδόροι, οι άλλοι µισοί τα δι-
καιούνται. 

Ο ΟΠΕΚΕΠΕ και ο ΕΛΓΑ λειτουργούν σαν τα καλύτερα γρα-
φεία προεκλογικών κέντρων της κάθε κυβερνήσεως. Οι µικροµε-
σαίοι αγρότες είναι αυτοί που έχουν τα κόκκινα δάνεια και µόλις
θα τους δώσετε τον επιστρεφόµενο φόρο πετρελαίου, θα πάρουν
30 ευρώ κάθε αγρότης. 

Κόκκινα δάνεια έχουν µόνο οι µικροµεσαίοι αγρότες. Εσείς δη-
µιουργήσατε µε τις κυβερνήσεις τα κόκκινα δάνεια και µε τις πο-
λιτικές σας. Άρα, δεν µπορείτε να τους σώσετε. Οι νόµοι που
εφαρµόζονται είναι µόνο για τους µεγάλους αγρότες. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Ποιο θα λέγατε ότι είναι το βασικό πρόβληµα που αντιµετωπίζει

η ανθρωπότητα που το έχουν καταλάβει οι αριστεροί, οικολόγοι,
ακόµη και δεξιοί; Είναι η κλιµατική κρίση. Αυτό είναι κάτι υπαρ-
ξιακό, κάτι που αν δεν το αντιµετωπίσουµε όλες οι άλλες πολιτι-
κές, ίσως, δεν έχουν κάποια σηµασία. Άρα αυτό κάθε Υπουργός,
για κάθε νοµοσχέδιο πρέπει να το έχει στο πάνω µέρος του κε-
φαλιού του. 

Το κάνει αυτό η Κυβέρνηση; Είναι πραγµατικά µια Κυβέρνηση
πράσινη; Όταν ακούω τον κ. Μητσοτάκη, καµµιά φορά θεωρώ ότι
πιστεύει ότι είναι ο πιο πράσινος Υπουργός, η πιο πράσινη κυ-
βέρνηση που έχει ζήσει η χώρα, ίσως η πιο πράσινη κυβέρνηση
παγκοσµίως. Είναι έτσι όµως τα πράγµατα; Εµείς στη Νέα Αρι-
στερά, δεν µιλάµε πολύ για κλιµατική κρίση, µιλάµε για δίκαια µε-
τάβαση γιατί το βασικό σε όλους τους τοµείς αν πρέπει να
αντιµετωπίσουµε αυτή την κρίση είναι ποιος θα την πληρώσει. Η
βαθιά µας πίστη είναι ότι αν δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε
ποιοι θα το πληρώσουν τότε δεν είναι µόνο θέµα δικαιοσύνης, ότι
πρέπει να αρχίσουµε από τους πιο φτωχούς, είτε στον αγροτικό
τοµέα είτε σε άλλους τοµείς, για τη στέγαση για παράδειγµα και
πώς θα κάνουµε τα σπίτια πιο οικολογικά, δεν θα είναι και απο-
τελεσµατικό. Δεν θα πάρουµε τον κόσµο µαζί µας και όσους και
όσες θέλουν να αντιµετωπίσουν αυτή τη µεγάλη πρόκληση.

Στον αγροτικό τοµέα αυτόν τον τελευταίο χρόνο έχουµε µε-
γάλο πρόβληµα. Το βλέπετε από τις κινητοποιήσεις εδώ, το βλέ-
πετε από τις κινητοποιήσεις σε όλη την Ευρώπη. 

Αρχίζω από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση,
τώρα τα µαζεύει λίγο-λίγο ότι για λόγους κλιµατικής κρίσης πρέ-
πει να µειώσουµε τα φυτοφάρµακα, τα λιπάσµατα, πρέπει να κά-
νουµε µια ψηφιοποίηση για να ξέρουµε ποιος χρησιµοποιεί, πόσα
λιπάσµατα και πόσα φυτοφάρµακα. Το οργάνωσε αυτό η Ευρω-
παϊκή Ένωση κατά τη δική σας άποψη; Έβγαλε τα λεφτά που
χρειάζεται για τους αγρότες γιατί όπως καταλαβαίνετε όταν µει-
ώσεις τα φυτοφάρµακα και τα λιπάσµατα η απόδοση κάποιου χω-
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ραφιού θα µειωθεί, άρα θα έχει κόστος στο εισόδηµα. 
Τι έγινε στον προϋπολογισµό γι’ αυτά τα αγροτικά ζητήµατα;

Το λέει η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, δεν το λέει κάποια αρι-
στερή οργάνωση ότι γίνεται αυτή η µετάβαση και σε πραγµατι-
κούς όρους, τα χρήµατα που υπάρχουν για τον αγροτικό τοµέα
έχουν µειωθεί. Κοιτάξτε την έκθεση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας γι’ αυτό το θέµα.

Άρα η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση κάνει κάποιες παρεµβάσεις σε
οικολογική κατεύθυνση για τα λιπάσµατα, για τα φυτοφάρµακα
χωρίς να προβλέπει τις δαπάνες για να είναι δίκαια η µετάβαση.
Γιατί πώς θα είναι δίκαιη η µετάβαση και πώς θα πείσουµε τον
κόσµο, αν λέµε ότι ο αγροτικός τοµέας πρέπει να πληρώσει το
µεγάλο κόστος που προκύπτει από τη µείωση της απόδοσης της
γης τους. 

Πάµε τώρα στην Ελλάδα. Κύριε Υπουργέ, είσαστε ευχαριστη-
µένοι ότι µετά από αυτές τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης; Ενηµερώσατε τους αγρότες τι γίνεται µε τα φυτοφάρµακα
και µε τα λιπάσµατα; Κάνετε µια πλήρη ενηµέρωση για να ξέρει
ο κάθε αγρότης; Δεν το κάνατε. Δεν ξέρουν τίποτα, έτσι µας λένε
όπου έχουµε πάει µας λένε ότι ήρθαν αυτές τις αλλαγές και
άλλες αλλαγές, όχι µόνο αυτές που λέω εγώ τώρα, που δεν κά-
νατε µια ενηµέρωση.

Άρα, το επιτελικό κράτος δεν έχει ούτε την ικανότητα να ενη-
µερώνει τον κόσµο ότι έρχονται αλλαγές και άρα σας ενηµερώ-
νουµε γι’ αυτό, για εκείνο και για το άλλο. Ανίκανο το επιτελικό
κράτος να κάνει αυτό, ανίκανο το επιτελικό κράτος να σχεδιάζει
από την αρχή. 

Έχω πει πολλές φορές ότι εγώ δεν πιστεύω ότι η Θεσσαλία θα
ανακάµψει χωρίς ένα µεγάλο οργανισµό που θα τα σχεδιάζει όλα,
όπως, το παράδειγµα που έχω δώσει πολλές φορές είναι το Ten-
nessee Valley Authority, αυτό που έκανε ο Ρούσβελτ το 1933 για
µια άλλη πεδιάδα του Tennessee. Τα σχεδίασε όλα από την αρχή
τι παραγωγή θα έχει, ποιες υποδοµές χρειάζονται, ποιες δραστη-
ριότητες µεταποίησης θα µπορούν να υπάρχουν. Αυτό δεν χρει-
άζεται η Θεσσαλία; Δεν χρειάζεται ένα κεντρικό σχεδιασµό; Μου
λένε όλοι οι επιστήµονες του αγροτικού τοµέα ότι η Θεσσαλία
δεν θα επιζήσει τα επόµενα δέκα πέντε χρόνια µόνο µε το σιτάρι
και το καλαµπόκι. Είναι κάποιος που σχεδιάζει ποια είναι τα εναλ-
λακτικά; Πού θα βρει χρήµατα για να το σχεδιάσει µαζί µε όλα
αυτά που χρειάζονται για τις υποδοµές; Δεν νοµίζω. Έχουµε αφή-
σει όλο το σχέδιο ανάκαµψης της Θεσσαλίας πάνω στον
Υπουργό Οικονοµικών, αντί να φτιάξουµε έναν οργανισµό που θα
είναι µέσα και τα επιµελητήρια και οι επιστήµονες και ο κοινωνι-
κός τοµέας και ο ιδιωτικός τοµέας και ο δηµόσιος τοµέας για να
σχεδιάζει την ανάκαµψη και να σχεδιάζει επιπλέον την πράσινη
µετάβαση και το πώς θα αντιµετωπίσουµε την ανάγκη να µει-
ώσουµε τα φυτοφάρµακα, να µειώσουµε τα λιπάσµατα πώς θα
πρέπει να σχεδιάσουµε την ψηφιακή µετάβαση για να γίνουν
αυτά πραγµατικά. 

Αυτό χρειάζεται ένα αναπτυξιακό κράτος, όχι µόνο δεν σχεδιά-
ζεται για το µέλλον αλλά ξεχνιούνται παλιοί σχεδιασµοί. 

Ήµουνα πρόσφατα στην Ηλεία και µου είπαν ότι το 2018 ο
ΕΛΓΑ είχε κάνει ένα σχέδιο για τα όψιµα πορτοκάλια και για τη
βιοµηχανική τοµάτα πώς να προστατεύεται από το χαλάζι µε δί-
χτυα τα οποία θα µπορέσουν να εγκατασταθούν. Έγινε αυτό από
τη προηγούµενη κυβέρνηση ούτε σας αφορά ούτε σας ενδιαφέ-
ρει. Αυτό σηµαίνει σχεδιασµός. Μπορούσατε να πείτε ότι αυτό
το µέτρο, αυτή η προσέγγιση από τον ΕΛΓΑ δεν ήταν η κατάλ-
ληλη και εµείς έχουµε ένα καλύτερο σχέδιο να προστατέψουµε
τους ανθρώπους από το χαλάζι. Αλλά δεν κάνατε ούτε κι αυτό
απλώς ξεχάστηκε, το είπε η προηγούµενη κυβέρνηση, δεν έχει
καµµία συνέχεια το κράτος, ξαναρχίζουµε από την αρχή.

Ξέρουµε ότι έχει ένα µοντέλο η Ελλάδα. το µοντέλο που έχει η
Ελλάδα τα τελευταία χρόνια, από τη Μεταπολίτευση και µετά,
είναι ότι περιµένουµε τις καταστροφές. Κάνουµε τα ελάχιστα, δί-
νουµε κάποιες επιδοτήσεις, δίνουµε κάποιες αποζηµιώσεις, φτιά-
χνουµε κάποια έργα δεν παίρνουµε στα σοβαρά τι λένε οι
επιστήµονες και όταν διαφωνούν οι επιστήµονες µαζί µας τους
βγάζουµε την αυτονοµία και τους βάζουµε σε κάποιο Υπουργείο
προς συµµόρφωση και όταν γίνεται µετά µια κρίση χρειάζονται
χρήµατα, εκ των υστέρων. Εκ των υστέρων για να µπαλώσουµε.

Αυτό είναι το ελληνικό µοντέλο. Μήπως είναι καιρός να σκε-
φτούµε ένα άλλο µοντέλο που η έµφαση είναι σε δαπάνες εκ των
προτέρων για να µη χρειάζονται οι δαπάνες εκ των υστέρων ή να
µειωθούν τέλος πάντων οι δαπάνες εκ των υστέρων. 

Αυτή είναι η δική µας πρόταση και αυτό έχει σχέση και µε τις
επιδοτήσεις, και µε τις αποζηµιώσεις, αλλά έχει και σχέδιο για
όλες τις υποδοµές και πώς αντιµετωπίζουµε την κλιµατική κρίση. 

Ποια είναι, όµως, η βασική ιδιαιτερότητα της ελληνικής οικο-
νοµίας και του αγροτικού τοµέα; Αν ένα προϊόν κοστίζει 100 ευρώ
στο σουπερµάρκετ, πόσο παίρνει ο παραγωγός στην Ελλάδα
µέσο όρο; 18%. Πόσο παίρνουν τα σουπερµάρκετ; 40%. Αυτό
είναι µια ελληνική ιδιαιτερότητα και αλλού οι αγρότες και οι πα-
ραγωγοί δεν παίρνουν αυτό που τους αναλογεί αλλά όχι µε τόσο
ακραία µορφή όπως στην Ελλάδα. Αυτό είναι το βασικό. Η ερώ-
τηση που πρέπει να απαντήσουµε για τον αγροτικό τοµέα είναι
αυτό, πώς αλλάζουµε αυτό το 18%, 40% στα σουπερµάρκετ και
οι άλλοι µεσάζοντες το υπόλοιπο 40%. Αυτό χρειάζεται µια συµ-
µαχία, χρειάζεται µια κοινωνική συµµαχία ανάµεσα στους παρα-
γωγούς και τους καταναλωτές για να αλλάξει αυτούς τους
συσχετισµούς. Αυτό πρέπει να είναι από κάτω και να υπάρχει µια
Κυβέρνηση από πάνω που καταλαβαίνει την έννοια του προγραµ-
µατισµού, του σχεδιασµού του εκ των προτέρων παρέµβαση, κάτι
που δεν καταλαβαίνετε. 

Νοµίζω ότι η Νέα Αριστερά σε αυτή την κατεύθυνση πολεµά.
Πολεµάει, δηλαδή, να δηµιουργηθεί µια συµµαχία παραγωγών
και καταναλωτών, η οποία θα αντιµετωπίσει τα προβλήµατα της
αγροτικής πολιτικής, θα αντιµετωπίσει τα προβλήµατα της ακρί-
βειας και θα σπρώξει για µια κυβέρνηση, η οποία θα µπορέσει να
δηµιουργήσει το πλαίσιο και για την αγροτική πολιτική και να
αντιµετωπίσει την ακρίβεια και να σχεδιάσει το µέλλον. 

Σας λέω ότι το αγροτικό κοµµάτι είναι σηµαντικότατο για ό,τι
λέµε για τη δίκαιη µετάβαση και η δίκαιη µετάβαση αρχίζει από
κάτω, αρχίζει από αυτούς που είναι σε λιγότερο ισχυρή θέση για
να πειστούν όλοι ότι είναι όντως υπαρξιακό πρόβληµα η κλιµατική
κρίση και ο µόνος τρόπος να λυθεί είναι η κλιµατική δικαιοσύνη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
πενήντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γενικό Λύκειο Πύργου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
Να έχετε µια ευχάριστη παραµονή στη Βουλή, αλλά και στο

διήµερό σας.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σκοπός του

υπό ψήφιση σχεδίου νόµου είναι η στήριξη του αγροτικού κό-
σµου, η ενίσχυση της πρωτογενούς παραγωγής µέσω της βελ-
τίωσης του νοµοθετικού πλαισίου, της επιτάχυνσης των
διοικητικών διαδικασιών, της αντιµετώπισης εκκρεµοτήτων και
της εν γένει προώθησης του πρωτογενούς τοµέα σε µια εποχή
ιδιαίτερα κρίσιµη για αυτόν, αφού έρχεται αντιµέτωπος µε τις
έκτακτες ανάγκες και τις συνέπειες των πρόσφατων φυσικών κα-
ταστροφών.

Θα σταθώ στις σηµαντικές µεταρρυθµίσεις του σχεδίου νόµου,
όπως η δυνατότητα εγκατάστασης αγροφωτοβολταϊκών συστη-
µάτων. Επισηµαίνω εδώ ότι για τους µεµονωµένους αγρότες θα
ξεκινήσει άµεσα νέο πρόγραµµα αποκλειστικά για αγρότες µε
τίτλο «Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι» ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ
για τη µείωση του ενεργειακού κόστους της παραγωγής τους,
ενώ ορίζεται σαφής διαδικασία για την απόδοση ενισχύσεων σε
κληρονόµους δικαιούχων, καθώς σήµερα δεν υπάρχει ειδική ρύθ-
µιση, στοιχείο που δυσχεραίνει σηµαντικά τους κληρονόµους και
τη συνέχιση της παραγωγικής δραστηριότητας αυτών. 
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Πρόκειται για µια ρύθµιση που θα ανακουφίσει τον αγροτικό
κόσµο και τις ζηµιές που αυτός υπέστη από τα ακραία καιρικά
φαινόµενα είναι η δυνατότητα αποζηµίωσης από τον ΕΛΓΑ έως
το 100% της προϋπολογιζόµενης αξίας, η οποία είναι αφορολό-
γητη και ακατάσχετη.

Προς τον σκοπό της ελάφρυνσης του κτηνοτροφικού τοµέα
είναι η ρύθµιση για την ειδική εισφορά στο γάλα, ώστε να ανα-
στέλλεται η είσπραξη των ποσών σε περιπτώσεις φυσικών κατα-
στροφών. 

Σηµαντική, επίσης, είναι η διάταξη περί λειτουργίας αγροτικών
τµηµάτων στα επιµελητήρια της χώρας, ώστε να προωθούνται τα
αιτήµατα των αγροτών συλλογικά και επισταµένως και να υπάρ-
χουν τα απαραίτητα στοιχεία για την άσκηση της αγροτικής πο-
λιτικής και της λήψης ειδικών και τοπικών µέτρων για την αντι-
µετώπιση των εκάστοτε προβληµάτων. 

Ως προς τις διαδικαστικές διατάξεις είναι καίριες εκείνες για
την παράταση των προθεσµιών επικαιροποίησης των καταστατι-
κών των αγροτικών συνεταιρισµών και της άδειας λειτουργίας
των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, καθώς λόγω των δυσχε-
ρειών της πανδηµίας, αλλά και των φυσικών καταστροφών, κα-
τέστη ανέφικτη η εµπρόθεσµη συµµόρφωση των φορέων.

Ως προς τα διαχειριστικά σχέδια απόσυρσης, των οποίων η σύ-
νταξη µέχρι τώρα ανήκει ως αρµοδιότητα στις περιφέρειες, το
σχέδιο νόµου, προκειµένου να καταστεί εφικτή η κατάθεση αυ-
τών και η εφαρµογή τους, ιδρύει αρµοδιότητα το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης εφόσον οι περιφέρειες δεν ανταποκριθούν
σε αυτό.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι αλήθεια ότι δεν λύνει όλα τα προ-
βλήµατα του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής. Ωστόσο, επιχειρεί
να αντιµετωπίσει πολλά από αυτά, να θέσει ένα νέο πλαίσιο πιο
ευέλικτο για τη ρύθµιση των δραστηριοτήτων και να στηρίξει τον
Έλληνα παραγωγό, ιδίως µετά τις φυσικές καταστροφές του
2023. 

Στο πλαίσιο αυτό η Κυβέρνηση στηρίζει έµπρακτα τον πρωτο-
γενή τοµέα, καθώς αποτελεί αυτός έναν κοµβικό πυλώνα για την
ελληνική οικονοµία. Ως εκ τούτου, επιδιώκουµε να στηρίξουµε
τους Έλληνες αγρότες στις δύσκολες συγκυρίες που βιώνουν,
να ενισχύσουµε τους παραγωγούς που επλήγησαν από τις φυσι-
κές καταστροφές, να ενισχύσουµε επιπλέον τους νέους αγρότες,
να άρουµε χρόνιες στρεβλώσεις και ανισότητες θέτοντας δί-
καιους κανόνες για όλους. 

Είναι σηµαντικό εδώ να επισηµάνουµε ότι κατά την έκτακτη σύ-
νοδο του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου συµφωνήθηκαν πρόσθετοι
φόροι για τους αγρότες µας. Στα βασικά σηµεία των αποφάσεων
αυτών περιλαµβάνονται τροποποιήσεις για το έτος 2024 σχετικά
µε το καθεστώς αγρανάπαυσης, το οποίο έχει επιβληθεί από την
Κοινή Αγροτική Πολιτική ήδη από το 2020 και να τονίσουµε ότι η
Ελλάδα από την πρώτη στιγµή είχε ταχθεί υπέρ της πρότασης, η
οποία προωθείται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε να υπάρ-
χει παύση στο καθεστώς αγρανάπαυσης για εκτάσεις οι οποίες
καλλιεργούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Αυτό σηµαίνει, πρώτον, ότι απελευθερώνονται παραπάνω από
ένα εκατοµµύριο στρέµµατα για Έλληνες αγρότες για συγκεκρι-
µένες καλλιέργειες και, δεύτερον, πρόσθετο εισόδηµα για συν-
δεδεµένες ενισχύσεις για τα στρέµµατα αυτά τα οποία θα
καλλιεργηθούν.

Ξεκινά σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Επιτροπής ένας βαθύς και
στρατηγικός διάλογος για Κοινή Αγροτική Πολιτική και για τους
σηµαντικούς περιορισµούς που αυτή επιβάλλει στην προσπάθεια
την οποία κάνουµε για «πράσινη» µετάβαση. 

Το ένα τρίτο του προϋπολογισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης
αφορά την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Υπάρχουν προβλήµατα σχε-
τικά µε το πώς οι Ευρωπαίοι αγρότες και, κατά συνέπεια, οι Έλ-
ληνες αγρότες είναι εκτεθειµένοι στον παγκόσµιο ανταγωνισµό,
τα οποία θα πρέπει να συζητηθούν από το Ταµείο Αλληλεγγύης.
Ήδη όσον αφορά τον πρωτογενή τοµέα αποσπάστηκαν πρόσθε-
τοι πόροι για αποζηµιώσεις, οι οποίοι αφορούν ζηµιές οι οποίες
έγιναν στη Θεσσαλία.

Ωστόσο, τονίζω ότι το µεγαλύτερο ποσοστό των αγροτικών
αποζηµιώσεων καλύπτονται από τον κρατικό προϋπολογισµό. Τα
τελευταία τέσσερα χρόνια έχουν εκταµιευθεί παραπάνω από 1

δισεκατοµµύριο ευρώ από τον ΕΛΓΑ σε ενισχύσεις σε αγρότες
για αντιµετώπιση φυσικών καταστροφών και ζηµιών από έκτακτα
καιρικά φαινόµενα. Το ποσό αυτό είναι διπλάσιο από το ποσό που
αντιστοιχεί στις εισφορές που κατέβαλαν οι αγρότες για να
ασφαλιστούν έναντι φυσικών καταστροφών µέσω του ΕΛΓΑ. 

Θα ήθελα εδώ να πω ότι ειδικά για την περιοχή των Χανίων
όπου η παραγωγή είναι µειωµένη κατά 50% σε σχέση µε τα περ-
σινά δεδοµένα είναι απαραίτητη η ενίσχυση της παραγωγής, η
προστασία της υπαίθρου και η µείωση του κόστους παραγωγής.
Η Κυβέρνηση έχει λάβει ήδη µέτρα, όπως η µείωση του κόστους
ηλεκτρικής ενέργειας και το παρόν σχέδιο νόµου είναι αλήθεια
ότι περιλαµβάνει ρυθµίσεις που µπορούν να συντελέσουν στην
άµβλυνση αυτών των προβληµάτων. Φυσικά πάντοτε υπάρχουν
περιθώρια λήψης επανορθωτικών και προληπτικών µέτρων,
όπως, για παράδειγµα, θα µπορούσε να είναι η θέσπιση ενός ολο-
κληρωµένου προγράµµατος δακοκτονίας µε κρατική ευθύνη, το
οποίο θα ανακουφίσει σηµαντικά τους αγρότες.

Σεβόµενη πάντοτε τους ανθρώπους του πρωτογενούς τοµέα,
τόσο η Κυβέρνηση γενικά όσο και το αρµόδιο Υπουργείο ειδικά
θα συνεχίζουν να τους στηρίζουν φροντίζοντας την περαιτέρω
ενίσχυσή τους.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µε θέµα: «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις
για την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη φυτοϋ-
γεία, τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα τροφίµων και άλλες
διατάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης».

Η προώθηση της βιώσιµης κτηνοτροφίας και αλιείας, η ενί-
σχυση της προστασίας της φυσικής παραγωγής, της εποπτείας
της ποιότητας των τροφίµων είτε µέσω ανάληψης ουσιαστικών
πρωτοβουλιών είτε σε οργανωτικό επίπεδο µέσω της ρύθµισης
ζητηµάτων επιµέρους φορέων και διαδικασιών του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αποτελεί σκοπό του συγκε-
κριµένου νοµοσχεδίου.

Έτσι περνώντας στην ουσία των ζητηµάτων της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας στην περίπτωση της κτηνοτροφικής εγκατάστα-
σης αυτή κατασκευάζεται από τον ενδιαφερόµενο κτηνοτρόφο
και χρησιµοποιείται µε βάση το καταστατικό. 

Η διαχείριση αυτής αποτελεί ατοµική ευθύνη κάθε κτηνοτρό-
φου. Η βοσκή εντός των βοσκίσιµων γαιών, ασκείται επί τη βάσει
διαχειριστικού σχεδίου της περιοχής που ρυθµίζονται οι ώρες
χρήσης των εν λόγω εκτάσεων για βόσκηση, σύµφωνα µε τις υφι-
στάµενες και τις προκύπτουσες συµβατές µε τη δασική νοµοθε-
σία και τη βοσκή, παράλληλες χρήσεις και την βοσκοϊκανότητα
της κάθε περιοχής, διασφαλίζοντας την αειφόρο διαχείριση και
απρόσκοπτη αξιοποίηση των βοσκίσιµων γαιών. 

Συστήνεται στο Υπουργείο τριµελές συµβούλιο εξέτασης αλι-
ευτικών προσφυγών µε έδρα το ίδιο και µε αρµοδιότητα την εξέ-
ταση των ενδικοφανών προσφυγών κατά αποφάσεων, µε τις
οποίες επιβάλλονται διοικητικές κυρώσεις για αλιευτικές παρα-
βάσεις. Καθορίζεται ο τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας του
συµβουλίου µε απόφαση του Υπουργού. Οι πάνω ποινές επιβάλ-
λονται από τα κεντρικά λιµεναρχεία για παραβάσεις σε θαλάσ-
σιες περιοχές και λιµνοθάλασσες, δασικές υπηρεσίες για παρα-
βάσεις σε ορεινά ρέοντα ύδατα, αστυνοµικών αρχών για λίµνες,
ποτάµια και υδάτινα συστήµατα. 

Οι όροι και οι προϋποθέσεις για την άσκηση του αλιευτικού
τουρισµού, ρυθµίζονται µε κοινή υπουργική απόφαση. Κατά πα-
ρέκκλιση από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις επιτρέπεται σε
αλιευτικά ή σπογγαλιευτικά σκάφη εφοδιασµένα µε επαγγελµα-
τική άδεια αλιείας ή σε βοηθητικά σκάφη υδατοκαλλιέργειας να
επιβιβάζουν επισκέπτες, τουρίστες για τη συµµετοχή τους µόνο
σε δραστηριότητες αλιευτικού τουρισµού. 

Φυτοϋγεία. Η µη συµµόρφωση µε τις υποχρεώσεις προστα-
σίας της φυτοϋγείας, η άρνηση επίσηµου ελέγχου, η παροχή
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ψευδών στοιχείων, µη εγγραφή στο µητρώο, εισαγωγή, εξαγωγή
ή διακίνηση φυτών χωρίς την έκδοση φυτοϋγειονοµικού διαβα-
τηρίου και πιστοποιητικό φυτοϋγείας. Μη ενηµέρωση των αρµο-
δίων αρχών σε υπόνοια ύπαρξης επιβλαβούς οργανισµού και
άλλες περιπτώσεις που περιγράφονται, επιβάλλονται σηµαντικά
πρόστιµα. Βαθµός επικινδυνότητας η σοβαρότητα της παράβα-
σης, η συχνότητα, η διάρκεια κι η πολλαπλότητα των µη συµµορ-
φώσεων, το οικονοµικό µέγεθος της επιχείρησης αποτελούν
κριτήρια επιβολής διοικητικών κυρώσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση αποσκοπεί στην
ολοκλήρωση σε σύντοµο χρονικό διάστηµα του απαιτητικού
έργου της στήριξης των πληγέντων που περιήλθαν προσωρινά ή
µόνιµα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, ειδικά για τις ζηµιές που
προκλήθηκαν σε αγροτικές καλλιέργειες, πάγιο και έγγειο ζωικό
κεφάλαιο, αποθηκευµένα προϊόντα και εξοπλισµό των αγροτικών
εκµεταλλεύσεων από τις πυρκαγιές του Ιουλίου και του Αυγού-
στου του 2023 και από την κακοκαιρία «Ντάνιελ» και «Ηλίας» στις
περιφέρειες που επλήγησαν. 

Εξασφαλίζεται ότι οι ενισχύσεις είναι αφορολόγητες, ακατά-
σχετες και ανεκχώρητες στους δικαιούχους. Αντιµετωπίζεται το
ζήτηµα της αποκοµιδής και υγειονοµικής ταφής ζώων, ορίζονται
έτσι η λειτουργία χώρων υγειονοµικής ταφής των ζώων σε κάθε
δήµο στο πλαίσιο προστασίας της δηµόσιας υγείας. Σε αγροτε-
µάχια που χαρακτηρίζονται από την Διεύθυνση Αγροτικής Ανά-
πτυξης της οικείας περιφερειακής ενότητας ως αγροτική γη
υψηλής παραγωγικότητας απαγορεύεται η άσκηση οποιασδή-
ποτε άλλης δραστηριότητας εκτός από την αγροτική εκµετάλ-
λευση, αγροτική δραστηριότητα και την παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας από σταθµούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. 

Φωτοβολταϊκοί σταθµοί µεγαλύτεροι ίσοι στο 1 MW απαγο-
ρεύονται σε αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας χαρακτηρι-
σµένη από τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια και τα τοπικά χωρικά
σχέδια. Σταθµοί ισχύος µικρότερης ή ίσης από 1 MW, επιτρέπεται
σε γη υψηλής παραγωγικότητας υπό την προϋπόθεση ότι δεν
υπερβαίνουν το 0,8% του συνόλου των καλλιεργήσιµων εκτά-
σεων της κάθε περιφερειακής ενότητας. 

Αγροτική εκµετάλλευση είναι µονάδα που εκτός από την πα-
ραγωγή των προϊόντων, δικαιούται και την αποθήκευση, τυποποί-
ηση, συσκευασία, τοποθέτηση µέχρι της χονδρικής και λιανικής
πώλησης προϊόντων που παράγει η µονάδα ή στην περίπτωση
των οµάδων παραγωγών των προϊόντων τους, που και την πρώτη
µεταποίησή τους αλιεία, υδατοκαλλιέργεια, και η διαχείριση ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας µικρότερη των 500 KW και η λειτουρ-
γία αγροτουριστικών µονάδων. 

Κάθε οµάδα παραγωγών εγγράφεται στο Εθνικό Μητρώο
Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλογικών φορέων. Λει-
τουργεί ως όφελος των µελών της, εξοµοιώνονται µε την αγρο-
τική εκµετάλλευση ανεξάρτητα από την αξιοποίηση γεωργικής
γης ή την εκτροφή παραγωγικών ζώων και µελισσοσµηνών µε
απαλλαγή από τον ΦΠΑ σε αγορές γεωργικών µηχανηµάτων και
εξοπλισµού και ως προς την ηλεκτροδότησή τους µε αγροτικό
ρεύµα. 

Στις πόλεις Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Κοζάνη, Πάτρα, Λάρισα,
Ηράκλειο, Μυτιλήνη, Καβάλα, Αλεξανδρούπολη και Γιάννενα,
ιδρύονται περιφερειακά παραρτήµατα του ΓΕΩΤΕΕ. Συνιστώνται
πρωτοβάθµιο και δευτεροβάθµιο πειθαρχικό συµβούλιο για την
εκδίκαση των πειθαρχικών παραπτωµάτων των µελών του επιµε-
λητηρίου. Διαµορφώνεται το νοµοθετικό πλαίσιο για τη σύνθεση
αγροτικών τµηµάτων στα επιµελητήρια προς ενίσχυση των αγρο-
τών.

Η ενισχυµένη εποπτεία και οι κυρώσεις για την προστασία της
φυτοϋγείας και των βιοκτόνων προϊόντων, είναι απαραίτητες για
την προστασία των τροφίµων. Αντιµετωπίζουµε δυσκαµψίες, οι
οποίες κωλύουν την άµεση στήριξη και τη λήψη µέτρων για την
ενίσχυση και προστασία των δραστηριοποιηµένων στον πρωτο-
γενή τοµέα. Στο σχέδιο νόµου περιγράφεται και η σύσταση Σχο-
λής Επαγγελµάτων Κρέατος Κρήτης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το σχέδιο νόµου η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη τηρώντας τις δεσµεύσεις της, δηµιουργεί
τις κατάλληλες προϋποθέσεις για την αντιµετώπιση χρόνιων
αγκυλώσεων, διευθετώντας λειτουργικά, κανονιστικά και νοµο-

θετικά ζητήµατα πάσης φύσεως, εξασφαλίζοντας τη βελτίωση
της λειτουργίας οργανισµών, την παράλληλη παραγωγή αγροτι-
κών προϊόντων, τη λειτουργία φωτοβολταϊκών σε γη υψηλής πα-
ραγωγικότητας, στηρίζει τη βιωσιµότητα των µικρών κτηνο-
τροφικών επιχειρήσεων µε τα κτηνοτροφικά πάρκα και τον στα-
βλισµό ζώων. Προωθεί τον αλιευτικό τουρισµό και τις υδατοκαλ-
λιέργειες. 

Η Κυβέρνηση στοχεύει στη στήριξη του πρωτογενούς τοµέα,
στην άµβλυνση των οικονοµικών επιπτώσεων εξαιτίας των κρί-
σεων και των ακραίων καιρικών φαινοµένων, γνωρίζοντας ότι
αποτελεί έναν από τους βασικότερους πυλώνες ανάπτυξης της
χώρας µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Γεώργιος Κωτσός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, συζη-

τούµε σε µια ιδιαίτερη συγκυρία ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, την ώρα που οι αγρότες
έχουν βγει στις κινητοποιήσεις, επίκειται η συνάντηση µε τον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη, προκειµένου να συζητηθούν
όλα αυτά τα ζητήµατα, που αν µη τι άλλο καταδεικνύει το πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον και την προτεραιότητα που έχει η Κυβέρνησή
µας απέναντι στον πρωτογενή τοµέα. 

Στο υψηλότερο δυνατό επίπεδο, στο επίπεδο του Πρωθυπουρ-
γού θα γίνει η συνάντηση, η συζήτηση, και θα επιχειρηθεί η απά-
ντηση σε όλες τις ανησυχίες και τα ζητήµατα που αφορούν τους
ανθρώπους της παραγωγής, του µόχθου, της λάσπης, της βρο-
χής, που αγωνιούν για την ύπαρξή τους και για το µέλλον τους. 

Συνάδελφοι, ο πρωτογενής τοµέας είναι ένας δοµικός πυλώ-
νας ανάπτυξης της χώρας µας και µάλιστα θα τον χαρακτήριζα
τον πιο ουσιαστικό πυλώνα ανάπτυξης της χώρας µας. Πρώτον,
διότι είναι ανθεκτικός απέναντι σε κρίσεις, ενώ άλλοι τοµείς όπως
ο τουρισµός παρουσιάζουν µια ιδιαίτερη µεγάλη ευαλωτότητα
σε εξωγενείς παράγοντες -πανδηµία, φυσικές καταστροφές, διε-
θνείς κρίσεις- αλλά παράλληλα µε την ανθεκτικότητα ο πρωτο-
γενής τοµέας έχει και το πλεονέκτηµα να κινητοποιεί ένα τε-
ράστιο ανθρώπινο δυναµικό και µάλιστα έχει τη δυνατότητα να
κρατά όρθια, ζωντανή, ενεργή την ύπαιθρο χώρα µας, την ύπαι-
θρο Ελλάδα. 

Ιδιαίτερα γνωρίζετε µε το δηµογραφικό πρόβληµα να βρίσκεται
σε πολύ µεγάλη εξέλιξη τι τεράστιο πρόβληµα πληθυσµιακής
αφαίµαξης και ερηµοποίησης αντιµετωπίζει το σύνολο της περι-
φέρειας της Ελλάδος και ιδιαίτερα τα ορεινά αλλά και τα µικρά
αγροτικά χωριά. Χωρίς αγρότες, χωρίς κτηνοτρόφους, η ύπαι-
θρος Ελλάδα δεν υπάρχει και χωρίς ύπαιθρο Ελλάδα, δεν θα
υπάρχει Ελλάδα, είναι η καρδιά, ο πνεύµονας, η σπονδυλική
στήλη της χώρας µας. 

Άρα, επιβάλλεται να στηρίξουµε στον µέγιστο δυνατό βαθµό
αυτούς τους ανθρώπους της παραγωγής, του µόχθου και της
προσπάθειας και να τους δώσουµε τη δυνατότητα µέσα από τον
εξορθολογισµό και την αναδιάρθρωση του πρωτογενούς τοµέα,
να απολαύσουν και την προστιθέµενη αξία των παραγόµενων από
αυτούς προϊόντων. 

Και αναφέροµαι σε αυτό ιδιαίτερα το κοµµάτι, διότι µέχρι στι-
γµής κατά κύριο λόγο εστιάζουµε στον αγρότη παραγωγό, στον
αγρότη εργάτη της γης και ενώ τα παραγόµενα από εµάς προ-
ϊόντα συνήθως φεύγουν στο εξωτερικό ανεπεξέργαστα ή σε χα-
µηλό επίπεδο επεξεργασίας, για να τα εισάγουµε στη συνέχεια
τυποποιηµένα και επεξεργασµένα σε πολλαπλάσια αξία, µε απο-
τέλεσµα να χάνουµε όλη αυτή την προστιθέµενη αξία που θα
µπορούσε να µείνει στην εγχώρια αγορά, να ενισχύσει το ΑΕΠ
της χώρας µας, αλλά κυρίως να ενισχύσει και την οικονοµία των
αγροτών και των κτηνοτρόφων µας. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα το βαµβάκι όπου το παράγουµε
είµαστε κυρίαρχα βαµβακοπαραγωγός χώρα ιδιαίτερα η Θεσσα-
λία και η πατρίδα µου η Καρδίτσα, το φτάνουµε στο επίπεδο του
εκκοκκισµένου βαµβακιού και το εξάγουµε εκκοκκισµένο, ει-
σπράττει η χώρα µας περίπου 500 µε 700 εκατοµµύρια ευρώ τον
χρόνο από την εξαγωγή εκκοκκισµένου βαµβακιού, για να εισά-
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γουµε στη συνέχεια τελικά προϊόντα βαµβακιού ίνες, υφάσµατα
και ρούχα που ξεπερνάνε τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Άρα επιβάλλεται να δούµε και να βρούµε τους τρόπους εκεί-
νους, ώστε τα προϊόντα µας, τα εξαιρετικής ποιότητας προϊόντα
µας, να τυποποιηθούν, να συσκευαστούν και να γίνουν τελικό
προϊόν στη χώρα µας, ανοίγοντας και µάλιστα υψηλού επιπέδου
οικονοµικές αγορές.

Έγινε πολύ µεγάλη συζήτηση για το αν η Κυβέρνηση ακούει,
είναι κοντά στους αγρότες, ή σέρνεται από τις κινητοποιήσεις
των αγροτών. Αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι η πραγµατικό-
τητα είναι πολύ συγκεκριµένη και δίνει απαντήσεις πολύ συγκε-
κριµένες για το πόσο ευαισθητοποιηµένη είναι η Κυβέρνησή µας
απέναντι στο θέµα των αγροτών και των κτηνοτρόφων και πόσο
υψηλά στην ατζέντα της τους έχει.

Τα προηγούµενα χρόνια και ιδιαίτερα σε µία περίοδο που πε-
ράσαµε µε πολύ µεγάλες κρίσεις, όπως ήταν η πανδηµία, η ενερ-
γειακή κρίση, η µεταναστευτική κρίση, ο πόλεµος στην Ουκρανία,
η Κυβέρνησή µας στάθηκε δίπλα, στο πλευρό των αγροτών, ενι-
σχύοντάς τους σοβαρά και σηµαντικά: Μείωση της φορολογίας
50% για τους αγρότες που είναι συνεταιρισµένοι, που είναι συµ-
βολαιακοί, για τους νέους αγρότες. Ενίσχυση στα λιπάσµατα
όταν οι τιµές είχαν ξεφύγει. Πάνω από 75 εκατοµµύρια ευρώ διέ-
θεσε η Κυβέρνηση προς αυτή την κατεύθυνση. Ενίσχυση στις
ζωοτροφές των κτηνοτρόφων µας. Ενίσχυση στην ενέργεια µε
κάλυψη 80% της ρήτρας αναπροσαρµογής. Επίσης, ένταξη των
αγροτών, θεωρώντας τους ως επιχειρηµατίες -γιατί έτσι πρέπει
να τους αντιµετωπίζουµε- στην επιστρεπτέα ή µη επιστρεπτέα
προκαταβολή.

Και βέβαια, κατά την περίοδο των πολύ µεγάλων καταστρο-
φών, ιδιαίτερα στη Θεσσαλία, από την πρώτη στιγµή η Κυβέρ-
νησή µας ήταν εκεί, δίνοντας ανάσα, δίνοντας απάντηση,
δίνοντας λύση στο πρόβληµα της µη καλλιέργειας επί της ουσίας
και της µη ύπαρξης εισοδήµατος. Πάνω από 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ έχει δώσει ο ΕΛΓΑ για αποζηµιώσεις όλη αυτή την περίοδο,
εκ των οποίων τα 500 εκατοµµύρια ευρώ, το µισό δηλαδή αυτού
του ποσού, ήταν ενίσχυση από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. Και βεβαίως, γρήγορες καταβολές της πρώτης αρωγής
για το βαµβάκι, για το καλαµπόκι, για τη ντοµάτα. Επίσης, για
πρώτη φορά ο ΕΛΓΑ χρηµατοδότησε τα µη ασφαλισµένα προ-
ϊόντα -κοτόπουλα, άλογα, χοίρους- και µάλιστα µε ισχυρά ποσά.
Μου έλεγε χθες ένας κτηνοτρόφος στην Καρδίτσα ότι για τις
πουλάδες, που συνήθως η τιµή τους είναι στα 7 έως 9 ευρώ, η
αποζηµίωση είναι 9 ευρώ. Στους δε κτηνοτρόφους, πέρα από τη
χρηµατοδότηση για την απώλεια του ζωικού κεφαλαίου 140 έως
150 ευρώ για τα µικρά ζώα, 800 για τα µεγάλα ζώα, η δυνατότητα
επαναγοράς και επανάκτησης του ζωικού κεφαλαίου µε 100%
χρηµατοδότηση από το Υπουργείο.

Καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά καταδεικνύουν, αν µη τι άλλο, και
την ευαισθησία και την αξία και τη σηµασία που δίνει η Κυβέρ-
νησή µας στον πρωτογενή τοµέα.

Ποια είναι τα µεγάλα ζητήµατα που αντιµετωπίζει σήµερα ο
αγρότης και ο κτηνοτρόφος και που -αν θέλετε- είναι και τα κυ-
ρίαρχα αιτήµατά τους στις κινητοποιήσεις που κάνουν; Το ενερ-
γειακό κόστος, το κόστος άρδευσης που είναι το µεγαλύτερο
κόστος που επιβαρύνει το κόστος παραγωγής. Και εδώ η Κυβέρ-
νηση για τρίτη συνεχόµενη χρονιά επιστρέφει τον ειδικό φόρο
κατανάλωσης στα καύσιµα, µείωση στην ενέργεια στο ρεύµα. Και
το κυριότερο, που το αναγνωρίζουν οι αγρότες ότι είναι ένα ση-
µαντικό µέτρο; Net metering, αυτοπαραγωγή ενέργειας για την
κάλυψη των ενεργειακών αναγκών των αγροτών µας και µηδενι-
σµός του ενεργειακού κόστους, µια σηµαντικότατη πρωτοβουλία
που σίγουρα θα δώσει απάντηση στο µεγάλο πρόβληµα που δη-
µιουργείται πολλές φορές, είτε από ενεργειακές είτε από γεω-
πολιτικές κρίσεις, στην αύξηση του ενεργειακού κόστους, δεδο-
µένου ότι η χώρα µας εξαρτάται πολλές φορές σε µεγάλο βαθµό
από την εισαγωγή ενέργειας.

Να σηµειώσω εδώ την πολύ µεγάλη αξία που έχει η τροπολο-
γία που µηδενίζει τον ΕΝΦΙΑ για τις κατεστραµµένες οικίες των
συµπολιτών µου. 

Βεβαίως, να κλείσω µε µια πολύ σηµαντική πρόβλεψη και επι-
σήµανση του νοµοσχεδίου, που είναι η εκπαίδευση των αγροτών.

Η εκπαίδευση των αγροτών θα πρέπει όχι µόνο να εστιαστεί στο
επίπεδο της καλής παραγωγής αλλά και στο επίπεδο να ενσωµα-
τώσουν τη νοοτροπία και την άποψη ότι λειτουργούν επιχειρηµα-
τικά, να αποκτήσουν επιχειρηµατική συνείδηση.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι γίνονται σηµαντικότατα βήµατα -και όχι
µόνο βήµατα- αλλά και αποφάσεις γενναίες στην κατεύθυνση της
στήριξης του πρωτογενούς τοµέα. Διότι θεωρούµε, όπως είπα
και στην αρχή -για να κλείσω µε αυτό-, ότι είναι ένας δοµικός,
αποφασιστικός και ουσιαστικός πυλώνας ανάπτυξης της χώρας
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο

κ. Χρήστος Καπετάνος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα

στη Βουλή ένα νοµοσχέδιο για τις ρυθµίσεις για την ανάπτυξη
του πρωτογενούς τοµέα. Την ίδια ώρα που έρχεται στη Βουλή
αυτό το νοµοσχέδιο µε τις πολύ σηµαντικές του ρυθµίσεις, στο
Μέγαρο Μαξίµου τελείωσε µια σύσκεψη του Πρωθυπουργού µε
εκπροσώπους των αγροτών µας.

Το κύριο αίτηµα των αγροτών µας -επειδή προέρχοµαι από τη
Θεσσαλία, από τον Νοµό Λάρισας- ήταν και είναι το αγροτικό
ρεύµα και το πετρέλαιο. Για το πετρέλαιο η επιστροφή του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης από τον ΣΥΡΙΖΑ το 2016 µηδενίστηκε.
Ήρθε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και προ διετίας το
επανέφερε και για τρίτη χρονιά ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε τη
συνέχιση της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
πετρέλαιο.

Το άλλο θέµα που είναι πολύ σηµαντικό και που σήµερα µόλις
τελείωσε η σύσκεψη ανακοινώθηκε, αφορά στο ρεύµα. Για δύο
συν οκτώ χρόνια φθηνότερο ρεύµα για όλους τους αγρότες. Τα
δύο πρώτα χρόνια, µάλιστα, θα είναι η KWh κάτω από τα 10
λεπτά, 9,3 και για τα υπόλοιπα οκτώ χρόνια θα είναι ακόµα χαµη-
λότερη. Να προστεθεί στο net metering των αγροτικών φωτοβολ-
ταϊκών που ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός πριν από λίγες ηµέρες,
δίνοντας 30 εκατοµµύρια ευρώ και η δυνατότητα να µπορεί ένας
αγρότης από δέκα KWh που είχε από ένα αγροτικό φωτοβολ-
ταϊκό να ποτίζει κάποια στρέµµατα, να τις πενταπλασιάσει, ήτοι
µπορεί ένας αγρότης, ακόµα και σε εκτατικές µεγάλες καλλιέρ-
γειες, να ποτίζει περίπου µέχρι τριακόσια πενήντα, τετρακόσια
στρέµµατα, χωρίς να έχει κόστος.

Εγώ δεν θυµάµαι καµµία άλλη κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια
να έχει επενδύσει τόσα πολλά στον πρωτογενή τοµέα. Εάν θέ-
λουµε να είµαστε µεµψίµοιροι και να λέµε ότι δεν έγινε τίποτα για
στους αγρότες, ας γυρίσουµε πίσω να δούµε τα προηγούµενα
χρόνια τι είναι αυτά που έχει κάνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας για τους αγρότες. Να ξεκινήσει κανείς από τη µείωση
των φορολογικών συντελεστών που ήταν στο 22% επί ΣΥΡΙΖΑ και
τις προκαταβολές φόρου για την επόµενη χρονιά που πληρώναµε
που πήγε στο 9% από αυτή την Κυβέρνηση; Ήταν ένα από τα
πρώτα µέτρα που πήρε η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Να πάµε στις
ασφαλιστικές εισφορές που µείωσε; Να πάµε στα σχέδια βελτίω-
σης που ενέταξε ακόµα και αυτούς οι οποίοι ήταν επιλαχόντες ή
στα προγράµµατα των νέων αγροτών; Ένα σωρό µέτρα, τα οποία
είναι προς την κατεύθυνση να κρατήσουν τον αγρότη και τον κτη-
νοτρόφο στο χωράφι του ή στη µονάδα του.

Στη Θεσσαλία και στη Λάρισα αυτό που βιώσαµε τους τελευ-
ταίους µήνες πρέπει να σας πω ότι σαφώς ήταν κάτι το οποίο εύ-
χοµαι να µην το ζήσει κανένας. Όµως, θα συνεχίσω να το λέω,
όση κριτική και αν ακούγεται, ότι αυτή η Κυβέρνηση ήταν δίπλα.
Και ο Λευτέρης Αυγενάκης και ο Διονύσης Σταµενίτης και ο Σταύ-
ρος Κελέτσης και όλη η ηγεσία ήταν εκεί. Είναι πρωτόγνωρο σε
τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα να αντιµετωπίζονται προβλή-
µατα. Αντιµετωπίστηκαν όλα; Έχουν πληρωθεί όλοι; Όχι. Γίνο-
νται, όµως, προσπάθειες που τα προηγούµενα χρόνια σε
παρόµοιες καταστροφές, σε παρόµοιες καταστάσεις ούτε σε µία
τετραετία, πενταετία δεν είχαν πληρωθεί οι άνθρωποι. Τώρα βρι-
σκόµαστε εδώ πέντε, πεντέµισι µήνες µετά και ένα µεγάλο ποσο-
στό αυτών έχουν πληρωθεί.

Έρχεται σήµερα και ένα νοµοσχέδιο επιπλέον, που τι λέει µε-
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ταξύ των άλλων και πού υπάρχει, αν θέλετε, γκρίνια ή ότι «να το
ψηφίσουµε ή να µην το ψηφίσουµε»; 

Έρχεται και λέει: Δηµιουργία κτηνοτροφικών πάρκων για τον
κτηνοτρόφο µας, δηµιουργία των οµάδων σταβλισµού, να µπο-
ρούν τα ζώα να σταβλίζονται µαζί σε έναν συγκεκριµένο χώρο.

Έρχεται και λέει αυτό το νοµοσχέδιο, επίσης, για το «De Mini-
mis», για την ήσσονα αποζηµίωση που µπορεί να πάρει κάποιος,
που µπορεί να πηγαίνει και στον κληρονόµο του, διότι το αντιµε-
τωπίσαµε και τώρα µε τις καταστροφές. Πέθαινε κάποιος που
είχε µέχρι τώρα το χωράφι και δεν µπορούσαν οι κληρονόµοι του
να πάρουν τα χρήµατα. Ακατάσχετο των αποζηµιώσεων!

Επίσης, απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ -και θέλω πραγµατικά να
συγχαρώ και την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών- και για τα
χωράφια και για τα κτίσµατα στις πληγείσες περιοχές από τον
Ιούλιο του 2023 και µετά.

Πάµε και παρακάτω.
Στις κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που ήταν χωρίς άδεια λει-

τουργίας και που ενδεχοµένως αυτοί οι άνθρωποι κινδύνευαν να
χάσουν τη δουλειά τους, να χάσουν το επάγγελµα που έκαναν
και τα ζώα τα οποία είχαν, γιατί δεν είχαν άδεια λειτουργίας, δί-
νεται µία παράταση µέχρι τις 30-9-2024 να την εκδώσουν και να
συνεχίσει ο κτηνοτρόφος να είναι στον πρωτογενή τοµέα. Και
αναστέλλονται, παράλληλα, όλα τα διοικητικά πρόστιµα και η κα-
τεδάφιση αυτών των στάβλων, διότι µέχρι τώρα αυτό το οποίο
ίσχυε ήταν να αποβάλλουν τον κτηνοτρόφο από εκεί και να γκρε-
µίζουν τη σταβλική του εγκατάσταση. Αυτός ο άνθρωπος θα τε-
λείωνε. Έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα και επιλύει και αυτό
το θέµα.

Ένα άλλο θέµα: Η εκπόνηση των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης, που έρχεται και λέει η Κυβέρνηση «δίνω στις περιφέ-
ρειες την αρµοδιότητα να τα εκπονήσουν, γιατί ξέρει καλύτερα
κάθε περιφέρεια τον τόπο της». Αν, όµως -γιατί το είδαµε και
αυτό τα προηγούµενα χρόνια- κάποιες περιφέρειες είτε δεν θέ-
λουν είτε δεν µπορούν, τότε το Υπουργείο θα αναλάβει να τα εκ-
πονήσει, γιατί πρέπει να προχωρήσουν.

Ρυθµίσεις, επίσης, επιφέρει για τις οµάδες παραγωγών µε
απαλλαγή ΦΠΑ για την αγορά αγροτικών µηχανηµάτων, όταν
είσαι σε οµάδες παραγωγών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Και δίνει παράταση στην τροποποίηση του καταστατικού των

αγροτικών συλλόγων. Μέχρι τώρα δεν θα µπορούσαν να είναι
στο αρµόδιο Μητρώο αυτοί οι αγροτικοί συνεταιρισµοί και τώρα
δίνεται µία παράταση µέχρι τις 30-6-2024.

Αυτά και πολλά άλλα θέµατα που ρυθµίζονται δείχνουν ότι η
Κυβέρνηση σε ό,τι αφορά τον πρωτογενή τοµέα έχει κάνει σο-
βαρά βήµατα και όχι αποσπασµατικά. Και σας είπα και πριν ότι
όλα δεν γίνονται ούτε υπάρχει κάποιο µαγικό ραβδί να το πάρει
κάποιος και να κάνει τον µαθητευόµενο µάγο. Δεν πράττει έτσι
αυτή η Κυβέρνηση. Με πρόγραµµα, µε σοβαρή σκέψη και µε γνώ-
σεις -θέλω να σας πω και- και µε διάλογο -διότι έγινε πολλές
φορές ο διάλογος και στη Θεσσαλία µε τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους- εκπονεί ένα σχέδιο για τον πρωτογενή τοµέα, που
είµαι βέβαιος ότι θα βάλει τον Έλληνα αγρότη και κτηνοτρόφο
σε µια νέα µορφή παραγωγής και εκµετάλλευσης της παραγω-
γής του για τα επόµενα χρόνια. Αυτό, λοιπόν, γίνεται από αυτή
την Κυβέρνηση και γι’ αυτό σας ζητώ να στηρίξετε και αυτό το
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού ενηµερώθηκαν
για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθου-
σας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα επτά µαθήτριες και
µαθητές και επτά συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Δηµοτικό Σχολείο
Άλλης Μεριάς Μαγνησίας.

Παιδιά, σάς καλωσορίζουµε και εσάς και τους εκπαιδευτικούς,
βεβαίως!

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Επόµενος οµιλητής ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πόσα θαύµατα έγιναν σήµερα!

Πόσα θαύµατα έκανε αυτή η Κυβέρνηση σήµερα! Δηλαδή µε
τόσο άγχος και τόσο ασθµαίνουσα να προσέρχεται υπό το βάρος
της καθοδικής µορφής των δηµοσκοπήσεων, να πει ό,τι πει, αντι-
λαµβάνεστε πόσο υπεύθυνη Κυβέρνηση είναι απέναντι στους
αγρότες.

Όχι δούλεµα οι αγρότες, κύριοι Υπουργοί! Οι αγρότες θέλουν
έργα, θέλουν πράξεις, θέλουν πολιτική. Οι αγρότες θέλουν να εκ-
πονήσετε µια εθνική στρατηγική για την αγροτική ανάπτυξη και
για τον πρωτογενή τοµέα. Δεν θέλουν δούλεµα που κάνατε και
συνεχίζετε να το κάνετε.

Με τις αγροτικές κινητοποιήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τα πραγµατικά περιστατικά είναι δεδοµένα.

Βρίσκεται η επιτελική Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη να επιλέγει
σήµερα να φέρει ένα νοµοσχέδιο, ένα διεκπεραιωτικό νοµοσχέ-
διο, αλλά κατά την άποψή µας είναι εντελώς εκτός τόπου και χρό-
νου. Και είναι άξιο να αναρωτιέται κανείς: Έχει επίγνωση της
κατάστασης αυτής η Κυβέρνηση; Και αν έχει, πιστεύει ότι αυτό
το νοµοσχέδιο θα επιλύσει τα φλέγοντα προβλήµατα τα οποία
ταλανίζουν τον αγροτικό κόσµο;

Έχετε, κύριοι Υπουργοί, εικόνα γιατί όλοι αυτοί οι άνθρωποι,
οι αγρότες κινητοποιήθηκαν τόσες µέρες που είναι στους δρό-
µους; Έχετε εικόνα; Γιατί ο Υπουργός σας δεν είχε εικόνα, είχε
πλασµατική εικόνα, νόµιζε ότι τους είχαν υποκινήσει άλλοι έτσι
ισχυρίστηκε και έτσι βγήκαν οι αγρότες στους δρόµους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Δεν έχουν οι αγρότες αξιοπρέπεια, δεν έχουν αυτογνωσία, δεν
έχουν λογική και βγαίνουν στον δρόµο γιατί έχουν προβλήµατα,
αλλά ήταν υποκινούµενοι. Αυτή είναι η Κυβέρνησή σας και τόσο
υποκριτικά έρχεστε σήµερα και ανακοινώνετε µε τις διαρροές σας
και µε τις όποιες αποφάσεις όλα αυτά τα οποία ανακοινώνετε.

Γιατί αν είχατε, κύριε Υπουργέ, κατανοήσει πραγµατικά τους
λόγους για τους οποίους κινητοποιούνται οι αγρότες -και κινητο-
ποιούνται καθηµερινά- και έχουν όλο τον ελληνικό λαό µαζί τους,
δεν θα είχατε καν τολµήσει να εισάγετε προς συζήτηση αυτό το
σχέδιο νόµου.

Τα τελευταία πέντε έτη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ,που
αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι στην εξουσία,
δεν έχουµε πάρει στα χέρια µας, τόσο εµείς όσο και ο αγροτικός
κόσµος, ένα νοµοθέτηµα που να επιλύει τα µείζονα προβλήµατα
που αντιµετωπίζει ο πρωτογενής τοµέας. Άρα, κάποια στιγµή θα
έφτανε ο κόµπος στο χτένι για την ανεπαρκέστατη αγροτική πο-
λιτική, αλλά και την υποκριτική στάση της Κυβέρνησης απέναντι
σε όσους µοχθούν για να κρατήσουν ζωντανό τον πρωτογενή
τοµέα στη χώρα µας.

Και πώς τους το ανταποδίδετε αυτό, κύριε Υπουργέ, ειδικά σε
αυτή την κρίσιµη στιγµή της κορύφωσης των κινητοποιήσεων; Με
ένα νοµοσχέδιο που µονάχα ο τίτλος του –επαναλαµβάνω, ο τί-
τλος του και έχω επίγνωση αυτού που λέω και έχουµε επίγνωση
αυτού του οποίου διαβάζουµε- αναφέρεται στην ενίσχυση του
πρωτογενούς τοµέα. Τίποτα άλλο! Και µε ανακοινώσεις του κυ-
ρίου Πρωθυπουργού, όπως συνήθως, µε επικοινωνιακές τυµπα-
νοκρουσίες, υποτίθεται ότι έρχεται να δώσει λύση στα προ-
βλήµατα των αγροτών. Πότε; Ρωτάω πότε. Τώρα που βλέπει ότι
δεν µπορεί να κρυφτεί πίσω από την πλασµατική εικόνα της υπο-
τιθέµενης αποτελεσµατικότητας της Κυβέρνησης στην αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων των αγροτών, όταν –επαναλαµβάνω- ο
Υπουργός Γεωργίας µιλούσε για υποκινούµενες κινητοποιήσεις.
Ντροπή! Και ακόµα δεν το έχει ανακαλέσει, άσχετα αν πηγαίνει
στα µπλόκα και µιλάει. Και όσες ανακοινώσεις και αν κάνατε αυτή
την ώρα, αυτή την έσχατη ώρα, η πραγµατική σας πρόθεση προ-
κύπτει από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που ρυθµίζει µόνο δευτερεύοντα ζητή-
µατα και δεν περιλαµβάνει ουσιαστικά µέτρα για τους παραγω-
γούς, διατάξεις αποσπασµατικές, κενές και µε πληθώρα ασα-
φειών.
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Και ενώ υπάρχουν προτάσεις που µπορούν, εάν υλοποιηθούν,
να ανταποκριθούν σε όλα τα εύλογα ερωτήµατα των αγροτών,
εσείς, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν έχετε ώτα, δεν έχετε ευήκοα
ώτα σε όλα αυτά τα θέµατα.

Η παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ, έχει καταθέσει στοχευµένες, ξε-
κάθαρες προτάσεις για την ανασυγκρότηση του πρωτογενούς
τοµέα µε όραµα την αναβάθµισή του και όχι την αποδιάρθρωσή
του και όχι απλώς να τους καθησυχάσουµε, όπως κάνετε εσείς,
αλλά προτάσεις συγκεκριµένες που έχουν ορίζοντα και έχουν
µέλλον.

Συνοπτικά θα αναφερθώ, πρώτον, στην επαναδιαπραγµάτευση
του σχεδίου της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, της κατάπτυ-
στης, δυστυχώς, σε βάρος των αγροτών, µε προτεραιότητα στην
απλοποίηση των οικολογικών σχηµάτων, έτσι ώστε να προσαρ-
µοστεί στις πραγµατικές ανάγκες του αγροτικού τοµέα.

Δεύτερον, στην άµεση κατάργηση –επαναλαµβάνουµε, στην
άµεση κατάργηση!- του ειδικού φόρου στο αγροτικό πετρέλαιο.

Τρίτον, στη δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων αγροτών µε
µηδενισµό του κόστους ενέργειας. Αλήθεια, δεν ξέρετε -και συ-
νάδελφοί µου της Συµπολίτευσης- δεν γνωρίζετε ότι για τους
αγρότες δεν υπάρχει η δυνατότητα υλοποίησης και ικανοποίησης
κανενός αιτήµατος, προκειµένου να έχουν εγκαταστάσεις φωτο-
βολταϊκών ή «Net Metering», που άκουσα προηγουµένως; Δεν ξέ-
ρετε ότι η Κυβέρνηση φρόντισε µε τον ΔΕΔΔΗΕ και λοιπά να
«κουµπώσουν», όπως λένε κατά το κοινώς λεγόµενο, όλα τα συ-
στήµατα σε πέντε, δέκα µεγαλοεπιχειρηµατίες και οι αγρότες να
αποκλείονται από το να βάλουν φωτοβολταϊκά στα χωράφια
τους, προκειµένου να έχουν ρεύµα για να µπορούν να ποτίζουν;

Δεν ξέρετε ότι έχουν µείνει µη υλοποιήσιµες εκατοντάδες χι-
λιάδες αιτήσεις αγροτών γι’ αυτόν τον τοµέα;

Δεν ξέρετε ότι δεν έχετε κάνει τίποτα σε αυτό το δίκτυο που
έχει κλείσει, για να αναπτυχθεί, εν πάση περιπτώσει, κάποια στι-
γµή; Δεν έχετε διαθέσει ούτε 1 ευρώ για να αναπτύξετε το δίκτυο
προκειµένου τα νέα φωτοβολταϊκά που θέλουν να εγκαταστή-
σουν οι αγρότες να µπορέσουν να προχωρήσουν. 

Ποιους κοροϊδεύετε; Ποιους εµπαίζετε αυτήν την ύστατη ώρα,
όταν είναι αδύνατον να υλοποιηθούν οι οποιεσδήποτε αιτήσεις
για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών;

Και εν πάση περιπτώσει τι κάνετε όταν βλέπετε ότι στη γη υψη-
λής παραγωγικότητας αντί να σπέρνουµε σιτάρι, να θερίζουµε
σιτάρι και να έχουµε αλεύρι, σπέρνετε φωτοβολταϊκά και θερί-
ζουµε φωτοβολταϊκά; Δυστυχώς έχετε δώσει το δικαίωµα χωρίς
κανέναν έλεγχο, ανεξέλεγκτα επιχειρηµατικοί όµιλοι να προχω-
ρούν και να εγκαθιστούν σε γη υψηλής παραγωγικότητας, παρά
τον νόµο και τις προβλέψεις και τις απαγορεύσεις του, φωτοβολ-
ταϊκά πάρκα. 

Άλλα µέτρα είναι ο εκσυγχρονισµός του ΕΛΓΑ που έχει παρα-
µείνει σε αρχαιοελληνική εποχή, η προστασία της αγροτικής γης
από κατασχέσεις, καθώς επίσης και η ρύθµιση κόκκινων δανείων
µε σκοπό την παροχή δεύτερης ευκαιρίας σε εκείνους που απο-
δεδειγµένα δοκιµάστηκαν από την κρίση ή υπέστησαν καταστρο-
φές, για την εξασφάλιση της παραµονής τους στο επάγγελµα
και, τέλος, η µόνιµη αυστηροποίηση και εντατικοποίηση του ελέγ-
χου ελληνοποιήσεων και νοθείας αγροτικών προϊόντων για την
προστασία των καταναλωτών και των παραγωγών.

Κύριε Υπουργέ, λέµε για τις ελληνοποιήσεις. Το βλέπετε και
εσείς και ήρθε και ο ίδιος ο κύριος Υπουργός και είπε ότι θα κά-
νουν ελέγχους. Αλήθεια, ο Εθνικός Φορέας Ελέγχου Τροφίµων
υπάρχει στην Ελλάδα; Υπάρχει φορέας που να λειτουργεί σε
όλες τις περιφέρειες; Από τότε που έχει ιδρυθεί ο Εθνικός Φο-
ρέας Ελέγχου Τροφίµων δεν έχει γενική διεύθυνση, όπως έχει σε
όλες τις περιφέρειες, στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας. Δεν
λειτουργεί.

Θα σας φέρω ένα παράδειγµα: Εάν ένα καράβι έρθει στην
Κύµη ή στη Χαλκίδα ή πάει στη Στυλίδα να ξεφορτώσει προϊόντα
από την Αίγυπτο ή από άλλη χώρα, ποιος θα ελέγξει αυτά τα προ-
ϊόντα; Κανένας. Γιατί; Διότι δεν υπάρχει ΕΦΕΤ. Γιατί; Διότι δεν
υπάρχουν και άλλες υπηρεσίες οργανωµένες, είναι υποστελεχω-
µένες και οι υπηρεσίες των περιφερειών είναι επίσης υποστελε-
χωµένες. Γι’ αυτό έρχονται τώρα οι περιφέρειες και οι υπάλληλοι
και κάνουν απεργία πανελλαδική, γιατί είναι τόσο χάλια η κατά-

σταση, που δεν µπορούν να εξυπηρετούν τους πολίτες. 
Και ρωτάω: Γιατί δεν υπάρχει ΕΦΕΤ; Και γιατί, αφού έχουµε

ζητήσει κοινοβουλευτικά να απαντήσετε γιατί δεν υπάρχει ΕΦΕΤ
στην Ελλάδα, αρνείστε να απαντήσετε; Γιατί αρνείται να απαντή-
σει το Υπουργείο για να µας πει τι συµβαίνει; Ποιος ο λόγος απο-
κλεισµού ή ποιος ο λόγος τέτοιας επιλογής για τη Στερεά Ελλάδα
ανυπαρξίας αυτού του οργανισµού; Εκτός αν υπάρχει και δεν το
έχει πάρει χαµπάρι κανένας!

Κύριε Πρόεδρε, δυο κουβέντες µόνο θα πω και καταλήγω για
τον τρόπο που λειτουργεί το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης σε
σχέση και µε την περιοχή µου, τη Βοιωτία.

Για µια ζώνη έκτασης διακοσίων είκοσι χιλιάδων στρεµµάτων
που λέγεται Κωπαΐδα -ο «Κήπος της Αττικής», έτσι λέγεται- να πω
ότι ουδέν ποσό εξασφαλίστηκε από το Ταµείο Ανάκαµψης. Δεν
υπάρχει καµµία µέριµνα στο πρόγραµµα «Ύδωρ 2.0» µε εικο-
σιένα έργα προϋπολογισµού 4,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ που κα-
λύπτουν σχεδόν όλες τις περιφέρειες εκτός από τη Στερεά
Ελλάδα. Θα πω ότι δεν συµπεριλαµβάνεται σε καµµία από τις
προκηρύξεις του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης και συ-
γκεκριµένα της Δράσης 4.3.1 του υποµέτρου 4.3, µε βάση το
οποίο έχουν προκηρυχθεί εγγειοβελτιωτικά και αρδευτικά έργα
σε διάφορες περιοχές της χώρας. Έξω η Κωπαΐδα. Απουσιάζει
ακόµα και από την ανακοίνωση της διυπουργικής επιτροπής για
τα µεγάλα έργα προϋπολογισµού 425,5 εκατοµµυρίων ευρώ.

Γι’ αυτό και οι αγρότες εκπέµπουν SOS για την Κωπαΐδα και
τις καλλιέργειες, καθώς η ξηρασία και η ανοµβρία σήµερα -η
λίµνη Υλίκη έχει τη χαµηλότερη στάθµη στο ιστορικό της, ούτε
και πέρσι τον Αύγουστο του 2023 είχε τέτοια στάθµη, είναι ακόµα
πιο χαµηλά- απαγορεύουν στους αγρότες να καλλιεργήσουν. 

Είναι θέµατα και ζητήµατα τα οποία δυστυχώς έχουν γίνει γνω-
στά, έχουν κοινοποιηθεί, τα γνωρίζει το Υπουργείο, τα γνωρίζει
η περιφερειακή αυτοδιοίκηση και δυστυχώς δεν γίνεται απολύ-
τως τίποτα. Ο αγρότης θέλει κοντά τον Υπουργό και την Κυβέρ-
νηση, όχι µε λόγια και όχι µε δήθεν και όχι µε αποσπασµατικές
διαδικασίες. Θέλει οργανωµένα και συγκεκριµένα πράγµατα, µό-
νιµα, σταθερά και, κύριε Υπουργέ, εθνική αγροτική πολιτική µε
την οποία ουδέποτε η Κυβέρνηση είχε ασχοληθεί και είστε υπό-
λογοι. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια µέρα

πολύ σπουδαία σήµερα για τον αγροτικό κόσµο. Και αντί να
ασχολείται µε τα σοβαρά και τα σπουδαία, το Υπουργείο Αγροτι-
κής Ανάπτυξης ασχολείται µε τα δεύτερης τάξης ζητήµατα. Γιατί;
Διότι µε αυτά µπορείτε. Δεν µπορείτε να λύσετε τα µεγάλα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει ο αγροτικός τοµέας της χώρας. Δεν
έχετε την ικανότητα να κάνετε εθνικό σχέδιο ανασυγκρότησης
των περιφερειών, της υπαίθρου και της αγροτικής παραγωγής.
Τόσο απλό. Γι’ αυτό ασχολείστε µε τα δεύτερα τεχνικά ζητήµατα
και φέρνετε τέτοιο νοµοσχέδιο τη στιγµή που βράζει ο τόπος. Δεν
προλαβαίνουµε να γυρίσουµε τα µπλόκα σε όλη την Ελλάδα. Στη
Λάρισα, την εκλογική µου περιφέρεια, στην Κατερίνη, ήµουν προ-
χθές, στην Πιερία, στη Χαλκιδική έφτασα. Τα ίδια πράγµατα µας
λένε όλοι, απόγνωση, δικοί σας φίλοι, οµογάλακτοι, δεν είναι αντι-
πολιτευόµενοι. 

Πείτε στον κ. Αυγενάκη που τώρα έχει να κάνει το «savoir vivre»
µε τον αγροτικό κόσµο και δεν είναι στην Αίθουσα να συζητήσει
το αγροτικό νοµοσχέδιο ότι δεν είναι υποκινούµενα τα µπλόκα
τελικώς, να την ανακαλέσει αυτή τη δήλωση, δεν ήταν σωστή.
Πρέπει να παραδεχθεί ότι έκανε ένα λάθος. Και δεύτερο και πιο
σηµαντικό, ότι δεν ήταν κάποιοι πειναλέοι τύποι οι οποίοι αναζη-
τούσαν ένα ξεροκόµµατο για να συνεχίσουν και να ξαναπάνε στη
σπορά που προσδοκάτε ότι στις αρχές του Μάρτη θα γίνει και
άρα µοιραία θα αποχωρήσουν από τον δρόµο. Και αυτά τα λέτε
στα µπλόκα.

Είναι, λοιπόν, πολύ πιο βαθύ, είναι πολύ πιο µεγάλο και είναι
δυστυχώς και πολύ, πολύ σοβαρό. Είναι σοβαρό γιατί σκάει αυτή
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την στιγµή στα χέρια σας η χειροβοµβίδα. Αυτοσχέδιος µηχανι-
σµός είναι γιατί εσείς το δηµιουργήσατε στην πραγµατικότητα,
καθώς δεν µπορέσατε να διαχειριστείτε τα προβλήµατα ετών και
ετών της δικής σας διακυβέρνησης κυρίως και τώρα ήρθε η ώρα
του λογαριασµού και τώρα δεν µπορείτε να πείτε απολύτως τί-
ποτα. 

Και εξηγούµαι: Έχετε διαρκώς αποσπασµατικές ρυθµίσεις για
όλα. Αύξηση 25% στο κόστος παραγωγής του αγροτικού χώρου,
της αγροτικής µας παραγωγής, της αγροτικής οικονοµίας από
το 2021 µέχρι το 2023. Είναι ή δεν είναι 25%; Υπουργοί είστε.
Βγείτε στον κόσµο και πείτε την αλήθεια: Είναι. Τι κάνατε εσείς
για το 25%; Απαντάτε µε τις σηµερινές ασπιρίνες, µε το ότι την
κιλοβατώρα, αφού τα έχετε βρει όπως είπατε µε τους παρόχους,
τη µειώνετε και την κάνετε περίπου στο 10 αν δεν έχεις ληξιπρό-
θεσµες οφειλές και µέσα σε ένα βάθος των εποµένων ετών µπο-
ρεί και να γίνει και άµα; Και έχετε βάλει πρώτο τη τάξει το ότι
εσείς οι «µεγαλόψυχοι» και «γενναιόδωροι» επιστρέφετε τον ει-
δικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο -και δεν θα καταλαβαίνει
και ο κόσµος τι λέµε-, φόρο που τον πλήρωσαν οι νέοι άνθρωποι
και τον επιστρέφετε και φόρο που δεν ισχύει για άλλες επαγγελ-
µατικές τάξεις και για άλλες κατηγορίες ανθρώπων που εσείς θέ-
λετε να τους εξαιρέσετε. Για πείτε γι’ αυτό. Γιατί δεν µιλάτε
στους αγρότες µε καθαρή φωνή, να τους πείτε γιατί δεν τους επι-
λέξατε να τους βοηθήσετε και λέτε συνέχεια και κάτι τσιτάτα του
στυλ «ξύνω τον πάτο του βαρελιού» κ.λπ.; Μόνο αυτό το βαρέλι
έχετε; Το άλλο το βαρέλι που έχετε δίπλα σας, δεν το βλέπετε;
Το κοτζάµ γεµάτο βαρέλι δεν το βλέπετε µε τα υπερκέρδη των
διυλιστηρίων, των µεγάλων παρόχων της ενέργειας, των τραπε-
ζιτών; Για πείτε µας οι τράπεζες πού έβαλαν πλάτη στον αγροτικό
κόσµο; Και γιατί δεν είπατε σήµερα κουβέντα για την ταµπακέρα,
για το ότι είναι υποθηκευµένος όλος ο κάµπος και τα βουνά µαζί;
Δεν είπατε κουβέντα για τα κόκκινα δάνεια των αγροτών από την
παλιά ΑΤΕ που τους έχουν υποθηκεύσει µέχρι και τα κοτέτσια και
βγαίνουν τα σπίτια τους στον πλειστηριασµό και τα χωράφια µαζί.

Αλλά τα χωράφια εσείς δεν τα θέλετε έτσι κι αλλιώς, γιατί είτε
είναι είτε δεν είναι υψηλής παραγωγικότητας, εκεί, τα έχετε βάλει
στο µάτι, να τα κάνετε µε φωτοβολταϊκά όλα, λέτε, και στη φάκα
βάζετε και το τυρί, ότι δηλαδή αυτά θα τα προσφέρετε στους συ-
νεταιρισµούς και στα µεγάλα συνεργατικά σχήµατα. Μάλιστα.
Και ποιος θα τα πληρώσει αυτά, για να γίνουν τα µεγάλα πάρκα
της ενέργειας; Ο κύριος Πρωθυπουργός δεν µας είπε, όπως δεν
µας είπε βεβαίως τι θα φτάσει, «τι ο κάβουρας και τι το ζουµί
του», για τα 30 εκατοµµύρια ευρώ και τα χωράφια των ατοµικών
παραγωγών. Χίλιοι διακόσιοι περίπου είναι να πάρουν αυτά τα
λεφτά για να βάλουν την αυτόνοµη ενέργεια στα δικά τους χω-
ράφια. Και από τις υπόλοιπες τριακόσιες τριάντα χιλιάδες των
παραγωγών, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνουν οι υπόλοιπες τριακόσιες
εικοσιοκτώ χιλιάδες, τι θα τους κάνετε αυτούς ακριβώς; Δεν µας
είπατε ποιο είναι το σχέδιό σας. Έχετε κατ’ αρχάς σχέδιο; 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Το σχέδιο «Απόλλων».

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Έχετε το σχέδιο «Απόλλων»; Για να
πούµε και για το σχέδιο «Απόλλων», λοιπόν. Για πείτε µας, λοιπόν,
για το σχέδιο «Απόλλων», σε ποιους αφορά, πόσες χιλιάδες πα-
ραγωγούς, και από τι τους έχει γλιτώσει από αυτά που έχω ανα-
φέρει, αφού µου το λέτε κιόλας να το ακούσω; Στο κόστος
παραγωγής έχει συµµετοχή; Έχει συµµετοχή στους πληγέντες
παραγωγούς; Έχει συµµετοχή στις αποζηµιώσεις; Έχει συµµε-
τοχή στην επαναρρύθµιση της παραγωγής; Έχει συµµετοχή στην
ανακατανοµή τού προϊόντος ανά περιφέρεια; Σε τι έχει;

Και πείτε µου σας παρακαλώ ειλικρινά, γιατί είδα και κάποιες
αναρτήσεις σας που λένε ότι µε την ΚΑΠ τώρα εµείς που πήραµε
19,3 δισεκατοµµύρια ευρώ -είναι ανάρτηση του ίδιου του Πρω-
θυπουργού και µε εντυπωσίασε- πρέπει να είµαστε ευτυχείς διότι
σε σχέση µε τον αγροτικό κόσµο της Γαλλίας, της Γερµανίας, του
Βελγίου και της Ιταλίας είµαστε προνοµιούχοι, γιατί εκείνοι έχουν
µείωση 10% έως 15% είπατε. Συµφωνεί ο κύριος Υπουργός. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Δεν είναι η πραγµατικότητα αυτή; 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Θα σας πω ποια είναι η πραγµατικό-
τητα. Όταν λέτε το µισό και δεν λέτε το άλλο µισό, µπορεί να γίνει

η πραγµατικότητά σας ένα µεγάλο ψέµα για όλους µας. Η αλή-
θεια κατ’ αρχάς, την οποία κρύβετε από τον ελληνικό λαό, είναι
ότι έχει εθνικοποιηθεί πλέον η ΚΑΠ. Δηλαδή κόβετε και ράβετε
και µπορείτε να κάνετε σηµαντικές παρεµβάσεις, τις οποίες πα-
ρεµβάσεις δεν τις έχετε κάνει και δεν δίνετε ολοκληρωµένο σχέ-
διο για τη νέα ΚΑΠ στον Έλληνα αγρότη. Αυτό είναι το ένα.

Δεύτερον, µιλάτε για µας ότι έχουµε προνόµιο σε σχέση, για
παράδειγµα, µε τη Γαλλία; Για να σας πω το παράδειγµα. Τετρα-
κόσιες πενήντα έξι χιλιάδες αγροτικές εκµεταλλεύσεις έχει η Γαλ-
λία και παίρνει µέσο όρο επιδοτήσεων 15.350 ευρώ ανά εκµε-
τάλλευση. Συµφωνείτε και σ’ αυτό, έτσι δεν είναι; Η Ελλάδα παίρ-
νει 3.000 ευρώ κατά µέσο όρο ανά εκµετάλλευση. 

Και επίσης να σας πω ακόµη ένα για τη δική σας αλήθεια και
πείτε µου, εγώ θα δεχθώ τα δικά σας στοιχεία, γιατί εµείς τα πή-
ραµε από διεθνείς οργανισµούς -χώρια η καληµέρα µας. Για
πείτε µου, το 17,1% συµµετοχής της Γαλλίας στον προϋπολογι-
σµό της ΚΑΠ και 5,3% της Ελλάδας, αυτό πώς το εξηγείτε εσείς
όταν εµείς οι σοσιαλδηµοκράτες λέµε και στην Ευρώπη και πα-
ντού ότι πρέπει να εκτιµάται το πρόσωπο του παραγωγού και της
παραγωγής και αυτό πρέπει να ενισχύεται, κύριε Υπουργέ;

Και τέλος, κύριε Πρόεδρε µε την ανοχή σας, να πω µια κουβέ-
ντα για τη Θεσσαλία. 

Τι είπατε σήµερα για τη Θεσσαλία, τι είπε ο κύριος Πρωθυ-
πουργός; Ξέρετε πώς είµαστε στη Θεσσαλία, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Ξέρετε ότι είµαστε πνιγµένοι, βουλιαγµένοι, απεγνω-
σµένοι και απελπισµένοι. Ξέρετε ότι δεν έχουµε πού να κοιτά-
ξουµε, πουθενά. Ξέρετε ότι αυτός ο περιβόητος -που µας είπε ο
κύριος Πρωθυπουργός από αυτό το Βήµα- Οργανισµός Διαχεί-
ρισης των Υδάτων δεν περιέλαβε µέσα ούτε τον Περιφερειάρχη
κ. Κουρέτα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι του χρόνου λήξεως οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Δεν περιλάβατε ούτε τον εκπρόσωπο της Περιφέρειας Θεσσα-

λίας! Ό,τι κάνατε για τον Χάρη Δούκα µε την «Ανάπλαση Α.Ε.»
που τον πετάξατε από το διοικητικό συµβούλιο γιατί δεν ήταν
προφανώς αρεστός, κάνατε τώρα και µε τον Κουρέτα για τον πε-
ριβόητο Οργανισµό Διαχείρισης των Υδάτων. Σας τιµάει αυτό; 

Ποιο είναι το ειδικό σχέδιο ανασυγκρότησης για τη Θεσσαλία;
Τι θα κάνετε µε τα διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα που είναι κάτω
από το νερό, µε τα χωριά που δεν υπάρχουν πια; Από τις εκατόν
πενήντα οικογένειες οκτώ οικογένειες µένουν στο Σωτήριο. Η Με-
ταµόρφωση πάει, όπως κι άλλα επτά χωριά της Περιφερειακής
Ενότητας της Λάρισας. Μπαίνουµε στον Μάρτη, αρχίζει η σπορά
και οι άνθρωποι δεν ξέρουν πώς να βγάλουν το ίζηµα από τα χω-
ράφια τους. Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι θέλουν οι µηχανές 3.000
και 5.000 ευρώ, ανάλογα µε τα φερτά υλικά που υπάρχουν σε
κάθε χωράφι, για να τραβήξουν τα φερτά υλικά; Συµφωνείτε
πάλι. Και εσείς τι κάνετε που συµφωνείτε; Δεν µου αρέσει να συµ-
φωνείτε. Δεν ήρθα εδώ για να συµφωνείτε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Λιακούλη,
ολοκληρώστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ακούστε τι κάνετε. Κάνετε την ιστορία
του ξακουστού εκείνου σκίτσου που είχε γίνει viral και αµφισβη-
τείται κιόλας ποιος το έφτιαξε, που είναι πίσω από τα σίδερα ο
φυλακισµένος -κύριε Πρόεδρε, φεύγω- και έχει µπροστά του τη
δυνατότητα να φτάσει το κλειδί ή το καρβέλι. Και παίρνει το καρ-
βέλι, δεν παίρνει το κλειδί που θα τον οδηγήσει στην ελευθερία!
Αυτό κάνετε, βρίσκετε τους ανθρώπους που βρίσκονται σε κατά-
σταση απόγνωσης και πείνας και έχετε την ελπίδα ότι θα αρπά-
ξουν το καρβέλι και θα ξεχάσουν το κλειδί. 

Όχι, λοιπόν! Το κλειδί θα είµαστε πάντα εµείς εδώ, το ΠΑΣΟΚ,
να τους θυµίζουµε ότι υπάρχει έξω από τα κάγκελα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες» κ. Κόντης και θα ακολουθήσει η κ. Σπυριδάκη, ο κ.
Λοβέρδος κι ο κ. Πουλάς. 
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα µε τη συγκυρία των κινητοποιήσεων των αγροτών και κτη-
νοτρόφων ένα νοµοσχέδιο το οποίο ταλανίζει τον κλάδο αυτό,
και όχι µόνο τον κλάδο, αλλά και τους Έλληνες οι οποίοι είναι
αυτοί που εισπράττουν τα αποτελέσµατα της καταστροφικής πο-
λιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα τελευταία δεκαπέντε µε εί-
κοσι χρόνια. Και τώρα τελευταία, µε πρόσχηµα την κλιµατική
αλλαγή, αυτή την περίφηµη «πράσινη µετάβαση», και µε όλα
αυτά τα φληναφήµατα οι χαρτογιακάδες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, οι επιστηµονικοί σύµβουλοι, έχουν γεµίσει οδηγίες, τις
οποίες σιγά σιγά φαίνεται να παίρνουν πίσω µετά τις τελευταίες
κινητοποιήσεις που υπάρχουν σε όλη την Ευρώπη και οι οποίες
φυσικά µόνο στην Ελλάδα είναι άγνωστες σε τι βαθµό έχουν φτά-
σει και έχουν γιγαντωθεί. Γιατί κανείς δεν δείχνει το µέγεθος των
κινητοποιήσεων, τα προβλήµατα των αγροτών, τις συνέπειες των
όσων έχουν εξαναγκάσει τους αγρότες µας µε τις περίφηµες
αγραναπαύσεις, τις διάφορες µελέτες χωρίς να υπάρχει κανένα
σοβαρό στήριγµα σε επιστηµονικά δεδοµένα, οι οποίες τους εξα-
ναγκάζουν να περιορίζουν την παραγωγή τους. 

Και την ίδια στιγµή που εµείς στην Ευρώπη «αυτοκτονούµε»,
και οι αγρότες και οι αλιείς, και οι κτηνοτρόφοι, στους οποίους
επιβάλλουν έναν σωρό περιορισµούς, εισάγουµε από το Μαρόκο,
από τις χώρες του Μαγκρέµπ, εισάγουµε από τις Ινδίες, εισά-
γουµε από την Κίνα προϊόντα τα οποία χωρίς κανέναν έλεγχο
έχουν παραχθεί και τα οποία έρχονται εδώ να γεµίσουν τις αγο-
ρές µας. Και ποιο είναι το αποτέλεσµα; Ούτε οι τιµές των αγρο-
τικών αυτών προϊόντων πέφτουν, αντίθετα λόγω της εισαγωγής
αυξάνονται, και είναι λιγότερο προσιτά τα προϊόντα τα δικά µας,
τα οποία έχουν γίνει πανάκριβα. 

Για παράδειγµα, το Μαρόκο έχει αυξήσει την εξαγωγή ντοµά-
τας στην Ευρωπαϊκή Ένωση κατά 60% τα τελευταία δύο χρόνια.
Αντίθετα, έχει µειωθεί κατά 20% η παραγωγή και στην Ισπανία
και στην Ελλάδα και στην Ιταλία και µάλιστα πενήντα αγροτοκτη-
νοτροφικές µονάδες ισπανικές έχουν µεταφερθεί στο Μαρόκο
και παράγουν προϊόντα εκεί, γιατί δεν έχουν εκεί τον αυστηρό
αυτό έλεγχο που υπάρχει στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και τελικά τι κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση µε το θέµα των αγρο-
τών και των κτηνοτρόφων; Απλά τους καταδικάζει σε έναν αργό
θάνατο και τις χώρες µας στο να τρώµε δηλητηριασµένα προ-
ϊόντα, τα οποία έρχονται από ανεξέλεγκτα λιπάσµατα, ανεξέλε-
γκτη καλλιέργεια στις Ινδίες, στο Πακιστάν, στην Κίνα, στις χώρες
της Βορείου Αφρικής, όπως το Μαρόκο; 

Έχουµε επιβάλει µία αποστείρωση, υποτιθέµενη, των προ-
ϊόντων των δικών µας, των ελληνικών. Κάποτε γεµίζαµε εµείς τις
ευρωπαϊκές αγορές µε προϊόντα και σήµερα εισάγουµε. Βλέ-
πουµε λεµόνια από την Αργεντινή. Πάει κανείς στο σουπερµάρ-
κετ και βλέπει ντοµάτες από το Βέλγιο, κάτι ωχρές ντοµάτες οι
οποίες, υποτίθεται, είναι βελγικές και έχουν έρθει µε τη σειρά
τους από το Μαρόκο και πατάτες Αιγύπτου. Κανένα προϊόν πλέον
δεν είναι ελληνικό στην πλειοψηφία του.

Αυτό όλο χωρίς να υπάρχει κάποιος προορισµός. Διότι ο προ-
ορισµός που έθεσε η αγροτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για το 2050 είναι να έχουµε σχεδόν εξαλείψει τον τρόπο που λει-
τουργεί για τα φυσικά προϊόντα και να µας φτάσει έντεχνα να
τρώµε ακρίδες, αλεύρι από ακρίδες και κατσαρίδες. Μέχρι το
γάλα της κατσαρίδας τώρα µας λένε ότι είναι κατάλληλο για θε-
ραπεία πολλών ασθενειών και ετοιµάζουν εργοστάσια παραγω-
γής. 

Αφανίζουν τους αγρότες µας µε υπέρµετρα βάρη, τα οποία
τους επιβάλουν µε το κόστος τού πετρελαίου, στο οποίο δεν
υπάρχει δραστική µείωση για την παραγωγή τους, µε το κόστος
των µηχανηµάτων που κάποτε υπήρχε µια βοήθεια από το κράτος
στα µηχανήµατα αυτά και τα έπαιρναν σε τιµές χωρίς να πληρώ-
νουν τους απαιτούµενους φόρους εισαγωγής και µε το κόστος
το οποίο επιβάλλουν στα λιπάσµατα. 

Σήµερα παράγουµε ψάρια και έχει σταµατήσει η αλιεία σχεδόν,
γιατί υποτίθεται µε κάποιους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης έχει περιοριστεί κατά 50% και βλέπουµε να παράγουµε
ψάρια σε ιχθυοκαλλιέργειες αµφισβητούµενης υγειονοµικής σι-
γουριάς για τους καταναλωτές. 

Έγινε πρόπερσι ένα δικαστήριο γι’ αυτές τις ιχθυοκαλλιέργειες
όπου παραδέχθηκαν άµεσα, όχι έµµεσα, ότι χρησιµοποιούν φορ-
µόλη υποτίθεται για τον θάνατο των παρασίτων τα οποία πηγαί-
νουν στα ψάρια, ενώ τα ψάρια στην ανοικτή θάλασσα δεν έχουν
αυτά τα παράσιτα. Τα έχουµε εγκλωβίσει τώρα σε κλουβιά και
πλέον τους δίνουµε φορµόλη για να καταπολεµούµε τα παράσιτα
που είναι πάνω τους.

Και αναγκαζόµαστε εµείς, για να έχει φθηνό ψάρι ο Έλληνας
στην αγορά, να µειώνουµε την αλιεία και να παράγουµε σε ιχθυο-
τροφεία, τα οποία, ξαναλέω, µετά από καταγγελίες πρώην εργα-
ζοµένων και τα δικαστήρια που προέκυψαν, φάνηκε ότι είναι
εµπλουτισµένα από βαρέα µέταλλα, τα οποία δεν θα έπρεπε να
εµπεριέχονται στα ψάρια, και από φορµαλδεΰδη που είναι η φορ-
µόλη, η οποία όλοι ξέρουµε τι σκοπό έχει. 

Εάν, λοιπόν, δεν αφήσουµε τη φύση να λειτουργήσει όπως λει-
τουργούσε πριν, εάν δεν σταµατήσουµε µε τις βλακείες ότι τα
κόπρανα των αγελάδων είναι οτιδήποτε άλλο που επί πέντε εκα-
τοµµύρια χρόνια δεν επέφεραν κανένα πρόβληµα, δηµιουργούν
το διοξείδιο του άνθρακα και πλέον κινδυνεύει ο πλανήτης µας,
εάν δεν αφήσουµε τους αγρότες, εάν δεν προσελκύσουµε τους
νέους µας στην αγροτική παραγωγή, εάν δεν τους βοηθήσουµε
µε διάφορες απαλλαγές από φόρους και από σοβαρά έξοδα στην
παραγωγή και δεν µειώσουµε τα έξοδα αυτά, εάν δεν δώσουµε
τη δυνατότητα να καλλιεργήσουν εκεί που πριν χρόνια έβγαλε
καλλιέργειες η Ευρωπαϊκή Ένωση και επιδότησε τους αγρότες
να µην καλλιεργούν, το µέλλον είναι αβέβαιο και δύσκολο και δεν
θα µπορούµε να τραφούµε µετά µε τα προϊόντα τα οποία έτρε-
φαν όλη τη γη επί χιλιάδες χρόνια και οι άνθρωποι επιβίωναν, ζού-
σαν και δεν είχαν τέτοια προβλήµατα όπως έχουν σήµερα. 

Βλέπουµε ότι αυξάνονται συνεχώς στην Ελλάδα οι εισαγωγές
των κτηνοτροφικών προϊόντων. Έχουµε φτάσει να εισάγουµε
εκατό χιλιάδες τόνους από τη Νότια Αµερική. Πριν χρόνια απα-
γορεύαµε την εισαγωγή κρέατος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, λέγο-
ντας ότι στη Νότιο Αµερική υπάρχει ο αφθώδης πυρετός στα
κρέατα και σήµερα εισάγουµε αφειδώς χωρίς κανέναν έλεγχο,
σαν να εξέλιπε τελείως και το πρόβληµα του αφθώδους πυρετού
και οτιδήποτε άλλο, γιατί δεν έχουµε παραγωγή στην Ελλάδα.

Έχουµε µειώσει την κτηνοτροφία µας, προσπαθούµε να κά-
νουµε τώρα κτηνοτροφικά πάρκα. Τι θα γίνει στα κτηνοτροφικά
αυτά πάρκα; Θα συνωστισθούν τα προϊόντα, τα ζώα και οτιδή-
ποτε άλλο το ένα δίπλα στο άλλο, όπως έχουµε δει σε βιοµηχα-
νίες που παράγουν κοτόπουλα και το ένα τρώει το άλλο, όταν
ψοφάνε δίπλα τους; Έχουµε δει κατά καιρούς να στριµώχνονται
εκατοµµύρια κοτόπουλα µέσα σε ένα µεγάλο δωµάτιο που υπο-
τίθεται ότι είναι η περιοχή ή ο χώρος παραγωγής. 

Τα ζώα έχουν µάθει να ζουν ελεύθερα. Οι κτηνοτρόφοι µας
στην Ελλάδα εξέθρεψαν επί εκατοντάδες χρόνια και επιβίωσε η
Ελλάδα από αυτό. Αν θα υπάρξει ένα τέτοιο πλάνο για να υπάρ-
ξουν αυτά τα πάρκα, θα πρέπει να το µελετήσουµε πολύ καλά
και όχι να χωροθετήσουµε πάρκα, τα οποία στο µέλλον θα επι-
φέρουν την καταστροφή της κτηνοτροφίας µας. 

Επίσης, το ίδιο ισχύει µε τα διάφορα φυτοφάρµακα που χρη-
σιµοποιούµε, αυτά τα δήθεν οικολογικά φυτοφάρµακα, τα οποία
είναι συµβατά µε την «πράσινη» µετάβαση. Δεν είναι τυχαίο ότι
φέτος οι ελιές µας είχαν τη µισή παραγωγή από τα προηγούµενα
χρόνια, γιατί δεν υπήρξε ούτε κλιµατικό πρόβληµα σε µεγάλες
περιοχές παραγωγής των ελαιόδεντρών µας ούτε υπήρξαν ο
δάκος ή άλλες ασθένειες, όπως υπήρχαν τα παλαιότερα χρόνια
σε τόσο µεγάλο βαθµό. 

Έφεραν κάποια φάρµακα τα οποία έδωσαν τα τελευταία χρό-
νια οι γεωπόνοι στους αγρότες και βλέπουν την παραγωγή τους
να έχει µειωθεί κατά 40% και 50%. Και βλέπεις αγρότες να δια-
µαρτύρονται χωρίς να ξέρουν για ποιον λόγο έχει µειωθεί η πα-
ραγωγή, την οποία επιστήµονες έχουν αποδώσει στα καινούργια
φυτοφάρµακα, τα οποία συστήνει η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Την ίδια στιγµή ο Καναδάς παράγει προϊόντα µε απαγορευ-
µένα χηµικά όπως η γλυφοσάτη, την οποία σίγουρα έχουν απα-
γορεύσει σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, και µας στέλνουν από
εκεί, ταυτόχρονα µαζί µε την Ουκρανία, προϊόντα τα οποία δεν
έχουν υποστεί κανέναν έλεγχο, δεν έχουν µπει σε καµµία µορφή
επεξεργασίας στην οποία υποβάλλουν τους Ευρωπαίους και
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τους Έλληνες κι εµείς απλά τα ανεχόµαστε.
Από ογδόντα επτά χιλιάδες πεντακόσια στρέµµατα το 2020,

σήµερα καλλιεργούµε τα εξήντα επτά χιλιάδες οκτακόσια δεκαέξι
και προτρέπουµε τους αγρότες µας να στραφούν εκεί που δεν
µπορούν να καλλιεργήσουν, στα φωτοβολταϊκά και σε διάφορες
άλλες µορφές οι οποίες έρχονται να κατακλύσουν την ύπαιθρό
µας, µαζί µε τις ανεµογεννήτριες. 

Στα πλούσια µέρη που καλλιεργούσαµε πλέον βλέπουµε φω-
τοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες. Ένα άθλιο φαινόµενο το οποίο
δυστυχώς τείνει να αυξηθεί εν ονόµατι της περίφηµης πράσινης
ενέργειας, η οποία θα είναι αυτή που µόνη της θα αυτοδιαλυθεί
και θα αυτοκαταστραφεί τα επόµενα χρόνια, όταν οι άνθρωποι
ξυπνήσουν και δουν πού τους οδηγεί.

Για την ενίσχυση των υδατοκαλλιεργειών, θα είναι καλό να µην
ενταχθούν τα βοηθητικά σκάφη των υδατοκαλλιεργειών στον
τοµέα του τουρισµού και να αφήσουµε τους παραδοσιακούς ψα-
ράδες να αλιεύσουν µε τον πατροπαράδοτο τρόπο και να κάνουν
αυτοί, ακόµα και αν χρειαστεί, τον τουρισµό που ζητάει αυτό το
νοµοσχέδιο, µε τον παραδοσιακό τρόπο του ψαρέµατος.

Στις ρυθµίσεις των θεµάτων του Οργανισµού Γεωργικών
Ασφαλίσεων, σχετικά µε τις ζηµίες, ακούµε για αποζηµιώσεις
τόσο για του Αυγούστου, Ιουλίου, για τις πυρκαγιές και των πληµ-
µυρών του Σεπτεµβρίου, αλλά ο κρατικός µηχανισµός δεν έχει
ακόµα πραγµατοποιήσει αυτά τα οποία έχει πει και τα έχει αφήσει
όλα στην τύχη τους. 

Λέµε ότι δίνουµε και ότι έχουν πάρει, αλλά οι αγρότες λένε τα
αντίθετα. Και δεν είναι όλοι οι αγρότες µεγαλοαγρότες. Δυστυ-
χώς, στην Ελλάδα οι περισσότεροι είναι µικροµεσαίοι, λίγοι είναι
αυτοί οι ευνοούµενοι, οι οποίοι επί πολλά χρόνια κουµαντάριζαν
το αγροτικό κίνηµα. Σήµερα και αυτοί εκλείπουν γιατί ξύπνησαν
και οι αγρότες και τους βλέπουµε να κινητοποιούνται, όχι στον
βαθµό που κινητοποιούνται οι συνάδελφοί τους στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, αλλά σε ένα αρχικό στάδιο, το οποίο όµως ίσως είναι η
απαρχή εξελίξεων για τον τρόπο µε τον οποίο πλέον θα προσπα-
θούν να αναζητούν τα δίκαια αιτήµατά τους, για να φτάσουν να
επιβιώσουν και µαζί µε αυτούς να επιβιώσουµε και εµείς. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε και κα-
λούµε στο Βήµα την κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη από το ΠΑΣΟΚ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω, επιτρέψτε µου
να στείλω τα συλλυπητήριά µου, µιας και σήµερα χαιρετίσαµε µε
µεγάλη θλίψη έναν χαρισµατικό πολιτικό, έναν πρώην Υπουργό
του ΠΑΣΟΚ, έναν σπουδαίο γιατρό, σύζυγο και πατέρα, τον Λε-
ωνίδα Γρηγοράκο. Στέλνω, λοιπόν, και από εδώ τα συλλυπητήριά
µου. Οι σκέψεις µας αγκαλιάζουν τους συγγενείς του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνήθως τονίζουµε ότι η χώρα
πρέπει να πορευτεί µε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο στον δρόµο
της βιώσιµης και αειφόρου ανάπτυξης, µε κοινωνική δικαιοσύνη,
µε σεβασµό στον άνθρωπο και το περιβάλλον. Σε αυτόν τον δρό-
µο, βασικό όχηµα κοινωνικοοικονοµικής ανάπτυξης είναι ο πρω-
τογενής τοµέας παραγωγής.

Η πρωτογενής οικονοµική δραστηριότητα πέρα από ατοµικό
εισόδηµα αποτελεί εθνική επένδυση γιατί καλύπτει τις κατανα-
λωτικές ανάγκες των πολιτών, εξασφαλίζει την επισιτιστική ασφά-
λεια της χώρας, µειώνει τις εισαγωγές αγαθών που επιβαρύνουν
την οικονοµία. Τα τελευταία πέντε χρόνια, η Κυβέρνηση δεν χά-
ραξε µια αναπτυξιακή πολιτική που θα ενίσχυε την παραγωγική
εξωστρέφεια της χώρας και την αναγέννηση της υπαίθρου και
της περιφέρειας. 

Τέσσερις Υπουργοί πέρασαν από το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, εξαγγελίες και διαπραγµατεύσεις στις
Βρυξέλλες αλλά το αποτέλεσµα µηδενικό. Η Κυβέρνηση ολιγώ-
ρησε και αδιαφόρησε και τώρα έφτασε η ώρα της πληρωµής της
δυστυχώς, όµως, το πληρώνει και η χώρα.

Η Κυβέρνηση προσπαθεί να καλύψει τις ευθύνες της µέσα από
τις πανευρωπαϊκές αγροτικές κινητοποιήσεις. Όµως, δεν φταίνε
οι Βρυξέλλες για την κατάσταση του ΕΛΓΑ, δεν φταίνε οι Βρυ-
ξέλλες για την αδυναµία των αποζηµιώσεων, δεν φταίνε οι Βρυ-

ξέλλες για τις καθυστερήσεις και τα χρέη στις τράπεζες.
Το 2023 ήταν η χειρότερη χρονιά πληρωµών από την εφαρ-

µογή της κοινής αγροτικής πολιτικής στη χώρα µας, µιας ΚΑΠ
που η χώρα µας παραµένει ο φτωχός συγγενής. Βιώνουµε την
εγκατάλειψη της υπαίθρου και του πρωτογενή τοµέα παραγω-
γής, την απουσία προστασίας του από τις επιπτώσεις της κλιµα-
τικής κρίσης και την έλλειψη στήριξης των ανθρώπων του.
Είµαστε µάρτυρες ενός εγκλήµατος αφού οι αγρότες µας, οι κτη-
νοτρόφοι µας, οι αλιείς µας και κάθε πολίτης που ασχολείται µε
τον πρωτογενή τοµέα αποτελούν δηµιουργική δύναµη και ασπίδα
προστασίας στη σηµερινή δύσκολη εποχή. 

Την περίοδο 2009 έως 2020 οι γεωργικές εκµεταλλεύσεις µει-
ώθηκαν 26,6% και οι εκµεταλλευόµενες γεωργικές εκτάσεις 18%.
Δαπανούµε ετησίως πάνω από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ για ει-
σαγωγές τροφίµων. Δεν απορούµε, λοιπόν, γιατί οι αγρότες δια-
µαρτύρονται και κατεβαίνουν µε τρακτέρ στους δρόµους.
Βρίσκονται στο σηµείο µηδέν, κυριολεκτικά, βρίσκονται σε από-
γνωση. 

Δεν είναι µόνο το χωρίς όραµα και διαβούλευση σχέδιο τρο-
ποποιήσεων της ΚΑΠ που κατέθεσε η Κυβέρνηση. Το υψηλό κό-
στος παραγωγής και η ακρίβεια, ο δυσβάσταχτος ειδικός φόρος
κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, η έλλειψη εργατικών χε-
ριών, οι προβληµατικές και καθυστερηµένες πληρωµές, η έλ-
λειψη προστασίας της αγροτικής γης από ξένα funds και η ανοχή
στις παράνοµες ελληνοποιήσεις προϊόντων είναι και κάτι ακόµα
είναι ότι αφήνονται µόνοι τους να αντιµετωπίσουν ακόµα και την
κλιµατική κρίση και τις επιπτώσεις της. Χαρακτηριστικό παράδει-
γµα οι αγρότες της Θεσσαλίας. Έχουν χάσει τα πάντα και δεν
έχουν πάρει τίποτα. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί µε ασπιρίνες να θεραπεύσει τον καρ-
κίνο. Το µέτρο της έκπτωσης 10% στο αγροτικό ρεύµα δεν περι-
λαµβάνει τους χειµερινούς µήνες, λες και δεν λειτουργούν το
χειµώνα θερµοκήπια και κτηνοτροφικές µονάδες. Ας έρθει ο κύ-
ριος Υπουργός να τα πει αυτά στην Ιεράπετρα και στο Λασίθι. 

Η επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης 82 εκατοµµύρια
ευρώ για το 2024 δεν είναι επιδότηση γιατί οι αγρότες τα έχουν
ήδη πληρώσει. Ο χαµηλός προϋπολογισµός του προγράµµατος
«Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι» µόλις 30 εκατοµµύρια προοιωνίζει
τον ελάχιστο αριθµό τελικών δικαιούχων. Φαίνεται να φορτώνεται
το κόστος της πράσινης µετάβασης στους παραγωγούς ενώ η
πρόβλεψη νοµοσχεδίου για εγκατάσταση µονάδων ΑΠΕ σε γε-
ωργική γη υψηλής παραγωγικότητας είναι ασαφής και δεν προ-
στατεύει τη γη.

Σήµερα έχει εγκαταλειφθεί συνολικά η ύπαιθρος και η ελληνική
περιφέρεια στην τύχη της. Συρρικνώνονται και υπολειτουργούν
όλες σχεδόν οι δοµές και υπηρεσίες, καθυστερούν ή κολλάνε
έργα και χρηµατοδοτήσεις που απλά τα έργα µπαινοβγαίνουν
στο Ταµείο Ανάκαµψης. 

Οι πολίτες της περιφέρειας στερούνται επαρκούς ιατροφαρ-
µακευτικής περίθαλψης, επαρκών εκπαιδευτικών και άλλων υπη-
ρεσιών, κατάλληλων οδικών δικτύων, σύγχρονων λιµένων και
αεροδροµίων, εγγειοβελτιωτικών και αντιπληµµυρικών έργων.
Είναι αναπόφευκτο, λοιπόν, να µαραζώνει τόσο η περιφέρεια όσο
και η αγροτική παραγωγή. 

Στο Λασίθι έχουµε συνεχείς συγχωνεύσεις και µεταφορές δη-
µοσίων υπηρεσιών και αρµοδιοτήτων, υποστελέχωση των νοσο-
κοµείων και κάθε είδους δηµόσιας υπηρεσίας ακόµα της Πυροσ-
βεστικής, του ΕΚΑΒ, υποβαθµισµένο αεροδρόµιο, λιµάνια, και
όλα αυτά σε µια περιοχή µε ένα πάρα πολύ δύσκολο οδικό δί-
κτυο.

Καρκινοβατούν αντιπληµµυρικά και εγγειοβελτιωτικά έργα,
όπως, αυτό του Ταµιευτήρα Μπραµιανών και αντιπληµµυρικών
έργων Γρα Λυγία και Φράγµατος Μύρτου που θα απαντούσαν σε
ένα τεράστιο πρόβληµα λειψυδρίας που αντιµετωπίζει η περιοχή
τις επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. Μιλάµε για ένα φράγµα
που εξυπηρετεί δεκαέξι χιλιάδες έως δεκαεπτά χιλιάδες στρέµ-
µατα θερµοκηπίων και είκοσι οκτώ χιλιάδες έως είκοσι εννέα
στρέµµατα ελιάς, πορτοκαλιάς και άλλων καλλιεργητών. Οι πρώ-
τοι που θίγονται, λοιπόν, είναι οι αγρότες και κτηνοτρόφοι. Αυτό
είναι η πρόληψη που έχει φροντίσει η Κυβέρνηση για την κλιµα-
τική κρίση και την Ιεράπετρα και το Λασίθι, που να πούµε ότι είναι
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µία από τις πιο ξυροθερµικές περιοχές της Ευρώπης.
Οι ελαιοπαραγωγοί του Λασιθίου βιώνουν δραµατική µείωση

εισοδήµατος. Λόγω του ξηρού και θερµού κλίµατος και της λει-
ψυδρίας, διαπιστώνεται µια πτώση από 70% έως και 90% της πα-
ραγωγής του λαδιού. Η εφαρµογή του µεταφορικού ισοδύναµου
για την ανταγωνιστικότητα των κρητικών αγροτικών προϊόντων
µε εκείνη των χερσαίων παρουσιάζει υστέρηση και καθυστερή-
σεις στις καταβολές των ποσών.

Ακόµη δεν έχει καταβληθεί στους δικαιούχους αγρότες και επι-
χειρήσεις το ποσό ενίσχυσης του µεταφορικού ισοδύναµου για το
δεύτερο εξάµηνο του 2022 ενώ η πρόσφατη ΚΥΑ µειώνεται δρα-
µατικά από τα 22 εκατοµµύρια ευρώ στα 8 εκατοµµύρια ευρώ.

Όσον αφορά τους αγρότες, παρά τις υποσχέσεις και τις
όποιες ρυθµίσεις για τους εργάτες γης, το πρόβληµα δεν έχει
επιλυθεί ακόµα µε αποτέλεσµα απώλεια αγροτικής παραγωγής
και οικονοµική επιβάρυνση των αγροτών. Κάνουν αιτήσεις και αι-
τήσεις και αιτήσεις. 

Η δυσαρέσκεια των Κρητών αγροτών εντείνεται γιατί δεν εκ-
προσωπήθηκαν στη σηµερινή συνάντηση του Πρωθυπουργού. Οι
αλιείς µας εκτός των χρόνιων προβληµάτων όπως ο καθορισµός
επαγγελµατικών κριτηρίων και επαναφορά των ερασιτεχνικών
αδειών αλιείας, πλήττονται και από τον υπερπληθυσµό των λα-
γόψαρων και υφίστανται το κόστος καταστροφών του αλιευτικού
τους εξοπλισµού. Το αρµόδιο Υπουργείο δεν αντιµετωπίζει το
πρόβληµα, ασχολείται µε την απόδοση δικαιώµατος αλιευτικού
τουρισµού στα βοηθητικά σκάφη των υδατοκαλλιεργειών και την
αδειοδότηση υδατοκαλλιεργειών χωρίς τη συµµετοχή της τοπι-
κής κοινωνίας. 

Για τη βιώσιµη αλιεία, τίποτα ουσιαστικό, µόνο διοικητικές ρυθ-
µίσεις. Όπως πολύ σωστά επισήµανε ο ειδικός αγορητής µας, ο
κ. Μανώλης Χνάρης, το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει µέτρα ενί-
σχυσης αγροτών και δεν επανορθώνει λάθη. Απλά ρυθµίζει δευ-
τερεύοντα ζητήµατα και τακτοποιεί διοικητικές εκκρεµότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αγροτική γη, οι κτηνοτροφικές
µονάδες, τα αλιευτικά σκάφη αποτελούν εθνικό κεφάλαιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κ. Βουλευτού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ο πρωτογενής τοµέας µπορεί να ανακάµψει, µε συγκεκριµένες

πολιτικές και µε µια οργανωµένη προσπάθεια που, παράλληλα,
θα τονώσει την ύπαιθρο. Η ουσιαστική τροποποίηση της νέας
ΚΑΠ, η προστασία της αγροτικής γης από κατασχέσεις και η ρύθ-
µιση των κόκκινων δανείων των αγροτών, ο εκσυγχρονισµός του
ΕΛΓΑ και η διεύρυνση των ασφαλιστικών καλύψεων για κατα-
στροφές φυτικού και ζωικού κεφαλαίου, ο µηδενισµός του Ειδι-
κού Φόρου Κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, ο έλεγχος του
κόστους παραγωγής, ιδιαίτερα στα αγροτικά εφόδια, οι έλεγχοι
και παράνοµες ελληνοποιήσεις προϊόντων είναι µόνο µερικά από
τα αναγκαία µέτρα. 

Είναι µέτρα τα οποία θα έπρεπε να έχετε µεριµνήσει πολύ πριν
φτάσει ο κόµπος στο χτένι και χωρίς να χρειαστεί οι αγρότες να
βγουν στους δρόµους για να τους ακούσετε. Οφείλετε ακόµα και
τώρα να δεχθείτε τα δίκαια αιτήµατά τους και ας µην είχατε προ-
νοήσει για αυτά. Είναι το ελάχιστο που µπορείτε να κάνετε τώρα. 

Σήµερα θα έπρεπε όλα αυτά να έχουν λυθεί. Θα έπρεπε να µι-
λάµε για εξέλιξη και όχι για επιβίωση του πρωτογενούς τοµέα,
θα έπρεπε να συζητάµε τώρα τη στρατηγική διασύνδεση του
πρωτογενή τοµέα µε τον τουρισµό και την προώθηση των προ-
ϊόντων τόσο του πρωτογενούς όσο και του δευτερογενούς τοµέα
στο εξωτερικό, οργανωµένα και µε πλάνο και όχι µόνο µε ατοµική
πρωτοβουλία ιδιωτών.

Αλλά προϋπόθεση για αναπτυξιακή πολιτική, αποτελεί ένα ολο-
κληρωµένο σχέδιο ανασυγκρότησης του πρωτογενούς τοµέα πα-
ραγωγής αλλά και η απαραίτητη πολιτική βούληση. Δυστυχώς, η
παρούσα Κυβέρνηση δεν διαθέτει ούτε το ένα, ούτε το άλλο,
ούτε σχέδιο, ούτε βούληση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης - Μιχαήλ Λοβέρδος από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πο-
λύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα και εγώ µε τη σειρά µου
να εκφράσω, προς το ΠΑΣΟΚ και την οικογένειά του, τα βαθιά
µου συλλυπητήρια για την απώλεια του Λεωνίδα Γρηγοράκου,
ενός πολιτικού ο οποίος κοσµούσε το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέ-
διο για τον αγροτικό τοµέα. Εγώ δεν εκπροσωπώ κάποια αγρο-
τική περιφέρεια. Στη δυτική Αθήνα δεν έχουµε ούτε αγροτικές
εκτάσεις ούτε κτηνοτροφία, αλλά εδώ βρισκόµαστε γιατί είµαστε
εκπρόσωποι του έθνους, δεν είµαστε εκπρόσωποι της περιφέ-
ρειάς µας και λυπάµαι που µεταξύ των οµιλητών δεν βλέπω άλ-
λους οµιλητές από τις αστικές περιοχές. Γιατί η αγροτική παρα-
γωγή και ο πρωτογενής τοµέας είναι καθοριστικής σηµασίας για
τη χώρα µας και για το µέλλον της πατρίδας µας. 

Όπως πολύ σωστά και αναλυτικά παρουσίασε και η εξαιρετική
µας εισηγήτρια, η κ. Σούκουλη, το νοµοσχέδιο αυτό φέρνει πολ-
λές αλλαγές και σηµαντικές βελτιώσεις σε θέµατα που αφορούν
τον αγροτικό τοµέα και διαψεύδει κάτι που συστηµατικά, ειδικά
τον τελευταίο καιρό, προσπαθεί η Αντιπολίτευση να µας πει, ότι
δήθεν -γιατί υπάρχει µια συνωµοσιολογία και µια µυθολογία που
αναπτύσσεται- η Κυβέρνηση αυτή θέλει να εξαντλήσει τους
αγρότες, θέλει να σταµατήσει την αγροτική παραγωγή.

Κάνει µεγάλο λάθος όποιος το υποστηρίζει αυτό. Αντιθέτως,
εµείς θέλουµε µεγαλύτερη αγροτική παραγωγή, καλύτερη αγρο-
τική παραγωγή και περισσότερες εξαγωγές στο εξωτερικό µε
προϊόντα τα οποία θα παίζουν σηµαντικό ρόλο στον εξαγωγικό
τοµέα της χώρας. Αυτή είναι η πρόθεση της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και αυτή την πρόθεση, όσο και αν την αµφι-
σβητείτε, δεν µπορείτε να την ανατρέψετε. 

Σήµερα το νοµοσχέδιο αυτό -σήµερα είναι Τρίτη και δεκατρείς-
συµπίπτει µε τις κινητοποιήσεις των αγροτών, οι οποίες έγιναν
ανεξάρτητα. Το νοµοσχέδιο θα ερχόταν ούτως ή άλλως. Συµπί-
πτει, λοιπόν, µε τις κινητοποιήσεις των αγροτών που πλήττουν
όλους µας και πλήττουν την κοινωνική ειρήνη σε ολόκληρη την
Ελλάδα. Πρόκειται για κινητοποιήσεις οι οποίες σε µεγάλο βαθµό
µπορεί να είναι και δικαιολογηµένες. Εγώ ποτέ δεν αρνήθηκα ότι
οι αγρότες δεν έχουν σοβαρά και σεβαστά αιτήµατα. 

Αντίθετα, για εµάς την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
και της Νέας Δηµοκρατίας οι αγρότες δεν είναι αντίπαλοί µας,
είναι συνεργάτες µας, είναι συνεργάτες µας στην κοινή προσπά-
θεια όλων µας για την κοινωνική και οικονοµική ανάπτυξη, για το
καλό της πατρίδας και για αυτό από την πρώτη στιγµή έλεγα ότι
πρέπει να ακούµε µε πολύ µεγάλο σεβασµό τα αιτήµατα των
αγροτών, να σκύβουµε στα προβλήµατά τους και να προσπα-
θούµε να βρούµε λύσεις. 

Δεν λέω ότι τα έχουµε κάνει όλα τέλεια. Προς Θεού! Έχουν
γίνει και λάθη και λάθη και σε επίπεδο δηλώσεων και εντυπώ-
σεων, όπως ήταν ότι οι αγροτικές κινητοποιήσεις είναι υποκινού-
µενες από κάποιο κόµµα. Δεν είναι υποκινούµενες από κανένα
κόµµα. Και να ήθελαν τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να τις υπο-
κινήσουν, δεν µπορούν. Δεν έχουν τη δυνατότητα αυτή και πάρα
πολλοί από τους αγρότες που σήµερα κινητοποιούνται είναι προ-
ερχόµενοι από τον χώρο της Νέας Δηµοκρατίας, ίσως οι περισ-
σότεροι, και πάρα πολλοί από αυτούς θα ψηφίσουν και στις
επόµενες εκλογές -το εύχοµαι και το ελπίζω- µετά και τη σηµε-
ρινή συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό και πάλι τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Ασφαλώς και υπάρχουν προβλήµατα στους αγρότες. Ασφα-
λώς και πολλά από τα προβλήµατα αυτά πρέπει και να λυθούν
και να δοθούν δίκαιες λύσεις και απαντήσεις. Και αυτό προσπα-
θούµε. Υπάρχουν, βέβαια, και υπερβολικά αιτήµατα. Πάντα σε
µια διαπραγµάτευση µπαίνουν και υπερβολικά αιτήµατα. Σήµερα,
όµως, η συνάντηση που έγινε για πρώτη φορά απ’ όσο θυµάµαι
είµαι από το 1985 δηµοσιογράφος- σπανίως ο Πρωθυπουργός
δεχόταν τους εκπροσώπους των αγροτών στο Μέγαρο Μαξίµου
και συζητούσε µέσα σε ένα ήπιο και αµοιβαίας κατανόησης κλίµα
τα αιτήµατα των αγροτών.

Αντίθετα, θυµάµαι πάρα πολλές κινητοποιήσεις αγροτών που
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κατέληγαν σε οξείες καταστάσεις µε κλείσιµο και αποκλεισµό
δρόµων και σε κωµικοτραγικά επεισόδια, όπως αυτά που θυµάµαι
επί ΠΑΣΟΚ και Υπουργίας του φίλου µου, του Στέφανου Τζου-
µάκα, που έσκιζαν τα λάστιχα των τρακτέρ. 

Αυτά δεν έχουν γίνει για πρώτη φορά. Έχουν γίνει άπειρες
φορές. Όποιος ξέρει την πολιτική ιστορία του τόπου θα γνωρίζει.
Σήµερα, όµως, εµείς λέµε ότι «έχετε δίκιο σε πολλά από αυτά,
ελάτε να τα συζητήσουµε» και τα συζητήσαµε.

Σε κάποια έχουν δίκιο σε ό,τι αφορά την Κοινή Αγροτική Πολι-
τική, δηλαδή κυρίως στο πράσινο κοµµάτι της πράσινης µετάβα-
σης στην Κοινή Αγροτική Πολιτική και γι’ αυτό δίνουµε και µάχη,
η οποία νοµίζω θα καταλήξει και σήµερα σε απόφαση για να στα-
µατήσει η υποχρεωτική αγρανάπαυση τµήµατος των κτηµάτων
των αγροτών. 

Δίνουµε µεγάλη µάχη για να αυξηθούν ή να κρατηθούν στο ίδιο
επίπεδο, όπως και κρατήθηκαν, οι επιδοτήσεις προς τους αγρό-
τες, που, όπως υποσχέθηκε ο Πρωθυπουργός, θα έχουν δοθεί
µέχρι τον Μάιο µέσω του ΟΠΕΚΑ σε όλους. Δίνουµε µεγάλη µάχη
για τα δίκαια αιτήµατά τους που αφορούν τη χαµηλή τιµή στο
ρεύµα και στο αγροτικό πετρέλαιο.

Σήµερα ξύνοντας τον πάτο του βαρελιού, όπως είπε ο Μητσο-
τάκης, έδωσε απαντήσεις σε ό,τι αφορά το ρεύµα και τον ειδικό
φόρο κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο και ήδη προχω-
ρούµε στην εφαρµογή αυτών των µέτρων και ελπίζω ότι µετά από
αυτή τη συνάντηση µε τη σύνεση και τη λογική που διακρίνει το
αγροτικό κίνηµα θα υπάρξει µια υποχώρηση σε ό,τι αφορά την
πρόθεση κάποιων να κλείσουν τους δρόµους µε τα τρακτέρ. 

Θέλουµε συνεργασία, θέλουµε συνεννόηση, θέλουµε να λυ-
θούν όσο το δυνατόν περισσότερα προβλήµατα των αγροτών.
Δεν θέλουµε σε καµµία περίπτωση να επαναληφθεί αυτό που είχε
συµβεί τόσες φορές στο παρελθόν, να κλείνουν οι δρόµοι και να
αποκλείεται η κοινωνία, διότι οι καταλήψεις των δρόµων δεν
πλήττουν ούτε τον Μητσοτάκη ούτε εµένα ούτε κανέναν άλλο
από εδώ µέσα. Πλήττουν την κοινωνία και η κοινωνία δεν µπορεί
ούτε να διχάζεται ούτε να συγκρούεται µε οποιονδήποτε. 

Θέλουµε πάνω απ’ όλα, λοιπόν, ηρεµία, σοβαρότητα, λογική
και σύνεση και αυτό είναι το µήνυµα που εκπέµπει η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας και πάνω
σε αυτό το µήνυµα θα συνεχίσουµε όλοι µας να αγωνιζόµαστε
για το καλό της γεωργικής παραγωγής, για το καλό των αγροτών,
για το καλό της πατρίδας µας. 

Και θα παρακαλέσω και τους εκπροσώπους των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης να εγκαταλείψουν αυτή την λαϊκίστικη στάση που
κρατούν. Το θυµάµαι από το 1985 πάντα τα κόµµατα της αντιπο-
λίτευσης πλειοδοτούσαν στα αιτήµατα των αγροτών και οι Κυ-
βερνήσεις έλεγαν ότι δεν υπάρχουν άλλα πόσα για να δοθούν.
Επιτέλους, ας το καταλάβουµε. Οι κυβερνήσεις πρέπει να συµπε-
ριφέρονται υπεύθυνα και το ίδιο πρέπει να συµπεριφέρονται και
τα κόµµατα της αντιπολίτευσης για το καλό του αγροτικού τοµέα,
για το καλό όλων µας και πάνω απ’ όλα για το καλό της πατρίδας
µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
ράντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 10ο Δηµοτικό Σχολείο Καλαµάτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Υφυπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων κ. Κελέτση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε ο Υπουργός

τον λόγο, κύριε Πουλά. Οι Υπουργοί δεν µίλησαν µέχρι τώρα κα-
θόλου. Μετά είστε εσείς και συνεχίζουµε.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του

νοµοσχεδίου που αφορά την αγροτική οικονοµία µας και τον
αγροτικό µας τοµέα γίνεται µέσα σε ένα πλαίσιο ανάδειξης των
αγροτικών προβληµάτων της χώρας και των κινητοποιήσεων των
αγροτών µας. Ήδη η συνάντηση της αντιπροσωπείας των αγρο-
τών µε τον Πρωθυπουργό έχει ολοκληρωθεί και νοµίζω ότι απο-
δείχθηκε µέσα από τη συνάντηση αυτή ότι η Κυβέρνηση από την
πλευρά της και ο Πρωθυπουργός εξάντλησε όλα τα περιθώρια,
τα οποία µας δίνουν σήµερα οι δηµοσιονοµικές προϋποθέσεις
και οι δυνατότητες της χώρας, προκειµένου να ικανοποιήσει στον
µεγαλύτερο δυνατό βαθµό τα αιτήµατα των αγροτών µας, ανα-
κοινώνοντας µέτρα που έχουν να κάνουν µε το κόστος κυρίως
παραγωγής, το οποίο είναι ένα από τα δοµικά προβλήµατα όχι
µόνον της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας, αλλά και της ευρω-
παϊκής γενικότερα αγροτικής οικονοµίας, το κόστος παραγωγής
που έχει να κάνει µε την ενέργεια, το κόστος της ενέργειας, τις
τιµές της ενέργειας και βέβαια των καυσίµων.

Θεωρώ πως πλέον είναι η σειρά των αγροτών να αξιολογήσουν
µε υπευθυνότητα τα δεδοµένα, τις προτάσεις του Πρωθυπουρ-
γού, τα µέτρα που εξήγγειλε η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός,
καθώς και τις δηµοσιονοµικές δυνατότητες της χώρας, έτσι ώστε
και αυτοί µε υπευθυνότητα να συµπεριφερθούν και να επιστρέ-
ψουµε στην οµαλότητα σε ό,τι αφορά τη λειτουργία της αγροτι-
κής µας οικονοµίας. 

Όµως, τα δοµικά προβλήµατα της αγροτικής οικονοµίας δεν
έχουν να κάνουν µόνο µε κάποιες παροχές ενδεχοµένως που κα-
νείς θα θεωρούσε ότι ικανοποιούν πρόσκαιρα την οποιαδήποτε
κοινωνική ή οικονοµική οµάδα. 

Κατά την άποψή µου, ειδικά τα προβλήµατα της αγροτικής οι-
κονοµίας έχουν να κάνουν µε δοµικά προβλήµατα που, όπως είπα
και προηγουµένως, αναφέρονται κυρίως στο κόστος της παρα-
γωγής, δηλαδή, καύσιµα, ενέργεια, εφόδια, φάρµακα, λιπά-
σµατα, ζωοτροφές αλλά και τις τιµές παραγωγού το ότι, δηλαδή,
οι αγρότες σε πολλές περιπτώσεις δεν απολαµβάνουν δίκαιες
τιµές, τιµές που αξίζουν να απολαύσουν τα προϊόντα τους και
όντως υπάρχει µία απόκλιση από την τιµή του παραγωγού µέχρι
την τιµή που οι καταναλωτές αγοράζουν τα προϊόντα από το ράφι
των σουπερµάρκετ. 

Επιπλέον, βέβαια, η νέα ΚΑΠ, η οποία έχει συγκεκριµένες στο-
χεύσεις σε σχέση µε το περιβάλλον και την ψηφιοποίηση, έχει
δηµιουργήσει ένα νέο πλαίσιο, µας έχει φέρει µπροστά σε νέα
δεδοµένα, τα οποία είναι αλήθεια ότι δυσκολεύουν, αν θέλετε, τη
λειτουργία της αγροτικής οικονοµίας και πρέπει και εµείς η ελ-
ληνική Κυβέρνηση και το Υπουργείο Γεωργίας -γνωρίζετε και έχει
ανακοινωθεί αυτό- να λειτουργούµε ακριβώς στην κατεύθυνση
της οµαλότερης µετάβασης στη νέα περίοδο, στη νέα ΚΑΠ έτσι
ώστε να µην πληρώσουν οι Έλληνες αγρότες και οι Ευρωπαίοι
αγρότες συνολικά, αυτό το κόστος της µετάβασης, την οποία
κληθήκαµε να εφαρµόσουµε µε βίαιο τρόπο. 

Η µείωση του κόστους παραγωγής, στην οποία αναφέρθηκα
προηγουµένως, αναρωτιέµαι είναι µόνο µείωση του φόρου ή µε
οποιονδήποτε τρόπο ενίσχυση πρόσκαιρη του αγρότη ή η µείωση
της τιµής του ρεύµατος; Σίγουρα είναι κι αυτό, αλλά νοµίζω ότι
δεν είναι µόνο αυτό. 

Κατά την άποψή µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκείνο που
χρειάζεται η αγροτική οικονοµία, ο αγροτικός τοµέας είναι πρώ-
τον, έργα αγροτικών υποδοµών όπως είναι οι αναδασµοί, όπως
είναι τα εγγειοβελτιωτικά έργα και τα αρδευτικά έργα, έργα
αγροτικής οδοποιίας, τα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης, τα κτη-
νοτροφικά πάρκα, τα αγροφωτοβολταϊκά για εξασφάλιση ενερ-
γειακής αυτονοµίας, η εκµετάλλευση της βιοµάζας, η αξιοποίηση
της σχολάζουσας αγροτικής γης, ξεκινώντας πρώτα από τη γη
που ανήκει στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης. 

Σε δεύτερο επίπεδο, νοµίζω ότι το κόστος έχει να κάνει µε την
οργάνωση των συλλογικοτήτων και της συλλογικής οικονοµικής
δραστηριότητας. Δηλαδή, πρέπει να προχωρήσουµε γρηγορότερα
στις οµάδες παραγωγών, στους συνεταιρισµούς, σε νέες σύγχρο-
νες βάσεις, στις διεπαγγελµατικές οργανώσεις, να πάµε, δηλαδή,
σε οικονοµίες κλίµακας. Αυτό είναι απαραίτητο ακριβώς για τη µεί-
ωση του κόστους παραγωγής. Οι οικονοµίες κλίµακας είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση για τη δηµιουργία οικονοµιών κλίµακας και
την αύξηση της διαπραγµατευτικής ισχύος των αγροτών µας. 
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Τα λέω αυτά, διότι θεωρώ ότι πλέον εκεί πρέπει να επικεντρώ-
σουµε τη συζήτηση και από την πλευρά της πολιτείας, αλλά και
από την πλευρά των αγροτών µας. Η δουλειά που κάνουµε στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης σε καθηµερινή βάση, στοχεύει
ακριβώς σε αυτό, δηλαδή στην αντιµετώπιση των δοµικών προ-
βληµάτων της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας σε αυτά τα δύο
επίπεδα. Κατά την άποψή µου, δεν αρκούν οι όποιες παροχές
που µπορούν να δίδονται κατά καιρούς για ικανοποίηση κάποιων
αιτηµάτων, αλλά χρειάζεται να προχωρήσουµε µε καλό σχεδια-
σµό στο να αντιµετωπίσουµε τα δοµικά προβλήµατα της αγροτι-
κής οικονοµίας. 

Φυσικά στον σχεδιασµό και την οργάνωση της αγροτικής µας
οικονοµίας σε νέες βάσεις, θα πρέπει να ληφθούν οπωσδήποτε
υπ’ όψιν νέοι παράγοντες που έχουν µε ένταση εµφανιστεί τα τε-
λευταία χρόνια και αφορούν στις συνέπειες της κλιµατικής αλλα-
γής, που τις ζήσαµε στη Θεσσαλία αλλά και σε άλλες περιοχές
όπως τον Έβρο το τελευταίο διάστηµα. 

Αυτός πρέπει να είναι, λοιπόν, ο σχεδιασµός µας για το µέλλον
και σ’ αυτή την κατεύθυνση οφείλουµε να κινηθούµε και κινού-
µαστε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και αυτό ξεκινάµε να
κάνουµε και µε το παρόν νοµοσχέδιο που σήµερα συζητάµε. Από
κάποιους χαρακτηρίστηκε ως ερανιστικό νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι
αυτός ο χαρακτηρισµός το αδικεί, διότι σε πάρα πολλά άρθρα γί-
νονται παρεµβάσεις και υπάρχουν ρυθµίσεις που αφορούν σε ζη-
τήµατα στα οποία αναφέρθηκα προηγουµένως και έχουν να
κάνουν µε τα δοµικά προβλήµατα της ελληνικής αγροτικής οικο-
νοµίας, όπως ας πούµε στα άρθρα 3 έως 6, όπου ορίζονται και
προβλέπονται οι έννοιες της κτηνοτροφικής ζώνης, του κτηνο-
τροφικού πάρκου και του οµαδικού χώρου σταυλισµού. Στο
άρθρο 6 παρατείνουµε την προθεσµία έκδοσης άδειας λειτουρ-
γίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. 

Στα άρθρα 7 έως 8 αναφερόµαστε στα διαχειριστικά σχέδια
βόσκησης µε στόχο την επιτάχυνση της διαδικασίας και δίνουµε
νέα προθεσµία ολοκλήρωσης των σχεδίων την 31-12-2025. Εδώ
πρέπει να πούµε ότι είχε παρατηρηθεί µία καθυστέρηση στην
ολοκλήρωση των διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης από τις πε-
ριφέρειες στις οποίες καλώς -κατά την άποψή µου- είχε ανατεθεί
το συγκεκριµένο έργο, οι οποίες όµως στην πλειοψηφία τους -
παρά µόνον δύο εξ αυτών, εξαιρέσεις- δεν µπόρεσαν να ανταπο-
κριθούν στην ολοκλήρωση των έργων αυτών, έργων πολύ
σηµαντικό για να µπορεί να υπάρξει σχεδιασµός µιας ολοκληρω-
µένης κτηνοτροφικής πολιτικής, αλλά όχι µόνο αυτό, στο να µπο-
ρούν πάνω σε αυτά τα διαχειριστικά σχέδια να στηριχτούν τα
οποιαδήποτε σχέδια για την επιδότηση και να οργανωθούν οι
δράσεις επιδότησης της ελληνικής κτηνοτροφίας από τη νέα
ΚΑΠ. 

Επίσης, στο άρθρο 36 προβλέπεται η εγκατάσταση µονάδων
Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας σε γεωργική γη υψηλής παρα-
γωγικότητας ενός µεγαβάτ, σε συνδυασµό όµως µε την καλλιέρ-
γεια προϊόντων. Ταυτόχρονα, το όριο του 8% που έχει θεσπιστεί
για τη γη υψηλής παραγωγικότητας παραµένει.

Στο άρθρο 37 γίνεται επικαιροποίηση του ορισµού της αγροτι-
κής εκµετάλλευσης, λαµβάνοντας υπ’ όψιν πλέον και τα νέα δε-
δοµένα που έχουν δηµιουργηθεί µε την ύπαρξη των οµάδων
παραγωγών. 

Αναφέρθηκα προηγουµένως ότι πρέπει να ενισχύσουµε τις
συλλογικότητες, όπως είναι οι οµάδες παραγωγών, έτσι ώστε να
µπορέσουµε να λειτουργήσουµε µειώνοντας το κόστος της πα-
ραγωγής. 

Υπάρχουν και άλλες ρυθµίσεις στο σχέδιο αυτό που αφορούν
κυρίως τους πληγέντες αγρότες στις περιοχές που υπέστησαν
τις καταστροφές, όπως το άρθρο 32 για τον ΕΛΓΑ, όπου προβλέ-
πεται για τις ζηµιές του 2023 οι αποζηµιώσεις να καλύπτουν το
100% της ζηµιάς από τα έσοδα του οργανισµού από την εισφορά
του 2024. 

Το άρθρο 33 αφορά τις ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας που δί-
νουµε στους αλιείς που επλήγησαν από τον «Ντάνιελ» στη Θεσ-
σαλία, που τις εξασφαλίζουµε ώστε αυτές οι καταβολές, αυτές
οι ενισχύσεις να είναι αφορολόγητες, ακατάσχετες, ανεκχώρη-
τες.

Στο άρθρο 34 προβλέπεται η ρύθµιση για την αναστολή της ει-

σφοράς για το γάλα στον «ΕΛΓΟ-ΔΗΜΗΤΡΑ» που θα ρυθµιστεί
µε ΚΥΑ. Είναι εξουσιοδοτική η διάταξη. 

Βέβαια, υπάρχει και η τροπολογία η οποία κατατέθηκε από το
Υπουργείο των Οικονοµικών και την οποία ανέπτυξε ο συνάδελ-
φος από το Υπουργείο Οικονοµικών, ο κ. Θεοχάρης, που αφορά
κυρίως στα ζητήµατα της απαλλαγής του ΕΝΦΙΑ στις κατεστραµ-
µένες εγκαταστάσεις των πληγέντων αγροτών.

Όπως βλέπετε, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχει φυσικά και
άλλες διατάξεις. Δεν αναφέροµαι στα θέµατα που είναι αρµοδιό-
τητας του συναδέλφου, του παρισταµένου άλλου Υφυπουργού,
του κ. Σταµενίτη, ούτε βέβαια σε αυτές που είναι αµιγώς του
Υπουργού, ο οποίος θα µιλήσει αργότερα. Είναι διατάξεις οι
οποίες αφορούν σε έναν µεγάλο βαθµό δοµικά ζητήµατα και δί-
νουν λύσεις σε ζητήµατα και εκκρεµότητες που αφορούν την
οµαλή λειτουργία της αγροτικής µας οικονοµίας και αφορούν
στο κόστος της παραγωγής, αλλά και ρυθµίσεις πιο εξειδικευµέ-
νες που αφορούν στην αντιµετώπιση των σοβαρών προβληµάτων
που έχει δηµιουργήσει η κλιµατική κρίση και οι συνέπειές της. 

Με αυτά τα λόγια, σας καλώ να ψηφίσετε το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, διότι το θεωρώ ως µια πολύ καλή αρχή για να ξεκινή-
σουµε αυτόν τον σχεδιασµό στον οποίο αναφέρθηκα προηγου-
µένως και να µπορέσουµε να πάµε µπροστά την αγροτική µας οι-
κονοµία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Ανδρέας Πουλάς από το ΠΑΣΟΚ. Ελάτε. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε

σήµερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων σε µια χρονική περίοδο που οι αγρότες έχουν βγει
στους δρόµους και διαµαρτύρονται έντονα για την αντιαγροτική
πολιτική της Κυβέρνησης, ενώ κανείς θα περίµενε ότι η σηµερινή
νοµοθετική πρωτοβουλία θα έδινε λύσεις στα µεγάλα προβλή-
µατα των αγροτών και θα έδινε τουλάχιστον, έστω και αργά, τις
κατευθύνσεις για τον σχεδιασµό µιας µακροπρόθεσµης αγροτι-
κής πολιτικής. Στην ουσία πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο
χωρίς αρχή, µέση και τέλος, το οποίο κατά κύριο λόγο διεκπε-
ραιώνει διοικητικές εκκρεµότητες των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και αγροτικών φορέων που δήθεν
κόπτονται για τους αγρότες, χωρίς να επιλύει τα φλέγοντα προ-
βλήµατα που ταλανίζουν τον αγροτικό κόσµο. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στην αγροτική πολιτική
έχει αποτύχει παταγωδώς και απόδειξη γι’ αυτό είναι το γεγονός
ότι στα τεσσεράµισι χρόνια κυβερνητικής θητείας ο τωρινός
Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης είναι ο τέταρτος και στον σηµα-
ντικότερο οργανισµό για την άσκηση της Κοινής Αγροτικής Πο-
λιτικής, στον ΟΠΕΚΕΠΕ, ο τωρινός πρόεδρος είναι ο πέµπτος
κατά σειρά. Έχουµε κουραστεί και εµείς και οι αγρότες να µε-
τράµε αλλαγές στο τιµόνι του Υπουργείου και του ΟΠΕΚΕΠΕ.
Καµµία συνέχεια στο έργο των δύο αυτών φορέων και κανένα
όραµα για την αναγέννηση της αγροτικής παραγωγής της χώ-
ρας. 

Παρά τις αγωνιώδεις προσπάθειές σας να αποδείξετε ότι όλα
καλά τα κάνετε, οι αγρότες αντιδρούν, γιατί ξέρουν και βιώνουν
τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας, το υψηλό κόστος των καυ-
σίµων, της ηλεκτρικής ενέργειας, των λιπασµάτων, των αγροτι-
κών εφοδίων, των µηχανηµάτων. Οι δυσκολίες διάθεσης βασικών
προϊόντων σε καλές τιµές και η µείωση των κοινοτικών ενισχύ-
σεων έχουν συρρικνώσει το εισόδηµα των Ελλήνων παραγωγών
που αδυνατούν πλέον να ανταποκριθούν στις βασικές τους υπο-
χρεώσεις. Οι νέοι που επέλεξαν να µείνουν στα χωριά τους και
να ασχοληθούν µε την αγροτική παραγωγή και θα µπορούσαν να
δώσουν πνοή και ζωή στην ελληνική ύπαιθρο βιώνουν ανασφά-
λεια, αβεβαιότητα και έλλειψη προοπτικής για το µέλλον. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι εδώ και τώρα η ώρα να αναγνω-
ριστεί µε έργα και πράξεις ο σηµαντικός και αναντικατάστατος
ρόλος των γεωργών, των κτηνοτρόφων, των αλιέων για τη δια-
σφάλιση της επάρκειας των τροφίµων. Να πληρώνονται στην
ώρα τους και όχι µε τις γνωστές καθυστερήσεις την αξία των
προϊόντων τους, τις ενισχύσεις και τις αποζηµιώσεις. Να προστα-
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τεύονται από τον αθέµιτο ανταγωνισµό των εισαγόµενων προ-
ϊόντων, που λόγω απουσίας ελέγχων ελληνοποιούνται από τα
κερδοσκοπικά κυκλώµατα που αποµυζούν τον ιδρώτα τους, αλλά
και τα εισοδήµατα των καταναλωτών. Να υπάρξει ένα δίχτυ
ασφάλειας και προστασίας της αγροτικής παραγωγής από τις
επιπτώσεις της κλιµατικής κρίσης. Να µην ταλαιπωρούνται από
τη γραφειοκρατία, που αντί να µειώνεται, κάθε φορά γίνεται χει-
ρότερη. Να µη συναντούν κλειστές πόρτες στις τράπεζες και να
γίνεται η ζωή τους δύσκολη προκειµένου να αποκτούν πρόσβαση
στις απαραίτητες χρηµατοδοτήσεις. 

Η πρόχειρη προετοιµασία του εθνικού στρατηγικού σχεδίου
για τη νέα ΚΑΠ, η έλλειψη εποικοδοµητικού διαλόγου µε τους γε-
ωργούς, τους κτηνοτρόφους, τους αλιείς, αλλά και τους αρµό-
διους φορείς, η απίστευτης προχειρότητας έµπνευση των
λεγόµενων οικολογικών σχηµάτων για το «πρασίνισµα», που
ακόµη δεν είναι σαφές πώς θα εφαρµοστούν στην πράξη, οδή-
γησαν στο τραγικό αποτέλεσµα να µειωθούν οι ενισχύσεις στους
αγρότες. 

Γι’ αυτές τις ανεπάρκειες και τα προβλήµατα ο Πρωθυπουργός
και η Κυβέρνηση έχουν ακέραιη την ευθύνη. Ο Πρωθυπουργός
και η Κυβέρνηση ξύνουν τον πάτο του βαρελιού και εξαγγέλλουν
πολύ λίγα µέτρα για τους αγρότες, πολύ αργά, µε το σταγονό-
µετρο, και έχουν την απαίτηση οι αγρότες να γυρίσουν ικανοποι-
ηµένοι στα χωράφια τους. Η καταστροφή των αγροτών είναι προ
των πυλών. Επιτέλους σταµατήστε να τους κοροϊδεύετε και ικα-
νοποιήστε στο ακέραιο τα δίκαια αιτήµατά τους. 

Κύριε Υπουργέ, οι αγρότες της Αργολίδας αντιµετωπίζουν
ακόµη δύο σηµαντικά προβλήµατα εκτός των προαναφερθέντων.
Γνωρίζετε πολύ καλά ότι η πηγή που τροφοδοτεί µε νερό την Αρ-
γολίδα είναι ο Ανάβαλος, που αυτή τη στιγµή είναι στη χειρότερή
του κατάσταση. Κανείς δεν ενδιαφέρεται, ούτε η περιφερειακή
αρχή αλλά ούτε και η Κυβέρνηση και το Υπουργείο, για να δοθεί
λύση στο πρόβληµα της υφαλµύρωσης του νερού και της ανε-
παρκούς άντλησής του.

Δουλεύει µισή αντλία από τις πέντε που υπάρχουν και στο κε-
ντρικό αντλιοστάσιο περιµένουν οι αγρότες ότι µπορεί να κατα-
στραφεί και αυτή η αντλία που δουλεύει ακόµη και οι αγρότες να
µείνουν χωρίς νερό. Δεν µπορείτε να φανταστείτε τι θα συµβεί
εάν το καλοκαίρι δεν έχουν νερό να ποτίσουν τα χωράφια τους.
Τότε πλέον µιλάµε για ολοκληρωτική καταστροφή. 

Ο ΓΟΕΒ, ο ΤΟΕΒ της Αργολίδας έχουν συσσωρευµένα χρέη,
τα οποία πρέπει άµεσα να ρυθµιστούν µε βάση όσα έχετε εξαγ-
γείλει. Επιπλέον επιβλήθηκε ένα χαράτσι από τον ΔΕΔΔΗΕ στους
αγρότες της Αργολίδας ως επιστροφή της κρατικής επιδότησης
που είχαν λάβει για την υπέρµετρη αύξηση του κόστους της
ενέργειας και είναι 800.000 στον ΓΟΕΒ, στο κεντρικό αντλιοστά-
σιο, και 450.000 στους ΤΟΕΒ, που έχουν αντλιοστάσια. 

Ζητάµε από την Κυβέρνηση να πάρει πίσω αυτό το χαράτσι και
να δώσει το δικαίωµα στον ΓΟΕΒ και στους ΤΟΕΒ να φτιάξουν
φωτοβολταϊκά και ανεµογεννήτριες για να µπορούν να µειώσουν
το κόστος της ενέργειας. 

Το άλλο µεγάλο πρόβληµα των παραγωγών των εσπεριδοει-
δών είναι ότι περιµένουν την κοινοποίηση των ενστάσεων από τον
ΕΛΓΑ για τις ζηµιές από τον παγετό του 2022. Δώσατε πανηγυ-
ρικά προκαταβολές για να χρυσώσετε το χάπι τότε στους αγρό-
τες, τους παρακρατήσατε τα χρήµατα από επόµενες πληρωµές
και τώρα τους έχετε στην αναµονή για τις ενστάσεις. Δώστε µια
εντολή στον πρόεδρο του ΕΛΓΑ να βγάλει τις ενστάσεις. Με τη
µέθοδο των προκαταβολών που χρησιµοποιείτε προσπαθείτε να
καλύψετε την αδυναµία του ΕΛΓΑ να ανταποκριθεί έγκαιρα και
αποτελεσµατικά στις ασφαλιστικές απαιτήσεις των αγροτών, οι
οποίοι στο τέλος και ένσταση κάνουν αλλά δεν θα δικαιωθούν
ποτέ.

Από την άλλη πλευρά ο ΕΛΓΑ αποψιλώνεται από προσωπικό,
και εσείς αντί να προχωρήσετε σε προσλήψεις, τι κάνετε; Νοµο-
θετείτε αποζηµιώσεις, που θα τις λαµβάνει το υπάρχον προσω-
πικό, το οποίο διενεργεί ένα απαιτητικό έργο, των εκτιµήσεων και
των αποζηµιώσεων. 

Κύριε Υπουργέ, οι αγρότες µας έχουν φτάσει στα όριά τους,
διότι βιώνουν έναν διαχρονικό εµπαιγµό µε δικαιολογία τη δηµο-
σιονοµική κρίση και την οικονοµική σταθερότητα. Έχουν επωµι-

στεί το σύνολο της ενεργειακής µετάβασης στην πράσινη γεωρ-
γία χωρίς καµµία πραγµατική και ουσιώδη ενίσχυση από την ελ-
ληνική πολιτεία. 

Το ΠΑΣΟΚ είναι παραδοσιακά δίπλα στον Έλληνα αγρότη.
Στοίχηµά µας είναι να γνωρίσουν όλοι οι πολίτες πόσο δυσβά-
σταχτος είναι ο αγώνας του και πόσο εθνικά κρίσιµο είναι να στη-
ριχθεί για να αντέξει. Και γι’ αυτό απαιτούµε λύσεις και όχι
ευχολόγια, ουσιαστικά µέτρα και όχι ηµίµετρα και υποσχέσεις.
Οι αγρότες δεν µπορούν να περιµένουν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Πουλά.
Θα δώσουµε τον λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευ-

τικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Χαρίτση.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή αυτή τη στιγµή σε δι-
πλανή αίθουσα εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία συνεχίζονται οι
εργασίες της Εξεταστικής Επιτροπής για το έγκληµα στα Τέµπη
και επειδή σήµερα εξετάζεται ως µάρτυρας ο πρώην Υπουργός
Υποδοµών και Μεταφορών κ. Καραµανλής, θα µου επιτρέψετε να
ξεκινήσω µε µερικά σχόλια για αυτή την υπόθεση. 

Βρισκόµαστε πλέον έναν χρόνο µετά το τραγικό δυστύχηµα
και τρεις περίπου µήνες από τότε που ξεκίνησε τις εργασίες της
η εξεταστική επιτροπή. Δυστυχώς αυτό που φάνηκε µε το καλη-
µέρα και επιβεβαιώνεται συνεχώς µε τις καταθέσεις των µαρτύ-
ρων είναι η εργώδης προσπάθεια συγκάλυψης από πλευράς
Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά τα αίτια του δυστυχήµατος. 

Η απόφαση της κυβερνητικής πλειοψηφίας για σύσταση εξε-
ταστικής αντί προανακριτικής επιτροπής, ο αποκλεισµός κρίσι-
µων µαρτύρων και παράλληλα η εξέταση µαρτύρων που δεν
έχουν να εισφέρουν απολύτως τίποτα στη διαδικασία, το γεγονός
ότι έχουν εξεταστεί ήδη Υπουργοί τριών δεκαετιών και µόλις σή-
µερα, µετά από τρεις µήνες, κλήθηκε στην επιτροπή ο κ. Καρα-
µανλής αλλά και το γεγονός ότι πολλοί εκ των µαρτύρων, µε τις
ασαφείς, ακόµα και ψευδείς απαντήσεις τους, προκάλεσαν µε-
γαλύτερη σύγχυση, παρά ξεκαθάρισαν το τοπίο, δείχνοντας ακρι-
βώς αυτό, την προσπάθεια δηλαδή της Κυβέρνησης να µη βγει
στο φως η αλήθεια. 

Η Κυβέρνηση από το 2019 µέχρι και σήµερα ευθύνεται για την
απαξίωση του σιδηροδρόµου, που άφησε ένα δίκτυο του οποίου
η κατάσταση είναι εδώ και χρόνια οριακή και επιδεινώνεται συ-
νεχώς, χωρίς έργα συντήρησης, εξαγγέλλοντας µόνο κάποια
ΣΔΙΤ, τα οποία τελικά εγκατέλειψε, που σε σχέση µε τα νέα έργα
είχαµε τις πιο χαµηλές απορροφήσεις στην ιστορία της «ΕΡ-
ΓΟΣΕ», που έλαµψε µόνο µε απευθείας αναθέσεις -ούτε λόγος
βεβαίως για διαγωνισµούς- που σε κρίσιµες καταστάσεις παρε-
νέβη παίρνοντας ξεκάθαρα το µέρος της ιδιωτικής «HELLENIC
TRAIN» σε βάρος του κρατικού ΟΣΕ και που σε σχέση µε το τρα-
γικό δυστύχηµα, εκτός από την αδράνειά της βεβαίως την ολο-
κλήρωση όλων των ηλεκτρονικών συστηµάτων ασφαλείας,
ξήλωσε και όλες τις δικλίδες ασφαλείας που ήδη υπήρχαν. Μία
από αυτές να λειτουργούσε το ατύχηµα θα είχε αποφευχθεί. 

Αυτό, λοιπόν, που έχω να πω σε όλους όσοι επιχειρούν τη συ-
γκάλυψη, σε όλους όσοι προσπαθούν να πείσουν ότι όλοι φταίνε
για όλα, άρα επί της ουσίας κανείς δε φταίει για τίποτα, να τους
πω, λοιπόν, πως ό,τι κι αν κάνουν, όσες µεθοδεύσεις κι αν χρησι-
µοποιήσουν, όσες προσπάθειες συσκότισης κι αν επιχειρήσουν,
σε όση χυδαιότητα κι αν καταφύγουν, όπως δυστυχώς βλέπουµε
να συµβαίνει αυτές τις µέρες από το προεδρείο της εξεταστικής,
τελικά η αλήθεια θα λάµψει. Η αλήθεια θα λάµψει. Το ζητάνε οι
οικογένειες των θυµάτων. Το ζητάει ολόκληρη η ελληνική κοινω-
νία να λάµψει η αλήθεια για το έγκληµα στα Τέµπη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έρχοµαι τώρα στο αγροτικό ζήτηµα. Πριν µιλήσω για το υπό

συζήτηση νοµοσχέδιο δεν µπορώ να µη σχολιάσω όσα ανακοί-
νωσε ο Πρωθυπουργός πριν από λίγο, µετά τη συνάντησή του µε
την αντιπροσωπεία των αγροτών. Κατ’ αρχάς να πω ότι εδέησε
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επιτέλους ο κ. Μητσοτάκης να συναντήσει τους αγρότες. 
Δυστυχώς όµως για µια ακόµη φορά άνθρακες ο θησαυρός.

Ήδη απ’ ό,τι φαίνεται από τις πρώτες αντιδράσεις των αγροτών
αποδεικνύεται η αποσπασµατική αντιµετώπιση που επέλεξε η Κυ-
βέρνηση για να κατευνάσει τις δυναµικές αντιδράσεις του αγρο-
τικού κόσµου. Τα µέτρα που εξήγγειλε ο κ. Μητσοτάκης σήµερα
δεν αντιµετωπίζουν σε καµµία περίπτωση τα σοβαρά προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει ο αγροτικός κόσµος και δεν διασφαλί-
ζουν τη βιωσιµότητα της ελληνικής γεωργίας. Περιορίστηκε
µάλιστα ο κ. Μητσοτάκης να αναφερθεί στους δύο µόνο από
τους συντελεστές του κόστους παραγωγής, στο αγροτικό ρεύµα
και το πετρέλαιο, και αγνόησε όλα τα άλλα αιτήµατα των αγρο-
τών. 

Επί των συγκεκριµένων όµως κάποια σχόλια. Πρώτον, σε
σχέση µε το αγροτικό πετρέλαιο, ο κ. Μητσοτάκης υποσχέθηκε
προκαταβολή 40 εκατοµµύρια για το 2024 και έναρξη διαλόγου
για δίκαιη επιστροφή από το 2025, καµµία µε άλλα λόγια στα-
θερή, βιώσιµη αντιµετώπιση του υψηλότερου κόστους αγροτικού
πετρελαίου αυτή την στιγµή σε ολόκληρη την Ευρώπη, του ελ-
ληνικού.

Δεύτερον, σχετικά µε το ηλεκτρικό ρεύµα, ο κ. Μητσοτάκης
εξήγγειλε σταθερές τιµές για δύο χρόνια µέσω προγράµµατος
διµερών µακροχρόνιων συµβάσεων, λίγο πάνω από τα 0,9 λεπτά
την κιλοβατώρα, σε µέλη συνεργατικών σχηµάτων και συµµετε-
χόντων στη συµβολαιακή καλλιέργεια, χωρίς να διευκρινίζει τι πο-
σοστό τελικά των αγροτών ωφελείται από µια τέτοια ρύθµιση, αν
αφορά όλους τους αγρότες ή αφορά µόνο τους κατά κύριο επάγ-
γελµα. Και εδώ, λοιπόν, σκοτάδι. 

Τρίτον, για τα επόµενα οκτώ χρόνια ο κ. Μητσοτάκης εξήγγειλε
αντίστοιχη χρέωση ανά κιλοβατώρα µόνο για το ένα τρίτο της συ-
νολικής κατανάλωσης των αγροτών. Για τα υπόλοιπα δύο τρίτα
της υπόλοιπης κατανάλωσης οι αγρότες θα είναι βεβαίως -θα πα-
ραµείνουν, όπως είναι και σήµερα- έρµαια της ελεύθερης αγο-
ράς. Κοντολογίς, πολύ κακό για το τίποτα από τις σηµερινές
ανακοινώσεις του Πρωθυπουργού. Και πάλι προσωρινά µπαλώ-
µατα και πάλι στάχτη στα µάτια, ενδεικτικά ακριβώς της απου-
σίας ενός ολοκληρωµένου συνεκτικού σχεδίου αντιµετώπισης
της κρίσης. 

Οι σηµερινές όµως εξαγγελίες του κ. Μητσοτάκη είναι απολύ-
τως συµβατές µε τη συνολικότερη λογική της Κυβέρνησης και
του ιδίου όσον αφορά τις κινητοποιήσεις. Ας δώσουµε ένα «τυ-
ράκι» σε αυτούς που σήµερα διαµαρτύρονται, να εκτονωθεί η κα-
τάσταση, να σταµατήσουν οι κινητοποιήσεις, αλλά επί της ουσίας
να κρύψουµε τα πραγµατικά προβλήµατα κάτω από το χαλί. 

Αυτή είναι η λογική της Κυβέρνησης. Αυτή η λογική επιβεβαι-
ώνεται και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, διότι συζητάµε ένα πολυ-
νοµοσχέδιο που σύµφωνα µε τον τίτλο του, ήδη στον τίτλο του
µιλάει για τί; Για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης. Η τόνωση
της αγροτικής ανάπτυξης όµως είναι ακριβώς το ζήτηµα το οποίο
δεν συζητάµε ούτε σε αυτό το νοµοσχέδιο ούτε όλο το προηγού-
µενο διάστηµα, µε ευθύνη ακριβώς της Κυβέρνησης, ενώ θα
έπρεπε να είναι το βασικό θέµα της συζήτησης µετά τις µεγάλες
καταστροφές στη βόρεια Εύβοια. Θα έπρεπε να είναι το βασικό
θέµα της συζήτησης µετά τις µεγάλες καταστροφές στον Έβρο. 

Θα έπρεπε να είναι το βασικό θέµα της συζήτησης µετά την
πρωτοφανή βεβαίως καταστροφή του θεσσαλικού κάµπου. Θα
έπρεπε τέλος να είναι η πρώτιστη προτεραιότητα όταν οι αγρό-
τες, µε τις κινητοποιήσεις τους, µας λένε ένα πολύ σαφές πρά-
γµα, το παραγωγικό µέλλον της χώρας κινδυνεύει. Η συρραφή
διατάξεων ήσσονος σηµασίας, καµµία από τις οποίες δεν αφορά
τα πραγµατικά προβλήµατα του πρωτογενούς τοµέα, δεν ταιριά-
ζει, δεν αναλογεί στην κρισιµότητα της σηµερινής κατάστασης. 

Μοιάζει σαν η Βουλή και το νοµοθετικό της έργο να κινείται σε
ένα σύµπαν παράλληλο και ασύµπτωτο µε τα πραγµατικά προ-
βλήµατα και έτσι ακριβώς είναι. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας ζει στο δικό της σύµπαν, όπου κάνει ό,τι καλύτερο
µπορεί, όπως µας λέει ο κ. Μητσοτάκης και η κοινωνία οφείλει
να της πει από πάνω και «ευχαριστώ». 

Είναι ενδεικτικό άλλωστε για την ποιότητα της διακυβέρνησης
ότι η συζήτηση για τη βιωσιµότητα και το µέλλον του πρωτογε-
νούς τοµέα άνοιξε όχι µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, άνοιξε

ακριβώς λόγω των κινητοποιήσεων των ίδιων των αγροτών. Οι
ίδιοι είναι αυτοί οι οποίοι έφεραν στο προσκήνιο τα προβλήµατα.
Οι παραγωγοί µας, ένα δυναµικό το οποίο εν πολλοίς ήταν αό-
ρατο και κατασυκοφαντηµένο µέχρι πρότινος, διεκδικεί σήµερα
το αυτονόητο, την επιβίωσή του. 

Η Κυβέρνηση επέλεξε αρχικά να τους πατρονάρει, να τους
αγνοήσει, να τους καταστείλει, να επιστρατεύσει τη γνωστή κα-
τηγορία περί υποκινούµενων, λες και οι άνθρωποι δεν έχουν
άποψη, δεν έχουν γνώµη, δεν έχουν ακόµα περισσότερο το
βίωµα της κρίσης την οποία περνάει ο αγροτικός τοµέας στη
χώρα µας. Ακόµα και τώρα η Κυβέρνηση και στελέχη της Νέας
Δηµοκρατίας επιµένουν να εµφανίζουν την κινητοποίηση ως εν-
δοοικογενειακή παρεξήγηση, προβάλλοντας τη δεξιά κοµµατική
ταυτότητα σε µια ολόκληρη παραγωγική τάξη. 

Ακόµη και τώρα, µετά από εβδοµάδες κινητοποιήσεων, παρα-
µένει απρόθυµη η Κυβέρνηση να αποδεχτεί ότι το ζήτηµα του
πρωτογενούς τοµέα δεν είναι ένα ζήτηµα µιας αγοραίας πλει-
οδοσίας και φθηνής παροχολογίας. Είναι ζήτηµα ανασφάλειας
και επισφάλειας. Είναι ένα ζήτηµα που απαιτεί δοµικές µεταρρυθ-
µίσεις. 

Οι κινητοποιήσεις των παραγωγών, λοιπόν, είναι δίκαιες και εκ-
φράζουν την αγωνία της επιβίωσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Δίνουν έναν αγώνα υπαρξιακό και η Νέα Αριστερά στέκεται

δίπλα τους σε αυτόν τον αγώνα που δίνουν. Στηρίζουµε τις κινη-
τοποιήσεις τους και τους καλούµε να µην υποκύψουν στην κατα-
στολή, αλλά και στην προσπάθεια εξαγοράς των συνειδήσεών
τους, γιατί η διεκδίκησή τους αφορά ολόκληρη την ελληνική κοι-
νωνία, αφορά το µέλλον της χώρας, αφορά τη διατροφική της
επάρκεια, αφορά την οικονοµική της βιωσιµότητα, αφορά το ανα-
πτυξιακό της µέλλον, αφορά τη δυνατότητα να έχουµε µια χώρα
ζωντανή και παραγωγική.

Αυτή την στιγµή ο πρωτογενής τοµέας αντιµετωπίζει πολλα-
πλές προκλήσεις. Θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ όσο πιο συ-
νοπτικά µπορώ στις πιο κεντρικές από αυτές. 

Πρόκληση πρώτη, κόστος παραγωγής. Η Κυβέρνηση αρνείται
να απαντήσει σε µερικά πολύ απλά και συγκεκριµένα ερωτήµατα.
Θεωρεί το µέσο αγροτικό εισόδηµα αυτή την στιγµή σε αυτή τη
χώρα αξιοπρεπές; Θεωρεί ότι οι παραγωγοί πωλούν στους µετα-
ποιητές σε τιµές που ανταποκρίνονται στο κόστος παραγωγής;
Θεωρεί πως έχει κάνει ό,τι είναι εφικτό προκειµένου να µειωθεί
το κόστος παραγωγής, λιπάσµατα, καύσιµα, σπόροι, φυτοφάρ-
µακα, το οποίο παραµένει από τα υψηλότερα σε ολόκληρη την
Ευρώπη; Θεωρεί ότι έχει κάνει ό,τι µπορεί για να αποτρέψει τις
εξωφρενικές αυξήσεις από το χωράφι µέχρι το ράφι; Γιατί αυτές
είναι οι πρακτικές οι οποίες υποσκάπτουν σήµερα το αγροτικό ει-
σόδηµα. 

Θα περιµέναµε τουλάχιστον, λοιπόν, µια έκτακτη φορολόγηση
στα υπερκέρδη των µεσαζόντων και των καρτέλ του αγροδιατρο-
φικού συµπλέγµατος για λόγους δηµοσιονοµικής, αλλά και ηθι-
κής τάξης. Θα περιµέναµε ενίσχυση της διαπραγµατευτικής
δύναµης των παραγωγών µε θεσµικές παρεµβάσεις. Θα περιµέ-
ναµε ενίσχυση των ελεγκτικών µηχανισµών για την αντιµετώπιση
των καρτέλ. Θα περιµέναµε ενδυνάµωση των τοπικών δικτύων
παραγωγών - καταναλωτών. 

Θα περιµέναµε -το περιµένουν άλλωστε εδώ και χρόνια οι
αγρότες- ένα γενναίο πρόγραµµα επενδύσεων για παραγωγή
ενέργειας µέσω φωτοβολταϊκών µε Net Metering σε δηµόσιες
δοµές, αγροτικές υποδοµές, αξιοποίηση ενεργειακών αγροτικών
κοινοτήτων. Τώρα έρχεται ο κ. Μητσοτάκης και µιλάει για φωτο-
βολταϊκά σε γη υψηλής παραγωγικότητας, γη διπλής χρήσης δη-
λαδή, µια ρύθµιση που δικαιολογηµένα εγείρει ανησυχίες, ενώ
πριν από λίγες µέρες σε επίκαιρη ερώτηση που του είχα καταθέ-
σει, ο Πρωθυπουργός ανακοίνωνε για πρώτη φορά αγροτικά φω-
τοβολταϊκά και ότι θα προσπαθήσει να δοθεί και κάποιος χώρος
στο ηλεκτρικό δίκτυο. Πολύ λίγα και πολύ αργά! 

Θα βρίσκονταν όµως -µιας και µιλάµε για το κόστος παραγω-
γής- οι παραγωγοί σε όλη την Ευρώπη αυτή την στιγµή σε ανα-
βρασµό, αν η φιλελεύθερη Δεξιά σε όλη την Ευρώπη δεν είχε
στηρίξει µε τόσο πάθος τις εισαγωγές αδασµολόγητων προ-
ϊόντων από τρίτες χώρες που δεν είναι υποχρεωµένες να εφαρ-
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µόζουν κανονιστικά πρότυπα στην παραγωγή; Θα ένιωθαν να
απειλούνται δηλαδή παραγωγοί τόσο πολύ από έναν αθέµιτο εν
πολλοίς ανταγωνισµό; 

Δεύτερη πρόκληση, ευρωπαϊκή, περιβαλλοντική. Η αρχιτεκτο-
νική της νέας ΚΑΠ, η οποία εξαρτά σε σηµαντικό βαθµό τις αγρο-
τικές επιδοτήσεις από την υιοθέτηση περιβαλλοντικών πρα-
κτικών, έχει εύλογα δηµιουργήσει δυσαρέσκειες. Ναι, υπάρχουν
πολύ σοβαρές αστοχίες και στην ΚΑΠ και ακόµα περισσότερες
και στο εθνικό σχέδιο για την υλοποίησή της. Και ναι, η ελληνική
Κυβέρνηση που τα διαπραγµατεύτηκε όλα αυτά δεν φρόντισε να
προετοιµάσει την ελληνική διοίκηση για την εφαρµογή της ούτε
τους παραγωγούς για να ξέρουν τι να περιµένουν. 

Το αποτέλεσµα; Ότι έχουµε µια νέα ΚΑΠ η οποία είναι αυτή τη
στιγµή και γραφειοκρατική και άδικη. Το εθνικό στρατηγικό σχέ-
διο πρέπει να αναθεωρηθεί προς περισσότερο αναδιανεµητικές
πολιτικές υπέρ µικρών και µεσαίων εκµεταλλεύσεων, προς την
απλούστευση των πολύπλοκων διαδικασιών και σχηµάτων. 

Εδώ όµως εγείρεται και ένα πολύ σοβαρό πολιτικό ζήτηµα. Για
εµάς το πρόβληµα δεν είναι η περιβαλλοντική διάσταση. Η πρά-
σινη µετάβαση πρέπει να διασφαλιστεί και να µην εµποδιστεί,
όπως επιδιώκει η ευρωπαϊκή και η ελληνική Δεξιά. Και άκουσα µε
µεγάλη ανησυχία τον Πρωθυπουργό στη Βουλή πριν από λίγες
µέρες να κλείνει το µάτι σε όσους αρνούνται την πράσινη µετά-
βαση. 

Για την Αριστερά και τη Νέα Αριστερά δεν υπάρχει αµφιταλά-
ντευση. Η πράσινη µετάβαση πρέπει να γίνει. Πώς όµως; Πώς θα
επιµεριστεί το κόστος της; Ποιος θα πληρώσει το κοινωνικό και
οικονοµικό κόστος αυτής της µετάβασης; Αυτό το κόστος πρέπει
να το επωµιστούν πρωτίστως οι µεγάλοι παίκτες.

Πρόσφατα, οι Ευρωπαίοι Πράσινοι ζήτησαν την επιβολή wind-
fall tax στις µεγάλες πολυεθνικές αλυσίδες σουπερµάρκετ, για να
στηριχθεί ακριβώς ο Ευρωπαίος παραγωγός, να στηριχθούν οι
αγρότες.

Θα τολµήσει αυτό η Κυβέρνηση Μητσοτάκη να το κάνει εδώ,
στην Ελλάδα;

Και βεβαίως, αυτό µε φέρνει στην τρίτη πρόκληση, την κλιµα-
τική, που είναι η πραγµατικά µεγάλη πρόκληση και δεν πρέπει να
υπαναχωρήσουµε από τον στόχο της ανάσχεσής της. Δεν θέ-
λουµε, όµως, οι αγρότες µας να είναι οι πρώτοι κλιµατικοί πρό-
σφυγες στη χώρα, όπως υπάρχει αυτός ο κίνδυνος να συµβεί
αυτή τη στιγµή στη Θεσσαλία, µε τους αγρότες οι οποίοι επλή-
γησαν βαριά από την καταστροφή. Διότι οι εκµεταλλεύσεις τους
στις παρακάρλιες περιοχές εξακολουθεί να είναι πληµµυρισµέ-
νες, µε τόνους φερτών υλικών και αδυνατούν, σχεδόν πέντε
µήνες µετά, να αποκτήσουν έστω και µια αίσθηση για το πότε θα
µπορέσουν να καλλιεργήσουν ξανά.

Είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά την ερήµωση ολόκληρων πε-
ριοχών. Δεν µπορεί η κλιµατική κρίση να οδηγήσει σε εσωτερι-
κούς πρόσφυγες και στην ερηµοποίηση περιοχών της Θεσσα-
λίας.

Τέταρτη πρόκληση, διοικητική, γραφειοκρατική: Ας το παρα-
δεχτούµε όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κυρίως, οι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας ότι το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και οι φορείς του ΟΠΕΚΕΠΕ και ΕΛΓΑ δεν έχουν στε-
λεχωθεί, δεν έχουν εκσυγχρονιστεί και έχουν αποδειχθεί παντε-
λώς απροετοίµαστοι τόσο για την κλιµατική κρίση όσο και για την
εφαρµογή και την υλοποίηση της νέας ΚΑΠ. Και βεβαίως, η Κυ-
βέρνηση φέρει ακέραια την ευθύνη για τις καθυστερήσεις σε δη-
λώσεις και πληρωµές.

Πρόκειται για ένα ζήτηµα -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά- το
οποίο δηµιουργεί πάρα πολύ µεγάλη ανησυχία στους αγρότες
µας. Η χαµηλή αποτελεσµατικότητα του συστήµατος δηλώσεων-
πληρωµών-διασταυρωτικών ελέγχων σήµερα δεν αντιµετωπίζεται
και ούτε µπορεί να αντιµετωπιστεί µε διοικητικά µπαλώµατα,
όπως αυτά που περιλαµβάνονται στο σηµερινό νοµοσχέδιο.

Άµεση, λοιπόν, αναθεώρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ, µε γεν-
ναία κρατική χρηµατοδότηση, ώστε να ανταποκρίνεται στις νέες
συνθήκες που δηµιουργεί η κλιµατική κρίση και όχι βεβαίως όπως
συµβαίνει σήµερα, να ωθεί ουσιαστικά µε την πολιτική της η Κυ-
βέρνηση τους αγρότες στην ιδιωτική ασφάλιση, για να µπορέ-
σουν να καλυφθούν απέναντι στις επερχόµενες καταστροφές.

Πέµπτη πρόκληση, η ψηφιακή. Η υιοθέτηση µεθόδων ευφυούς
γεωργίας µπορεί να συµβάλει στην αύξηση της παραγωγικότη-
τας, στη βελτιωµένη εφαρµογή εισροών, στην εξοικονόµηση
πόρων. Είναι, όµως, αυτή τη στιγµή -αν θέλουµε να είµαστε ειλι-
κρινείς- πέραν των οικονοµικών δυνατοτήτων του Έλληνα παρα-
γωγού.

Απαιτείται, λοιπόν, αξιοποίηση των διαθέσιµων χρηµατοδοτή-
σεων. Απαιτείται η δηµιουργία νέων προγραµµάτων για τη δυνα-
τότητα πρόσβασης των Ελλήνων αγροτών σε χαµηλότερο
δανεισµό µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου. Διαφορετικά, το
εισοδηµατικό χάσµα ανάµεσα στον Έλληνα και στον Ευρωπαίο
αγρότη θα συνεχίσει να διευρύνεται. Οι διαρθρωτικές αδυναµίες
της ελληνικής γεωργίας θα συνεχίσουν να εντείνονται.

Και αυτό µε φέρνει στην έκτη και τελευταία, αλλά εξαιρετικά
κρίσιµη πρόκληση, που είναι το δηµογραφικό. Το ποσοστό απα-
σχόλησης στη χώρα µας του πληθυσµού στον πρωτογενή τοµέα
είναι µονοψήφιο. Η γήρανση του αγροτικού πληθυσµού, µιας και
η πλειονότητα των ιδιοκτητών των εκµεταλλεύσεων είναι πάνω
από πενήντα πέντε ετών, µοιάζει να µην είναι αναστρέψιµη και θα
παραµείνει µη αναστρέψιµη, εφόσον η στήριξη προς τους νέους
αγρότες, η στήριξη προς νέες µορφές συλλογικής οργάνωσης
παραµένει ανύπαρκτη, εφόσον οι παραγωγοί του πρωτογενούς
τοµέα συνεχίζουν να στιγµατίζονται, όπως γίνεται πολλές φορές
στα µέσα ενηµέρωσης, όπως γίνεται πολλές φορές από την ίδια
την Κυβέρνηση, ως παρασιτικοί καταναλωτές ευρωπαϊκών επιδο-
τήσεων, όσο το κύρος του επαγγέλµατός τους παραµένει χα-
µηλό, εφόσον δεν επιδιώξουµε να αποκτήσουν πολιτικά δικαιώ-
µατα και την προοπτική να µείνουν στη χώρα ως παραγωγοί και
ως εργαζόµενοι οι οικονοµικοί µετανάστες, που θα µπορούσαν
να αναζωογονήσουν την ελληνική ύπαιθρο. Και αυτό, βεβαίως,
δεν θα γίνει µε µπαλώµατα, όπως έγινε µε την πρόσφατη νοµο-
θετική ρύθµιση της Κυβέρνησης. Θα γίνει µε ένα στρατηγικό σχέ-
διο που θα έχει στον ορίζοντά του την ενίσχυση του αγροτικού
τοµέα, τη δηµιουργία νέων χρηµατοδοτικών εργαλείων για νέους
αγρότες και την οργανική ένταξη των µεταναστών εργατών γης.

Και βεβαίως, σε περιπτώσεις µεγάλων καταστροφών, όπως η
πρόσφατη στη Θεσσαλία, για να κρατήσουµε τους αγρότες στον
τόπο τους και για να µην έχουµε την εσωτερική µετανάστευση
στην οποία αναφέρθηκα νωρίτερα, είναι αναγκαίο να θεσπιστεί
για κάποιο χρονικό διάστηµα ενός ή δύο ετών, µε χαρακτήρα κα-
τεπείγοντος, ένα ελάχιστο εγγυηµένο αγροτικό εισόδηµα, για να
µπορέσουν οι άνθρωποι να επιβιώσουν µέχρι να αντιµετωπίσουν
την καταστροφή.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή τη στιγµή αυτό το οποίο

διακυβεύεται, αυτό το οποίο βρίσκεται στον πυρήνα των αγροτι-
κών κινητοποιήσεων είναι η ίδια η βιωσιµότητα, η ίδια η ύπαρξη
του πρωτογενούς τοµέα στη χώρα µας. Αυτό που βλέπουµε
γύρω µας -και όσοι προερχόµαστε και από την επαρχία το γνω-
ρίζουµε πάρα πολύ καλά- είναι η πλήρης παρακµή της ελληνικής
υπαίθρου, η εκµετάλλευση των παραγώγων από προµηθευτές,
από µεσάζοντες, από µεγάλους πολυεθνικούς οµίλους που λυ-
µαίνονται το λιανεµπόριο. Δεν πρόκειται για διεκδικήσεις απλώς
και µόνο µιας κοινωνικής οµάδας, όπως δυστυχώς ισχυρίζεται ο
Πρωθυπουργός. Πρόκειται για έναν αγώνα που αφορά όλους
τους πολίτες, για έναν αγώνα που αφορά το ίδιο το µέλλον της
χώρας.

Η Κυβέρνηση δεν είναι, δυστυχώς, διατεθειµένη να δει το
βάθος και την κρισιµότητα του προβλήµατος. Το αποδεικνύουν
τα παλαιοκοµµατικού τύπου µέτρα που προτείνει, η προσπάθεια
εξαγοράς των αγροτών, η ταξική υπεροψία κυβερνητικών στελε-
χών, Υπουργών, που τους αντιµετωπίζουν ως ενοχλητικά παιδιά
που θα σωπάσουν µε µια καραµέλα.

Αν συνεχίσουµε, όµως, να αγνοούµε την ανάγκη για ουσιαστική
αναβάθµιση του πρωτογενούς τοµέα και να αντιµετωπίζουµε µε
απαξίωση και αποσπασµατικές, προσβλητικές ενίοτε, παροχές
της τελευταίας στιγµής τους παραγωγούς, φοβάµαι ότι η επό-
µενη πρόκληση, µετά απ’ αυτές στις οποίες αναφέρθηκα νωρί-
τερα, την οποία θα έχουµε να αντιµετωπίσουµε όχι µόνο ως
πρωτογενής τοµέας, αλλά συνολικά, ως κοινωνία, θα είναι η δια-
τροφική πρόκληση για ολόκληρο τον πληθυσµό.
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Εµείς, λοιπόν, θα επιµείνουµε στην ανάγκη για ένα νέο εθνικό
σχέδιο για την ελληνική γεωργία, που θα βάζει στο επίκεντρο τις
ανάγκες του Έλληνα αγρότη και την ανάπτυξη των αγροτικών πε-
ριοχών, που θα συνδέει την αγροτική παραγωγή µε τις τεράστιες
δυνατότητες που δηµιουργούν οι δύο µεγάλες επαναστάσεις της
εποχής µας, η περιβαλλοντική και η ψηφιακή, που θα ανοίγει τον
δρόµο για ένα νέο αναπτυξιακό µοντέλο, µε περιβαλλοντικά βιώ-
σιµες καλλιέργειες και παραγωγή ποιοτικών προϊόντων, έτσι
ώστε να είναι η ελληνική αγροτική παραγωγή ανταγωνιστική στο
σύνθετο και δύσκολο διεθνές περιβάλλον, για να είναι όµως δια-
σφαλισµένη και η επισιτιστική ασφάλεια ολόκληρου του πληθυ-
σµού της χώρας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο του Δηµοκρατικού
Πατριωτικού Κινήµατος- ΝΙΚΗ, τον κ. Νατσιό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τι θέλετε, κύριε Κα-
τρίνη;

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μια παρέµβαση πριν µιλήσει ο κύριος
Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πρόεδρε, να
προηγηθεί µια παρέµβαση του κ. Κατρίνη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ναι, κύριε Πρόεδρε, µπορεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κα-
τρίνη, έχετε τον λόγο. Μετρώ, ούτε µισό λεπτό!

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θυµάµαι την προηγούµενη Τρίτη, όταν
ξεκίνησε το νοµοσχέδιο, πριν ξεκινήσει η συζήτηση, ο κ. Αυγενά-
κης πήρε τον λόγο και έκανε έκκληση στους αγρότες να προσέλ-
θουν στον διάλογο για να ανασταλούν οι κινητοποιήσεις.

Εγώ απορώ, κύριε Πρόεδρε, µε το εξής: Πού είναι ο κ. Αυγε-
νάκης, ο οποίος λείπει από την Αίθουσα; Προφανώς, ήταν στο
ραντεβού µε τους αγρότες. Να έρθει να ενηµερώσει την Αντιπρο-
σωπεία να µας πει…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα έρθει.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι να έρθει. Να έρθει τώρα. Έχουµε νο-

µοσχέδιο.
Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. Ήταν παρών στη συζήτηση του

Πρωθυπουργού µε τους αγρότες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, αυτό

θέλετε;
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ναι. Θέλω να τον καλέσω να έρθει εδώ

να µας πει…
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Σε λίγο θα είναι εδώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εκκρεµεί η οµιλία

του για το νοµοσχέδιο για τα αγροτικά, άρα θα ενηµερώσει και
γι’ αυτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι, δεν θέλω να µας πει για το νοµοσχέ-
διο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν µου επιτρέπεται
εµένα…

Δεν ξέρω, κύριοι Υπουργοί. Έχετε άλλη ενηµέρωση εσείς;
Δεν νοµίζω ότι είναι ζήτηµα αυτό που θα πρέπει… Θα έρθει ο

Υπουργός. Προφανώς, θα έρθει.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Γι’ αυτό, λοιπόν, τον καλούµε να έρθει

τώρα να µας πει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχουν συναντήσεις.

Δεν είναι µόνο µε…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …το περιεχόµενο της συζήτησης που

είχε ο Πρωθυπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τους εκπροσώ-

πους των αγροτών…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: …στην αντιπροσωπεία ο ίδιος ο Υπουρ-

γός.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει.
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παραπέµψω, εν πρώτοις, ει-
σαγωγικώς, σε ένα ωραίο φιλοσοφικό έργο της αρχαιότητας, µια
παραποµπή µικρή, στον «Οικονοµικό» του Ξενοφώντα. Είναι µια
τετραλογία έργων, όπου αναφέρει -βέβαια, µε το στόµα του Σω-
κράτη- κάτι ωραίο.

Αναφερόµενος στη γεωργική τέχνη, ο Ξενοφώντας-Σωκράτης
λέει: «Και είναι ωραίος ο λόγος εκείνου που είπε ότι η γεωργία
είναι των άλλων τεχνών µητέρα και τροφός. Διότι, αν η γεωργία
πάει καλά, καλά πηγαίνουν και οι άλλες τέχνες. Και όπου, αντι-
θέτως, η γη κατ’ ανάγκην µείνει χέρσα, δηλαδή δεν πάει καλά η
γεωργία, εκεί σχεδόν σβήνουν και άπασαι οι άλλες τέχνες και
στεριανές και θαλασσινές. Όπου προοδεύει η γεωργία και οι γε-
ωργοί, εκεί πιστεύω ανασαίνει και ο τόπος και όλη η πατρίδα
µας».

Σήµερα καλούµαστε να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
υποτίθεται ότι ενισχύει κατά τον φερόµενο τίτλο του και την αι-
τιολογική έκθεση την πρωτογενή παραγωγή και ειδικότερα την
κτηνοτροφία, την αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, την προστα-
σία της φυτοϋγείας, των βιοκτόνων προϊόντων, των ίδιων των
τροφίµων και ό,τι στηρίζει δήθεν την αγροτική ανάπτυξη. Μα,
ποια αγροτική ανάπτυξη; Μήπως εννοείτε υπανάπτυξη; 

Πόσο προκλητικοί µπορεί να είστε, όταν εν µέσω των αυξανό-
µενων κινητοποιήσεων των αγροτών -οι οποίες, όπως διαβάσαµε
και µετά τη συνάντηση µε τον Πρωθυπουργό, θα συνεχιστούν και
είναι σκληροτράχηλοι οι γεωργοί- οι οποίοι παλεύουν καθηµερινά
για να επιβιώσουν και να κρατήσουν ζωντανό τον πρωτογενή
τοµέα, εσείς συνεχίζετε να αδιαφορείτε παντελώς αφήνοντάς
τους κυριολεκτικά αβοήθητους και δίνοντάς τους λίγα ψίχουλα; 

Πώς θα παραµείνει ζωντανή η ύπαιθρος µε τα ηµίµετρα που
ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός, ο οποίος δεν ντράπηκε να απο-
καλέσει ακόµη και εκβιαστές τους αγρότες αντί να δώσει ουσια-
στικές λύσεις στα χρόνια προβλήµατά τους τα οποία αυξάνονται
συνεχώς τα τελευταία ιδίως έτη, επί κυβερνήσεώς σας βέβαια,
µε την εκτόξευση του κόστους παραγωγής των αγροτών και την
πώληση των προϊόντων σε εξευτελιστικές τιµές, σε τιµές που
οδήγησαν στην αισχροκέρδεια και στο εµπόριο των αγροτικών
προϊόντων εις βάρος των παραγωγών και των καταναλωτών µε
τη δική σας ανοχή; 

Δεν µπορεί να µην είχε πέσει στην αντίληψη της Κυβέρνησής
σας το φαινόµενο του πληθωρισµού, της απληστίας, όπως προ-
σφυώς ονοµάστηκε. Και τι κάνατε γι’ αυτό; Τίποτε. Και έρχεστε
σήµερα να επιβάλλετε κάποια µικροπρόστιµα µπροστά στα τε-
ράστια κέρδη που καρπώθηκαν οι προµηθευτές όλο αυτό το διά-
στηµα λόγω της αδράνειάς σας, ενώ τα µέτρα που προαναγ-
γείλατε για την αντιµετώπιση της ακρίβειας στα σουπερµάρκετ
γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν αφορούν τους αγρότες. 

Πανηγυρίζετε για το φθηνότερο ρεύµα στους αγρότες, αλλά
για άλλη µια φορά κινείστε στη λογική «καθρεφτάκια στους ιθα-
γενείς». Ξέρετε πραγµατικά για τι ποσά µιλάµε; Γιατί δεν λέτε ξε-
κάθαρα στους αγρότες τι όφελος θα έχουν; Ή µήπως το όφελος
θα είναι στην ουσία µηδενικό; Πόσο πετρέλαιο απαιτείται για εί-
κοσι πέντε στρέµµατα δενδροκαλλιέργειας; Το ξέρετε αυτό,
κύριε Υπουργέ; Να σας πω εγώ. Οι αγρότες θέλουν 2.000 - 2.500
ευρώ τον χρόνο σε καύσιµα για να καλλιεργήσουν είκοσι πέντε
στρέµµατα δενδροκαλλιέργειας. Και ξέρετε πόσα λεφτά θα
πάρει αυτός ο αγρότης; Θα πάρει εξήντα πέντε ευρώ για το πε-
τρέλαιο που χρησιµοποίησε, λες και µπορούσε να πάει στο χω-
ράφι του µε το λεωφορείο. 

Ζορίζεστε και το κάνετε θέµα να δώσετε πετρέλαιο στους
αγρότες και επικαλείστε τα δηµοσιονοµικά ελλείµµατα, ενώ σε
αντίστοιχη περίπτωση επιδοτήσατε τα µεταφορικά κόστη που
εξαρτώνται άµεσα από την τιµή του πετρελαίου για τις εφηµερί-
δες και τα περιοδικά, λόγω του πολέµου στην Ουκρανία.

Με το αφορολόγητο τι κάνετε; Ωραίο ακούγεται το αφορολό-
γητο, αλλά θέλει έσοδα για να έχει υπόσταση το αφορολόγητο.
Πώς θα έχουν αφορολόγητο οι δενδροκαλλιεργητές, αφού δεν
έχουν έσοδα; Τι θα γίνει µε τους εγκλωβισµένους αγρότες που
δεν έχουν να πληρώσουν τον ΕΦΚΑ, τον πρώην ΟΓΑ, και έχουν
χάσει τις ρυθµίσεις τους; Αυτό περιµένουν να ακούσουν από
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εσάς οι χιλιάδες αγρότες στην Ελλάδα και όχι ότι είναι εκβιαστές.
Τι θα γίνει µε τις τράπεζες και τους χιλιάδες πλειστηριασµούς
της περιουσίας των αγροτών; Μιλάµε για πλειστηριασµούς που
έρχονται. Πώς γίνεται µε ένα πάγωµα έξι µηνών να ορθοποδήσει
ο αγρότης, αφού θέλει έναν χρόνο για να κάνει τον κύκλο της η
αλυσίδα της παραγωγικής του διαδικασίας και αν βέβαια πάει
καλά η χρονιά;

Μετατρέψατε τον ΕΛΓΑ σε πολιτικό όργανο που δίνει αποζη-
µιώσεις µε το τσουβάλι, αλλά σε περιοχές που θέλετε ψήφους.
Τα ξέρουµε τα κόλπα σας µε τα πορίσµατα χωρίς έλεγχο. Κατα-
γόµαστε από αγροτικές περιοχές και το ξέρουµε. 

Επιτέλους, πείτε για µια φορά την αλήθεια στους αγρότες και
αφήστε πια την καραµέλα για αποζηµιώσεις στο 100% της αξίας
του πορίσµατος, όπως κουτοπόνηρα αναφέρετε στα µέτρα για
τους αγρότες. Αυτό το 100% της αξίας του πορίσµατος, σύµ-
φωνα µε τους άδικους συντελεστές του ΕΛΓΑ, µεταφράζεται σε
αποζηµίωση στο 61,6% της ζηµιάς για παγετό σε δέντρα και στο
74,8% για βροχή και χαλάζι. Ξέρετε πόση είναι η εισφορά στον
ΕΛΓΑ; Πώς να δώσει ένας αγρότης 1.000 ευρώ για να πάρει απο-
ζηµίωση 4.000 ευρώ, που σε κάθε περίπτωση δεν είναι και η πρα-
γµατική αξία της ζηµιάς;

Τι λέτε για το πάγιο αίτηµα των αγροτών στις εισφορές τους
να γίνεται συµψηφισµός µε τα χρήµατα των αποζηµιώσεων που
έχουν να λαµβάνουν, ώστε να µπορούν να επιβιώσουν; Εκτός αν
στόχος είναι να µην µπορούν.

Πείτε µας για τους πλειστηριασµούς των ασυγκόµιστων καρ-
πών πάνω από τα δέντρα ή µήπως δεν το γνωρίζετε και αυτό; Ή
ακόµη χειρότερα, µήπως το θεωρείτε και δίκαιο κιόλας; Πιθανόν,
αφού, όπως προείπαµε, χαρακτηρίζετε τους αγρότες εκβιαστές.

Είστε τόσο σίγουροι ότι θα χρεωκοπήσουν οι αγρότες και ψη-
φίσατε αυτόν τον νόµο; Έχω στη διάθεσή µου το σχετικό ΦΕΚ.
Πώς γίνεται ένα φυτοφάρµακο της ίδιας επώνυµης εταιρείας
στην Ελλάδα να κάνει 50 ευρώ και στη Βουλγαρία που είναι
µέλος της Ευρωπαϊκής Ενώσεως να κάνει 15 ευρώ και την ίδια
ώρα στους αγρότες να απαγορεύεται να το αγοράσουν από τη
Βουλγαρία; 

Πείτε µας, κύριε Πρωθυπουργέ και κύριε Υπουργέ, εσείς που
ενδιαφέρεστε για την καταπολέµηση της αισχροκέρδειας, πώς
γίνεται η ίδια εταιρεία στην Τουρκία να πουλάει φάρµακο για τις
ψείρες ούτε 30 ευρώ το κιλό και στην Ελλάδα 120 ευρώ και µά-
λιστα η ίδια εταιρεία; Υπάρχουν και ψείρες πολυτελείας που ζουν
στην πατρίδα µας;

Και τέλος ας µας πει κάποιος µε τι κριτήρια ορίστηκαν οι συµ-
µετέχοντες στην επιτροπή παρακολούθησης του στρατηγικού
σχεδιασµού της νέας ΚΑΠ 2023 - 2027; Ποιοι είναι τελικά αυτοί
που σχεδίασαν για τους αγρότες, χωρίς βέβαια τους αγρότες;
Εδώ σας προλαβαίνω, κύριε Υπουργέ, γιατί αν µου απαντήσετε
για την Εθνική Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών και την Πανελ-
λήνια Ένωση Νέων Αγροτών, αυτές ξέρετε ότι εκπροσωπούν ένα
µικρό κοµµάτι των Ελλήνων αγροτών. 

Το παρόν νοµοσχέδιο, λοιπόν, όχι µόνο δεν προάγει την πρω-
τογενή παραγωγή, αλλά ενεργεί εις βάρος της. Πέφτετε σε αντι-
φάσεις, κύριε Υπουργέ. Πώς είναι δυνατόν να διατείνεστε ότι
αγωνιάτε για την ενίσχυση της αγροτικής παραγωγής και από την
άλλη να περιορίζετε την παραγωγή προφασιζόµενοι την ενεργει-
ακή κρίση; Για την επισιτιστική κρίση δεν αγωνιάτε, η οποία κα-
ραδοκεί µε τις πολιτικές της Ευρωπαϊκή Ένωση που υιοθετείτε
και οι οποίες είναι αποτρεπτικές για την αύξηση της παραγωγής
από τους αγρότες, όπως είναι η αγρανάπαυση, για την οποία θυ-
µηθήκατε να εναντιωθείτε, αφού βγήκαν πρώτα στους δρόµους
οι αγρότες, αλλά και η εισαγωγή αγροτικών προϊόντων από την
Ουκρανία σε τιµές που βεβαίως δηµιουργούν αθέµιτο ανταγωνι-
σµό για τα εγχώρια προϊόντα εις βάρος των αγροτών;

Όπως γνωρίζετε, τέτοιες πολιτικές, όπως είναι και η πολιτική
των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, ενέχουν τον κίνδυνο του φαι-
νοµένου της αναπήδησης το οποίο δρα εντελώς αντίθετα στον
αρχικό στόχο και το οποίο πολλές φορές λειτουργεί ως µπούµε-
ρανγκ. Κάνατε µοναδική κερδοφόρα δραστηριότητα και για τους
αγρότες τη δηµιουργία φωτοβολταϊκών. Θα τρώµε φωτοβολ-
ταϊκά στο τέλος; Είναι βρώσιµα και αυτά; 

Γι’ αυτό και η προστασία της γης υψηλής παραγωγικότητας

πρέπει να είναι προτεραιότητα και να αποφεύγεται κάθε αλλαγή
της χρήσεώς της. Θα πρέπει να απαγορεύεται κάθε εγκατάσταση
ανανεώσιµων πηγών σε περιοχές υψηλής γεωργικής παραγωγι-
κότητας. Διαφορετικά, πώς θα παράγει ο παραγωγός; Η καλλιερ-
γήσιµη γη θα πρέπει να παραµείνει προς όφελος του πρωτο-
γενούς τοµέα και όχι προς όφελος της ενεργειακής αισχροκέρ-
δειας. Οι εκτάσεις γης υψηλής παραγωγικότητας είναι περιορι-
σµένες στη χώρα µας και δεν περισσεύουν για «πράσινες»
επενδύσεις. Η εγκατάσταση των εν λόγω φωτοβολταϊκών σταθ-
µών, ακόµη και µε παραγωγή µικρότερη ή ίση µε ένα µεγαβάτ σε
εύφορες εκτάσεις, θα µειώσει την παραγόµενη ποσότητα εγχώ-
ριων προϊόντων στον πρωτογενή τοµέα, µε άµεσο κίνδυνο να κα-
ταστεί η χώρα µας αποκλειστικά εισαγωγέας νωπών προϊόντων.
Είναι προφανές ότι η έκταση που τα φωτοβολταϊκά πάνελ καλύ-
πτουν µειώνει σηµαντικώς τη φωτοσυνθετική ικανότητα και τον
επαρκή αερισµό των φυτών, καθιστώντας τα υποανάπτυκτα και
ευπαθή σε προσβολές παθογόνων, γεγονός που οδηγεί σε σο-
βαρή υποβάθµιση του τελικού προϊόντος. 

Είναι αξιοσηµείωτο και δεν θα πρέπει να το παραβλέπετε,
κύριε Υπουργέ και κύριοι Υφυπουργοί, πως τα τελευταία χρόνια
παρατηρείται αξιοσηµείωτη προσπάθεια νέων µικρών παραγω-
γών προς αειφόρο αύξηση της γεωργικής παραγωγικότητας. Ως
φαίνεται ακόµα και από µικρές σε µέγεθος καλλιεργητικές εκτά-
σεις είναι δυνατή η παραγωγή υψηλών ποιοτικά προϊόντων για
την κάλυψη των εγχώριων αναγκών µας, αλλά και για εξαγωγές
που συµβάλλουν σηµαντικά στην οικονοµική ανάπτυξη της
χώρας µας. 

Γιατί, λοιπόν, θέλετε να βάλετε εµπόδια στις προσπάθειες των
νέων αγροτών οι οποίοι έχουν όραµα, διάθεση και ιδέες, περιο-
ρίζοντας περαιτέρω τις διαθέσιµες προς καλλιέργεια εκτάσεις
και µάλιστα υψηλής παραγωγικότητας; Η εύφορη γη θα πρέπει
να προστατευθεί και να αξιοποιείται αποκλειστικά σε καλλιέρ-
γειες παραγωγικές και αποδοτικές για την κάλυψη των αναγκών
διατροφής του πληθυσµού. Τα φωτοβολταϊκά συστηµάτων θα
πρέπει να επιτρέπονται µόνο σε µη παραγωγικές εκτάσεις για
όσους θέλουν να επενδύσουν σε πράσινη ανάπτυξη. Το κόστος
παραγωγής δεν θα µειωθεί µε τις πολυδάπανες εγκαταστάσεις
ΑΠΕ ούτε και µε µείωση φόρων και εκπτώσεις στο ρεύµα, αλλά
µε ουσιαστική µείωση στο αγροκτηνοτροφικό ρεύµα. 

Και, επιτέλους, ξέρουµε όλοι τι εννοούµε µε τον όρο πράσινη
ανάπτυξη και τι αυτό σηµαίνει για τους χιλιάδες Έλληνες αγρό-
τες. Αν µιλάµε για πράσινη ανάπτυξη έτσι όπως την έχει ορίσει
σήµερα η Ευρώπη, µιλάµε για αναγκαστική µείωση του αγροτι-
κού πληθυσµού. Μήπως αυτός είναι ο στόχος;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Προέδρου)

Και πάµε στην κτηνοτροφία και στα ανύπαρκτα διαχειριστικά
σχέδια βόσκησης, για την εκπόνηση των οποίων από το έτος
2015 µέχρι και σήµερα δίνονται αλλεπάλληλες παρατάσεις. Μά-
λιστα, το 2020, αν και εκδώσατε υπουργική απόφαση διά της
οποίας το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης συνήψε προγραµµα-
τικές συµβάσεις µε οκτώ περιφέρειες, παρ’ όλα αυτά ακολού-
θησε περίοδος εσφαλµένων χειρισµών του Υπουργείου σας, µε
αποτέλεσµα ο διαγωνισµός για τον ανάδοχο για τη δηµιουργία
της Εθνικής Γεωπληροφοριακής Βάσης να µην ολοκληρωθεί
ποτέ. 

Από εκείνο το σηµείο και χωρίς να γνωρίζουµε τι µεσολάβησε,
δεν υπήρξε καµία ουσιαστική πρόοδος στο εν λόγω ζήτηµα. Μετά
την αλλαγή στην ηγεσία του Υπουργείου, επικράτησε µια κατά-
σταση που χαρακτηρίστηκε από παλινωδίες χωρίς κάποιο ουσια-
στικό αποτέλεσµα. Ελπίζουµε µόνο η πρόσφατη χορήγηση
παράτασης να είναι και η τελευταία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Προέδρου)

Προβληµατισµό, ωστόσο, γεννά το γεγονός ότι οι εκπρόσωποι
των περιφερειών δήλωσαν αδυναµία υλοποίησής τους για διά-
φορους λόγους. Μήπως τελικά υπάρχει καταπάτηση περιουσιών;
Μήπως οι βοσκότοποι βρίσκονται κυρίως σε δασικές εκτάσεις;
Μήπως δηλώνονται αδικαιολόγητα µεγάλες ιδιόκτητες εκτάσεις
βοσκοτόπων και συνακόλουθα και αιγοπρόβατα που σχετίζονται
µε παράνοµες ενισχύσεις; 
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Δεν είναι δυνατόν να µη γνωρίζει ακόµη το κράτος ποιες είναι
οι βοσκήσιµες εκτάσεις στην επικράτεια. Πρέπει, επιτέλους, να
γίνει νοικοκύρεµα, να υπάρξει αντικειµενική απογραφή της φυ-
σιογνωµίας, του καθεστώτος χρήσεως και του παραγωγικού δυ-
ναµικού του βοσκήσιµων γαιών σε όλες τις περιφέρειες της
Ελλάδας, προκειµένου να γίνει ο χωρικός προσδιορισµός και να
είναι γνωστή η ακριβής επιφάνειά τους, η αξιόπιστη εκτίµηση της
βοσκοϊκανότητάς τους, η λειβαδική κατάσταση και να καταστεί
δυνατή η διαίρεσή τους σε λειβαδικές µονάδες, οι οποίες θα κα-
τανεµηθούν στη συνέχεια στους κτηνοτρόφους και θα εξατοµι-
κευτεί η χρήση τους.

Όσον αφορά την υποτιθέµενη ενίσχυση της υδατοκαλλιέρ-
γειας, είναι προφανής η επιδίωξή σας για την προϊόντος του χρό-
νου εξαφάνιση του επαγγελµατία αλιέα. Τα σωµατεία διαµαρτύ-
ρονται για την καθοδική πορεία του κλάδου σε ό,τι αφορά στη
διάθεση των προϊόντων, µετά και την εµφάνιση αλιευµάτων προ-
ελεύσεως ιχθυοκαλλιέργειας στην αγορά λόγω ιδίως της πολύ
χαµηλής τιµής των ιχθύων υδατοκαλλιέργειας. Η συνεχής οικο-
νοµική κρίση έχει αναγκάσει τους καταναλωτές -µε το δίκιο τους
βέβαια- να στραφούν στα ψάρια ιχθυοκαλλιέργειας, µε αποτέλε-
σµα η ζήτηση στα λιµάνια, αλλά και στα ιχθυοπωλεία όσον αφορά
στα αλιεύµατα να µειωθεί δραµατικώς. 

Συνεπώς οι παράκτιοι αλιείς αντιµετωπίζουν ήδη ένα σοβαρό
πλήγµα από την καλλιέργεια και τη δραστηριότητα των ιχθυοκαλ-
λιεργειών όχι µόνο στην αγορά, αλλά και στη θάλασσα, καθώς οι
επιχειρηµατίες των ιχθυοκαλλιεργειών επιλέγουν τα ίδια απόµερα
και βραχώδη µέρη µε τους παράκτιους αλιείς. Ως εκ τούτου
υπάρχει ένας αθέµιτος ανταγωνισµός µεταξύ των άλλων δραστη-
ριοτήτων.

Ο αλιευτικός τουρισµός, λοιπόν, θα µπορούσε να λειτουργήσει
ως ελιξίριο για ένα σηµαντικό ποσοστό παράκτιων αλιέων δεδο-
µένου ότι ο αλιέας διαθέτει πείρα πολλών ετών στη θάλασσα.
Πέρα από τις αλιευτικές του ικανότητες, έχει φάει µε το κουτάλι,
θα έλεγα, τη θάλασσα, γνωρίζει κάθε παράµετρό της, τις συνή-
θειες κάθε ιχθύος, τις ιδιαιτερότητες κάθε τόπου, διαθέτει πιστο-
ποίηση υποχρεωτικά άδειας πηδαλιούχου και ως εκ τούτου
µπορεί υπεύθυνα να προσφέρει υπηρεσίες αλιευτικού τουρι-
σµού. 

Επιπλέον, ο αλιευτικός τουρισµός ως εναλλακτική µορφή του-
ρισµού στην Ελλάδα πρέπει να διατηρήσει το παραδοσιακό στοι-
χείο του τρόπου ζωής και διαβίωσης του Έλληνα αλιέα στον
χώρο της εργασίας του που είναι το καΐκι του. Η πρόβλεψη τα
βοηθητικά σκάφη ιχθυοκαλλιέργειας να διενεργούν αλιευτικό
τουρισµό προσβάλλει κατάφωρα τα δικαιώµατα των επαγγελµα-
τιών αλιέων που διενεργούν αλιευτικό τουρισµό, διότι τα αλιευ-
τικά επαγγελµατικά σκάφη διαθέτουν άδεια επαγγελµατικής
αλιείας σύµφωνα µε τις απαιτούµενες προδιαγραφές, σε αντί-
θεση µε τα βοηθητικά σκάφη τα οποία υπάρχουν µόνο ως βοη-
θητικά σκάφη ιχθυοκαλλιέργειας, για τη µεταφορά δηλαδή του
προσωπικού σε µονάδες και όχι για να αλιεύουν ψάρια. 

Επίσης -και τελειώνω- τα επαγγελµατικά αλιευτικά σκάφη τα
κυβερνούν οι ίδιοι οι ιδιοκτήτες αλιείς και φέρουν την πλήρη ευ-
θύνη για τους επιβάτες. Είναι δε εφοδιασµένοι µε ατοµική επαγ-
γελµατική άδεια αλιείας και δίπλωµα ιδιοκτήτη αλιευτικού σκά-
φους. Αντιθέτως, τα βοηθητικά σκάφη ιχθυοκαλλιέργειας πρέπει
να τα κυβερνήσει οποιοσδήποτε έχει άδεια χειριστή ταχύπλοου
ή χειριστή ιδιωτικού σκάφους για δύο έτη.

Κύριε Πρόεδρε, να κλείσω όπως ξεκίνησα, µε τον «Οικονοµικό»
του Ξενοφώντος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ναι, ναι, του Ξενοφώντος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-

τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Είναι ωραίο βιβλίο, αγαπητέ µου
κύριε Πλεύρη, τετραλογία, από τα νεανικά µας αναγνώσµατα.

Έλεγε, λοιπόν, ο Σωκράτης «Ξενοφών, η γεωργία είναι πηγή
τέρψεως και της περιουσίας αύξηση και του σώµατος άσκηση,
ώστε να µπορεί το σώµα να κάνει όσα αρµόζουν, να κάνεις έναν
άνθρωπο ελεύθερο, διότι των σωµάτων θηλυνοµένων και αι ψυχαί
πολύ αρρωστότεραι γίγνονται».

Η γεωργία είναι η βάση της ελληνικής οικονοµίας. Όταν πήγαν
το 1940 να πολεµήσουν εκείνα τα δεκατρείς χιλιάδες ελληνό-
πουλα, ξεκίνησαν από τα χωράφια -όπως και ένας παππούς µου-

για να υπερασπιστούν ιδιοκτησία γης. Η ιδιοκτησία της γης προ-
σφέρει στον άνθρωπο αυτοπεποίθηση, αυξάνει το αίσθηµα φιλο-
πατρίας και βοηθάει, όπως ορθώς ειπώθηκε, από προλαλήσαντες
στη δηµογραφική µας σήµερα πανωλεθρία. Όσο βοηθάµε τους
αγρότες, όσο βοηθάµε τους γεωργούς, βοηθάµε την πατρίδα
µας και το µέλλον της.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Συνεχίζουµε µε τον κατάλογο οµιλητών και καλούµε στο Βήµα
τον κ. Ιωάννη Δελή από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πρόκειται ασφαλώς για ένα ακόµα νοµοθέτηµα, µε το οποίο η

αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή ωθείται σε ακόµα µεγαλύ-
τερη συγκέντρωση, σε όφελος βέβαια των οµίλων της µεταποί-
ησης, οι οποίοι έτσι εξασφαλίζουν φθηνές πρώτες ύλες από το
ξεζούµισµα των αγροτών. 

Άλλωστε, σταθερά και διαχρονικά, κεντρικός στόχος όλων των
κυβερνήσεων και της σηµερινής ασφαλώς, παραµένει η ενίσχυση
των εµποροβιοµηχάνων και των µεγάλων καπιταλιστικών αγροτι-
κών επιχειρήσεων που λυµαίνονται την αγροτική παραγωγή. Και
ακριβώς αυτή η πολιτική των κυβερνήσεων και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι που διαρκώς υπονοµεύει τα συµφέροντα των αγρο-
τών, των κτηνοτρόφων, των ψαράδων, των µελισσοκόµων και
είναι βέβαια αυτή η πολιτική που προκαλεί και τις µεγαλειώδεις
τις συγκλονιστικές αγροτικές κινητοποιήσεις που βρίσκονται σε
εξέλιξη σε όλη την Ευρώπη, όχι µονάχα στη χώρα µας, στη Γερ-
µανία, την Ιταλία, τη Γαλλία την Ισπανία, το Βέλγιο, τη Ρουµανία,
την Πολωνία. Και εδώ, όµως, κινητοποιήσεις που αποδεικνύουν
ότι κοινή είναι η ρίζα των προβληµάτων της αγροτιάς και δεν είναι
άλλη από την Κοινή Αγροτική Πολιτική και τη στρατηγική βέβαια,
της γκριζοπράσινης στην πραγµατικότητα µετάβασης της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, αποκαλύπτοντας έτσι και το µέγα ψέµα όλων
σας -µιλώ για τα κόµµατα βεβαίως του ευρωµονόδροµου- ότι
τάχα η Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά αγορών και η ανταγω-
νιστικότητα του κεφαλαίου θα διασφάλιζε το εισόδηµα και την
ευηµερία για τους φτωχούς αγρότες, όπως και για τον λαό.

Οι παλιότεροι τα ακούµε αυτά από τη δεκαετία του ’70 ακόµα,
για τη µεγάλη ΕΟΚ τότε που οι αγρότες θα είχαν µια τεράστια
αγορά να πουλούν τα προϊόντα τους. Έγινε το ακριβώς αντίθετο.
Αυτές οι κατευθύνσεις είναι που επιβάλλουν περαιτέρω εµπόδια
στις καλλιέργειες, στην κτηνοτροφία και τις ανατροπές στις επι-
δοτήσεις, ενισχύσεις των βιοπαλαιστών αγροτών, προς όφελος,
βεβαίως, των καπιταλιστών και των επιχειρηµατικών οµίλων και
τελικά, αυτές οι πολιτικές είναι που αποδεικνύονται και σκέτο
φαρµάκι για τους µικροπαραγωγούς και όχι φάρµακο, όπως προ-
κλητικά ισχυρίζεστε, µαζί µε την Ευρωπαϊκή Ένωση φυσικά, τα
κτίρια της οποίας έχουν ζώσει τον τελευταίο καιρό και τα τρακτέρ
των αγωνιζόµενων ευρωπαίων αγροτών. Είναι οι κατευθύνσεις,
µε λίγα λόγια, τις οποίες ψηφίσατε στο Ευρωκοινοβούλιο όλοι
σας! Οι Ευρωβουλευτές όλων των κοµµάτων, οι Ευρωβουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας, οι Ευρωβουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, οι Ευρω-
βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, ο Ευρωβουλευτής της Ελληνικής Λύσης.
Ψηφίσατε την Κοινή Αγροτική Πολιτική και έρχεστε εδώ και χύ-
νεται κροκοδείλια δάκρυα για τους αγρότες.

Εµείς, οι Ευρωβουλευτές, δηλαδή, του ΚΚΕ, όχι µονάχα κατα-
ψηφίσαµε αυτή την Κοινή Αγροτική Πολιτική, αλλά έγκαιρα και
µε ευθύνη προειδοποιήσαµε τους αγρότες και τον λαό για όσα
βρίσκει µπροστά του σήµερα και µε τις περικοπές των ενισχύ-
σεων και µε τις λεγόµενες πράσινες προδιαγραφές που τους πε-
τούν από το χωράφι και τον τόπο τους και φουντώνουν, βέβαια,
την ακρίβεια για τον λαό. Είναι η πολιτική εκείνη της Κοινής Αγρο-
τικής Πολιτικής που την εφαρµόζει τώρα η Νέα Δηµοκρατία,
όπως τα προηγούµενα χρόνια την εφάρµοζαν οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, που καταδικάζει τους αγρότες και τους κτηνοτρό-
φους να πουλάνε τα προϊόντα τους σε τιµές εξευτελιστικές, την
ώρα που έχει εκτοξευθεί, µάλιστα, το κόστος παραγωγής στο πε-
τρέλαιο, το ρεύµα, τα αγροεφόδια, ενώ οι ίδιοι είναι εκτεθειµένοι,
χωρίς αποζηµιώσεις ουσιαστικά, απέναντι στις καταστροφικές
πληµµύρες και τις ζηµιές που προκαλούν οι διάφορες ασθένειες
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στις καλλιέργειες τα ζώα και ούτω καθεξής. Τον ιδρώτα αυτών
των αγροτών, των βιοπαλαιστών και των κτηνοτρόφων έρχονται
και τον κλέβουν οι βιοµήχανοι, οι µεγαλέµποροι και οι σουπερ-
µαρκετάδες, οι οποίοι θησαυρίζουν µε την εκτίναξη των τιµών
από το χωράφι στο ράφι, όπως λέτε, φέρνοντας σε απόγνωση τα
εργατικά λαϊκά νοικοκυριά που πλήττονται από την ακρίβεια που
καλπάζει.

Να, γιατί οι βιοπαλαιστές αγρότες έχουν όλο το δίκιο µε το
µέρος τους. Να, γιατί στις κινητοποιήσεις τους έχουν τη συµπα-
ράσταση και την αλληλεγγύη πλατιά του λαού και κάπως έτσι,
ακόµα και εκείνη η γνωστή από παλιά η προσφιλής σας τακτική
του κοινωνικού αυτοµατισµού, αχρηστεύθηκε και δεν λειτουργεί
πια, όπως θα θέλατε. Και αφού εσείς, εκεί στην Κυβέρνηση, λέτε
ότι ξύνετε τον πάτο εκείνου του βαρελιού του προϋπολογισµού,
γιατί δεν µας λέτε αλήθεια και ποιος το άδειασε αυτό το βαρέλι;
Μήπως το άδειασαν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι εφοπλιστές και
οι τραπεζίτες; Γιατί το ποιος το γέµισε και ποιος το γεµίζει πάντα
το βαρέλι του κρατικού προϋπολογισµού, όλοι το ξέρουµε. Είναι
ο λαός που το γεµίζει µε τη φοροληστεία του. Τι ζητούν, λοιπόν,
οι αγρότες; Αφορολόγητο στα εφόδια και το πετρέλαιο. Ίση µε-
ταχείριση, δηλαδή -µια που µιλάµε και για δικαιώµατα- στο πε-
τρέλαιο, όπως έχουν και οι Έλληνες εφοπλιστές, οι µεγαλοκλι-
νικάρχες, οι µεγαλοξενοδόχοι, για να µην ξεχνιόµαστε. Ζητούν,
επίσης, πλαφόν στο ρεύµα, κόντρα και ενάντια στο ευρωενω-
σιακό Χρηµατιστήριο της Ενέργειας. Απαιτούν αποζηµιώσεις
100% οι άνθρωποι από τις πληµµύρες και τις φωτιές, όπως εκεί-
νοι οι έρµοι οι µελισσοκόµοι του Έβρου µετά τη µεγάλη φωτιά
στη Δαδιά. Ζητούν κατώτατες εγγυηµένες τιµές ενάντια πάλι σε
εκείνη τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης που λέγεται από
το αγρόκτηµα στο πιάτο -υπάρχει µια παραλλαγή εδώ- και η
οποία ορίζει ότι αυτοί οι αγρότες θα πωλούν τα προϊόντα τους
σε τιµές εξευτελιστικές και οι αγροτοβιοµήχανοι βέβαια και οι µε-
γαλέµποροι. Τα παράσιτα, δηλαδή -διότι περί παρασίτων πρόκει-
ται- θα θησαυρίζουν πουλώντας πολλαπλάσια και απογειώνοντας
την ακρίβεια για τον λαό. Και εδώ ξέρετε, κύριοι της Κυβέρνησης,
κόλπα δεν χωράνε. Αφορολόγητο πετρέλαιο. Δεν µπορεί να το
πει κανείς αλλιώς, αφορολόγητο, όπως όλες οι κυβερνήσεις δώ-
σατε και δίνετε στους εφοπλιστές, τους µεγαλοξενοδόχους και
στα µεγάλα συµφέροντα.

Μείωση της τιµής της KWh στα 7 λεπτά του ευρώ. Είναι πάρα
πολύ συγκεκριµένα. Μείωση της τιµής των αγροεφοδίων των λι-
πασµάτων, όλων αυτών που οδηγούν στη χειροτέρευση της κα-
τάστασης των βιοπαλαιστών αγροτών και βέβαια, ναι, ασφαλώς
και είναι δίκαιο το αίτηµα για την αναπλήρωση του χαµένου ει-
σοδήµατος των αγροτών, καθώς και το να είναι εγγυηµένες οι
τιµές από το κράτος -γιατί όχι αλήθεια;- ώστε να µην µπορούν να
τους εκβιάζουν οι µεγαλέµποροι και οι βιοµήχανοι, όλοι αυτοί δη-
λαδή που αρπάζουν τα αγροτικά προϊόντα και τον µόχθο του
αγρότη πάµφθηνα από το χωράφι και τον φτάνουν πανάκριβα
στα σουπερµάρκετ και τα µανάβικα στις πόλεις.

Εδώ, απ’ ό,τι φαίνεται, κάτω και από το πρόσχηµα εκείνου του
περιβόητου δηµοσιονοµικού χώρου, κανένα από τα αιτήµατα δεν
ικανοποιείται µε έναν τρόπο ουσιαστικό και µιλώ βέβαια για τα
αποτελέσµατα της σηµερινής συνάντησης, οπότε η οργάνωση
και η συνέχιση του αγώνα µε τις µορφές που θα αποφασίσουν οι
ίδιοι οι αγρότες, είναι µπροστά, αν θέλουν να υλοποιηθούν τα δί-
καια αιτήµατά τους για την επιβίωσή τους. Στο πλευρό τους να
είναι σίγουροι οι αγρότες ότι θα βρίσκονται οι εργαζόµενοι, οι
βιοπαλαιστές αυτοαπασχολούµενοι, όλοι όσοι καταστράφηκαν
από φυσικά αίτια και ασφαλώς το ΚΚΕ, στηρίζοντας και τα αιτή-
µατά τους και τις µορφές του αγώνα που εκείνοι θα επιλέξουν
σταθερά. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Χριστίνα Σταρακά από το ΠΑΣΟΚ. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητείται σήµερα στη Βουλή

αυτό το νοµοσχέδιο και ταυτόχρονα, την ίδια ηµέρα, αντιπροσω-
πεία των αγροτών συνάντησε τον Πρωθυπουργό στο Μαξίµου.
Γι’ αυτή τη συνάντηση ο κ. Βορίδης συγκεκριµένα µας είχε προ-
ϊδεάσει ότι ο Πρωθυπουργός θα έκανε µία εξαιρετικά θετική πρό-

ταση για την ενέργεια στους αγρότες, υπονοώντας ότι δεν θα
µπορέσουν και να την αρνηθούν. Ξέρετε τι µου θύµισε; Την περι-
βόητη φράση από την ταινία «Ο Νονός», που την είχε πει ο Δον.
Και τι είχε πει; «Θα του κάνω µία προσφορά, την οποία δεν θα
µπορεί να αρνηθεί». 

Είναι, άραγε, συµπτωµατική η οποιαδήποτε οµοιότητα µε πρό-
σωπα και καταστάσεις; Από τη Δεξιά που λύνονταν όλα µε εντολή
Σαµαρά, έχουµε περάσει στη Δεξιά που λύνονται όλα µε παρέµ-
βαση Μητσοτάκη. Μια απαξίωση των θεσµών ένας δρόµος και τί-
ποτα άλλο! Και ερωτώ: Έτσι εξαγοράζονται οι ψυχές και οι
συνειδήσεις των ανθρώπων; Και αν είναι η πάλαι ποτέ περήφανη
αγροτιά που µετατρέπεται σήµερα σε επαίτες έξω από την πόρτα
του Μαξίµου και του Αγά, του κ. Μητσοτάκη, αύριο, αναρωτιέµαι,
ποιος θα είναι άραγε;

Ο Πρωθυπουργός µας ενηµέρωσε µάλιστα ότι θα «ξύσει» για
χάρη των αγροτών τον πάτο του βαρελιού. Ένα είναι σίγουρο,
ότι ο Πρωθυπουργός και η κυβερνητική πολιτική της Νέας Δηµο-
κρατίας έχουν φτάσει στον πάτο τον αγροκτηνοτροφικό µας
κόσµο! 

Και δεν φθάνει που χρωστάτε κοντά στο 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ στους αγρότες από τις ενισχύσεις του περασµένου έτους,
καθιστώντας το 2023, που είναι και η πρώτη χρονιά εφαρµογής
της νέας ΚΑΠ, ως τη χειρότερη που έχει συµβεί ποτέ στις πλη-
ρωµές ιστορικά όλων των χρόνων, δεν φθάνει που φορτώσατε
όλη την ανεπάρκειά σας στον αποδιοποµπαίο τράγο, τον λεγό-
µενο ΟΠΕΚΕΠΕ -γιατί αυτός ήταν ο αποδιοποµπαίος τράγος-,
προκειµένου να καλύψετε την ανεπάρκεια σας, υπάρχει και ένα
περίσσιο θράσος να µιλάτε για ανοιχτούς δρόµους, να µιλάτε για
µαξιµαλιστικά αιτήµατα και κοµµατικά υποκινούµενες κινητοποι-
ήσεις. 

Πρέπει να σταµατήσει αυτός ο εµπαιγµός προς τους αγρότες
και τους κτηνοτρόφους, γιατί το µόνο που θα καταφέρετε -και
ψεύτρα να βγω- είναι να γεµίσετε µε πετρέλαιο και οργή τα τρα-
κτέρ τους! Τίποτα άλλο δεν θα καταφέρετε. Μακάρι, να βγω ψεύ-
τρα από τις αποφάσεις που θα βγάλουν τώρα στο συντονιστικό
τους. 

Σε όλη την Ευρώπη, µετά τη δικαιολογηµένη εξέγερση των
αγροτών, οι εθνικές κυβερνήσεις πραγµατικά έσπευσαν να υιο-
θετήσουν φιλικές προς τη γεωργία πολιτικές και η Ευρωπαϊκή
Ένωση κάνει σοβαρές παραχωρήσεις και όχι µέτρα- χάδια. Σε
όλο αυτό το διεθνές περιβάλλον, λοιπόν, αναρωτιέµαι, τι κάνουµε
εµείς εδώ; Έρχεται, λοιπόν, σήµερα το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και τι µας φέρνει; Ένα νοµοσχέδιο καθαρά διεκπεραι-
ωτικού χαρακτήρα, χωρίς καµµία, µα καµµία αναπτυξιακή προ-
οπτική. Αποδεικνύει απλά ότι είναι εκτός τόπου και χρόνου. Τόσο
απλά! 

Επί τη ευκαιρία που το συζητούµε και το είπε πριν ο Κοινοβου-
λευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Κατρίνης, δεν έχω δει τον κ. Αυ-
γενάκη σήµερα. Βέβαια, δεν µου φαίνεται παράξενο, γιατί τον
ψάχνουν ακόµα και οι αγρότες της Αλεξανδρούπολης. Δεν µου
έρχεται, λοιπόν, καθόλου παράξενο που τον ψάχνουµε και εµείς
εδώ. Γιατί, φαίνεται, ο κύριος Υπουργός επέλεξε το στρίβειν διά
του Κοινοβουλίου. Αυτό µάλλον επέλεξε. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Είναι στο Μέγαρο Μαξίµου για τις συζη-
τήσεις.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Απαράδεκτο να συζητείται σήµερα, µε
αυτή τη συγκυρία, νοµοσχέδιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και να λείπει ο Υπουργός όλη την ηµέρα, να µην έχει έρθει
εδώ. Δοξάζεται, δήθεν, κρυπτόµενος ανάµεσά µας, αλλά από την
άλλη καταποντίζεται εµφανιζόµενος µπροστά στους αγρότες. 

Ας περάσουµε, όµως, στο νοµοσχέδιο. Θα σταθώ στα σηµεία
που αποτυπώνουν την παντελή έλλειψη του αναπτυξιακού απο-
τυπώµατος και των πραγµατικών αναγκών. Θα ξεκινήσω µε έναν
τοµέα, που δεν πολυσυζητήθηκε σήµερα εδώ µέσα και δεν ακού-
στηκε, από τον τοµέα της αλιείας και των υδατοκαλλιεργειών. Μι-
λάµε για έναν κλάδο, που δίνει το δεύτερο εξαγωγικό προϊόν στη
χώρα, στον πρωτογενή τοµέα. Μιλάµε για έναν κλάδο, που απα-
σχολεί είτε µε άµεση είτε µε έµµεση µορφή δώδεκα χιλιάδες θέ-
σεις εργασίας, κυρίως στην περιφέρεια, σε παράκτιες και
αποµακρυσµένες περιοχές. 

Πρόσφατη, λοιπόν, έκθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης επισηµαί-
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νει ότι η παραγωγή στην Ελλάδα παραµένει τραγική και την ίδια
στιγµή το επιχειρησιακό πρόγραµµα αλιείας 2014 - 2020 βρίσκε-
ται στην τελευταία θέση σε απορρόφηση, ενώ το καινούργιο αντί-
στοιχο πρόγραµµα, τρία χρόνια µετά την έναρξή του, έχει
µηδενική απορροφητικότητα. 

Πάνω σε αυτό -γιατί είναι σηµαντικός κλάδος οι ιχθυοκαλλιέρ-
γειες και πρέπει να το αναφέρουµε- θέλω να τονίσω ότι από την
περιοχή µου, την Αιτωλοακαρνανία, προέρχεται το 10% της εγ-
χώριας παραγωγής. Δώδεκα ολόκληρα χρόνια µετά το 2011 -το
2011 που µέσα και παρά την κρίση καταφέραµε να προσδιορί-
σουµε τις ΠΟΑΥ, τις περιοχές δηλαδή οργανωµένης ανάπτυξης
υδατοκαλλιεργειών και να τις προβλέψουµε στο χωροταξικό- από
τα είκοσι πέντε αιτήµατα ίδρυσής τους, έχουν εγκριθεί µόνο τα
έξι. Έξι ΠΟΑΥ έχουµε εγκεκριµένες στη χώρα µας και να ξέρετε
ότι αυτό παίζει πολύ σπουδαίο ρόλο, γιατί χωρίς ΠΟΑΥ δεν µπο-
ρεί να γίνει καµµία αναπτυξιακή κίνηση πάνω στις υδατοκαλλιέρ-
γειες και αυτή τη στιγµή είναι «νταβανιασµένες» οι συγκεκριµένες
ΠΟΑΥ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Βέβαια, όλα αυτά να µην ξεχνάµε ότι πρέπει να γίνονται σε
άµεση συνεννόηση µε τις τοπικές κοινωνίες. 

Άρα, λοιπόν, για να καταλήξω, η επαγγελµατική αλιεία, οι υδα-
τοκαλλιέργειες είναι στον πάτο και αντί να βάλουµε εδώ σε αυτό
το νοµοσχέδιο κάτι για να βοηθήσουµε αυτόν τον παραγωγικό
κλάδο, ερχόµαστε και φέρνουµε άρθρα διεκπεραιωτικού χαρα-
κτήρα.

Καλό είναι να αναφερθούµε, µιας και είµαστε στο νοµοσχέδιο,
στο άρθρο 36 -έχει αναφερθεί και από τους συναδέλφους- σχε-
τικά µε τη δυνατότητα και τις οµάδες φωτοβολταϊκών έως 1 MW
στα χωράφια. Αυτό το 1 MW, εκ των πραγµάτων, αφαιρεί την ιδιό-
τητα του κατά κύριο επάγγελµα αγρότη, λόγω του εισοδήµατος
που προσφέρει. Άρα εµείς τι λέµε; Αυτό να γίνει 500 KW, έτσι
ώστε να διατηρήσει το φυσικό πρόσωπο-αγρότης και την ιδιό-
τητά του ως κατά κύριο επάγγελµα αγρότης και να δοθεί αυτή η
δυνατότητα, αν δύναται, σε συνεταιρισµούς ή σε οµάδες παρα-
γωγών.

Δεν θέλω να αγγίξω τα αγροτικά τµήµατα. Στην επιτροπή, ο ει-
σηγητής µας, ο κ. Χνάρης, ζήτησε διευκρίνιση, την οποία ποτέ
δεν λάβαµε για τα αγροτικά τµήµατα στα επιµελητήρια. Και
ερωτώ: Μήπως αυτή η ασαφής ρύθµιση, η οποία δεν µας έχει
έρθει ποτέ, που θα φέρει ταυτόχρονα σε µειοψηφική θέση τους
αγρότες των τµηµάτων των διοικητικών συµβουλίων των επιµε-
λητηρίων, είναι µία τακτική περαιτέρω διχασµού, θα πω εγώ, ή
ακόµα και ενός µαντρώµατος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Δεν θα αργήσω πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, µι-

λάτε ήδη εννέα λεπτά. Όχι, δεν θα αργήσω πάρα πολύ. Έχετε εί-
κοσι δευτερόλεπτα, για να ολοκληρώσετε.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αργήσω.
Σε γενικές γραµµές, λοιπόν, το νοµοσχέδιο δεν επιλύει τρέχο-

ντα θέµατα. Για εµάς, είναι σηµαντικό να έχουµε υπ’ όψιν τη µε-
γάλη εικόνα. Και ποια είναι η µεγάλη εικόνα; Αυτή τη στιγµή, τα
τελευταία χρόνια έχει καταπέσει, έχει υποχωρήσει η αποκλει-
στική απασχόληση µε τη γεωργία και την κτηνοτροφία κατά 30%.
Ποια άλλη είναι η µεγάλη εικόνα; Έχουµε έναν γερασµένο αγρο-
τικό πληθυσµό, που καταπιέζεται εισοδηµατικά και οδηγείται µε
µαθηµατική ακρίβεια στη φτώχεια. Και για όλα αυτά δεν έχει να
πει κανείς τίποτα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Επειδή µε πιέζει ο Πρόεδρος, θα πω λίγο πιο γρήγορα για τις
θέσεις µας τις οποίες….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
κυρία συνάδελφε. Μην µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Ανοχή,
ανοχή, φτάσαµε στα δέκα λεπτά και ζητάτε και άλλο χρόνο να µι-
λήσετε!

Σας παρακαλώ! Αυτό είναι προσβολή απέναντι στους συναδέλ-
φους που έπονται. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Ο βαθµός ενεργειακής και διατροφικής
επισιτιστικής αυτονοµίας µιας χώρας, είναι ένας βασικός παρά-
γοντας ισχύος της στο διεθνές στερέωµα. Δηλαδή, όση περισ-
σότερη ενέργεια παράγουµε µόνοι µας και την καταναλώνουµε
και όσο περισσότερα τρόφιµα παράγουµε µόνοι µας, τόσο πιο
υπολογίσιµοι θα είµαστε στο διεθνές στερέωµα και θα έχουµε
την ανεξαρτησία µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν καταγράφεται
τίποτα άλλο στα Πρακτικά.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: …
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, τον

λόγο έχει ο κ. Μακάριος Λαζαρίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογε-

νής τοµέας είναι ένας από τους κεντρικούς στατικούς πυλώνες
της αναπτυξιακής στρατηγικής που χαράζουµε για την Ελλάδα
της επόµενης µέρας. Είναι µία από τις µεγάλες προκλήσεις της
Κυβέρνησης στη δεύτερη θητεία της, ένα στοίχηµα για την πα-
ραγωγή ανταγωνιστικών προϊόντων, τόσο στις εγχώριες όσο και
στις διεθνείς αγορές. 

Οι επαγγελµατίες του κλάδου ήρθαν και πάλι στην επικαιρό-
τητα τις τελευταίες εβδοµάδες -όπως και σε όλη την Ευρώπη άλ-
λωστε- στη σκιά του αναµφίβολα υψηλού κόστους παραγωγής,
αλλά θα έλεγα και των προβληµατικών αποφάσεων της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. Η Κυβέρνηση για µία ακόµη φορά, όπως συµβαίνει
διαρκώς από το 2019, στέκεται στο πλευρό τους, παρέχοντας
κάθε δυνατή βοήθεια πάντα εντός των επιτρεπτών δηµοσιονοµι-
κών περιθωρίων. Έχουµε, λοιπόν, µια Κυβέρνηση που και ξέρει
και µπορεί να λύσει τα προβλήµατα των αγροτών και των κτηνο-
τρόφων. 

Σήµερα, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης κυριολε-
κτικά «έξυσε τον πάτο του βαρελιού» ανακοινώνοντας επιπλέον
µέτρα στήριξης, όπως φθηνότερο ρεύµα για όλους τους αγρότες
για δέκα χρόνια και προκαταβολή του 50% του ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στα τέλη Μαρτίου. Είναι µέτρα που πιστεύω ότι στο
τέλος της ηµέρας θα οδηγήσουν σε λευκό καπνό.

Όσα έχουµε πράξει, παρά τη γνωστή στείρα άρνηση της Αντι-
πολίτευσης, είναι πολλά και σηµαντικά, όπως πολλά είναι και
αυτά που έχουµε να κάνουµε για την περαιτέρω αναβάθµιση του
αγροτικού τοµέα και των ανθρώπων που ζουν απ’ αυτόν. Κάποια
εξ αυτών περιλαµβάνονται στο παρόν σχέδιο νόµου που συζη-
τάµε σήµερα εδώ, µε στόχο την ανάπτυξη της βιώσιµης κτηνο-
τροφίας και αλιείας, την προστασία της φυτικής παραγωγής και
την εποπτεία της ποιότητας των τροφίµων. Δεν θα προχωρήσω,
όµως, σε περαιτέρω ανάλυση του νοµοσχεδίου, άλλωστε αυτό
έχει αναπτυχθεί εξαιρετικά από την εισηγήτρια µας την κ. Σού-
κουλη.

Όµως, µε αφορµή κάποια σηµεία του νοµοσχεδίου, θα ήθελα
να συµβάλω στον δηµόσιο διάλογο προχωρώντας σε κάποια σχό-
λια διατυπώνοντας συγκεκριµένες σκέψεις και προτάσεις. Για πα-
ράδειγµα, το νοµοσχέδιο προβλέπει τη δηµιουργία αγροτικών
τµηµάτων στα επιµελητήρια, µε στόχο την ενίσχυση των επαγ-
γελµατιών αγροτών. Θα προτιµούσα -και το προτείνω να το δείτε
για το µέλλον, κύριε Υπουργέ- τη δηµιουργία ενός και µόνου ανε-
ξάρτητου αγροτικού επιµελητηρίου, προκειµένου να προστατέ-
ψει και να θεσµοθετήσει το επάγγελµα του γεωργού, αγρότη ή
κτηνοτρόφου και να αναδείξει τον σπουδαίο ρόλο του. Το να δη-
µιουργήσουµε αγροτικά τµήµατα στα επιµελητήρια, είναι -κατά
την προσωπική µου άποψη τουλάχιστον- δώρο άδωρον. Άλλω-
στε, τα φυσικά πρόσωπα, οι γεωργοί και οι επιχειρήσεις τους,
είναι ήδη εγγεγραµµένα στο Μητρώο Αγροτών και Αγροτικών
Εκµεταλλεύσεων(ΜΑΑΕ), εποµένως δεν υπάρχει ανάγκη εγγρα-
φής τους πουθενά αλλού. Θυµίζω, επίσης, ότι οι αγρότες που
ασκούν εξαγωγικές δραστηριότητες, είναι ήδη εγγεγραµµένοι
στα επιµελητήρια.

Επιπρόσθετα, σήµερα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων υπάρχει µητρώο αγροτών. Το ερώτηµα που τίθεται
είναι αν αρνηθούν να εγγραφούν κάποιοι από τους αγρότες σε
αυτά τα αγροτικά τµήµατα, θα δικαιούνται ή όχι να παίρνουν επι-
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δοτήσεις; Και εδώ θα ήθελα, κύριοι Υπουργοί, µία απάντηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοινή είναι η διαπίστωση ότι η

εθνική µας οικονοµία είναι εξαρτώµενη σε µεγάλο βαθµό -σχεδόν
70% του ΑΕΠ- από τον τριτογενή κλάδο, δηλαδή τον κλάδο των
υπηρεσιών όπως ο τουρισµός. Την ίδια στιγµή η παραγωγική δια-
δικασία, η γεωργία, η βιοµηχανία και η βιοτεχνία συµµετέχουν σε
ελάχιστο βαθµό.

Είναι εικόνα που θα πρέπει να αλλάξει, εφόσον επιθυµούµε µια
πιο ισορροπηµένη οικονοµία, µεγαλύτερη ασφάλεια και µακρο-
πρόθεσµες προοπτικές, µε επίκεντρο την ελληνική ύπαιθρο. Είναι
αυτή που µπορεί να προσφέρει διεξόδους µε πιστή τήρηση των
κανόνων ποιότητας, εξέλιξη των παραδοσιακών καλλιεργειών και
εφαρµογή καινοτόµων ιδεών, προκειµένου ο πρωτογενής τοµέας
να αποκτήσει ακόµα µεγαλύτερη δυναµική. Απαιτείται η σταθερή
πορεία των µεταρρυθµίσεων της οικονοµικής µόχλευσης και των
επενδύσεων, η στροφή -θα έλεγα- του παραγωγικού µοντέλου
προς την εξωστρέφεια και στην κατανάλωση. 

Επιπρόσθετα, οφείλουµε να επιδείξουµε επιµονή στην προ-
σπάθεια σύνδεσης της πρωτογενούς παραγωγής µε τις ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας, στο πλαίσιο της κυκλικής οικονοµίας και
της προστασίας του περιβάλλοντος, µε ταυτόχρονη σύνδεση µε
τον τουρισµό και τη χηµική φαρµακευτική- βιοµηχανία. Είναι σχε-
δόν δεδοµένο ότι από το 2028 - δηλαδή στην ΚΑΠ 2028 - 2035-
δεν θα υπάρχουν επιδοτήσεις σε χρήµα, παρά µόνο δάνεια µε
επιδοτούµενο έως και µηδενικό επιτόκιο. Αυτό που σας λέω, δεν
είναι απλώς συζητήσεις, αλλά papers της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
το οποίο καταθέτω στα Πρακτικά. 

Αυτό, λοιπόν, επιτάσσει µία νέα έγκαιρη νοµοθεσία, επιτάσσει
χρηµατιστήριο αγροτικών προϊόντων, επιτάσσει πιστοποιηµένες
αποθήκες προϊόντων που βρίσκονται σε ενέχυρο, προκειµένου
στα δάνεια αυτής της µορφής το collateral να είναι το γεωργικό
προϊόν, όπως γίνεται σε όλες τις προηγµένες χώρες µε ισχυρό
πρωτογενή τοµέα. Χωρίς αυτά, οι γεωργοί µας δεν θα µπορούν
να παράξουν. 

Θα µπορούσαµε, επίσης, να εξετάσουµε την άµεση ένταξη της
γεωργίας, της κτηνοτροφίας και της πρώτης µεταποίησης στην
αναπτυξιακή τράπεζα και στον χαµηλότοκο δανεισµό των προ-
γραµµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της EBRD, καθώς και
την είσοδο των ιδιωτικών ασφαλιστικών εταιρειών στον γεωργικό
τοµέα. Φυσικά, κύριοι Υπουργοί, απαιτούνται σαρωτικές αλλαγές
στον απαρχαιωµένο, αναχρονιστικό και προβληµατικό κανονισµό
του ΕΛΓΑ. Και µάλιστα άµεσα!

Είναι κάποιες µόνο σκέψεις µου αναφορικά µε τις δυνατότητες
περαιτέρω ενίσχυσης του πρωτογενούς τοµέα, των αγροτών και
των κτηνοτρόφων, µε αφορµή το παρόν σχέδιο νόµου. Δυνατό-
τητες υπάρχουν. Πολιτική βούληση, επίσης, υπάρχει. Ικανή ηγε-
σία, υφίσταται. Άπαντες βρισκόµαστε στην ίδια πλευρά του
ποταµού µε τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους. Η κρίση που
διανύουµε και οι λύσεις που προκρίνονται, ας αποτελέσουν την
αφορµή για τη µεγάλη αντεπίθεση της ελληνικής υπαίθρου. Στο
χέρι όλων µας είναι να το πετύχουµε και είµαι πεπεισµένος ότι
θα τα καταφέρουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μακάριος Λαζαρίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Λοιπόν, θα δώσουµε

τον λόγο τώρα στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας πέντε χρόνια τώρα πορεύε-
ται χωρίς µακροπρόθεσµο σχέδιο και αναπτυξιακή πολιτική για
τον πρωτογενή τοµέα. Το αποτέλεσµα της περιφρόνησης της
προς τον αγροτικό κόσµο, πληρώνει η ελληνική περιφέρεια.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σε πέντε χρόνια έχετε αλλάξει τέσσε-
ρις Υπουργούς Αγροτικής Ανάπτυξης και πέντε Προέδρους στον

ΟΠΕΚΕΠΕ. Ο Πρωθυπουργός κατά την προσφιλή τακτική του,
προσπαθεί να ρίξει αλλού τις ευθύνες υποστηρίζοντας και έχο-
ντας ως κεντρικό αφήγηµα ότι όλα τα προβλήµατα του αγροτικού
τοµέα στη χώρα προκύπτουν από τη νέα Κοινή Αγροτική Πολι-
τική. 

Αν φταίνε οι Βρυξέλλες κύριε Μητσοτάκη, τότε γιατί διώξατε
τον πρόεδρο του ΟΠΕΚΕΠΕ; Αν το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό,
γιατί χρειάστηκαν τρεις µήνες και πάνω από είκοσι µπλόκα για
να προωθήσει η Κυβέρνηση µια απλή τροπολογία για να µην κό-
βεται το ηλεκτρικό ρεύµα στους πληγέντες αγρότες της Θεσσα-
λίας, όπως είχατε υποσχεθεί από τον Νοέµβριο; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Η αλήθεια είναι ότι φέτος βλέπουµε κινητοποιήσεις αγροτών
που συµπίπτουν και σε αντίστοιχες περιοχές της Ευρώπης.
Όµως, όσο κι αν θέλετε να ταυτίσετε τα προβλήµατα εδώ µε τα
πανευρωπαϊκά προβλήµατα, τότε οδηγείστε σε λάθος συµπερά-
σµατα και το κάνετε µόνο για επικοινωνιακούς λόγους. Άλλωστε,
στη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική που άρχισε να εφαρµόζεται
τώρα δίνεται µια πολύ µεγάλη ευελιξία στα κράτη-µέλη για την
εφαρµογή της. Στα στρατηγικά σχέδια της ΚΑΠ που έχουν κατα-
θέσει τα κράτη αποφασίζεται ποιοι κλάδοι της αγροτικής οικονο-
µίας είναι αυτοί που θα ενισχυθούν. Όµως, το στρατηγικό σχέδιο
που κατέθεσε η χώρα µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση δεν ήταν τί-
ποτα περισσότερο από ένα ευχολόγιο µε αυτονόητες διαπιστώ-
σεις, χωρίς προτάσεις για ουσιαστικές αλλαγές του παραγω-
γικού µοντέλου της αγροτικής οικονοµίας. Δεν υπάρχουν καν µε-
τρήσιµοι στόχοι και δεν αντιµετωπίζεται καµµία από τις χρόνιες
στρεβλώσεις και τις χρόνιες παθογένειες. Αντιθέτως, επιβαρύνει
τους παραγωγούς µε επιπλέον κόστος για την είσπραξη µει-
ωµένων επιδοτήσεων και κατανέµει τη βασική ενίσχυση µε ρου-
σφετολογικά και όχι αναπτυξιακά κριτήρια. 

Η πρώτη εµπειρία από την εφαρµογή του έδειξε, επίσης, ότι
καµµία από τις εµπλεκόµενες υπηρεσίες του Υπουργείου δεν
ήταν έτοιµη να εφαρµόσει το σχέδιο. Το αποτέλεσµα; Το 2023 να
έχουµε ιστορικά τη χειρότερη χρονιά πληρωµών από την πρώτη
εφαρµογή της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. Ειδικότερα, για την
περίοδο 2023 - 2027 οι άµεσες ενισχύσεις που αντιστοιχούν για
κάθε έτος ανέρχονται σε 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ. Το έτος 2023,
αντί για 1,7 δισεκατοµµύριο ευρώ, πληρώθηκαν στους δικαιού-
χους µόνο 939 εκατοµµύρια και σε σχέση µε το 2022 αυτό ση-
µαίνει 563 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα, καθώς 245 εκατοµµύρια
ευρώ από τις συνδεδεµένες ενισχύσεις και 425 εκατοµµύρια
ευρώ από τα Οικολογικά Σχήµατα παραµένουν δεσµευµένα. Αυτό
αποδεικνύει την αναποτελεσµατικότητά σας και είναι αυτή η ανα-
ποτελεσµατικότητα που σήµερα πνίγει τον αγροτικό τοµέα, γιατί
πολύ απλά δεν µειώθηκαν παρά ελάχιστα τα κονδύλια που δι-
καιούται η χώρα µας από την Κοινή Αγροτική Πολιτική. Άρα, λοι-
πόν, πώς φταίνε οι Βρυξέλλες όταν µειώθηκαν κατά ελάχιστο τα
χρήµατα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής για την Ελλάδα, ενώ
συγχρόνως είδαν τόσα εκατοµµύρια λιγότερα στους λογαρια-
σµούς τους; Φταίει η δική σας λανθασµένη πολιτική, γι’ αυτό και
παραιτήσατε τον πρόεδρο του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Επίσης, καθυστερήσατε την έναρξη υποβολής δηλώσεων ενι-
αίας ενίσχυσης για το 2023, µε αποτέλεσµα οι υποβολές να αρ-
χίσουν στα τέλη του Ιουνίου, ενώ κάθε χρόνο ολοκληρώνονταν
στις 15 Ιουνίου. Οι εφαρµοστικές εγκύκλιοι για τα Οικολογικά
Σχήµατα καθυστέρησαν να δηµοσιευθούν κατά οκτώ µήνες και
οι αγρότες, ενώ πληρώνονταν µέχρι τα Χριστούγεννα, τώρα η
εξόφληση θα γίνει µέχρι το Πάσχα και αν. 

Οι αστοχίες συνεχίστηκαν και κατά την πληρωµή της βασικής
αναδιανεµητικής ενίσχυσης και του εθνικού αποθέµατος. Όλα
αυτά επιβεβαιώνουν την αποτυχία του εθνικού στρατηγικού σχε-
δίου που εσείς ετοιµάσατε και εσείς καταθέσατε. Όλα αυτά είναι
µία ακόµα αποτυχία του επιτελικού κράτους της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Και καθώς πλησιάζουµε προς τις ευρωπαϊκές εκλογές, είναι
καλό να ξέρουν οι Έλληνες πολίτες ποιοι πραγµατικά ευθύνονται
για τα προβλήµατα τους. Η αλήθεια, λοιπόν, είναι µία και την επα-
ναλαµβάνω, ώστε να µην µπορούν κάποιοι να ρίχνουν τις ευθύνες
εκεί που δεν πρέπει, όπως έκαναν σε πολλά άλλα θέµατα, και το
καλοκαίρι στις πυρκαγιές και σε θέµατα µε την ακρίβεια. Πάντα
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κάποιος άλλος φταίει. Στη δική µας περίπτωση αυτή τη φορά
φταίνε οι Βρυξέλλες και η Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Δεν είναι, η Ευρωπαϊκή Πράσινη Συµφωνία το πρόβληµα, όπως
υπαινίσσεστε, την οποία άλλωστε εσείς διαπραγµατευτήκατε,
αλλά η δική σας ανικανότητα. Η Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει µόνο
τους βασικούς στόχους πολιτικής, µεταξύ αυτών και τις ελάχι-
στες υποχρεωτικές υποχρεώσεις της υλοποίησής της. Τα κράτη-
µέλη αναλαµβάνουν την ευθύνη στον σχεδιασµό του εθνικού
στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ για κάθε χώρα. Η διαβούλευση
που κάνατε δεν συµπεριέλαβε τους άµεσα ενδιαφερόµενους
αγρότες. Το σχέδιο διαµορφώθηκε για τους αγρότες αλλά χωρίς
τους αγρότες, µε αποτέλεσµα την έλλειψη ενηµέρωσης, αλλά και
την αδυναµία κατανόησης της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής από
την πλειονότητα του αγροτικού κόσµου. Γι’ αυτόν τον λόγο απαι-
τείται διαφάνεια, όσο κι αν αυτή η έννοια, αυτή η λέξη είναι ξένη
προς τις πρακτικές σας. 

Σας ζητώ, λοιπόν, σήµερα να καταθέσετε στη Βουλή τα στοι-
χεία που αφορούν τα Οικολογικά Σχήµατα, τις εκτάσεις που κα-
λύπτουν και τον αριθµό των δικαιούχων που έχουν ενταχθεί σε
αυτά. Να δώσετε µια ξεκάθαρη απάντηση για τη διαµόρφωση της
αξίας των δικαιωµάτων ανά περιφέρεια και τον πρώτο χρόνο
εφαρµογής του στρατηγικού σχεδίου ΚΑΠ. Επιβάλλεται, επίσης,
να δώσετε ξεκάθαρες απαντήσεις για την κατανοµή των αδιάθε-
των δικαιωµάτων και πόρων και για το χρονοδιάγραµµα υλοποί-
ησης των υπόλοιπων πληρωµών των άµεσων ενισχύσεων του
2023. Επίσης, απαιτούµε να δοθεί στη δηµοσιότητα η πρόταση
της χώρας για την αναθεώρηση του στρατηγικού σχεδίου της
Κοινής Αγροτικής Πολιτικής. 

Η αβελτηρία σας όµως δεν σταµατά εδώ. Η Κυβέρνηση εξα-
κολουθεί να είναι απλός θεατής στην αύξηση του κόστους παρα-
γωγής, το οποίο για τη χρονική περίοδο ’21 - ’23 είναι 25%
παρακαλώ. Ενδεικτικά, για λιπάσµατα έχει καταγραφεί αύξηση
κατά 62%, για αναλώσιµα 28%, για ενέργεια και λιπαντικά 38%,
για ζωοτροφές 26%. Εσείς, όµως, αντί για ουσία, επιµένετε στην
επικοινωνιακή διαχείριση του προβλήµατος. Η εξαγγελία του
Πρωθυπουργού για την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης ύψους 82 εκατοµµυρίων ευρώ για το έτος 2024, ότι τα
µισά χρήµατα θα κατατίθενται τον Μάρτιο, δεν είναι τίποτε άλλο
από τη µερική επιστροφή ενός φόρου που οι αγρότες έχουν ήδη
πληρώσει. Αλλά και τα 76 εκατοµµύρια ευρώ που η Κυβέρνηση
µοίρασε στους αγρότες τον Δεκέµβριο του 2023 ως επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο είναι µία στα-
γόνα στον ωκεανό σε σχέση µε την άνοδο τιµής των καυσίµων. 

Επίσης, τα 30 εκατοµµύρια ευρώ που εξαγγείλατε για το πρό-
γραµµα «Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι» -αυτό και αν είναι περιφρό-
νηση της νοηµοσύνης- αφορούν πραγµατικά έναν ελάχιστο, έναν
πολύ µικρό αριθµό αποδεκτών, χωρίς µάλιστα να έχετε διασφα-
λίσει ελεύθερο ηλεκτρικό χώρο. Συγκεκριµένα, αν λάβουµε υπ’
όψιν µας τις τρέχουσες τιµές για την κατασκευή ενός φωτοβολ-
ταϊκού 50 KW και µε βάση την επιδότηση που δόθηκε σε σχέση
µε αντίστοιχο πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στη Στέγη», καταλα-
βαίνουµε και οδηγούµαστε στο συµπέρασµα ότι οι τελικοί δι-
καιούχοι δεν θα ξεπεράσουν σε εθνικό επίπεδο τους δύο
χιλιάδες, άρα ένας πάρα πολύ µικρός αριθµός.

Επιπλέον, είδαµε ότι την προηγούµενη εβδοµάδα είχατε εξαγ-
γείλει µία έκπτωση 10% στο αγροτικό ρεύµα για συγκεκριµένες
περιόδους. Υπό την πίεση των αγροτών αναθεωρήσετε, αφού η
ουσιαστική έκπτωση ήταν µικρότερη του 15 λεπτού ανά KWh, µε
µέση τιµή τα 17 λεπτά ανά KWh και εξαιρούσε για τους χειµερι-
νούς µήνες αγροτικές µονάδες όπως θερµοκήπια και κτηνοτρο-
φικές εγκαταστάσεις που έχουν πολύ αυξηµένες ανάγκες. 

Όµως, όσο κι αν το νέο αυτό µέτρο που προτείνατε υπό πίεση
µπορεί να είναι ένα θεωρητικό βήµα, σε καµία περίπτωση δεν δια-
σφαλίζει ότι οι αγρότες µας θα είναι µόνιµα προστατευόµενοι
από τις αυξοµειώσεις του κόστους ενέργειας λόγω της πράσινη»
µετάβασης. Γι’ αυτόν τον λόγο το ΠΑΣΟΚ έχει προτείνει πολλές
φορές για τη µείωση του κόστους παραγωγής τα εξής: Τον µη-
δενισµό του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέ-
λαιο µε εύκολο και εφαρµόσιµο τρόπο. Υποστήριξη της εγκατά-
στασης ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και της δηµιουργίας ενερ-
γειακών κοινοτήτων µεταξύ αγροτών µε προτεραιότητα στους

οργανισµούς άρδευσης, τις οµάδες παραγωγών, τα νησιά µας
και τις αποµακρυσµένες και ορεινές περιοχές. 

Επίσης έλεγχο του κόστους παραγωγής και κυρίως των αγρο-
τικών εφοδίων, λιπασµάτων, ζωοτροφών, φυτοφαρµάκων και κτη-
νιατρικών εφοδίων.

Επίσης θα πρέπει, ειδικά για τα λαχανικά, να εκσυγχρονίσουµε
τον τρόπο εµπορίας των προϊόντων µε σύγχρονες µορφές, όπως
τα ηλεκτρονικά δηµοπρατήρια, τα οποία θα πρέπει να δηµιουρ-
γηθούν σε όλες τις περιφέρειες ώστε οι αγρότες να µπορούν να
πουλούν τα προϊόντα τους µε διαφάνεια. 

Και βέβαια, σαν να µην έφταναν όλα αυτά, οι αγρότες βρίσκο-
νται αντιµέτωποι µε επιθετικές πρακτικές είσπραξης κόκκινων δα-
νείων, κάτι που κάνει ορατό τον κίνδυνο αφελληνισµού της
ελληνικής αγροτικής γης. Προϋπόθεση όµως για την οικονοµική
και κοινωνική επανένταξη ενός υπερχρεωµένου οφειλέτη είναι
αυτός να παραµείνει παραγωγικός και συγχρόνως να µπορεί να
καλύψει τις εύλογες δαπάνες διαβίωσης της οικογένειάς του. 

Εµείς θεωρούµε -και αυτό πρέπει να το θεωρούµε όλοι µας-
ότι η γεωργική γη είναι ένα κρίσιµο εθνικό κεφάλαιο. Γι’ αυτό
έχουµε προτείνει και γι’ αυτό το θέµα την καθολική προστασία
της αγροτικής γης, επίσης µια δεύτερη ευκαιρία αξιοπρέπειας
για τον Έλληνα αγρότη που είναι συνεπής στις δανειακές του
υποχρεώσεις και βέβαια το ακατάσχετο και αφορολόγητο των
επιδοτήσεων, των ενισχύσεων και των αποζηµιώσεων. 

Για όλα αυτά υπάρχει µια µόνιµη επωδός, «φταίνε οι άλλοι».
Όποια διαχείριση κρίσης κι αν έχει γίνει µε τρόπο που δείχνει µια
κυβερνητική αποτυχία, πάλι φταίνε οι άλλοι. Ακρίβεια; Εξωχώρια,
χωρίς κανόνες, χωρίς έλεγχο. Ακριβώς τα ίδια συµβαίνουν και
σήµερα και στην αγροτική πολιτική. 

Δεν υπάρχει κανένα µακρόπνοο σχέδιο ανταγωνιστικότητας
και εξωστρέφειας που να θωρακίζει τον Έλληνα αγρότη, την οι-
κονοµία και συγχρόνως τον καταναλωτή. Σε µια περίοδο παγκό-
σµιας ανάπτυξης της αγροτικής παραγωγής αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Υπάρχει τεράστια αύξηση ζήτησης τροφίµων
παγκοσµίως. Οι Έλληνες, αντί να µπαίνουν στο επάγγελµα αυτό,
φεύγουν από το επάγγελµα του αγρότη. 

Το αποτέλεσµα για τη χώρα µας; Η κατακόρυφη αύξηση εισα-
γωγών τροφίµων, µε αποτέλεσµα την επιδείνωση του εµπορικού
ισοζυγίου. Σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ τη δεκαετία 2009 - 2020 οι
γεωργικές εκµεταλλεύσεις µειώθηκαν κατά 26%, ενώ οι καλλιερ-
γούµενες εκτάσεις κατά 18%. Παράλληλα, η αξία εισαγωγών των
αγροτικών προϊόντων παρουσίασε αύξηση της τάξεως του 62%
σε βάθος οκταετίας. Σήµερα που µιλάµε η Ελλάδα δαπανά πε-
ρισσότερο από 10 δισεκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο σε εισαγωγές
τροφίµων, ενώ εισαγάγει ακόµη και προϊόντα στα οποία θεωρη-
τικά έχει το συγκριτικό πλεονέκτηµα, όπως είναι τα κηπευτικά. 

Την ώρα που η συνολική αξία της αγοράς ευρωπαϊκών προ-
ϊόντων µε συστήµατα ποιότητας και γεωγραφική ένδειξη ανέρχε-
ται στα 77 εκατοµµύρια ευρώ. Μιλάµε για µια ειδική αγορά. Σε
αυτή λοιπόν την ειδική αγορά των 77 εκατοµµυρίων ευρώ η Ελ-
λάδα έχει µόνο το 1,3% της αγοράς, ενώ συγκριτικά µε άλλες
χώρες έχει πολύ περισσότερα προϊόντα προέλευσης καταχωρι-
σµένα. 

Αυτό δεν δείχνει µια τεράστια αδυναµία και έλλειψη σχεδίου
διαµόρφωσης εξωστρέφειας σε αυτόν τον ειδικό τοµέα που µπο-
ρούµε να παίξουµε έναν πολύ σηµαντικό ρόλο πανευρωπαϊκά;
Τώρα, έστω και την ύστατη στιγµή, έχουµε χρέος να συζητή-
σουµε, να σχεδιάσουµε και να υλοποιήσουµε ένα πραγµατικά
στρατηγικό σχέδιο, που θα καταγράφει τα δυνατά και τα αδύνατα
σηµεία της ελληνικής αγροτικής οικονοµίας, µε στόχο να εκµε-
ταλλευτούµε τα πρώτα και να αντιµετωπίσουµε τα δεύτερα. 

Επιπλέον πρέπει να δώσουµε ιδιαίτερη βάση και βάρος στην
αξιοποίηση της έρευνας και της καινοτοµίας. Ενώ στη χώρα µας
διεξάγεται πολύ µεγάλη έρευνα, σηµαντική έρευνα στον αγρο-
διατροφικό τοµέα, αυτή δεν βρίσκει εφαρµογή, µε αποτέλεσµα
να χάνουµε την υπεραξία που θα µπορούσαµε να δώσουµε στα
εγχώρια αγροτικά προϊόντα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για το ΠΑΣΟΚ η στήριξη του
πρωτογενούς τοµέα δεν είναι µια σηµαία ευκαιρίας. Δεν τα λέµε
αυτά σήµερα γιατί οι αγρότες είναι στους δρόµους και στα
µπλόκα. Τα λέµε γιατί πιστεύουµε ότι αυτή η χώρα έχει χρέος να

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ζ’ - 13 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10187



επενδύσει στην αγροδιατροφή, στη µεταποίηση, ώστε να διασυν-
δέσει αυτούς τους κρίσιµους τοµείς µε τον τουρισµό και µέσα
από την άµεση διασύνδεση να έχουµε µετρήσιµους στόχους δε-
καετίας, ό,τι συνέβη στην Ισπανία και συµβαίνει σήµερα και στην
Πορτογαλία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Δεν µπορεί ο τουρισµός να ένας τοµέας που αιωρείται από τη
µεταποίηση, που αιωρείται από την αγροδιατροφή, ακόµη και σε
περιοχές όπως είναι η Κρήτη, η Πελοπόννησος. Πρέπει λοιπόν
αυτό το στρατηγικό σχέδιο να σχεδιάσουµε και να υλοποιήσουµε. 

Για εµάς ο πρωτογενής τοµέας είναι ένας θεµέλιος λίθος, που
µπορεί να οικοδοµήσουµε ένα όραµα ανάπτυξης της ελληνικής
περιφέρειας. Αυτό αφορά το δηµογραφικό, και την ισόρροπη
ανάπτυξη της χώρας. Δεν νοείται αγροτικός τοµέας χωρίς περι-
φέρεια και περιφέρεια χωρίς αγροτικό τοµέα. 

Γι’ αυτό βλέπετε τους Ευρωπαίους αγρότες στον δρόµο. Διότι
εκεί -για να πούµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους- έχουν πολύ
µεγάλους κλήρους, µε αποτέλεσµα η πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης να τους πλήττει πραγµατικά. Αυτό το πρόβληµα τους
οδήγησε να πάνε στις Βρυξέλλες. 

Τι σχέση λοιπόν έχει αυτό το πρόβληµα µε την ελληνική αγρο-
τική οικονοµία, που αυτό που κάποτε ήταν το µειονέκτηµά µας,
στην πράσινη αυτή µετάβαση µπορεί να γίνει το πλεονέκτηµά µας
σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Ούτε αυτό µπορούµε να
εντοπίσουµε και να σχεδιάσουµε; 

Όλα αυτά είναι πολύ κρίσιµα και σηµαντικά και δεν µπορούν
να γίνονται πεδίο συζήτησης µόνο κάτω από συνθήκες πίεσης.
Γιατί κάτω από συνθήκες πίεσης δίνετε κάποια πράγµατα µε
στόχο όχι τον στρατηγικό σχεδιασµό, αλλά να σταµατήσουν οι
αγρότες να είναι στον δρόµο. Δεν ακολουθούµε εµείς αυτή την
επικοινωνιακή διαχείριση, η οποία δεν βοηθάει τον αγροτικό
τοµέα, τον αγροτικό κόσµο να σταθεί µε αξιοπρέπεια και προ-
οπτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου σας παρουσίασα µια δέσµη
συγκεκριµένων επτά προτάσεων, ρεαλιστικών µέτρων που αφο-
ρούν τους αγρότες. Επαναλαµβάνω: Πρώτον, επαναδιαπραγµά-
τευση του στρατηγικού σχεδίου της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής,
µε απλοποίηση των Οικολογικών Σχηµάτων και προσαρµογή του
στις ανάγκες της ελληνικής υπαίθρου, ώστε ωφελούµενοι να
είναι οι πραγµατικοί αγρότες. 

Δεύτερον, δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων σε αγροτικές
περιοχές για µηδενισµό του κόστους ενέργειας και µείωση του
κόστους του αγροτικού ρεύµατος. Το λέµε χρόνια, δεν µπορεί η
µετάβαση να είναι κόστος για τον φτωχό και τον αγρότη και κέρ-
δος για την ολιγαρχία. Πρέπει κατά προτεραιότητα µεταποιητές,
κτηνοτρόφοι, αγρότες, συνεταιρισµοί να συµµετέχουν σε αυτές
τις ενεργειακές κοινότητες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τρίτον, κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγρο-
τικό πετρέλαιο. 

Τέταρτον, αναθεώρηση του κανονισµού ΕΛΓΑ για δικαιότερες
αποζηµιώσεις βάσει των σύγχρονων προκλήσεων της κλιµατικής
αλλαγής. 

Πέµπτον, προστασία της αγροτικής γης από κερδοσκοπικές
πρακτικές και ξένα funds. Ξέρουµε πολύ καλά τι συµβαίνει µε
πολλούς συνεταιρισµούς σε όλη την Ελλάδα. 

Έκτον, απαραίτητη προϋπόθεση για την εισαγωγή τροφίµων
και αγροτικών προϊόντων από τρίτες χώρες είναι η πιστοποίησή
τους σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά και εθνικά πρότυπα. 

Έβδοµον, µηδενική ανοχή σε πρακτικές παράνοµων ελληνο-
ποιήσεων, που υπονοµεύουν τον Έλληνα αγρότη. 

Σας καλούµε, έστω και καθυστερηµένα, να τα υιοθετήσετε, όχι
γιατί τα λέµε εµείς, αλλά γιατί πιστεύουµε ότι είναι κοινή λογική
οποιουδήποτε Έλληνα Βουλευτή προσεγγίζει στρατηγικά το
θέµα του αγροτικού τοµέα και της µεταποίησης. 

Γι’ αυτό λοιπόν πρέπει να υπηρετήσουµε όλοι ένα σχέδιο που
δίνει ευηµερία και προοπτική στην ελληνική περιφέρεια και αυτή

η ευηµερία και προοπτική δεν µπορεί να µην είναι άµεσα διασυν-
δεδεµένη µε την αξιοπρέπεια και την προοπτική του Έλληνα
αγρότη, του Έλληνα κτηνοτρόφου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ανδρουλάκη.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης, ο Υπουργός

Αγροτικής Ανάπτυξης. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί συνάδελφοι στην Κυ-

βέρνηση, για πάρα πολλά χρόνια όλοι µας, λίγο ή πολύ, ζούσαµε
µε την πεποίθηση ότι η Ελλάδα µας είναι πολύ µακριά από τα µε-
γάλα ζητήµατα ή πολύ µικρή για να µπορεί να κάνει κάτι. Όταν
δεν τρωγόµαστε µεταξύ µας, τρωγόµαστε µε την πραγµατικό-
τητα. 

Η πραγµατικότητα όµως είναι κάτι πολύ πιο δυνατό. Μας
έδειξε τη δύναµή µας, τη δύναµη στην αδιανόητη παγκόσµια παν-
δηµία, στον πόλεµο της Ουκρανίας, στις πρωτόγνωρες φυσικές
καταστροφές στη Θεσσαλία, τον Έβρο, αλλά και την Εύβοια, φω-
νάζοντάς µας ότι ούτε πολύ µακριά είµαστε ούτε πολύ µικρή είναι
η Ελλάδα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κλιµατική αλλαγή είναι πλέον
µια καθηµερινή και πολυεπίπεδη κρίση, που σε µεγάλο βαθµό θυ-
µίζει τρικυµία σε αχαρτογράφητα νερά. Με σκληρό και βίαιο
τρόπο αλλάζει και πολλές φορές συνθλίβει ζωές, όνειρα, αλλά
και στρατηγικές. 

Η υγεία του εδάφους, µε τη διαρκή συρρίκνωση των διαθεσί-
µων εδαφών για καλλιέργεια και τη λειψυδρία και µε την παράλ-
ληλα ολοένα µεγαλύτερη αύξηση των αναγκών για παραγωγή
τροφίµων, δηµιουργεί µια εκρηκτική διεθνή απειλή, µε απίστευ-
τες συνέπειες για την παγκόσµια οικονοµία και την κοινωνική συ-
νοχή. Την ίδια στιγµή ο νέος ψηφιακός κόσµος, η τέταρτη βιοµη-
χανική επανάσταση και η τεχνητή νοηµοσύνη δηµιουργούν νέα
εργαλεία, µεθόδους αλλά και απειλές και, µάλιστα, απειλές που
µας αφορούν τελικά όλους. 

Τέλος, οι παγκόσµιες γεωπολιτικές και γεωοικονοµικές ισορ-
ροπίες αναδεικνύουν διαρκώς νέα πεδία κρίσεων γύρω από την
ενέργεια, τις εφοδιαστικές αλυσίδες και τελικά την οικονοµία σε
κάθε επίπεδο, από τα σπίτια µας µέχρι και την ίδια µας την πα-
τρίδα. 

Ο κόσµος µας έχει αλλάξει και παραδοσιακές κλαδικές διαχω-
ριστικές γραµµές ή έννοιες δεν υπάρχουν πια. Από τον πρωτο-
γενή τοµέα, τη µεταποίηση, τον τουρισµό και τις εξαγωγές µέχρι
την ανάπτυξη των επενδύσεων, την οικονοµία, το περιβάλλον και
τα γεωπολιτικά, όλα πλέον συνδέονται αλλά και αλληλεπιδρούν
µεταξύ τους. 

Σε αυτό το νέο περιβάλλον, εδώ και πέντε χρόνια έχουµε όλοι
µαζί ξεκινήσει µια προσπάθεια να αφήσουµε πίσω κάθε τι που
µας έχει πληγώσει, να ξεπεράσουµε διαχρονικές παθογένειες,
ξεπερασµένες αντιλήψεις και περιορισµένα µικροσυµφέροντα
και να συνθέσουµε ένα νέο αναπτυξιακό, αλλά κυρίως παραγω-
γικό µοντέλο, κοιτώντας µόνο µπροστά, µε τον πρωτογενή τοµέα
δοµικό πυλώνα για την ευρύτερη ανάπτυξη, την ασφάλεια και την
προκοπή όλων µας. 

Δεν σας κρύβω ότι, µολονότι προέρχοµαι όπως ξέρετε από την
αγροτική περιφέρεια, το Ηράκλειο και γνωρίζω βιωµατικά τον κα-
θηµερινό κόπο, τις αγωνίες και τις µάχες των ανθρώπων της γης,
από την ηµέρα που ανέλαβα από τον Πρωθυπουργό το χαρτο-
φυλάκιο του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
νιώθω ότι ανακαλύπτουµε, µαζί µε την πολιτική ηγεσία συνολικά
του Υπουργείου µας, κάθε µέρα τη δύναµη, τις προοπτικές και
τις δυνατότητες που κρύβει ο πρωτογενής τοµέας και κυρίως οι
άνθρωποί του, µαζί βέβαια και µε πολλά προβλήµατα και προκλή-
σεις που διαρκώς διορθώνουµε. 

Βλέπετε, αγαπητοί συνάδελφοι, η γεωργία δεν είναι απλά ένας
ιστορικά θεµελιώδης πυλώνας της εθνικής οικονοµίας, της περι-
φερειακής ανάπτυξης και της κοινωνικής προόδου του τόπου
µας, αλλά είναι ένα σταυροδρόµι όπου συναντιέται η παραγωγή
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µε την επιστήµη της καλλιέργειας, οι εξαγωγές µε τη µεταποίηση,
ο νέος ψηφιακός κόσµος µε νέα εργαλεία και µεθόδους υψηλής
ακρίβειας, η ενεργειακή µετάβαση µε την αειφόρο διαχείριση των
υδάτινων πόρων, ο καθηµερινός µόχθος µε την ακαδηµαϊκή
έρευνα και την εκπαίδευση. 

Σήµερα, όµως, µε την ξεκάθαρη βούληση του Πρωθυπουργού
µας, προχωράµε µε τόλµη και συνέπεια µέσα από ένα πλέγµα πο-
λιτικών, δράσεων και συνεργασιών, µε στόχο την κεφαλαιοποί-
ηση των σηµαντικών προοπτικών που δηµιουργούνται για τον
τόπο µας, αλλά και την αντιµετώπιση των απειλών και των κρί-
σεων. Μέσα από την αξιοποίηση, αλλά και τις παρεµβάσεις µας
στο στρατηγικό σχέδιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, αλλά και
υιοθετώντας σύγχρονες και καινοτόµες αντιλήψεις όσον αφορά
την επιχειρηµατικότητα και τις σχέσεις της µε την αγροτική πα-
ραγωγή, συνθέτουµε έναν νέο, έξυπνο, βιώσιµο, ανταγωνιστικό,
ανθεκτικό και έντονα αναπτυξιακό αγροτικό τοµέα, κάτι που για
να επιτευχθεί χρειαζόµαστε τα σηµαντικά κοινοτικά κονδύλια της
ΚΑΠ. 

Γιατί, κυρίες και κύριοι, αυτό που πολλοί ζητάτε, να µην εφαρ-
µοστεί η ΚΑΠ, αυτόµατα σηµαίνει ότι θα στερήσει πάνω από 19,3
δισεκατοµµύρια από τον πρωτογενή τοµέα µέχρι το 2027. Και δεν
µιλάω µόνο για τις άµεσες ενισχύσεις, αλλά και για τα χρήµατα
που θα διοχετευθούν σε δράσεις της αγροτικής ανάπτυξης.
Όπως καταλαβαίνετε, αυτό δεν πρέπει να συµβεί. 

Αυτό που µπορεί να γίνει όµως και γίνεται είναι η τροποποίηση
της ΚΑΠ, που επιβάλλεται να γίνει παρεµπιπτόντως, ώστε να είναι
ακόµη πιο αποτελεσµατική αλλά και πιο στοχευµένη στις ανάγκες
των αγροτών µας. Πήραµε πρωτοβουλίες ως κράτος-µέλος, ενώ
παράλληλα χτίσαµε συµµαχίες µε εννέα µεσογειακές χώρες της
Νότιας Ευρώπης, που για πρώτη φορά ασχολούµαστε συντονι-
σµένα για τα θέµατα γεωργίας και αλιείας και συνεχίζουµε την
προσπάθεια αυτή. 

Δουλέψαµε µαζί µε την Ισπανία, τη Γαλλία, την Πορτογαλία,
την Ιταλία, τη Μάλτα, την Κροατία, τη Σλοβενία, την Κύπρο και
φυσικά την Ελλάδα και έχουµε µια δεύτερη συνάντηση προγραµ-
µατίσει για τις 26 Φεβρουαρίου. Αξιοποιούµε πλήρως τις δυνα-
τότητες του ψηφιακού µετασχηµατισµού, αλλά και τον εξορθολο-
γισµό της οικονοµίας µας, της οικονοµίας που πέτυχε η Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, εκσυγχρονίζοντας δύο θεµε-
λιώδη εργαλεία για την ανάπτυξη του αγροτικού τοµέα, τον
ΟΠΕΚΕΠΕ και τον ΕΛΓΑ, ώστε µε απόλυτα δίκαιο και διαφανή
τρόπο να αποτελούν πολλαπλασιαστές στις προσπάθειες των
ίδιων των αγροτών.

Για τον ΟΠΕΚΕΠΕ ξεκινά -σύντοµα πιστεύω- η λειτουργία του
τηλεφωνικού κέντρου, που θα παρέχει υπηρεσίες προς διευκό-
λυνση της καθηµερινότητας προς κάθε δικαιούχο ενισχύσεων,
ενώ πριν το Πάσχα θα γίνει η πληρωµή οικολογικών σχηµάτων,
συνδεδεµένων ενισχύσεων, αλλά και η διορθωτική πληρωµή ενι-
αίας ενίσχυσης, µε συνολικά ποσά να ανέρχονται περίπου στα
760 εκατοµµύρια. 

Ειδικά τώρα όσον αφορά τον ΕΛΓΑ, που πολλοί αναφέρεστε
ορθώς στην ανάγκη εκσυγχρονισµού του Κανονισµού του, είναι
κατά 99% έτοιµος και σύντοµα θα είµαστε πάλι εδώ, αφού κά-
νουµε µια διαβούλευση µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς,
να συζητήσουµε και να ψηφίσουµε τον νέο Κανονισµό, τον νέο,
σύγχρονο, δίκαιο Κανονισµό του ΕΛΓΑ, που θα ανταποκρίνεται
πλήρως στις ανάγκες της εποχής της κλιµατικής κρίσης. 

Την ίδια στιγµή, για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες, προσεγ-
γίζουµε το ζήτηµα της αγροτικής εκπαίδευσης µε έναν διαφορε-
τικό και ρηξικέλευθο τρόπο, ώστε να µπορέσουµε να κάνουµε τα
αναγκαία άλµατα γνώσης και τεχνολογικής επάρκειας, γιατί η
γνώση είναι η δύναµη, είναι ένα πανίσχυρο εργαλείο που πρέπει
να εκµεταλλευτούµε στο ακέραιο. 

Φίλες και φίλοι, αγαπητοί συνάδελφοι, σε όλον τον κόσµο ο
πρωτογενής τοµέας βρίσκεται στην καρδιά των συζητήσεων, µε-
λετών, στρατηγικών για το αύριο κάθε κοινωνίας. Οι αγρότες σε
κάθε γωνιά του τόπου µας, της Ευρώπης, αλλά και σε ολόκληρο
τον κόσµο, βρίσκονται µπροστά σε απειλές, σύνθετα προβλή-
µατα και προκλήσεις που θυµίζουν θεριά που µοιάζουν ανίκητα,
απειλές, προβλήµατα και προκλήσεις που, εάν θέλουµε να είµα-
στε ειλικρινείς µεταξύ µας, δεν αντιµετωπίζονται µε πυροσβε-

στικά µέτρα, µόνο µε επιδοτήσεις και οικονοµικά βοηθήµατα από
την όποια κυβέρνηση ή µε αντιδράσεις που ζηµιώνουν το σύνολο
της κοινωνίας. Απαιτούν έναν νέο τρόπο σκέψης και πράξης, κοι-
τώντας κατάµατα αλλά και σφαιρικά τις προκλήσεις, έχοντας
στον νου µας όχι µόνο την ανακούφιση ενός αναµφισβήτητα δύ-
σκολου ή άδικου σήµερα αλλά και την εξασφάλιση του αύριο.

Να είστε σίγουροι ότι και εγώ και οι συνάδελφοι στο Υπουργείο
ακούµε µε πολλή προσοχή τις προτάσεις, τις απόψεις, ακόµα και
τις φωνές όλων. Έχουµε αποδείξει ότι συζητάµε, συνθέτουµε και
λύνουµε προβλήµατα µαζί µε τους ανθρώπους του πρωτογενούς
τοµέα, µέσα από τον διάλογο και τη συνέπεια λόγων, δεσµεύ-
σεων και έργων. Αυτό κάνουµε καθηµερινά όλη η πολιτική ηγε-
σία, αλλά και σε κάθε γρανάζι της δηµόσιας διοίκησης. Αυτό
κάναµε από την πρώτη στιγµή στη Θεσσαλία και στον Έβρο.
Αυτό κάνουµε και τις τελευταίες εβδοµάδες, µε τις διαµαρτυρίες
και την κραυγή αγωνίας του αγροτικού κόσµου της χώρας. 

Βρεθήκαµε και βρισκόµαστε καθηµερινά δίπλα τους, στα χω-
ράφια, στους δρόµους, στα µπλόκα, ώστε να συζητήσουµε ανα-
λυτικά τα ζητήµατα που τους προβληµατίζουν, να τους ενηµε-
ρώσουµε µε αδιαµφισβήτητα στοιχεία για όλα όσα κάνουµε και
όλα όσα έχουµε δροµολογήσει και να βρούµε ουσιαστικές και
βιώσιµες λύσεις στη δίκαιη αγωνία τους, χωρίς όµως θεατρινι-
σµούς και επικοινωνιακές κορώνες, µε σεβασµό στην αγωνία και
τον πόνο των πληγέντων, αλλά και µε την εµπιστοσύνη στην τε-
κµηριωµένη επιστηµονική γνώση, ώστε να θωρακίσουµε την επό-
µενη µέρα του πρωτογενή τοµέα, της µεταποίησης και της
τοπικής βιοµηχανίας.

Αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε απέναντι σε κάθε κρίση,
αλλά απέναντι και σε κάθε δοµικό παγκόσµιο ζήτηµα, όπως το
ενεργειακό κόστος, η υγεία του εδάφους και η κλιµατική κρίση.
Είναι ζητήµατα που δεν γνώριζαν και δεν γνωρίζουν σύνορα και
επιδρούν καταλυτικά σε χώρες-οικονοµικούς κολοσσούς, αλλά
και σε παραδοσιακές παγκόσµιες δυνάµεις στον αγροδιατροφικό
τοµέα, όπου οι αγρότες διαµαρτύρονται και εκεί για τα ίδια ζη-
τήµατα, όπως, φυσικά, και οι Έλληνες συνάδελφοί τους.

Είναι ζητήµατα, όµως, που δεν λύνονται εν µία νυκτί, που απαι-
τούν χρόνο, σύνθεση, σχέδιο και στοχοπροσήλωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάµε την επόµενη µέρα του
αγροδιατροφικού τοµέα της πατρίδας µας, µε επίγνωση των προ-
κλήσεων αλλά και των προοπτικών που στέκουν µπροστά µας.
Αξιοποιούµε τις νέες τεχνολογίες µε καινοτόµες δράσεις, όπως
το «αγροτικό 112», που θα προειδοποιεί τους αγρότες για ακραία
καιρικά φαινόµενα τα οποία θα πλήξουν την περιοχή τους, άρα
και την καλλιέργειά τους, αλλά και µε τεχνολογίες και µεθόδους
αιχµής, όπως η τεχνητή νοηµοσύνη, η έξυπνη γεωργία και η γε-
ωργία ακριβείας, που θα απαντούν σε ρεαλιστικά και καθηµερινά
προβλήµατα του κάθε αγρότη, προφυλάσσοντάς τους από τους
κινδύνους της κλιµατικής κρίσης -και όχι αλλαγής απλώς- ενι-
σχύοντας την ίδια στιγµή την ανταγωνιστικότητα των προσπα-
θειών τους, αλλά και τελικά των προϊόντων τους.

Παράλληλα, αναπτύσσουµε ισχυρά αναπτυξιακά εργαλεία,
δράσεις, όπως ο τριπλασιασµός του προϋπολογισµού του Τα-
µείου Μικρών Δανείων στα 61,5 εκατοµµύρια ευρώ, που αποτελεί
µια ακόµα δυνατότητα για ενίσχυση του επιχειρείν στον αγροδια-
τροφικό τοµέα, επιτρέποντας τη διαφοροποίηση του εισοδήµα-
τος των παραγωγών στο ανταγωνιστικό περιβάλλον που διαµορ-
φώνουµε.

Και, φυσικά, ο λόγος που βρισκόµαστε εδώ σήµερα είναι η ψή-
φιση του νοµοσχεδίου, του πρώτου από τη µέρα που αναλάβαµε
τη διακυβέρνηση του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης. Πολύ
συνοπτικά, µε το παρόν σχέδιο νόµου δηµιουργούµε κτηνοτρο-
φικά πάρκα για σταυλισµό των ζώων, στηρίζοντας τη βιωσιµό-
τητα των µικρών κτηνοτροφικών επιχειρήσεων. Αντιµετωπίζουµε
τη γραφειοκρατία και δίνουµε λύσεις στον χρόνιο πρόβληµα των
ενδικοφανών αλιευτικών προσφυγών. Εισάγουµε ρυθµίσεις για
τον αλιευτικό τουρισµό και τις υδατοκαλλιέργειες. Δηµιουργούµε
επαρκές πλαίσιο για την παράλληλη παραγωγή αγροτικών προ-
ϊόντων και λειτουργία φωτοβολταϊκών σε γη υψηλής παραγωγι-
κότητας. Βοηθάµε την καθηµερινότητα των παραγωγών και
επιλύουµε χρόνια προβλήµατά τους, εξασφαλίζοντας την εν γένει
βιωσιµότητά τους. Ρυθµίζουµε ζητήµατα των πληγέντων από
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πυρκαγιές και πληµµύρες των τελευταίων µηνών, που περιήλθαν
προσωρινά ή µόνιµα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης. Διευθε-
τούµε και εξορθολογίζουµε λειτουργικά, κανονιστικά και νοµοθε-
τικά ζητήµατα πάσης φύσεως, εξασφαλίζουµε τη βελτίωση της
λειτουργίας οργανισµών, ενώ συστήνουµε τα αγροτικά τµήµατα
στα επιµελητήρια της χώρας µας, ενισχύοντας την αγροτική επι-
χειρηµατικότητα µέσα από µια -πλέον- δεκαετία ατελείωτων συ-
ζητήσεων.

Στο σηµείο αυτό, να θυµίσουµε πως πριν από δέκα ηµέρες, ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης ανακοίνωσε επιστροφή
του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο, για τρίτη συνε-
χόµενη χρονιά, µε κόστος στον κρατικό προϋπολογισµό 83 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Ανακοίνωσε τη ρύθµιση των χρεών προς τη ΔΕΗ
των Τοπικών και Γενικών Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων,
ΤΟΕΒ-ΓΟΕΒ, που φτάνουν σήµερα στα 87 εκατοµµύρια ευρώ.

Παράλληλα, από το 2019, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
θυµίζω ότι έχει προχωρήσει σε µείωση της φορολογίας στους
αγρότες, στη θεσµοθέτηση νέας φορολογικής κλίµακας για φυ-
σικά πρόσωπα, χορήγηση εφάπαξ ενίσχυσης µε το 2% του τζίρου
για τις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις, µείωση του ΦΠΑ και στα
λιπάσµατα και στις ζωοτροφές από το 13% στο 6%, ενώ ο ΕΛΓΑ
από το 2019 και µέχρι τον Φεβρουάριο του 2024 έχει καταβάλει
τις ακόλουθες αποζηµιώσεις: Για ζηµιές απώλειας φυτικής πα-
ραγωγής και απώλειας ζωικού κεφαλαίου κατεβλήθησαν 1,142
δισεκατοµµύρια σε αποζηµιώσεις.

Προγράµµατα κρατικών ενισχύσεων -οι ΚΟΕ, προγράµµατα
κρατικής αρωγής- όπου αξίζει να σηµειωθεί ότι οι ζηµιές από
πυρκαγιές του έτους 2017 σε ελαιοκαλλιέργειες εξοφλήθησαν
στις 31 Δεκεµβρίου του 2021, µε συνολικό τίµηµα ανά δέντρο τα
61 ευρώ, συµπεριλαµβανοµένου και του κόστους απώλειας εισο-
δήµατος.

Τρίτον, πληρωµές καταβολών για τις ζηµιές των καιρικών φαι-
νοµένων «Ντάνιελ» και «Ηλίας». Παρά το γεγονός ότι µετά τη 10η

Σεπτεµβρίου, όταν τελείωσαν τα ακραία καιρικά φαινόµενα στη
Θεσσαλία, εδόθησαν συνεχείς παρατάσεις χρονικής διάρκειας
για την υποβολή δηλώσεων ζηµιών από τους παραγωγούς, έχουν
καταβληθεί προκαταβολές ύψους 160 εκατοµµυρίων ευρώ, εκ
των οποίων 133 εκατοµµύρια για περίπου τριάντα χιλιάδες δηλώ-
σεις ζηµίας, απώλειας φυτικής παραγωγής και 17 περίπου εκα-
τοµµύρια για περίπου δυόµισι χιλιάδες δηλώσεις απώλειας
ζωικού κεφαλαίου.

Το πρόγραµµα για την πληρωµή αποζηµιώσεων στη Θεσσαλία
και τις άλλες περιφερειακές ενότητες των οποίων οι καλλιέργειες
επλήγησαν από τον «Ντάνιελ» έχει αρχικώς εκτιµηθεί ως κόστος
αποζηµιώσεων περίπου στα 260 εκατοµµύρια. Το Υπουργείο Οι-
κονοµικών διέθεσε αµέσως, πριν το τέλος του έτους, τα 150 εκα-
τοµµύρια, τα οποία, όπως ανέφερα, ήδη διατέθηκαν στους
παραγωγούς και την 8η Φεβρουαρίου, προχθές δηλαδή, µέσω
της Τράπεζας της Ελλάδος υπάρχουν ήδη στο Ταµείο του ΕΛΓΑ
τα επιπλέον 110 εκατοµµύρια, τα οποία θα καταβάλουµε έως τις
30 Ιουνίου, τις εξοφλήσεις δηλαδή.

Τη 14η Φεβρουαρίου, αύριο, καταβάλλονται επιπλέον 5,5 εκα-
τοµµύρια προκαταβολές σε παραγωγούς των οποίων οι καλλιέρ-
γειες δεν έλαβαν προκαταβολή και καλύπτουν περίπου τριάντα
χιλιάδες στρέµµατα έναντι ενός εκατοµµυρίου εκατόν τριάντα
τριών χιλιάδων στρεµµάτων, οι οποίοι ήδη έχουν λάβει προκατα-
βολή. Και έτσι κλείνουµε τον κύκλο των προκαταβολών και
οδεύουµε ολοταχώς προς τις εξοφλήσεις στο τέλος Ιουνίου.

Σήµερα, όµως, είχαµε και δύο ενδιαφέρουσες συναντήσεις. Ο
Πρωθυπουργός, λοιπόν, ανακοίνωσε επιπλέον µετά τη συνά-
ντηση µε τους εκπροσώπους της πανελλήνιας επιτροπής µπλό-
κων στο Μέγαρο Μαξίµου, φθηνότερο ρεύµα για όλους τους
αγρότες για τα επόµενα δύο συν οκτώ χρόνια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η πρωτοβουλία ουσίας αλλά και ευθύνης, που εξασφαλίζει

πολύ χαµηλές τιµές στο αγροτικό ρεύµα, εκτιµάται ότι θα διορ-
θώσει την κιλοβατώρα στα δύο πρώτα χρόνια κάτω από 10 λεπτά
για τους αγρότες που συµµετέχουν σε συνεργατικά σχήµατα ή
είναι συνεπείς και κάτω από 11 λεπτά για όσους έχουν ληξιπρό-
θεσµες οφειλές, ρυθµίζοντας ταυτόχρονα και τα χρέη τους. Για
τα επόµενα οκτώ χρόνια, για το ένα τρίτο της κατανάλωσης η

εκτιµώµενη τιµή θα είναι ενιαία στα 9 λεπτά, επιτρέποντας έτσι
σε όλους τους αγρότες να κάνουν τον προγραµµατισµό. Αυτό,
δηλαδή, που ζητούσαν γίνεται πράξη.

Και επειδή πολλές είναι οι ερωτήσεις και οι απορίες, καταθέτω
στα Πρακτικά σχετικό αναλυτικό σηµείωµα του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος, που εκ των πραγµάτων θα καλύψει όλες τις απορίες
που πιθανότατα να υπάρχουν στην Αίθουσα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν σηµείωµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Παράλληλα, ο Πρωθυπουργός ανακοίνωσε και την προκατα-
βολή της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγρο-
τικό πετρέλαιο, που ανέρχεται σε 83 εκατοµµύρια ευρώ, µε
προκαταβολή ύψους 40 εκατοµµυρίων έως τα τέλη Μαρτίου. Η
σχετική διάταξη κατατίθεται στη Βουλή άµεσα.

Η Κυβέρνησή µας είναι, επίσης, διατεθειµένη, όπως συζητή-
θηκε και σήµερα στις δύο συναντήσεις, να ανοίξει διάλογο -όπως
ακούστηκε και από αρκετούς παρευρισκόµενους, όχι από όλους-
για έναν πιο δίκαιο τρόπο επιστροφής του ειδικού φόρου για το
αγροτικό πετρέλαιο από το 2025 και µετά, µε στοιχεία µόνιµης
αντιµετώπισης σχετικά µε το πώς κατανέµεται το ποσό επιστρο-
φής, ποιοι και πότε θα το λαµβάνουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Έχουµε, όµως, επίσης -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- σε εξέ-
λιξη Μέτρο 5.2: Επιχορήγηση 100% για την ανασύσταση απολε-
σθέντος ζωικού κεφαλαίου και την επισκευή σταυλικών εγκατα-
στάσεων και υποστηρικτικών υποδοµών που έχουν υποστεί ζηµιά.
Πρόγραµµα ύψους 45 εκατοµµυρίων άνοιξε.

Μέτρο Απονιτροποίησης: Για την πρόσκληση του µέτρου 100
εκατοµµύρια και 50 εκατοµµύρια για την παράταση στους δι-
καιούχους της υφιστάµενης πρόσκλησης.

Και µέτρο για τα παρακάρλια της Θεσσαλίας, δηλαδή για τις
εκτάσεις που βρίσκονται κάτω από το νερό και για δύο χρόνια
ενεργοποιείται µέτρο που εντάσσεται στο Πρόγραµµα Αγροτικής
Ανάπτυξης για την κάλυψη του απολεσθέντος εισοδήµατος.

Όλα αυτά είναι ένα µέρος µόνο των όσων σχεδιάζουµε, αλλά
και υλοποιούµε, πάντα µε µόνο γνώµονα την ουσιαστική ενίσχυση
του κάθε αγρότη σε έναν κόσµο που δεν αλλάζει, αλλά έχει ήδη
αλλάξει. Αντιµετωπίζουµε, λοιπόν, µε τον πλέον άµεσο τρόπο,
στο πλαίσιο των διαθέσιµων δυνατοτήτων, µε συνέπεια, διαφά-
νεια και κυρίως, δηµοσιονοµικό έλεγχο, τις ανάγκες του σήµερα,
κοιτώντας µε τόλµη το αύριο, µε άξονα την απελευθέρωση του
δυναµικού και των προοπτικών που κρύβει κάθε αγρότης της πα-
τρίδας µας και το σύνολο του πρωτογενούς τοµέα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Έχει ζητήσει τον λόγο για µία µικρή παρέµβαση ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Κα-
τρίνης και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Κόκκαλης για την οµιλία του. 

Ορίστε, κύριε Κατρίνη, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, όπως

και τον συνάδελφο κ. Κόκκαλη. 
Εγώ, πραγµατικά, αναρωτιέµαι πώς µπορεί να αισθάνονται σή-

µερα οι Έλληνες αγρότες, όταν µετά τη συνάντηση µε τον Πρω-
θυπουργό ακούν τον αρµόδιο Υπουργό να αναφέρεται σε αυτό
και στα προβλήµατα που τους καίνε στο δέκατο έκτο λεπτό της
παρέµβασής του, δύο λεπτά πριν τελειώσει. 

Και αναρωτιέµαι πώς είναι δυνατόν να έρχεται σήµερα στη
Βουλή ο Υπουργός, ο ίδιος Υπουργός που πριν από µία εβδο-
µάδα ζήτησε να µη γίνουν κινητοποιήσεις για να γίνει διάλογος,
που το πρόβληµά του τον έχει υπερβεί και έχει πάει σε επίπεδο
Πρωθυπουργού, που σήµερα οι αγρότες απαντούν ότι δεν πεί-
στηκαν από αυτά τα οποία τους είπε ο Πρωθυπουργός και ο κύ-
ριος Υπουργός, για να µας βγάλει έναν πολύ ωραίο λόγο, µία
πολύ ωραία έκθεση ιδεών, η οποία όµως προκαλεί, κύριε Πρό-
εδρε. Όταν ο κύριος Υπουργός λέει ότι λύνουµε τα προβλήµατα
και στη Θεσσαλία έχουν πληρωθεί εκατόν τριάντα από τους τριά-
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ντα χιλιάδες αιτούντες, όταν ο Υπουργός λέει ότι εδώ και πέντε
χρόνια έχουµε ξεκινήσει αγώνα να ξεπεράσουµε τις παθογένειες
και έχει αλλάξει τέσσερις Προέδρους και τέσσερις Υπουργούς,
νοµίζω ότι προκαλεί την κοινή λογική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι σαφές -και τελειώνω- ότι ο κ. Αυγενάκης έχει αποτύχει
στον ρόλο του αξιόπιστου συνοµιλητή µε τον αγροτικό τοµέα.
Αυτό είναι εµφανές και δεν το λέµε εµείς, το λέει η πρωτοβουλία
του Πρωθυπουργού που, δυστυχώς, για τον αγροτικό κόσµο δεν
είναι επαρκής. Και κάποια στιγµή η Κυβέρνηση πέρα από τις
ωραίες εκθέσεις που θα κάνει, θα πρέπει να δώσει και πειστικές
λύσεις και απαντήσεις, κάτι το οποίο δεν έχει κάνει µέχρι σήµερα
και, δυστυχώς, δεν έκανε ούτε ο ίδιος ο κύριος Υπουργός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη. 
Έχει, επίσης, ζητήσει τον λόγο για µία µικρή παρέµβαση ο κ.

Χήτας. 
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, τι ωραία! Σας ακούσαµε δεκαεννέα λεπτά,

πάρα πολύ ωραία. Αυτό είναι δικό µου σχόλιο, αλλά θα περίµενα
να µιλάτε από στήθους για τόσο σηµαντικά θέµατα που αφορούν
τους αγρότες µας και όχι να κάνετε ανάγνωση ενός κειµένου µε
το οποίο ήρθατε σήµερα, γιατί τα θέµατα αυτά που απασχολούν
τους αγρότες είναι πάρα πολύ σηµαντικά. 

Μιλήσατε κάποια στιγµή για την κραυγή αγωνίας των αγροτών.
Τελικά αποφασίστε: είναι κραυγή αγωνίας των αγροτών ή είναι
υποκινούµενες οι κινητοποιήσεις τους; Πρέπει να αποφασίσετε
τι από τα δύο ισχύει. Θα πρέπει να µας πείτε αν έχουν δίκιο οι άν-
θρωποι και σωστά εκφράζουν µια κραυγή αγωνίας ή αν είναι υπο-
κινούµενες οι κινητοποιήσεις τους. 

Μιλήσατε δήθεν για το φοβερό µέτρο ότι θα µπουν τηλεφωνικά
κέντρα στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Φοβερό! Θα µπουν και τηλέφωνα! Εκεί
έφτασε η τεχνολογία! 

Μιλάτε για µεταποίηση, κύριε Υπουργέ, γιατί στα λόγια είµαστε
όλοι καλοί. Μεταποίηση, µεταποίηση, µεταποίηση. Τι έχετε κάνει
για το θέµα της µεταποίησης, όταν η Ευρώπη µάς το ζητάει και
το πρόγραµµα λήγει το 2027; Αυτά είναι ερωτήµατα που πρέπει
να απαντηθούν τώρα και δεν έχουµε κάνει τίποτα ως χώρα. 

Μιλάτε για νέες τεχνολογίες. Κύριε Υπουργέ, κάντε εικόνα τις
νέες τεχνολογίες. Ο αγρότης να περιµένει από τα µεγάφωνα της
κοινότητας πότε θα έρθει ο ανταποκριτής του ΕΛΓΑ για να δη-
λώσουν τις ζηµιές. Με την ντουντούκα! Αυτές είναι οι εκθέσεις
για τις νέες τεχνολογίες; «Ήρθε του ΕΛΓΑ, ελάτε να δηλώσετε
τις ζηµιές σας»! Αυτή είναι η τεχνολογία τού σήµερα; Γελάτε,
αλλά αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Μιλάτε, επίσης, για κτηνοτροφικά πάρκα. Ωραία τα λέτε, ωραία
τα διαβάζετε, αλλά κτηνοτροφικά χωρίς να έχουν ολοκληρωθεί
ακόµα τα διαχειριστικά σχέδια στα βοσκοτόπια. Πώς γίνεται
αυτό; Είναι σαν να µας λέτε να πάµε να παίξουµε ποδόσφαιρο
και να µην έχουµε µπάλα. Αυτό µας λέτε τώρα. 

Θα επανέλθω και στην κεντρική µου οµιλία, αλλά ακούγοντάς
σας λέµε «O.K., φτάνει»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χήτα. 
Κύριε Υπουργέ, ζητήσατε τον λόγο για να απαντήσετε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ας απαντήσει συνολικά, κύριε Πρόεδρε. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Δεν πειράζει, κύριε Πρόεδρε, θα απαντήσω
συνολικά µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Κόκ-
καλη, έχετε τον λόγο. Θα απαντήσει µετά ο κύριος Υπουργός. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα συµπληρώνεται ένας χρόνος από την απώλεια του Νεκτά-
ριου Σαντορινιού, τον οποίο και θα θυµόµαστε πάντα.

Έρχοµαι τώρα σε ένα µικρό σχόλιο για την εξεταστική επι-
τροπή. Σήµερα, δυστυχώς, είδαµε την αλαζονεία και το ψέµα του
κ. Καραµανλή που ενώ γνώριζε, εντούτοις δεν έπραξε τίποτα. 

Πρωτογενής τοµέας, αγροτικές κινητοποιήσεις. Ξέρετε ποιο
είναι το πιο άσχηµο; Δυστυχώς θυµόµαστε τον πρωτογενή τοµέα
εξ αφορµής και µόνο των αγροτικών κινητοποιήσεων. Όµως, ένα
είναι το δεδοµένο. Ότι αυτή τη φορά η κοινωνία αναγνωρίζει τα
δίκαια αιτήµατα των αγροτών, τα δίκαια αιτήµατα των κτηνοτρό-
φων, παρά τις επανειληµµένες προσπάθειες δήθεν, πρώτον, για
κοµµατική υποκίνηση και, εν συνεχεία, αφού αυτή απέτυχε, για
κοινωνικό αυτοµατισµό, η οποία και πάλι απέτυχε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2023 ήταν ένα κοµβικό έτος
για τον πρωτογενή τοµέα. Ήταν το έτος κατά το οποίο εφαρµό-
στηκε η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, µία Κοινή Αγροτική Πολι-
τική την οποία αρκετοί τη θεωρούν άδικη. Εγώ θα χρησιµοποι-
ούσα την έκφραση «διαφορετική και πιο δύσκολη». Εάν είναι
άδικη, δεν είναι µόνο για τον Έλληνα αγρότη αλλά για όλους
τους Ευρωπαίους αγρότες. Την ίδια ώρα, την ίδια στιγµή που
απαιτούνται αυστηροί περιβαλλοντικοί όροι για την παραγωγή
τροφίµων σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, την ίδια ώρα εισάγονται
προϊόντα από τρίτες χώρες χωρίς φυτοϋγειονοµικούς ελέγχους.
Όµως, επαναλαµβάνω ότι είναι µία διαφορετική και πιο δύσκολη
Κοινή Αγροτική Πολιτική. Δίνει, όµως, τη δυνατότητα, την ευχέ-
ρεια, σε σχέση µε άλλες περιόδους στα κράτη-µέλη να ασκήσουν
µια πιο εθνική αγροτική πολιτική προς όφελος των παραγωγών.

Ακούσαµε και ακούµε τα κυβερνητικά στελέχη να λένε ότι είναι
µεγάλη η επιτυχία του Πρωθυπουργού, εξασφαλίσαµε τα ίδια
χρήµατα. Ξέρετε ότι µιλάω πάντα, όπως έχουν τα πράγµατα.
Πράγµατι, σχεδόν ήταν τα ίδια χρήµατα. Η διαφορά, όµως, είναι
ότι στα βιβλιάρια των τραπεζών ήταν κατά πολύ λιγότερα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τι έγινε; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τι έγινε τώρα; Στον δρόµο, κύριε Πα-

ναγιωτόπουλε; Τι να έγινε άραγε; Ακούστηκε ότι φταίει ο κακός
ο ΟΠΕΚΕΠΕ. Δεν υπερασπιζόµαστε κανέναν. Εννοείται ότι ο
ΟΠΕΚΕΠΕ έχει παθογένειες και ότι έγιναν και λάθη. Στην αρχή,
πιο νωρίς ειπώθηκε -από την Κυβέρνηση πάντα- ότι φταίει η προ-
ηγούµενη διαπραγµάτευση από την προηγούµενη ηγεσία το
2021. 

Ακούω κι άλλα κόµµατα να λένε ότι θέλουν αναθεώρηση της
ΚΑΠ και αν τους ρωτήσετε σε ποια σηµεία, θα σου πουν ότι δεν
ξέρουν. Το πρώτο πράγµα που όφειλε να κάνει η Κυβέρνηση και
η ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και το οποίο
έχουµε ζητήσει από τον Νοέµβριο είναι και ήταν -µακάρι να έχει
γίνει- να φωνάξει αυτούς που έφτιαξαν το στρατηγικό σχέδιο και
να τους πει «ελάτε εδώ, βρε παιδιά, να δούµε πόσα δικαιώµατα
ενεργοποιήθηκαν στη χώρα µας, πόσες δηλώσεις έγιναν και ποιοι
αδικήθηκαν. Αδικήθηκαν περισσότερο οι κτηνοτρόφοι, οι αγρό-
τες και σε τι ποσοστό και σε ποιες περιοχές» και κατόπιν να κάνει
µια διαβούλευση µε τους ανθρώπους που εφαρµόζουν την Κοινή
Αγροτική Πολιτική, δηλαδή µε τους αγρότες και τους κτηνοτρό-
φους, και µετά να προτείνει την αναθεώρηση, να γίνει η τροπο-
ποίηση. Προφανέστατα αυτό δεν έγινε, µε αποτέλεσµα ποσά τα
οποία έπρεπε να είχαν καταβληθεί µέσω των οικολογικών σχηµά-
των και τα οποία αντικατέστησαν το πρασίνισµα να µην έχουν κα-
ταβληθεί. 

Αναρωτήθηκε ποτέ το Υπουργείο για ποιον λόγο οι κτηνοτρό-
φοι έχουν τις µεγαλύτερες µειώσεις; Για ποιον λόγο δεν απορ-
ροφώνται τα χρήµατα σε όλα τα οικολογικά σχήµατα που
αφορούν τους κτηνοτρόφους, παρά µόνο στο ένα το οποίο λέ-
γεται «βιολογική κτηνοτροφία»; Απλούστατα, διότι δεν έχει λυθεί
το θέµα των βοσκοτόπων. Αυτό όταν έγινε η διαπραγµάτευση,
δεν το γνώριζε η τότε ηγεσία; Δεν γνώριζε τότε η ηγεσία όταν κα-
τέθετε το στρατηγικό σχέδιο να πει: «Συνάδελφοι Ευρωπαίοι, έχω
θέµα µε τα βοσκοτόπια. Τι µπορούµε να κάνουµε ώστε να µη µει-
ωθούν;». Προφανώς και το γνώριζε, αλλά το άφησε.

Εµείς ως κόµµα από τότε, από το 2021 είχαµε αναδείξει τα
λάθη του στρατηγικού σχεδίου εγκαίρως και είχαµε πει ότι δεν
πρέπει να αδικηθεί η περιφέρεια των κτηνοτρόφων. Είχαµε πει -
και το λέµε και τώρα που κάποιοι λένε για αναθεώρηση της Κοι-
νής Αγροτικής Πολιτικής- σε ποια κατεύθυνση, σε ποιους τοµείς.
Εάν ρωτήσετε έναν αγρότη, έναν κτηνοτρόφο, τις έξι τροποποι-
ήσεις που έγιναν τον Οκτώβριο, ούτε ένας δεν θα γνωρίζει σε
ποιους τοµείς. Τοµεακά, γεωργική πρακτική…

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ζ’ - 13 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10191



ξης και Τροφίµων): Πείτε τα. Δεν τα ξέρετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Τώρα βρήκατε άνθρωπο, κύριε Αυ-

γενάκη, να µου πείτε αν ξέρω ή όχι τις τροποποιήσεις. 
Κύριε Αυγενάκη, ακούστε. Όλοι µας θέλουµε το καλό. Προτά-

σεις κάνουµε. Όταν σας έλεγα από τον Νοέµβριο «Ελάτε, κύριε
Αυγενάκη, φωνάξτε αυτούς που κάνουν το στρατηγικό σχέδιο».
Είπαµε, τη διαπραγµάτευση δεν την κάνατε εσείς. Ο κ. Λιβανός
την έκανε. Φωνάξτε αυτούς που έκαναν το στρατηγικό σχέδιο και
πείτε τους: «Ελάτε εδώ, βρε παιδιά. Τι πήγε λάθος;». Σε µία νέα
ΚΑΠ είναι λογικό να υπάρχουν και λάθη, εκτός από τη διαπρα-
γµάτευση, τα βασικά λάθη που έγιναν. Είναι λογικό. Το κάνατε
αυτό; Όχι. Θα το κάνετε, άραγε; Όχι. Και πώς θα λυθεί η εξίσωση
τώρα για τα βοσκοτόπια και τα οικολογικά; Πώς θα απορροφη-
θούν τα χρήµατα;

Από τον Νοέµβριο εγκαίρως έχουµε υποβάλει συγκεκριµένες
προτάσεις. Επαναλαµβάνω, όταν άλλα κόµµατα εδώ και τρεις,
τέσσερις µέρες, µιλάνε για αναθεώρηση και τροποποίηση, από
τον Νοέµβριο έχουµε ζητήσει συγκεκριµένες προτάσεις και συ-
ζήτηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου της Βουλής και
ζητάµε να αναθεωρήσει η χώρα µας τις συνδεδεµένες ενισχύ-
σεις. Να γίνει διάλογος! 

Ακούστε και τις προτάσεις µας. Μπορεί να είναι λάθος. Ακού-
στε. Για παράδειγµα, να αυξηθεί η συνδεδεµένη στο αιγοπρόβειο
κρέας. Για ποιον λόγο; Δεν το ζητάµε τυχαία. Το ζητάµε διότι αδι-
κήθηκαν περισσότερο οι κτηνοτρόφοι. Συνεπώς, αν θέλουµε πρα-
γµατικά να βοηθήσουµε τον πρωτογενή τοµέα, πρέπει να αφή-
σουµε στην άκρη τους εγωισµούς και να πάµε µε προτάσεις. 

Μπορεί οι προτάσεις µας να µην είναι καλές, κύριε Υπουργέ.
Μπορεί από τις έξι να είναι καλές οι δύο, η µία ή καµµία. Όµως,
να γίνει κουβέντα. Και αυτό ως θεσµική παρέµβαση -και έπρεπε
ήδη να έχει αποφασιστεί- δεν κοστίζει ούτε 1 ευρώ να ξεκινήσει
ένας ουσιαστικός διάλογος άµεσα. 

Τη δυνατότητα για την τροποποίηση την έχει η χώρα µας µία
φορά κάθε ηµερολογιακό έτους και κατ’ εξαίρεση άλλες δύο,
αρκεί να είναι τεκµηριωµένη. Το άρθρο 119 του Κανονισµού για
το Στρατηγικό Σχέδιο το αναφέρει.

Το 2023, όµως, βρήκε ως νέο έτος εφαρµογής της ΚΑΠ τους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους µε βασικά θέµατα στο κόστος
παραγωγής. Ως προς τις τιµές ακούγεται η άποψη ότι πουλάµε
κάτω από το κόστος παραγωγής, πουλάµε µε ανοιχτές τιµές, δεν
µας λένε τις τιµές. 

Να ξεκαθαρίσουµε κάποια πράγµατα. Τι δυνατότητες έχει µία
πολιτεία και ένα κράτος στις τιµές; Να διαµορφώσει την τιµή δεν
µπορεί. Τι µπορεί να κάνει, όµως;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Κελέτση, θυµάστε στην ερώτηση εδώ που λέγαµε για τις
αθέµιτες εµπορικές πρακτικές; Αυτό που είχε φτιάξει ο κ. Γεωρ-
γαντάς για τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές, ένα παρατηρητήριο
για καταγγελίες όταν υπάρχει καρτέλ, όταν δεν γνωστοποιείται
η τιµή, ξέρετε πόσο καλά λειτούργησε; Μέχρι σήµερα έχει τέσ-
σερις καταγγελίες στα δύο χρόνια! Τέσσερις! Τι είχαµε πει τότε;
Τι έλεγε το 2021 η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση; Προσέξτε. Έλεγε
ότι µπορείτε να προστατεύσετε τον αδύναµο κρίκο της αλυσίδας
µε επιπλέον µέτρα. Δηλαδή, το φαινόµενο των ανοιχτών τιµών
πώς καταπολεµιέται; Με γραπτή σύµβαση. Είναι η οδηγία
2019/633. Κυρώθηκε µε τον ν.4792/2021. Η χρήση γραπτών συµ-
βάσεων στην αλυσίδα εφοδιασµού γεωργικών προϊόντων µπορεί
να συµβάλει στην αποφυγή αθέµιτων εµπορικών πρακτικών. Κο-
στίζει; Όχι. Τι προϋποθέτει; Πολιτική βούληση, προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άλλα τρία λεπτά θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Ακούµε, επίσης, από διάφορα κόµµατα ότι πρέπει να γίνουν

ενεργειακές κοινότητες. Εµείς ήµασταν αυτοί που το ψηφίσαµε
για τις ενεργειακές κοινότητες το 2018 και αν πραγµατικά είχαν
προχωρήσει οι ενεργειακές κοινότητες προς όφελος των ΤΟΕΒ,
ΓΟΕΒ και των δήµων και των αγροτών, σήµερα οι αγρότες δεν
θα απαιτούσαν -και δικαίως το απαιτούν- το πλαφόν στο αγροτικό
ρεύµα. Πράγµατι, έτσι είναι, διότι το δίκτυο, δυστυχώς, έχει κα-
ταληφθεί από τους µεγάλους οµίλους και δεν υπάρχει δίκτυο για

τους αγρότες και τις ενεργειακές κοινότητες.
Τώρα που είπα για ΤΟΕΒ, ΓΟΕΒ, διαµαρτύρονται σε όλη την

Ελλάδα την ώρα που ανακοινώνει η Κυβέρνηση δέκα χρόνια ρύθ-
µιση, η ΓΟΕΒ Ορεστιάδας, η ΤΟΕΒ Στέρνας, η ΤΟΕΒ Βύσσας
στην Ορεστιάδα, γιατί ζητά πίσω το Υπουργείο Περιβάλλοντος
και η ΔΕΗ το ποσό των 442.000 ευρώ, το οποίο σηµαίνει ότι θα
αυξηθούν τα αρδευτικά τέλη. Άρα, από τη µία λέτε για δεκαετή
ρύθµιση και από την άλλη ζητάτε πίσω τις επιδοτήσεις.

Έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις που αφορούν το
κόστος παραγωγής. Η πρώτη είναι η θεσµοθέτηση του αγροτικού
πετρελαίου, η δεύτερη το πλαφόν στο ηλεκτρικό ρεύµα, η τρίτη
το πλαφόν στο κέρδος στα αγροεφόδια. Όµως, και ο συµψηφι-
σµός εισφορών είναι κάτι το οποίο πρέπει να το έχετε στο επό-
µενο νοµοσχέδιο για τον ΕΛΓΑ, µε την αποζηµίωση στον ΕΛΓΑ.

Επίσης, έχουµε καταθέσει -θα συζητηθεί κάποια στιγµή- η πρό-
ταση νόµου για τα υγιή συνεργατικά σχήµατα.

Θέλω να τη δείτε µε προσοχή, κύριε Υπουργέ, όχι σήµερα. Πι-
θανόν κάποια να είναι σωστά. Εκεί προτείνουµε λύσεις για τα πε-
ριουσιακά στοιχεία των συνεταιρισµών. Εκεί προτείνουµε λύσεις
για τα χρέη των συνεταιρισµών. Είναι εφικτές, πιστέψτε µε, πάρα
πολύ εφικτές και ρεαλιστικές. Προτείνουµε λύσεις για τη φορο-
λογία. Και ακούστε το εξής παράδοξο. Λέτε ότι µειώθηκε ο
φόρος στους συνεταιρισµένους αγρότες. Πράγµατι, αλλά την
ίδια ώρα υπάρχει µείωση 50% και σ’ αυτούς που κάνουν συµβο-
λαιακή γεωργία, µε αποτέλεσµα στην πράξη -εγώ τουλάχιστον
αυτό εκλαµβάνω- επιλέγουν οι περισσότεροι αγρότες το προνό-
µιο να µην πάνε στον συνεταιρισµό, αλλά στη συµβολαιακή γε-
ωργία.

Είναι µία πρόταση νόµου η οποία πιστεύουµε ότι θα συµβάλει
στην εξυγίανση αφ’ ενός του συνεταιρισµού διότι ο συνεταιρι-
σµός πρέπει να έχει κοινωνικό πρόσηµο και δεν είναι ανώνυµη
εταιρεία. Αυτό ήταν το µέγα λάθος του νόµου Βορίδη. Μπέρδεψε
τη φύση του συνεταιρισµού µε τις ανώνυµες εταιρείες.

Γι’ αυτό και αναφέρει, σε ένα συγκεκριµένο άρθρο, «ότι οποι-
αδήποτε διαφορά περί του συνεταιρισµού, θα λύεται σύµφωνα
µε τις διατάξεις των ανωνύµων εταιρειών». Άλλο «ανώνυµες εται-
ρείες», «άλλο συνεταιρισµοί». 

Θέλω να ολοκληρώσω µε τη Θεσσαλία. Θέλω να εκφράσω την
κοινή λογική. Ακούστε, κύριε Πλεύρη, η αποζηµίωση δεν προϋπο-
θέτει πόρισµα; Και το πόρισµα, τι προϋποθέτει; Αυτοψία. Πώς θα
πάνε να κάνουνε αυτοψία σε εκατόν ογδόντα χιλιάδες στρέµµατα
γη; Εµένα αυτό µου λένε. Δεν ανακοινώθηκε µέχρι σήµερα που
µιλάµε ένα σχέδια πώς και πότε θα φύγουν τα νερά; Σε έξι µήνες,
σε έναν χρόνο, σε δύο χρόνια; Ποτέ; Περιµένουµε την πρόταση
των Ολλανδών; Και αν οι Ολλανδοί δεν φέρουν την πρόταση τον
Μάρτιο και τη φέρουν τον Απρίλιο ή τον Μάιο, δεν πρέπει οι πο-
λίτες εκεί να νιώσουν ότι έχουν το κράτος δίπλα τους; Να ανα-
κοινώσει ένα συγκεκριµένο σχέδιο, πότε θα αποκατασταθούν;

Κλείνω µε αυτό που ανακοινώθηκε για το αγροτικό ρεύµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε πάρει και την

δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ναι, ναι.
Τα διµερή συµβόλαια, τα οποία ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός,

πρώτον, δεν είναι υποχρεωτικά. Δύναται! Κρατήστε το. Δεύτερον,
αφορά το 1/3 της κατανάλωσης και, τρίτον, από πού θα χρηµα-
τοδοτείται το συγκεκριµένο µέτρο; Από το Ταµείο Ενεργειακής
Μετάβασης. Ποιος πληρώνει σε αυτό το Ταµείο; Όλος ο κόσµος.
Οι καταναλωτές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός, για να κάνει µία πα-

ρέµβαση για τις νοµοτεχνικές µελέτες.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Θέλω να πω δυο πράγµατα, γιατί άκουσα µε
πολλή προσοχή τις τοποθετήσεις των τριών συναδέλφων από τα
κόµµατα της Αντιπολιτεύσεως.

Πρώτα απ’ όλα, αγαπητέ κύριε Κατρίνη, µπερδευτήκατε. Φα-
ντάζοµαι, όταν λέγατε για «έκθεση ιδεών» αναφερόσασταν στον
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κ. Ανδρουλάκη και όχι στον Αυγενάκη. Και οι δύο σε «-άκης» εί-
µαστε, από το Ηράκλειο, αλλά άλλο το ένα και άλλο το άλλο.
Εµείς µιλήσαµε µε νούµερα. Προσέξτε ποια είναι η διαφορά µας.
Με συγκεκριµένες ενέργειες, µε κόστος και ποσά που έχουν κα-
ταβληθεί ή µε χρονοδιάγραµµα ενεργειών και ποσών που θα κα-
ταβληθούν. Αλλά, πάρτε το από την αρχή.

Δεύτερον, περί των υποκινουµένων ή µη. Έχουµε µιλήσει πάρα
πολλές φορές, αλλά όταν δεν έχετε κάτι να πείτε, έχετε µια «κα-
ραµέλα» -που τη µασάτε συνέχεια- και λέτε τα ίδια και τα ίδια.

Οι αγρότες, είτε αυτοί που είναι στα µπλόκα είτε αυτοί που
είναι µέσα από θεσµικά όργανα -βρεθήκαµε σε συναντήσεις-συ-
ζητήσεις- είτε αυτοί που δεν ενεργοποιήθηκαν, δεν σηµαίνει ότι
έχουν δεύτερη ή τρίτη σκέψη. Έχουν αγωνίες. Κι εµείς, ως υπεύ-
θυνη παράταξη, είµαστε διαχρονικά δίπλα τους. Όχι, τώρα ευ-
καιριακά, αλλά διαχρονικά. Η Νέα Δηµοκρατία, η παράταξή µας,
ο Κυριάκος Μητσοτάκης, η Κυβέρνησή µας, ήµασταν, είµαστε
και θα είµαστε δίπλα στους αγρότες. Σας αρέσει, δεν σας αρέσει,
αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γι’ αυτόν, λοιπόν, τον λόγο και µι-
λούµε µαζί τους. Μιλάµε µε τους πάντες. Και σήµερα οµολογώ
ότι η συζήτηση ήταν πολύ ενδιαφέρουσα. Κατ’ αρχάς, των δεκα-
πέντε εκπροσώπων από το Πανελλήνιο Συντονιστικό των Μπλό-
κων, αλλά και σε δεύτερο επίπεδο η συνάντηση που έγινε µε την
ΕΘΕΑΣ, ένα όργανο που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέ-
σπισε και λειτουργεί πλέον οργανωµένα, σωστά, όλο το συνεται-
ριστικό οικοδόµηµα, το οποίο για πάρα πολλά χρόνια ήταν
διαλυµένο και κατακερµατισµένο.

ΤΟΕΒ-ΓΟΕΒ. Κύριε Κόκκαλη, για τη Θεσσαλία ειδικά, έχουµε
πενήντα τρία ΓΟΕΒ, ένα ΤΟΕΒ και έχουµε 15 εκατοµµύρια στο
ταµείο, το αναφέραµε και σήµερα στη συνάντηση. Παρά, όµως,
τις παρακινήσεις, στείλτε µας όλα αυτά που ζητήσαµε: Νοµοθε-
τικά έγγραφα, προϋπολογισµούς κ.λπ.. Μόλις δέκα ΤΟΕΒ έχουν
ενεργοποιηθεί, έχουν απευθυνθεί και έχουν καταλήξει σε εµάς.
Οι υπόλοιποι δεν έχουν δείξει κανένα ενδιαφέρον. Μάλιστα, την
Πέµπτη το πρωί, όπως ενηµέρωσα και σήµερα στη σύσκεψη,
έχουµε προγραµµατισµένη συνάντηση µε την αντιπροσωπεία της
ΤΟΕΒ της Θεσσαλίας µε τον κ. Σκυλλακάκη, µε τον κ. Τριαντό-
πουλο, για να καταλήξουµε σε ένα µοντέλο. Και µε τον κ. Κου-
ρέτα, παρεµπιπτόντως. Άρα η καθυστέρηση δεν οφείλεται στην
Κυβέρνηση, οφείλεται σε ένα µέρος των εκπροσώπων των ΤΟΕΒ,
οι οποίοι για κάποιον λόγο δεν έχουν ανταποκριθεί σε όλο αυτό
που έχουµε ζητήσει.

Θα περιµένουµε µε ενδιαφέρον να δούµε την πρότασή σας,
αλλά για να µην περιµένουµε, κάνουµε και κάτι άλλο, παράλληλα.
Έχουµε ήδη συνεργασία µε την ΕΘΕΑΣ, που είµαστε θεσµικοί
συνοµιλητές και αναθέσαµε και στη «ΔΙΑΝΟΗΣΙΣ», -έναν οργανι-
σµό µε πραγµατικά πολύ σοβαρή δουλειά, διαχρονικά- να επικαι-
ροποιήσουν µία πολύ ωραία µελέτη που έχουν κάνει, σε
συνεργασία µε την ΕΘΕΑΣ και µε άλλους παράγοντες, για τα συ-
νεργατικά σχήµατα στη χώρα µας, πώς πρέπει να εξελιχθούν,
γιατί πιστεύουµε στην αναγκαιότητα συνεργατικών σχηµάτων και

πώς πρέπει εµείς να κινηθούµε από εδώ και στο εξής.
Θέλω να πω δυο κουβέντες ακόµα, επειδή δεν είναι «έκθεση

ιδεών», κύριε Κατρίνη, είναι γεγονότα µε στοιχεία. Έχουµε κάτι
πολύ ενδιαφέρον που µου διέφυγε στην τοποθέτησή µου και
αφορά τον Δοµοκό, βόρεια Φθιώτιδα δηλαδή. 

Μόλις εχθές έκανα δεκτό το αίτηµα των αγροτών της βόρειας
Φθιώτιδας, που έχουν πληγεί και θα ενταχθούν όλοι οι επιλαχό-
ντες στα σχέδια βελτίωσης, όπως έγινε και στη Θεσσαλία και τον
Έβρο, αφού και οι συγκεκριµένοι αγρότες επλήγησαν από τον
«Ντάνιελ». Άρα συζητάµε για επιπλέον 2,5 εκατοµµύρια για την
περιοχή για να καλυφθούν οι επιλαχόντες των σχεδίων βελτίω-
σης. Θα ισχύσει και στην πληγείσα πληγή του Δοµοκού, η ρύθ-
µιση του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, για τα χρέη
του ηλεκτρικού ρεύµατος, ενώ θα λάβουν και οι µελισσοκόµοι
της περιοχής την ανάλογη ενίσχυση που έλαβαν οι µελισσοκόµοι
της Θεσσαλίας.

Ολοκληρώνοντας την παρέµβασή µου -που σαφώς δεν αποτε-
λεί µέρος «έκθεσης ιδεών», αλλά πραγµατικότητα και στοιχεία-
θα σας παρακαλούσα, για να µην µπαίνω σε λεπτοµέρειες και
τρώω χρόνο πολύτιµο κι από τους συναδέλφους που θέλουν να
πάρουν τον λόγο, να διαβάσετε προσεκτικά το σηµείωµα το
οποίο παρέδωσα στα Πρακτικά, για να σας κατανεµηθεί, σίγουρα
θα σας λύσει απορίες. Ξέρω ότι θα τα βρείτε όλα «µαύρα και άρα-
χνα», θα µηδενίσετε τα πάντα, αλλά αυτή τη στιγµή, το Υπουργείο
Περιβάλλοντος, µε εντολή του ίδιου του Πρωθυπουργού, έχει
κάνει µια πολύ γενναία πράξη στήριξης στους αγρότες, όχι µόνο
ρυθµίζοντας τα χρέη των ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ, αλλά συµπεριλαµβά-
νοντας όλους τους αγρότες ή έχοντες αγροτικά ρολόγια, αγρο-
τικούς λογαριασµούς. Βεβαίως, µέσα και τα συνεργατικά
σχήµατα και η συµβολαιακή γεωργία και οι συνεταιρισµοί -που
το δέχτηκαν µε µεγάλη χαρά- και οι οµάδες παραγωγών. Και
είµαι βέβαιος ότι στο βάθος-βάθος κάτι λογικό, δίκαιο και σωστό
θα βρείτε.

Με αυτά, λοιπόν, θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά και τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες στην ουσία είναι δύο. Στη µία
διευκρινίσαµε, όπως ζητήθηκε κατά την ακρόαση των φορέων,
τα περί του αλιευτικού τουρισµού, σχετικά µε τα σκάφη από τις
ιχθυοκαλλιέργειες, όπου το προσδιορίζουµε επακριβώς, ώστε να
µην υπάρχει καµµία µα καµµία χαραµάδα. Και στη δεύτερη, δι-
ευκρινίσαµε µε τον πιο σαφή τρόπο, τον ρόλο και τη λειτουργία
των αγροτικών τµηµάτων και φυσικά του µητρώου των κατ’ επάγ-
γελµα αγροτών. Είναι δύο δοµές, που στην ουσία έρχονται να συ-
µπληρώσουν και να ενισχύσουν το εργαλείο στρατηγικής
ανάπτυξης στον αγροτικό τοµέα. 

Παρακαλώ πολύ, για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις, το
οποίο έχει ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αυγενάκη.

Θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας, Βουλευτής των Σπαρ-

τιατών.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κατ’ αρχάς θέλω

να εκφράσω τους αγωνιστικούς µου χαιρετισµούς στην ψυχή του
ελληνικού έθνους, στους Έλληνες αγρότες και Έλληνες κτηνο-
τρόφους, οι οποίοι βρίσκονται στους δρόµους, γιατί πλέον αντι-
µετωπίζουν προβλήµατα επιβίωσης.

Εύχοµαι, λοιπόν, να συνεχίσουν δυναµικά τον αγώνα τους,
µέχρι να ικανοποιηθεί το σύνολο των αιτηµάτων τους και να µην
υποκύψουν «στα ψεύτικα τα λόγια τα µεγάλα» της νεοφιλελεύ-
θερης Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη.

Το παρόν σχέδιο νόµου ασχολείται -δήθεν- µε την ενίσχυση της
κτηνοτροφίας και την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης. Και,
όµως, µόνο µε αυτά τα φλέγοντα ζητήµατα δεν ασχολείται!

Στο άρθρο 36 γίνεται λόγος για τις προϋποθέσεις εγκαταστά-
σεως ανανεώσιµων πηγών ενέργειας σε γη υψηλής παραγωγικό-
τητας. Προσέξτε, σε «γη υψηλής παραγωγικότητας»! Αντί, λοι-
πόν, να φυτεύουµε ελιές, αµπέλια ή να καλλιεργούµε σιτάρι, θα
φυτεύουµε προφανώς φωτοβολταϊκά. Έτσι θα προοδεύσει ο γε-
ωργικός τοµέας; Είναι δυνατόν η εύπορη γη να µετατρέπεται σε
περιοχή απόθεσης φωτοβολταϊκών; Με τι θα διατρέφεται ο ελ-
ληνικός λαός; Με πράσινη ενέργεια ή µήπως µε τα αµφιβόλου
ποιότητας γεωργικά προϊόντα της αλλοδαπής;

Το παρόν νοµοσχέδιο θα έπρεπε να ασχολείται µε τα ζητήµατα
που καίνε τους κτηνοτρόφους και γεωργούς µας. Και ποια είναι
αυτά; Το υψηλό κόστος παραγωγής και οι χαµηλές τιµές διάθε-
σης του αγροτικού και κτηνοτροφικού προϊόντος.

Και λόγω της εγκληµατικής στάσης της Ευρωπαϊκής Ενώσεως
στο θέµα της Ουκρανίας, στάση που επικροτείται και από την ελ-
ληνική Κυβέρνηση, το κόστος παραγωγής έχει εκτοξευθεί. Το
πάµφθηνο ρωσικό φυσικό αέριο και πετρέλαιο αποτελούν πλέον
παρελθόν. Στα ύψη βρίσκονται το πετρέλαιο, τα λιπάσµατα, οι
ζωοτροφές και το ρεύµα. 

Τι ζητούν, λοιπόν, αυτοί οι άνθρωποι; Τα αυτονόητα. Τη µείωση
του κόστους παραγωγής µε µέτρα, όπως θέσπιση ανώτατου
ορίου επτά λεπτών ανά κιλοβατώρα για το αγροτοκτηνοτροφικό
ρεύµα, τη θεσµοθέτηση του αγροτικού αφορολόγητου πετρε-
λαίου, την επιδότηση µέσων, εφοδίων και ζωοτροφών και την κα-
τάργηση του ΦΠΑ αυτών. 

Απαιτούν, όµως, ορθώς και τη µη εφαρµογή και την επαναδια-
πραγµάτευση της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, η οποία έχει ως
πυρήνα της όχι την πράσινη ανάπτυξη αλλά υπανάπτυξη. Πρέπει
να οδηγηθούµε σε µία νέα κοινή αγροτική πολιτική, όπου επίκε-
ντρο του ενδιαφέροντος θα είναι η προστασία του Ευρωπαίου
και κατ’ επέκταση του Έλληνα αγρότη και κτηνοτρόφου. Δεν είναι
δυνατόν να έχουν πληµµυρίσει η ευρωπαϊκή και η ελληνική αγορά
µε προϊόντα αµφιβόλου ποιότητας, τα οποία λόγω χαµηλού ερ-
γατικού κόστους ασκούν αθέµιτο ανταγωνισµό στα αντίστοιχα
ευρωπαϊκά και ελληνικά προϊόντα. 

Ας επαναφέρουµε την αρχή της κοινοτικής προτίµησης. Ας
επαναφέρουµε τους δασµούς για τα αγροτικά και κτηνοτροφικά
προϊόντα εκτός Ευρωπαϊκής Ενώσεως. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να σταθώ στο φλέγον ζήτηµα των
ελληνοποιήσεων αγροτικών και κτηνοτροφικών προϊόντων. Είµαι
ερασιτέχνης µελισσοκόµος και γνωρίζω από πρώτο χέρι την υψη-
λότατη ποιότητα του ελληνικού µελιού. Αντί η ελληνική πολιτεία
να προστατεύει αυτό το δηµιούργηµα της ελληνικής φύσεως και
του Έλληνα µελισσοκόµου, επιτρέπει την εισαγωγή µελιού αµφι-
βόλου ποιότητας από την Κίνα και την Ουκρανία, το οποίο βαφτί-
ζεται από τους χονδρέµπορους ελληνικό, προξενώντας ζηµιά
τόσο στον Έλληνα µελισσοκόµο όσο και στον Έλληνα κατανα-
λωτή. Ας στελεχωθούν, επιτέλους, οι αρµόδιες υπηρεσίες µε το
κατάλληλο προσωπικό και ας αρχίσουν εντατικοί έλεγχοι κατά
των κυκλωµάτων ελληνοποίησης γεωργικών και κτηνοτροφικών
προϊόντων. 

Επίσης, οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας απαιτούν να πά-
ψουν να είναι θύµατα των χονδρεµπόρων και όλων των µεσαζό-

ντων. Οι τιµές παραγωγού πρέπει να είναι αξιοπρεπείς. Η πολι-
τεία µέσω των ελεγκτικών της µηχανισµών πρέπει να πατάξει την
αισχροκέρδεια µεσαζόντων, εµπόρων και πολιτών. 

Ο αγώνας των αγροτών είναι ιερός. Ως εκ τούτου, είναι και δί-
καιος. Εάν νικήσουν οι αγρότες, θα νικήσουν όλοι οι εργαζόµενοι,
δηλαδή η συντριπτική πλειοψηφία του ελληνικού λαού. Εάν νική-
σουν οι αγρότες, θα χάσουν οι χονδρέµποροι, οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι στην ενέργεια, οι µεγαλοβιοµήχανοι. Θα χάσουν όλοι όσοι
µετέτρεψαν την κρίση σε ευκαιρία για υπερκέρδη εις βάρος τόσο
των παραγωγών, όσο και των καταναλωτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ζερβέα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Στύλιος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας και θα ακολουθήσει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο

που συζητούµε σήµερα αφορά τον πρωτογενή τοµέα, τους επτα-
κόσιους χιλιάδες Έλληνες αγρότες και κτηνοτρόφους µας.
Αφορά την παραγωγική Ελλάδα, την ύπαιθρο και τις µεγάλες
προκλήσεις της επισιτιστικής ασφάλειας και την κλιµατική κρίση.
Με απλά λόγια, αφορά το µέλλον της πατρίδας µας. 

Είµαι Βουλευτής Άρτας, ενός νοµού που η οικονοµία του βα-
σίζεται στον αγροτοδιατροφικό τοµέα. Έχω θητεύσει στο Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Θεωρώ, λοιπόν, ευθύνη
και υποχρέωσή µου να συνεισφέρω µε την παρέµβασή µου, µε
τη γνώση µου και την εµπειρία µου. Το κάνω και θα συνεχίσω να
το κάνω. 

Σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο µε παρεµβάσεις σε µία
σειρά από θέµατα. Συγκεκριµένα, είναι µέτρα για τη στήριξη πε-
ριοχών που επλήγησαν από τα καιρικά φαινόµενα «Ντάνιελ» και
«Ηλίας», εξασφαλίζοντας στους παραγωγούς πως θα αποζηµιω-
θούν στο 100%. Για να γίνει πράξη το ταχύτερο δυνατό δίνει κί-
νητρα στο προσωπικό του ΕΛΓΑ για την ολοκλήρωση των δια-
δικασιών. Επιπλέον, απαλλάσσει από τον ΕΝΦΙΑ αυτές τις περιο-
χές. 

Πριν λίγο, ανακοινώθηκαν νέες πρωτοβουλίες στήριξης των
παραγωγών. Φθηνότερο ρεύµα για όλους τους αγρότες για τα
επόµενα δύο συν οκτώ χρόνια, σταθερές τιµές στην τιµή της κι-
λοβατώρας. Για το αγροτικό πετρέλαιο θα δοθούν 80 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, εκ των οποίων τα 40 εκατοµµύρια θα δοθούν µέχρι τα
τέλη Μαρτίου. Είναι πρωτοβουλίες που έρχονται ως συνέχεια των
πέντε συν ένα µέτρων, που είχε ανακοινώσει ο Κυριάκος Μητσο-
τάκης πριν από δέκα ηµέρες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο καθορίζει,
πρώτον, αρµοδιότητες των υπηρεσιών του Υπουργείου για τη διε-
ξαγωγή ελέγχων και την ασφάλεια των τροφίµων.

Δεύτερον, εισάγει νέο πλαίσιο για την εξέταση των αλιευτικών
παραβάσεων και για τον αλιευτικό τουρισµό.

Τρίτον, κωδικοποιεί ποινές και πρόστιµα για παραβάσεις σε θέ-
µατα φυτοϋγείας.

Τέταρτον, ρυθµίζει διοικητικά θέµατα του ΕΛΓΟ-«ΔΗΜΗΤΡΑ»
και του ΓΕΩΤΕΕ. 

Πέµπτον, θεσµοθετεί τα κτηνοτροφικά πάρκα, που βελτιώνουν
τις συνθήκες εκτροφής και δηµιουργούν οικονοµίες κλίµακος,
συµβάλλοντας στην ανταγωνιστικότητα της ελληνικής κτηνοτρο-
φίας.

Έκτον, θέτει ρυθµίσεις για την ολοκλήρωση των διαχειριστικών
σχεδίων βόσκησης. Χάθηκε πολύτιµος χρόνος. Για πέντε χρόνια,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στη θητεία σας δεν κάνατε τίποτα και στη συ-
νέχεια ούτε οι περιφέρειες κατάφεραν να ανταποκριθούν. Έρχε-
ται, λοιπόν, τώρα το Υπουργείο να δώσει λύση, µε στόχο να απο-
κτήσουµε ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο για τους βοσκοτόπους,
ώστε να δίνονται οι επιδοτήσεις στους παραγωγούς µε δίκαιο,
διαφανή και άµεσο τρόπο και στην ώρα τους. 

Έβδοµον, η πρόβλεψη για την εγκατάσταση ΑΠΕ σε γαίες
υψηλής παραγωγικότητας απαντά στο κύριο ζήτηµα που αντιµε-
τωπίζουν οι αγρότες. Η άρδευση, η λειτουργία των γεωτρήσεων,
τα θερµοκήπια έχουν µεγάλο ενεργειακό κόστος. Η εγκατάσταση
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των αγροφωτοβολταϊκών είναι ένα ουσιαστικό βήµα για την απο-
ντιζελοποίηση του πρωτογενούς τοµέα. 

Όγδοον, οι ρυθµίσεις για τις οµάδες παραγωγών και τα συλ-
λογικά σχήµατα. 

Τέλος, ένατη και βασική παρέµβαση αποτελεί η εισαγωγή του
θεσµού των αγροτικών επιµελητηρίων. Οργανώνει οµάδες, συ-
στάδες, κλάστερς διαφορετικών επιχειρήσεων του αγροτοδια-
τροφικού τοµέα, ικανές να αναλάβουν δράσεις για την προώθηση
των προϊόντων, την ανάδειξη κλαδικών ζητηµάτων, τη διασύν-
δεση παραγωγών και αγοράς και τη µεταξύ τους συνεργασία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία, σταθερά
δίπλα στους γεωργούς, τους κτηνοτρόφους, τους αλιείς και τους
µελισσοκόµους, από το 2019 ξεδίπλωσε ένα σχέδιο για την ανα-
συγκρότηση της ελληνικής παραγωγής. Γι’ αυτό και σε συνθήκες
δύσκολες, όπως η πανδηµία και ο πόλεµος στην Ουκρανία, πή-
ραµε άµεσα µέτρα στήριξής τους. Οι αγρότες το αναγνώρισαν
και στις περασµένες εκλογές η πλειοψηφία τους ψήφισε τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Αυτό δεν έγινε τυχαία. Εφαρµόσαµε συγκεκριµένα µέτρα, µει-
ώσαµε τη φορολογία των µελών των συνεργατικών σχηµάτων και
της συµβολαιακής γεωργίας κατά 50%. Θεσµοθετήσαµε νέα φο-
ρολογική κλίµακα για τους αγρότες στο 9%, αντί στο 22%. Μει-
ώσαµε τον ΦΠΑ στα λιπάσµατα και στις ζωοτροφές από το 13%
στο 6% και στα αγροτικά µηχανήµατα από το 24% στο 13%. Μει-
ώσαµε τη γραφειοκρατία µε καινοτοµίες, όπως ο ηλεκτρονικός
φάκελος στα προγράµµατα του Υπουργείου. Διπλασιάσαµε την
απορροφητικότητα των ευρωπαϊκών κονδυλίων, από τα 600 εκα-
τοµµύρια ευρώ στο 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ. Προσελκύσαµε δε-
καέξι χιλιάδες νέους στην παραγωγή. Χρηµατοδοτήσαµε τον
ΕΛΓΑ και εξασφαλίσαµε πως θα αποζηµιώνει εντός του ίδιου
έτους τους παραγωγούς. Πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ δό-
θηκε στην τετραετία από τον ΕΛΓΑ στους Έλληνες αγρότες. Αυ-
στηροποιήσαµε τις ποινές και αυξήσαµε τους ελέγχους απέναντι
στις παράνοµες ελληνοποιήσεις. Σήµερα που µιλούµε, η τιµή του
γάλακτος είναι στο 1,5 ευρώ το λίτρο, ενώ µε την πολιτική των
ανοικτών συνόρων, που είχε εφαρµοστεί επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ,
ήταν στα 0,65 ευρώ. 

Το σχέδιο µας, όµως, απαιτεί συνέχεια και ευελιξία. Τώρα, οι
παραγωγοί µας χρειάζονται άµεση στήριξη και ρευστότητα για
να αντιµετωπίσουν την εισαγόµενη πληθωριστική κρίση.

Κύριοι Υπουργοί, πρέπει να λυθεί το ζήτηµα των πληρωµών του
ΟΠΕΚΕΠΕ, να δοθούν τα χρήµατα των ενισχύσεων του 2023 το
συντοµότερο δυνατό. Μιλάω για τα οικολογικά σχήµατα, το γνω-
στό πρασίνισµα για τις συνδεδεµένες ενισχύσεις. Άκουσα τις
εξαγγελίες -και είναι θετικές- που έκανε πριν λίγο από αυτό εδώ
το Βήµα ο Υπουργός ότι θα γίνουν µέχρι το τέλος Μαρτίου. 

Να προχωρήσουν οι µεταρρυθµίσεις στον ΕΛΓΑ και στα ΤΟΕΒ,
ΓΟΕΒ. Να χρηµατοδοτηθούν οι επενδύσεις σε net metering και
ΑΠΕ. Να ενεργοποιηθεί ταχύτερα το Μέτρο 5-2 του ΕΛΓΑ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η στρατηγική µας για το µέλλον
οφείλει να παραµείνει σταθερή. Χρειάζεται η δηµιουργία ενός
σύγχρονου, ψηφιακού, βιώσιµου, ανθεκτικού, ανταγωνιστικού και
πράσινου πρωτογενή τοµέα, ικανού να εξασφαλίσει το εισόδηµα
των αγροτών και να προσελκύσει νέους στην αγροτική οικονοµία.
Στηρίζουµε την ελληνική περιφέρεια. Στηρίζουµε τους παραγω-
γούς. Δίνουµε µέγεθος και διάσταση στη χώρα. Είναι µία πατριω-
τική πολιτική. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Στύλιο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Λαµπρούλης και ο κ. Παππάς. 
Ορίστε, κύριε Χήτα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μην τους πιστεύετε! Απευθυνόµαστε µόνο στους Έλληνες

αγρότες αυτή τη στιγµή, µην τους πιστεύετε. Ξέρετε, η ιστορία
επαναλαµβάνεται ως φάρσα και θα σας πω σε λιγάκι το γιατί.

Από το πρωί παρακολουθώ το πόσο πολύ ενδιαφέρονται τα
κόµµατα που κυβέρνησαν την Ελλάδα για σας, φίλοι αγρότες.

Πόσο σας νοιάζονται! Πόσο πολύ έχουν τον νου τους! Πόσο τους
ενδιαφέρει ο πρωτογενής τοµέας! 

Κοιτάξτε, όλη η ιστορία επαναλαµβάνεται. Εγώ δεν απευθύνο-
µαι εδώ στο Κοινοβούλιο στην Εθνική Αντιπροσωπεία σήµερα.
Απευθύνοµαι σε σας που είστε έξω. Όσοι κυβερνούν τώρα, πε-
τσοκόβουν, σας ρηµάζουν. Αυτοί που κυβερνούσαν, τρέχουν
τώρα στα µπλόκα και ανεβαίνουν στα τρακτέρ και σας χτυπάνε
την πλάτη ότι είναι µαζί σας. Όταν κυβερνούσαν αυτοί που τώρα
ανεβαίνουν στα τρακτέρ και δεν µπορούσαν να πάνε στα µπλόκα,
ανέβαιναν στα τρακτέρ οι άλλοι, µέχρι να φύγουν αυτοί, να έρ-
θουν οι άλλοι και να συνεχίσει η κουβέντα έτσι. Αυτό γίνεται και
θα το αποδείξουµε σε λίγο. Η ιστορία επαναλαµβάνεται!

Υπάρχουν αυτοί, λοιπόν, που νοµοθετούν και συρρικνώνουν,
διαλύουν, τσαλαπατούν τον πρωτογενή τοµέα και υπάρχουν και
οι άλλοι, οι συµπαραστάτες, που έρχονται µε κροκοδείλια δά-
κρυα, «πόσο πολύ υποφέρετε αγρότες, εµείς είµαστε εδώ, στη-
ριχτείτε πάνω µας». Ποιοι τα λένε αυτά; Αυτοί που κυβέρνησαν
επί σειρά ετών και δεν έκαναν τίποτα. Τίποτε! Είναι οι ίδιοι. Δεν
τους βλέπετε;

Άρα, φίλοι αγρότες -γιατί δεν µπορεί να ισχύει αυτό για το σύ-
νολο των αγροτών- ή λειτουργείτε κάποιοι τελείως συντεχνιακά
και ανήκετε σε κοµµατικές οµάδες ή δεν βλέπετε το καλό σας.
Πραγµατικά, δεν υπάρχει κάτι άλλο. Αυτό ακριβώς γίνεται. 

Κοιτάξτε, ποιοι κλαίνε τώρα. Ποιοι φωνάζουν; Τι λέει το ΠΑ-
ΣΟΚ; Α, φοβερά πράγµατα. Να κάνετε αυτό, να κάνετε εκείνο.
Εµείς θα κάνουµε αυτό, θα κάνουµε το άλλο. Επί κυβέρνησης Σα-
µαρά - Βενιζέλου, Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, στις 18 Φε-
βρουαρίου 2013: «Επίσκεψη αγροτών στη Βουλή. Προηγήθηκαν
επεισόδια µε τέσσερις αγρότες τραυµατίες». Δέκα χρόνια πριν.
Τα ίδια θα λέµε, όσα χρόνια και να περάσουν. Μην τους πιστεύ-
ετε. 

Ακούγαµε τον κ. Κόκκαλη προηγουµένως να λέει πώς θα λύ-
σουµε τα προβλήµατα. Δεν τα έλυσαν όταν κυβερνούσαν, θα τα
λύσουν τώρα. Τώρα θα τα λύσουν. Έχουν τον τρόπο τώρα. Πριν
δεν τον είχαν. Επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το 2015: «Περισσότεροι
από τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι γεωργοί, κτηνοτρόφοι και αλιείς
από όλα τα µέρη της Ελλάδας συγκεντρώθηκαν στο Σύνταγµα
στη µαζικότερη κινητοποίηση των αγροτών». Πάλι τα ίδια είχαµε
τότε. Τα ίδια! Γίνονταν επί ΣΥΡΙΖΑ. Τότε, έτρεχαν αυτοί στα
µπλόκα και ανέβαιναν στα τρακτέρ. Τώρα είναι αυτοί Κυβέρνηση
και πάτε εσείς στα µπλόκα και στα τρακτέρ. 

Φεβρουάριος 2016 -είναι ο µήνας. Κάθε Φεβρουάριο έχουµε
κινητοποιήσεις- «Μπλόκο στο σχέδιο της Κυβέρνησης να εµπο-
δίσει τα τρακτέρ να µπούνε στην Αθήνα». Αυτό ήταν στις 9 Φε-
βρουαρίου. Στις 12 Φεβρουαρίου, τα τρακτέρ µπαίνουν στο
Σύνταγµα. Το 2016 αυτά. Δεν αλλάζει κάτι. Και τι ζητούσαν τότε
οι αγρότες; Απόσυρση του ασφαλιστικού σχεδίου, κατάργηση
της φορολόγησης από το πρώτο ευρώ, κατάργηση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης στο κρασί, αφορολόγητο πετρέλαιο, απο-
τροπή κατάσχεσης της πρώτης κατοικίας. Τα ίδια και τα ίδια. 

Στις 3 Φεβρουαρίου του 2017: «Μπήκαν στη Θεσσαλονίκη τα
τρακτέρ». Το έχω µπροστά µου. Θέλω να πω ότι δεν πρόκειται
να αλλάξει κάτι. Θα πρέπει να πάρετε την κατάσταση στα χέρια
σας και να ψηφίσετε σωστά, αυτούς που πραγµατικά νοιάζονται
για τον πρωτογενή τοµέα, όποιους πιστεύτε εσείς. Εµείς λέµε ότι
νοιαζόµαστε. Το 2018 είναι τυπωµένο αυτό το πρόγραµµα της
Ελληνική Λύσης και υπάρχει ένα τεράστιο κεφάλαιο, περίπου
εκατό σελίδων, που είναι µόνο για τον πρωτογενή τοµέα. 

Μπείτε τώρα -εµείς σας προκαλούµε και σας προσκαλούµε,
σας ενθαρρύνουµε- στο elliniki-lisi.gr να δείτε το πρόγραµµά µας
για την αγροτική παραγωγή, για τον πρωτογενή τοµέα. Διότι,
όταν µιλούσαµε εµείς το 2019 εδώ στη Βουλή των Ελλήνων ότι
έρχεται επισιτιστική κρίση, ότι είναι εθνικό θέµα ο πρωτογενής
τοµέας, ότι πρέπει να υπάρχει σύµπραξη των κοµµάτων, ένα µε-
γάλο εθνικό σχέδιο για να σώσουµε την πρωτογενή παραγωγή,
λέγατε για τον Κυριάκο Βελόπουλο ότι ονειροβατεί, ότι βλέπει
φαντάσµατα, ότι δεν ισχύουν αυτά, ότι όλα βαίνουν καλώς. Από
τότε τα λέγαµε.

Είναι εθνική υπόθεση ο πρωτογενής τοµέας. Έχουµε σχέδιο,
έχουµε πλάνο. Σας έχουµε προσκαλέσει όλους να συµπράξουµε
όλοι µαζί. Δεν είναι θέµα ενός κόµµατος. Έχουµε πρόγραµµα,
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σχέδιο και όραµα. Ελάτε να το συζητήσουµε, να βάλουµε και τα
δικά σας για να φτιάξουµε τον πρωτογενή τοµέα, εάν είµαστε
από την ίδια πλευρά της ιστορίας. Εάν είστε µε αυτή που δεν
θέλει να διαλύσει τον πρωτογενή τοµέα, είστε σε λάθος δρόµο,
αλλά πρέπει να το δει επιτέλους ο κόσµος αυτό. Δεν γίνεται να
συνεχιστεί αυτό. Δεν γίνεται! Θα πεινάσουµε. Δεν υπάρχει κάτι
άλλο. Τα λέω όσο πιο απλά µπορώ για να καταλάβετε το τι ακρι-
βώς συµβαίνει. 

Τι άλλο να κάνουµε για τον πρωτογενή τοµέα; Έχει µαλλιάσει
η γλώσσα µας ότι είναι ο πυλώνας της οικονοµίας µας, ότι είναι
λάθος να έχουµε µονοθεµατικό µόνο τον τουρισµό, ότι είναι
υπάρχει µεγάλη επισφάλεια στον τουρισµό. Ναι στον τουρισµό,
αλλά εδώ είναι η δουλειά, ο πρωτογενής τοµέας. Μάλλιασε η
γλώσσα µας!

Τι ακούτε τώρα; Ακούτε αυτά εδώ τα τρία κόµµατα; Σας τα εί-
πανε. Σας λένε τριάντα-σαράντα χρόνια τα ίδια, γιατί να τους πι-
στέψετε; Τι θα σας προσφέρουν άλλο; Εγώ λέτε να έχω κάποια
εµπάθεια µε τον Υπουργό ή γέµισα το στοµάχι µου µε δηλώσεις
του Υπουργού; Είπα προηγουµένως στον κύριο Υπουργό, τελικά
τι είναι; Είναι κραυγή αγωνίας των αγροτών όπως είπε τώρα ή
είναι υποκινούµενες κινητοποιήσεις όπως είχε πει πριν δέκα
µέρες ο κ. Αυγενάκης; Μας λέτε ότι είναι µία καραµέλα που την
έχουµε πάρει. Εγώ έχω πάρει την καραµέλα; Σας έχω εδώ. Έκα-
τσα και το έψαξα. «Τους κάλεσα να είναι προσεκτικοί κ.λπ.. Όλα
αυτά έχουν κοµµατικό πρόσηµο. Είναι υποκινούµενη όλη η προ-
σπάθεια». Λευτέρης Αυγενάκης. Είναι δηλώσεις που τις έκανε
στο Βερολίνο, όπου συµµετείχε στην Παγκόσµια Διάσκεψη
Υπουργών Γεωργίας. Να το! Τις γεννήσαµε τις δηλώσεις; Βάλαµε
στο στόµα του πράγµατα που δεν είπε; Του Υπουργού σας οι δη-
λώσεις είναι αυτές και έρχεται σήµερα εδώ να το παίξει συµπο-
νετικός. «Κραυγή αγωνίας οι αγρότες» και το διαβάζει από ένα
κείµενο, γιατί δεν νιώθει. Δεν ξέρει τον χώρο. Δεν ξέρει τον αγρο-
τικό τοµέα για να µιλήσει για πέντε βασικά πράγµατα στους
αγρότες. Πήγε και παπαγάλισε ένα κείµενο. Αυτό θα σας λύσει
τα προβλήµατα; Αυτή η Κυβέρνηση; 

Απευθύνοµαι προς τους αγρότες, πραγµατικά αναρωτιόµαστε
εάν αυτοί θα σας λύσουν τα προβλήµατα. Εµείς είµαστε ξεκάθα-
ροι, όχι τώρα που βγήκατε στα µπλόκα και στους δρόµους, είναι
πάγια θέση µας. Για µας, ο αγροτογενής τοµέας είναι ο πνεύµο-
νας της πατρίδας µας. Τελεία και παύλα. Δεν υπάρχει κάτι άλλο.
Γι’ αυτόν θα αγωνιστούµε και γι’ αυτόν θα δώσουµε λύσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, επειδή σήµερα κάναµε αρκετές διακο-

πές και σέβοµαι τη διαδικασία και πρέπει να µιλήσουν όλοι οι συ-
νάδελφοι.

Θέλω να κλείσω µε κάτι άσχετο. Αυτοί που θα λάβουν το µή-
νυµα, ξέρουν. Οι υπόλοιποι µην αναρωτιέστε τι λέει αυτός ο τρε-
λός εδώ πάνω. 

Κοιτάξτε λίγο, η Ελληνική Λύση στον πέµπτο χρόνο στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο -και να τα πούµε στις ευρωεκλογές- έχει κάνει
µια πάρα πολύ µεγάλη συµφωνία. Έχει κάνει ένα πάρα πολύ µε-
γάλο deal, όπως λένε κάποιοι. Κάπου διάβαζα σήµερα ότι έχουµε,
λέει, ένα deal. Έχουµε κάνει deal µε την Ελληνίδα και τον Έλ-
ληνα. Έχουµε υποσχεθεί, έχουµε ορκιστεί ότι θα δώσουµε ό,τι
έχουµε µέσα µας, δεν θα ξεφύγουµε γραµµή από τις θέσεις µας,
για να υπηρετήσουµε την Ελληνίδα και τον Έλληνα στις θέσεις
µας επάνω. Το µοναδικό deal, λοιπόν, που έχει κάνει η Ελληνική
Λύση είναι µε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες. Και καλούµε τους
Έλληνες και τις Ελληνίδες στις επικείµενες εκλογές που έρχο-
νται, στις ευρωεκλογές, όσοι είναι και νιώθουν πατριώτες και
αγαπάνε την Ελλάδα, την πατρίδα τους, είτε είναι αριστεροί είτε
είναι δεξιοί είτε είναι κεντρώοι -πατριώτες είναι από παντού- να
συµπράξουν σε αυτό για να µπορέσουµε να αναγεννήσουµε την
πατρίδα µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χήτα.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γιώργος Λαµπρούλης, Βουλευτής
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Θα ακολουθήσει µετά
ο κ. Παπάς, στη συνέχεια ο κ. Σταµενίτης, ο Υφυπουργός, µετά

η κ. Χρηστίδου, η κ. Οικονόµου και µετά η κ. Μανωλάκου, η Κοι-
νοβουλευτική Εκπρόσωπος.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Λαµπρούλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα περίµενε κανείς την ώρα που οι αγρότες και κτηνοτρόφοι,

µελισσοκόµοι, αλιείς σε όλη τη χώρα αγωνίζονται για την ικανο-
ποίηση των δίκαιων αιτηµάτων τους, δίνουν έναν αγώνα επιβίω-
σης, εσείς, η Κυβέρνηση, έρχεστε και νοµοθετείτε όχι µέτρα που
θα λύσουν τα αυξηµένα προβλήµατά τους, αλλά µε περίσσιο πο-
λιτικό θράσος, κυνισµό, τους εµπαίζετε, αφού οι ρυθµίσεις του
νοµοσχεδίου αφορούν την ενίσχυση των καπιταλιστικών αγροτι-
κών επιχειρήσεων και αντίστοιχα των εµποροβιοµηχάνων, δη-
λαδή όλων αυτών που λυµαίνονται διαχρονικά την αγροτική
παραγωγή. Ποιος ο στόχος σας; Η ακόµα µεγαλύτερη συγκέ-
ντρωση της παραγωγής για λογαριασµό των µονοπωλίων µετα-
ποίησης και εµπορίας µέσω της εξασφάλισης φθηνότερων
πρώτων υλών από το ξεζούµισµα των αγροτών. Όλα αυτά, στο
όνοµα της βιώσιµης ανάπτυξης και της ανταγωνιστικότητας, δη-
λαδή της αύξησης της κερδοφορίας µιας χούφτας εκµεταλλευ-
τών του κόπου και του µόχθου των αγροτοκτηνοτρόφων, των
αλιέων κ.λπ..

Όµως, πλέον σας έχουν πάρει χαµπάρι. Δεν τους ξεγελάτε,
τόσο εσείς της Νέας Δηµοκρατίας όσο και εσείς, όσοι κυβερνή-
σατε, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, αλλά και τα υπόλοιπα κόµµατα που έχετε
όλοι σας ιερό ευαγγέλιο, το «άγιο δισκοπότηρο», την ΚΑΠ, την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την πολιτική δηλαδή που εξυ-
πηρετεί τα κέρδη των µονοπωλίων και οδηγεί στο ξεκλήρισµα
αγρότες, κτηνοτρόφους, αλιείς, µελισσοκόµους κ.λπ.. Μιλάµε για
απύθµενο θράσος όλων σας που γυρνάτε τα µπλόκα, µοιράζετε
λόγια συµπάθειας, χτυπάτε τους αγρότες στην πλάτη µε κατα-
νόηση, παριστάνετε τους φίλους, υπόσχεστε λύσεις, ενώ είστε
αυτοί που στηρίξατε και στηρίζετε την εγκληµατική αντιαγροτική
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είστε όλοι εσείς που ψηφί-
σατε στο Ευρωκοινοβούλιο την Κοινή Αγροτική Πολιτική. 

Όλοι εσείς δεν ήσασταν που φορτώνατε έναν σωρό κανονι-
σµούς διαχρονικά; Φλοµώσατε τους αγρότες στο ψέµα για κα-
λύτερες µέρες, για πολλά χρήµατα, για χρυσά κουτάλια, για
µεγάλες αγορές των «είκοσι επτά» στην Ευρωπαϊκή Ένωση; Μαζί
δεν ήσασταν Νέα Δηµοκρατία - ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ που ψηφίσατε
την κατάργηση επιστροφής φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο,
απογειώνοντας το κόστος παραγωγής; Την ίδια ώρα, όµως, όλοι
σας διατηρήσατε το αφορολόγητο εκατοντάδων εκατοµµυρίων -
πάνω από τριακόσια κοντά εκατοµµύρια- στο πετρέλαιο για τους
εφοπλιστές, µήπως και φτωχύνουν προφανώς, ενώ για τους
αγρότες δίνετε ψίχουλα, όπως αυτά που ανακοινώθηκαν, που
είχαν ανακοινωθεί ούτως ή άλλως τις προηγούµενες µέρες. Μαζί
δεν ήσασταν που στηρίζετε τη στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για την απελευθέρωση της ενέργειας που συρρικνώνει το ει-
σόδηµα του βιοπαλαιστή αγρότη και έχει οδηγήσει σε ενεργειακή
φτώχεια τον λαό µας; Να µην πούµε για το ξεφτισµένο παραµύθι
της «πράσινης» γεωργίας που στο «έδαφός» της φυτρώνουν διά-
φορα «παράσιτα» που «πνίγουν» τους αγρότες και το εισόδηµά
τους, ενώ ούτε ο λαός απολαµβάνει καλύτερα και φθηνότερα
προϊόντα. 

Έως εδώ, λοιπόν, τα ψέµατα, η κοροϊδία και ο εµπαιγµός. Αυτό
λένε οι αγρότες στα µπλόκα. Καλό είναι να πάτε και στα µπλόκα.
Και, ξέρετε, δεν «µασάνε» πια ούτε από την τροµοκρατία και τον
αυταρχισµό που δείξατε µε τα ΜΑΤ, το ξύλο και τα χηµικά, ούτε
από τις συκοφαντίες που επιστρατεύσατε και δεν σας βγήκε,
αλλά ούτε από το «καρότο» των δήθεν µέτρων ενίσχυσης των λε-
γόµενων ορίων της οικονοµίας που επικαλείστε και πριν αλλά και
σήµερα, που επικαλέστηκε για ακόµα µία φορά ο Πρωθυπουρ-
γός, ή οι µεσοµακροπρόθεσµες λύσεις που προτείνετε απέναντι
στα οξυµµένα, τεράστια προβλήµατα των αγροτών. Ζήσε, Μάη
µου, να φας τριφύλλι! Και αποφεύγετε «σαν τον διάολο το λιβάνι»
να απαντήσετε, όπως δεν απάντησε και σήµερα ο Πρωθυπουρ-
γός ευθέως στα δίκαια αιτήµατα των αγροτών, των κτηνοτρόφων,
των αλιέων κ.λπ..

Και τι έγινε, λοιπόν, στη σηµερινή συνάντηση; Ακούσαµε και
τον Υπουργό, που στο τέλος της οµιλίας του αναφέρθηκε σε κά-
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ποια συγκεκριµένα ζητήµατα. Στην πραγµατικότητα η Κυβέρνηση
αρνήθηκε να ικανοποιήσει το σύνολο των αιτηµάτων των αγωνι-
ζόµενων αγροτών. Ρεύµα: Ανακοίνωσε µεν τη µείωση της τιµής
του ρεύµατος, όχι ενιαία για όλους τους αγρότες και όχι στα 7
λεπτά την κιλοβατώρα που διεκδικούν. Αντίστοιχα στο πετρέλαιο
πρόκειται για κοροϊδία, αφού είναι γνωστό ότι οι αγρότες διεκδι-
κούν αφορολόγητο πετρέλαιο, ενώ το ποσό που τους δίνετε είναι
το µισό από αυτό που τους δινόταν πριν καταργηθεί η επιστροφή
του φόρου -να θυµίσουµε ξανά- µε το τρίτο µνηµόνιο που ψηφί-
σατε ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑΣΟΚ - Νέα Δηµοκρατία. 

Αλήθεια, θα παρθούν ουσιαστικά µέτρα στήριξης των πληµµυ-
ροπαθών στη Θεσσαλία, αγροτών, κτηνοτρόφων, µελισσοκόµων
κ.λπ.; Εκατόν ογδόντα χιλιάδες στρέµµατα είναι κάτω από το
νερό ακόµα. Εκατόν εβδοµήντα χιλιάδες στρέµµατα είναι µη καλ-
λιεργήσιµα λόγω φερτών υλικών και πάει λέγοντας. Πέντε µήνες
µετά τις καταστροφικές πληµµύρες συνεχίζουν να έχουν απένα-
ντί τους όµως το κράτος, που αφού τους έπνιξε, τώρα δεν παίρ-
νει τα κατάλληλα µέτρα για να προχωρήσει η αποκατάσταση των
ζηµιών, η αποζηµίωση πληγέντων, η θωράκιση της περιοχής από
νέα πληµµυρικά φαινόµενα. 

Θα κοινοποιήσετε χρονοδιάγραµµα της αποστράγγισης των
πληµµυρισµένων χωριών και χωραφιών και κατασκευής όλων των
απαραίτητων αντιπληµµυρικών έργων για να µην πνιγεί ξανά η
Θεσσαλία; Πέντε µήνες πέρασαν. Θα αποζηµιώσετε στο 100%
της αξίας του παγίου κεφαλαίου που καταστράφηκε και τις τελι-
κές τιµές αποζηµιώσεων για όλες τις καλλιέργειες που χτυπήθη-
καν από τη θεοµηνία, που θα καλύπτουν τουλάχιστον το πραγ-
µατικό κόστος της καλλιέργειας και µέσω του ΕΛΓΑ, αλλά και
αναπλήρωση παράλληλα του εισοδήµατος για όσα χρόνια χρει-
αστεί;

Όµως, εσείς τι κάνετε; Τους πετάτε µεν µερικά ψίχουλα και έρ-
χεστε και µε τις περιοδείες στη Θεσσαλία κυβερνητικών κλιµα-
κίων και τι τους τάζετε; Νέα σχέδια, λέει, ανασυγκρότησης -και
µάλιστα σε αυτό είστε και λαλίστατοι- για να αποσπάσετε τι; Τη
συναίνεση στο ξεκλήρισµά τους, αφού µεταξύ των άλλων τα σχέ-
διά σας τι προβλέπουν; Περαιτέρω εµπορευµατοποίηση του
νερού που θα χρυσοπληρώνουν και οι αγρότες, αλλαγές στη
χρήση γης και αλλαγές στην αγροτική καλλιέργεια, επενδυτικά
σχέδια της λεγόµενης «πράσινης ενέργειας» που χρυσοπληρώ-
νουν οι εργαζόµενοι και οι αγρότες στα τιµολόγια ρεύµατος, την
ιδιωτική ασφάλιση, ιδιαίτερα στους αγρότες και κτηνοτρόφους
αλλά και στις κατοικίες τους κ.λπ..

Το ΚΚΕ στέκεται στο πλευρό των αγροτών, δίνει µαζί τους τη
µάχη για τα δίκαια αιτήµατά τους, µπορεί να κοιτάει τους αγρό-
τες στα µάτια, επειδή είναι το µόνο κόµµα που καταψήφισε την
ευρωπαϊκή αγροτική πολιτική σε όλες της τις εκδοχές, προειδο-
ποίησε για τις συνέπειές της και πρωτοστάτησε για να δοθεί ορ-
γανωµένη απάντηση από τους βιοπαλαιστές αγρότες και
κτηνοτρόφους. Προπάντων, όµως, οι βιοπαλαιστές αγρότες και
κτηνοτρόφοι µπορούν να εµπιστεύονται το ΚΚΕ, γιατί µε την πο-
λιτική και τη δράση του φωτίζει την προοπτική, την πραγµατική
διέξοδο από το βάσανο της επιβίωσης, το άγχος της καθηµερινής
επιβίωσης µε τους κινδύνους και τις φυσικές καταστροφές, τον
βραχνά του εισοδήµατος που µικραίνει και του κόστους παρα-
γωγής που µεγαλώνει. Όλα αυτά στην προοπτική της κοινωνικο-
ποιηµένης µεγάλης παραγωγής µε κρατικό εµπόριο, τη συνδεδε-
µένη συνεταιριστική παραγωγή που µπορεί ο αγροτοπαραγωγός
να προστατευτεί από τις καταστροφές, από τις σκληρές συνθή-
κες της δουλειάς στην ύπαιθρο, να ανέβει συνολικά το βιοτικό
επίπεδο της αγροτικής οικογένειας, εξασφαλίζοντας ταυτόχρονα
φθηνά και ποιοτικά τρόφιµα για όλο τον λαό. Στο χέρι όχι µόνο
των αγροτών, όλου του λαού είναι αυτός ο δρόµος.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λαµπρούλη.
Τον λόγο τώρα έχει ζητήσει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ.
Σήµερα είναι µια µέρα στην οποία συνέπεσαν πολλές σηµαδια-

κές συγκυρίες, πολλά σηµαδιακά γεγονότα. Στο Τριµελές Πληµ-

µελειοδικείο Αθηνών ξεκίνησε η αγόρευση του εισαγγελέα για
την υπόθεση για το έγκληµα στο Μάτι, που στοίχησε τη ζωή σε
εκατόν τέσσερις συνανθρώπους µας, εκ των οποίων µικρά παι-
διά, νέοι άνθρωποι, µεγαλύτεροι άνδρες και γυναίκες και γέρο-
ντες και γερόντισσες, σε εκατόν τέσσερις ψυχές, που ζητούν
δικαίωση.

Η δίκη γίνεται σε βαθµό πληµµελήµατος, σαν να ήταν ένα αυ-
τοκινητικό ατύχηµα, δυστύχηµα, και µε κοµµένη την ανάσα σή-
µερα οι επιζώντες, οι επιζώσες, οι συγγενείς, θύµατα και αυτοί,
η κοινότητα του Ματιού, του Νέου Βουτζά, της Ραφήνας, άκουσε
τον εισαγγελέα της Έδρας, εισαγγελέα πληµµελειοδικών, να
αναπτύσσει τις πρώτες προτάσεις του και να περιγράφει πώς οι
τρεις εφέτες, που µε περίεργο τρόπο επελήφθησαν της υπόθε-
σης όταν το αρµόδιο συµβούλιο είχε αποφανθεί ότι πρόκειται για
κακούργηµα, πώς λοιπόν αυτοί οι τρεις εφέτες, που από µηχανής
απέρριψαν την κρίση του συµβουλίου πληµµελειοδικών για κα-
κούργηµα –την ίδια κρίση είχε και ο ανακριτής- και έκριναν ότι
δεν υπάρχει κακούργηµα, µάλλον έκριναν ότι δεν υπήρχε αρµο-
διότητα να γίνει κρίση για κακούργηµα και τελικώς παρέπεµψαν
για πληµµελήµατα, πώς έκαναν πάρα πολλά λάθη.

Αυτά µέχρι αυτή τη στιγµή περιέχει η εισαγγελική πρόταση,
που δεν ολοκληρώθηκε, αλλά που σε όποιον παρακολουθεί και
γνωρίζει την υπόθεση αµέσως εγείρει την πολύ οχληρή σκέψη
ότι παρακολουθούµε για άλλη µια φορά να εκτυλίσσεται το χρο-
νικό µιας συγκάλυψης ενός βαρύτατου εγκλήµατος µε αθώα θύ-
µατα, το χρονικό µιας υπόθαλψης ενός βαρύτατου εγκλήµατος
µε θύτες πολιτικά πρόσωπα, κυβερνητικά πρόσωπα που δεν δι-
κάστηκαν ποτέ γιατί κανείς δεν κατέθεσε ούτε πρόταση για τη
σύσταση εξεταστικής επιτροπής ούτε πρόταση για τη σύσταση
προανακριτικής επιτροπής την περίοδο 2019 - 2023, µε θύτες
µέλη του πολιτικού προσωπικού, που εξακολουθούν να περιφέ-
ρουν την ύπαρξή τους κοµπάζοντας για την υποτιθέµενη αθωό-
τητά τους.

Την ίδια ηµέρα, σήµερα, ήταν προσδιορισµένη στον Άρειο
Πάγο η δεύτερη κατά σειρά αναίρεση της Εισαγγελέως του
Αρείου Πάγου για την υπόθεση δολοφονίας του δεκαπεντάχρο-
νου Αλέξανδρου Γρηγορόπουλου, πριν από περισσότερα από δε-
καπέντε χρόνια, µία υπόθεση που δεν λέει να ολοκληρωθεί, αφού
δίνουν και παίρνουν οι µηχανισµοί της συσκότισης, οι µηχανισµοί
της συγκάλυψης, οι µηχανισµοί της προστασίας, της υπόθαλψης
και της ατιµωρησίας για ένα ειδεχθές, αποκρουστικό, κρατικό
έγκληµα, που µένει αυτή τη στιγµή ατιµώρητο σε επίπεδο αµετά-
κλητης κρίσης και που µε περίεργο τρόπο διευκόλυνε την παρα-
µονή του καταδικασµένου δολοφόνου του δεκαπεντάχρονου
Αλέξανδρου, Επαµεινώνδα Κορκονέα, ποιος; Η προεδρεύσασα
του τµήµατος του Αρείου Πάγου πριν από λίγους µήνες, όταν
από µόνη της ζήτησε αναβολή της υποθέσεως.

Τρίτη σηµαδιακή συγκυρία βέβαια –όλοι φυσικά γνωρίζετε ότι
µε αυτή θα κλείσω την αναφορά µου στις σηµαδιακές συγκυρίες-
η εξέταση στην επιτροπή για το έγκληµα των Τεµπών, υπό συν-
θήκες προκλητικής προστασίας, έναν χρόνο µετά το έγκληµα,
τρεις και πλέον µήνες από την έναρξη διαδικασιών για τη σύ-
σταση εξεταστικής επιτροπής, τρεις µήνες από όταν και εγώ, ως
επικεφαλής της Πλεύσης Ελευθερίας, εδώ µέσα, ζήτησα να κλη-
θεί ο κ. Καραµανλής και ο κ. Μητσοτάκης στην εξεταστική επι-
τροπή, σήµερα λοιπόν η συγκυρία αυτή ήθελε την εξέταση υπό
προστασία του κ. Καραµανλή, αφού πρώτα εξοβελίσθηκε κάθε
περίπτωση ουσιαστικής διείσδυσης στα πάρα πολύ σοβαρά απο-
δεικτικά στοιχεία και ζητήµατα, αφού εξοικονοµήθηκε µε τη σύ-
µπραξη του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρατίας η δική µου
εξαίρεση από την εξεταστική επιτροπή, αφού ροκανίστηκε ο χρό-
νος κατά τρόπο σκανδαλώδη, που προκαλεί κάθε κοινό νου και
βγάζει από τα ρούχα τους όχι µόνον τους γονείς, τα παιδιά, τους
πατεράδες, τις µανάδες, τα αδέρφια, τους συζύγους, τους συγ-
γενείς, αλλά βγάζει από τα ρούχα τους όλους τους απλούς πολί-
τες της χώρας αυτής και έξω από τη χώρα αυτή.

Αφού παρακολουθήσαµε τον προκλητικό και προσβλητικό για
την κοινοβουλευτική τάξη κ. Μαρκόπουλο, από τη µία να χαρα-
κτηρίζει την επιτροπή «γουρλίδικη», από την άλλη να επιχαίρει
ότι διασκεδάζει στην εξεταστική επιτροπή για το έγκληµα των Τε-
µπών, εκ τρίτου να επιτίθεται µε τρόπο αήθη, σεξιστικό, εµπρη-
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στικό, κακοποιητικό σε όποιον Βουλευτή και όποια Βουλευτή –
κατά προτίµηση στη Βουλευτίνα µας κ. Καραγεωργοπούλου- ενο-
χλούσε διά της παρουσίας, διά των προτάσεων, διά των ερωτή-
σεων και αφού έφτασε στο σηµείο και σήµερα, αυτή τη µέρα εξέ-
τασης του κ. Καραµανλή να προσπαθεί να δηµιουργήσει κλίµα
προσκαλώντας σε στήριξη στο πρόσωπό του, επικαλούµενος
απειλητικά µηνύµατα που ισχυρίζεται ότι δέχθηκε.

Ξέρετε, έχω καλή µνήµη και θυµάµαι και έναν άλλον πρόεδρο
επιτροπής, πάλι της Νέας Δηµοκρατίας, που πάλι ω, του θαύµα-
τος όταν στριµώχθηκε, επικαλέστηκε ότι δέχθηκε απειλητικά µη-
νύµατα, πάλι βάζοντας µπροστά την οικογένειά του.

Θα µου επιτρέψετε να πω, προς το κυβερνών κόµµα και προς
την κοινοβουλευτική Πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας, ότι είναι
ντροπή, κύριοι, να κρατάτε αυτόν τον άνθρωπο στην προεδρία
µιας τόσο σηµαντικής επιτροπής. Είναι ντροπή να αφήνετε αυτόν
τον άνθρωπο να περιφρονεί και να ονειδίζει τη µνήµη των νεκρών
και τον πόνο και τη συνείδηση και την αγωνία των ζωντανών. Και
είναι ντροπή, επίσης, να υπαινίσσεται καθ’ οιονδήποτε τρόπο ότι
µπορεί άνθρωποι που πενθούν τα παιδιά τους, µε οποιονδήποτε
τρόπο να απείλησαν τα δικά του παιδιά.

Οι άνθρωποι αυτοί που έχασαν τα παιδιά τους, τη µόνη αγωνία
που έχουν και την εξέφρασε η Μαρία Καρυστιανού µε τον πιο συ-
γκλονιστικό τρόπο, είναι να µη βρεθεί άνθρωπος να ζήσει αυτό
που έζησε εκείνη, να µη βρεθεί άνθρωπος στη θέση να παρακα-
λάει να είναι το παιδί του τραυµατισµένο για να µην είναι νεκρό.

Είναι ντροπή αυτό το πρόσωπο, ο κ. Μαρκόπουλος να παρα-
µένει σε αυτή τη θέση. Θα έπρεπε προ πολλού να έχει, από το
κόµµα σας, αποµακρυνθεί και περιµένω ακόµη να το πράξετε.
Είναι ντροπή πραγµατικά για το έγκληµα που ερευνάται και για
τη βαρύτητα των συνθηκών, να ανατίθεται αυτός ο άχαρος και
βρώµικος ρόλος στο συγκεκριµένο πρόσωπο.

Ο κ. Μαρκόπουλος και σήµερα ακόµη, που παραπονιόταν ότι
απειλήθηκε ο ίδιος και τα παιδιά του, βρήκε παρ’ όλα αυτά το χι-
ούµορ να ειρωνευτεί την κ. Καραγεωργοπούλου, γιατί έκανε µία
εξαιρετικά εύστοχη ερώτηση, να τη ειρωνευθεί, λοιπόν, λέγοντας
ότι υπάρχει ένα πολύ ενδιαφέρον σύγγραµµα, το Σύνταγµα της
χώρας και το συστήνει στη Βουλευτίνα µας για να το διαβάσει.
Έτσι διασκεδάζει ο κ. Μαρκόπουλος στη διαδικασία διερεύνησης
των ευθυνών για το έγκληµα των Τεµπών. Και οπωσδήποτε αυτή
η θυµηδία και αυτό το πνεύµα δεν συνάδει καθόλου µε όσα ο
ίδιος είπε για τον εαυτό του το πρωί.

Πάντως το σίγουρο είναι ότι σε αυτές τις συνθήκες υψηλής
προστασίας, µε καθυστέρηση ενός έτους, µε εγγυήσεις πάσης
φύσεως, ο κ. Καραµανλής σήµερα οµολόγησε και είπε ότι «πριν
το έγκληµα των Τεµπών γνωρίζαµε και τα είχαµε συζητήσει µε
τον κ. Μητσοτάκη για τις φοβερές ελλείψεις που υπάρχουν,
αλλά» -είπε επί λέξει- «τραγικά δυστυχήµατα πάντα θα γίνονται».

Αυτό έχω να πληροφορήσω τον κ. Καραµανλή ότι είναι ο ορι-
σµός του ενδεχόµενου δόλου. Γνωρίζεις το ενδεχόµενο -αφήνο-
ντας τις ελλείψεις, τις οποίες επίσης γνωρίζεις- να υπάρχουν
τραγικά δυστυχήµατα και το αποδέχεσαι, ενώ είσαι επιφορτισµέ-
νος να κάνεις το παν προκειµένου να µη συµβεί, βεβαίως, κανένα
δυστύχηµα και είσαι και υποχρεωµένος να εγγυάσαι ότι δεν θα
συµβεί κανένα δυστύχηµα. Η θέση, όµως, που εξέφρασε σήµερα
ο κ. Καραµανλής είναι του ενδεχόµενου δόλου, όχι µόνο για το
παρελθόν, αλλά και για το παρόν και αυτό είναι το πιο ανησυχη-
τικό και το πιο εξοργιστικό.

Και σήµερα ο κ. Καραµανλής ως Βουλευτής της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας αποδέχεται ότι θα γίνουν
και άλλα δυστυχήµατα και µάλιστα και αεροπορικά µας είπε. Απο-
δέχεται, δηλαδή, ότι µπορεί να µην υπάρχει ασφάλεια των µετα-
φορών ούτε των σιδηροδροµικών ούτε των αεροπορικών. Αποδέ-
χεται ένα εγκληµατικό αποτέλεσµα, το οποίο έχει ιδιαίτερη νο-
µική υποχρέωση η Κυβέρνηση να αποτρέψει και ουσιαστικά δι’
αυτού του τρόπου, οµολογείται ο δόλος διάπραξης του εγκλή-
µατος των Τεµπών.

Να επαναλάβω ότι είναι έγκληµα και όχι ατύχηµα ή κατα-
στροφή, όπως επιµένει να το αναφέρει ο πρόεδρος της εξετα-
στικής επιτροπής και όπως είδα πρόσφατα να αναφέρεται και σε
ένα δικαστικό έγγραφο, µια ανακοίνωση µάλλον της ηγεσίας της
Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου και του Αρείου Πάγου. 

Τα Τέµπη δεν ήταν ατύχηµα. Ήταν έγκληµα και µάλιστα κα-
κούργηµα. Οι, δε, παραλείψεις που οδήγησαν στο κακούργηµα
αυτό, όπως φαίνεται είναι παραλείψεις µε τις οποίες είναι συµφι-
λιωµένος και ο κ. Καραµανλής, που υπό στενή προστασία κατέ-
θεσε σήµερα και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Και αυτό
βέβαια γεµίζει ανασφάλεια τους πολίτες, αλλά και προκαλεί οργή
και αγανάκτηση.

Προκαλεί οµοίως οργή και αγανάκτηση ο πραγµατικά προπε-
τής τρόπος µε τον οποίο τοποθετήθηκε ο υπόλογος και υπαίτιος
κ. Καραµανλής στην επιτροπή διερεύνησης των αιτιών που αφο-
ρούν το έγκληµα των Τεµπών.

Λέγοντας αυτά και επιφυλασσόµενη βέβαια να πω και άλλα,
έρχοµαι στο θέµα των αγροτών, στο θέµα και του νοµοσχεδίου
δηλαδή και της ηµέρας.

Κύριε Υφυπουργέ, είστε παρών από ό,τι είδα από το πρωί. Ο
κ. Υπουργός µας έκανε για λίγο την τιµή να εµφανιστεί και…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Έχει και άλλες υποχρεώσεις. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Έχει και άλλες υποχρεώσεις, λέει ο κ. Κυριαζίδης. Το
φαντάζοµαι. Και ξέρετε γιατί το φαντάζοµαι; Γιατί όταν λες, κύριε
Κυριαζίδη, ότι θα ξύσω τον πάτο του βαρελιού, σηµαίνει ότι έχεις
την κουτάλα. Και αν έχεις την κουτάλα, έχεις κι άλλες υποχρεώ-
σεις. Είναι λοιπόν δεδοµένο…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Με την κουτάλα δεν µπορείς να
ξύσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κυριαζίδη, πα-
ρακαλώ µην ενοχλείτε. Μη διακόπτετε, παρακαλώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Με την κουτάλα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κυριαζίδη, πα-

ρακαλώ! Δεν είναι τρόπος αυτός.
Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε. Ζητώ συγγνώµη εκ µέρους του.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν χρειάζεται, κύριε Πρόεδρε, να ζητάτε συγγνώµη εκ
µέρους του. Ο καθένας είναι υπεύθυνος για τις πράξεις, τις πα-
ραλείψεις του, τις µεθόδους του και τις ιδιότητες µε τις οποίες
παρίσταται. Υπάρχει και η ιδιότητα του πελταστή από αρχαι-
οτάτων χρόνων. Ο συγκεκριµένος Βουλευτής την υιοθετεί εδώ
και χρόνια.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο θέµα των αγροτών για να πω τα εξής. Οι
αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι µελισσοκόµοι, οι αλιείς δεν είναι προ-
νοµιούχα µέλη της κοινωνίας. Είναι, όµως, εκείνοι που στηρίζουν
τη δική µας ύπαρξη, την ελληνική οικογένεια, τον καθένα και την
καθεµιά µας, εκείνοι στους οποίους στηριζόµαστε για τη δια-
τροφή µας και τη διαβίωσή µας, για τα ελληνικά προϊόντα, τα
τόσο υποβαθµισµένα και παραγκωνισµένα. Ακόµα και µε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών ξεχάστηκαν τα προστατευόµενα προϊόντα.

Οι αγρότες είναι εκείνοι οι οποίοι µε τον ιδρώτα του προσώπου
τους, µε τα χέρια τους, µε το κορµί τους αγωνίζονται και πα-
λεύουν καθηµερινά. Είναι εκείνοι οι οποίοι γνωρίζετε ότι αντιµε-
τωπίζουν πρόβληµα επιβίωσης, πρόβληµα επιβίωσης! Δεν
µάχονται ούτε αγωνίζονται για κάτι πολυτελές. 

Αγωνίζονται και αγωνιούν για τα αυτονόητα, για να µπορούν
να ζήσουν, για να µπορούν στο τέλος του µήνα να ανταποκριθούν
στα έξοδά τους, για να µπορούν στην αρχή του µήνα να εγγυη-
θούν ότι θα καλλιεργήσουν.

Διότι, όπως έχει η κατάσταση αυτή τη στιγµή, κύριε Υφυ-
πουργέ, οι αγρότες δεν µπορούν να ανταποκριθούν ούτε στο κό-
στος παραγωγής -γιατί είναι στα ύψη και το ρεύµα, που είναι
εντελώς επιδερµικές και ουσιαστικά, κατ’ επίφασιν παραχωρή-
σεις αυτές που ανακοινώθηκαν- ούτε στο κόστος του πετρελαίου
ούτε στο υψηλότατο κόστος για πάρα πολλά προϊόντα της άρ-
δευσης ούτε στο κόστος των ζωοτροφών, των λιπασµάτων, όλων
αυτών δηλαδή για τα οποία σας ζητούν να δώσετε λύσεις.

Σας ζητούν την κατάργηση του ΦΠΑ, δεν το συζητάτε. Σας ζη-
τούν προστασία από πλειστηριασµούς και από καταδιωκτικά
µέτρα και µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης σε βάρος των χωρα-
φιών τους και των περιουσιών τους, δεν το συζητάτε. Σας ζητούν
αφορολόγητο πετρέλαιο, δεν το συζητάτε. Σας ζητούν πραγµα-
τικές µειώσεις στην τιµή του ρεύµατος για να µπορούν να αντα-
ποκριθούν, δεν το συζητάτε και τους κοροϊδεύετε, στην ουσία,
διότι τους βάζετε σε µια διαρκή οµηρία και σε υπολογισµούς, τι
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είναι αυτά που λέτε.
Τελικώς, σήµερα, ο κ. Μητσοτάκης είπε ότι από αυτά που εξήγ-

γειλε πριν από δέκα µέρες, για τα οποία ξεκίνησαν εντατικές κι-
νητοποιήσεις, θα δώσει τα µισά τώρα και τα άλλα µισά έχει ο
Θεός στο τέλος του χρόνου! Αυτά τους είπε. Και να περιµένουν
εις τις ελληνικές καλένδες να φτιαχτούν επιτροπές για τη Θεσ-
σαλία, να κοστολογηθούν πράγµατα και βλέπουµε!

Με τους ανθρώπους αυτούς, κύριε Υφυπουργέ -ακούστε µε-
δεν ξέρω πόσο έχετε συζητήσει µαζί τους. Εγώ, όµως, έχω συ-
ζητήσει πολύ, όχι µόνο τώρα, όλα αυτά τα χρόνια. Και τώρα,
αυτές τις µέρες, έχω βρεθεί και στο µπλόκο του Στεφανοβικείου
και στο µπλόκο του Πλατυκάµπου και στο µπλόκο επάνω στην
Επανοµή και στην «AGROTICA» και έχω µιλήσει διά µακρόν µε
τους ανθρώπους, διότι δεν διεκπεραιώνω τη σχέση µου µε τους
ανθρώπους που αγωνίζονται.

Υπάρχουν ξεραµένα δέντρα για τα οποία δεν έχουν λύση πώς
θα επαναφυτευτούν. Υπάρχουν καλλιέργειες κατεστραµµένες,
για τις οποίες δεν έχουν κονδύλια για να τις αποκαταστήσουν.
Στη Θεσσαλία υπάρχουν πληµµυρισµένα κτήµατα στα οποία πη-
γαίνουν µε βάρκες. Υπάρχουν µπαζωµένα κτήµατα που δεν έχουν
καθαριστεί και είναι απροσπέλαστα. Υπάρχουν χιλιάδες άνθρω-
ποι που έχουν χάσει και τα σπίτια τους, όχι µόνο τα κτήµατά τους.
Υπάρχουν περιοχές όπου έχουν σκάσει τα αρδευτικά συστήµατα
και είναι, επίσης, κατεστραµµένο το δίκτυο άρδευσης. Υπάρχουν
άνθρωποι που πουλάνε κάτω από το κόστος παραγωγής και βλέ-
πουν σε τετραπλάσια τιµή τα προϊόντα τους να πωλούνται. Οι άν-
θρωποι αυτοί είναι απροστάτευτοι, δεν είναι προνοµιούχοι. Δεν
είναι κάποιοι ενοχλητικοί που αποφάσισαν να αφήσουν τις οικο-
γένειές τους, να αφήσουν τα κτήµατά τους και να τους τρώει το
αγιάζι ή να τους τρώει ο ήλιος ή να τους τρώει η βροχή σε τέντες
και να ζεσταίνονται µε κάρβουνα. Είναι άνθρωποι που δεν έχουν
άλλη λύση.

Και ξέρετε, ο άνθρωπος κρίνεται από το τι κάνει, όταν έχει
εξουσία επάνω στον άλλον, όταν είναι σε θέση ισχύος έναντι του
άλλου. Είστε σε θέση ισχύος έναντι των ανθρώπων αυτών και δεν
τιµά εκείνον που είναι σε θέση ισχύος, να κοροϊδεύει εκείνον που
δίνει µάχη ζωής και επιβίωσης.

Θα κλείσω αυτή µου την οµιλία, αφ’ ενός, ευχόµενη στους
αγρότες µε φρόνηµα υψηλό να διεκδικήσουν και να πετύχουν
αυτά που δικαιούνται και που αξίζουν και που οι αγρότες όλης
της Ευρώπης, που επίσης αγωνίζονται, τα έχουν δεδοµένα. Οι
δικοί µας αγρότες, οι Έλληνες αγρότες, αγωνίζονται για πρά-
γµατα τα οποία οι αγρότες άλλων χωρών, της Γαλλίας, της Γερ-
µανίας, της Ισπανίας, που είναι στους δρόµους τα έχουν και
συνεχίζουν και αγωνίζονται.

Τους εύχοµαι, λοιπόν, µε φρόνηµα υψηλό να κατακτήσουν
αυτά που δικαιούνται. Σας προσκαλώ να τους τα εγγυηθείτε
εσείς. Αυτό θα σας τιµήσει από θέση ισχύος και κυβερνητική.

Και θα κλείσω, ενθυµούµενη το εξής. Διότι πώς να το κάνουµε;
Είµαι και δικηγόρος και τους αγρότες τους υπερασπίστηκα και
όταν διώκονταν απηνώς επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, πάλι για τις κι-
νητοποιήσεις τους, µε βροχή κλητεύσεων και παραποµπών στα
δικαστήρια για τα µπλόκα τους.

Δεν θα ξεχάσω ποτέ σε εκείνη τη δίκη που διήρκησε δύο ηµέ-
ρες και ήταν πάρα πολύ σηµαντική για το αγροτικό κίνηµα, τον
εκπρόσωπο των αγροτών στο εδώλιο του κατηγορουµένου να
λέει στην εισαγγελέα και στον πρόεδρο του δικαστηρίου: «Κύριε
Πρόεδρε, κυρία εισαγγελέα, εµείς είµαστε εικοσιπέντε χρόνια
στους αγώνες». Και εκείνη η εισαγγελέας σε εκείνη τη δίκη θεώ-
ρησε καλό να σηκωθεί όρθια και να ρωτήσει τους αγρότες: «Και
τι καταλάβατε πού είστε τόσα χρόνια στους αγώνες;».

Η απάντηση που θα δώσω είναι η απάντηση που έδωσα και στο
δικαστήριο, στην αγόρευσή µου: «Το τι κατάλαβαν και το τι κα-
ταλαβαίνουν οι άνθρωποι που αγωνίζονται το ξέρουν οι άνθρωποι
που αγωνίζονται. Το τι κατάλαβαν και τι καταλαβαίνουν οι άνθρω-
ποι που αγωνίζονται το ξέρουν µε τη ζωή τους, µε την ψυχή τους
και το βίωµά τους, αλλά το ξέρουµε και όλοι εµείς που απολαµ-
βάνουµε τις κατακτήσεις εκείνων που διαχρονικά αγωνίζονται,
όταν όλοι τους λένε να αποδεχθούν τη µοίρα τους και να σκύ-
ψουν το κεφάλι».

Η Πλεύση Ελευθερίας θα είναι πάντα µε εκείνους που αγωνί-

ζονται, πάντα µε εκείνους που δεν σκύβουν το κεφάλι και που,
ακόµη και αν δεν νικούν αµέσως, δεν είναι ποτέ ηττηµένοι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.
Έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση ο κ. Πλεύρης, Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα µια σύντοµη

παρέµβαση για µια αναφορά στον λόγο της Πρόεδρου της Πλεύ-
σης Ελευθερίας.

Προφανέστατα -και όπως έχει αναφαίρετα δικαίωµα- η Πρό-
εδρος µπορεί να κρίνει και τα θέµατα τα οποία υπάρχουν, είτε
αφορούν την εισαγγελική πρόταση είτε αφορούν και την κατά-
θεση µάρτυρα στην εξεταστική επιτροπή και µπορεί φυσικά,
όπως κάνει και το µέλος που έχει στην εξεταστική επιτροπή, να
κρίνει και την παρουσία του προεδρείου και τον ίδιο τον πρόεδρο,
τον κ. Μαρκόπουλο.

Όµως, εδώ πέρα, υπήρξε από την πλευρά της Προέδρου µια
τοποθέτηση που πιστεύω ότι θα πρέπει να την ανακαλέσει. Ο κ.
Μαρκόπουλος χθες δέχτηκε µια επίθεση ως προς τα πρόσωπα
της οικογένειάς του, τα παιδιά του και τη γυναίκα του.

Ως προς αυτή την επίθεση την οποία δέχτηκε, ουσιαστικά
υπήρξε εκβίαση όχι προς τον ίδιο, αλλά προς την οικογένειά του,
πού είναι απόρροια και πολλών στοχοποιήσεων που δέχεται από
το διαδίκτυο, όταν πολλές φορές γίνεται κοπτοραπτική σε δηλώ-
σεις η οποία υπάρχει.

Η κυρία Πρόεδρος έχει δικαίωµα να µην την καταδικάσει. Και
δεν την καταδίκασε και από το Βήµα εδώ πέρα. Μπορεί να µην
την ενοχλεί να εµπλέκονται οικογένειες στις στοχοποιήσεις που
µπορεί να γίνονται.

Δεν έχει, όµως, δικαίωµα να διαστρεβλώνει αυτό που ειπώ-
θηκε. Η κυρία Πρόεδρος υπονόησε ότι ο κ. Μαρκόπουλος είπε
ότι δέχθηκε την επίθεση από συγγενείς των θυµάτων. Δεν είπε
ποτέ κάτι τέτοιο ο κ. Μαρκόπουλος. Δεν είπε ότι η συγκεκριµένη
επίθεση και ο εκβιασµός έγινε από συγγενείς των θυµάτων. Ανα-
φέρθηκε στο διαδίκτυο που του επιτίθεται.

Δεν είναι δυνατόν να ακούγεται αυτή τη στιγµή εδώ πέρα ότι ο
πρόεδρος της εξεταστικής επιτροπής, που έχει δεχτεί µία επί-
θεση στο πρόσωπο των παιδιών του και της γυναίκας του, άφησε
υπονοούµενο ότι η επίθεση γίνεται από τους συγγενείς των θυ-
µάτων. Όχι, κυρία Πρόεδρε! Ποτέ δεν ειπώθηκε αυτό από τον κ.
Μαρκόπουλο. Ο κ. Μαρκόπουλος ανέφερε ότι εκβιάστηκε µέσω
των παιδιών και της γυναίκας του µε φωτογραφία που του έστει-
λαν, δηλαδή σε φωτογραφία τα παιδιά του και τη γυναίκα του,
και ποτέ δεν ανέφερε ότι αυτό έγινε από συγγενείς. Ούτε υπο-
νόησε ποτέ ότι είναι από συγγενείς. Αναφέρθηκε σε έναν οχετό
που µπορεί να υπάρχει από το διαδίκτυο. Και, δυστυχώς, δεν
είναι δυνατόν αυτό να το αφήνουµε έστω και ως υπονοούµενο.

Αν θέλετε, µπορείτε να κάνετε και πρόταση µοµφής στον κ.
Μαρκόπουλο. Το έχετε αυτό το δικαίωµα. Αν θέλετε, µπορείτε
και στις πορισµατικές σας θέσεις να πείτε ένα προς ένα, ότι δια-
φωνείτε µε τον τρόπο που προήδρευσε. Όµως, δεν µπορείτε να
τον αδικείτε και να λέτε ότι στράφηκε στους συγγενείς των θυ-
µάτων για τη στοχοποίηση της οικογένειάς του, ενώ αναφέρθηκε
ξεκάθαρα σε οχετό που υπάρχει από troll ουσιαστικά του διαδι-
κτύου. Εκεί και µόνο αναφέρθηκε και ποτέ σε συγγενείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πλεύρη.
Δυστυχώς εγώ δεν έχω εικόνα από το γεγονός, οπότε δεν

µπορώ να απαντήσω. Θα απαντήσει η κυρία Πρόεδρος.
Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι επιβεβαιώνεται µε τον πιο
περίτρανο τρόπο πως επιδιώκεται ο αποπροσανατολισµός και η
αντιµετάθεση. Και τώρα θα φτάσουµε να συζητάµε όχι για τις ευ-
θύνες τού υπό προστασία καταθέσαντος κ. Καραµανλή, αλλά για
όσα ο κ. Πλεύρης, πρώην εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, νυν
µάρτυρας στην επιτροπή, ισχυρίζεται ότι έχουν λάβει χώρα σε
σχέση µε τον πρόεδρο της επιτροπής που είναι πράγµατι σε
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δεινή θέση, διότι είναι βαρύτατα εκτεθειµένος. Η παρουσία του
και ο τρόπος διεξαγωγής των συνεδριάσεων της επιτροπής προ-
σβάλλει τη µνήµη των θυµάτων και το αντικείµενο εξέτασης της
επιτροπής και θα έπρεπε από την ίδια τη Νέα Δηµοκρατία να έχει
εκπέσει από τη θέση αυτή στην οποία τον τοποθέτησε το κυβερ-
νητικό κόµµα.

Είναι περίτρανη απόδειξη, λοιπόν, αυτά που µόλις έγιναν.
Κύριε Πλεύρη, µιλάτε τώρα ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, µετά από κάποιες µέρες θα καταθέσετε
στην επιτροπή ως µάρτυρας για την υπόθεση και πριν από κά-
ποιους µήνες ήσασταν εισηγητής που εισηγηθήκατε την εξαί-
ρεσή µου ακύρως και µετά αυτοεξαιρεθήκατε…

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Η οποία, όµως, έγινε δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Για τα παιδιά και τη γυναίκα του κ.

Μαρκόπουλου θα µας πείτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, παρα-

καλώ! Μην κάνετε διάλογο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …συνοµολογώντας ουσιαστικά ότι δεν έπρεπε να είστε
στην επιτροπή ούτε να επιτελέσετε αυτό το οποίο επιτελέσατε,
για να µην είµαι µέλος της επιτροπής και σίγουρα για να µην εξε-
τάσω τον κ. Καραµανλή. Έτσι δεν είναι; 

Άρα, ας µην κοροϊδευόµαστε άλλο. Αναλάβετε την ευθύνη,
βγάλτε τον κ. Μαρκόπουλο από αυτή την επιτροπή, γιατί προ-
σβάλλει τη µνήµη των θυµάτων, όπως προσβάλλει και τον ρόλο…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Για τη γυναίκα του και τα παιδιά του
θα µας πείτε; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Θα καταδικάσετε;
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μη µε διακόπτετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι, τι

είναι αυτό τώρα; Μην κάνετε διάλογο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): …του Προέδρου της Εξεταστικής Επιτροπής για το
έγκληµα των Τεµπών. Θα έπρεπε να µη βρίσκεται σε αυτή τη
θέση, θα έπρεπε προ πολλού να τον έχετε αποσύρει οι ίδιοι από
αυτή τη θέση και σε καµµία περίπτωση δεν θα επιτύχετε την αντι-
µετάθεση του ζητήµατος και τον αποπροσανατολισµό.

Και επαναλαµβάνω, γιατί δεν ήσασταν στην Αίθουσα και πιθα-
νώς να µην το ακούσατε…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Σας άκουσα από την τηλεόραση.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): ...ότι θυµάµαι κι άλλον έναν πρόεδρο εξεταστικής επι-
τροπής, κύριε Πλεύρη, πάλι της Νέας Δηµοκρατίας που πάλι
όταν βρέθηκε σε δύσκολη θέση και εκτέθηκε, επικαλέσθηκε επι-
θέσεις που του έγιναν, για την οικογένειά του κ.ο.κ.. Ξέρετε,
έχουµε εµπειρία, έχουµε δυστυχώς πλούσια εµπειρία µηχανι-
σµών και του πώς αυτοί δρουν και οτιδήποτε άλλο επιχειρείται
για τη συσκότιση και τη συγκάλυψη θα προσκρούει στη δική µας
παρέµβαση. Διότι µπορεί να καταφέρατε την προστατευµένη
σκανδαλώδη τοποθέτηση σήµερα του κ. Καραµανλή που θύµισε
την εικόνα τού να κουνάει το δάχτυλο προπετώς και να λέει «δεν
ντρέπεστε, δεν ντρέπεστε», µπορεί να το πετύχατε αυτό σε µία
κλειστή αίθουσα, αλλά ευτυχώς για όλους µας -ακόµα και για σας
ευτυχώς- ο κόσµος δεν εξαντλείται σε αυτή την κλειστή αίθουσα
που αισθάνεστε ότι ελέγχετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κωνσταντοπούλου.

Τον λόγο έχει τώρα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Ραλλία Χρηστίδου.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για ακόµα µία φορά χωρίς να απευθύνοµαι σε εσάς προσω-

πικά, αλλά απευθυνόµενη στο Προεδρείο, θα ήθελα να βάλετε
στη σκέψη σας τους Έλληνες και της Ελληνίδες Βουλευτές και
Βουλεύτριες, οι οποίοι και οι οποίες υποµένουν κάθε φορά να
έρθει η σειρά τους για να τοποθετηθούν στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο. Αντιλαµβανόµαστε το ότι µία εννιακοµµατική Βουλή έχει
άλλες απαιτήσεις και άλλους χρόνους. Ωστόσο, δεν είναι σωστό,
κατά τη γνώµη µας, οι Βουλευτές και οι Βουλεύτριες να αντιµε-
τωπίζονται µε έναν τρόπο που να τους στερεί στην καλύτερη πε-
ρίπτωση χρόνο για να τοποθετηθούν στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής το σχέδιο νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε φόντο τις τεράστιες κινη-
τοποιήσεις του αγροτικού κόσµου στη χώρας µας, αλλά και πα-
νευρωπαϊκά.

Παρά τις µεθοδεύσεις της Κυβέρνησης για να υποβαθµίσει τα
δίκαια αιτήµατα των αγροτών και των κτηνοτρόφων, κάνοντας
λόγο για υποκινούµενες διαµαρτυρίες και προσπαθώντας να καλ-
λιεργήσει ένα κλίµα αντιπαράθεσης µε άλλες επαγγελµατικές και
κοινωνικές οµάδες, ο δίκαιος αγώνας του αγροτικού κόσµου έχει
καταστήσει σαφές πως ο εµπαιγµός από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης έχει φτάσει πια στα όριά του, έχοντας εµφανώς σύµµαχο
τη συντριπτική πλειοψηφία της κοινωνίας.

Θα περίµενε κανείς πως εν µέσω ενός τέτοιου πρωτοφανούς
αναβρασµού που είναι πλέον ζήτηµα επιβίωσης για τον αγροτικό
κόσµο, η Κυβέρνηση θα έφερνε ένα νοµοσχέδιο που θα απα-
ντούσε έστω και στοιχειωδώς στα αιτήµατα και τις προτάσεις που
έχει καταθέσει µε κάθε τρόπο ο αγροκτηνοτροφικός κόσµος.
Αντιθέτως, εσείς εισάγετε προς ψήφιση ένα σχέδιο νόµου που
έρχεται να διεκπεραιώσει -για διεκπεραίωση συζητάµε- διάφορες
διοικητικές εκκρεµότητες, ένα σχέδιο νόµου µε αποσπασµατικές
διατάξεις, χωρίς σαφή προσανατολισµό, χωρίς ουσιαστική δια-
βούλευση και φυσικά χωρίς κανέναν µακροπρόθεσµο στρατηγικό
σχεδιασµό. Αλίµονο!

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και ο Πρόεδρος Στέφανος
Κασσελάκης έχουµε βρεθεί από την πρώτη στιγµή στο πλευρό
του αγροκτηνοτροφικού κόσµου µε άµεσα εφαρµόσιµες και κο-
στολογηµένες προτάσεις που δεν ξεπερνούν τα 360 εκατοµµύ-
ρια, ενώ εσείς συνεχίζετε να βάζετε φραγµούς στον απαιτούµενο
διάλογο, επικαλούµενοι τη δηµοσιονοµική σταθερότητα. Επανα-
λαµβάνετε διαρκώς µε ιδιαίτερη ένταση πως είστε ανοιχτοί στη
γόνιµη διαβούλευση. Μάλιστα. Όµως, αλήθεια, ποια από τις προ-
τάσεις του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης έχετε κάνει
δεκτή; Απάντηση; Καµµία! Καµµία απολύτως!

Σε αντιδιαστολή, ο Πρωθυπουργός εξήγγειλε κάποια µέτρα τα
οποία από την πρώτη στιγµή κρίθηκαν από το σύνολο του αγρο-
τικού κόσµου ως ανεπαρκή. Και ξέρετε κάτι; Το κόστος της πρά-
σινης και ενεργειακής µετάβασης δεν µπορεί να γίνει σε βάρος
ούτε των παραγωγών, αλλά ούτε και της επάρκειας τροφίµων της
χώρας.

Και θέλω να θέσω κάποια ερωτήµατα µε «λογική», µε «συνέ-
πεια» και µε «σύνεση». Είναι λέξεις που σας αρέσει να τις εισά-
γετε στην κοµµατική προπαγάνδα σας.

Πώς θα προχωρήσετε στη δηµιουργία κτηνοτροφικών πάρκων
χωρίς την ολοκλήρωση της εκπόνησης των διαχειριστικών σχε-
δίων βόσκησης, η οποία έχει αναιτιολόγητα καθυστερήσει; Και
πώς οι πόροι, άραγε, θα διατεθούν προς υλοποίηση και από πού
θα έρθουν αυτοί οι πόροι; Θα επιβαρυνθούν οικονοµικά περαι-
τέρω οι αγρότες;

Τίποτα από τα παραπάνω δεν απαντάται στο παρόν σχέδιο
νόµου, γεγονός που µαρτυρά ξανά λειτουργίες κακής νοµοθέτη-
σης και κακοδιοίκησης, όπως άλλωστε µας έχετε συνηθίσει.

Η κατ’ εξαίρεση στην εγκατάσταση µονάδων ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας κατά µέγιστο στο 1% της γης υψηλής παραγω-
γικότητας πρέπει να χρησιµοποιείται µε την τήρηση όλων των
προϋποθέσεων της εξαίρεσης και, φυσικά, του ελέγχου της µη
υπέρβασης σε κάθε περιοχή του 1%. Το κατάλληλο έδαφος για
την κατάλληλη γεωργική παραγωγή αποτελεί φυσικό πόρο που
δεν αντικαθίσταται. Επιπλέον είναι απαραίτητο να επενδυθούν
πόροι στη δηµιουργία ενεργειακών αγροτικών κοινοτήτων, µε την
εξασφάλιση για τον παραγωγό χαµηλής τιµής ρεύµατος και ρύθ-
µισης του δικτύου που αυτή τη στιγµή αποκλείει χιλιάδες παρα-
γωγούς.

Αναφέρατε, δε, την ίδρυση αγροτικών τµηµάτων στα βιοµηχα-
νικά επιµελητήρια –µάλιστα- και την παραχώρηση της δυνατότη-
τας τήρησης των αρχείων µητρώου αγροτών και αγροτικών
εκµεταλλεύσεων στα επιµελητήρια. Πολύ ωραία. Ανησυχούµε,
όµως, διότι θεωρούµε πως µε αυτές τις διατάξεις θα καταφέρετε
απλώς να αυξήσετε επιπροσθέτως τις δαπάνες των αγροτών και
το µοναδικό τους αποτέλεσµα θα είναι η πλήρης καταγραφή της
αγροτικής παραγωγής και των γεωργικών εκµεταλλεύσεων, ώστε
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να είναι υπό πλήρη έλεγχο των εµπορικών καρτέλ που αυξάνουν
δύο και τρεις φορές την τιµή των γεωργικών προϊόντων από το
χωράφι στο ράφι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Σας καλούµε, λοιπόν, να αποδείξετε στην πράξη την περιβόητη
ρητορική σας περί συναίνεσης και να αποδεχθείτε τις τέσσερις
τροπολογίες που έχουµε προτείνει για την ουσιαστική πολιτική
και νοµοτεχνική βελτίωση του παρόντος κειµένου. Θεσµοθετή-
στε, λοιπόν, πλαφόν στο αγροτικό ηλεκτρικό ρεύµα που προτεί-
νεται ορισµός ειδικής έκπτωσης 50% στην εκάστοτε τελική
βασική τιµή προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας, την κάρτα πετρε-
λαίου στον αγρότη µε σκοπό την κάλυψη τού κατά περίπτωση µέ-
γιστου µέρους του αυξηµένου κόστους για την αγορά πετρελαί-
ου κίνησης. 

Θεσµοθετήστε πλαφόν κέρδους στα αγροεφόδια για τη γεωρ-
γία και την κτηνοτροφία, µε στόχο τη διασφάλιση ελέγχου στη
διαρκή αύξηση τιµών που παρατηρείται την τελευταία τριετία.

Τέλος, θεσµοθετήστε τη διµερή χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ, τον
συµψηφισµό εισφορών-αποζηµιώσεων και καταβολή 100% απο-
ζηµιώσεων σε περίπτωση θεοµηνιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης, σταµατήστε να κλείνετε τα µάτια και τα αυτιά
σας µπροστά στην πραγµατικότητα. Ο αγροτικός και ο κτηνοτρο-
φικός κόσµος, ο κόσµος του πρωτογενούς τοµέα και της παρα-
γωγής βρίσκεται σε κρίση επιβίωσης και σας καλεί να λάβετε εδώ
και τώρα καθοριστικά µέτρα και όχι εκπτώσεις. Οι καθηµερινές
κινητοποιήσεις και τα µπλόκα αποτελούν µόνο µία εικόνα από το
µέλλον, αν συνεχίζετε να διαλύετε τον παραγωγικό ιστό της
χώρας.

Η Θεσσαλία και οι υπόλοιπες αγροτικές περιοχές δεν µπορούν
να περιµένουν τις δηµοσιονοµικές σας προτεραιότητες. Αποδε-
χθείτε τις τροπολογίες του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και
τολµήστε τώρα, πριν είναι πολύ αργά για ολόκληρη τη χώρα.

Και αλήθεια, πώς σας φαίνεστε που είστε και σήµερα πρωτα-
γωνιστές σε ντοκιµαντέρ του ραδιοφωνικού σταθµού του BBS
περί ολίσθησης του κράτους δικαίου στην Ελλάδα; Καµαρώνετε;
Καµαρώνετε και σήµερα που είστε πρωταγωνιστές ή το καµάρι
σας εξαντλείται στα «α και ου, ΔΑΠ-ΝΔΦΚ»;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Χρηστίδου.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Παπάς Θεοφάνης, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας.
Θα ακολουθήσει ο Υφυπουργός κ. Σταµενίτης, µετά η κ. Οικο-

νόµου, η κ. Μανωλάκου, η κ. Τζάκρη και ο κ. Χαλκιάς.
Ορίστε, κύριε Παπά, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουρ-

γέ, κατ’ αρχάς να αναφερθώ λίγο σε αυτό που αναφέρθηκε η
κυρία Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, διότι τυχαίνει να είµαι
µέλος της εξεταστικής επιτροπής και ουδέποτε ο Πρόεδρος, ο
κ. Μαρκόπουλος, αναφέρθηκε στους γονείς και είναι κρίµα, πρα-
γµατικά, τη δυστυχία που έχουν αυτοί οι γονείς να την κάνουµε
χρήση και πράξη ο καθένας µας όπως µας ταιριάζει και όπως µας
βολεύει.

Όσον αφορά τώρα το θέµα του πρωτογενούς τοµέα που συ-
ζητάµε σήµερα –και βέβαια είδα ότι πολύ λίγο αναφέρθηκε σε
αυτό το πολύ βασικό κοµµάτι- θέλω να πω ως ένας άνθρωπος
που ζει στην περιφέρεια µε την οικογένειά µου, που ασχολούµαι
µε τον πρωτογενή τοµέα, που τυχαίνει να έχω µία επιχείρηση και
συνεργάζοµαι καθηµερινά κυρίως µε τους κτηνοτρόφους, ξέρω,
καταλαβαίνω και βιώνω την καθηµερινότητά τους και τα προβλή-
µατά τους.

Επίσης, όµως, είναι κρίµα και άδικο να ακούγονται µέσα σε
αυτή τη Βουλή πολλά τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε την
πραγµατικότητα, και κυρίως καµµία σχέση µε την αλήθεια.

Να θυµίσω στην κ. Χρηστίδου που είναι εδώ µπροστά –και δεν
έχει να κάνει µε προσωπική αναφορά- ότι επί ΣΥΡΙΖΑ, ξέρετε,
αφαιρέθηκαν πάρα πολλά δικαιώµατα από τον αγροτικό κόσµο.

Να σας θυµίσω ότι δώσατε τη δυνατότητα να ενεργοποιούνται
µέσω του εθνικού αποθέµατος –αν καταλαβαίνετε τι είναι το
εθνικό απόθεµα- για τη βασική ενίσχυση µόνο µε τη χρήση βο-
σκοτόπων, κάτι το οποίο σταµάτησε επί Νέας Δηµοκρατίας και
επί της προηγούµενης κυβερνήσεως και συνεχίζεται και σήµερα.

Να σας θυµίσω –το είπαν πολύ σωστά και άλλοι προηγούµε-
νοι- ότι επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ η τιµή του γάλακτος ήταν κάτω
από 0,80 ευρώ, δηλαδή στα 0,60 ευρώ και αυτή τη στιγµή είναι
1,5 ευρώ. Φθάνει; Όχι, δεν φθάνει.

Να σας θυµίσω ότι µέσα απ’ αυτή την Κυβέρνηση έγιναν προ-
σπάθειες πραγµατικά για να ενισχυθεί ο αγροτικός κόσµος, κυ-
ρίως ο επαγγελµατίας κτηνοτρόφος και ο επαγγελµατίας γεωρ-
γός, γιατί αυτούς οφείλουµε να ενισχύσουµε, διότι –επειδή ανα-
φέρθηκε η κ. Κωνσταντοπούλου- ο άνθρωπος που ασχολείται
πλέον µε τον αγροτικό χώρο δεν είναι ένα επάγγελµα κατ’ ανά-
γκη. Είναι ένα επάγγελµα κατ’ επιλογή. Και ξέρετε ότι υπάρχουν
πάρα πολλοί αγρότες και κτηνοτρόφοι που έχουν τελειώσει τα
πανεπιστήµιά τους, άλλοι γεωπόνοι, άλλοι κτηνίατροι, άλλοι µη-
χανολόγοι µηχανικοί ή του Πολυτεχνείου και παρ’ όλα αυτά έχουν
αποφασίσει να ασκήσουν αυτό το συγκεκριµένο επάγγελµα.

Και ακόµα έγινε µία συζήτηση. Δεν θυµάµαι πολλές φορές ο
Πρωθυπουργός της χώρας να έχει καλέσει τους ανθρώπους
µέσα από τις οργανωµένες κινητοποιήσεις που κάνουν για τα δί-
καια αιτήµατά τους, τα οποία δεν είναι αιτήµατα του παρελθό-
ντος. Και εδώ οφείλουµε να δώσουµε συγχαρητήρια σε αυτόν
τον αγροτικό χώρο, σε αυτόν τον αγροτικό κόσµο. Δεν είναι τα
αιτήµατα του παρελθόντος «όλα τα κιλά, όλα τα λεφτά». Είναι αι-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε την πραγµατική βιωσιµότητά
τους. Είναι αιτήµατα που έχουν να κάνουν µε το πραγµατικό κό-
στος παραγωγής.

Τι ήρθαν και έβαλαν δύο από τα πρώτα; Κυρίως αυτό που θέ-
λουν είναι να είναι ανταγωνιστικοί στις διεθνείς αγορές, γιατί για
τα προϊόντα που µίλησε τόσο υποτιµητικά η κ. Κωνσταντοπούλου
να σας πω ότι τα τελευταία χρόνια η αύξηση των εξαγωγών στον
πρωτογενή τοµέα διαρκώς είναι και περισσότερο. Διαρκώς τα
προϊόντα µας κερδίζουν και µεγαλύτερο µερίδιο στις νέες αγο-
ρές, στις διεθνείς αγορές.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο E’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Άρα µην τα υποτιµάτε τα προϊόντα και κυρίως να µην υποτι-
µούµε αυτούς τους ανθρώπους που δίνουν τη µάχη, γιατί πολύ
σωστά το νέο νοµοσχέδιο έρχεται και τους ορίζει να µπουν µέσα
στα επιµελητήρια, γιατί, ξέρετε, πολλές φορές ερχόµαστε να µι-
λήσουµε µε υποτιµητικό τρόπο για κάποιον αγρότη, για κάποιον
κτηνοτρόφο. Θέλω να σκεφτεί ο καθένας από εσάς και να ανα-
λογιστεί τι κεφάλαιο διαθέτει ένας αγρότης ή ένας κτηνοτρόφος.
Το κεφάλαιο που διαθέτει ένας αγρότης ή ένας κτηνοτρόφος
είναι πολλαπλάσια µεγαλύτερο σχεδόν από οποιονδήποτε ελεύ-
θερο επαγγελµατία.

Εάν αυτός ο άνθρωπος δεν πρέπει να είναι εκεί, τότε ποιος;
Και δεν µιλάµε µόνο για το επαγγελµατικό επιµελητήριο, αλλά
οφείλει να είναι στο βιοµηχανικό επιµελητήριο, γιατί πραγµατικά
ο κάθε αγρότης και ο κάθε κτηνοτρόφος έχει µία βιοµηχανία.

Το κακό, ξέρετε ποιο είναι; Ότι έχει µια βιοµηχανία που τη δη-
µιούργησε µέσα από τον κόπο πολλών γενεών. Δεν είναι δηµι-
ούργηµα µιας γενιάς. Και συν τοις άλλοις, εάν φύγει από αυτόν
τον χώρο, δυστυχώς, δεν µπορεί να κεφαλαιοποιήσει την υπο-
δοµή που υπάρχει από πίσω. Απλώς, θα τα παρατήσει και θα
φύγει. Είναι κρίµα και άδικο!

Επίσης, να θυµίσουµε σε αυτή την Αίθουσα ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση κάνει µια µεγάλη προσπάθεια, ώστε να εµπιστευτεί ξανά ο
αγροτικός κόσµος τις οµάδες παραγωγών, τους συνεταιρισµούς
στη σχέση τους µε τη γεωργία, διότι µέσα από αυτή θα µπορούν
να παραγάγουν καλύτερα τελικό προϊόν και κυρίως να έχουµε
καλύτερο κόστος παραγωγής, για να είµαστε ακόµη πιο ανταγω-
νιστικοί στις διεθνείς αγορές. Δεν είναι τυχαίο ότι δίνουµε τη δυ-
νατότητα στις οµάδες παραγωγών να έχουν κατά 50% µειωµένο
τον φόρο εισοδήµατος, δεν είναι τυχαίο ότι τους δίνεται η δυνα-
τότητα να συµµετέχουν µε σχέδιο στο Ταµείο Ανάκαµψης, δεν
είναι τυχαίο ότι ακόµη και οι ανακοινώσεις που έγιναν σήµερα και
τις προηγούµενες ηµέρες από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό και
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από το σύνολο της ηγεσίας του Υπουργείου, έχουν να κάνουν κυ-
ρίως µε το τι ζητάνε για το ενεργειακό κόστος και έρχονται µε
αποφάσεις που δεν έχουν να κάνουν µε το σήµερα, δίνοντας κά-
ποιο χρηµατικό ποσό για να κοροϊδέψουµε κάποιους, γιατί πλέον
οι αγρότες δεν κοροϊδεύονται. Ευτυχώς, ξέρουν πολλά περισσό-
τερα από εµάς εδώ µέσα που είµαστε στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Τι έρχεται και λέει ο Πρωθυπουργός µας, ο κ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης; Έρχεται και λέει το εξής: Ότι η επιστροφή του φόρου
κατανάλωσης στο πετρέλαιο δεν θα ισχύει µόνο για το 2024, θα
ισχύει και για το 2025. Και το 2025 να καθίσουµε µαζί µε τους
αγρότες να δούµε πώς πρέπει να γίνει η πραγµατική διανοµή
αυτού του χρηµατικού ποσού, γιατί πολύ πιθανόν να πηγαίνει σε
κάποιον που απλώς δηλώνει ότι είναι αγρότης και να µην είναι
πραγµατικός αγρότης. Οφείλουµε να προστατεύσουµε στο σύ-
νολο τον αγροτικό κόσµο.

Επίσης, δεν είναι τυχαίο για το ρεύµα, που είναι µια µεγάλη
πληγή, γιατί το ρεύµα αυξάνει κατά πολύ το κόστος παραγωγής.
Είπε ότι θα µειωθεί κάτω από 0,10 η κιλοβατώρα. Άρα ερχόµαστε
στην ουσία των προβληµάτων του αγροτικού κόσµου και κυρίως
µε διάρκεια σε βάθος χρόνου. Δεν ήρθαµε να µιλήσουµε για το
σήµερα, αλλά ήρθαµε να µιλήσουµε για την επόµενη δεκαετία.

Βλέπετε ότι µέσα και από αυτό το νοµοσχέδιο που καταθέτει
το Υπουργείο, προσπαθούν να φέρουν µέτρα και αποφάσεις που
θα διευκολύνουν την καθηµερινότητα του αγρότη, του κτηνοτρό-
φου και του αλιέα. Το πιο σηµαντικό από όλα είναι ότι βλέπετε
ότι υπάρχει ένας ορθολογικός διάλογος µεταξύ όλων των πλευ-
ρών. Και εδώ οφείλουµε, ο καθένας που κάθεται σε αυτό το τρα-
πέζι -είτε λέγεται «µεµονωµένος παραγωγός» είτε λέγεται
«συνεταιρισµός» είτε λέγεται «οµάδα παραγωγών» είτε οποι-
οσδήποτε φορέας του αγροτικού τοµέα- να µιλήσουµε µε ειλι-
κρίνεια.

Θα πρέπει όλοι εµείς να δώσουµε δυνατότητα σε αυτά τα νέα
παιδιά που έχουν αποφασίσει να ασχοληθούν µε τον αγροτικό
τοµέα, διότι ο αγροτικός κόσµος είναι αυτός που πραγµατικά
βοηθάει σε πολύ σηµαντικά προβλήµατα που έχει η ελληνική οι-
κονοµία. Πρώτον, έρχεται και ενισχύει την ύπαιθρο, γιατί οι οικο-
γένειες που αποφασίζουν να µείνουν στην ύπαιθρο, είναι κυρίως
αυτές οι οικογένειες που ασχολούνται µε τον αγροτικό τοµέα.
Ακόµη και στο κοµµάτι της υπογεννητικότητας, όσο και αν σας
φαίνεται παράξενο, αν δείτε όλες αυτές τις οικογένειες, θα δια-
πιστώσετε ότι αυτές είναι οι οικογένειες που αποφασίζουν να κά-
νουν πέρα από δύο και τρία παιδιά. Ίσως είναι από τις µεγα-
λύτερες οικογένειες και βοηθούν σε ένα από τα µεγαλύτερα προ-
βλήµατα που έχει η χώρα µας και λέγεται «δηµογραφικό». Άρα
οφείλετε, κύριε Υπουργέ, να συνεχίσετε προς την ίδια κατεύ-
θυνση και να συζητάτε κυρίως µε αυτούς τους ανθρώπους, γιατί
έχετε διαπιστώσει και εσείς και όλοι µας ότι οι προτάσεις τους
είναι ορθολογικές. Καλό είναι, λοιπόν, κάποιοι άνθρωποι µέσα
στον αγροτικό κόσµο να δώσουν χώρο στα νέα παιδιά, γιατί βλέ-
πουµε πόσο διαφορετικός είναι ο διάλογος σε σχέση µε τους πα-
λιούς συνδικαλιστές, που λέγονται «αγροτοπατέρες» και που
πολλές φορές αν ψάξουµε αυτούς τους «αγροτοπατέρες» θα
διαπιστώσουµε ότι µπορεί να µην έχουν ούτε ένα αγροτικό µη-
χάνηµα στο όνοµά τους και αφήνουν στην άκρη παιδιά που έχουν
αποφασίσει να επενδύσουν πάνω σε αυτόν τον τοµέα, που τον
αγαπούν και µας κάνουν καθηµερινά υπερήφανους.

Πέρα από Πρόεδρος στον ΟΠΕΚΕΠ, διατέλεσα και Αντιπερι-
φερειάρχης Κεντρικής Μακεδονίας στην Αγροτική Ανάπτυξη και
έχω πολύ καλή άποψη. Μιλάµε για µια περιοχή που παράγει πάνω
από το 25% του ακαθαρίστου αγροτικού προϊόντος της χώρας
µας, µία περιοχή που έχει κάνει χρήση της ευφυούς γεωργίας
εδώ και πάρα πολλά χρόνια.

Εγώ µε την οικογένειά µου ζω στον Σοκό. Ο Σοκός είναι µια πε-
ριοχή που παράγει αυτή τη στιγµή το περισσότερο αγελαδινό
γάλα σε όλη την Ελλάδα. Και ξέρετε γιατί έχει γίνει; Δεν είναι
γιατί αυξήθηκε ο αριθµός των κτηνοτρόφων, αλλά γιατί οι κτηνο-
τρόφοι έγιναν πιο επαγγελµατίες. Κάποτε στον τόπο µου, στο
χωριό µου µπορεί ο καθένας να είχε από πέντε ζώα και να θεω-
ρούσε ότι ήταν κτηνοτρόφος. Σήµερα, µια κτηνοτροφική µονάδα
µπορεί να παράγει είκοσι τόνους γάλα. Καταλαβαίνετε, λοιπόν,
ότι όταν µιλάµε γι’ αυτούς τους ανθρώπους πρέπει να µιλάµε µε

πολύ µεγάλο σεβασµό. Να ξέρετε ότι δεν είναι κάποια ειδική κα-
τηγορία και δεν θέλουν καµµία ελέηση από εµάς. Απλώς θέλουν
έναν ειλικρινή διάλογο, που µε αυτή την Κυβέρνηση υπάρχει.

Να είστε καλά και ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο Υφυπουργός, κ. Σταµενίτης. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ηγεσία του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε επικεφαλής τον Υπουργό, κ.
Λευτέρη Αυγενάκη, την πρώτη ηµέρα ανάληψης των καθηκόντων
µας, θέσαµε ως κεντρικό στόχο τον εκσυγχρονισµό του πρωτο-
γενούς τοµέα, το πέρασµά του στην επόµενη ηµέρα των νέων τε-
χνολογιών, της καινοτοµίας, αλλά και στη βελτίωση της θέσης
του παραγωγού.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι µία απτή απόδειξη της βούλησής
µας να πετύχουµε τους στόχους που έχουµε θέσει, καθώς πρό-
κειται για ένα νοµοθετικό κείµενο που περιλαµβάνει διατάξεις για
την ενίσχυση της κτηνοτροφίας. Περιλαµβάνει ρυθµίσεις για την
αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, για τα αγρο-φωτοβολταϊκά και
την ποιότητα των τροφίµων. Περιλαµβάνει ακόµα και άλλες δια-
τάξεις για την τόνωση συνολικά της αγροτικής ανάπτυξης.

Επιγραµµατικά, θα αναφερθώ στα κυριότερα σηµεία που είναι
η δηµιουργία κτηνοτροφικών πάρκων για τον σταβλισµό των
ζώων, στηρίζοντας τη βιωσιµότητα των µικρών κτηνοτροφικών
επιχειρήσεων. Σήµερα, ένα από τα µεγαλύτερα στοιχήµατα που
καλούµαστε να κερδίσουµε στην πρωτογενή παραγωγή, είναι η
διατήρηση και η ανάπτυξη του κτηνοτροφικού τοµέα. Είναι ένα
ζήτηµα που το έχουµε εντοπίσει από πολύ νωρίς και έχουµε δια-
κρίνει την αναγκαιότητα στήριξης των κτηνοτρόφων µέσα από τη
διαµόρφωση ενός θεσµικού πλαισίου, που θα ενισχύσει κυρίως
τις µικρές εκµεταλλεύσεις.

Οι διατάξεις που εισάγουµε, λοιπόν, στοχεύουν ακριβώς στην
εξυπηρέτηση αυτών των αναγκών, δηµιουργώντας όπως φιλοδο-
ξούµε να εξασφαλίσουν τη βιωσιµότητα των µικρών εκµεταλλεύ-
σεων, την αύξηση της παραγωγικότητας των ζώων για την κά-
λυψη των αυξηµένων αναγκών σε προϊόντα κτηνοτροφικής πα-
ραγωγής, αλλά και στη βελτίωση της ποιότητας των προϊόντων.

Μια ακόµη σηµαντική ρύθµιση αποτελεί η αντιµετώπιση της
γραφειοκρατίας, προκειµένου να βρεθεί λύση στο χρόνια πρό-
βληµα των ενδικοφανών αλιευτικών προσφυγών. Επίσης, η
αγωγή ρυθµίσεων για τον αλιευτικό τουρισµό και τις υδατοκαλ-
λιέργειες. Εδώ, σε αυτό το σηµείο, θα αναφερθώ στη διάταξη για
τη δηµιουργία επαρκούς πλαισίου για την παράλληλη παραγωγή
αγροτικών προϊόντων και λειτουργία φωτοβολταϊκών πάρκων σε
γη υψηλής παραγωγικότητας.

Στόχος µας, ως ηγεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, είναι η αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών, εις όφε-
λος του αγροτικού κόσµου, αλλά και η καλύτερη αξιοποίηση των
αγροτικών εκµεταλλεύσεων. Η νέα τεχνολογία των κατασκευών
ΑΠΕ και τα λεγόµενα «αγρο-φωτοβολταϊκά» είναι µια τέτοια πε-
ρίπτωση. Η χρήση τους προσφέρει σηµαντικές ωφέλειες γι’ αυτό
και πιστεύουµε ότι πρέπει να αξιοποιήσουµε αυτή την τεχνολο-
γία. Πρώτον, γιατί διασφαλίζουν τη βιωσιµότητα των εκµεταλλεύ-
σεων και δεύτερον, γιατί µειώνουν τον ανταγωνισµό για τη χρήση
διαθέσιµης γης και τρίτον, γιατί διασφαλίζουν την επισιτιστική
ασφάλεια της χώρας.

Η διπλή χρήση που προσφέρουν τα φωτοβολταϊκά νέας γενιάς
είναι µια πρώτης τάξεως λύση υψηλής παραγωγικότητας από τα
φωτοβολταϊκά πάρκα. Είναι µια παρέµβαση που κρίνεται ιδιαί-
τερα σηµαντική και απαραίτητη, καθώς θα ανοίξει τον δρόµο για
ταυτόχρονη συνύπαρξη καλλιεργειών και εγκαταστάσεων ανανε-
ώσιµων πηγών ενέργειας σε γαίες υψηλής παραγωγικότητας.

Επιπρόσθετα, το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµβάνει ρυθµίσεις
µε σκοπό να διευθετήσει και να εξορθολογίσει λειτουργικά κανο-
νιστικά νοµοθετικά ζητήµατα πάσης φύσεως, καθώς επίσης και
να διασφαλίσει τη βελτίωση της λειτουργίας των οργανισµών. Να
βοηθήσει στην καθηµερινότητα των παραγωγών και να επιλύσει
χρόνια προβλήµατά τους, εξασφαλίζοντας την εν γένει βιωσιµό-
τητά τους. Να ρυθµίσει ζητήµατα των πληγέντων από πυρκαγιές
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και πληµµύρες των τελευταίων µηνών που προήλθαν προσωρινά
ή µόνιµα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης.

Τέλος, περιλαµβάνει τις διατάξεις για τη σύσταση των αγροτι-
κών τµηµάτων στα επιµελητήρια, µία βασική µας φιλοδοξία για
να ενισχυθεί η αγροτική επιχειρηµατικότητα και να ανοίξουν νέοι
ορίζοντες για τους παραγωγούς µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το 2019 οι κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας λαµβάνουν αποφάσεις, εφαρµόζουν πολιτικές
και παρεµβαίνουν, όπου κριθεί απαραίτητο, προκειµένου να στη-
ρίξουν τους ανθρώπους της πρωτογενούς παραγωγής. Παίρνο-
ντας την σκυτάλη από τις ηγεσίες του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων των προηγούµενων τεσσερισήµισι χρό-
νων, εργαζόµαστε για να φέρουµε περισσότερα αποτελέσµατα
στη συνολική αυτή προσπάθεια ανασύστασης και ανασύνταξης
του πρωτογενούς τοµέα µε τις παρεµβάσεις που προηγήθηκαν
για µείωση της φορολογίας των αγροτών, µε την κατάργηση του
νόµου Κατρούγκαλου και την αποσύνδεση των ασφαλιστικών ει-
σφορών από το εισόδηµα και µετά µε την επαναφορά του µέτρου
για την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο, που θυµίζω ότι είχε καταργηθεί το 2016. Η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη και το 2022 και το 2023, αλλά και το
2024 το επαναφέρει και επιστρέφει τον ειδικό φόρο κατανάλω-
σης.

Μετά τη γενναία επιχορήγηση του ΕΛΓΑ µε 400 εκατοµµύρια,
ενεργοποιώντας ουσιαστικά το δικαίωµα που µας έδινε ο νόµος
και δεν το αξιοποίησε αυτό ποτέ κανένας από τις προηγούµενες
κυβερνήσεις, µετά τον εξορθολογισµό του συστήµατος πληρω-
µών σε µία εφάπαξ πληρωµή, µετά τις έκτακτες παρεµβάσεις µε
άµεσες ενισχύσεις για την αντιµετώπιση των συνεπειών της παν-
δηµίας και της ενεργειακής κρίσης, ερχόµαστε να προσθέσουµε
ως νέα ηγεσία του ΥΠΑΑΤ, πέραν του παρόντος σχεδίου νόµου
και των εξαιρετικών σηµαντικών ρυθµίσεών του, µεγάλες τοµές
στη λειτουργία του ΕΛΓΑ και στον εξορθολογισµό του κανονι-
σµού του, που θα δείτε πάρα πολύ σύντοµα.

Ερχόµαστε, µε πρώτο τον Υπουργό, να πάρουµε δύσκολες
αποφάσεις και να συγκρουστούµε µε στόχο την ανασυγκρότηση
του ΟΠΕΚΕΠΕ και τη µετατροπή του σε έναν οργανισµό που δια-
σφαλίζει τα συµφέροντα των παραγωγών. Ερχόµαστε να σχεδιά-
σουµε το αγροτικό «112», που θα αποτελέσει ένα χρήσιµο
εργαλείο στα χέρια των παραγωγών και ένα όπλο απέναντι στα
έντονα καιρικά φαινόµενα που απειλούν ολοένα και περισσότερο
τις καλλιέργειες της χώρας, ενώ παράλληλα δροµολογούµε τα
projects που θα ενισχύσουν την εξωστρέφεια της αγροτικής πα-
ραγωγής, αλλά και θα αξιοποιήσουν τα ευφυή συστήµατα πάνω
στην παραγωγική διαδικασία.

Ερχόµαστε να δράσουµε άµεσα και οργανωµένα, για να αντι-
µετωπίσουµε τις σφοδρές συνέπειες της κλιµατικής κρίσης σε
φαινόµενα, όπως αυτά που έπληξαν τη Θεσσαλία, τον Έβρο, τη
Ρόδο και την Εύβοια. Βεβαίως, και όπου αλλού κριθεί απαραί-
τητο, παρεµβαίνουµε για να λύσουµε έκτακτα προβλήµατα και
να καλύψουµε νέες ανάγκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί το κλίµα των ηµερών να
δηµιουργεί εντυπώσεις και µπορεί ορισµένοι στην Αντιπολίτευση
να επιθυµούν να εκµεταλλευτούν πολιτικά την πίεση που νιώθουν
οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας από τις συνέπειες της κλιµα-
τικής κρίσης, οι οποίες έχουν αρχίσει να αφήνουν έντονο το απο-
τύπωµά τους στις καλλιέργειες, αλλά και από την πίεση που
ασκείται συνολικά από την αύξηση του κόστους παραγωγής εξαι-
τίας της ενεργειακής κρίσης και του πληθωρισµού. Όµως, οι ίδιοι
οι παραγωγοί µας γνωρίζουν πολύ καλά ότι οι κυβερνήσεις της
Νέας Δηµοκρατίας και πρώτος ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μη-
τσοτάκης στάθηκαν πάντοτε στο πλευρό τους και το αυτό θα κά-
νουν και τώρα. Με ανοικτές πόρτες, ανοικτά αυτιά, αστείρευτη
θέληση για διάλογο και συνεννόηση είµαστε εδώ, για να βρούµε
από κοινού µε τους παραγωγούς ρεαλιστικές λύσεις.

Ήδη, από τον Πρωθυπουργό έχουν ανακοινωθεί η ρύθµιση
χρεών προς τη ΔΕΗ για τους ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ, προϋπολογισµού
87 εκατοµµυρίων ευρώ, η µακροπρόθεσµη µείωση του κόστους
ηλεκτρικού ρεύµατος τουλάχιστον κατά 30% επί µία δεκαετία σε
αγρότες συνεταιριστικών σχηµάτων και σε πλαίσιο συµβολαιακής
γεωργίας. Είναι, επίσης, το Πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο Χω-

ράφι» για µεµονωµένους αγρότες, προϋπολογισµού 30 εκατοµ-
µυρίων ευρώ. Είναι και το Πρόγραµµα «ΑΠΟΛΛΩΝ», που αφορά
µειωµένα ενεργειακά κόστη άρδευσης κατά 50% για τα µέλη
όλων των ΓΟΕΒ και ΤΟΕΒ από το 2026 και µετά και προφανώς
και ιδιωτικές αρδεύσεις. Σήµερα ανακοινώθηκε φθηνότερο ρεύ-
µα για τους αγρότες για δύο συν οκτώ χρόνια και προκαταβολή
της επιστροφής του ειδικού φόρου κατανάλωσης, που θα είναι
40 εκατοµµύρια στα τέλη Μαρτίου.

Προσωπικά είµαι αισιόδοξος, γιατί πιστεύω στην ειλικρινή και
ευθεία σχέση που έχει καλλιεργήσει όλα αυτά τα χρόνια το κόµµα
της Νέας Δηµοκρατίας µε τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους
αλλά και οι κυβερνήσεις µας µε την αγροτική παραγωγή. Είµαι
βέβαιος ότι η επόµενη µέρα θα είναι καλύτερη και θα µπορούµε
να αντιµετωπίσουµε σε βάθος και ουσιαστικά τα προβλήµατα και
της κλιµατικής κρίσης και της ενεργειακής κρίσης αλλά και τα
σηµαντικά ζητήµατα από την πρώτη εφαρµογή του στρατηγικού
σχεδίου της ΚΑΠ.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ακολουθεί
η κ. Οικονόµου Θωµαΐς από τη Νέα Δηµοκρατία και µετά είναι η
κ. Μανωλάκου, η κ. Τζάκρη και ο κ. Χαλκιάς.

Κυρία Οικονόµου, σας παρακαλώ να είστε εντός του χρόνου
σας.

ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, η σηµερινή συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τους εκπρο-
σώπους των αγροτών επιβεβαίωσε την εποικοδοµητική στάση
της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν.

Φθηνότερο ρεύµα, λοιπόν, για όλους τους αγρότες που θα έχει
διάρκεια δέκα χρόνια, εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός. Βεβαίως,
είναι και η πρόσθετη των παραγωγών για τη µείωση του ενεργει-
ακού τους κόστους, την οποία εξήγγειλε ο Κυριάκος Μητσοτάκης
και η οποία έρχεται σε συνέχεια άλλων πρόσφατων µέτρων, όπως
είναι η επιστροφή στους αγρότες για µία ακόµη χρονιά και το
2024 του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο. Πρόκειται
για µία ετήσια οικονοµική ενίσχυση ύψους 83 εκατοµµυρίων
ευρώ, η οποία θα δοθεί µε προκαταβολή 40 εκατοµµυρίων ευρώ,
που θα καταβληθεί µέχρι το τέλος Μαρτίου, όπως εξήγγειλε ο
Πρωθυπουργός, την οποία να θυµίσω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ είχε καταρ-
γήσει το 2016.

Η προνοµιακή τιµολόγηση από τη ΔΕΗ για τους παραγωγούς
µας µε πρόσθετη έκπτωση 10% στο αγροτικό ρεύµα είναι ένα
µέτρο που έρχεται σε συνέχεια της επιδότησης της αγροτικής
κατανάλωσης ηλεκτρισµού, που επίσης έφερε την προηγούµενη
τετραετία η Νέα Δηµοκρατία.

Παράλληλα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει ήδη
προχωρήσει από το 2023 σε µείωση του ΦΠΑ στα αγροτικά εφό-
δια από το 13% στο 6%, σε µεγάλες φοροελαφρύνσεις για το σύ-
νολο της πρωτογενούς παραγωγής και βελτίωση της ασφαλιστι-
κής συνταξιοδοτικής κατάστασης των αγροτών και των οικογε-
νειών τους µε την προνοµιακή αντιµετώπιση από τον ΕΦΚΑ.

Βεβαίως, θα αναφερθώ και στη χορήγηση αποζηµιώσεων, προ-
καταβολών και άλλων, σε πληγέντες αγρότες, άνω του 1 δισεκα-
τοµµυρίου. Βεβαίως, φυσικά, µένουν πολλά ακόµα να δοθούν.

Αυτό που µένει τώρα να δούµε είναι και την ίδια εποικοδοµη-
τική στάση από όλα τα κόµµατα, χωρίς λαϊκισµούς και ανέξοδες
πλειοδοσίες, γιατί τα προβλήµατα λύνονται µόνο από υπεύθυ-
νους πολιτικούς που εργάζονται συστηµατικά για τα συµφέροντα
των πολλών, όχι από όσους κάνουν αγροτουρισµό, σκαρφαλώ-
νοντας σε τρακτέρ, για να υποσχεθούν πράγµατα που γνωρίζουν
ότι δεν θα κάνουν.

Η Νέα Δηµοκρατία παραµένει µε διαφορά η µόνη παράταξη
ευθύνης που έχει πραγµατοποιήσει ό,τι υποσχέθηκε και µπορεί
να δεσµευθεί ουσιαστικά για το µέλλον, να κάνει πράξη όλα όσα
υποσχέθηκε στον ελληνικό λαό.

Κύριε Υπουργέ, είναι σαφές πως το νοµοσχέδιο που συζη-
τούµε σήµερα κινείται ακριβώς στην κατεύθυνση επίλυσης των
προβληµάτων των αγροτών µας. Θα µείνω σε δύο χαρακτηριστι-
κές περιπτώσεις, οι οποίες αφορούν ιδιαίτερα στον πρωτογενή
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τοµέα της Ευρυτανίας, την οποία εκπροσωπώ.
Ξεκινώ µε τα άρθρα 7 και 8, µε τα οποία επιταχύνουµε τη δια-

δικασία εκπόνησης διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης. Είναι µία
εξαιρετικά κρίσιµη διαρθρωτική αλλαγή, που θα βοηθήσει στη
µακροπρόθεσµη ανάπτυξη της κτηνοτροφίας στην περιφέρεια.
Και αυτό, γιατί, όπως είναι γνωστό, τα σχέδια αξιοποίησης της
βοσκήσιµης γης είναι άρρηκτα συνδεδεµένα µε τη µελλοντική
ενεργοποίηση δικαιωµάτων ενίσχυσης των κτηνοτρόφων µας από
την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Πρέπει σε αυτό το σηµείο, κύριε Πρόεδρε, να υπογραµµίσω τη
σηµασία της πρόσφατης δέσµευσης του Πρωθυπουργού για την
καταβολή µέχρι τον Απρίλιο από τον ΟΠΕΚΕΠΕ του συνόλου των
ενισχύσεων προηγουµένων ετών που δικαιούνταν οι παραγωγοί,
κάτι που σηµαίνει ότι το αγροτικό εισόδηµα θα ενισχυθεί άµεσα
µε 750 εκατοµµύρια ευρώ, µέρος των οποίων φυσικά θα διατεθεί
και για τους κτηνοτρόφους της Ευρυτανίας.

Έρχοµαι τώρα και σε µία άλλη σηµαντική παρέµβαση του
Υπουργείου, η οποία αφορά στην αξιοποίηση σκαφών που ανή-
κουν σε µονάδες υδατοκαλλιέργειας για την παροχή τουριστικών
υπηρεσιών. Η εφαρµογή, λοιπόν, των άρθρων 15 και 16 και σε
παραλίµνιες περιοχές, θα επιτρέψει την ανάπτυξη του περιηγη-
τικού και αλιευτικού τουρισµού σε πανέµορφους υδάτινους
όγκους, όπως της Ευρυτανίας. Βέβαια, αναφέροµαι στη µονα-
δική λίµνη των Κρεµαστών, µια τεχνητή λίµνη µε τεράστιες δυνα-
τότητες για δράσεις αναψυχής που θα δηµιουργήσουν νέες
θέσεις εργασίας και θα φέρουν καινοτόµες οικονοµικές δραστη-
ριότητες στο νοµό µας.

Εδώ θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να καταθέσω µερικές βελτιωτι-
κές προτάσεις για τις επερχόµενες προκλήσεις του Προγράµµα-
τος «ΑΛΙΕΙΑ» του ΕΣΠΑ που αφορούν τις ιχθυοκαλλιέργειες,
όπως η παροχή ειδικών κινήτρων για το ξεκίνηµα τέτοιων επεν-
δύσεων, ειδικά σε αποµονωµένες και µειονεκτικές περιοχές,
καθώς και η αύξηση της ποσοστιαίας συµµετοχής του δηµοσίου
στις παραπάνω επενδύσεις, προκειµένου να γίνουν ελκυστικές
σε νέους ανθρώπους και µακροπρόθεσµα βιώσιµες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρώντας στο άρθρο 32, ει-
σάγεται µια εξαιρετική ρύθµιση για το 2023, µε στόχο την κάλυψη
των ζηµιών που προκλήθηκαν τόσο σε γεωργικές καλλιέργειες
όσο και σε κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις ανεξαρτήτως αιτίου.
Συγκεκριµένα, κατά παρέκκλιση των σχετικών κανονισµών του
ΕΛΓΑ, θα καλυφθεί µέχρι και το 100% των ασφαλιστικών ζηµιών
των αγροτών που καταγράφηκαν το 2023.

Θα ήθελα εδώ, κύριε Υπουργέ, να σας θέσω ξανά ένα ιδιαίτερο
αίτηµα των κτηνοτρόφων της Ευρυτανίας που έχει να κάνει µε
την καταστροφή των κοπαδιών τους από αγέλες λύκων. Πρόκει-
ται, βέβαια, για απώλειες που σήµερα καλύπτονται ασφαλιστικά
από τον ΕΛΓΑ, όµως εξαιτίας του ισχύοντος κανονισµού προβλέ-
πεται µία πολύ περίπλοκη διαδικασία απόδειξης των ζηµιών στα
εκτρεφόµενα ζώα, στην οποία οι κτηνοτρόφοι αντικειµενικά δεν
µπορούν να ανταποκριθούν. Εποµένως απαιτείται εν όψει της
ολοκλήρωσης της µελέτης για το νέο ασφαλιστικό κανονισµό του
ΕΛΓΑ, να απλοποιηθεί η σχετική διαδικασία και να αυξηθεί η
ασφαλιστική αποζηµίωση των κτηνοτρόφων.

Θα ήθελα κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να θέσω δύο συναφή
θέµατα που απασχολούν έντονα τους κτηνοτρόφους µας. Πρώτα
απ’ όλα, για το γάλα θέλω να αναγνωρίσω την ουσιαστική παρέµ-
βαση που γίνεται µε το άρθρο 34 στην ειδική εισφορά του γάλα-
κτος. Λόγω, όµως, των έκτακτων περιστάσεων τις οποίες αντι-
µετωπίζει σήµερα η ελληνική κτηνοτροφία, αλλά και του προβλή-
µατος τιµολόγησης του γάλακτος, είναι απολύτως αναγκαία η
αναστολή της υποχρέωσης καταβολής από τους παραγωγούς
της ειδικής αυτής εισφοράς στο γάλα που τελικά επιβαρύνει και
τους καταναλωτές.

Τελειώνω αναφερόµενη στις ελληνοποιήσεις εισαγόµενων κτη-
νοτροφικών προϊόντων που συχνά επηρεάζουν τόσο τους παρα-
γωγούς όσο και εµάς τους πολίτες που τα πληρώνουµε. Είµαι
βέβαιη ότι τα συναρµόδια Υπουργεία γνωρίζουν το πρόβληµα και
θα πάρουν άµεσα και µακροπρόθεσµα µέτρα για τον περιορισµό
του φαινοµένου αυτού και φυσικά των οικονοµικών συνεπειών
του.

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κ. Μανωλάκου. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τελείωσε σήµερα και αυτή η περι-

βόητη συνάντηση του Πρωθυπουργού µε εκπροσώπους των
αγωνιζόµενων αγροτών και η Κυβέρνηση αρνήθηκε να ικανοποι-
ήσει το σύνολο των αιτηµάτων τους, όπως επιβεβαιώθηκε και από
την οµιλία του κυρίου Υπουργού κ. Αυγενάκη. Είχαν υποσχεθεί
να ξύσουν τον πάτο του βαρελιού.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Τον ξύσαµε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το πιθανότερο είναι ότι δεν υπήρ-
χε πάτος για να ξύσετε, γιατί το βαρέλι ολόκληρο το έχετε δώσει
στους λεφτάδες, στο κεφάλαιο. Δεν βρέθηκε βαρέλι.

Τελικά, η κοροϊδία σας δεν έχει πάτο. Αλλά να σας πω, θα το
βρείτε µπροστά σας να είσαστε βέβαιοι, όχι µόνο από τους αγρό-
τες, αλλά και από πολλούς περισσότερους που δεν µπορούν να
ζήσουν, όταν το µηνιάτικο τελειώνει στις δεκαεννέα µέρες. Συσ-
σωρεύεται οργή και αγανάκτηση και θα ξεσπάσει οργανωµένα.
Να είστε βέβαιοι γι’ αυτό.

Και όµως, η ικανοποίηση των αιτηµάτων των αγροτών, είναι
επιτακτική κοινωνική ανάγκη. Είναι απαίτηση, όχι µόνο γιατί είναι
δίκαια αιτήµατα που έχουν τη συµπαράσταση της πλειοψηφίας
του λαού αλλά και γιατί θα συµβάλουν στη µείωση της τιµής των
τροφίµων για τον λαό. Τα ίδια τα στοιχεία το µαρτυρούν. Το 73%
περίπου των νοικοκυριών, µείωσε δαπάνες εξαιτίας της αύξησης
των τιµών στα τρόφιµα. Βέβαια, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι των
σουπερµάρκετ, έχουν εκτινάξει τα κέρδη τους ξεπερνώντας τα
11 δισεκατοµµύρια µόνο το 2023. Πόσο µαρτυριάρικα είναι αυτά
τα νούµερα για την αντιλαϊκή πολιτική σας;

Ωστόσο, η Κυβέρνηση φέρνει δικαιολογίες για δηµοσιονοµικές
αντοχές. Αλήθεια, το ότι έχετε αφορολόγητο πετρέλαιο σε εφο-
πλιστές, βιοµηχάνους, αεροπορικές εταιρείες που ξεπερνούν τα
500 εκατοµµύρια κάθε χρόνο -µισό δισεκατοµµύριο- έχει δηµο-
σιονοµικές επιπτώσεις; Αυτή, όµως, είναι η ταξική σας πολιτική,
γιατί είσαστε υπέρ των επιχειρηµατικών οµίλων και όχι των λαϊ-
κών στρωµάτων.

Η ευθύνη είναι αποκλειστικά και µόνο της Κυβέρνησης. Διότι
τα συγκεκριµένα αιτήµατα ακούστηκαν και συζητήθηκαν εδώ και
τρεις βδοµάδες στους δρόµους του αγώνα και δεν είναι τυχαίο
ότι αφορούν την πολιτική της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής που
φτωχοποιεί τους µικροµεσαίους αγρότες, καθώς και την πράσινη
µετάβαση που τους χρεοκοπεί και ας υµνείτε όλοι σας την πρά-
σινη ή δίκαιη µετάβαση, όπως την έλεγε ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας Αριστεράς και προβάλλετε την κλιµατική
κρίση για κάθε νόσο και άλλοθι.

Βέβαια, µιλήσατε και για δοµικές αλλαγές σήµερα και για ελ-
λείψεις µάλιστα δοµικών αλλαγών. Να ξέρετε ότι από το 1981
που εντάχθηκε η Ελλάδα στην τότε ΕΟΚ και δοµικές και διαρ-
θρωτικές αλλαγές έγιναν και γίνονται στον αγροτικό τοµέα.
Έχουν, όµως, τη σφραγίδα της ευρωκοινοτικής αγροτικής πολι-
τικής που οδηγεί στο ξεκλήρισµα των µικροµεσαίων, αλλού πιο
γρήγορα αλλού µε πιο αργά βήµατα.

Αυτό είναι το παραγωγικό σας µοντέλο, κύριε Υπουργέ. Δεν
χωράνε όλοι οι αγρότες, αλλά µόνο οι µεγαλοκληρούχοι. Αυτό
εξυπηρετούν και οι επιδοτήσεις του ευρωκοινοτικού προϋπολο-
γισµού. Γι’ αυτό όλες οι επιδοτήσεις, όλα αυτά τα χρόνια –ναι,
είναι δισεκατοµµύρια κάθε χρόνο και ίσως και περισσότερο από
άλλες χώρες, εµείς συµφωνούµε- βελτίωσαν τη θέση της αγρο-
τιάς; Όχι, βέβαια, την εξόντωσαν. Γιατί; Διότι στους µεγάλους
πηγαίνουν. Αλλά έτσι είναι. Την Ευρωπαϊκή Ένωση και την ΚΑΠ
όχι µόνο δεν την ενοχοποιείτε, αλλά την προστατεύετε, την περι-
φρουρείτε. Και τι κάνετε; Ο ένας τα ρίχνει στον άλλο ότι είναι ανί-
κανος να τη διαχειριστεί σωστά. Το ακούσαµε και σήµερα.

Ωστόσο, γιατί αυτή τη χρονιά ξεχύθηκαν τόσο µαζικά, τόσο
αποφασιστικά οι αγρότες, οι µελισσοκόµοι µε τα τρακτέρ τους
αφήνοντας τα χωράφια τους και έφτασαν µέχρι τις µεγάλες πό-
λεις; 

Και δεν αναφερόµαστε µόνο στην Ελλάδα, αλλά και στις άλλες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Επίσης, γιατί έµοιαζαν τόσο
πολύ τα αιτήµατα και τα συνθήµατά τους, αλλά και ο στόχος που
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είχαν, δηλαδή η ικανοποίηση αιτηµάτων που συσχετίζονται µε την
ίδια την επιβίωσή τους; Η αναγνώριση του αγώνα τους έγινε απο-
δεκτή, γι’ αυτό και η αλληλεγγύη παντού ήταν πολύ µεγάλη. Ναι,
αυτή η µάχη των αγροτών είχε νέα ποσοτικά και ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά το 2024. Ήταν πολύ περισσότεροι σχεδόν σε όλες της
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αµφισβητώντας τη νέα Κοινή
Αγροτική Πολιτική. 

Πιέστηκαν οι κυβερνήσεις και η ελληνική. Αναγκάστηκε ο Πρω-
θυπουργός να δεχτεί τους αγρότες και να συζητήσει και τα προ-
βλήµατα και τα αιτήµατα επιβίωσης, και ας κορόιδεψε, για να
κερδίσει χρόνο. Αυτές είναι τελικά οι ανοικτές πόρτες για τους
αγρότες που λέτε. Γιατί, όµως, τόσο οξυµένα πνεύµατα στα
κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γιατί αυτός ο παναγρο-
τικός ξεσηκωµός; Μα γιατί φάνηκαν πολύ γρήγορα και πιεστικά
τα αποτελέσµατα των κανονισµών που καθορίζουν το νοµοθετικό
πλαίσιο της ΚΑΠ για το 2021 - 2027, προσαρµόζοντας ακόµα πιο
βίαια, πιο γρήγορα την Κοινή Αγροτική Πολιτική στην κοινή στρα-
τηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την ενίσχυση της κερδοφο-
ρίας των οµίλων µε τη λεγόµενη «πράσινη ανάπτυξη» και την
ψηφιοποίηση. Το άµεσο αποτέλεσµα ήταν η µείωση των άµεσων
ενισχύσεων για τους βιοπαλαιστές αγρότες και ας τα ρίχνετε
στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Και ποιος είναι ο στόχος; Η ακόµα µεγαλύτερη
στήριξη των καπιταλιστικών επιχειρήσεων του γεωργικού τοµέα
και όσων συνδέονται µε αυτές. Δηλαδή οι όροι και οι προϋποθέ-
σεις ήταν τέτοιοι που να µπορούν να ανταποκριθούν στα οικολο-
γικά καθεστώτα, εξασφαλίζοντας έτσι περισσότερες ενισχύσεις
από τον δεύτερο πυλώνα της αγροτικής ανάπτυξης µε προγράµ-
µατα δράσεων για το κλίµα, την ψηφιοποίηση της γεωργίας, την
έρευνα και καινοτοµία.

Αυτά όλα µάς τα υµνούσε πριν λίγο ο κύριος Υπουργός, βε-
βαίως και εσείς όλοι ψηφίζατε στο Ευρωκοινοβούλιο, Νέα Δηµο-
κρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, το κόµµα του Βελόπουλου και ας
παριστάνετε τώρα τους συντρέχοντες στην αγροτιά και χύνετε –
δήθεν- µαύρο δάκρυ για τα βάσανά τους που η πολιτική η δική
σας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης δηµιούργησε. Φτάνει πια η υπο-
κρισία! Είστε συνένοχοι. Να γιατί τα συνθήµατα και τα αιτήµατα
ήταν για την επιβίωση και το υψηλό ενεργειακό κόστος στο πλαί-
σιο της πράσινης µετάβασης που µε πάθος υπερασπίζεστε, αν
και υπάρχουν εγχώριες φτηνότερες ενεργειακές λύσεις, αλλά
δεν εξασφαλίζουν κέρδη στους οµίλους των ΑΠΕ.

Ωστόσο, η αλήθεια είναι ότι ζούµε στην εποχή του ραγδαία
αναπτυσσόµενου ψηφιοποιούµενου καπιταλισµού. Είναι ο ψηφια-
κός µετασχηµατισµός που είπε ο κ. Αυγενάκης των συνεχών τε-
χνολογικών αλµάτων που επιδρούν στις παραγωγικές δυνάµεις,
µεταβάλλουν προς το χειρότερο τις εργασιακές σχέσεις και κάθε
πτυχή της καθηµερινής µας ζωής, γιατί πηγή των κοινωνικών δει-
νών δεν είναι οι µηχανές ούτε τα αυτοµατοποιηµένα ψηφιοποι-
ηµένα συστήµατα, αλλά πηγή δεινών είναι το ότι η ιδιοκτησία
τους είναι στα χέρια των εκµεταλλευτών, της αστικής τάξης, που
τα αξιοποιούν για να διαιωνίζουν την εκµετάλλευση της εργατι-
κής τάξης και των λαϊκών στρωµάτων, στα οποία συµπεριλαµβά-
νονται και οι µικροµεσαίοι αγρότες, πάντα βέβαια για την
κερδοφορία τους. Σε αυτή την κατεύθυνση είναι προσαρµοσµένη
και η Κοινή Αγροτική Πολιτική, εξοντώνοντας όσους από τους
αυτοαπασχολούµενους αγρότες έχουν αποµείνει.

Συνεπώς το νοµοσχέδιό σας καµµία σχέση δεν έχει µε όλα
αυτά, καµµία σχέση δεν έχει µε την ανάπτυξη της παραγωγικό-
τητας, τον πρωτογενή τοµέα και κυρίως δεν έχει σχέση µε τα αι-
τήµατα των αγροτών που η Κυβέρνηση ωµά και ψυχρά τα περι-
φρόνησε, γιατί ουσιαστικά αφορούν τη µείωση του κόστους πα-
ραγωγής και κατ’ επέκταση µείωση τιµής στα τρόφιµα. 

Ο κύριος Υπουργός µάς είπε ότι κοιτάµε το αύριο και τον νέο
ψηφιακό κόσµο και βέβαια στις επιτροπές µάς ανέλυσε ως µε-
γάλη τοµή τα διάφορα άρθρα του νοµοσχεδίου. Κι όµως, τα πε-
ρισσότερα επιδεινώνουν την οικονοµική θέση των γεωργών και
κτηνοτρόφων. Τα είπε αναλυτικά στις επιτροπές ο εισηγητής µας,
ο Βασίλης Μεταξάς. Οι κτηνοτρόφοι θα επωµιστούν νέα οικονο-
µικά βάρη για κτηνοτροφικά πάρκα, σχέδια διαχείρισης και ούτω
καθ’ εξής. Τις εκτάσεις βόσκησης, στην εκτατική κτηνοτροφία τις
βλέπετε σαν τροχοπέδη, σαν εµπόδιο. Ουσιαστικά τις αρπάζετε
για να τους δώσετε βορά σε µια χούφτα οµίλων για να τοποθε-

τήσουν τα αιολικά και φωτοβολταϊκά πάρκα και να εξασφαλίσουν
νέα κέρδη. Βάζετε ειδική εισφορά στο γάλα, όταν η τιµή του στον
καταναλωτή είναι στα ύψη.

Και για τον ΕΛΓΑ τα είπε αναλυτικά και µε υπαρκτά παραδεί-
γµατα ο εισηγητής µας. Ωστόσο αυτά που λέει ο κύριος Υπουρ-
γός για τον εκσυγχρονισµό του ΕΛΓΑ είναι η περαιτέρω ιδιω-
τικοποίηση. Έτσι κάνετε σε όλα τα ασφαλιστικά συστήµατα και
θα επιβαρυνθούν ακόµα πιο πολύ οι αγρότες. 

Αυτός ο σχεδιασµός υπάρχει εδώ και χρόνια. Είναι κατεύθυνση
της ΚΑΠ. Δεν προχώρησε ακόµα χάρη και στους αγροτικούς
αγώνες. Αυτή είναι η πολιτική σας και γι’ αυτό και στο παρόν νο-
µοσχέδιο δεν αγγίζετε προβλήµατα του αγροτικού τοµέα και της
αγροτιάς και κυρίως δεν ενδιαφέρεστε για παραγωγή ποιοτικών
και φτηνών τροφίµων για τον λαό. Αυτό είναι το σάπιο σύστηµά
σας, σύµφυτο µε τη φτώχεια, τη δυστυχία, τους πολέµους, τα βά-
σανα, που όµως εξασφαλίζουν κέρδη στο κεφάλαιο. 

Μερικοί καλλιεργούν και λένε: «Δεν υπάρχει αντιπολίτευση».
Αντιπολίτευση υπάρχει και γίνεται στους δρόµους του οργανω-
µένου αγώνα. Εκεί που χρεοκοπούν τα ψέµατα Κυβέρνησης και
κοµµάτων που προσκυνάνε, ψηφίζουν και υλοποιούν την Κοινή
Αγροτική Πολιτική και καλλιεργούν αυταπάτες και εφησυχα-
σµούς. Και γι’ αυτό επιστρατεύονται το «µαστίγιο», η καταστολή,
ο κοινωνικός αυτοµατισµός, όταν το µαζικό ταξικό κίνηµα σηκώ-
νει κεφάλι. Αυτή είναι η Αντιπολίτευση που οργανώνεται από τον
ίδιο τον λαό και τους αγώνες του, βάζοντας στο στόχαστρο όχι
µόνο την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και την Ευρω-
παϊκή Ένωση, την πολιτική του κεφαλαίου, τα άλλα κόµµατα που
υπηρετούν την ίδια βάρβαρη στρατηγική, αυτή που ξεκληρίζει µι-
κροµεσαίους αγρότες και φτωχαίνει τον λαό. 

Ωστόσο εµείς λέµε και ξέρουµε ότι οι δυνατότητες είναι ακόµα
µεγαλύτερες. Υπάρχουν περιθώρια για να στριµωχτούν κι άλλο
η Κυβέρνηση, η Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κόµµατα του κεφα-
λαίου, να τα βρουν ακόµα περισσότερο σκούρα από την είσοδο
νέων δυνάµεων στην οργανωµένη πάλη. Και ένα µεγάλο βήµα γί-
νεται µε την πανελλαδική απεργία, το γενικό ξεσηκωµό στους
δρόµους στις 28 Φλεβάρη, για τους χαµηλούς µισθούς που τε-
λειώνουν στα µισά του µήνα, σε συνδυασµό µε την ακρίβεια, το
κόστος ζωής που εκτοξεύεται, τη δυσβάσταχτη φορολογία, την
απαξίωση της ανθρώπινης ζωής στο βωµό του κέρδους, όπως
εκφράστηκε ένα χρόνο πριν µε το έγκληµα στα Τέµπη, αλλά και
όπως εκφράζεται στα αλλεπάλληλα ατυχήµατα στους χώρους
δουλειάς, τη µετατροπή της υγείας και της παιδείας σε ακριβο-
πληρωµένα εµπορεύµατα για όσους µπορούν να καταβάλουν το
αντίτιµο, το ξεσπίτωµα λαϊκών οικογενειών µε τους πλειστηρια-
σµούς, τις εξώσεις, αλλά και τις πολεµικές δαπάνες που αυξάνο-
νται, την ώρα που για το λαό και τις ανάγκες του δεν περισσεύει
ούτε 1 ευρώ. 

Να γιατί το κύριο σύνθηµα στην πανελλαδική απεργία είναι:
«Τα κέρδη τους ή οι ζωές µας», και αν το κάνουµε πράξη επιλέ-
γοντας τις ανθρώπινες ζωές και τις ανάγκες, τότε θα είναι δυνατή
η ανατροπή της καπιταλιστικής βαρβαρότητας και θα ανοίγεται
ο δρόµος της λαϊκής ευηµερίας µε ένα ποιοτικά ανώτερο σύ-
στηµα, τον σοσιαλισµό - κοµµουνισµό.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Δεν γίνεται, κύριε Πρόεδρε, να υπερβαί-
νουµε τόσο πολύ τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να τα πείτε
στο κόµµα σας, που είναι και στην Κυβέρνηση και έχει την πλει-
οψηφία. Η κ. Μανωλάκου είναι Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος,
δεν µιλούσε ως Βουλευτής. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Μίλησα και πολύ λιγότερο. Χρησι-
µοποίησα και τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Μα-
νωλάκου, µιλήσατε εντός του χρόνου. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµο-

σχέδιο το οποίο συζητούµε σήµερα περισσότερο διεκπεραιώνει
θέµατα διοικητικής φύσης και µεταφέρει υποχρεώσεις στο µέλ-
λον, όπως είναι τα σχέδια βόσκησης, παρά δίνει απαντήσεις και
λύσεις στα καίρια προβλήµατα που απασχολούν σήµερα τους
αγρότες. Ακόµα και η σηµερινή υπό το κράτος του πανικού των
αγροτικών κινητοποιήσεων παρέµβαση του Πρωθυπουργού απο-
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τελεί ένα νεφέλωµα υποσχέσεων, καθώς ανακοινώθηκαν µέτρα
που θα ισχύσουν και θα έχουν ένα αποτύπωµα σε βάθος δεκαε-
τίας. 

Είναι προφανές ότι ορισµένα µπορούσε να τα έχει κάνει ήδη η
Κυβέρνηση πολύ καιρό πριν διαµορφωθούν τα αγροτικά µπλόκα,
όπως αυτό για το αγροτικό ρεύµα, αλλά είναι προφανές ότι µόνο
όταν χάνει τον έλεγχο η Κυβέρνηση, τότε αναγκάζεται να ανακοι-
νώσει κάποια µέτρα παυσίπονα. 

Οι κινητοποιήσεις των αγροτών, στο πλευρό των οποίων βρέ-
θηκε από την αρχή ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία και για τη
µόνιµη λύση των οποίων ο Πρόεδρός µας Στέφανος Κασσελάκης
ανακοίνωσε οκτώ συγκεκριµένα µέτρα, θορύβησαν επιτέλους την
αδιάφορη Κυβέρνηση. 

Τα προβλήµατα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, των αγρο-
τών έχουν βαθιές ρίζες, πραγµατικά αίτια και δεν αντιµετωπίζο-
νται µε αποσπασµατικές υποσχέσεις, όπως αυτές που έδωσε
σήµερα ο κ. Μητσοτάκης, δηλαδή του Πρωθυπουργού που έπρε-
πε να απολογείται, γιατί επί πέντε χρόνια οι Έλληνες αγρότες
αντιµετωπίζουν ως και το διπλάσιο κόστος παραγωγής σε σύ-
γκριση µε τους Ευρωπαίους συναδέλφους τους, γιατί οι αγρότες
ως καταναλωτές πλήττονται ανελέητα από την ολιστική ακρίβεια,
που έχει αφήσει ελεύθερη ο κ. Μητσοτάκης για να αποκοµίσει
υπερκέρδη το δηµόσιο από τον ΦΠΑ, και τελικά γιατί επί πέντε
χρόνια έχει επιτρέψει οι αγρότες να βρίσκονται τον µισό τους
χρόνο στο χωράφι και τον υπόλοιπο χρόνο τους στα δικηγορικά
γραφεία για να σώσουν τη γη τους από τους πλειστηριασµούς,
γιατί αρνείται, όπως και σε όλους τους άλλους Έλληνες, µια ολι-
στική και οριστική ρύθµιση του ιδιωτικού χρέους, µε προστασία
της πρώτης κατοικίας και της αγροτικής γης. 

Σε πέντε χρόνια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αγρότες µας
έχουν χάσει ήδη το µεγαλύτερο µέρος του διαθέσιµου εισοδή-
µατός τους, και αυτό το νοµοσχέδιο δεν αντιµετωπίζει ούτε την
κερδοσκοπία που πολλαπλασιάζει τις τιµές από το χωράφι στο
ράφι, δεν αντιµετωπίζει ούτε τα µείζονα προβλήµατα της επέκτα-
σης και του εκσυγχρονισµού των αρδευτικών δικτύων, δεν αντι-
µετωπίζει ούτε το πρόβληµα της πρόσβασης των αγροτών στο
Ταµείο Ανάκαµψης, ούτε τη δυνατότητα µεταποίησης και τυπο-
ποίησης για να αυξηθεί η εγχώρια προστιθέµενη αξία των προ-
ϊόντων και τέλος δεν αντιµετωπίζει ούτε καν τη δυνατότητα
ιδιοπαραγωγής ρεύµατος για χιλιάδες αγρότες, που αναγκάζο-
νται να λειτουργούν γεωτρήσεις µε ηλεκτροκινητήρες 150 και
200 ίππων ανά γεώτρηση. 

Αν το κόστος παραγωγής λοιπόν είναι το µείζον ζήτηµα σή-
µερα για τον αγροτικό και κτηνοτροφικό κόσµο, το νοµοσχέδιο
αυτό ούτε καν το αγγίζει, όπως δεν αγγίζει και όλα τα δοµικά προ-
βλήµατα που ήδη προανέφερα. Το αυξηµένο κόστος παραγωγής
το οποίο ήρθε για να µείνει επηρεάζει άµεσα τους αγρότες,
καθώς αυτοί είναι υποχρεωµένοι να επενδύσουν περισσότερα για
να διατηρήσουν την ίδια παραγωγή. 

Μεγάλες περιπέτειες επιφύλαξε για τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους η κορύφωση της ενεργειακής κρίσης µε τη ρήτρα
αναπροσαρµογής από το καλοκαίρι του 2021, εκτινάσσοντας την
τιµή του ρεύµατος στους λογαριασµούς του αγροτικού τιµολο-
γίου σε δυσθεώρητα επίπεδα. Συνέπεια αυτού ήταν οι χρεώσεις
ηλεκτρικής ενέργειας στους λογαριασµούς των αγροτών να είναι
διπλάσιες ή και τριπλάσιες σε σχέση µε τα προ κρίσης επίπεδα. 

Σήµερα οι αγρότες σάς ζητούν απλά 7 σεντς την κιλοβατώρα
για το αγροτικό πετρέλαιο. Θα το κάνετε αυτό, κύριε Υπουργέ;
Χωρίς προϋποθέσεις και χωρίς όρους. 

Η αύξηση των τιµών στα αναγκαία, όπως είναι τα φάρµακα, τα
λιπάσµατα και οι σπόροι, το νερό ή τα καύσιµα και η αναγκαία
αγροτική τεχνολογία δηµιουργεί επίσης σηµαντικές οικονοµικές
πιέσεις στο εισόδηµά τους. 

Ένα άλλο πρόβληµα είναι η κερδοσκοπία στην αγορά των τρο-
φίµων. Δεν γίνεται οι διάφοροι ενδιάµεσοι να αγοράζουν τα προ-
ϊόντα 30 λεπτά στο χωράφι και τα ίδια προϊόντα να φτάνουν στα
γειτονικά σουπερµάρκετ τρεις και τέσσερις φορές επάνω, µε
αποτέλεσµα να επωφελούνται σε βάρος των αγροτών. Η αύξηση
του κόστους παραγωγής και η κερδοσκοπία από τους ενδιάµε-
σους οδηγούν σε µείωση των εσόδων των αγροτών, µε αποτέλε-
σµα οι ίδιοι και οι οικογένειές τους να αδυνατούν να επιβιώσουν.

Και από την άλλη τι έχουµε; Έχουµε τη νέα ΚΑΠ. Τον Ιανουάριο
του 2023 άνοιξε ένα νέο κεφάλαιο στην αγροτική πολιτική, που
δυστυχώς οδηγεί σε µια µαταιοπονία, να παράγουν περισσότερα
µε λιγότερα µέσα. Ένα χρόνο µετά όλοι αντιλαµβάνονται ότι η
ΚΑΠ αυξάνει περαιτέρω το κόστος παραγωγής για τους αγρότες,
ενώ την ίδια στιγµή µια σειρά από εµπορικές συµφωνίες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε τρίτες χώρες διευκολύνουν τις αθρόες ει-
σαγωγές προϊόντων από χώρες που δεν έχουν υποχρέωση να
τηρούν τα ευρωπαϊκά πρότυπα, διαθέτοντας εποµένως ισχυρό
ανταγωνιστικό πλεονέκτηµα και θέτοντας τους Ευρωπαίους
αγρότες στη γωνία. 

Προβληµατικό αποδείχτηκε το Εθνικό Στρατηγικό Σχέδιο για
τη νέα ΚΑΠ 2023-2027, χωρίς εθνική στρατηγική, χωρίς προηγού-
µενη διαβούλευση µε τους αγρότες και µε µείωση των άµεσων
ενισχύσεων, που πολλές φορές φτάνει και ξεπερνά το 50%. Απο-
δεικνύεται στην πράξη µια κακή διαπραγµάτευση και ένας κακός
εθνικός σχεδιασµός. 

Σιγά-σιγά αποκαλύπτονται και πολλά άλλα προβλήµατα µε πιο
βασικό τα Οικολογικά Σχήµατα, τα οποία αντιστοιχούν σε ποσό
425 εκατοµµυρίων ευρώ. Το είπε και ο κ. Πεβερέτος, ότι οι επι-
δοτήσεις στην κτηνοτροφία µειώνονται από 25% ως 50% και ανα-
φορικά µε τα Οικολογικά Σχήµατα οι κτηνοτρόφοι σε µεγάλο
βαθµό χάνουν το πρασίνισµα. Και αναφέροµαι ειδικότερα στους
αιγοπροβατοτρόφους και στον κλάδο της αιγοπροβατοτροφίας,
έναν κλάδο που είναι πολύ σηµαντικός γιατί αξιοποιεί τις ορεινές
και µειονεκτικές περιοχές της χώρας µας και κατά κανόνα απο-
τελεί και τον κύριο παραγωγικό κλάδο και το αιγοπρόβειο γάλα
αποτελεί την πρώτη ύλη για την παραγωγή φηµισµένων, υψηλής
ποιότητας γαλακτοκοµικών προϊόντων, που µαζί µε την υψηλή
ποιότητα του παραγόµενου κρέατος είναι το αποτέλεσµα µιας
σειράς παραµέτρων που χαρακτηρίζουν την ελληνική πραγµατι-
κότητα, όπως το εκτατικό σύστηµα εκτροφής και οι εγχώριες
φυλές. 

Μιλάτε για ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας. Η κτηνοτρο-
φία όµως καταρρέει. Μια απλή ανάγνωση των στοιχείων δείχνει
την πτωτική πορεία του κλάδου. Αποκαλυπτική είναι η τελευταία
απογραφή της ΕΛΣΤΑΤ, που δείχνει ότι τόσο οι κτηνοτροφικές
εκµεταλλεύσεις όσο και ο αριθµός των κοπαδιών έχουν µειωθεί
σηµαντικά την τελευταία δεκαετία. Από το 2009 µέχρι το 2020 οι
αµιγώς κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις µειώθηκαν κατά 20%. Από
δεκαέξι χιλιάδες διακόσιες δέκα έφτασαν να λειτουργούν οι δώ-
δεκα χιλιάδες εννιακόσιες εβδοµήντα τέσσερις.

Δεν θυµάµαι επίσης πόσες φορές έχω ακούσει σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα για ρυθµίσεις αδειοδότησης κτηνοτροφικών µονά-
δων και ακόµη δεν έχουµε καταφέρει να έχουµε αδειοδοτηµένες
κτηνοτροφικές µονάδες. Δεν έχουµε σχέδια βόσκησης. Ακόµα
και τα κτηνοτροφικά πάρκα πώς θα γίνουν, µε ποιο χρονοδιά-
γραµµα; 

Αποφεύγει δε ο κύριος Υπουργός τη δηµόσια διαβούλευση µε
τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους και µε αυτούς δηλαδή που θα
εφαρµόσουν την ΚΑΠ, αλλά το αποφεύγει και µε τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης. Από 17 Νοεµβρίου έχουµε ζητήσει, κύριε Υπουρ-
γέ, σύγκληση της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου για τις
αγροτικές επιδοτήσεις και τη νέα ΚΑΠ και ακόµα περιµένουµε.
Θα µπορούσαµε να βοηθήσουµε, ίσως και να έχουµε καλύτερα
αποτελέσµατα. 

Εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ, οµολογήσατε την αποτυχία και
µε τη διαπραγµάτευση της ΚΑΠ όσο και µε τη λειτουργία του
ΟΠΕΚΕΠΕ. Πέντε πρόεδροι τα τελευταία πέντε χρόνια της Νέας
Δηµοκρατίας και συνεχίζετε. Όλα αυτά, παρά το πόρισµα του συ-
νηγόρου του πολίτη για τον ΟΠΕΚΕΠΕ, που περιγράφει τη σε µε-
γάλο βαθµό πληµµελή εφαρµογή των διαδικασιών.

Για τον ΕΛΓΑ, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πάρτε επιτέ-
λους µια ξεκάθαρη απόφαση, θα αποζηµιώνετε επιτέλους το σύ-
νολο των κινδύνων στο 100%, που ζητούν οι αγρότες; Είµαστε
στα µέσα του Φλεβάρη και οι αγρότες της Πέλλας και της Ηµα-
θίας δεν έχουν πάρει έναντι των ζηµιών του 2023 ούτε 1 ευρώ.
Δόθηκαν µόνο για τα µάτια τις προηγούµενες µέρες σε εννέα οι-
κισµούς της Πέλλας και της Ηµαθίας προκαταβολή –ακούστε- 15
Φλεβάρη 20% εν όψει των µελλοντικών να δοθούν αποζηµιώ-
σεων, όταν οι άνθρωποι που έχουν χάσει ολοσχερώς σε πέντε
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χωριά της Πέλλας το εισόδηµά τους περίµεναν τώρα τον Φλε-
βάρη την ολοσχερή εξόφληση. 

Τι να τις κάνουν τις προκαταβολές, κύριε Υπουργέ, οι κάτοικοι
της Αραβησσού, του Αχλαδοχωρίου, του Ανύδρου, του Παλαιού
και του Νέου Μυλοτόπου; Οι άνθρωποι εξόφληση περίµεναν! Δεν
έχουν καθόλου εισόδηµα από το 2023 και η Θεσσαλία, µετά τη
βιβλική καταστροφή του περασµένου Σεπτεµβρίου, ακόµη µετρά
τις πληγές της, πληγές βεβαίως που εσείς τις δηµιουργήσατε,
γιατί δεν υποβάλατε το 2021 τους χάρτες κινδύνων πληµµύρας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η Κυβέρνηση δεν έχει σχέδιο για τον αποστραγγισµό εκατόν
ογδόντα χιλιάδων στρεµµάτων, που είναι ακόµη πληµµυρισµένα,
την αποζηµίωση των χωραφιών που δεν θα καλλιεργηθούν,
καθώς και την εξασφάλιση της βασικής ενίσχυσης, την αποζη-
µίωση του εγγείου κεφαλαίου και το συνολικό ποσό εξόφλησης
για κάθε καλλιέργεια, το συνολικό σχέδιο αποκατάστασης των
εδαφών, των νερών και των καλλιεργειών. Αυτά βασανίζουν τον
αγροτικό κόσµο, κύριε Υπουργέ, αυτά πρέπει να λύσετε και εκεί
πρέπει να στρέψετε τις προσπάθειές σας.

Κύριε Υπουργέ, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ κατέ-
θεσε τέσσερις τροπολογίες, µε σκοπό την αντιµετώπιση του κό-
στους παραγωγής για τη γεωργία και την κτηνοτροφία. Η πρώτη
αφορά το πλαφόν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …στο ποσό του 50%. 
Αν µου δώσετε µισό δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα σας

δώσω. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Είναι ειδική έκπτωση 50% της εκάστοτε

τελικής βασικής τιµής προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας για τους
αγρότες. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά την κάρτα πετρελαίου του
αγρότη, µε σκοπό την κάλυψη του µεγαλύτερου µέρους του αυ-
ξηµένου κόστους από τον Ειδικό Φόρο Κατανάλωσης. Κοιτάξτε,
αυτό που ανακοίνωσε σήµερα ο Πρωθυπουργός µε την προκα-
ταβολή του 50% της επιστροφής του Ειδικού Φόρου Κατανάλω-
σης, ύψους 40 εκατοµµυρίων, είναι µόνο µια ελεηµοσύνη, η
οποία επ’ ουδενί δεν µπορεί να λύσει το µεγάλο πρόβληµα του
κόστους παραγωγής στους αγρότες. 

Το µέτρο που εισηγείται ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κόστος, έχει προϋπο-
λογισµό 188 εκατοµµύρια. Πλαφόν κέρδους για αγροεφόδια µε
στόχο την εξασφάλιση ελέγχου στη διαρκή αύξηση τιµών που πα-
ρατηρείται την τελευταία τριετία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: ...και τέλος, κύριε Πρόεδρε, την παρέµ-
βαση στον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Επιτέλους θα πρέπει να νοµο-
θετηθεί η διµερής χρηµατοδότηση από τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές και τον κρατικό προϋπολογισµό κατά 50%, 170 εκατοµµύρια
από τις εισφορές και 170…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μου ζητή-
σατε ένα λεπτό, σας έδωσα τρία λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: …από τον προϋπολογισµό, 100% αποζη-
µίωση των αγροτών σε περίπτωση µεγάλων θεοµηνιών και συµ-
ψηφισµός των ασφαλιστικών εισφορών µε τις µελλοντικές
αποζηµιώσεις. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Χαλκιάς. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω την οµιλία µου κα-

ταδικάζοντας τη στοχοποίηση της οικογένειας του κ. Δηµήτρη
Μαρκόπουλου. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό το πολιτικό σύστηµα
σε τέτοια φαινόµενα να είναι απέναντι σύσσωµο. Επίσης, θα κα-
ταδικάσω την οποιαδήποτε επίθεση µπορεί να γίνει απέναντι σε
οποιονδήποτε από οποιοδήποτε κόµµα συνάδελφό µου ή την οι-
κογένειά του, όπως ήταν πάρα πολύ σηµαντικό -και δυστυχώς
δεν έγινε- να καταδικαστεί η επίθεση στο πρόσωπο του Προ-
έδρου των Σπαρτιατών Βασιλείου Στίγκα στην επιχείρησή του,

αλλά και στο σπίτι του συναδέλφου µου Γιάννη Δηµητροκάλλη,
µε την τοποθέτηση εµπρηστικού µηχανισµού, που µπορεί να είχε
ολέθριες συνέπειες για αυτόν και την οικογένειά του. Διότι είναι
πάρα πολύ σηµαντικό το ότι εδώ δεν έχουµε προσωπικές διαφο-
ρές. Οι διαφορές µας είναι πολιτικές. 

Στην πρώτη τοποθέτησή µου από το Βήµα της Βουλής, στις 8
Ιουλίου 2023, είχα αναφερθεί στο γεγονός ότι ο σχεδιασµός της
Κυβέρνησης για το µετασχηµατισµό της αγροτικής παραγωγής
είναι ανύπαρκτος. Είχα καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις,
ώστε να καταστεί ο πρωτογενής τοµέας της χώρας µας και πάλι
κυρίαρχη πηγή πλούτου για την Ελλάδα. Το αποτέλεσµα; Από το
ένα αυτί µπήκε, από το άλλο βγήκε, όπως λέει και ο σοφός λαός
µας, oπότε δεν µπορώ παρά να επαναλάβω ορισµένα από τα
στοιχεία. 

Στον πρωτογενή τοµέα παραγωγής της Ελλάδας απασχολείται
περίπου το 12% του εργατικού µας δυναµικού, 3% λιγότερο σε
σχέση µε πριν δύο δεκαετίες και χαµηλότερα από τον ευρωπαϊκό
µέσο όρο. Η αγροτική παραγωγή συµβάλλει τα τελευταία χρόνια
µόλις κατά 3,6% στη διαµόρφωση του Ακαθάριστου Εγχώριου
Προϊόντος µας, ενώ οι ελληνικές εξαγωγές αγροτικών προϊόντων
ανέρχονται σε µόλις 5 δισεκατοµµύρια ετησίως. Αυτό γιατί δεν
έχουµε µεταποιητικές και τυποποιητικές µονάδες, ώστε να µπο-
ρούµε να πουλάµε ακριβότερα το προϊόν µας. Χαρακτηριστικό-
τερο παράδειγµα είναι το ελληνικό ελαιόλαδο, ο θησαυρός της
ελληνικής γης, ο οποίος ούτε εµφιαλώνεται ούτε τυποποιείται,
πράγµα που θα έδινε µία προστιθέµενη αξία προς όφελος των
παραγωγών µας. 

Τα τελευταία χρόνια παρατηρούµε µε λύπη να εκτελείται ένα
στρατηγικό σχέδιο εξόντωσης του πρωτογενούς µας τοµέα. Βλέ-
πουµε να µετασχηµατίζεται το παραγωγικό µοντέλο της χώρας
µας από µια χώρα µε έντονο αγροτικό προσανατολισµό σε µια
χώρα παροχής υπηρεσιών. Όλοι θυµόµαστε ότι κάποτε είχαµε
τρία εργοστάσια ζάχαρης. Τώρα δεν έχουµε κανένα. Κάποτε
φτιάχναµε τρακτέρ, ποτιστικές µηχανές. Δεν υπάρχει τίποτα. Πού
είναι τα θερµοκήπια; Έχουν διαλυθεί όλα. Η θερµοκηπιακή κά-
λυψη της χώρας µας είναι πάρα πολύ µικρή απέναντι στις δυνα-
τότητες που έχουµε ως χώρα. 

Ειδικά οι νέοι εγκαταλείπουν τα χωριά. Ολόκληρες περιοχές
ερηµώνουν, καθώς συρρέουν στις µεγάλες πόλεις αναζητώντας
ένα καλύτερο µέλλον για αυτούς και τα παιδιά τους, εντείνοντας
το στεγαστικό πρόβληµα στα µεγάλα αστικά κέντρα. Και ποιος ο
λόγος να µείνουν οι νέοι στα χωριά τους, όταν η άλλοτε επικερ-
δής αγροτική δραστηριότητα πλέον αποφέρει ελάχιστα, ώστε να
διασφαλιστεί σε αυτά τα παιδιά ένα καλό βιοτικό επίπεδο; 

Και πώς ξέρουµε ότι πρόκειται για ένα στρατηγικό σχέδιο; Την
προσοχή σας λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αρκεί να δει
κανείς τα ποσοστά απορρόφησης των κονδυλίων από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. Στα στοιχεία από την εκτέλεση
του κρατικού προϋπολογισµού βλέπουµε ότι τα κονδύλια αυτά
απορροφώνται κατά 29% από τις εταιρείες παραγωγής ενέρ-
γειας, κατά 26% από τουριστικές επιχειρήσεις και κατά 20% από
τη βιοµηχανία. Πόσο ποσοστό απορροφάται από τον αγροτικό
τοµέα; Άγνωστο.

Ο αγροτικός τοµέας είναι, µαζί µε τις αποκαλούµενες «λοιπές
υπηρεσίες», µε ποσοστό συνολικής απορρόφησης από όλες τις
επιχειρήσεις αυτής της κατηγορίας κοντά στο 12%. Προφανώς
ο πρωτογενής τοµέας δεν αποτελεί προτεραιότητα της Κυβέρ-
νησης. Η προσοχή της στρέφεται κυρίως στο πώς θα βάλουµε
περισσότερες ανεµογεννήτριες εκεί που πριν είχαµε δάσος, πε-
ρισσότερα φωτοβολταϊκά εκεί που πριν είχαµε φυτέψει σταφίδα,
ελιές, βαµβάκι, καλαµπόκι και άλλα και εάν θα κάνει παράρτηµα
το Χάρβαρντ στα Φάρσαλα.

Το κόστος παραγωγής έχει εκτοξευθεί τα τελευταία χρόνια, ει-
δικά λόγω του αυξηµένου κόστους ενέργειας, ενώ καµµία πρό-
βλεψη δεν υπάρχει για ειδικά τιµολόγια ή αγροτικό πετρέλαιο.
Το κόστος νερού από τον ΤΟΕΒ απέναντι στους αγρότες µας έχει
εκτοξευθεί σε δυσθεώρητα ύψη και κανείς δεν νοιάζεται πώς θα
παράξουν και πώς θα πληρώσουν αυτό το νερό οι αγρότες µας.
Ακόµη και η αισχροκέρδεια ορισµένων µεσαζόντων κυριολεκτικά
πίνει το αίµα των αγροτών. 

Πολύ πρόσφατα, δέκα µέρες µόλις πριν, είδα στις ειδήσεις ότι
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ένα κιλό αρακάς πωλείται από τον παραγωγό προς 0,34 λεπτά
του ευρώ, αλλά φτάνει στο ψυγείο του σουπερµάρκετ σε τιµή
κοντά στα 3 µε 3,5 ευρώ. Σε ποιανού τσέπη πάει αυτή η τεράστια
διαφορά; Σίγουρα όχι στον Έλληνα αγρότη. 

Ο Έλληνας αγρότης είναι αυτή τη στιγµή στους δρόµους διεκ-
δικώντας ένα καλύτερο µέλλον, ένα αξιοπρεπές εισόδηµα και η
απάντησή σας, κύριοι της Κυβέρνησης, είναι ηµίµετρα που όχι
µόνο δεν λύνουν το πρόβληµα, αλλά θα οδηγήσουν ακόµα πε-
ρισσότερους αγρότες στην ανέχεια, ακόµα περισσότερους νέους
µακριά από τη γη των γονιών τους. 

Κατά τη συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισµό οι Σπαρτιά-
τες είχαµε καταθέσει επίσηµα προτάσεις για τον µετασχηµατισµό
της αγροτικής παραγωγής, για τον εκσυγχρονισµό της και τη
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των ελληνικών γεωργικών επι-
χειρήσεων. Μεταξύ άλλων προτείναµε απαλλαγή από κάθε φο-
ρολογία των Ελλήνων πολιτών για κατοχή αγροτικής γης,
κατάργηση της φορολογίας του αγροτικού εισοδήµατος έως του
ύψους των 10.000 ευρώ το χρόνο και η φορολόγηση του επι-
πλέον εισοδήµατος µε σταθερό συντελεστή 9%. Δείτε τι έχει γίνει
στη Ρουµανία όταν εφάρµοσαν 10% φορολόγηση στον αγροτικό
τοµέα ανεξαρτήτου ποσού. Εκτοξεύτηκε ο αγροτικός τοµέας, η
παραγωγή του και το δηλωθέν αγροτικό εισόδηµα. 

Θέσπιση µηδέν ΦΠΑ στα γεωργικά βιολογικά προϊόντα. Καθιέ-
ρωση ειδικής έκπτωσης στο ηλεκτρικό ρεύµα και στο πετρέλαιο
των αγροτικών επιχειρήσεων. Διεκδίκηση εξαίρεσης της Ελλάδας
από κανονισµούς της νέας ΚΑΠ που επιβάλλουν περιορισµούς
αρδευόµενες καλλιέργειες. Και κάτι που ακόµα πρέπει να δείτε,
κύριοι της Κυβέρνησης, είναι οι µικροί κλήροι και κάτι πρέπει να
γίνει σε αυτό. 

Οι περισσότεροι αγρότες µας έχουν λίγα στρέµµατα. Σε όλη
την Ευρώπη οι αγρότες έχουν πάρα πολλά στρέµµατα. Ανεκµε-
τάλλευτη και ακαλλιέργητη γη πρέπει να δούµε πώς θα δοθεί σε
ανθρώπους που θέλουν να παράξουν, όπως και διεξαγωγή επι-
µορφωτικών προγραµµάτων για νέους αγρότες, ώστε να αποκτή-
σουν την απαραίτητη τεχνογνωσία, µε βάση τις νέες τεχνολογίες
παραγωγής.

Μάλιστα, το τελευταίο µέτρο έχει ένα πολύ µικρό κόστος σε
σχέση µε τα αναµενόµενα οφέλη, εάν η εκπαίδευση γίνει κατά τα
πρότυπα άλλων εκπαιδεύσεων µέσω της ΔΥΠΑ. Για παράδειγµα,
έχει γίνει για τη µελισσοκοµία. Θα χρειαστούν µόλις 10 εκατοµ-
µύρια ευρώ για την εκπαίδευση πέντε χιλιάδων νέων αγροτών.
Οι λύσεις υπάρχουν για όποιον έχει τη θέληση και το σθένος να
κάνει αυτό που πρέπει για την Ελλάδα µας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, µιλάτε για κλιµατική αλλαγή. Πού είναι τα έργα µε φρά-
γµατα για να αυξήσουµε τις αρδευόµενες εκτάσεις; Οι αγρότες
µας έχουν µεγάλο πρόβληµα µε τους αγροτικούς δρόµους. Δεν
µπορούν να πάνε στο χωράφι τους να καλλιεργήσουν.

Και µερικά ερωτήµατα, κύριε Υπουργέ: Με τις τουρκικές µη-
χανότρατες, που µπαίνουν ακόµα και στα ελληνικά χωρικά ύδατα
-και ξέρουν πολύ καλά οι ψαράδες µας στη Θάσο, στην Καβάλα,
στην Κάλυµνο, στη Λέρο το τι τραβάνε από αυτούς- πού είναι η
Ευρωπαϊκή Ένωση και πού είναι η Ελλάδα να σταµατήσει αυτές
τις τράτες που διαλύουν όλον τον βυθό και τον πλούτο της θά-
λασσας;

Και ένα πάρα πολύ σηµαντικό ακόµα: Δείτε πολύ σοβαρά -και
τελειώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ για τον χρόνο- το
εξής. Επιδότηση στην παραγωγή. Να µη δίνεται σε όποιον κατέ-
χει αγροτική γη και εκµετάλλευση, αλλά στην παραγωγή. Ο ελαι-
οπαραγωγός, όταν παράγει λάδι, να παίρνει επιδότηση. Παρα-
δείγµατος χάριν, ο βοσκός, όταν θα έχει κρέας και γάλα, εκεί να
δίνεται η επιδότηση. Διότι υπάρχουν φαινόµενα που άλλα δηλώ-
νουν και άλλα έχουν.

Και η διατροφική αυτάρκεια της χώρας είναι πάρα-πάρα πολύ
σηµαντικό.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

τώρα έχει ο κ. Παπασωτηρίου και αµέσως µετά ο κ. Νικολαΐδης.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο Κυριάκος Μητσοτάκης αποδεικνύει σήµερα ότι η

Νέα Δηµοκρατία παραµένει δίπλα στους Έλληνες αγρότες. Η Κυ-
βέρνηση από το 2019 µέχρι και σήµερα συνεχίζει να λύνει προ-
βλήµατα του πρωτογενούς τοµέα και να στηρίζει οικονοµικά τους
αγρότες µας στον µέγιστο δυνατό βαθµό, παραµένοντας ανοι-
χτοί στον διάλογο µαζί τους.

Θυµίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία ήταν εκείνη που µείωσε τη φο-
ρολογία στους αγρότες, απαλλάσσοντας για πρώτη φορά κατά
50% από τον φόρο εισοδήµατος όσους µετέχουν σε συλλογικά
σχήµατα. Είναι αυτή που άλλαξε τη φορολογική κλίµακα για τους
κατ’ επάγγελµα αγρότες, µειώνοντας τον εισαγωγικό συντελεστή
από 22% σε 9% και έδωσε εφάπαξ ενίσχυση το 2% του τζίρου για
τις κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις. Ήταν η Νέα Δηµοκρατία
εκείνη που µείωσε τον ΦΠΑ στα λιπάσµατα και στις ζωοτροφές
από το 13% στο 6% και από το 24% στο 13% για την αγορά αγρο-
τικών µηχανηµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα µέτρα ενεργειακής στήριξης
των παραγωγών που ανακοίνωσε σήµερα ο Πρωθυπουργός φυ-
σικά δεν είναι τα µόνα που έχει πάρει η Νέα Δηµοκρατία. Ο Ειδι-
κός Φόρος Κατανάλωσης στο πετρέλαιο, ύψους 82 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, επιστρέφεται για τρίτη συνεχόµενη χρονιά στους
αγρότες µας, µαζί µε την πρόθεση έκπτωσης της ΔΕΗ 10% στο
αγροτικό ρεύµα από τον Μάιο µέχρι τον Σεπτέµβριο και τη ρύθ-
µιση των χρεών κατανάλωσης ενέργειας των Οργανισµών Εγ-
γείων Βελτιώσεων, που φτάνουν σήµερα τα 87 εκατοµµύρια
ευρώ.

Κύριε Υπουργέ, κάποιος που µας ακούει θα αναρωτηθεί εδώ:
Μα, έχουν λυθεί όλα τα προβλήµατα των αγροτών, όσα προανα-
φέρθηκαν; Η απάντηση είναι ότι πάντα θα υπάρχουν θέµατα
προς επίλυση, γιατί πάντοτε η πραγµατικότητα θα µας φέρνει
αντιµέτωπους µε νέες προκλήσεις. Αυτό που χρειάζεται είναι να
είµαστε κοντά στην κοινωνία και να βρίσκουµε δηµιουργικές λύ-
σεις.

Το άρθρο 32 του νοµοσχεδίου αποδεικνύει τη θέληση της Κυ-
βέρνησης να στηρίξει τους αγρότες, ξεπερνώντας ακόµα και
τους δηµοσιονοµικούς περιορισµούς. Έτσι γίνεται µια εξαιρετική
ρύθµιση για το 2023, µε στόχο την κάλυψη των ζηµιών που προ-
κλήθηκαν τόσο σε γεωργικές καλλιέργειες όσο και σε κτηνοτρο-
φικές εκµεταλλεύσεις ανεξαρτήτως αιτίου.

Συγκεκριµένα, κατά παρέκκλιση των σχετικών κανονισµών του
ΕΛΓΑ, θα καλυφθεί µέχρι και το 100% των ασφαλιστέων ζηµιών
των αγροτών που καταγράφηκαν το 2023. Αυτό, βέβαια, δεν αναι-
ρεί την ανάγκη µόνιµων παρεµβάσεων στους κανονισµούς ασφά-
λισης και αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ, τις οποίες γνωρίζω ότι έχετε
δροµολογήσει και είµαι σίγουρος ότι η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης θα τους συζητήσει µε τους
άµεσα ενδιαφερόµενους.

Από τις συνεργασίες που είχαµε, κύριε Υπουργέ, για θέµατα
του Νοµού Φλώρινας µέχρι τώρα αποκόµισα τη βεβαιότητα ότι
και εσείς λειτουργείτε ακριβώς µε αυτόν τον τρόπο. Γι’ αυτό,
είµαι σίγουρος ότι ζητήµατα όπως οι de minimis αποζηµιώσεις
των ροδακινοπαραγωγών του Αµυνταίου για τις ζηµιές που υπέ-
στησαν το 2023, θα επιλυθούν άµεσα. Το ίδιο θεωρώ ότι θα συµ-
βεί και µε την οικονοµική ενίσχυση των γεωργών του νοµού για
τις ζηµίες λόγω παγετού το 2021 σε δενδρώδεις καλλιέργειες
προανθικού σταδίου.

Πρέπει σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω την πρόσφατη δέ-
σµευση του Πρωθυπουργού για την καταβολή τον Απρίλιο από
τον ΟΠΕΚΕΠΕ του συνόλου των ευρωπαϊκών ενισχύσεων προ-
ηγούµενων ετών, κάτι που σηµαίνει ότι το αγροτικό εισόδηµα θα
ενισχυθεί άµεσα µε 750 εκατοµµύρια ευρώ, λύνοντας έτσι το
πρόβληµα που -κακά τα ψέµατα- απασχολούσε τους παραγω-
γούς µας εδώ και καιρό.

Κύριε Υπουργέ, αυτή ακριβώς η αµεσότητα άσκησης πολιτικής
από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ταυτίζεται και µε την
προσωπική µου προσέγγιση, ως Βουλευτή, στα προβλήµατα της
καθηµερινότητας. Διότι το βασικό κριτήριό µας στην αντιµετώ-
πιση όλων των προκλήσεων οφείλει να είναι πάντα το αποτέλε-
σµα.

Έχοντας αυτή την προτεραιότητα υπ’ όψιν, κατέθεσα την τρο-
πολογία που έχετε στα χέρια σας για την τακτοποίηση υφιστά-
µενων κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων. Πρόκειται για µονάδες
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που λειτουργούν κανονικά επί δεκαετίες και σίγουρα πριν το
2012, όταν πρωτοξεκίνησε η εφαρµογή του ν.4056. Αυτό που
µένει να γίνει, όπως ακριβώς έγινε και πέρυσι στον ν.5043 για τις
προϋφιστάµενες κτηνοτροφικές µονάδες, είναι να επεκταθεί η
δυνατότητα ανανέωσης της µεταβίβασης ή τροποποίησης, έγκρι-
σης και γνωστοποίησης λειτουργίας όλων των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων που λειτουργούσαν νόµιµα από το 2012.

Είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι θα εξετάσετε την τροπολο-
γία αυτή, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όχι µόνο τις δυσκολίες που αντι-
µετωπίζουν σήµερα οι κτηνοτρόφοι µας, αλλά κυρίως τις
προοπτικές προόδου της ελληνικής πρωτογενούς παραγωγής,
µέσα από δηµιουργικές ρυθµίσεις που θα της δίνουν τη δυνατό-
τητα να συνεχίσει και να προσφέρει.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ήθελα να σταθώ στην εξαιρετικά
σηµαντική δέσµευση του Πρωθυπουργού για τη στήριξη των
αγροτών µας που θέλουν να παράξουν ηλεκτρική ενέργεια µε
ανανεώσιµη πηγή, όπως τα φωτοβολταϊκά, τα οποία µπορούν πα-
ράλληλα να καλύψουν και τις ενεργειακές ανάγκες της ίδιας της
πρωτογενούς παραγωγής. Έτσι, αυξάνεται άµεσα σε πάνω από
1,3 GW ο ελεύθερος ηλεκτρικός χώρος που θα είναι διαθέσιµος
κατά προτεραιότητα στους αγρότες.

Αυτή η ανάγκη ενίσχυσης των τοπικών υποσταθµών του ΔΕΔ-
ΔΗΕ έχει απασχολήσει την κοινωνία της Φλώρινας και ιδιαίτερα,
τους αγρότες µας, που βλέπουν την Κυβέρνηση να ανταποκρίνε-
ται στα δίκαια αιτήµατά τους.

Το ίδιο ερχόµαστε να κάνουµε και µε τον ατοµικό όρο «σύν-
δεση των φωτοβολταϊκών των αγροτών µε το δίκτυο», το οποίο
πενταπλασιάζεται, προκειµένου να τους δοθεί κατά προτεραι-
ότητα πρόσβαση στον ηλεκτρικό χώρο.

Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι η Νέα Δηµοκρατία παραµένει η
µόνη παράταξη που πραγµατικά εργάζεται για τους αγρότες και
πραγµατοποιεί όσα υπόσχεται βήµα-βήµα, µε νοµοθετικές πρω-
τοβουλίες, όπως η σηµερινή, αλλά και µε νέες τις οποίες σχεδιά-
ζουµε.

Με συστηµατικότητα, σοβαρότητα και ευθύνη, θα συνεχίσουµε
να δουλεύουµε για το καλό ολόκληρου του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο, κύριε συνάδελφε.

Ο κ. Νικολαΐδης έχει τον λόγο.
Και εσείς, επειδή έχετε αεροπλάνο, κύριε Νικολαΐδη, ελπίζω να

βιαστείτε τώρα που θα είστε στο Βήµα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΝΙΚΟΛΑΪΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

µε το οποίο ρυθµίζονται ζητήµατα του πρωτογενούς τοµέα, κα-
τατέθηκε προς ψήφιση σε µια περίοδο που οι αγρότες και οι κτη-
νοτρόφοι βρίσκονται στα µπλόκα, στους δρόµους, µακριά από
τα σπίτια τους, για να αγωνιστούν µε αυτόν τον τρόπο για την
επίλυση των προβληµάτων τους.

Με τις κινητοποιήσεις των αγροτών και κτηνοτρόφων να κορυ-
φώνονται, η Κυβέρνηση επέλεξε να καταθέσει το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο το οποίο χαρακτηρίζεται ως αποσπασµατικό και πολύ
µακριά από τις πραγµατικές ανάγκες. Ο αγροτικός και κτηνοτρο-
φικός κόσµος της χώρας µας θα περίµενε ότι η Κυβέρνηση θα
φρόντιζε να φέρει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που θα επίλυε
τα πολύ σοβαρά προβλήµατα που καλούνται να αντιµετωπίσουν
οι άνθρωποι του πρωτογενούς τοµέα. Θα αναµέναµε όλοι µας
έναν υπεύθυνο σχεδιασµό αγροτικής πολιτικής, όπου θα λαµβά-
νονταν εξαρχής υπ’ όψιν οι προτάσεις των άµεσα εµπλεκοµένων
και όχι να υπάρχει µία εκ των υστέρων προσπάθεια για να καλυ-
φθούν κάποια αιτήµατα, ώστε να σταµατήσουν οι κινητοποιήσεις
και να µετριαστεί το πολιτικό κόστος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ εν τάχει στα ση-
µαντικότερα ζητήµατα που αντιµετωπίζουν οι άνθρωποι της υπαί-
θρου. Θεωρώ ότι δεν χρειάζεται λεπτοµερής ανάλυση, καθώς
όλοι οι συνάδελφοι, ειδικά όσοι προερχόµαστε από την επαρχία,
γνωρίζουµε πολύ καλά πως πρόκειται για δίκαια αιτήµατα, τα
οποία όµως δεν αντιµετωπίστηκαν µε τη δέουσα προσοχή εδώ
και πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. Άλλωστε, αυτή η Κυβέρνηση

έχει ήδη πέντε χρόνια θητείας, οπότε δεν µπορεί να σταθεί κά-
ποιος ισχυρισµός ότι δεν γνώριζε και ότι δεν είχε ενηµερωθεί για
τα προβλήµατα και τα αιτήµατα των αγροτών.

Ως άµεσες νοµοθετικές πρωτοβουλίες αποτελούν η αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση της αύξησης του κόστους παραγωγής, η
ουσιαστική τροποποίηση της νέας ΚΑΠ, ο εκσυγχρονισµός του
ΕΛΓΑ, η διαχείριση των κόκκινων δανείων και η προστασία της
αγροτικής γης, η αντιµετώπιση των παράνοµων ελληνοποιήσεων
και το ζήτηµα των εργατών γης.

Ο Πρόεδρός µας Νίκος Ανδρουλάκης παρουσίασε µια συγκε-
κριµένη δέσµη µέτρων που έρχεται να καλύψει µεγάλο µέρος
από τις σύγχρονες ανάγκες των παραγωγών της χώρας µας. Συ-
γκεκριµένα, πρότεινε επαναδιαπραγµάτευση του στρατηγικού
σχεδίου της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής µε απλοποίηση των οι-
κολογικών σχηµάτων και προσαρµογή του στις νέες ανάγκες της
ελληνικής υπαίθρου, ώστε ωφελούµενοι να είναι οι πραγµατικοί
αγρότες, δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων σε αγροτικές πε-
ριοχές για µηδενισµό του κόστους ενέργειας, κατάργηση του ει-
δικού φόρου κατανάλωσης στο αγροτικό πετρέλαιο, αναθεώ-
ρηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ για δικαιότερες αποζηµιώσεις,
προστασία της αγροτικής γης από κερδοσκοπικές πρακτικές και
ξένα funds. Απαραίτητη προϋπόθεση για την εισαγωγή τροφίµων
και αγροτικών προϊόντων από τρίτες χώρες είναι η πιστοποίησή
τους, σύµφωνα µε τα ευρωπαϊκά και εθνικά πρότυπα. Μηδενική
ανοχή σε πρακτικές παράνοµων ελληνοποιήσεων. 

Λειτουργώντας υπεύθυνα αξιόπιστα και θεσµικά, είµαστε εδώ
όχι µόνο για να αναδεικνύουµε τα προβλήµατα, αλλά και για να
προτείνουµε λύσεις. Αυτό περιµένουν από εµάς οι Ελληνίδες και
οι Έλληνες και αυτό πράττουµε ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρχοµαι από τη Δράµα, έναν
νοµό αγροτοκτηνοτροφικό. Οι συµπολίτες µου αγρότες και κτη-
νοτρόφοι τις τελευταίες µέρες βρέθηκαν στους δρόµους για να
αγωνιστούν για το δίκιο τους. Πρόκειται για αγρότες και κτηνο-
τρόφους από το ακριτικό Νευροκόπι, από το ακριτικό Παρανέστι,
από τους κάµπους του Δοξάτου, του Καλαµπακίου και της Προ-
σοτσάνης, από τις ορεινές περιοχές του Δήµου Δράµας. 

Τα προβλήµατά τους είναι γνωστά και προσπαθούµε να τα
αναδείξουµε µέσα από τις δυνατότητες που παρέχονται από τη
διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Όµως το αρµόδιο
Υπουργείο φαίνεται πως δεν λαµβάνει υπ’ όψιν του καµµία άλλη
φωνή. Καταθέσαµε επίκαιρη ερώτηση για τα προβλήµατα των πα-
τατοπαραγωγών στο Κάτω Νευροκόπι λόγω των έντονων βροχο-
πτώσεων την περίοδο του 2023 στη σπορά, αλλά καµµία ενέργεια
δεν υπήρξε για ανθρώπους που αντιµετωπίζουν προβλήµατα επι-
βίωσης.

Θίξαµε το θέµα των κτηνοτρόφων για τον υπολογισµό των ατο-
µικών δικαιωµάτων της βασικής ενίσχυσης, αλλά ακόµα αναµέ-
νουµε απάντηση. Θέσαµε το ζήτηµα µε την εκµίσθωση ακινήτων
από το δηµόσιο µικρότερο των εκατό στρεµµάτων που αποτε-
λούν τµήµα ακινήτων µεγαλύτερου των εκατό στρεµµάτων, αλλά
ακόµη περιµένουµε την επίλυσή του. Στις 27 Νοεµβρίου του 2023
το Υπουργείο απάντησε ότι θα βρεθεί λύση στις αρχές του 2024.
Ήδη πέρασε ενάµισης µήνας και δεν έγινε τίποτα. Γι’ αυτό και
επανερχόµαστε µε νέα ερώτηση. Είναι ένα θέµα που δεν έχει
καµµία σχέση µε τη νέα ΚΑΠ. Αφορά την κοινή λογική και την
αγωνία που έχουν οι αγρότες για το αν θα µπορέσουν να επεν-
δύσουν σε µία συγκεκριµένη έκταση µικρότερη από εκατό στρέµ-
µατα που αποτελεί τµήµα ακινήτου µεγαλύτερη των εκατό
στρεµµάτων. Η διαδικασία έχει κολλήσει µε ευθύνη της Κυβέρ-
νησης και κανείς πραγµατικά δεν µπορεί να καταλάβει τον λόγο.

Κύριε Υπουργέ, είναι ένα θέµα που πρέπει να το δούµε σο-
βαρά. Ξέρω ότι δεν είναι της αρµοδιότητάς σας, αλλά είναι ένα
πολύ σοβαρό θέµα. Έχουν κολλήσει όλες οι αιτήσεις των αγρο-
τών της περιφέρειάς µας και δεν επιλύονται από το Υπουργείο.
Δώστε λύση για το καλό των συµπολιτών µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον τίτλο του νοµοσχεδίου
αναφέρεται πως περιλαµβάνονται διατάξεις για την τόνωση της
αγροτικής ανάπτυξης. Αλήθεια, µε το χέρι στην καρδιά, θεωρείτε
πως οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου είναι αυτό που περιµένουν οι
αγρότες µας, οι κτηνοτρόφοι µας, οι αλιείς µας, οι µελισσοκόµοι
µας, ότι αποτελεί λύση στα προβλήµατά τους και απαντά στα ζη-
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τήµατα επιβίωσης που αντιµετωπίζει ο αγροτικός και κτηνοτρο-
φικός κόσµος; 

Πρέπει να ληφθούν άµεσα σοβαρές πρωτοβουλίες για την ανα-
βάθµιση του πρωτογενούς τοµέα στη χώρα µας. Σε διαφορετική
περίπτωση, η ελληνική επαρχία θα συνεχίσει να ερηµώνει.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει τώρα ο κ. Καππάτος. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό υπό

συζήτηση νοµοσχέδιο έρχεται να υπηρετήσει τη στρατηγική στό-
χευση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και της ηγεσίας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και ιδιαίτερα
του Υπουργού κ. Λευτέρη Αυγενάκη για την απελευθέρωση των
αναπτυξιακών δυνατοτήτων που έχει ο πρωτογενής τοµέας στο-
χεύοντας στη διαρκή βελτίωση του οικονοµικού, περιβαλλοντικού
και κοινωνικού αποτυπώµατός του πρωτίστως προς όφελος του
αγροτικού κόσµου, αλλά φυσικά και της ελληνικής οικονοµίας και
κοινωνίας.

Στόχος του εν λόγω νοµοσχεδίου είναι να κλείσουν εκκρεµό-
τητες στον πρωτογενή τοµέα και να δηµιουργηθούν ευνοϊκές
συνθήκες για την ανάπτυξη του αγροδιατροφικού τοµέα προσφέ-
ροντας στους παραγωγούς µας τη µέγιστη δυνατή ασφάλεια.
Προβλέπονται τοµές στον τρόπο ανάπτυξης της κτηνοτροφίας,
της αλιείας, των υδατοκαλλιεργειών, αλλά και η µεταρρύθµιση
που δίνει τη δυνατότητα λειτουργίας αγροτικών τµηµάτων στα
επιµελητήρια της χώρας. Έτσι, καλύπτουµε το κενό εκπροσώπη-
σης που υπάρχει από τη µεριά των αγροτών στα όργανα θεσµι-
κής πολιτικής ιδρύοντας αγροτικά τµήµατα στα επιµελητήρια της
χώρας. Με αυτόν τον τρόπο, όχι µόνο ακούγεται η φωνή του
αγρότη, αλλά παράλληλα υπάρχει η έµπρακτη στήριξή του σε
διάφορα θέµατα. 

Ακόµη, διευθετούνται τα ζητήµατα της υδατοκαλλιέργειας. Πιο
συγκεκριµένα, δίνουµε τη δυνατότητα στους φορείς µονάδων
υδατοκαλλιέργειας να χρησιµοποιούν τα επαγγελµατικά βοηθη-
τικά τους σκάφη για τη µετακίνηση τουριστών, εφόσον αυτοί θα
συµµετάσχουν σε δραστηριότητες αλιευτικού τουρισµού στις
εγκαταστάσεις τους. 

Ρυθµίζουµε το πλαίσιο για την αναµίσθωση και ίδρυση εκτά-
σεων υδατοκαλλιέργειας, όπως και τις κυρώσεις για εκπρόθε-
σµες αιτήσεις ή για άσκηση υδατοκαλλιέργειας χωρίς την
απαιτούµενη έγκριση. Ακόµη, ρυθµίζονται θέµατα του ΕΛΓΑ σχε-
τικά µε τις ζηµιές από τα ακραία καιρικά φαινόµενα, τον «Daniel»
και τον «Elias».

Παράλληλα, σχετική κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζεται και η χρονική διάρκεια πέραν της διαδικασίας
και του τρόπου καταβολής είσπραξης και απόδοσης στον ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ» της εισφοράς στο γάλα, ενώ αντιµετωπίζεται και το
ζήτηµα της αποκοµιδής και υγειονοµικής ταφής ζώων µε την πρό-
βλεψη για ορισµό και λειτουργία χώρων υγειονοµικής ταφής των
ζώων σε κάθε δήµο στο πλαίσιο προστασίας της δηµόσιας υ-
γείας.

Επιπλέον, µε το νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα στους αγρό-
τες να µειώσουν το ενεργειακό κόστος της παραγωγής τους,
αφού προβλέπονται κανόνες µε βάση τους οποίους θα µπορούν
να τοποθετούν φωτοβολταϊκά σε γη υψηλής παραγωγικότητας
και να συνεχίζεται η αγροτική εκµετάλλευση των συγκεκριµένων
εδαφών. Πρόκειται για µία πρακτική που χρησιµοποιείται ευρέως
στο εξωτερικό και πλέον το κάνουµε υποχρεωτικό και στη χώρα
µας, όταν µιλάµε για ζώνη υψηλής παραγωγικότητας. Τα φωτο-
βολταϊκά συστήµατα αυξάνουν την αποτελεσµατικότητα χρήσης,
ενώ έχουν αποδεδειγµένα οφέλη τόσο για την καλλιέργεια, αλλά
και για την παραγωγή ενέργειας µε την αποτροπή της υπέρµε-
τρης αύξησης της θερµοκρασίας των panel. 

Αντί, λοιπόν, να γεµίζουν οι κάµποι µας φωτοβολταϊκά και να
χάνεται πολύτιµη γη υψηλής παραγωγικότητας, ερχόµαστε να
εφαρµόσουµε µία πρακτική που θα συµβάλλει και στην επισιτι-
στική ασφάλεια της χώρας µας, αλλά και στην παραγωγή πράσι-

νης ενέργειας που τόσο έχουµε ανάγκη.
Ρυθµίζοντας, λοιπόν, αυτές τις διατάξεις του νοµοσχεδίου

ανοίγει τον δρόµο προς την αγροτική ανάπτυξη της χώρας, κα-
θώς οι παρεµβάσεις του στη γεωργία, κτηνοτροφία και αλιεία
προσφέρουν νέες δυνατότητες και προοπτικές στους απασχο-
λούµενους στον πρωτογενή τοµέα. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω, γιατί δεν πρέπει να ξεχνάµε, µια
σειρά από παρεµβάσεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
στην προηγούµενη τετραετία και να διαπιστώσουµε αν όντως η
Νέα Δηµοκρατία στέκεται διαχρονικά δίπλα στον αγροτικό κόσµο
και στον πρωτογενή τοµέα. 

Ενδεικτικά αναφέρω την καταβολή από τον ΕΛΓΑ αποζηµιώ-
σεων άνω του ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ, της δαπάνης άνω των
600 εκατοµµυρίων ευρώ για άµεσα έκτακτα µέτρα στήριξης των
αγροτών σε όλη τη διάρκεια της πανδηµίας του COVID-19 µε 473
εκατοµµύρια ευρώ κατά τη διάρκεια της πανδηµίας στους αγρό-
τες και 141 εκατοµµύρια ευρώ µέσω κρατικών ενισχύσεων. 

Το ίδιο διάστηµα, µε παρεµβάσεις για την αντιµετώπιση της
ενεργειακής κρίσης καταφέραµε την απορρόφηση του 80% έως
90% της αύξησης του ενεργειακού κόστους των αγροτικών τιµο-
λογίων και µειώσαµε τον ΦΠΑ από το 13% στο 6% για τις ζωο-
τροφές και τα λιπάσµατα. 

Ακόµη χορηγήσαµε 264 εκατοµµύρια ευρώ για την αντιµετώ-
πιση των συνεπειών του πολέµου στην Ουκρανία. Θεσπίσαµε το
πρόγραµµα των «Νέων Γεωργών» συνολικού ποσού άνω των 600
εκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή έως 40.000 ευρώ ανά δικαιούχο,
που είναι το µεγαλύτερο που έχει δοθεί. Εξαντλήσαµε κάθε χρη-
µατοδοτική δυνατότητα µέσα από την ένταξη επιπλέον δύο χιλιά-
δων διακοσίων επιλαχόντων της τελευταίας πρόσκλησης µε
επιπλέον 81 εκατοµµύρια ευρώ. 

Παράλληλα, η Κυβέρνηση συνεχίζει να στηρίζει την ηλικιακή
αναδιάρθρωση του πρωτογενή µας τοµέα µε την προδηµοσίευση
ύψους 410 εκατοµµυρίων ευρώ για το τρέχον έτος του προγράµ-
µατος «Νέοι Γεωργοί». Μειώσαµε από το 24% στο 13% τον ΦΠΑ
για αγορά αγροτικών µηχανηµάτων. 

Η Νέα Δηµοκρατία θεσµοθέτησε νέα φορολογική κλίµακα για
τα φυσικά πρόσωπα και τους κατ’ επάγγελµα αγρότες, η οποία
τέθηκε για πρώτη φορά σε εφαρµογή το 2021, µε συντελεστές
που ξεκινούν από το 9%, αντί για το 22%. Με την κατάργηση του
νόµου Κατρούγκαλου επαναφέραµε τις ασφαλιστικές εισφορές
των αγροτών σε ασφαλιστικές κλάσεις αποσυνδέοντάς τες από
το εισόδηµα του παραγωγού, όπως και πολλά άλλα ακόµη τα
οποία δεν έχουµε τον χρόνο να αναφέρουµε. 

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση τα όσα
έχουµε ήδη θεσµοθετήσει, αλλά και µε τις καινοτόµες ρυθµίσεις
όπως η δηµιουργία κτηνοτροφικών πάρκων, ο αλιευτικός τουρι-
σµός, το πλαίσιο και τις προϋποθέσεις για παράλληλη παραγωγή
αγροτικών προϊόντων και λειτουργία αγροφωτοβολταϊκών, προ-
χωράµε στην επίλυση χρόνιων προβληµάτων της καθηµερινότη-
τας των παραγωγών, εξασφαλίζοντας την εν γένει βιωσιµότητά
τους ανοίγοντας νέους δρόµους για τους αγρότες µας. 

Η Νέα Δηµοκρατία στέκεται διαχρονικά δίπλα και όχι απέναντι
στον αγροτικό κόσµο και στον πρωτογενή τοµέα, µε σκληρή ερ-
γασία και µεθοδικότητα. Αυτό πράττουµε και σήµερα µε το συ-
γκεκριµένο σχέδιο νόµου. Βελτιώνουµε το νοµοθετικό πλαίσιο
λύνοντας µικρά και µεγάλα προβλήµατα των αγροτών µας. 

Στην περίοδο της κλιµατικής κρίσης όπου τα δεδοµένα στην
παραγωγική διαδικασία –και όχι µόνο- αλλάζουν µε πρωτοφανή
ταχύτητα, οφείλουµε να προσαρµοζόµαστε στις νέες προκλήσεις
και να δίνουµε αποτελεσµατικές απαντήσεις. Μαζί µε τους αγρό-
τες διεκδικούµε ένα καλύτερο µέλλον και να είστε σίγουροι ότι
θα τα καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, η κ. Αντωνίου έχει τον λόγο, η οποία ήταν βιαστική ότι δεν θα
έρθει η ώρα της. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Από τις δέκα η ώρα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αυτό είναι.

Να ξέρετε ότι εµείς σας περιµένουµε εδώ τόσες ώρες για να µι-
λήσετε. 
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ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ξέρετε

πόσοι Πρόεδροι ήρθαν να µιλήσουν, για να µιλήσετε εσείς τώρα;
Άλλαξαν. Μόνο αυτό να σκεφτείτε.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Βεβαίως, σωστά.
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριοι συνά-

δελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης κατατίθεται σε µια κρίσιµη χρονική στιγµή
όπου οι εκπρόσωποι του αγροτικού κόσµου της πρωτογενούς
παραγωγής όχι µόνο στην Ελλάδα, αλλά και σε άλλες χώρες της
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν επιλέξει τον δρόµο των κινητοποι-
ήσεων προκειµένου να διεκδικήσουν καλύτερες προϋποθέσεις
παραγωγής και διάθεσης των προϊόντων τους. Δεν αποτελεί, λοι-
πόν, µόνο ζήτηµα της Ελλάδας, αλλά αφορά την Ευρωπαϊκή
Ένωση στο σύνολό της, καθώς και τις χώρες του στενού πυρήνα
της. 

Είναι αδιαµφισβήτητο, αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί
συνάδελφοι, ότι ο πρωτογενής τοµέας αποτελεί θεµελιώδη πυ-
λώνα ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας, καθώς συµβάλλει κα-
θοριστικά στη διαµόρφωση του ΑΕΠ, αυξάνει τον δείκτη εξα-
γωγών της χώρας µε ανταγωνιστικά ελληνικά προϊόντα υψηλής
ποιότητας που καταλαµβάνουν ήδη κορυφαίες θέσεις στην πα-
γκόσµια αγορά, δίνει θέσεις εργασίας σε ένα µεγάλο µέρος του
ανθρώπινου δυναµικού της χώρας. Συνεπώς, η οικονοµία της Ελ-
λάδος και η συνοχή της ελληνικής κοινωνίας συνδέονται απόλυτα
µε την εξέλιξη και την πρόοδο του πρωτογενούς τοµέα. 

Αυτόν ακριβώς τον κοµβικό ρόλο του πρωτογενούς τοµέα ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία
προτεραιοποίησαν ήδη από την πρώτη θητεία διακυβέρνησης.
Θα αναφερθώ στα χρηµατοδοτικά εργαλεία που αξιοποιήθηκαν,
όπως το νέο ΕΣΠΑ, τα περιφερειακά προγράµµατα, το καινούρ-
γιο πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυξης το οποίο ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός διαπραγµατεύθηκε προσωπικά στις Βρυξέλλες και
εξασφάλισε να µην υπάρξουν µειώσεις στις βασικές επιδοτήσεις
των αγροτών και, βέβαια, το σηµαντικό πρόσθετο εργαλείο του
Ταµείου Ανάκαµψης, το οποίο διοχετεύσαµε και θα διοχετεύ-
σουµε πολλούς πόρους σε έργα τα οποία είναι εξαιρετικά σηµα-
ντικά για τον πρωτογενή τοµέα, όπως αρδευτικά έργα, έργα
παραγωγής φθηνής ενέργειας. 

Και είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός που έθεσε στόχο να κά-
νουµε τον πρωτογενή τοµέα πρωταθλητή στην Ευρώπη. Ο πρω-
ταθλητισµός, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια
µακρά, διαρκής, κοπιώδης προσπάθεια που συχνά έρχεται αντι-
µέτωπη µε δυσχέρειες και αντιξοότητες. Και εµείς στεκόµαστε
µε σεβασµό και κατανόηση απέναντι στις ανησυχίες, τους προ-
βληµατισµούς και τις αγωνίες των αγροτών, των κτηνοτρόφων,
των αλιέων, γιατί οι δικές τους αγωνίες για την αβεβαιότητα του
µέλλοντος του πρωτογενούς τοµέα αποτελούν αγωνίες όλων
µας. 

Προς την κατεύθυνση αυτή βρίσκεται το σηµερινό νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης που συζητάµε και αντα-
νακλά τον συγκεκριµένο πολιτικό σχεδιασµό της Κυβέρνησης να
εισάγει ένα νέο ρυθµιστικό πλαίσιο, ένα πλαίσιο που τονώνει την
αγροτική ανάπτυξη, στηρίζει τους αγρότες, τους κτηνοτρόφους
και τους αλιείς, ρυθµίζει λειτουργικά ζητήµατα, καθώς και την
ενίσχυση των πληγέντων αγροτών από τις ζηµιές που υπέστησαν
λόγω των ακραίων καιρικών φαινοµένων. 

Πολλαπλοί είναι οι στόχοι του νοµοσχεδίου, αντικατοπτρίζο-
ντας την πολυεπίπεδη αντιµετώπιση του θέµατος. Πρώτον, η δη-
µιουργία του πλαισίου για τα κτηνοτροφικά πάρκα και τον σταυ-
λισµό των ζώων, δεύτερον η στήριξη της βιωσιµότητας των µι-
κρών κτηνοτροφικών επιχειρήσεων, τρίτον η αντιµετώπιση της
γραφειοκρατίας, τέταρτον η λύση στο χρόνιο πρόβληµα των εν-
δικοφανών αλιευτικών προσφυγών, πέµπτον η εισαγωγή ρυθµί-
σεων για τον αλιευτικό τουρισµό και τις υδατοκαλλιέργειες, έκτον
η δηµιουργία επαρκούς πλαισίου για την παράλληλη παραγωγή
αγροτικών προϊόντων, έβδοµον η συνδροµή στην καθηµερινό-
τητα των παραγωγών και η επίλυση χρόνιων προβληµάτων δια-

σφαλίζοντας τη βιωσιµότητά τους, όγδοον η ρύθµιση των ζητη-
µάτων των πληγέντων αγροτών που περιήλθαν προσωρινά ή µό-
νιµα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, ένατον η διευθέτηση
κανονιστικών λειτουργικών και νοµοθετικών προβληµάτων πάσης
φύσεως, δέκατον η εξασφάλιση της βελτίωσης της λειτουργίας
οργανισµών µε την ίδρυση επίσης τµηµάτων στα επιµελητήρια
ενισχύοντας την αγροτική επιχειρηµατικότητα. 

Ως Βουλευτής Καστοριάς εκπροσωπώ µια ακριτική περιοχή
που η γεωγραφική της θέση καθορίζει το είδος της πρωτογενούς
παραγωγής. Τα προϊόντα της καστοριανής γης –πολλά από αυτά
προϊόντα µε ονοµασία προέλευσης γεωγραφικής ένδειξης- απο-
τελούν τα θεµέλια της οικονοµικής δραστηριότητας και είναι ρυθ-
µιστικοί παράγοντες της οικονοµικής ανάπτυξης του τόπου µας. 

Ως εκ τούτου είµαι αυτόπτης µάρτυς και αυτήκοος µάρτυς των
προβληµάτων που αντιµετωπίζουν οι συµπατριώτες µου παρα-
γωγοί και αντιλαµβάνοµαι ότι δικαίως διατυπώνουν σε κάθε τόνο
την αγωνία τους. Ένα από τα µείζονα ζητήµατα που απασχολεί
τους αγρότες είναι αυτό των ελληνοποιήσεων διαφόρων προ-
ϊόντων µε αποτέλεσµα να υφίστανται αθέµιτο ανταγωνισµό προ-
ϊόντα υψηλής προστιθέµενης αξίας, προϊόντα ΠΟΠ, ΠΓΕ. 

Ένα τέτοιο προϊόν για την περιοχή µου, την Καστοριά, είναι τα
όσπρια και τα µήλα. 

Θέλω να κάνω µια αναφορά, κύριοι Υπουργοί. Θα ήθελα να ση-
µειώσω ότι το Εργαστήριο Φυτικής Παραγωγής του Τµήµατος
Διοίκησης Επιχειρήσεων Αγροτικών Προϊόντων του Πανεπιστη-
µίου Πατρών έχει παραδώσει και υλοποιεί το έργο: «Ανάπτυξη
και εφαρµογή µεθοδολογίας ελέγχου αυθεντικότητας και πιστο-
ποίησης γεωγραφικής προέλευσης και παραγωγής αγροτικών
προϊόντων και τροφίµων», µε στόχο τη δηµιουργία ενός αποτε-
λεσµατικού πλέγµατος προστασίας από τον αθέµιτο ανταγωνι-
σµό των ελληνοποιήσεων αγροτικών προϊόντων υψηλής προστι-
θέµενης αξίας. 

Κύριοι Υπουργοί, έχει ήδη παραδοθεί στη ΓΕΓΕΘ το συγκεκρι-
µένο έργο και θα αποτελέσει ένα πολύ χρήσιµο εργαλείο για την
πάταξη των ελληνοποιήσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαφώς και η αγροτική παρα-
γωγή του τόπου µου έχει πληγεί σηµαντικά και έχει υποστεί ζη-
µιές από τα ακραία καιρικά φαινόµενα. Σαφώς και οι συντοπίτες
µου αγωνιούν για το µέλλον της παραγωγής τους και το µέλλον
των παιδιών τους και είµαι δίπλα τους να τους ακούσω να µετα-
φέρω τα αιτήµατά τους σε κεντρικό επίπεδο.

Πριν λίγες µέρες, είχα συνάντηση µε τους εκπροσώπους των
αγροτών Καστοριάς. Μου επέδωσαν ψήφισµα, το µετέφερα στον
αρµόδιο Υπουργό κ. Σταµενίτη, γιατί αυτή ακριβώς είναι η εντολή
που έχουµε από τον Πρωθυπουργό, να είµαστε τα αυτιά και η
φωνή των συµπολιτών µας. Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, είµαστε
για να δίνουµε λύσεις σε δίκαια αιτήµατα των παραγωγικών κλά-
δων και όχι για να κάνουµε άγονη αντιπολίτευση, µε στείρο –
δήθεν- καταγγελτικό λόγο, απλώς  για τη δηµιουργία εντυπώ-
σεων, απουσία επιχειρηµάτων. Και δεν δεχόµαστε να µας κου-
νούν το δάχτυλο, τα χέρια που στο παρελθόν µε τις πολιτικές επι-
λογές τους αποτέλεσαν τροχοπέδη στην πρόοδο του πρωτο-
γενούς τοµέα.

Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία είµαστε ενάντια στον θόρυβο και
τη φασαρία που προκαλούν οι οξείες αντιπαραθέσεις. Προτι-
µούµε τις ρεαλιστικές λύσεις που απορρέουν από το βασικό ερ-
γαλείο του δηµοκρατικού πολιτεύµατος, τον διάλογο, τη
διαλεκτική επικοινωνία µεταξύ των αντιπαρατιθέµενων µελών,
όπου εισακούγονται όλες οι απόψεις και λαµβάνονται αποφάσεις
βασισµένες σε επιχειρήµατα.

Η δική µας πολιτική για τον πρωτογενή τοµέα είναι µονόδρο-
µος και οδηγεί απαρέγκλιτα στην ενίσχυσή του, µε ολοκληρω-
µένο και κοστολογηµένο σχέδιο, όχι µε αερολογίες και λεκτικά
πυροτεχνήµατα, ανεβαίνοντας σε ένα τρακτέρ, εντός φυσικά των
ορίων που επιτρέπει η κοινή αγροτική πολιτική, χωρίς να υπονο-
µεύεται η αναπτυξιακή προοπτική της χώρας µας. 

Το εν λόγω, λοιπόν, νοµοσχέδιο αποτελεί ένα εναρκτήριο λά-
κτισµα µιας µεγάλης νοµοθετικής µεταρρύθµισης για τον πρω-
τογενή τοµέα της χώρας που θα υλοποιηθεί εντός του 2024. Γι’
αυτό σας καλώ να δώσουµε τη θετική ψήφο. Και εκεί θα κρι-
θούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τις επιλογές µας. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο θα λάβει τώρα ο κ. Μιχαηλίδης από την όµορφη Χίο!
Για την οικονοµία της συζήτησης, θα ήθελα να ζητήσω να ενη-

µερώσουν το Προεδρείο οι εισηγητές που θέλουν να  δευτερο-
λογήσουν, για να οριοθετήσουµε λίγο τη διαδικασία. 

Ορίστε, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, η αγροτιά της

Ελλάδας είναι στους δρόµους µε τα τρακτέρ και µε έκδηλη αγα-
νάκτηση και θυµό για την ανικανότητα της Κυβέρνησης να αντα-
ποκριθεί στην αντιµετώπιση των προβληµάτων τους και την ίδια
στιγµή, εδώ στο Κοινοβούλιο, η Κυβέρνηση, προφανώς, τρολάρει
την κοινή γνώµη και ιδιαίτερα, τους παραγκωνισµένους βιοπαλαι-
στές της γης, µε ένα νοµοσχέδιο απίστευτης προχειρότητας,
χωρίς κανένα στοιχείο πραγµατικής φροντίδας και προόδου του
πρωτογενούς τοµέα και των απασχολουµένων σε αυτόν.

Οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, οι άνθρωποι της γης, της υπαί-
θρου, είναι στους δρόµους, γιατί ο κόµπος έχει φτάσει στο χτένι.
Είναι πλέον θέµα επιβίωσης, το ένα χτύπηµα έρχεται πίσω από
το άλλο. Κάθε µορφής αλλεπάλληλων καταστροφών, αστοχίες
και ανικανότητα σε όλο το φάσµα του πρωτογενούς τοµέα. Ανι-
κανότητα στην εξασφάλιση ευρωπαϊκών κονδυλίων, ανικανότητα
στην πρόβλεψη εξασφάλισης βιώσιµου για τον πρωτογενή τοµέα
κόστους ενέργειας, ανικανότητα εξυγίανσης και εξασφάλισης δί-
καιου ασφαλιστικού συστήµατος, αδιαφορία για εξασφάλιση δί-
καιου εισοδήµατος στον αγρότη, τον κτηνοτρόφο, τον αλιέα. Σε
τελευταία ανάλυση, όµως και στον καταναλωτή που δεν πληρώ-
νει την πραγµατική αξία του προϊόντος και τον κόπο του παρα-
γωγού, αλλά του µεσάζοντα. 

Όλα αυτά συσσωρευµένα, πραγµατικά δεν αντέχονται. Δεν
είναι δυνατόν να µην αντιδράτε στην Κυβέρνηση, να µην σας συ-
νεγείρει όχι το ενδεχόµενο, αλλά η βεβαιότητα της εξαφάνισης
της ελληνικής υπαίθρου. Με τους γεωργούς είναι φανερό ότι δεν
θα ξεµπερδέψετε εύκολα, αλλά φοβάµαι ότι θα ακολουθήσουν
και οι κτηνοτρόφοι µετά τα τρακτέρ. Θα έρθει η ώρα -φοβούµαι-
που θα πληµµυρίσουν οι δρόµοι από κοπάδια. Θα το καταφέρετε
κι αυτό;

Η κατακρήµνιση των επιδοτήσεων στην κτηνοτροφία είναι ρα-
γδαία. Η µείωση αγγίζει ήδη το 36% µε 50%. Αθετείτε απροκάλυ-
πτα και αναίσχυντα υποσχέσεις σας, όπως την εξαγγελθείσα
-πριν από αρκετούς µήνες- «Αµάλθεια», που µάταια περιµένουν
οι κτηνοτρόφοι των νησιωτικών περιοχών, τέσσερις µήνες µετά
το πέρας των προθεσµιών των ενστάσεων. Ψίχουλα έχετε υπο-
σχεθεί, αλλά έστω και αυτό το ελάχιστο, είναι ζωτικής σηµασίας
γι’ αυτούς τους ανθρώπους. Διαρρέετε τώρα και την κατάργηση
του µεταφορικού ισοδύναµου, που όµως ελάφρυνε λίγο το κό-
στος των ζωοτροφών. Αναλγησία και έλλειψη συναίσθησης της
καταστροφής που έρχεται στον πρωτογενή τοµέα. 

Θα πω λίγα πράγµατα για την αλιεία, γιατί δεν έχουν ακουστεί
πολλά και σχεδόν τίποτα σε αυτή την Αίθουσα, αυτές τις ηµέρες.
Κύριε Υπουργέ, ασχολήθηκα δεκαετίες µε την αλιευτική δραστη-
ριότητα, τους αλιείς, την αλιευτική νοµοθεσία και λοιπά. Αν ανα-
καλέσω µνήµες, δύο-τρία σηµαντικά πράγµατα θα αναφέρω.

Πρώτα-πρώτα, την απόλυτη αδιαφορία -για να είµαι ειλικρινής-
διαχρονικά του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, γι’ αυτόν τον
σηµαντικό κλάδο, για την οικονοµία της χώρας µας, την αλιεία
και τους αλιείς, φυσικά, καθώς και το απαρχαιωµένο και µη λει-
τουργικό θεσµικό πλαίσιο φροντίδας, ελέγχου και ανάπτυξης του
κλάδου, αλλά κυρίως την αίσθηση που αποκόµισα -ή µάλλον τη
βεβαιότητα- ότι η αλιεία για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
είναι κάτι σαν αγγαρεία.

Δεν χρειάζεται πολλά να πει κανείς. Βλέπουµε το περιεχόµενο
των διατάξεων στο νοµοσχέδιο που συζητούµε. Καµµία αναπτυ-
ξιακή διάσταση, καµµία καινοτοµία για την επίλυση προβληµάτων
για την προστασία της παράκτιας, της µέσης της αλιείας στην
ανοιχτή θάλασσα. Μόνη σας µια έγνοια τα διοικητικά πρόστιµα,
πώς θα επιβάλλονται και πώς θα εισπράττονται, αλλά και σε αυτό
το ελάχιστο φαίνεται η προχειρότητα. Δεν µου έχει τύχει πρα-

γµατικά ποτέ όλα αυτά τα χρόνια, σε περιπτώσεις επιβολής προ-
στίµου η ανατρεπτική προθεσµία εκδίκασης ενδικοφανούς προ-
σφυγής, να µην τρέχει υπέρ του προσφεύγοντος, αλλά να κατα-
λήγει υπέρ του ανίκανου κράτους. Αναφέροµαι, προφανώς, στις
διατάξεις του άρθρου 11, σχετικά µε τις αποφάσεις του Συµβου-
λίου Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών. 

Κύριε Υπουργέ, αµφιβάλλω αν έχετε καλή ενηµέρωση γι’ αυτό
το πράγµα. Εγώ, πάντως, όσα χρόνια ασχολούµουν µε προσφυ-
γές, εάν δεν εκδικάζονταν στον χρόνο τους, ήταν υπέρ του προ-
σφεύγοντος. Και δεν φτάνει που η προσφυγή δεν αναστέλλει την
επιβολή προστίµου -συµβαίνει αυτό πολλές φορές- δεν φτάνει
που δίνεται περιθώριο τεσσάρων µηνών στην επιτροπή να απο-
φανθεί για µια προσφυγή, βάναυσα και αδίκως προνοείτε ότι εάν
η επιτροπή φανεί ανίκανη να εκδικάσει σε διάστηµα τεσσάρων
µηνών, όπως είπα,  ο προσφεύγων δεν δικαιώνεται. Κατά την
άποψή µου, είναι άδικο. 

Τι άλλο οµολογούν; Επειδή, προφανώς, όλα αυτά τα χρόνια
έχουν µαζευτεί χιλιάδες προσφυγές που δεν έχουν εξεταστεί, δεν
φτάνει το Συµβούλιο Εξέτασης των Προσφυγών που συστήνετε,
αλλά συστήνετε παράλληλα και µεταβατικές επιτροπές εξέτασης
προσφυγών, οι οποίες θα έχουν διάρκεια ενός χρόνου, µε εξά-
µηνες παρατάσεις.

Απορώ, επιπρόσθετα, όµως, και για ένα άλλο θέµα. Γιατί σπα-
ταλιόνται και χρήµατα για αποζηµιώσεις, αφού τα µέλη των επι-
τροπών είναι δηµόσιοι υπάλληλοι και θα µπορούσαν να δουλέ-
ψουν τις ώρες του ωραρίου; Πολυτέλειες!

Δυο-τρία πράγµατα, για κάποια άλλα θέµατα, που αφορούν
την αλιεία. Αποζηµιώσεις. Δεν έχω ακούσει ποτέ να αποζηµιώνε-
ται ένας τοµέας της βιοµηχανίας της αλιείας, όπως ο ΕΛΓΑ απο-
ζηµιώνει τους άλλους τοµείς του πρωτογενούς τοµέα. Είναι κάτι,
που ίσως πρέπει να το δούµε. 

Για την απαγόρευση τον Μάιο στις ανεµότρατες το ζητούν και
οι ίδιοι. Όταν τον Μάιο απαγορεύεται ακόµα και µε την πετονιά
να ψαρεύει κάποιος, εµείς χρόνια στην Ελλάδα τον Μάιο αφή-
νουµε την ανεµότρατα να ψαρεύει, ενώ δεν ψαρεύει τον Αύγου-
στο και τον Σεπτέµβριο, που οι ελληνικές θάλασσες και κυρίως
το Αιγαίο είναι πληµµυρισµένες από τουρκικές ανεµότρατες, οι
οποίες και υπεραλιεύουν και δηµιουργούν θέµατα µε τους Έλ-
ληνες αλιείς. Δικαίως, λοιπόν, παραπονιούνται.

Τεχνητοί ύφαλοι. Έχω δουλέψει πάνω σε αυτό το θέµα. Το ΕΛ-
ΚΕΘΕ έχει πάρει αποφάσεις. Θα µπορούσαν µε µικρό κόστος να
εγκατασταθούν για τον εµπλουτισµό των ιχθυαποθεµάτων. 

Τελειώνω µε το θέµα των ιχθυοκαλλιεργειών. Από το 1999
υπάρχει το πλαίσιο που ορίζει τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδια-
σµό, το οποίο µας υποχρεώνει να υπάρχει και το πλαίσιο για την
ανάπτυξη και την οριοθέτηση των περιοχών οργανωµένης ανά-
πτυξης υδατοκαλλιεργειών. Είπε και η συνάδελφος κ. Σταρακά
ότι έχουν προταθεί είκοσι έξι περιοχές και έχουν εγκριθεί µόνο
έξι. Και όχι µόνο δεν έχουν οριοθετηθεί οι άλλες, δεν έχουν βγει
αποφάσεις, αλλά δεν έχουν οριστεί και οι φορείς διαχείρισης
αυτών των περιοχών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό τι σηµαίνει; Σηµαίνει ότι δεν µπορούµε να αναπτύξουµε
ακόµα περισσότερες. Πού; Σε αυτή τη βιοµηχανία, σε αυτή τη
χώρα, όπου οι θερµοκρασίες της θάλασσας, η καθαρότητά της,
τα δεκαοκτώ χιλιάδες χιλιόµετρα ακτών, τα τρεις χιλιάδες νησιά
κ.λπ. θα µπορούσαν να έχουν πραγµατικά εκτινάξει αυτό τον τε-
ράστιο παραγωγικό φορέα. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι, το ΠΑΣΟΚ, όπως προαναγγέλθηκε
και από τον Πρόεδρό µας, σε αυτή την περίοδο, σε αυτές τις επο-
χές της µεγάλης κρίσης και των µεγάλων αλλαγών που έρχονται
στον αγροτοδιατροφικό τοµέα, αυτός ο σχεδιασµός θα αποτελέ-
σει πράγµατι στρατηγικό σχεδιασµό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Η απόρριψη της διοικητικής προσφυγής να πω
προς τον κύριο συνάδελφο ότι είναι µε γενική διάταξη του Διοι-
κητικού Δικαίου. Σε περίπτωση απράκτου παρελεύσεως της προ-
θεσµίας που θέτει ο νόµος για την απόφαση επί της ενδικο-
φανούς προσφυγής ή σε περίπτωση µη υπάρξεως σχετικής προ-
θεσµίας, µετά την άπρακτη πάροδο τριµήνου από την υποβολή
της προσφυγής, τεκµαίρεται η σιωπηρή απόρριψη της προσφυ-
γής.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Είναι γενική αρχή, αλλά δεν εφαρµό-
ζεται.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Είναι γενική αρχή του Διοικητικού Δικαίου και
απλώς την επαναλαµβάνουµε εµείς εδώ και µάλιστα δίνουµε µε-
γαλύτερη προθεσµία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα σας ενεχειρίσω
διαφορετικές αποφάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
µετά.

Τον λόγο έχει ο κ. Κουκουλόπουλος από το ΠΑΣΟΚ.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

όσα εξήγγειλε σήµερα ο Πρωθυπουργός θα µπορούσαν να απο-
τυπωθούν σε µία γνωστή, χιλιοειπωµένη φράση: «Πολύ λίγα,
πολύ αργά». Γιατί το λέω αυτό; Θα το τεκµηριώσω ευθύς αµέ-
σως. Λέω, πρώτα απ’ όλα, ότι είναι πολύ λίγα και πολύ αργά τα
όσα είπε, γιατί απορρέουν από µία λογική της Κυβέρνησης και
του Πρωθυπουργού, που είναι απόλυτα αδιέξοδη σε σχέση µε το
ζήτηµα που απασχολεί όλη την κοινή γνώµη µε τις κινητοποιήσεις
των αγροτών.

Θα αναφερθώ µόνο σε δύο αιτήµατα των αγροτών, κύριοι
Υπουργοί, αυτά για τα οποία δεν υπάρχει η παραµικρή δυνατό-
τητα επίκλησης διεθνούς ή ευρωπαϊκού προβλήµατος, το οποίο
µας συµπαρασύρει. Τουναντίον, υπάρχει προτροπή, ωστική δύ-
ναµη, θα έλεγα, από την Ευρώπη, για να κάνουµε κάτι που είναι
στο νου µας να κάνουµε. Είναι το πετρέλαιο και το ρεύµα. Δεν
υπάρχουν δικαιολογίες. Είναι απολύτως στα χέρια µας και όπως
ξέρετε, σε αυτά που θα πω η Ευρώπη µας προτρέπει, δεν µας
αποτρέπει. Το λέω αυτό, γιατί σε όλα τα άλλα υπάρχουν επικλή-
σεις, περισσότερο ή λιγότερο ειλικρινείς, υπαρκτές, βάσιµες ή
οτιδήποτε άλλο. 

Πετρέλαιο. Το αγροτικό πετρέλαιο -εγώ δεν θα πω καν χωρίς
τον ειδικό φόρο- πρέπει να είναι όσο είναι των Γάλλων, των Βέλ-
γων, των Αυστριακών, των Ιταλών αγροτών και ούτω καθεξής.
Είναι το αγροτικό πετρέλαιο κάπου στα 0,80 και κάτι λεπτά του
ευρώ. Εάν φθάνει ο ειδικός φόρος ότι πρέπει να βγάλουµε και
ένα κοµµάτι του ΦΠΑ, να το µετρήσουµε. 

Είναι ζήτηµα ανταγωνιστικότητας, ζήτηµα σύγκλισης. Υπάρχει
αγροτικό πετρέλαιο µε ψηφιακή κάρτα και η Κυβέρνηση αφήνει
να αιωρείται -δεν λέω ότι το λέτε- στον αστικό πληθυσµό, που
είναι η πλειοψηφία της χώρας, η υποψία ότι δήθεν οι αγρότες θα
σπαταλούν αγροτικό πετρέλαιο για ιδιωτικές µετακινήσεις. 

Δεν υπάρχει τίποτα από όλα αυτά. Η χώρα έχει ΟΣΔΕ. Έχουµε,
δηλαδή, ένα σύγχρονο σύστηµα από το 2011, το οποίο αποτυ-
πώνει µε ακρίβεια την καλλιέργεια και τον αριθµό των ζώων, την
εκτροφή του κάθε αγρότη, γεωργού ή κτηνοτρόφου και κατά συ-
νέπεια, είναι απολύτως οριοθετηµένο το αγροτικό πετρέλαιο που
δικαιούται να καταναλώσει. Εάν καταναλώσει περισσότερο, το
πληρώνει στην κανονική τιµή. 

Η δε πλατφόρµα είναι έτοιµη από το 2014-2015. Γιατί δεν µπαί-
νει µπροστά; Είναι ζήτηµα ανταγωνιστικότητας και σύγκλισης µε
την Ευρώπη. Δεν είναι η λογική των λεφτόδενδρων, µε την οποία
µε ευκολία απαντάτε κάθε φορά, όταν µιλούµε για τέτοια ζητή-
µατα. Είτε το κάνεις είτε δεν το κάνεις. Τα λεφτά που χρειάζονται
για το αγροτικό πετρέλαιο είναι λιγότερα από αυτά που χαρίζετε.
Από αυτά που χαρίζετε στις τράπεζες; Είναι το 1/10, το 1/100.
Είναι σχεδόν αυτά που χαρίζετε στην «AEGEAN». Εάν προσθέ-
σουµε αυτά που χαρίσατε πρόσφατα στην «AEGEAN» στο αγρο-
τικό πετρέλαιο, στις επιστροφές που κάνετε τώρα, πάµε
κατευθείαν στο αγροτικό πετρέλαιο. Αυτό σας το λέω, για να µη
µας λέτε και από πού θα είναι τα λεφτά.

Πάω στο δεύτερο µέτωπο, που είναι πολύ πιο σηµαντικό: ρεύ-

µα. Τι είπε ο Πρωθυπουργός και στις πρώτες δηλώσεις και σή-
µερα; Ένα πράγµα αρνείται να δώσει. Λέει ο λαός για τους τσι-
γκούνηδες, «αυτός ούτε στον χάρο του δεν θα δώσει νερό». Ο
Πρωθυπουργός ούτε στον χάρο του δεν θα δώσει ηλεκτρικό
χώρο. Φρόντισε να δώσει όλο τον ηλεκτρικό χώρο, στις 12 Αυ-
γούστου 2022, σε πέντε εταιρείες, στη ΔΕΗ και τέσσερις οικογέ-
νειες και έκλεισε ο ηλεκτρικός χώρος για την ανάπτυξη των ΑΠΕ
για όλους τους άλλους Έλληνες. Ούτε η αυτοδιοίκηση, ούτε οι
αγρότες, ούτε οι κοινωνικά ευάλωτοι, ούτε οι ενεργειακές κοινό-
τητες, ούτε οι µικροµεσαίοι επενδυτές, δεν µπορεί κανένας να
µπει στον ηλεκτρικό χώρο.

Μπαταρίες, λέει ο Πρωθυπουργός. Σήµερα µας προανακοί-
νωσε αυτό που ξέρουµε, το σχέδιο «Απόλλων». Θα κάνει, λέει, δι-
µερή συµβόλαια περίπου στα 0,8 λεπτά. Οι αγρότες ζητούν 0,6
λεπτά. Εµείς, κύριε Υπουργέ, λέµε 0 λεπτά. Όχι, δεν είναι πλει-
στηριασµός, είναι η αντίληψή µας, που είναι ευρωπαϊκή αντίληψη,
να κάνουν δικά τους φωτοβολταϊκά οι αγρότες και να έχουν δω-
ρεάν όλο το ρεύµα. Τόσο απλό! Είναι τόσο απλό και το λέµε εδώ
και τέσσερα χρόνια. Δεν είπε αυτό ο Πρωθυπουργός. Διµερή
συµβόλαια, είπε για τους αγρότες, για να παίρνουν 0,8 λεπτά για
τα επόµενα δέκα χρόνια. Δηλαδή, θα είναι αυτό, αντί για 0,11 µε
0,12 λεπτά που πληρώνουν σήµερα. Αυτό είπε. Αναρωτιέται κα-
νείς, γιατί να µην είναι µηδέν το κόστος; 

Γιατί δίνει η Κυβέρνηση ηλεκτρικό χώρο; Θέλω να σταθώ σε
κάτι, συνάδελφοι, για να το καταλάβετε όλοι. Η Κυβέρνηση
έκλεισε τον ηλεκτρικό χώρο. Αυτή τη στιγµή, η χώρα έχει στόχο
να αναπτύξει 30.000 µεγαβάτ, δηλαδή 30 γίγα ισχύ, µέχρι το 2030
στα πλαίσια του ενεργειακού της σχεδιασµού. Αυτή τη στιγµή λει-
τουργούν εγκαταστάσεις 12 γίγα και είναι αδειοδοτηµένες εγκα-
ταστάσεις για άλλα 16 γίγα, που είναι υπό κατασκευή ή προς
κατασκευή αργότερα. Δεν είναι σίγουρο ότι θα κατασκευαστούν
όλα. 

Γιατί δεν δίνουν από αυτό τον χώρο, από όσα υπολείπονται
στους αγρότες; Μέσω του προγράµµατος αγροτικής ανάπτυξης
µπορεί να χρηµατοδοτήσει το Ταµείο Ανάκαµψης τους αγρότες,
τους ΤΟΕΒ, συνεταιρισµούς, ενεργειακές κοινότητες, για να κά-
νουν δικά τους φωτοβολταϊκά µε Net Metering και να έχουν το
100% της ενέργειας. Γιατί δεν το κάνετε αυτό; 

Αυτό είναι, λοιπόν, όλο το ζήτηµα. Και όπως σας είπα, δεν είναι
εδώ πλειστηριασµός προσδοκιών και υποσχέσεων, πρόκειται για
µία καθαρά ευρωπαϊκή λογική.

Αυτό είναι όλο το ζήτηµα και όπως σας είπα, δεν είναι εδώ
πέρα πλειστηριασµός προσδοκιών και υποσχέσεων. Πρόκειται
για µια καθαρά ευρωπαϊκή λογική. 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, δίνετε τον ηλεκτρικό φόρο σε πέντε
εταιρείες και η Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Ενδιάµεση Έκθεση του
Μαΐου του 2023, εγκαλεί τη χώρα για ολιγοπωλειακή πρακτική
στην ανάπτυξη των ΑΠΕ και εµείς µιλάµε για το 50% τουλάχιστον
σε αγρότες, κοινωνικά ευάλωτους, αυτοδιοίκηση, ενεργειακές
κοινότητες, µικροµεσαίους επενδυτές, όπως ακριβώς γίνεται σε
όλη την Ευρώπη.  Εµείς µιλάµε ευρωπαϊκά. Εµείς προτείνουµε
σύγκλιση και εσείς, όπως και στο πετρέλαιο, προτείνετε από-
κλιση. Περί αυτού πρόκειται.

Είναι πολύ αργά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τον Πρω-
θυπουργό γι’ αυτά που είπε, για τον απλό λόγο ότι η Κυβέρνηση
εδώ και πέντε χρόνια ζει µε µια ψευδαίσθηση ότι µπορεί να υπάρ-
ξει χώρα χωρίς ενδοχώρα, Ελλάδα χωρίς αγροτιά, αναπτυξιακή
πολιτική χωρίς ίχνος αγροτικής και περιφερειακής πολιτικής, δι-
ευρύνοντας έτσι  τις ανισότητες. Περί αυτού πρόκειται. 

Η Κυβέρνηση επαίρεται κάθε τρεις και δύο το τελευταίο διά-
στηµα µε το ελληνικό θαύµα του «ECONOMIST». Γράφει ο Πρω-
θυπουργός στο Facebook κάθε Κυριακή, κάνει αναρτήσεις ο κ.
Χατζηδάκης  για µία ανάπτυξη η όποια έχει κοντά ποδάρια, γιατί
βασίζεται στο real estate, στον τουρισµό και την κατανάλωση.
Έχετε ακούσει τη λέξη αγροτιά τα τελευταία χρόνια εδώ στη
Βουλή από  τον Πρωθυπουργό και από την Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας; Πότε. Αυτό είναι το ζήτηµα. 

Αν υπήρχε στο επίκεντρο της πολιτικής σας, κύριε Υπουργέ, η
αγροτική παραγωγή, θα είχατε κάνει άλλα πράγµατα. Εσείς,
όµως, αγνοείτε επιδεικτικά την πρόταση του ΠΑΣΟΚ εδώ και τρία
χρόνια για το νέο ΕΚΑΣ. Το νέο ΕΚΑΣ για το οποίο µιλάµε για
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τους χαµηλοσυνταξιούχους, στο 95% απευθύνεται σε συνταξι-
ούχους αγρότες που ζουν σε χωριά, µία πολύ σοβαρή ενίσχυση
υπαίθρου. 

Αδιαφορείτε για τον ΕΛΓΑ. Τον έχετε αφήσει στο έλεος του
Θεού, κυριολεκτικά. Αφήσατε στην τύχη τους τα διαχειριστικά
σχέδια βοσκοτόπων και έρχεστε εδώ µε µικροδιατάξεις και µι-
κροδιορθώσεις να κάνετε κάτι. Τι να κάνετε;  

Δέκα χρόνια δεν έχουµε διαχειριστικά σχέδια. Αγνοήσατε για
δύο χρόνια και φέρατε µία ελλιπή διάταξη για τους εργάτες γης,
για το οποίο πιέζουν όλοι οι αγρότες για τη συγκοµιδή. Συµβιβα-
στήκατε πέντε χρόνια τώρα µε την απαράδεκτη, αδιανόητη ρύθ-
µιση του ΣΥΡΙΖΑ να ονοµάζει οµάδα παραγωγών τα πέντε άτοµα
και ενεργειακή κοινότητα τα πέντε άτοµα. Δεν έχετε αλλάξει ούτε
αυτό. Οµάδα παραγωγών πέντε άτοµα; Πού το βρήκατε αυτό
γραµµένο; Πέντε χρόνια δεν έφτασαν να αλλάξετε αυτό το απλό
πράγµα; 

Δεν σας έχει πει κανείς –κύριε Πρόεδρε, τελειώνω- ότι οι Γάλ-
λοι, οι οποίοι είναι ουσιαστικά αυτοί που δίνουν τον τόνο στην
ΚΑΠ, έχουν βάλει στο τραπέζι για την επόµενη ΚΑΠ να περάσει
η βασική ενίσχυση και άλλες ενισχύσεις από τα κράτη-µέλη στις
οµάδες παραγωγών των κρατών; Αυτό σηµαίνει ότι πρέπει να ορ-
γανωθούµε να κάνουµε παντοδύναµες οµάδες παραγωγών και
ενώσεις µε χιλιάδες παραγωγούς. Εµείς είµαστε διεθνώς η καρι-
κατούρα των πέντε. Ούτε αυτό δεν µπορέσατε να κάνετε. 

Δεν τολµάτε ούτε να πιέσετε τις τράπεζες, γιατί τα ΑΤΜ που
τα χωριά δεν έχουν. Έχει µόνο το κεφαλοχώρι και οι κωµοπόλεις
και όταν δεν υπάρχει τράπεζα της οποίας να έχεις την κάρτα,
πρέπει να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κύριε Κουκουλόπουλε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε µία
σοβαρή καταγγελία και θέλω απάντηση γι’ αυτό.

Κύριε Υπουργέ, θέλω να µου πείτε ποιος µετράει το 1% της
γης υψηλής παραγωγικότητας που κατά το νόµο της Νέας Δη-
µοκρατίας επιτρέπεται να καταλαµβάνουν τα φωτοβολταϊκά;
Ποιος το  µετράει; Ρωτάµε τον ΔΕΔΔΗΕ και δεν ξέρει. Ο ΑΔΜΗΕ
δεν ξέρει. Η ΡΑΕ δεν ξέρει. Η ΔΑΠΕΕ δεν ξέρει. Οι Περιφέρειες
δεν ξέρουν. Το Υπουργείο Ενέργειας δεν ξέρει. Το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης δεν ξέρει. Ποιος ξέρει;

Κύριε Πρόεδρε, στην Κοζάνη και την Φλώρινα να ξέρετε ότι το
1% της έκτασης του νοµού σε καλλιεργούµενες και υψηλής πα-
ραγωγικότητας εκτάσεις, έχει ήδη καταληφθεί µόνο από τα φω-
τοβολταϊκά της ΔΕΗ. Αυτή η Κυβέρνηση είστε! Φαρ Γουέστ έχετε
κάνει τη χώρα, ενώ η ανασυγκρότηση της υπαίθρου είναι µία
εθνική προτεραιότητα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Λιούτας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πρωτογενής

τοµέας αποτελεί έναν βασικό και καθοριστικό πυλώνα οικονοµι-
κής ανάπτυξης κάθε τόπου. 

Η πρωτογενής παραγωγή έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία και
αποφασιστική -θα έλεγα- για την οικονοµική στήριξη και την κοι-
νωνική συνοχή στην περιφέρεια, µε πολλαπλά οφέλη για ολό-
κληρη την πατρίδα µας. Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας,
αποτελούν τη βασική κινητήρια δύναµη παραγωγής στον τόπο
µας διαχρονικά. Με συνέπεια, επιµονή και στόχευση, λοιπόν,
εξαρχής κινηθήκαµε και πάντα εργαζόµαστε για την προάσπιση
της ευηµερίας τους, για τη στήριξη και την ενίσχυση της παρα-
γωγικής διαδικασίας για προϊόντα ανώτερης ποιότητας και επαρ-
κώς ανταγωνιστικά στη διεθνή αγορά.

Η αλήθεια είναι πως η στήριξη των παραγωγών µας είναι -και
οφείλει να είναι- δυναµική, µε δεδοµένο ότι οι ανάγκες τους µε-
ταβάλλονται εξαιτίας πολλών παραγόντων, εξαιτίας της κλιµατι-
κής κρίσης, καθώς και εξαιτίας διεθνών φαινοµένων που επη-
ρεάζουν και µεταβάλλουν τη ζήτηση και την προσφορά τους.

Ακόµη και στη διάρκεια της πανδηµίας διαπιστώσαµε τις πολ-
λές και µεγάλες ανάγκες που άµεσα γεννήθηκαν ως αποτέλεσµα

των επιπτώσεων του περιορισµού των µετακινήσεων. Δεν υπήρξε,
δεν υπάρχει και δεν θα υπάρξει επί των ηµερών µας καµµία στι-
γµή κατά την οποία δεν βρεθήκαµε και δεν θα βρεθούµε στο
πλευρό όλων των αγροτών και των κτηνοτρόφων. Και τώρα, µά-
λιστα, που οι παραγωγοί µας βρίσκονται στους δρόµους, εµείς
προτάσσουµε την ανάγκη του διαλόγου. Είµαστε έµπρακτα και
αποφασιστικά στο πλευρό τους. 

Ο Πρωθυπουργός εξαρχής βρέθηκε στο πλευρό των παραγω-
γών και ανακοίνωσε καθοριστικά µέτρα στήριξης. Το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, υπό την εποπτεία του Πρω-
θυπουργού, εργάζεται συνειδητά για τον σχεδιασµό και την υλο-
ποίηση της πολιτικής εκείνης που ως µόνο στόχο έχει την υπε-
ράσπιση των δίκαιων συµφερόντων κάθε αγρότη και κτηνοτρό-
φου µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο συµ-
βάλλει καθοριστικά στη µεγάλη µας αναπτυξιακή στρατηγική για
τον εθνικό πρωτογενή µας τοµέα. 

Υπεισέρχοµαι τώρα, εν συντοµία, σε βασικές του διατάξεις. Αρ-
χικά ρυθµίζουµε τη λειτουργία των οµαδικών χώρων σταβλισµού,
για τη βέλτιστη αξιοποίηση των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων
και την περαιτέρω ανάδειξή τους. Προβλέπουµε προθεσµία
εντός της οποίας οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που λειτουρ-
γούν χωρίς άδεια λειτουργίας ή εγκατάστασης, υποχρεούνται να
λάβουν έγκριση ίδρυσης και λειτουργίας, καθώς και να προβούν
σε γνωστοποίηση της λειτουργίας τους. Τροποποιούµε τη διαδι-
κασία εκπόνησης διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης και δίνεται η
δυνατότητα στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
να έχει την ευχέρεια επιτάχυνσης αυτής της διαδικασίας. Επικαι-
ροποιούµε και τροποποιούµε τον αλιευτικό κώδικα. Ενισχύουµε
νοµοθετικά τους φορείς µονάδων υδατοκαλλιέργειας. Επικαιρο-
ποιούµε κυρώσεις για τη µη συµµόρφωση µε την κείµενη νοµο-
θεσία, αναφορικά µε την προστασία της φυτοϋγείας. Καθο-
ρίζουµε, µε τον έλεγχο των βιοκτόνων προϊόντων, τις τεχνικές
διαδικασίες για την επιβολή διοικητικών προστίµων για παραβά-
σεις. Συστήνουµε Σχολή Επαγγελµάτων Κρέατος. Ορίζουµε τη
Γενική Διεύθυνση Γεωργίας ως αρµόδια αρχή για τη µικροβιακή
ασφάλεια στα τρόφιµα φυτικής προέλευσης στο στάδιο πριν και
κατά τη διάρκεια της συγκοµιδής τους. Προβλέπουµε καταβολή
ενισχύσεων ήσσονος σηµασίας στους νόµιµους κληρονόµους
του αποβιώσαντα δικαιούχου. Δηµιουργούµε ηλεκτρονική εφαρ-
µογή όπου θεσπίζεται η υποχρέωση υποβολής αιτηµάτων που
σχετίζονται µε τα δηµόσια ακίνητα που διαχειρίζεται το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης. Τέλος, προβλέπουµε τη διαδικασία
δηµιουργίας αγροτικών τµηµάτων µέσα στα επιµελητήρια. Συ-
γκεκριµένα, η πρόβλεψη αυτή έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία,
καθώς η διασύνδεση των αγροτών και των κτηνοτρόφων µας µε
το επιχειρείν, η ενηµέρωση και η κατάρτισή τους αποτελούν κρί-
σιµα και ιδιαιτέρως ωφέλιµα και απαραίτητα ζητούµενα σήµερα. 

Στο σηµείο αυτό µάλιστα, θα ήθελα να µοιραστώ τη χαρά και
την περηφάνια µου που πρώτο το Επιµελητήριο Τρικάλων, πριν
από αρκετά χρόνια, τότε που και εγώ ως γενικός του γραµµατέας
εργάστηκα για τον σκοπό αυτό, ενέταξε το αγροτικό τµήµα στα
τµήµατά του.

Ερχόµενος τώρα σε ό,τι αφορά ειδικότερα στην περιοχή από
την οποία προέρχοµαι, τον Νοµό Τρικάλων, όπου µαζί µε ολό-
κληρη τη Θεσσαλία δοκιµάστηκε πρωτόγνωρα και πάρα πολύ
σκληρά από τις θεοµηνίες του Σεπτεµβρίου, πρέπει να τονίσουµε
ότι στο παρόν νοµοσχέδιο προβλέπονται αρχικά ρυθµίσεις και σε
σχέση µε τον ΕΛΓΑ. 

Ειδικότερα, προβλέπεται ότι για τις ζηµιές σε αγροτικές εκµε-
ταλλεύσεις το έτος 2023 οι αποζηµιώσεις του οργανισµού δύνα-
ται να ανέρχονται για πρώτη φορά στο 100% της προϋπολογι-
ζόµενη αξίας, καθώς και ότι οι ενισχύσεις για τις ζηµιές που προ-
κλήθηκαν από τις θεοµηνίες είναι αφορολόγητες, ακατάσχετες
και ανεκχώρητες.

Κυρίες και κύριοι, στη Θεσσαλία η επόµενη ηµέρα µετά από
τις θεοµηνίες υπήρξε αποκαλυπτική. Βυθισµένες καλλιέργειες,
ζώα που χάθηκαν, δρόµοι που καταστράφηκαν, γέφυρες που
έπεσαν, κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που γκρεµίστηκαν, άν-
θρωποι που έχασαν οικίες και µέσα παραγωγής αποτελούν µόνο
κάποιες από τις δύσκολες καταστάσεις που και εµείς οι ίδιοι βιώ-
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σαµε καταγόµενοι από τη συγκεκριµένη περιοχή. Δεν τίθεται αµ-
φιβολία ότι το πρόγραµµα στήριξης και, ουσιαστικά, επανεκκίνη-
σης της πρωτογενούς παραγωγής στη Θεσσαλία υπήρξε άµεσο.
Ο Πρωθυπουργός εργάζεται πάντοτε καθιστώντας σαφή προς
όλους την κρίσιµη σηµασία της πρωτογενούς παραγωγής, καθώς
και τη µεγάλη ανάγκη της πλήρους ανασυγκρότησης της Περι-
φέρειας Θεσσαλίας, όπως και άλλων περιοχών που έχουν κατα-
στραφεί πρόσφατα. 

Οι προκαταβολές των αποζηµιώσεων, οι επιτόπιοι έλεγχοι, το
µέτρο 5.2 για την αντικατάσταση του ζωικού κεφαλαίου, η µέρι-
µνα για την επανεκκίνηση της παραγωγής αποτελούν µόνο κά-
ποιους από τους πρωτόγνωρους και πολύ σοβαρούς πυλώνες
στρατηγικής επούλωσης, στήριξης και ενίσχυσης της παραγω-
γής µας. Συνεχώς και µε διάρκεια βρισκόµαστε, πάντοτε, σε έναν
άµεσο διάλογο µε τους αγρότες µας, πάντοτε ακούγοντάς τους
και βασιζόµενοι στην ανάγκη για ενδεδειγµένες και ουσιαστικές
λύσεις.

Εξαρχής των κυβερνητικών µας θητειών µε εστίαση και επι-
µονή νοµοθετήσαµε και συνεχίζουµε να νοµοθετούµε για τη µεί-
ωση του κόστους παραγωγής, για τη στήριξη του διαθέσιµου
εισοδήµατος, καθώς και για τη θωράκιση του παρόντος και του
µέλλοντός τους. Η µείωση της φορολογίας, τα κίνητρα, τα σχέδια
βελτίωσης, το πρόγραµµα νέων αγροτών, η πρώτη αρωγή, καθώς
και ένας νέος ΕΛΓΑ, που επί των ηµερών µας βρίσκεται έµπρακτα
στο πλευρό των αγροτών µας, αποτελούν µόνο κάποια από τα
κρίσιµα και σηµαντικά σηµεία των παρεµβάσεων µας. Οι δοµικές
λύσεις, τις οποίες τόσο πολύ έχουµε ανάγκη στον πρωτογενή
µας τοµέα, αποτελούν τον στόχο της διαρκούς µας προσπά-
θειας. Η σκέψη αυτή, για την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας
και συγχρόνως για τη συνεχή βελτίωση του επιπέδου διαβίωσης
των αγροτών και των οικογενειών τους, αποτελεί τον πυρήνα
κάθε πολιτικής µας. 

Εµείς, από την καταγωγή µας και από όλες εκείνες τις περιο-
χές που προερχόµαστε, όπως είναι ο Νοµός Τρικάλων, που ιστο-
ρικά βασίζονται στην πρωτογενή παραγωγή, έχουµε ως βίωµα
την πεποίθηση ότι στηρίζοντας την, στηρίζουµε ολόκληρη την
κοινωνία µας. Στηρίζουµε τους ανθρώπους του µόχθου που πο-
ρευτήκαµε µαζί όλα αυτά τα χρόνια. Στηρίζοντας τους ανθρώ-
πους αυτούς µε σεβασµό στον αξιοπρεπή τους αγώνα, στις
µεγάλες τους θυσίες και στην ανεκτίµητη προσφορά τους προς
την πατρίδα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας του Κυριάκου
Μητσοτάκη δίνει τον αγώνα για την ευηµερία τους. Το έχουµε
αποδείξει άλλωστε και συνεχίζουµε να το αποδεικνύουµε καθη-
µερινά, ευρισκόµενοι πάντα στην πρώτη γραµµή της πρωτογε-
νούς µας παραγωγής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Τσίµα-
ρης από το ΠΑΣΟΚ, από τα Γιάννενα, έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που άπτεται ενός πολύ
σηµαντικού και ευαίσθητου τοµέα της ελληνικής οικονοµίας, του
αγροτικού τοµέα και µάλιστα, σε µια χρονική συγκυρία που οι
αγρότες είναι στους δρόµους µε αναµµένες τις µηχανές των τρα-
κτέρ τους, για να διατρανώσουν την απελπιστική κατάσταση στην
οποία έχουν περιέλθει. Όµως, αυτό που οι αγρότες απαιτούν,
προτάσεις και λύσεις των ζητηµάτων τους, ουδόλως βρίσκει
ανταπόκριση στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Από τον τίτλο και
µόνο του νοµοσχεδίου καταλαβαίνει κάποιος ότι πρόκειται για δι-
ευθετήσεις θεµάτων σε πολλούς επιµέρους τοµείς, χωρίς να αγ-
γίζει το θέµα της συνολικής ανασυγκρότησης του αγροδιατρο-
φικού µας τοµέα. Και λέω συνολικής, γιατί ενώ σήµερα αντιµε-
τωπίζουµε νέες προκλήσεις και γρήγορες οικονοµικές, κοινωνι-
κές, περιβαλλοντικές αλλαγές, οι αγρότες προσπαθούν να
προσαρµοστούν µε όπλα άλλων εποχών στη φαρέτρα τους. 

Η Κυβέρνηση, όµως, της Νέας Δηµοκρατίας, στο πλαίσιο της
πολιτικής της επιβίωσης, χρησιµοποιεί επικοινωνιακά τρικ για να
ξεγελάει µε έκτακτα επιδόµατα όλα τα κοινωνικά στρώµατα. Κατά
την προσφιλή της τακτική και στον αγροτικό τοµέα αφήνει τα
πράγµατα να φτάσουν στο µη περαιτέρω για τους αγρότες και
µετά εµφανίζεται ως ο σωτήρας δίνοντας κάτι, µη αναπτυξιακό

βεβαίως, ως έναντι για να πει «εδώ είµαι και έχω και κοινωνικό
πρόσωπο».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε να παραδεχτούµε ότι
για τον αγροτοδιατροφικό µας τοµέα δεν υπάρχει ένα ολοκλη-
ρωµένο και µακροπρόθεσµο σχέδιο, τουλάχιστον, σε βάθος δε-
καετίας ή και δεκαπενταετίας και αυτό δηµιουργεί ανασφάλεια
στον αγροτικό κόσµο. Απόρροια αυτού είναι το υπό ψήφιση νο-
µοσχέδιο που περιλαµβάνει ατάκτως ερριµµένες διατάξεις. Η
Νέα Δηµοκρατία κυβερνά επί πέντε χρόνια και οι αγρότες µας,
γεωργοί, κτηνοτρόφοι, αλιείς, µελισσοκόµοι βρίσκονται σε από-
γνωση. Δεν µπορούµε να ακούµε από τους φορείς ότι έχουν
φύγει από την πρωτογενή παραγωγή δέκα χιλιάδες κτηνοτροφι-
κές επιχειρήσεις. 

Η Κυβέρνηση αδυνατεί να αντιµετωπίσει καίρια ζητήµατα που
αποσταθεροποιούν το οικονοµικό περιβάλλον µέσα στο οποίο ο
αγρότης µπορεί να νιώσει ασφάλεια και να συνεχίσει να παράγει.
Η αποτελεσµατική αντιµετώπιση της αύξησης του κόστους πα-
ραγωγής, η ουσιαστική τροποποίηση της νέας Κοινής Αγροτικής
Πολιτικής, ο εκσυγχρονισµός του ΕΛΓΑ, η διαχείριση κόκκινων
δανείων και η προστασία της αγροτικής γης, οι παράνοµες ελλη-
νοποιήσεις των προϊόντων και το ζήτηµα των εργατών γης είναι
θέµατα για τα οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κω-
φεύει παρά τις διαµαρτυρίες των αγροτών. Το κόστος παραγω-
γής για τη χρονική περίοδο 2021-2023 έχει αυξηθεί κατά 25% και
η Κυβέρνηση προσπαθεί µε ηµίµετρα να λύσει το θέµα, όπως η
εξαγγελία του Πρωθυπουργού για την επιστροφή ειδικού φόρου
κατανάλωσης 82 εκατοµµυρίων ευρώ για το 2024, ο οποίος είναι
ο φόρος που ήδη έχει πληρώσει ο αγρότης και δεν αποτελεί επι-
δότηση. Εµείς στο ΠΑΣΟΚ έχουµε ήδη προτείνει την κατάργηση
του συγκεκριµένου φόρου στους κατ’ επάγγελµα αγρότες, όπως
και τη δηµιουργία ενεργειακών αγροτικών κοινοτήτων στο πλαί-
σιο πάντα της δίκαιης, πράσινης ενεργειακής µετάβασης.

Τα 30 εκατοµµύρια ευρώ της εξαγγελίας του Πρωθυπουργού
για το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι» αναλογούν σε
µικρό αριθµό αγροτικών εκµεταλλεύσεων και φυσικά, δεν δίνουν
λύση στο δυσβάστακτο αγροτικό ενεργειακό κόστος. Εξάλλου,
µε το να υφίσταται το θέµα της ενεργειακής κρίσης εδώ και τρία
χρόνια και η Κυβέρνηση να νοµοθετεί σήµερα, καταλαβαίνουµε
όλοι ότι η Κυβέρνηση δεν έχει προτεραιότητα τους αγρότες και
τον πρωτογενή τοµέα.

Αυτό ενισχύεται και από το γεγονός ότι ενώ η Κυβέρνηση επι-
καλείται το δηµοσιονοµικό κόστος που θα επιφέρει επίλυση των
θεµάτων των αγροτών, δεν µας απαντάει γιατί, τουλάχιστον, δεν
δίνει στους αγρότες τα κοινοτικά χρήµατα τα οποία δικαιούνται.
Από τα 1,7 δισ. ευρώ κοινοτικό χρήµα που έπρεπε να δοθούν από
τον ΟΠΕΚΕΠΕ δόθηκαν µόνο 939 εκατοµµύρια ευρώ και σε
σχέση µε το 2022 563 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερα. Επιπλέον,
αδιάθετα παραµένουν τα 245 εκατοµµύρια ευρώ από τις συνδε-
δεµένες ενισχύσεις, περίπου 90 εκατοµµύρια ευρώ ενιαίας ενί-
σχυσης και 425 εκατοµµύρια ευρώ από τα οικολογικά σχήµατα. 

Η Κυβέρνηση µετέθεσε τις ευθύνες της στον ΟΠΕΚΕΠΕ, αλ-
λάζοντας τη διοίκησή του, που η ίδια διόρισε, σε έναν οργανισµό
ο οποίος δεν είναι νεοσύστατος και έχει εµπειρία. Άρα, σε ποιον
ανήκει η ευθύνη; Να θυµίσω ότι στα πέντε χρόνια διακυβέρνησής
σας αλλάξατε πέντε Προέδρους στον ΟΠΕΚΕΠΕ. Επίσης, ο εκ-
συγχρονισµός στον ΕΛΓΑ. Πόσο χρόνο χρειάζεστε ακόµη για να
κατανοήσετε ότι η κλιµατική κρίση δεν αντιµετωπίζεται µε έναν
παλαιωµένο κανονισµό του ΕΛΓΑ; Ότι χρειάζεται διεύρυνση των
ασφαλιστικών καλύψεων; Οι πρόσφατες καταστροφές στην
αγροτική γη, σε φυτικό και ζωικό κεφάλαιο, στη Θεσσαλία και
στον Έβρο είναι το ζωντανό παράδειγµα και δυστυχώς, ένας
πολύ οδυνηρός τρόπος µε τον οποίο µας δείχνει η κλιµατική αλ-
λαγή τις προθέσεις της.

Για το ΠΑΣΟΚ η αγροτική γη αποτελεί εθνικό κεφάλαιο. Πάγια
θέση της παράταξής µας είναι η προστασία της αγροτικής γης
από κατασχέσεις, καθώς επίσης και η ρύθµιση των κόκκινων δα-
νείων. Ποια είναι η µέριµνα σας για τα κόκκινα δάνεια των αγρο-
τών, ώστε να παραµείνουν στο επάγγελµα οι αγρότες; Το
ζητούµενο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, είναι η διεύρυνση
της παραγωγικής βάσης και όχι η συρρίκνωσή της. 

Επιπλέον, καταγεγραµµένη στο πρόγραµµά µας είναι και η δια-
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σφάλιση του αφορολόγητου, ακατάσχετου και ανεκχώρητου συ-
νόλου των ενισχύσεων ανεξαρτήτως ποσού. Ο χορός των παρά-
νοµων ελληνοποιήσεων καλά κρατεί. Οι κρατικοί έλεγχοι
απουσιάζουν, οι ενδιάµεσοι αισχροκερδούν, η τιµή του παραγω-
γού πέφτει, ο καταναλωτής παραπλανάται και ο αγρότης, αβοή-
θητος, προσπαθεί να βγει από τον φαύλο κύκλο. Όσο αυτό θα
συνεχίζεται, ο αγρότης δεν θα απολαµβάνει ένα δίκαιο µερίδιο
στην αλυσίδα της εµπορίας του ελληνικού αγροτικού προϊόντος.
Και όσον αφορά στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, τα ωραία λόγια
που ακούγονται για την ίδρυση κτηνοτροφικών πάρκων πρέπει
να συνοδεύονται από εγγυήσεις ότι δεν θα έχουν την ίδια τύχη
µε την προσπάθεια που είχε γίνει παλιότερα και απέτυχε.

Τα αγροτικά τµήµατα στα επιµελητήρια πόσο θα ωφελήσουν
τον αγρότη; Τι επιπτώσεις στις καλλιέργειες έχει η εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών σε γη υψηλής παραγωγικότητας και πώς αυτή
προστατεύεται; Έχουν τη δυνατότητα οι δήµοι να λειτουργήσουν
χώρους υγειονοµικής ταφής των ζώων; Και άλλα ερωτηµατικά,
που δυστυχώς, δεν απαντώνται στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σαφές ότι πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο µε αποσπασµατικές ρυθµίσεις, σε µερικές εκ των
οποίων παρατηρούνται ασάφειες και κενά και άλλες έχουν δηµι-
ουργήσει αντιδράσεις. Δεν µπορεί να συνεχιστεί η πολιτική του
«δος ηµίν σήµερον».

Στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής θεωρούµε ότι το χρέος µας προς
τον αγροτικό κόσµο της χώρας είναι η νοµοθέτηση ενός ολοκλη-
ρωµένου και µακρόπνοου σχεδίου αγροτικής παραγωγικής ανα-
συγκρότησης της χώρας µας και µάλιστα, όχι ως άσκηση επί
χάρτου, αλλά χρησιµοποιώντας τη µέθοδο των σεναρίων, απα-
ραίτητη σε έναν κόσµο που αλλάζει συνεχώς, να εξετάσουµε δη-
λαδή, το εξωτερικό περιβάλλον στο οποίο κινείται η ελληνική
γεωργία, να µελετήσουµε τα δυνατά και τα αδύνατά µας σηµεία,
τις ευκαιρίες και τις απειλές, να διαβουλευτούµε, να συζητή-
σουµε, να συµφωνήσουµε µε γνώµονα πάντα το εθνικό συµφέ-
ρον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Βουλευ-

τής κ. Συρίγος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
για τις 15 και 16 Φεβρουαρίου 2024. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κυριαζίδης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, θα συµφωνήσω µε τον µόλις

κατελθόντα συνάδελφο, αλλά αυτά, βεβαίως, στην πράξη. 
Κύριοι Υπουργοί, το µεγαλύτερο µέρος του νοµοσχεδίου ρυθ-

µίζει λειτουργικά ζητήµατα. Βελτιώνει την αποτελεσµατικότητα
του κράτους σε τοµείς όπως η ασφάλεια των τροφίµων. 

Συγκεκριµένα περιλαµβάνει άρθρα που καθορίζουν τις αρµο-
διότητες της κάθε υπηρεσίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για τον έλεγχο της ασφάλειας των προϊόντων. 

Εισάγουν ένα νέο πλαίσιο για την εξέταση των αλιευτικών πα-
ραβάσεων και τον αλιευτικό τουρισµό. 

Κωδικοποιούν τις ποινές και τα πρόστιµα για παραβάσεις σε
θέµατα φυτοϋγείας και ρυθµίζουν διοικητικά θέµατα του ΕΛΓΟ-
«ΔΗΜΗΤΡΑ», κύριε Κουκουλόπουλε, και του ΓΕΩΤΕΕ. Θα ήθελα
να γνωρίζετε -και προφανώς το γνωρίζετε- ότι ήδη έχει δροµο-
λογηθεί ο νέος κανονισµός του ΕΛΓΑ, καθυστερηµένα, βέβαια,
που κι εσείς έχετε την ευθύνη. Βεβαίως είστε Αντιπολίτευση.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το 2014 δώσαµε αναλογιστική
µελέτη στον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Βεβαίως, κύριε Κουκουλόπουλε.
Όµως, ήθελα να πω ότι -αφού ανοίξατε το θέµα- απορρόφηση

κονδυλίων ή προγραµµάτων από πλευράς σας, ως κυβέρνηση,
είχατε 10% µε 15% των προγραµµάτων. Έτριβαν τα χέρια τους
και χαιρόντουσαν οι Ιταλοί, οι Ισπανοί, οι Γάλλοι, οι Ολλανδοί, για
τη δική σας αδυναµία. Διότι, πράγµατι, από πλευράς Ευρωπαϊκής
Ένωσης υπήρχε συγκεκριµένο ποσό εκατοµµυρίων για κάθε
χώρα. 

Εµείς, όµως, αυτό που κάναµε ήταν να απορροφούµε µόνο το
10%-15% και βεβαίως, να, η κατάσταση αναφορικά µε τον αγρο-
τικό κόσµο. 

Το ίδιο άκουσα και από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ -προ ολίγου κα-
τήλθε και η κ. Τζάκρη- που αναφερόταν, παραδείγµατος χάριν,
στην κατάργηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης, αναφέρθηκε
ότι γεµίσαµε πληγές τον αγροτικό κόσµο, αλλά δεν µας είπε τι
συνέβη από το 2015 µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ βεβαίως,
που φορολογούνταν οι επιδοτήσεις από το 2015 µε φορολογικό
συντελεστή από 22% έως 45%, µε ταυτόχρονο υπερδιπλασιασµό
των ασφαλιστικών εισφορών, µε τον ΦΠΑ στο 24% και µε επι-
στροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης, που από πλευράς της
µνηµονεύθηκε -για το πετρέλαιο εννοώ, για την αγροτική χρήση
του πετρελαίου- µε εισφορά αλληλεγγύης από 2,2% ως 10% και
προκαταβολή φόρου 100%. Αυτό ήταν από πλευράς και των δύο
πλευρών της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ο πυρήνας του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι
αναπτυξιακός. Οι σηµαντικότερες διατάξεις του αφορούν στην
κτηνοτροφία, στα αγροφωτοβολταϊκά, στους συνεταιρισµούς και
στις οµάδες παραγωγών, στην οργάνωση αγροτικών τµηµάτων
στα επιµελητήρια και στη δηµιουργία ηλεκτρονικών µητρώων
αγροτών. 

Εισάγουν παρεµβάσεις που υπογραµµίζουν την αποφασιστικό-
τητα της Κυβέρνησης να οικοδοµήσει έναν ανταγωνιστικό και
βιώσιµο πρωτογενή τοµέα. Βιώσιµος και ανταγωνιστικός πρωτο-
γενής τοµέας σηµαίνει υποδοµές που µειώνουν τα κόστη παρα-
γωγής, κανόνες που εγγυώνται την υψηλή ποιότητα και ασφάλεια
των ελληνικών προϊόντων, διασύνδεση µε την αγορά και τη µε-
ταποίηση για τη δηµιουργία ενός ελληνικού brand name στην
αγροδιατροφή. 

Οι προβλέψεις για τα κτηνοτροφικά πάρκα και τους οµαδικούς
και οργανωµένους χώρους σταυλισµού δηµιουργούν το πλαίσιο
για επενδύσεις και υποδοµές αναγκαίες για την ελληνική κτηνο-
τροφία, που µειώνουν τα κόστη, ενισχύουν την ανταγωνιστικό-
τητα, βελτιώνουν τις συνθήκες εκτροφής και την ευζωία των
ζώων, δηµιουργούν οικονοµίες κλίµακος, αναβαθµίζουν ποιοτικά
και ποσοτικά την παραγωγή. 

Οι ρυθµίσεις για την ολοκλήρωση των διαχειριστικών σχεδίων
βόσκησης οµοίως, η ανάληψη της ευθύνης ολοκλήρωσής τους
από το ΥΠΑΑΤ, ώστε να µη χαθεί πολύτιµος χρόνος και κυρίως,
να στηριχθεί η συµµετοχή των κτηνοτρόφων στα οικολογικά σχή-
µατα είναι µια θετική παρέµβαση. 

Το ίδιο και ο ορισµός στο άρθρο 36 των προϋποθέσεων και του
πλαισίου για την εγκατάσταση των ΑΠΕ σε γαίες υψηλής παρα-
γωγικότητας, βεβαίως διασφαλίζοντας αυτές τις περιοχές από
αυθαίρετες εγκαταστάσεις φωτοβολταϊκών, που, δυστυχώς, στη
δική µου περιοχή πληµµυρίζουν πλέον ανεξέλεγκτα. Οφείλω να
το τονίσω, κύριοι Υπουργοί.

Παράλληλα οι ρυθµίσεις που ενισχύουν τις οµάδες παραγω-
γών και τα συλλογικά σχήµατα έχουν ιδιαίτερη σηµασία και σε
συνδυασµό µε την πρόβλεψη για τη δηµιουργία των αγροτικών
τµηµάτων και µητρώων αγροτών στα επιµελητήρια ενισχύουν τη
διασύνδεση των παραγωγών µε την αγορά και επιτρέπουν στους
παραγωγούς µας να γίνουν επιχειρηµατίες της υπαίθρου.

Συναδέλφισσες και συνάδελφοι, προέρχοµαι από αγροτικό
νοµό, κατ’ εξοχήν αγροτοκτηνοτροφικό, τη Δράµα. Γνωρίζω από
πρώτο χέρι τις αγωνίες των παραγωγών. Στην Αυλακιά µεγά-
λωσα. Η θέλησή τους να εργαστούν και να δηµιουργήσουν στον
τόπο τους παραµένει ισχυρή. Οφείλουµε, όµως, να τους στηρί-
ξουµε και να βρούµε λύσεις, λύσεις που έχουν να κάνουν µε τις
ελληνοποιήσεις, ακόµα και µε το εσωτερικό βάπτισµα, πατάτα
Νευροκοπίου σε όλη η Ελλάδα. Φέτος παρήχθη το 1/2 από άλλες
χρονιές, από ογδόντα έως εκατό χιλιάδες τόνους καταλήξαµε σε
σαράντα χιλιάδες τόνους, υπό την έννοια ότι υπήρχαν τροµερές
βροχοπτώσεις, µε αποτέλεσµα να καταστραφούν οι σπορές. Και
εκεί υπάρχει ένα ζήτηµα µε την έννοια της παρουσίας του ΕΛΓΑ
για ενισχύσεις.

Οφείλω να τονίσω, επίσης, ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε
τα αρδευτικά συστήµατα, ειδικότερα στο λεκανοπέδιο Νευροκο-
πίου, όπως, επίσης, εδώ και µια δεκαετία η Νέα Δηµοκρατία ενί-
σχυσε µε περίπου πέντε χιλιάδες στρέµµατα, που για λόγους
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υποχρεωτικής και αναγκαστικής αγρανάπαυσης µένουν ακαλ-
λιέργητα, που για πολλούς αγρότες εκεί µέσα βρίσκεται η δική
τους περιουσία. Και από πλευράς µας υπήρξαν ενισχύσεις τρεις
χρονιές, στη συνέχεια και µε δική µας ευθύνη -εννοώ τοπικά- δεν
κάναµε εκείνο που έπρεπε να κάνουµε. 

Κύριοι Υπουργοί, πρέπει επίσης το ζήτηµα των πληρωµών,
όπως τονίσθηκε σήµερα από πλευράς του ΟΠΕΚΕΠΕ, να δοθούν
χρήµατα για ενισχύσεις του 2023. Είναι σηµαντικό και δίνετε ένα
ιδιαίτερο µήνυµα στους αγρότες µας για τη συνέχεια, όπως, επί-
σης, και για τις συνδεδεµένες ενισχύσεις. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, συναδέλφισσες και συνάδελ-
φοι, το σύγχρονο οικονοµικό και γεωπολιτικό περιβάλλον απαιτεί
πολιτικές ευέλικτες και δυναµικές για τον πρωτογενή τοµέα, προ-
σαρµογή στις νέες συνθήκες για άµεση ανταπόκριση στις προ-
κλήσεις. Οι στρατηγικές επιλογές µας για το µέλλον ωστόσο
πρέπει να είναι σταθερές. Στόχος πρέπει να είναι η δηµιουργία
ενός σύγχρονου, ψηφιακού, βιώσιµου, ανθεκτικού και πράσινου
πρωτογενή τοµέα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ξεκινή-
σουµε τώρα µε τους εισηγητές αντίστροφα, δηλαδή µε τον κ. Κα-
ζαµία. 

Ορίστε, κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη διάρκεια της σηµερινής συ-

ζήτησης ακούσαµε αρκετούς οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας να
µιλούν για ρεαλιστικές και κοστολογηµένες προτάσεις και να
προειδοποιούν τους αγρότες να µην κλείσουν τους δρόµους για
να συνοµιλήσουν µαζί τους και να εξετάσουν τα δίκαια αιτήµατά
τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Τελικά, όµως, αυτό που είδαµε σήµερα ήταν έναν Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος κάτω από την πίεση των αγροτικών κινητοποι-
ήσεων και των συµβολικών αποκλεισµών στις εθνικές οδούς, να
συνοµιλεί µε την επιτροπή των µπλόκων και να ανταποκρίνεται,
έστω και λίγο, σε κάποια από τα αιτήµατά της. 

Φυσικά, οι προτάσεις του Πρωθυπουργού για µείωση της τιµής
της κιλοβατώρας για δύο συν οκτώ χρόνια και για την απαλλαγή
του φόρου από το πετρέλαιο, καθώς φαίνεται για έναν µόνον
χρόνο, απέχουν πολύ από το να εκπληρώσουν τα έξι βασικά αι-
τήµατα των αγροτών. Παραµένουν οι επιδοτήσεις σε εφόδια και
ζωοτροφές, η ακύρωση και επαναδιαπραγµάτευση της νέας
ΚΑΠ, το «όχι» των αγροτών στις παράνοµες ελληνοποιήσεις, οι
αποζηµιώσεις 100% για την αναπλήρωση του χαµένου εισοδήµα-
τος στα προϊόντα και φυσικά, οι αγρότες ζητούσαν η κιλοβατώρα
του ρεύµατος να κατέβει στα 0,7 λεπτά και όχι στα 0,9 µε 0,11
λεπτά που περιέχει η πρόταση που τους παρουσίασε σήµερα ο
Πρωθυπουργός. 

Οι πρώτες αντιδράσεις των εκπροσώπων των αγροτών δεν
ήταν ιδιαίτερα θετικές, αφού προέβησαν σε δηλώσεις που τονί-
ζουν το οφθαλµοφανές, δηλαδή ότι τα βασικά αιτήµατά τους δεν
ικανοποιήθηκαν, ενώ το µήνυµα που έρχεται τις τελευταίες ώρες
από τα µπλόκα είναι ότι ο αγώνας των αγροτών συνεχίζεται. 

Σε κάθε περίπτωση η Πλεύση Ελευθερίας βρίσκεται στο
πλευρό των αγροτών και θα συνεχίσει να στηρίζει τους αγώνες
τους. Επαναλαµβάνουµε ότι θεωρούµε τα αιτήµατά τους και λο-
γικά και ζωτικής σηµασίας, γιατί αφορούν στην επιβίωσή τους. 

Σε αντίθεση µε τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που
µας είπαν ότι ο ρεαλισµός υπαγορεύει να µην επιβαρυνθεί άλλο
ο προϋπολογισµός και ότι κάθε άλλη λύση συνιστά έναν δήθεν
λαϊκισµό, η Πλεύση Ελευθερίας έχει να σας πει τα εξής: 

Ρεαλισµός δεν είναι να λες ότι δεν υπάρχουν χρήµατα, όταν
αυτά τελικά µπορούν να βρεθούν και, µάλιστα, όταν η Κυβέρνηση
µειώνει τον φόρο µεταβίβασης µετοχών στο Χρηµατιστήριο και
δίνει φοροαπαλλαγές και επιδοτήσεις στις µεγάλες κερδοφόρες
επιχειρήσεις, όπως συνέβη µε νοµοσχέδιά της το περασµένο δί-
µηνο. Ρεαλισµός είναι να βλέπεις κατάµατα τα δύσκολα προβλή-
µατα της κοινωνίας, όπως εµείς βλέπουµε τα προβλήµατα των
αγροτών σήµερα και αντί να τα σπρώχνεις κάτω από το χαλί, πα-

ριστάνοντας ότι τάχα δεν υπάρχουν, να τα αντιµετωπίζεις και να
τα αντιµετωπίζεις στη βάση τους, όχι µε ψίχουλα της τάξης των
82 εκατοµµυρίων ευρώ, που φαίνεται να πρότεινε ο Πρωθυπουρ-
γός.

Λαϊκισµός δεν είναι να υποστηρίζεις τον πρωτογενή τοµέα που
συρρικνώνεται, ζητώντας δοµικές παρεµβάσεις, για να αποκτήσει
η χώρα µια βιώσιµη και ανταγωνιστική γεωργία. Λαϊκισµός είναι
να λες στην αρχή ότι δεν υπάρχουν χρήµατα και µετά όταν ανα-
γκάζεσαι, υπό πίεση, να συζητήσεις, να λες ότι έξυσες τον πάτο
του βαρελιού και τα βρήκες. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε, η Πλεύση Ελευθερίας
επαναλαµβάνει ότι οι παρεµβάσεις που επιχειρεί µε αυτό το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης κινούνται, δυστυχώς, σε εντε-
λώς αντίθετη κατεύθυνση από τα πραγµατικά προβλήµατα των
καλλιεργητών, των αλιέων και των κτηνοτρόφων. Στο σύνολό του
το νοµοσχέδιο αποφεύγει να αντιµετωπίσει µε οποιοδήποτε ου-
σιαστικό τρόπο τα τεράστια δοµικά προβλήµατα του πρωτογενή
τοµέα της χώρας. 

Μέσα στο κοινωνικό και οικονοµικό πλαίσιο της κρίσης που δε-
σπόζει στην πρωτογενή παραγωγή τα 54 άρθρα του νοµοσχεδίου
αυτού, δυστυχώς, δεν διέπονται από οποιονδήποτε στρατηγικό
ή µεταρρυθµιστικό στόχο και από οποιοδήποτε µεταρρυθµιστικό
ή στρατηγικό σχέδιο, παρά το γεγονός ότι οι κινητοποιήσεις των
αγροτών, της τελευταίας εβδοµάδας, θα έπρεπε να είχαν προ-
καλέσει µέσα στην Κυβέρνηση έναν σοβαρό προβληµατισµό
αυτού του είδους. 

Αντιθέτως, το µόνο που φαίνεται να προκάλεσαν οι κινητοποι-
ήσεις είναι µια εµφανή και έντονη κυβερνητική αµηχανία, καθώς
και ένα γενικευµένο άγχος για το πώς θα µπορέσει η Κυβέρνηση
να στείλει τους αγρότες πίσω στα χωράφια τους, δίνοντάς τους
όσο γίνεται πιο λίγα για να κρατήσουν το στόµα τους κλειστό. 

Αυτό µε άλλα λόγια είναι το άγχος της Κυβέρνησης, που το
µόνο που την απασχολεί είναι πώς θα συµπιέσει και θα αποσιω-
πήσει τα κοινωνικά και οικονοµικά προβλήµατα, αντί να προσπα-
θήσει να τα λύσει στη βάση τους. Γι’ αυτό εξάλλου το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο καταδίκασε την περασµένη εβδοµάδα -και µε επτά
ψήφους µελών του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος- τον περιορι-
σµό της ελευθερίας του Τύπου και της πολυφωνίας στη χώρα
µας.

Αυτό που ενδιαφέρει την Κυβέρνηση είναι το πώς θα σπρώξει
γρήγορα τα µεγάλα προβλήµατα της χώρας κάτω από το χαλί
και πώς θα καταφέρει να κάνει την κοινωνία να πάψει να µιλά γι’
αυτά. Εκτός από την αδυναµία του να παρέµβει στρατηγικά για
να λύσει τα προβλήµατα του πρωτογενή τοµέα, το νοµοσχέδιο
φαίνεται, σε κάποιες περιπτώσεις, να εντείνει τα προβλήµατα
αυτά, όπως για παράδειγµα µε τις ρυθµίσεις του για τις υδατο-
καλλιέργειες. 

Συνολικά η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί το νοµοσχέδιο ανεπαρ-
κές, αποσπασµατικό και σε µεγάλο βαθµό ξεκοµµένο από την
πραγµατικότητα των ανθρώπων του πρωτογενή τοµέα. Γι’ αυτό
θα το καταψηφίσει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κύριο Καζαµία. 
Ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της

Νίκης θέλει να δευτερολογήσει;
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, έχω ολο-

κληρώσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε Δελβε-

ρούδη.
Ο κ. Δηµητροκάλλης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα «Σπαρ-

τιάτες» έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήδη έχουµε διανύσει πάνω από δώδεκα ώρες οµιλίας. Νοµίζω

ότι έχουµε αναλύσει όλα τα θέµατα και στις επιτροπές και εδώ.
Περιµέναµε κάτι άλλο από την Κυβέρνηση µετά από τη συνά-
ντηση µε τους αγρότες. Δυστυχώς, δεν το είδα αυτό, πάλι ψί-
χουλα και µπαλώµατα. Ελπίζω ότι θα το ξανασκεφτεί η Κυβέρ-
νηση να φέρει κάτι, διότι δεν έκανε τίποτα από όλα αυτά που ζη-
τούν οι αγρότες και για τα οποία βρίσκονται στους δρόµους. 

Εµείς θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, γιατί δεν θεωρούµε
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ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα έλυνε τα προβλήµατα των αγροτών.
Ήταν µπαλώµατα. Έχει κάποια θετικά σηµεία και άρθρα µέσα,
τα οποία θα υπερψηφίσουµε. Είµαστε στο πλευρό των αγροτών
σε όλους τους τοµείς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν από τη Νέα Αριστερά έχει τον λόγο. 
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθ’ όλη τη

διάρκεια της συζήτησης για το παρόν νοµοσχέδιο, τόσο στις επι-
τροπές όσο και σήµερα στην Ολοµέλεια, δυστυχώς, επιβεβαι-
ωθήκαµε σε δύο πράγµατα. Πρώτον, ότι ο Πρωθυπουργός
σύρθηκε στη συνάντηση µε τους αγρότες, τους αντιµετώπισε,
όµως, περίπου σαν επαίτες, στάζοντας ψίχουλα, επενδύοντας
πρώτα και κύρια όχι στην ουσία των προβληµάτων των αγροτών
που αφορούν πια στην ίδια την επιβίωση, στην παραµονή αγρο-
τών και κτηνοτρόφων στο πεδίο, στο χωράφι, στη διατροφική µο-
νάδα. 

Αναλώθηκε στην επικοινωνιακή διαχείριση του ζητήµατος των
µπλόκων και της κάµψης των αγροτικών κινητοποιήσεων. Σας εί-
χαµε πει και νωρίτερα, µην πάτε να «µοιράσετε καθρεφτάκια».
Ενδεικτικό το γεγονός ότι τα µέτρα που ανακοινώθηκαν αφορούν
µόνο στο αγροτικό ρεύµα και αυτό µε αλχηµείες και αστερίσκους
και µια µικρή προκαταβολή της επιστροφής του ειδικού φόρου
κατανάλωσης. 

Κουβέντα για το αφορολόγητο πετρέλαιο. Κουβέντα για τα
δραστικά µέτρα µείωσης του κόστους παραγωγής που είναι στα
ύψη. Κουβέντα για την προστασία των τιµών παραγωγού από τις
αθέµιτες εµπορικές πρακτικές, τις παράνοµες ελληνοποιήσεις,
την καρτελοποίηση της αγοράς. Κουβέντα για τον µηδενικό ΦΠΑ
σε γάλα, κρέας και ελαιόλαδο, για την προστασία µε νόµο της
γης των αγροτών και των σταυλικών εγκαταστάσεων. Καµµία δέ-
σµευση της Κυβέρνησης, κανένα χρονοδιάγραµµα για την απο-
ζηµίωση των πληγέντων αγροτών και κτηνοτρόφων σε Έβρο και
Θεσσαλία. Κανένα σχέδιο πώς θα κλείσουν οι πληγές, πώς θα
βοηθήσουµε τους παραγωγούς να επανεκκινήσουν. 

Περιµένουµε, κύριε Υπουργέ, να απαντήσετε άµεσα στην ερώ-
τηση που σας καταθέσαµε για την εφαρµογή του µέτρου 2 του
ΠΑΑ. Γιατί καθυστερείτε να εκδώσετε την ΚΥΑ; Γιατί εµπαίζετε
παραγωγούς και κτηνοτρόφους; 

Το δεύτερο στο οποίο δικαιωθήκαµε είναι πως αποδείχτηκε και
στο σηµερινό νοµοσχέδιο ότι η Κυβέρνηση δεν έχει κανένα σχέ-
διο για να στηρίξει τον πρωτογενή τοµέα και την ελληνική ύπαι-
θρο. Δεν αντιλαµβάνεστε την ανάγκη για άµεση αναθεώρηση του
Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου για την εφαρµογή της νέας ΚΑΠ.
Δεν κάνατε το παραµικρό για να διορθώσετε τις τραγικές πλη-
ρωµές στον ΟΠΕΚΕΠΕ ή τη δραµατική κατάσταση στην οποία
έχετε οδηγήσει τον ΕΛΓΑ. 

Αντί να συζητάµε σήµερα για εκείνα τα µέτρα για τον στρατη-
γικό σχεδιασµό που απαιτείται, παραδείγµατος χάριν για να προ-
στατέψουµε τον αγρότη, τις καλλιέργειες, τα κοπάδια από τις
συνέπειες της κλιµατικής κρίσης, συζητάµε σχέδια άχρωµα και
άοσµα όπως το σηµερινό που κανένα πρόβληµα δεν λύνουν. Αντί
να συζητάµε το πώς θα διασφαλίσουµε την επισιτιστική µας
ασφάλεια, ως χώρα, τη µείωση των εξαρτήσεων από τις εισαγω-
γές σε τρόφιµα, ενέργεια και εφόδια στις σηµερινές συνθήκες
γενικευµένης αστάθειας, συζητούµε απλώς για την εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών, ακόµα και στη γη υψηλής παραγωγικότητας.

Ως Νέα Αριστερά, σας το είπαµε από την αρχή, οραµατιζόµα-
στε ένα άλλο εναλλακτικό παραγωγικό µοντέλο ανάπτυξης, µε
επίκεντρο τον αγρότη και τις ανάγκες του, τον κτηνοτρόφο και
τα κοπάδια του, τον µελισσοκόµο, τον παραγωγό, ένα µοντέλο
στο οποίο η περιφέρεια της χώρας, η ελληνική ύπαιθρος, οι άν-
θρωποί της και οι ανάγκες τους θα βρίσκονται στο επίκεντρο.

Η δική σας Κυβέρνηση έχει προφανώς άλλες προτεραιότητες,
όπως αποδεικνύεται και στο σηµερινό νοµοσχέδιο, γι’ αυτό και
καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει για τη δευτερολογία του ο κ. Κωνσταντίνος

Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, οι δικές µας επιφυλάξεις γιατί ψηφίζουµε

«παρών» στο νοµοσχέδιο, είναι ότι, φυσικά, θέλουµε νοµοσχέδια
για τον πρωτογενή τοµέα -άλλωστε, είναι στο πρόγραµµά µας,
είναι στην ιδεολογική µας πλεύση- γιατί πρέπει να τον ενισχύ-
σουµε.

Σε κάποια άρθρα, όπως είναι το άρθρο 32, 33 και το 42 φυσικά,
συµφωνούµε. Υπάρχουν ενδοιασµοί στα υπόλοιπα άρθρα.

Είχα ενδοιασµούς και εγώ προσωπικά, επειδή έχετε αυτό µε
το καταστατικό για τους συνεταιρισµούς. Εµείς πιστεύουµε, βέ-
βαια, ως προς το συνεταιριστικό κίνηµα ότι αρκεί για να είναι
υγιές ένα συνεταιριστικό κίνηµα, να είναι µικροί και ευέλικτοι οι
συνεταιρισµοί, κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα. Όµως, πιστεύουµε
ότι τουλάχιστον τούτη την ώρα, που είναι συσσωρευµένα και λι-
µνάζουν τα προβλήµατα των αγροτοκτηνοτρόφων, είναι ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο δεν επιλύει την κατάσταση ως εξής.

Τουλάχιστον στα πρώτα άρθρα, αυτό που λέτε για τα κτηνο-
τροφικά πάρκα, από τη στιγµή που ο κτηνοτρόφος είναι υπεύθυ-
νος για τη λειτουργία της δικής του µονάδας και πρέπει να
οριοθετηθεί ένα κτηνοτροφικό πάρκο, θα πρέπει να ξέρει πόσα
χρήµατα θα πληρώσει στον ανάδοχο που θα οργανώσει το κτη-
νοτροφικό πάρκο. Μπαίνουν κάποια ερωτήµατα ή τουλάχιστον,
πάνω σε αυτό το σηµείο τι θα γίνει και µε τα διαχειριστικά σχέδια
βοσκοτόπων. Πρέπει να επιλυθεί αυτό το ζήτηµα, για έχουµε µια
οργανωµένη κτηνοτροφία. Δηλαδή, χωρίς τους βοσκοτόπους,
από τη µία, ή τους δασικούς χάρτες, αν δεν χαρτογραφήσουµε,
αν αυτά δεν µπορέσουµε να τα οριοθετήσουµε, αντιλαµβάνεστε
ότι δεν µπορούµε να πάµε σε µια οργανωµένη κτηνοτροφική πα-
ραγωγή.

Σε ό,τι αφορά στο θέµα των συνεταιρισµών, για µια ακόµα
φορά έρχεται ένα νέο καταστατικό για να υπάρχουν στο µητρώο
οι συνεταιρισµοί, αλλά εκεί θέλει πάρα πολλή δουλειά. Προφα-
νώς, πρέπει να το σκεφτείτε στο Υπουργείο, να κατεβεί ένα νο-
µικό πλαίσιο το οποίο να κατοχυρώνει τους συνεταιρισµούς, να
διορθώσει λάθη του παρελθόντος, για να µπορούµε να πάµε σε
ένα συνεταιριστικό κίνηµα κατά τα ευρωπαϊκά πρότυπα, για να
µπορούµε να έχουµε προϊόντα µε ανταγωνιστικές τιµές και να
είναι ικανοποιηµένοι και οι αγρότες.

Από εκεί και πέρα, έχουµε ζητήσει και είναι στα σχέδιά σας
αυτό το νέο νοµοσχέδιο που θα έρθει για τον ΕΛΓΑ, διότι εκεί
υπάρχουν κάποια σηµεία που πρέπει να διευκρινιστούν, να διορ-
θωθούν, για να µπορούν οι αποζηµιώσεις να καταβάλλονται. Γι’
αυτό και εµείς ψηφίζουµε υπέρ των αποζηµιώσεων που βάζετε
µέσα σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο. Το θέµα είναι, όµως, ότι
πρέπει να επισπεύσουµε διαδικασίες χρονικά, για να µπορέσουν
οι άνθρωποι να πάρουν τα χρήµατα στην ώρα τους. Όµως, το
πότε πρέπει να δούµε. Να δούµε ένα αυστηρό χρονοδιάγραµµα.

Αυτό το οποίο σήµερα ταλανίζει τους αγρότες και από την
εκλογική µου περιφέρεια, τις Σέρρες, είναι ότι αργούν οι αποζη-
µιώσεις και είναι ψαλιδισµένες. Και φυσικά, ο απώτερος σκοπός,
το ιδεατό, είναι -το αντιλαµβάνεστε- ότι η ΚΑΠ µε την αντιδιανε-
µητική, που στέλνετε συνέχεια διευκρινιστικές, πρέπει επιτέλους
να τεθεί επί τάπητος. Διότι έχουµε µια πολύπλοκη ΚΑΠ, που δεν
ενισχύει το εισόδηµα των αγροτών, δεν τους προστατεύει. Με
όλα αυτά που έχουν γίνει και στις προηγούµενες συνεχείς ανα-
διαρθρώσεις της ΚΑΠ, οι άνθρωποι χάνουν 20% των δικαιωµάτων
αυτή την ώρα και δεν επενδύουµε σε αυτό που λέγεται γη.

Σε ό,τι αφορά στα φωτοβολταϊκά, απλώς επειδή έχει παραγίνει
το θέµα και έχει περιοριστεί η καλλιεργήσιµη εύφορη γη και
πολλά στρέµµατα ήταν σε αγρανάπαυση για άλλους λόγους, να
σας θυµίσω ότι έχουν γίνει ατασθαλίες. Για παράδειγµα, πριν από
χρόνια, όχι πολλά -πρέπει να ήταν το 2013- ένας µεγάλος αγρο-
τικός σύλλογος, ο Αγροτικός Σύλλογος της Λιβαδειάς, κατήγ-
γειλε ότι πολλές αιτήσεις δεν είχαν µέσα τους τίτλους κυριό-
τητας, οπότε αυτά πρέπει να τα προσέξουµε να µην επαναλη-
φθούν. Δηλαδή, ναι µεν δεν χρειάζεται γραφειοκρατία, αλλά
εµείς στο θέµα των φωτοβολταϊκών είπαµε να υπάρχει µια ευτα-
ξία. Δεν µπορεί η καλλιεργήσιµη γη να περιορίζεται και άλλο και
να συρρικνώνεται το ποσοστό του αγροτοκτηνοτροφικού πληθυ-
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σµού εξαιτίας µεγάλων φωτοβολταϊκών πάρκων.
Σε λίγο και στη δική µου εκλογική περιφέρεια ετοιµάζεται ένα

µεγάλο φωτοβολταϊκό πάρκο, το µεγαλύτερο ίσως στην Ελλάδα,
µε τετρακόσιες εξήντα έξι χιλιάδες πάνελ, όπου ενενήντα κτηνο-
τροφικές µονάδες θα αφανιστούν από τον χάρτη.

Και επιτέλους, σε ό,τι αφορά στην υλοποίηση των προϊόντων,
που και εκεί τίθεται αυτή την ώρα από πλευράς των αγροτών και
των κτηνοτρόφων, πρέπει κάτι να γίνει, διότι υπάρχει και παρα-
πλάνηση του καταναλωτή και φυσικά, αυτή τη στιγµή ζηµιώνεται
ο αγρότης, ο κτηνοτρόφος και ο αλιέας.

Αυτή την ώρα, λοιπόν, που οι αγρότες είναι σε έκρυθµη κατά-
σταση και οι άνθρωποι είναι αγανακτισµένοι όχι για το ευ ζην -το
έχουν ξεχάσει- απλώς, για να µπορέσουν να ζήσουν, για να µην
είναι εγκαταλελειµµένη η ύπαιθρος, πρέπει να έχουµε κάποιες
σοβαρές στρατηγικές. Το να δηµιουργήσουµε µια πρότυπη κτη-
νοτροφία είναι καλό.

Ας κάνουµε, λοιπόν, θα λέγαµε, τη διαχείριση των βοσκοτό-
πων, ας ορίσουµε τους δασικούς χάρτες, ας δούµε πώς θα παίρ-
νουν το λεγόµενο «πρασίνισµα» ανάλογα µε τα ιδιαίτερα χαρα-
κτηριστικά που έχουν οι κτηνοτρόφοι. Ας µειώσουµε και τον ΦΠΑ,
όπως τις ζωοτροφές -το είπα και στην πρωτολογία µου- και στην
παράδοση του γάλακτος, να φέρουµε ένα καλό ισοζύγιο στον
αγρότη και στον κτηνοτρόφο, ας του δώσουµε και κάποια χαµη-
λότοκα δάνεια, ας τον αποζηµιώνουµε σωστά για τη γαγγραι-
νώδη µαστίτιδα. Ψάξτε το λίγο, για τη γαγγραινώδη µαστίτιδα
δεν έχουν αποζηµιωθεί, δεν ήταν µόνο καταρροϊκός πυρετός. Και
ξέρετε, οι κτηνοτρόφοι, επειδή έχουν να κάνουν µε ζωντανά, όταν
πάει ο κτηνίατρος µετά από ηµέρες -γιατί έχουµε έλλειψη προ-
σωπικού- πάει και βρίσκει ένα κουφάρι.

Σε ό,τι αφορά στο ΓΕΩΤΕΕ, κύριε Υπουργέ -ακούστε το- παίρ-
νετε εποχικούς γεωπόνους αυτή τη στιγµή, οι οποίοι για παρά-
δειγµα από την Κρήτη πάνε στις Σέρρες. Εκεί τα χωράφια δεν τα
ξέρουν. Παίρνουν άλλους από εκεί, τοπικούς και πάνε για να τους
δείξουν τα χωράφια. Για τον ΕΛΓΑ µιλώ. Άρα, λοιπόν, είναι καλά.
Το µόνιµο προσωπικό θα έχει µειωµένο κόστος έναντι του εποχι-
κού προσωπικού και οι πολλές εργατοώρες που τους απασχο-
λούµε, αν το δείτε.

Ακόµα και οικονοµικά, θα πρέπει ο ΕΛΓΑ να στελεχωθεί µε µό-
νιµο προσωπικό, για να µην έχουµε αυτό το πάνω-κάτω µε εποχι-
κούς, απλώς να κλείνουµε πληγές, αλλά τελικά το κόστος να είναι
µεγαλύτερο.

Και τέλος, η ψηφιοποίηση του ΕΛΓΑ πρέπει να γίνει. Αν είναι
δυνατόν σήµερα, στις µέρες µας, να περιµένει ο αγρότης πότε
θα ακούσει να έρθει ο ανταποκριτής του ΕΛΓΑ, όπου θα δώσει
και 1 ευρώ το στρέµµα για να δηλώσει τη ζηµιά και να τρέχει για
το «de minimis». Είναι αυτό που έλεγα πριν, ότι πρέπει να αλλάξει
ο κανονισµός του ΕΛΓΑ, να είναι πιο δίκαιος για φυσικές κατα-
στροφές.

Γι’ αυτό, είµαστε υπέρ κάθε νοµοσχεδίου που είναι υπέρ του
αγροτοκτηνοτροφικού τοµέα και των αλιέων στον πρωτογενή
τοµέα, πλην όµως, τεκµαιρόµεθα, επιχειρηµατολογώντας για τις
επιφυλάξεις µας σε ό,τι αφορά στο παρόν.

Ως προς τα άρθρα που σχετίζονται µε την άµεση καταβολή των
αποζηµιώσεων θα συµφωνήσουµε, όπως και γι’ αυτό επίσης, το
οποίο είναι άσχετο, αλλά χρειάζεται να ανεγερθεί σχολείο στον
Δήµο Συκεών και να στεγάσει εκεί τους µαθητές.

Το παρόν είναι, θα λέγαµε, µια προτροπή για να πάµε σε ένα
ουσιαστικό στρατηγικό σχέδιο σε ό,τι αφορά στους αγρότες.

Και εν κατακλείδι, θα πρέπει όλα τα κόµµατα να δείτε το άρθρο
143, που µας δίνει το κοινοβουλευτικό δικαίωµα να συζητήσουµε,
ως Ελληνική Λύση, µια συζήτηση προ ηµερήσιας διάταξης στη
Βουλή. Δεν είναι θέµα ψηφοθηρικό αυτό. Και οι δικοί σας ψηφο-
φόροι, στην κάθε παράταξη που πρεσβεύετε ιδεολογικά, αυτό
θα το επικροτήσουν, να δεχτείτε να γίνει µια συζήτηση επί της
ουσίας εδώ, να βγει αποτέλεσµα και όλα τα κόµµατα να κάνουν
συγκεκριµένες προτάσεις, εµπεριστατωµένες, για να µπορέσει ο
αγρότης, ο κτηνοτρόφος και ο αλιέας να αποκτήσουν µια ελπίδα
για το αύριο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Μπούµπα.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, ο κ. Βασίλειος Μεταξάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι, είναι προφανές ότι, παρά τις υπερπροσπά-
θειες του Υπουργού πριν λίγο να βαφτίσει το κρέας ψάρι, η Κυ-
βέρνηση απάντησε µε µέτρα-ψίχουλα κατά τη συνάντηση µε τους
αγρότες, αρνούµενη να ικανοποιήσει τα δίκαια αιτήµατά τους, αι-
τήµατα επιβίωσης για χιλιάδες και χιλιάδες οικογένειες.

Αυτό, όµως, δεν αναιρεί το γεγονός ότι είστε στριµωγµένοι, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, ότι οι φετινοί αγώνες των αγροτών σάς
έχουν ανησυχήσει, γιατί είναι µαζικοί και µπορούν να γίνουν
ακόµα πιο µαζικοί, µε τη συµµετοχή και άλλων βιοπαλαιστών
αγροτών, ιδιαίτερα νέων σε ηλικία, που κυριολεκτικά µε τη βάρ-
βαρη πολιτική σας, τους στερείτε το µέλλον, γιατί έχουν την
πείρα της οργάνωσης όλων των προηγούµενων χρόνων, που µε-
ταδίδεται στα µπλόκα σε όλη τη χώρα. Μαθαίνουν να απο-
κρούουν τις τακτικές σας, την καταστολή, τους µηχανισµούς σας,
γιατί έχει κυλήσει αρκετό νερό στο αυλάκι.

Ο βασιλιάς είναι γυµνός! Η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, η κοινή αγροτική πολιτική, η πράσινη ανάπτυξη έχουν απο-
καλυφθεί και αµφισβητούνται, δηλαδή ο πυρήνας της στρατη-
γικής των µονοπωλίων και των κυβερνήσεών τους στον πρωτο-
βάθµιο αγροτικό τοµέα.

Και τρέχετε όλα τα κόµµατα που πίνετε νερό στο όνοµα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης να καλύψετε αυτή τη στήριξή σας σε αυτή
τη στρατηγική, γιατί ενισχύεται η πεποίθηση ότι τόσο στο ράφι
όσο και στο χωράφι είναι η ίδια η πολιτική που τσακίζει τις λαϊκές
οικογένειες. Εργαζόµενοι και αγρότες αντιλαµβάνονται ότι έχουν
κοινό εχθρό και ότι χρειάζεται να αναπτύξουν κοινή πάλη. Αυτό
εκφράζει η τεράστια στήριξη στα µπλόκα, παρά τις υπονοµευτι-
κές προσπάθειες της Κυβέρνησης. Και εµείς λέµε ότι αυτή η στή-
ριξη µπορεί και πρέπει να γίνει κοινή δράση, να µετατραπεί σε
µια µεγάλη συµµαχία που θα αποκτήσει τη δύναµη όχι µόνο να
διεκδικεί και να αναγκάζει την κάθε αντιλαϊκή κυβέρνηση να υπα-
ναχωρεί, αλλά και να ανοίξει δρόµο για συνολικές ανατροπές
προς όφελος του λαού.

Στη σηµερινή συζήτηση στη Βουλή λέµε ότι έγινε πολύ ξεκά-
θαρο το εξής: Όποιος προσπαθεί να παρουσιάσει δήθεν λύσεις
για τη στήριξη του αγροτικού τοµέα προς όφελος των βιοπαλαι-
στών αγροτών χωρίς να αγγίζει τους µονοπωλιακούς οµίλους,
τους µεγαλεµπόρους, τους βιοµήχανους, τα «αρπακτικά» της
ενέργειας, είτε λέει ψέµατα ή προσπαθεί να σπείρει τις ίδιες αυ-
ταπάτες που ο αγροτικός κόσµος τις έχει χορτάσει τα τελευταία
τριάντα χρόνια, τις έχει πληρώσει ακριβά και πρέπει πια να βάλει
ένα τέρµα. 

Οι πληµµύρες, τα Τέµπη, η ακρίβεια έχουν αποκαλύψει τον χα-
ρακτήρα του επιλεκτικά ανίκανου αστικού κράτους, ενός κρά-
τους φτιαγµένου για να θωρακίζει την κερδοφορία των λίγων,
ενός κράτους που υπηρετεί µια χούφτα παράσιτα, εκµεταλλευτές
του µόχθου των ανθρώπων. Και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο την
ίδια ώρα είναι παντελώς ανίκανο και δυσκίνητο για να προστα-
τεύσει την ανθρώπινη ζωή, τη λαϊκή περιουσία, να δώσει έστω
και αυτά τα λίγα, το ξύσιµο στον πάτο του βαρελιού.

Είναι ταχύτατο και αποτελεσµατικό µόνο στο να θυσιάζει ερ-
γατικά λαϊκά δικαιώµατα προκειµένου να υπηρετήσει τις επενδύ-
σεις, τα κέρδη, τα συµφέροντα της ολιγαρχίας και του πλούτου.
Και φυσικά, µέρος αυτού του προβλήµατος είναι και οι κυβερνή-
σεις που υπηρετούν αυτό το σύστηµα και διαχειρίζονται την κρα-
τική εξουσία.

Εµείς ξέρουµε, το συζητάµε στα µπλόκα, ότι οι αγρότες θέ-
λουν ένα κράτος που να µπορεί να τους στηρίζει, να τους προ-
σφέρει τα εφόδια για να µπορούν να καλλιεργούν, να τους
προστατεύει από τα φυσικά φαινόµενα, να τους αποζηµιώνει για
την παραγωγή τους, ώστε να µπορούν να ζήσουν µε αξιοπρέπεια
µε τις οικογένειές τους και να τους καλύπτει τις διευρυνόµενες
ανάγκες τους. Όλα αυτά µόνο το εργατικό κράτος µπορεί να
τους τα προσφέρει. Εκεί η αγροτική παραγωγή θα αξιοποιεί όλες
τις παραγωγικές δυνατότητες που έχει η χώρα, τα συγκριτικά
πλεονεκτήµατά µας εδαφικά, κλιµατικά, τεχνογνωσίας, επιστή-
µης, βιοµηχανικής παραγωγής, επεξεργασίας πρώτων υλών,
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προστασίας του περιβάλλοντος και διαχείρισης των φυσικών
πόρων, όπως γενικότερα η κοινωνικοποιηµένη οικονοµία θα αξιο-
ποιεί τις πλουτοπαραγωγικές πηγές της χώρας, χωρίς τους πε-
ριορισµούς και τις απαγορεύσεις που βάζει το καπιταλιστικό
κέρδος, που βάζουν οι διεθνείς ενώσεις των µονοπωλίων, όπως
για παράδειγµα, στον λιγνίτη, στην παραγωγή ενέργειας, στο νι-
κέλιο στη «ΛΑΡΚΟ» και ούτω καθεξής.

Σε αυτή, λοιπόν, την αγροτική παραγωγή θα έχουν θέση οι νέοι
αγρότες µε τεχνική ή επιστηµονική ειδίκευση, µε πραγµατικά
καλές σύγχρονες συνθήκες εργασίας και ζωής χωρίς χρέη και
χωρίς τον κίνδυνο καταστροφής που έχουν ως ατοµικοί παραγω-
γοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ενάµισι λεπτό ακόµα. 
Είναι η λύση η οποία απαλλάσσει τους µικροµεσαίους αγρότες

µια για πάντα από τις τράπεζες, από τους βιοµήχανους, τους µε-
γαλεµπόρους, τους φόρους. Διασφαλίζει το αγροτικό εισόδηµα,
τη διάθεση, συγκέντρωση, αποθήκευση, συντήρηση, µεταφορά
της αγροτικής παραγωγής µέσω του κεντρικού κρατικού µηχανι-
σµού µε καθορισµένες αναλογίες στην παραγωγή, µε κρατικές
τιµές στα προϊόντα και προστατεύει από φυσικές καταστροφές.
Παρέχει τη δυνατότητα τα χωριά µας να αποκτήσουν µορφωτική,
πολιτιστική ζωντάνια, σύγχρονες κρατικές υποδοµές γενικής παι-
δείας, υγείας, πολιτισµού και φυσικής αγωγής. 

Το κοινό µέλλον των πολλών µικροµεσαίων αγροτών µε τους
µισθωτούς εργαζόµενους στη βιοµηχανία, στο εµπόριο, στις υπη-
ρεσίες και αλλού βρίσκεται στην απαλλαγή τους από τη σηµερινή
καπιταλιστική ιδιοκτησία, στην οικοδόµηση σχέσεων πραγµατι-
κής κοινωνικής, σοσιαλιστικής δηλαδή ιδιοκτησίας και οικονο-
µίας.

Στο ΚΚΕ λέµε ότι θα δώσουµε όλες µας τις δυνάµεις για να
ισχυροποιηθεί αυτή η συζήτηση µε τους αγωνιστές αγρότες και
τους εργαζόµενους µέσα στις µεγάλες µάχες που δίνουµε για
την επιβίωση, το µεροκάµατο, το εισόδηµα, την παιδεία και την
υγεία αυτή την περίοδο µε άµεσο σταθµό την 28η Φεβρουαρίου,
έναν χρόνο µετά από το έγκληµα στα Τέµπη µε σύνθηµα της
απεργίας: «Ή τα κέρδη τους ή οι ζωές µας».

Τέλος, θα πω λίγα λόγια για τις τροπολογίες που έχουν κατα-
τεθεί. 

Όσον αφορά, λοιπόν, στις τροπολογίες που κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση, τι να πούµε τώρα, όταν βαφτίζετε ως παροχή το να µην
πληρώνει τον ΕΝΦΙΑ µια οικογένεια που έχει γκρεµισµένο σπίτι;
Τα λόγια χάνουν πραγµατικά την αξία τους. Μάλιστα, βάζετε και
χρονικό όριο δύο χρόνια. Όπως και όταν αυξάνεις τις δόσεις
στον ΕΝΦΙΑ, αλλά δεν τον καταργείς. Μάλιστα, όταν ο κ. Θεοχά-
ρης ανακοίνωσε αυτό το µέτρο, αυτή τη φοβερή παροχή, πήρε
τον λόγο ο κ. Κατρίνης από το ΠΑΣΟΚ και κάποιοι είχαν την αυ-
ταπάτη ότι το ΠΑΣΟΚ θα πρότεινε την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ.
Όµως, ο κ. Κατρίνης δεν είπε αυτό. Και αυτός, όπως κι εσείς,
εκεί. Δεν λέτε κουβέντα για την κατάργηση του ΕΝΦΙΑ. Τι είπε ο
κ. Κατρίνης; Ότι το συγκεκριµένο άρθρο, όπως είπε, δεν είναι
καλά γραµµένο. Αυτό! 

Αντίστοιχα, όσον αφορά στις τροπολογίες που κατέθεσε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, πέρα από την πρόταση φυσικά για τη µεταβίβαση στον
Δήµο Νέας Προποντίδας των ακινήτων του µετοχικού συγκροτή-
µατος της Νέας Τρίγλιας -που προφανώς στηρίζουµε και µάλι-
στα, θέτουµε και το αίτηµα να χρηµατοδοτηθούν από τον κρατικό
προϋπολογισµό τα έργα αναστήλωσης χωρίς συµπράξεις µε τον
ιδιωτικό τοµέα-, οι υπόλοιπες τροπολογίες που καταθέσατε είναι
η προώθηση της στρατηγικής της πράσινης ανάπτυξης από το
παράθυρο στο αγροτικό ρεύµα -στην απέναντι όχθη από το αί-
τηµα για 7 λεπτά πλαφόν-, ο αποκλεισµός της πλειοψηφίας των
αγροτών από το αγροτικό πετρέλαιο µε το κριτήριο του επαγγελ-
µατία-αγρότη και φυσικά, η αποµάκρυνση από το αίτηµα των
αγροτών για φθηνά αγροτικά εφόδια µε τις αυταπάτες για πλα-
φόν κέρδους στα αγροεφόδια, τα αντίστοιχα δηλαδή, που κάνει
τώρα η Κυβέρνηση µε τα µέτρα ενάντια στην ακρίβεια ή της απο-
µάκρυνσης από το αίτηµα για 100% αποζηµίωση από τον ΕΛΓΑ
για κάθε καταστροφή της παραγωγής µε τον περιορισµό που βά-
λατε µέσα µόνο για τις λεγόµενες θεοµηνίες. 

Απ’ ό,τι φαίνεται, το επόµενο διάστηµα θα τα πούµε στους δρό-
µους. Εκεί θα κριθεί και το δίκαιο των αγροτών, οι οποίοι ξέρουν
πού θα είναι το ΚΚΕ. 

Σας ευχαριστώ. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-

ξης και Τροφίµων): Για την τροπολογία δεν µας είπατε.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Κοιτάξτε, σας είπα

ότι είναι κοροϊδία αυτό που λέτε. Προφανώς θα ψηφίσουµε
«παρών» έστω και σε αυτή την…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ούτε την αναστολή δεν ψηφίζετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Κοιτάξτε να δείτε,
κοροϊδεύετε τον κόσµο. Εµείς µιλάµε για κατάργηση του ΕΝΦΙΑ.
Θα φέρετε τέτοια τροπολογία; Κατάργηση του ΕΝΦΙΑ!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Επί του συγκεκριµένου απαντήστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Επί του συγκεκρι-
µένου σας απαντάω. Λέµε κατάργηση του ΕΝΦΙΑ. Θα φέρετε τέ-
τοια τροπολογία; Φέρτε, λοιπόν, την τροπολογία για κατάργηση
του ΕΝΦΙΑ, την οποία ζητάει και ο κόσµος. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Να πείτε στα µπλόκα ότι δεν υπερψηφίζετε
την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θα τα
πείτε πολύ ωραία στο τέλος. 

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Χνάρης. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΧΝΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να σχολιάσω κυρίως τα αποτελέσµατα της συνάντη-

σης του Πρωθυπουργού µε τους εκπροσώπους των αγροτών. 
Το τελευταίο, λοιπόν, διάστηµα για ακόµα µια φορά ο Πρωθυ-

πουργός εξαναγκάζεται να εξαγγείλει νέα µέτρα για την αντιµε-
τώπιση της εκρηκτικής αύξησης του κόστους παραγωγής. Άρα,
παραδέχεται κατά κάποιο τρόπο την αποτυχία των προηγούµε-
νων µέτρων. Ανέφερε την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανά-
λωσης, προκαταβολή 40 εκατοµµύρια ευρώ από τα 82 εκα-
τοµµύρια ευρώ που είχε δεσµευτεί τις προηγούµενες ηµέρες,
ενός ποσού που έχει καταβληθεί ήδη από τους αγρότες. Επι-
πλέον, είπε ότι θα ανοίξει τον διάλογο για δικαιότερη επιστροφή
φόρου το 2025. Τίποτα, δηλαδή, καινούργιο και καµµία αποτελε-
σµατική αντιµετώπιση.

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ εµµένουµε στην κατάργηση του ειδικού
φόρου κατανάλωσης ως του πιο ουσιαστικού µέτρου για τη συ-
γκεκριµένη περίπτωση. 

Όσον αφορά στο αγροτικό ρεύµα, η εξαγγελία των προηγού-
µενων ηµερών για 10% µείωση του κόστους της κιλοβατώρας για
µόνο µερικούς µήνες τον χρόνο, αγνοώντας τους χειµερινούς
µήνες και τις αυξηµένες ανάγκες των παραγωγών, αποτελεί ένα
µέτρο που χαρακτηρίστηκε υποτιµητικό και απαξιωτικό από τους
αγρότες.

Ο Πρωθυπουργός σε συνέχεια αυτού του µέτρου και υπό το
βάρος των κινητοποιήσεων προέβη σήµερα, κατόπιν εορτής, σε
µια εξαγγελία για τη µείωση του κόστους ενέργειας κάτω των 10
λεπτών ανά κιλοβατώρα, η οποία µόνο ως πρόχειρο µέτρο µπορεί
να θεωρηθεί, γιατί αφορά σε χρονικό διάστηµα δύο ετών. Δεν
επιλύει το πρόβληµα σε βάθος χρόνου, δεδοµένου ότι για τα επό-
µενα οκτώ χρόνια η µείωση αφορά το 1/3 της κατανάλωσης, αφή-
νοντας τα 2/3 στη βορά της ελεύθερης αγοράς, όπως συµβαίνει
και τώρα. 

Με αυτά τα αποσπασµατικά µέτρα για άλλη µια φορά δεν δί-
νεται η δυνατότητα στον αγρότη και κτηνοτρόφο να σχεδιάσει
µακροπρόθεσµα και κατ’ επέκταση να συνεχίσει την παραγωγική
διαδικασία χωρίς το ασήκωτο βάρος του ενεργειακού κόστους.

Το ΠΑΣΟΚ σ’ αυτή τη δύσκολη συγκυρία για τον αγροτικό
κόσµο της χώρας θα συνεχίσει να στέκεται δίπλα του και να στη-
ρίζει τα δίκαια αιτήµατά του. Άλλωστε, αυτό επιβεβαιώνει και η
ολοκληρωµένη δέσµη µέτρων που έχουµε καταθέσει για τον
πρωτογενή τοµέα που αποσκοπεί στη συνέχιση της παραγωγικής
διαδικασίας για τον αγρότη, σε συνδυασµό µε τη διασφάλιση της
κοινωνικής συνοχής της υπαίθρου. 

Όσον αφορά τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο θα καταψηφίσουµε
επί της αρχής, αλλά θα ψηφίσουµε άρθρα τα οποία θεωρούµε
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ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Χνάρη.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία κ. Γιώργος Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, φτάσαµε στο τέλος της συζήτησης ενός νοµοσχεδίου
που, όπως είπα και στην πρωτολογία µου –αυτή φαίνεται ότι είναι
και η θέση όλων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης- είναι ένα νο-
µοσχέδιο εκτός τόπου και χρόνου, διότι όλα τα µέτρα, όλες οι
ρυθµίσεις που περιλαµβάνονται σ’ αυτό δεν δίδουν απαντήσεις
στα δίκαια αιτήµατα του αγροτικού και κτηνοτροφικού κόσµου. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να κάνω µία διευκρίνιση επειδή κάποιος
συνάδελφος από τη Συµπολίτευση είπε ότι οι ενισχύσεις και οι
επιδοτήσεις επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ φορολογούνταν από το
πρώτο ευρώ. Αναφέρω, λοιπόν, ότι µε τον ν.4328/2015 ότι οι ενι-
σχύσεις και οι επιδοτήσεις µέχρι του ποσού των 12.000 ευρώ δεν
φορολογούνται, οι δε αγροτικές αποζηµιώσεις στο σύνολό τους
δεν συνυπολογίζονται στον προσδιορισµό του κέρδους. Το γε-
γονός ότι αυτό ρυθµίστηκε και ίσχυσε από το 2015 αποδεικνύει
ότι τροποποιήθηκε προγενέστερη ρύθµιση -της διακυβέρνησης
Σαµαρά-Βενιζέλου-, για την οποία, µάλιστα, είχε καταθέσει τρο-
πολογία και ο νυν Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ζητώντας την
κατάργηση αυτής της φορολόγησης. Αυτό είναι το ένα. 

Σήµερα υπό την πίεση των αγροτικών κινητοποιήσεων έγινε τε-
λικά, η συνάντηση του Πρωθυπουργού µε τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους που βρίσκονται σε αναβρασµό. Θα έλεγα ότι εδώ
ισχύει το «ώδινεν όρος και έτεκεν µυν». Αυτά τα οποία εξήγγειλε
ο Πρωθυπουργός υπό την πίεση των αγροτικών µπλόκων είναι
υποσχέσεις κατ’ αρχάς και αποσπασµατικά ηµίµετρα. Συνεπώς,
εξ αυτού του λόγου είµαι βέβαιος ότι οι αγρότες δεν θα «τσιµπή-
σουν» και θα συνεχίσουν να διεκδικούν µε τον τρόπο που αυτοί
επιλέξουν τα αιτήµατα και τις διεκδικήσεις τους. 

Είπα και προηγουµένως ότι τα ζέοντα ζητήµατα του πρωτογε-
νούς τοµέα δεν αποτελούν αντικείµενο του υπό συζήτηση και
προς ψήφιση νοµοσχεδίου. Είναι ένα νοµοσχέδιο εκτός τόπου
και χρόνου. Θα έλεγα, όµως, ότι έγινε προσπάθεια από πλευράς
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία να προταθούν άµεσες λύ-
σεις, οι οποίες περιέχονται στις τέσσερις τροπολογίες που κατα-
θέσαµε, που αγγίζουν το δυσθεώρητο κόστος παραγωγής και
εκτροφής ζώων και επίσης αποσκοπούν στην ενίσχυση του ΕΛΓΑ. 

Στις τέσσερις τροπολογίες προβλέπεται η καθιέρωση πλαφόν
στο αγροτικό ηλεκτρικό ρεύµα µε τη θεσµοθέτηση ειδικής έκπτω-
σης στη διάθεση του ρεύµατος ύψους 50% της εκάστοτε τελικής
βασικής τιµής προµήθειας του ρεύµατος, η θέσπιση κάρτας πε-
τρελαίου του αγρότη µε σκοπό την κάλυψη του κατά περίπτωση
µεγίστου µέρους του αυξηµένου κόστους για την αγορά πετρε-
λαίου κίνησης. Είναι γνωστό ότι η αύξηση οφείλεται στις επανα-
λαµβανόµενες κρίσεις, στην ακρίβεια απληστίας και στην αρ-
ρύθµιστη αγορά ενέργειας που οφείλεται στο γεγονός ότι το δη-
µόσιο µετά και το ολοκληρωτικό ξεπούληµα της ΔΕΗ απώλεσε
τον ρυθµιστικό ρόλο του στην αγορά ενέργειας. Και βέβαια, η
αγορά του πετρελαίου θα προορίζεται µόνον για τη χρήση στην
κατά είδος καλλιεργητική ή αναπαραγωγική περίοδο και θα πι-
στώνονται πριν από την έναρξη αυτής. 

Επίσης, καθιερώνεται πλαφόν κέρδους στα αγροεφόδια. Απα-
γορεύεται η αποκόµιση µεικτού κέρδους, όταν το περιθώριο µει-
κτού κέρδους ανά µονάδα υπερβαίνει το αντίστοιχο µεικτό
κέρδος ανά µονάδα προ της 31ης Δεκεµβρίου του 2021. 

Και, τέλος, σηµαντική ρύθµιση που προτείνεται είναι η διµερής
χρηµατοδότηση του ΕΛΓΑ, η χορήγηση προκαταβολών και ο
συµψηφισµός εισφορών και αποζηµιώσεων. 

Όλα αυτά αποσκοπούν στην ανακούφιση των αγροτών και κτη-
νοτρόφων, οι οποίοι υφίστανται µεγάλες ζηµιές ειδικά λόγω της
κλιµατικής κρίσης και όχι µόνον και λόγω του γεγονότος ότι κα-
τασπαράσσονται ολόκληρα κοπάδια από άγρια ζώα. Ακόµα και
όπου προβλέπεται ασφαλιστική κάλυψη από τον ΕΛΓΑ η κατα-
βολή  αποζηµίωση είναι εξαιρετικά δύσκολη. 

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι προτάσεις που πρέπει να γίνουν απο-
δεκτές –δεν τρέφουµε αυταπάτες ότι θα γίνουν, κύριε Υπουργέ-

διότι διαφορετικά τα προβλήµατα του κόστους παραγωγής και η
συνέχιση λειτουργίας του ΕΛΓΑ θα συνεχιστούν δριµύτερα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-, όλα αυτά πρέπει να
ενταχθούν σε έναν ευρύτερο σχεδιασµό για την ανασυγκρότηση
της υπαίθρου, η οποία χαρακτηρίζεται από πληθυσµιακή αφαί-
µαξη, µαρασµό και ερηµοποίηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ύπαιθρος πρέπει να ζήσει. Οι
καιροί ου µενετοί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Ολοκληρώνουµε τις δευτερολογίες µε την εισηγήτρια της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Μαριλένα Σούκουλη - Βιλιάλη.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Όντως ξεπεράσαµε τις δώδεκα ώρες σήµερα και συζητήσαµε

ένα νοµοσχέδιο πάρα πολύ σηµαντικό. Να χαιρετίσουµε και την
τροπολογία των τεσσάρων άρθρων που µας ανέλυσε ο αρµόδιος
Υφυπουργός κ. Θεοχάρης και προστέθηκε στο σχέδιο νόµου που
ήρθε τώρα στα χέρια µας βελτιωµένο και τροποποιηµένο από τα
άρθρα 54 έως 57 και αφορά στην απαλλαγή από τον ενιαίο φόρο
ιδιοκτησίας ακινήτων 2024 των ακινήτων πληγέντων από φυσικές
καταστροφές. 

Επί της ουσίας, στο πρώτο του άρθρο µιλάει για τις περιοχές
οι οποίες από την 1η Ιουλίου του 2023 και εφεξής µε απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας έχουν κηρυχθεί
σε κατάσταση εκτάκτου ανάγκης της Πολιτικής Προστασίας
λόγω σεισµού, πυρκαγιάς ή πληµµύρας, απαλλάσσονται από τον
ΕΝΦΙΑ του έτους εντός του οποίου επήλθε η καταστροφή και των
δύο επόµενων ετών και για τα κτήρια που είναι σε οικόπεδα που
είναι επικίνδυνα, ετοιµόρροπα ή έχουν καταστραφεί ολοσχερώς
ή έχουν υποστεί ζηµιές, αλλά και προστίθενται και κτήρια εντός
αγροτεµαχίων. 

Επίσης, στο άρθρο 55 -2 στην τροπολογία- αυξάνεται ο αριθ-
µός των µηνιαίων δόσεων σε έως δώδεκα ισόποσες µηνιαίες δό-
σεις. 

Το επόµενο άρθρο αφορά σε µία τροποποίηση της καταληκτι-
κής ηµεροµηνίας υποβολής των δηλώσεων στοιχείων ακινήτων
και το τέταρτο άρθρο της τροπολογίας έχει να κάνει µε την αλ-
λαγή του χρόνου χρηµατοδότησης από το ΠΔΕ στον κρατικό
προϋπολογισµό για την ενίσχυση της στήριξης του τουρισµού
στη Ρόδο. 

Επιπλέον, να αναφέρω ειδικά για τα έτη 2018, 2019, 2020,
2021, 2022, 2023 και 2024 ότι απαλλάσσονται τα ακίνητα στις πε-
ριοχές που επλήγησαν από τις πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιου-
λίου του 2018, δηλαδή τον νοµό µου, τον Νοµό Κορινθίας, καθώς
επίσης και σε περιοχές της Περιφέρειας Αττικής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παραµένουµε προσηλωµένοι και
απαντάµε µε πράξεις στα δίκαια αιτήµατα των αγροτών µας, στο
µέτρο του εφικτού της ελληνικής οικονοµίας. Με διάλογο, µε τε-
κµηρίωση, µε ειλικρίνεια και µεθοδικότητα, βρίσκουµε αποτελε-
σµατικές και εφαρµόσιµες λύσεις. Λύσεις για να µειώσουµε το
κόστος παραγωγής και ιδιαίτερα της ενέργειας, έτσι όπως ακού-
στηκε και από τον Πρωθυπουργό µας σήµερα. Λύσεις για τις
έγκαιρες πληρωµές των αποζηµιώσεων του ΕΛΓΑ, που αποτελεί
µία πραγµατικότητα. Λύσεις για την αναδιάρθρωση της ΚΑΠ, εξα-
σφαλίζοντας, µάλιστα, το ίδιο ποσό, σε αντίθεση µε άλλες χώρες,
όπως είναι η Γερµανία, η Γαλλία και η Ιταλία που έχουν µείωση
γύρω στο 10% µε 15%. Λύσεις για τις παράνοµες ελληνοποιήσεις
προϊόντων. Λύσεις για να προωθήσουµε την συνεργατικότητα και
µε τον νόµο του 2020 που αφορά στους αγροτικούς συνεταιρι-
σµούς, αλλά και όπως εξελίσσεται και όπως κινητροδοτείται,
αλλά και µε τις οµάδες παραγωγών και µε τα άρθρα που έχει το
παρόν νοµοσχέδιο, αλλά και µε τα κίνητρα που δίδονται και για
τις φοροαπαλλαγές, αλλά και για τις επιδοτήσεις. Λύσεις για να
συνδέσουµε τον πρωτογενή τοµέα µε άλλους τοµείς εφαρµοσµέ-
νης πολιτικής, όπως είναι η µεταποίηση, όπως ο τουρισµός, όπως
είναι οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, όπως είναι οι εξαγωγές.
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Δεν καταργείς κάτι για να κάνεις κάτι άλλο. Συνθέτεις. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά στην αποτελεσµα-

τική αντιµετώπιση των αλλεπάλληλων κρίσεων και στον πρωτο-
γενή τοµέα, τις ζήσαµε, τις βιώσαµε και τις διαχειριστήκαµε. Τις
διαχειρίστηκε ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, τις δια-
χειρίστηκε η Κυβέρνησή του. Και η αντιµετώπιση αυτή αποδει-
κνύει γιατί οι αγρότες µας εµπιστεύτηκαν, µας εµπιστεύονται και
θα συνεχίσουν να µας εµπιστεύονται. Διότι γνωρίζουν ότι είµαστε
εδώ, για να προσπαθούµε να βρίσκουµε λύσεις για τα προβλή-
µατά τους, µε τρόπο ουσιαστικό και ωφέλιµο για τους ίδιους.
Γιατί; Διότι για εµάς, αγαπητοί συνάδελφοι, ο αγροτικός κόσµος
αξίζει να έχει µία καλύτερη ζωή. Και αυτό το σχέδιο νόµου που
ζητώ να υπερψηφίσετε, καθώς και όλοι οι νόµοι των τελευταίων
χρόνων πρωθυπουργίας Κυριάκου Μητσοτάκη -και δεν καταλα-
βαίνω γιατί τέτοια αναστάτωση για το αν αλλάζουν ή όχι οι
Υπουργοί- κάνουν σηµαντικά, ουσιαστικά και ωφέλιµα βήµατα
µπροστά, δηµιουργώντας µεγαλύτερο χώρο, µεγαλύτερο πεδίο
µέσα στο οποίο µπορούν να αναπτυχθούν οι αγρότες µας, ώστε
να καλλιεργήσουν εκτός από τη γη τους, τις προσδοκίες τους,
τις δικές µας προσδοκίες και τις προσδοκίες όλης της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, προκειµένου να ολοκληρωθεί
η συζήτηση του σχεδίου νόµου. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Τελικά, κύριε Μεταξά, θα υπερψηφίσετε την τροπολογία για
αναστολή του ΕΝΦΙΑ; Γιατί το «παρών» ξέρετε µου θυµίζει µια
έκφραση που χρησιµοποιεί ο λαός «στρίβετε διά του αρραβώ-
νος». Εδώ στην πολιτική ένα και ένα κάνουν δύο, ένα και ένα δεν
κάνει τρία.

Το παρόν σχέδιο νόµου είναι µια απτή απόδειξη της βούλησής
µας να πετύχουµε όλους τους στόχους που έχουµε θέσει. Η ηγε-
σία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, µε επικεφαλής τον
Λευτέρη Αυγενάκη, από την πρώτη ηµέρα ανάληψης των καθη-
κόντων, έθεσε συγκεκριµένους στόχους που είναι ο εκσυγχρονι-
σµός του πρωτογενούς τοµέα, το πέρασµα στη νέα εποχή των
νέων τεχνολογιών και της καινοτοµίας και η βελτίωση της θέσης
του παραγωγού.

Οι Έλληνες παραγωγοί γνωρίζουν πάρα πολύ καλά ότι οι Κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, µε πρώτο τον Πρωθυπουργό
Κυριάκο Μητσοτάκη στάθηκαν στο πλευρό τους από το 2019
µέχρι και σήµερα και θα συνεχίσουν να στέκονται, για να µπορέ-
σουµε να βρούµε συγκεκριµένες λύσεις. 

Υπενθυµίζω ότι το 2019 κάναµε συγκεκριµένες παρεµβάσεις
και µόνιµου χαρακτήρα, όπως ήταν η µείωση φορολογίας, η κα-
τάργηση του ασφαλιστικού νόµου Κατρούγκαλου που συνόδευε
το καθαρό ποσό µε ασφαλιστικές εισφορές, αλλά και µέτρα στή-
ριξης για την πανδηµία, για την ενεργειακή κρίση. Οι αγρότες το

είδαν, το επιβράβευσαν και έτσι, λοιπόν, θα συνεχίσουµε. Ανα-
κοινώσαµε µέτρα για τη συνέχιση της επιστροφής του ειδικού
φόρου κατανάλωσης και το 2024, όπως και µέτρα µε τα οποία
πραγµατικά αντιµετωπίζεται σε µεγάλο βαθµό η επιβάρυνση που
έχουν οι παραγωγοί στην ηλεκτρική ενέργεια. 

Έχουµε ανοιχτές πόρτες, έχουµε ανοιχτά αυτιά, σταθερή θέ-
ληση για διάλογο, ώστε µαζί µε τους παραγωγούς να µπορέ-
σουµε να βρούµε ρεαλιστικές λύσεις σε κάθε πρόβληµα που
αντιµετωπίζουν. Το παρελθόν δείχνει πώς θα κινηθούµε τώρα και
πώς θα κινηθούµε και στο µέλλον. Προφανώς, έχουµε ανοίξει ένα
συγκεκριµένο διάλογο εµείς η ελληνική πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, συνοµιλώντας µε τις εννέα
χώρες του Νότου, για να δούµε συγκεκριµένα ζητήµατα της
εφαρµογής του στρατηγικού σχεδίου της ΚΑΠ, ώστε να µπορέ-
σουµε να έχουµε τα καλύτερα αποτελέσµατα. 

Η σηµερινή απόφαση της Κοµισιόν για αναστολή κατά έναν
χρόνο της αγρανάπαυσης δείχνει ότι η ελληνική Κυβέρνηση µαζί
µε τις υπόλοιπες κυβερνήσεις κινείται στον σωστό δρόµο, ώστε
να µπορέσουµε να εφαρµόσουµε ένα φιλόδοξο σχέδιο, αλλά πά-
ντοτε λαµβάνοντας υπ’ όψιν της την κλιµατική κρίση και την ενερ-
γειακή κρίση που πραγµατικά πιέζουν αρκετά τους παραγωγούς. 

Να δώσω συγχαρητήρια στη συνάδελφό µας κ. Σούκουλη για
την εξαιρετική υποστήριξη του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ενίσχυση της
πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις για την αλιεία και τις υδατο-
καλλιέργειες, διατάξεις για τη φυτοϋγεία, τα βιοκτόνα προϊόντα
και την ποιότητα τροφίµων και άλλες διατάξεις για την τόνωση
της αγροτικής ανάπτυξης».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, πενήντα τρία άρθρα, µια τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνεδρία-
σης και έχουν ως εξής:

10224 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις για την αλι-
εία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη φυτοϋγεία... και

άλλες διατάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης
Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
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ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
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Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 41 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
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ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 46 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 47 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 48 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 49 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 51 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 53 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 93/8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του Συνόλου      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
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ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων: «Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις για την
αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη φυτοϋγεία, τα
βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα τροφίµων και άλλες διατά-
ξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενίσχυση της πρότυπης κτηνοτροφίας, ρυθµίσεις για την
αλιεία και τις υδατοκαλλιέργειες, διατάξεις για τη φυτοϋγεία,
τα βιοκτόνα προϊόντα και την ποιότητα τροφίµων και άλλες δια-
τάξεις για την τόνωση της αγροτικής ανάπτυξης

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’: ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΟΥ ΠΡΩΤΟΓΕΝΗ

ΤΟΜΕΑ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΟΜΑΔΙΚΩΝ ΧΩΡΩΝ ΣΤΑΥΛΙΣΜΟΥ

ΚΑΙ ΒΟΣΚΗΣΙΜΩΝ ΓΑΙΩΝ 
Άρθρο 3 Προσθήκη ορισµών για κτηνοτροφία - Προσθήκη περ.

10, 11 και 12 στο άρθρο 1 του ν. 4056/2012
Άρθρο 4 Οµαδικός χώρος σταυλισµού - Προσθήκη άρθρου 6Ε

στον ν. 4056/2012
Άρθρο 5  Εξουσιοδότηση για τους οµαδικούς χώρους σταυλι-

σµού - Προσθήκη    παρ. 8 στο άρθρο 15 του  ν. 4056/2012
Άρθρο 6 Παρατάσεις προθεσµιών κτηνοτροφικών εγκαταστά-

σεων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 14 και παρ. 3 άρθρου 17α ν.
4056/2012

Άρθρο 7 Διαδικασία εκπόνησης διαχειριστικών σχεδίων βόσκη-
σης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3  ν. 4351/2015

Άρθρο 8  Προθεσµία εκπόνησης, υποβολής και έγκρισης δια-
χειριστικών σχεδίων βόσκησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 4
ν. 4351/2015

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΠΙΚΑΙΡΟΠΟΙΗΣΗ ΑΛΙΕΥΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ - ΤΡΟ-
ΠΟΠΟΙΗΣΗ ΑΛΙΕΥΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 

Άρθρο 9 Συµβούλιο Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών - Προ-
σθήκη άρθρου 13Α στον Αλιευτικό Κώδικα

Άρθρο 10 Δυνατότητα άσκησης αλιευτικής προσφυγής - Αντι-
κατάσταση άρθρου 14 Αλιευτικού Κώδικα

Άρθρο 11 Απόφαση του Συµβουλίου Εξέτασης Αλιευτικών
Προσφυγών - Προσθήκη άρθρου 14Α στον Αλιευτικό Κώδικα 

Άρθρο 12 Ειδικότερες διατάξεις για την επιβολή κυρώσεων -
Τροποποίηση άρθρου 11 Αλιευτικού Κώδικα 

Άρθρο 13 Μεταβατικές διατάξεις για τις διοικητικές κυρώσεις
και τις αλιευτικές προσφυγές - Προσθήκη άρθρου 11Α στον Αλι-
ευτικό Κώδικα

Άρθρο 14 Καταργούµενες διατάξεις - Κατάργηση παρ. 5 και 6
άρθρου 9 ν. 2040/1992

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΩΝ ΥΔΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΩΝ
Άρθρο 15 Τουριστική αξιοποίηση βοηθητικών σκαφών υδατο-

καλλιέργειας - Τροποποίηση περ. β) παρ. 1 άρθρου 175 ν.
4070/2012

Άρθρο 16 Δυνατότητα άσκησης αλιευτικού τουρισµού από
βοηθητικά σκάφη υδατοκαλλιέργειας - Τροποποίηση παρ. 3 άρ-
θρου 177 ν. 4070/2012

Άρθρο 17 Κυρώσεις επί µισθωτικών παραβάσεων - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 7 ν. 4282/2014

Άρθρο 18 Ίδρυση, επέκταση και µετεγκατάσταση µονάδων
εντός Περιοχών Οργανωµένης Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών -
Αντικατάσταση παρ. 3 άρθρου 17  ν. 4282/2014

Άρθρο 19 Κυρώσεις επί παράβασης προθεσµίας ανανέωσης
έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας - Τροποποίηση
περ. γ) παρ. 1 άρθρου 23 ν. 4282/2014

ΜΕΡΟΣ Γ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΦΥΤΟΫΓΕΙΑ, ΤΑ ΒΙΟΚΤΟΝΑ
ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΗΣ ΦΥΤΟΫΓΕΙΑΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ
Ν. 2147/1952

Άρθρο 20 Διοικητικές κυρώσεις στον τοµέα της φυτοϋγείας -
Αντικατάσταση άρθρου 34α ν. 2147/1952

Άρθρο 21 Μέθοδος υπολογισµού επιβαλλόµενων προστίµων -
Προσθήκη άρθρου 34Β στον ν. 2147/1952

Άρθρο 22 Διαδικασία επιβολής διοικητικών κυρώσεων - Προ-
σθήκη άρθρου 34Γ στον ν. 2147/1952

Άρθρο 23 Είσπραξη και απόδοση προστίµων - Προσθήκη άρ-
θρου 34Δ στον ν. 2147/1952

Άρθρο 24 Ποινικές κυρώσεις - Αντικατάσταση άρθρου 35 ν.
2147/1952

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΕΛΕΓΧΟΣ ΒΙΟΚΤΟΝΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ - ΤΡΟΠΟ-
ΠΟΙΗΣΗ Ν. 721/1977

Άρθρο 25 Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση άρθρου 14 ν.
721/1977

Άρθρο 26 Προσθήκη των βιοκτόνων προϊόντων αρµοδιότητας
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στις εξαιρέ-
σεις εφαρµογής του ν. 721/1977 - Αντικατάσταση περ. ε) άρθρου
26 ν. 721/1977

Άρθρο 27 Προσθήκη προϊόντων στο πεδίο εφαρµογής του ν.
721/1977 - Προσθήκη περ. 10) στο άρθρο 30 του     ν. 721/1977

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ
ΤΗΣ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ 

Άρθρο 28 Ρυθµίσεις για τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές -
Προσθήκη άρθρου 4Α στον ν. 4792/2021

Άρθρο 29 Σύσταση Σχολής Επαγγελµάτων Κρέατος Κρήτης
Άρθρο 30 Αρµοδιότητες των Γενικών Διευθύνσεων Κτηνιατρι-

κής, Τροφίµων και Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 23      ν. 4691/2020

ΜΕΡΟΣ Δ’: ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ
ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ
ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΩΝ ΣΥΝΕ-
ΠΕΙΩΝ ΤΩΝ ΑΚΡΑΙΩΝ ΚΑΙΡΙΚΩΝ ΦΑΙΝΟΜΕΝΩΝ 

Άρθρο 31 Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Ελληνικών Γε-
ωργικών Ασφαλίσεων σχετικά µε τις ζηµιές που προκλήθηκαν
λόγω των πυρκαγιών Ιουλίου - Αυγούστου 2023 και των πληµµυ-
ρών Σεπτεµβρίου 2023

Άρθρο 32 Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Ελληνικών Γε-
ωργικών Ασφαλίσεων αναφορικά µε αποζηµιώσεις ζηµιών έτους
2023

Άρθρο 33 Αφορολόγητο, ακατάσχετο και ανεκχώρητο ενισχύ-
σεων που χορηγούνται από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων - Προσθήκη περ. ε) στην παρ. 1 του άρθρου 47 του
ν. 5035/2023

Άρθρο 34 Εξουσιοδοτική διάταξη για την ειδική εισφορά στο
γάλα - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 13  ν. 3698/2008 

Άρθρο 35 Υγειονοµική ταφή ζώων 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΔΙΑΔΙΚΑΣΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ

ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 
Άρθρο 36 Προϋποθέσεις για την εγκατάσταση µονάδων Ανα-

νεώσιµων Πηγών Ενέργειας σε Γεωργική Γη Υψηλής Παραγωγι-
κότητας - Τροποποίηση περ. α) παρ. 6 άρθρου 56 ν. 2637/1998

Άρθρο 37 Επικαιροποίηση ορισµού αγροτικής εκµετάλλευσης
- Τροποποίηση περ. δ) παρ. 1 άρθρου 2                  ν. 3874/2010

Άρθρο 38 Ρυθµίσεις για τις Οµάδες Παραγωγών - Προσθήκη
άρθρου 2Α στον ν. 3874/2010

Άρθρο 39 Παράταση προθεσµίας προσαρµογής των καταστα-
τικών των Αγροτικών Συνεταιρισµών - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 36 ν. 4673/2020

Άρθρο 40 Ρυθµίσεις για τους επιθεωρητές - ελεγκτές της Δι-
εύθυνσης Οικονοµικών Ελέγχων Επιθεώρησης και Συνεργατι-
σµού του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

Άρθρο 41 Εκκαθάριση δαπανών για ελέγχους των Περιφε-
ρειών

Άρθρο 42 Μεταβίβαση στον Δήµο Νεάπολης - Συκεών ακινή-
των για την ανέγερση σχολικής µονάδας

Άρθρο 43 Απόδοση ενισχύσεων σε κληρονόµους - Προσθήκη
άρθρου 47Α στον ν. 5035/2023

Άρθρο 44 Ψηφιακή πλατφόρµα αιτήσεων υπαγωγής ακίνητης
περιουσίας στον ν. 4061/2012 - Προσθήκη άρθρου 2Α στον ν.
4061/2012

10230 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’: ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ
ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣ ΚΑΙ ΑΝΘΕΚΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΣΤΟ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 45 Ρυθµίσεις για το µητρώο ελεγκτών - επαληθευτών
επενδυτικών σχεδίων Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων

ΜΕΡΟΣ Ε’:  ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΓΕΩΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ
ΕΛΛΑΔΟΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΑΓΡΟΤΙΚΩΝ ΤΜΗΜΑΤΩΝ ΤΩΝ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗ-
ΡΙΩΝ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’: ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΓΕΩΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗ-
ΡΙΟΥ ΕΛΛΑΔΟΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 1474/1984

Άρθρο 46 Πόλεις ίδρυσης περιφερειακών παραρτηµάτων Γε-
ωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
5 ν. 1474/1984

Άρθρο 47 Πειθαρχικά παραπτώµατα µελών του Γεωτεχνικού
Επιµελητηρίου Ελλάδος - Τροποποίηση άρθρου 16 ν. 1474/1984

Άρθρο 48 Πειθαρχικά όργανα Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδος - Τροποποίηση άρθρου 17 ν. 1474/1984

Άρθρο 49 Καταργούµενες διατάξεις 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’: ΑΓΡΟΤΙΚΑ ΤΜΗΜΑΤΑ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΩΝ - ΤΡΟ-

ΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4497/2017
Άρθρο 50 Σκοπός Επιµελητηρίων - Τροποποίηση άρθρου 62 ν.

4497/2017
Άρθρο 51 Ίδρυση αγροτικών τµηµάτων στα Επιµελητήρια -

Τροποποίηση άρθρου 67 ν. 4497/2017
Άρθρο 52 Εκπροσώπηση των αγροτικών τµηµάτων Επιµελητη-

ρίων στο Διοικητικό Συµβούλιο - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 69
ν. 4497/2017

Άρθρο 53 Σύσταση ηλεκτρονικού µητρώου αγροτών - Εξου-
σιοδοτική διάταξη 

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’: ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 54 Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινή-

των 2024 των ακινήτων πληγέντων από φυσικές καταστροφές -
Αντικατάσταση παρ. 6, τροποποίηση παρ. 7 και κατάργηση παρ.
7Η άρθρου 3 ν. 4223/2013

Άρθρο 55 Καταβολή του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων
- Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 8 ν. 4223/2013

Άρθρο 56 Χρόνος υποβολής της δήλωσης στοιχείων ακινήτων
- Τροποποίηση περ. α’ παρ. 3 άρθρου 23                 ν. 3427/2005

Άρθρο 57 Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του
τουρισµού της νήσου Ρόδου - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 99 ν.
5079/2023

ΜΕΡΟΣ  Ζ’: ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο  58 Έναρξη ισχύος
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ: ΤΟΠΟΓΡΑΦΙΚΟ ΔΙΑΓΡΑΜΜΑ ΑΡΘΡΟΥ 42

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η προώθηση της βιώσιµης κτηνο-
τροφίας και αλιείας, η ενίσχυση της προστασίας της φυτικής πα-
ραγωγής και της εποπτείας της ποιότητας των τροφίµων, καθώς
και η αντιµετώπιση ζητηµάτων που λειτουργούν ως τροχοπέδη
στην αγροτική ανάπτυξη, είτε µέσω ανάληψης ουσιαστικών πρω-
τοβουλιών είτε σε οργανωτικό επίπεδο, µέσω της ρύθµισης ζη-
τηµάτων επιµέρους φορέων και διαδικασιών του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος συνιστά: α) η εισαγωγή στον ν.
4056/2012 (Α’ 52) των οµαδικών χώρων σταυλισµού και η τροπο-
ποίηση του ν. 4351/2015 (Α’ 164) για την ολοκλήρωση των δια-
χειριστικών σχεδίων βόσκησης, β) η τροποποίηση του Αλιευτικού
Κώδικα (ν.δ. 420/1970, Α’ 27), προκειµένου να αντιµετωπισθεί η
συσσώρευση ενδικοφανών αλιευτικών προσφυγών και να ρυθµι-
στούν ειδικότερα θέµατα του αλιευτικού τουρισµού, γ) η επικαι-

ροποίηση του   ν. 4282/2014 (A’ 182) για την καταπολέµηση των
αυθαιρεσιών στο πεδίο των υδατοκαλλιεργειών, δ) η τροποποί-
ηση του ν. 2147/1952 (Α’ 155) για την αναµόρφωση των κυρώ-
σεων στον τοµέα της φυτοϋγείας και του ν. 721/1977 (Α’ 298) για
τον εξορθολογισµό του πλαισίου που διέπει τα βιοκτόνα προ-
ϊόντα, ε) η αναδιοργάνωση της εποπτικής λειτουργίας του Ενι-
αίου Φορέα Ελέγχου Τροφίµων, στ) η αναδιάρθρωση φορέων και
διαδικασιών προκειµένου να αντιµετωπιστούν προβλήµατα, τα
οποία λειτουργούν ανασταλτικά για την ενίσχυση της αγροτικής
ανάπτυξης, ιδίως για: στα) την επανόρθωση των ζηµιών που προ-
καλούνται συνεπεία φυσικών καταστροφών, στβ) την τροποποί-
ηση του ν. 1474/1984 (Α’ 128) για τη βελτιστοποίηση της
λειτουργίας του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, καθώς και
στγ) την πρόβλεψη Αγροτικών Τµηµάτων στα Επιµελητήρια.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΟΥ ΠΡΩΤΟΓΕΝΗ ΤΟΜΕΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΟΜΑΔΙΚΩΝ ΧΩΡΩΝ ΣΤΑΥΛΙΣΜΟΥ 

ΚΑΙ ΒΟΣΚΗΣΙΜΩΝ ΓΑΙΩΝ 

Άρθρο 3
Προσθήκη ορισµών για κτηνοτροφία - Προσθήκη 
περ. 10, 11 και 12 στο άρθρο 1 του ν. 4056/2012

Στο άρθρο 1 του ν. 4056/2012 (Α’ 52), περί ορισµών, προστί-
θενται περ. 10, 11 και 12 ως εξής:

«10. Κτηνοτροφική ζώνη: είναι η οριοθετηµένη περιοχή στην
οποία επιτρέπεται η λειτουργία εκτατικής µορφής κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων. Σε περίπτωση κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων
σε δάση, δασικές εκτάσεις και δηµόσιες χορτολιβαδικές και βρα-
χώδεις εκτάσεις των περ. α) και β) της παρ. 5 του άρθρου 3 του
ν. 998/1979 (Α’ 289) ισχύουν τα άρθρα 47 και 47α του ν. 998/1979. 

11. Κτηνοτροφικό πάρκο: είναι η κτηνοτροφική ζώνη για την
οποία έχει γίνει χωροταξική µελέτη οργάνωσης, ήτοι προβλέπο-
νται η δηµιουργία της απαραίτητης υποδοµής και η οριοθέτηση
των κτηνοτροφικών οικοπέδων, στα οποία µπορούν να εγκριθούν
η ίδρυση και λειτουργία κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, καθώς
και η οριοθέτηση συγκεκριµένου χώρου που χρησιµοποιείται ως
λειµώνας και βοσκότοπος, µε την επιφύλαξη της απόφασης της
παρ. 5 του άρθρου 15.

12. Οµαδικός χώρος σταυλισµού: είναι η οριοθετηµένη έκταση
κτηνοτροφικού πάρκου, η οποία διέπεται από καταστατικό λει-
τουργίας και είναι κατάλληλα οργανωµένη από οµάδα κτηνοτρό-
φων ή κτηνοτροφικό συνεταιρισµό ή ιδιώτη, προκειµένου να
εγκατασταθεί περιορισµένος αριθµός, οµοειδούς φύσεως και µε-
γέθους, κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων.»

Άρθρο 4
Οµαδικός χώρος σταυλισµού - Προσθήκη 

άρθρου 6Ε στον ν. 4056/2012

Στον ν. 4056/2012 (Α’ 52) προστίθεται άρθρο 6Ε ως     εξής:

«Άρθρο 6Ε
Οµαδικός χώρος σταυλισµού 

Στην περίπτωση οµαδικού χώρου σταυλισµού, η διαχείριση της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης αποτελεί ατοµική ευθύνη κάθε
κτηνοτρόφου. Η κτηνοτροφική εγκατάσταση κατασκευάζεται από
τον ενδιαφερόµενο κτηνοτρόφο και χρησιµοποιείται µε βάση το
καταστατικό λειτουργίας του οµαδικού χώρου σταυλισµού. Κάθε
κτηνοτρόφος που αποδέχεται το καταστατικό λειτουργίας του
οµαδικού χώρου σταυλισµού: α) συµφωνεί µε τους όρους της
από κοινού χρήσης των παρεχόµενων υπηρεσιών και των κοινών
κτιρίων, εγκαταστάσεων και εξοπλισµού, β) πληροί τις προϋπο-
θέσεις κτηνοτροφικής οµοιογένειας του καταστατικού λειτουρ-
γίας, γ) µπορεί να αγοράσει ή να µισθώσει σε µακροχρόνια βάση
ένα από τα κτηνοτροφικά οικόπεδα που περιλαµβάνει ο οµαδικός
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χώρος σταυλισµού, προκειµένου να κατασκευάσει ορισµένων
προδιαγραφών κτηνοτροφική εγκατάσταση σύµφωνα µε το κα-
ταστατικό λειτουργίας, ώστε να διασφαλίσει βέλτιστες συνθήκες
περιβαλλοντικής διαχείρισης και υγιεινής και καλής διαβίωσης
των ζώων της κτηνοτροφικής εγκατάστασης, καθώς και την ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας µέσω της βελτίωσης: γα) της πα-
ραγωγικότητας των ζώων και της εργασίας, γβ) της ποιότητας
των παραγόµενων προϊόντων και γγ) των συνθηκών προµήθειας
των βασικών κτηνοτροφικών εισροών και της πώλησης των κτη-
νοτροφικών προϊόντων. Οι προϋποθέσεις ίδρυσης και λειτουρ-
γίας των κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων ορίζονται στο Κεφάλαιο
ΙΗ’ του ν. 4442/2016      (Α’ 230).»

Άρθρο 5 
Εξουσιοδότηση για τους οµαδικούς χώρους
σταυλισµού - Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο 15

του ν. 4056/2012

Στο άρθρο 15 του ν. 4056/2012 (Α’ 52) προστίθεται παρ. 8 ως
εξής: 

«8. Η διαδικασία ίδρυσης και λειτουργίας των κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων που εγκαθίστανται σε χώρο οµαδικού σταυλι-
σµού, καθώς και τα σχετικά δικαιολογητικά ρυθµίζονται κατ’ ανα-
λογία των άρθρων 6Α και 6Β µε απόφαση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, υπό την επιφύλαξη του άρ-
θρου 103 του ν. 4442/2016 (A’ 230).» 

Άρθρο 6 
Παρατάσεις προθεσµιών κτηνοτροφικών 
εγκαταστάσεων - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 14 και παρ. 3 άρθρου 17α ν. 4056/2012

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4056/2012 (Α’ 52), περί
υποχρέωσης λήψης έγκρισης ίδρυσης και λειτουργίας και έγκρι-
σης ίδρυσης και γνωστοποίησης λειτουργίας κτηνοτροφικών
εγκαταστάσεων, η προθεσµία του πρώτου εδαφίου παρατείνεται
από τη λήξη της, στο τελευταίο εδάφιο η φράση «για τις οποίες
υπάρχει αντικειµενική αδυναµία άρσης» αντικαθίσταται από τη
φράση «της περιβαλλοντικής, υγειονοµικής, λατοµικής και µεταλ-
λευτικής νοµοθεσίας», και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις, οι οποίες λειτουργούν
χωρίς άδεια λειτουργίας ή άδεια εγκατάστασης κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος, υποχρεούνται µέχρι τις 30.9.2024 να λά-
βουν έγκριση ίδρυσης και έγκριση λειτουργίας ή να λάβουν
έγκριση ίδρυσης και να προβούν σε γνωστοποίηση λειτουργίας,
κατά περίπτωση, σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μέχρι τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων αποβολής, επιβολής προστίµων, κατε-
δάφισης, που τυχόν έχουν εκδοθεί, και αυτές ανακαλούνται ορι-
στικά, εφόσον εκδοθεί η έγκριση λειτουργίας ή ο φορέας της
κτηνοτροφικής εγκατάστασης προβεί σε γνωστοποίηση λειτουρ-
γίας, µετά από τη συγκέντρωση όλων των απαραίτητων δικαιο-
λογητικών σύµφωνα µε τα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ.

Μετά από την παρέλευση της προθεσµίας της παρούσας, η
κτηνοτροφική εγκατάσταση µπορεί να λάβει έγκριση λειτουργίας
ή να προβεί σε γνωστοποίηση λειτουργίας, κατά περίπτωση, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 6Α, 6Β και 6Γ, αφού καταβληθεί
οποιοδήποτε χρηµατικό πρόστιµο έχει επιβληθεί.

Οι διατάξεις της παρούσας δεν εφαρµόζονται σε κτηνοτροφι-
κές εγκαταστάσεις, στις οποίες έχουν καταγραφεί από τις αρµό-
διες αρχές παραβάσεις της περιβαλλοντικής, υγειονοµικής,
λατοµικής και µεταλλευτικής νοµοθεσίας.»

2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 3 του άρθρου
17α του ν. 4056/2012, περί υποβολής αιτήµατος για συνέχιση λει-
τουργίας κτηνοτροφικών εγκαταστάσεων, παρατείνεται από τη
λήξη της, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Όσες κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις λειτουργούσαν εντός
ή πλησίον κατοικηµένων περιοχών, σύµφωνα µε τις προϋποθέ-
σεις της παρ. 2 και εφόσον επιθυµούν να συνεχίσουν τη λειτουρ-
γία τους, υποχρεούνται να υποβάλλουν αίτηµα στην οικεία
Διεύθυνση Αγροτικής Οικονοµίας και Κτηνιατρικής (ΔΑΟΚ) µέχρι

τις 30.9.2024. Έως την ηµεροµηνία αυτή αναστέλλεται η ισχύς
των διοικητικών πράξεων που εκδόθηκαν αλλά δεν εκτελέστηκαν
και διατάσσουν τη διακοπή λειτουργίας, την αποβολή, την κατε-
δάφιση ή την επιβολή προστίµου. Οι διοικητικές πράξεις του προ-
ηγούµενου εδαφίου ανακαλούνται οριστικά εφόσον εκδοθεί η
άδεια διατήρησης της παρ. 2.»

Άρθρο 7
Διαδικασία εκπόνησης διαχειριστικών σχεδίων

βόσκησης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 3 ν. 4351/2015

Στην παρ. 2 του άρθρου 3 του ν. 4351/2015 (Α’ 164) προστίθε-
νται νέα εδάφια, έβδοµο και όγδοο, τα δύο τελευταία εδάφια,
περί βοσκής εντός βοσκήσιµων γαιών αντικαθίστανται, και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η βοσκή εντός των βοσκήσιµων γαιών ασκείται επί τη βάση
διαχειριστικού σχεδίου βόσκησης της περιοχής. Με τα διαχειρι-
στικά σχέδια ρυθµίζονται οι όροι χρήσης των εν λόγω εκτάσεων
για βόσκηση, σύµφωνα µε τις υφιστάµενες και τις προκύπτουσες,
συµβατές µε τη δασική νοµοθεσία και τη βοσκή παράλληλες χρή-
σεις και τη βοσκοϊκανότητα της κάθε περιοχής και διασφαλίζεται
η αειφόρος διαχείριση και απρόσκοπτη αξιοποίηση των βοσκή-
σιµων γαιών για τις ανάγκες βόσκησης των ποιµνίων. Συµβατές
χρήσεις µε τη δασική νοµοθεσία είναι αυτές που προβλέπονται
στο ΣΤ’ Κεφάλαιο του ν. 998/1979, όπως ισχύει, ενώ µε τη βοσκή
είναι οι χρήσεις εκείνες οι οποίες δεν παρεµποδίζουν την προ-
σβασιµότητα των ποιµνίων και δεν υποβαθµίζουν τη συνολική βο-
σκοϊκανότητα της βοσκήσιµης γαίας ως ενιαίας οντότητας, όπως
αυτή έχει υπολογισθεί στα διαχειριστικά σχέδια βόσκησης.

Για λόγους ενιαίας διαχείρισης της βοσκής, στα διαχειριστικά
σχέδια συµπεριλαµβάνονται και οι εκτάσεις του άρθρου 10 του
ν. 3208/2003 όπως ισχύει, εφόσον οι ιδιοκτήτες τους το επιθυ-
µούν και δηλώνουν την επιθυµία τους εγγράφως. Δύναται επίσης,
να περιλαµβάνονται και εκτάσεις που εµπίπτουν στις διατάξεις
της αγροτικής νοµοθεσίας και βόσκονται από αγροτικά ζώα.

Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων αναθέτει την
εκπόνηση διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης στις Περιφέρειες
της χώρας µε προγραµµατική σύµβαση η οποία συνάπτεται µε
την οικεία Περιφέρεια. Οι οικείες Περιφέρειες υποχρεούνται
όπως αναρτήσουν τη διακήρυξη των διαχειριστικών σχεδίων βό-
σκησης εντός ενός (1) µήνα από την υπογραφή της σχετικής προ-
γραµµατικής σύµβασης µεταξύ αυτών και του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Σε αντίθετη περίπτωση, την
ευθύνη ανάρτησης, καθώς και τη διαδικασία εκπόνησης και σύ-
ναψης σύµβασης, αναλαµβάνει εξ ολοκλήρου το Υπουργείο
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κατά το δέκατο εδάφιο. Τα
διαχειριστικά σχέδια που εκπονούν οι Περιφέρειες, εγκρίνονται
µε απόφαση του Γραµµατέα της οικείας Αποκεντρωµένης Διοί-
κησης, µετά από γνώµη της αρµόδιας Δασικής Αρχής και της αρ-
µόδιας Διεύθυνσης της Περιφέρειας.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας, δύναται να ανατίθε-
ται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, υπό τις
προϋποθέσεις της παρούσας: α) η εκπόνηση διαχειριστικών σχε-
δίων βόσκησης, εν όλω ή εν µέρει, β) η σύναψη και λύση των σχε-
τικών συµβάσεων εκπόνησής τους, καθώς και γ) κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την ολοκλήρωσή τους. Η έγκριση των
διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης που εκπονούνται µε ευθύνη
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων γίνεται µε
απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µετά από γνώµη της αρµόδιας Δασικής
Αρχής.»   

Άρθρο 8 
Προθεσµία εκπόνησης, υποβολής και έγκρισης

διαχειριστικών σχεδίων βόσκησης - Τροποποίηση 
παρ. 1 άρθρου 4 ν. 4351/2015

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 4
του ν. 4351/2015 (Α’ 164), περί εκπόνησης, υποβολής και έγκρι-
σης των διαχειριστικών σχεδίων των βοσκήσιµων γαιών, παρατεί-
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νεται, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:
«1. Μέχρι τις 31.12.2025 εκπονούνται, υποβάλλονται και εγκρί-

νονται τα διαχειριστικά σχέδια των βοσκήσιµων γαιών της Χώρας
που προβλέπονται στην παρ. 2 του άρθρου 3. Μετά την προθε-
σµία αυτή δεν επιτρέπεται η ενεργοποίηση δικαιωµάτων ενίσχυ-
σης για την εν λόγω έκταση, χωρίς την ύπαρξη και εφαρµογή
εγκεκριµένου διαχειριστικού σχεδίου βόσκησης.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΠΙΚΑΙΡΟΠΟΙΗΣΗ ΑΛΙΕΥΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΑΛΙΕΥΤΙΚΟΥ ΚΩΔΙΚΑ 

Άρθρο 9
Συµβούλιο Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών - 
Προσθήκη άρθρου 13Α στον Αλιευτικό Κώδικα

Στον Αλιευτικό Κώδικα (ν.δ. 420/1970, Α’ 27) προστίθεται
άρθρο 13Α ως εξής:

«Άρθρο 13Α
Συµβούλιο Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών

1. Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων συστή-
νεται τριµελές Συµβούλιο Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών
(Σ.Ε.Α.Π.), µε έδρα το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και µε αρµοδιότητα την εξέταση των ενδικοφανών προ-
σφυγών κατά αποφάσεων, µε τις οποίες επιβάλλονται διοικητικές
κυρώσεις για αλιευτικές παραβάσεις.

2. To Σ.Ε.Α.Π. συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και αποτελείται από τα εξής µέλη
µε τους αναπληρωτές τους:

α) έναν (1) Πάρεδρο ή Δικαστικό Πληρεξούσιο του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους, ως Πρόεδρο,

β) έναν εκπρόσωπο της Γενικής Διεύθυνσης Αλιείας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, και

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, ως µέλη. 

3. Τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη ορίζονται από τους αρ-
µόδιους Υπουργούς, οι δε λειτουργοί του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους (Ν.Σ.Κ.) ορίζεται από τον Πρόεδρο του Ν.Σ.Κ.. 

Η θητεία των µελών είναι διετής και µπορεί να ανανεωθεί άπαξ. 
4. Με την απόφαση της παρ. 1 ορίζονται ο γραµµατέας της Επι-

τροπής, µε τον νόµιµο αναπληρωτή του και οι εισηγητές των υπο-
θέσεων, που υπηρετούν στη Γενική Διεύθυνση Αλιείας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

5. Ο χρόνος έναρξης της λειτουργίας του Σ.Ε.Α.Π. ορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων που
εκδίδεται το αργότερο µέσα σε τριάντα (30) ηµέρες από την έκ-
δοση της απόφασης συγκρότησης της παρ. 2.

6. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζεται ο τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας του
Σ.Ε.Α.Π., καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα.

7. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, καθορίζεται,
σύµφωνα µε το άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), η µηνιαία ή
ανά συνεδρίαση αποζηµίωση που καταβάλλεται στον Πρόεδρο
και στα µέλη, στους αναπληρωτές τους, καθώς και στους ειση-
γητές του Σ.Ε.Α.Π..»

Άρθρο 10
Δυνατότητα άσκησης αλιευτικής προσφυγής - Αντικατά-

σταση άρθρου 14 Αλιευτικού Κώδικα

Το άρθρο 14 του Αλιευτικού Κώδικα (ν.δ. 420/1970,    Α’ 27),
περί άσκησης της αλιευτικής προσφυγής, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Άρθρο 14
Αλιευτική προσφυγή

1. Κατά των αποφάσεων που έχουν εκδοθεί δυνάµει των άρ-

θρων 11 και 12 επιτρέπεται η άσκηση ενδικοφανούς προσφυγής,
ενώπιον του Συµβουλίου Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών
(Σ.Ε.Α.Π.), µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµε-
ρών, η οποία αρχίζει από την κοινοποίηση της απόφασης. Η προ-
σφυγή υποβάλλεται, είτε στην αρχή που εξέδωσε την προσ-
βαλλόµενη απόφαση είτε στη Γραµµατεία του Σ.Ε.Α.Π.. Η αρχή
που εξέδωσε την προσβαλλόµενη απόφαση διαβιβάζει, αµελλητί,
την προσφυγή και τον σχετικό φάκελο στη Γραµµατεία του
Σ.Ε.Α.Π..

Η άσκηση ενδικοφανούς προσφυγής δεν έχει ανασταλτική δύ-
ναµη επί της είσπραξης του προστίµου. Προς υποστήριξη της εν-
δικοφανούς προσφυγής µπορεί να κατατίθεται υπόµνηµα,
ενώπιον του Σ.Ε.Α.Π., µε κάθε αποδεικτικό µέσο, µέσα σε απο-
κλειστική προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών, η οποία αρχίζει από
την κατάθεση της προσφυγής. Η διαδικασία ενώπιον του Σ.Ε.Α.Π.
είναι έγγραφη και διενεργείται µε βάση τα στοιχεία του φακέλου.

2. Για την κατάθεση της προσφυγής απαιτείται η κατάθεση πα-
ραβόλου ύψους είκοσι (20) ευρώ, για πρόστιµα έως και τριακόσια
(300) ευρώ, ή παραβόλου σαράντα (40) ευρώ για πρόστιµα από
τριακόσια ένα (301) ευρώ και άνω. Αν δεν καταβληθεί το παρά-
βολο, η προσφυγή θεωρείται απαράδεκτη. Αν η προσφυγή γίνει
δεκτή, το παράβολο επιστρέφεται στον προσφεύγοντα. 

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών µπορεί να
αναπροσαρµόζονται τα ποσά των παραβόλων της παρ. 2.

4. Η Γενική Διεύθυνση Αλιείας τηρεί βάση δεδοµένων για τις
προσφυγές που υποβάλλονται και τις αποφάσεις του Σ.Ε.Α.Π.,
που εκδίδονται επί αυτών.»

Άρθρο 11
Απόφαση του Συµβουλίου Εξέτασης Αλιευτικών

Προσφυγών - Προσθήκη άρθρου 14Α
στον Αλιευτικό Κώδικα 

Στον Αλιευτικό Κώδικα (ν.δ. 420/1970, Α’ 27) προστίθεται
άρθρο 14Α ως εξής:

«Άρθρο 14Α
Απόφαση Συµβουλίου Εξέτασης 

Αλιευτικών Προσφυγών  

1. Το Συµβούλιο Εξέτασης Αλιευτικών Προσφυγών (Σ.Ε.Α.Π.)
εκδίδει µέσα σε εκατόν είκοσι (120) ηµέρες από την υποβολή της
προσφυγής αιτιολογηµένη απόφαση, µε την οποία µπορεί είτε να
απορρίψει την προσφυγή είτε να τη δεχθεί στο σύνολό της και
να άρει τις επιβληθείσες κυρώσεις είτε να τη δεχθεί µερικά και
να µειώσει τις επιβληθείσες κυρώσεις. Αν, εντός της ως άνω προ-
θεσµίας, δεν εκδοθεί απόφαση, η ενδικοφανής προσφυγή θεω-
ρείται ότι έχει απορριφθεί από το Σ.Ε.Α.Π., ο δε προσφεύγων
τεκµαίρεται ότι έχει λάβει γνώση της απόρριψης κατά την εκπνοή
της προθεσµίας αυτής.

2. Αν η απόφαση του Σ.Ε.Α.Π. απαλλάσσει τον προσφεύγοντα
από το χρηµατικό πρόστιµο που του έχει επιβληθεί σε πρώτο
βαθµό ή διατάσσει τη µείωση αυτού ή την επιστροφή τιµήµατος
εκποιηθέντος αλιεύµατος, κατά το άρθρο 12, το Σ.Ε.Α.Π. διατάσ-
σει την επιστροφή του καταβληθέντος προστίµου ή του ποσού
της διαφοράς από τη µείωση του προστίµου ή του τιµήµατος του
εκποιηθέντος αλιεύµατος αντίστοιχα.

3. Το Σ.Ε.Α.Π. διαβιβάζει την εκδοθείσα απόφαση και τον σχε-
τικό φάκελο της υπόθεσης προς την αρχή που εξέδωσε την προ-
σβαλλόµενη µε την προσφυγή απόφαση, η οποία την επιδίδει
στον προσφεύγοντα.

4. Οι αποφάσεις που εκδίδει το Σ.Ε.Α.Π. υπόκεινται σε προ-
σφυγή ενώπιον του Διοικητικού Πρωτοδικείου της περιφέρειας,
στην οποία εδρεύει η αρχή που εξέδωσε την απόφαση επιβολής
κυρώσεων για αλιευτικές παραβάσεις, σύµφωνα µε την παρ. 2
του άρθρου 11. Για το δικαίωµα αυτό γίνεται ρητή αναφορά στο
σώµα της απόφασης που εκδίδει το Σ.Ε.Α.Π..»

Άρθρο 12
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Ειδικότερες διατάξεις για την επιβολή κυρώσεων - Τροποποί-
ηση άρθρου 11 Αλιευτικού Κώδικα 

Στο άρθρο 11 του Αλιευτικού Κώδικα (ν.δ. 420/1970, Α’ 27),
περί κυρώσεων, στην παρ. 1 τα πρόστιµα αναπροσαρµόζονται σε
ευρώ, η παρ. 4 για την άσκηση ενδικοφανούς προσφυγής καταρ-
γείται, η παρ. 6 αντικαθίσταται και το άρθρο 11 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«Άρθρο 11
Κυρώσεις

1. Οι παραβάτες των διατάξεων των διαταγµάτων και αποφά-
σεων που εκδίδονται σύµφωνα µε τις παρ. 1, 2, 4, 5 και 6 του άρ-
θρου 10, καθώς και των διατάξεων των ισχυόντων ενωσιακών
κανονισµών του τοµέα της αλιείας, τιµωρούνται µε τις εξής διοι-
κητικές ποινές:

α) Οι παραβάτες των διατάξεων που καθορίζουν το ελάχιστο
επιτρεπόµενο να αλιευθεί µέγεθος (διαστάσεις, βάρος κλπ.), ψα-
ριών και άλλων υδρόβιων οργανισµών, τιµωρούνται µε πρόστιµο
από εξακόσια (600) µέχρι τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ, και µε
αφαίρεση της ατοµικής άδειας αλιείας του κυβερνήτη, καθώς και
της άδειας αλιείας του σκάφους µε το οποίο πραγµατοποιήθηκε
η παράβαση από τριάντα ηµέρες µέχρι ένα χρόνο.

Σε περίπτωση υποτροπής µέσα σε µία διετία, ο χρόνος αφαί-
ρεσης της άδειας αλιείας του σκάφους µε το οποίο πραγµατο-
ποιήθηκε η παράβαση και τα όρια του προστίµου διπλασιάζονται.
Επίσης ο χρόνος αφαίρεσης της ατοµικής άδειας αλιείας του κυ-
βερνήτη, εφόσον πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο, διπλασιάζεται.

β) Οι παραβάτες των διατάξεων που καθορίζουν τους τύπους
και τις προδιαγραφές των σκαφών και γενικά των πλωτών µέσων
µε τα οποία επιτρέπεται η αλιεία, τιµωρούνται µε πρόστιµο από
τριακόσια (300) µέχρι χίλια πεντακόσια (1.500) ευρώ, και προσω-
ρινή αφαίρεση της αδείας αλιείας του σκάφους που δεν τηρεί
τους τύπους και τις προδιαγραφές, όπως αυτές καθορίζονται
από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις.

Η έναρξη της ποινής της προσωρινής αφαίρεσης της άδειας
αλιείας του σκάφους αρχίζει µε την πιστοποίηση του γεγονότος
από τις αρµόδιες αρχές της παρ. 2 και λήγει µε την πιστοποίηση
από τις ίδιες αρχές της συµµόρφωσης των προδιαγραφών του
σκάφους προς τα εκάστοτε ισχύοντα. Εφόσον παρέλθει χρονικό
διάστηµα ενός έτους από την πιστοποίηση του γεγονότος, χωρίς
ο πλοιοκτήτης να προβεί σε συµµόρφωση των χαρακτηριστικών
του σκάφους προς τις ισχύουσες προδιαγραφές και τύπους, πα-
ρέχεται εξάµηνη ανατρεπτική προθεσµία µετά το τέλος της
οποίας η προσωρινή αφαίρεση της     άδειας µετατρέπεται σε
οριστική, εφόσον δεν έχει συµµορφωθεί ο ενδιαφερόµενος.

γ) Οι παραβάτες των άλλων διατάξεων τιµωρούνται µε αφαί-
ρεση της ατοµικής άδειας αλιείας του κυβερνήτη, καθώς και της
αδείας αλιείας του σκάφους µε το οποίο πραγµατοποιήθηκε η
παράβαση, από δέκα (10) ηµέρες µέχρι δύο (2) µήνες και µε πρό-
στιµο από τριακόσια (300) ευρώ µέχρι χίλια πεντακόσια (1.500)
ευρώ, µε εξαίρεση τα σκάφη µηχανότρατες, γριγρί και τράτες,
για τα οποία το πρόστιµο ορίζεται από εξακόσια (600) ευρώ µέχρι
τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ.

Σε περίπτωση υποτροπής µέσα σε µια διετία, ο χρόνος αφαί-
ρεσης της άδειας αλιείας του σκάφους µε το οποίο πραγµατο-
ποιήθηκε η παράβαση και τα όρια του προστίµου διπλασιάζονται.
Επίσης ο χρόνος αφαίρεσης της ατοµικής άδειας αλιείας του κυ-
βερνήτη, εφόσον πρόκειται για το ίδιο πρόσωπο διπλασιάζεται.

Η αφαίρεση, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου
αυτής, της άδειας αλιείας του σκάφους µε το οποίο διαπράχθηκε
η παράβαση δεν αίρεται µε τη µετονοµασία ή µε τη µετανηολό-
γηση του ή την αλλαγή του ιδιοκτήτη ή του κυβερνήτη του.

2. Οι πιο πάνω ποινές επιβάλλονται µε αποφάσεις των προϊστα-
µένων των οικείων:

α) κεντρικών λιµεναρχείων και λιµεναρχείων αν πρόκειται για
παραβάσεις σε θαλάσσιες περιοχές και λιµνοθάλασσες. Για τα
αλιευτικά σκάφη που φέρουν ελληνική σηµαία και δραστηριοποι-
ούνται εκτός περιοχών ευθύνης των Λιµενικών Αρχών, όπως ορί-
ζονται από τις διατάξεις του π.δ. 81/2014 (Α’ 125), όπως ισχύει,

οι κυρώσεις της παραγράφου 1 επιβάλλονται µε απόφαση του
προϊσταµένου του κεντρικού λιµεναρχείου ή λιµεναρχείου στο
οποίο, κατά περίπτωση, έχει νηολογηθεί το σκάφος και υπεύθυ-
νοι εις ολόκληρον είναι ο κυβερνήτης και ο πλοιοκτήτης (φυσικό
ή νοµικό πρόσωπο) ή ναυλωτής ή εφοπλιστής ή διαχειριστής
σύµφωνα µε το άρθρο 13,

β) Δασικών υπηρεσιών, αν πρόκειται για παραβάσεις σε ορεινά
ρέοντα ύδατα,

γ) Αστυνοµικών αρχών, αν πρόκειται για παραβάσεις σε εσω-
τερικά ύδατα (λίµνες, ποτάµια και άλλα υδάτινα συστήµατα).

Οι αποφάσεις πρέπει να είναι αιτιολογηµένες και εκδίδονται
µετά τη λήψη της απολογίας του παραβάτη ή αφού περάσει
άπρακτη η προθεσµία που του ορίστηκε µε έγγραφη πρόσκληση
για να απολογηθεί. Η έκτιση της ποινής αφαίρεσης των αδειών
αλιείας (ατοµικής - σκάφους) αρχίζει αφού περάσει άπρακτη η
προθεσµία άσκησης προσφυγής στο Συµβούλιο Εκδίκασης Αλι-
ευτικών Προσφυγών και σε περίπτωση που ασκήθηκε προσφυγή
µετά την κοινοποίηση της απόρριψής της. Η άσκηση προσφυγής
στο Συµβούλιο Εκδίκασης Αλιευτικών προσφυγών δεν αναστέλ-
λει την καταβολή του προστίµου.

Στην περίπτωση που η κοινοποίηση της απόρριψης της προ-
σφυγής συµπίπτει µε χρονικούς περιορισµούς απαγόρευσης του
συγκεκριµένου αλιευτικού εργαλείου µε το οποίο πραγµατοποι-
ήθηκε η παράβαση, η έκτιση της ποινής των αδειών αλιείας (ατο-
µικής - σκάφους) µεταφέρεται στην έναρξη της επόµενης
αλιευτικής περιόδου.

3. Εκτός από τις προβλεπόµενες από την παρ. 1 του άρθρου
αυτού ποινές, οι αρµόδιες αρχές προβαίνουν:

α) στην κατάσχεση και εκποίηση του προϊόντος που αλιεύθηκε,
β) στην κατάσχεση και καταστροφή των µη επιτρεποµένων αλι-

ευτικών εργαλείων και συσκευών που χρησιµοποιήθηκαν στην
παράνοµη αλιεία ή βρίσκονται πάνω στο σκάφος.

Ως µη επιτρεπόµενα νοούνται τα αλιευτικά εργαλεία και συ-
σκευές των οποίων από τις κείµενες διατάξεις απαγορεύεται η
χρησιµοποίησή τους σε όλη τη χώρα. Ειδικότερα στις περιπτώ-
σεις των συρόµενων αλιευτικών εργαλείων (τράτα, αργαλειός,
γκαγκάβα κ.λπ.) και των κυκλικών διχτύων (γριγρί, ζαργανόδιχτο
κ.λπ.) σε καταστροφή υπόκειται το τµήµα εκείνο, που δεν πληροί
τις καθορισµένες προδιαγραφές,

γ) στην κατάσχεση και εκποίηση των αλιευτικών εργαλείων και
συσκευών που χρησιµοποιήθηκαν ή βρίσκονται πάνω στο σκάφος
χωρίς άδεια κατά παράβαση των κειµένων διατάξεων και αποφά-
σεων και ειδικότερα όταν από τις διατάξεις αυτές και αποφάσεις:

αα) απαγορεύεται η χρήση τους σε µισθωµένους ή µη χώρους
λιµνοθαλασσών και λιµνών του Δηµοσίου και Ν.Π.Δ.Δ., ή παρα-
χωρηµένους σε Ο.Τ.Α.,

ββ) είναι περισσότερα από τα επιτρεπόµενα,
γγ) δεν προβλέπεται η χρησιµοποίησή τους στη συγκεκριµένη

κατηγορία άδειας αλιείας σκάφους.
Τα κατασχεθέντα αλιευτικά εργαλεία και συσκευές φυλάσσο-

νται από την αρµόδια για την επιβολή της ποινής αρχή µέχρις
ότου εκπνεύσει άπρακτη η προθεσµία άσκησης προσφυγής ενώ-
πιον του Συµβουλίου Εκδίκασης Αλιευτικών Προσφυγών, οπότε
και εκποιούνται.

Σε περίπτωση άσκησης προσφυγής η φύλαξη γίνεται µέχρις
ότου εκδοθεί η σχετική απόφαση του Συµβουλίου Εκδίκασης Αλι-
ευτικών Προσφυγών, η οποία αναφέρεται και στην εκποίηση ή
επιστροφή τους.

Σε περίπτωση που η αρµόδια για την επιβολή της ποινής αρχή
δεν διαθέτει χώρους για την ασφαλή φύλαξη, τα κατασχεθέντα
αλιευτικά εργαλεία και συσκευές παραδίδονται για φύλαξη στις
υπηρεσίες αλιείας ή τελωνείου. Η εκποίηση των αλιευτικών ερ-
γαλείων και συσκευών γίνεται µε πρόχειρο πλειοδοτικό διαγωνι-
σµό από επιτροπή αποτελούµενη από εκπροσώπους της
αρµόδιας για την επιβολή της ποινής αρχής, της υπηρεσίας αλι-
είας της Περιφέρειας και της αρµόδιας δηµόσιας οικονοµικής
υπηρεσίας.

Αν υπάρξουν τρεις άγονοι διαγωνισµοί, που πραγµατοποι-
ούνται το αργότερο εντός τριών µηνών από την εκπνοή της προ-
θεσµίας άσκησης προσφυγής ή την κοινοποίηση της απόφασης
του Συµβουλίου Εκδίκασης Αλιευτικών προσφυγών, που διατάσ-
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σει την εκποίηση για λόγους δυσχερούς φύλαξης ή φθοράς, τα
ως άνω αλιευτικά εργαλεία και συσκευές καταστρέφονται. Για τα
χρηµατικά ποσά, που προέρχονται από την εκποίηση, εφαρµόζε-
ται η διαδικασία της παρ. 2 του άρθρου 13.

4. Καταργείται.
5. Οι αρµόδιες, σύµφωνα µε την παρ. 2, αρχές προβαίνουν

στην κατάσχεση των αλιευµάτων, καθώς και των αλιευτικών ερ-
γαλείων και συσκευών τα οποία ανευρίσκονται σε περιοχές αλι-
είας, που απαγορεύεται η χρήση τους και δεν εξακριβώνεται η
ταυτότητα του παραβάτη ιδιοκτήτη, εφαρµόζοντας ανάλογα τις
διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου αυτού.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, µπορεί να αναπροσαρµόζονται τα χρηµα-
τικά πρόστιµα που επιβάλλονται για παραβάσεις της αλιευτικής
νοµοθεσίας, από τριακόσια (300) έως τρεις χιλιάδες (3.000)
ευρώ, ανάλογα µε τη σοβαρότητα της παράβασης.»

Άρθρο 13
Μεταβατικές διατάξεις για τις διοικητικές κυρώσεις και τις

αλιευτικές προσφυγές - Προσθήκη άρθρου 11Α στον Αλιευ-
τικό Κώδικα

Στον Αλιευτικό Κώδικα (ν.δ. 420/1970, Α’ 27) προστίθεται
άρθρο 11Α ως εξής:

«Άρθρο 11Α
Μεταβατικές διατάξεις για τις κυρώσεις

1. Οι αλιευτικές προσφυγές που στρέφονται κατά αποφάσεων
των αρµόδιων αρχών της παρ. 2 του άρθρου 11 και των οποίων
η εξέταση εκκρεµεί, ενώπιον της Ειδικής Επιτροπής της παρ. 6
του άρθρου 9 του ν. 2040/1992 (Α’ 70), έως την 1η Ιανουαρίου
2024, και όσες άλλες υποβληθούν, σύµφωνα µε το άρθρο 14,
µέχρι την ηµεροµηνία πρώτης συνεδρίασης του Συµβουλίου Εξέ-
τασης Αλιευτικών Προσφυγών (Σ.Ε.Α.Π.) του άρθρου 13Α, εξε-
τάζονται από τις τριµελείς Μεταβατικές Επιτροπές Εξέτασης
Αλιευτικών Προσφυγών της παρ. 2.

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, η οποία εκδίδεται εντός τριάντα (30) ηµερών από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, συγκροτούνται, κατ’ εφαρµογή της
παρ. 1, έως τρεις (3) Μεταβατικές Επιτροπές Εξέτασης Αλιευτι-
κών Προσφυγών, µε έδρα το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων µε θητεία ενός (1) έτους, οι οποίες αποτελούνται
από: 

α) έναν (1) πάρεδρο ή δικαστικό πληρεξούσιο του Νοµικού
Συµβουλίου του Κράτους που υπηρετεί στο Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, ως Πρόεδρο, 

β) έναν (1) εκπρόσωπο της Γενικής Διεύθυνσης Αλιείας του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και

γ) έναν (1) εκπρόσωπο του Υπουργείου Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, µε τους αναπληρωτές τους, ως µέλη. 

Τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη ορίζονται από τους αρµόδι-
ους υπουργούς, ο δε εκπρόσωπος του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους ορίζεται από τον Πρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του
Κράτους. Με απόφαση του προϊσταµένου της Γενικής Διεύθυν-
σης Αλιείας ορίζονται και οι εισηγητές των υποθέσεων. Με από-
φαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µπορεί
να παρατείνεται η θητεία των ως άνω επιτροπών για διάστηµα
έως έξι (6) µηνών.

3. Η γραµµατειακή υποστήριξη των επιτροπών της παρ. 2 εξα-
σφαλίζεται από τη Γενική Διεύθυνση Αλιείας του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, καθορίζεται,
σύµφωνα µε το άρθρο 21 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), η µηνιαία ή
ανά συνεδρίαση αποζηµίωση που καταβάλλεται στον Πρόεδρο
και στα µέλη, στους αναπληρωτές τους, καθώς και στους ειση-
γητές των Μεταβατικών Επιτροπών Εξέτασης Αλιευτικών Προ-
σφυγών της παρ. 2.»

Άρθρο 14
Καταργούµενες διατάξεις - Κατάργηση παρ. 5 και 6 άρθρου 9

ν. 2040/1992

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται οι παρ. 5
και 6 του άρθρου 9 του  ν. 2040/1992 (Α’ 70), περί έκδοσης προ-
εδρικού διατάγµατος για τη σύσταση τριµελών Συµβουλίων Εκ-
δίκασης Αλιευτικών Προσφυγών και του µεταβατικού σταδίου
εξέτασης αυτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΩΝ ΥΔΑΤΟΚΑΛΛΙΕΡΓΕΙΩΝ

Άρθρο 15
Τουριστική αξιοποίηση βοηθητικών σκαφών 
υδατοκαλλιέργειας - Τροποποίηση περ. β) 

παρ. 1 άρθρου 175 ν. 4070/2012

Στην περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 175 του ν. 4070/2012 (Α’
82), περί όρων ασφάλειας επιβατών και πλοιοκτητών, µετά τη
φράση «τα οποία ασκούν αλιευτικό τουρισµό,» προστίθεται η
φράση «καθώς και στα βοηθητικά σκάφη υδατοκαλλιέργειας για
δραστηριότητες αλιευτικού τουρισµού στις µονάδες υδατοκαλ-
λιέργειας σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου 4 του ν. 4582/2018
(Α’ 208)», και η περ. β) διαµορφώνεται ως εξής:

«β) Οι όροι και προϋποθέσεις, καθώς και πάσης φύσεως ζητή-
µατα που αφορούν στην ασφάλεια των επιβατών και των πλοι-
οκτητών, στα επαγγελµατικά σκάφη αλιείας,  τα οποία ασκούν
αλιευτικό τουρισµό, καθώς και στα βοηθητικά σκάφη υδατοκαλ-
λιέργειας για δραστηριότητες αλιευτικού τουρισµού στις µονά-
δες υδατοκαλλιέργειας σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου 4 του
ν. 4582/2018 (Α’ 208), ρυθµίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουρ-
γών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Ναυτιλίας και Νησιωτι-
κής Πολιτικής και Τουρισµού.»

Άρθρο 16
Δυνατότητα άσκησης αλιευτικού τουρισµού
από βοηθητικά σκάφη υδατοκαλλιέργειας -

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 177 ν. 4070/2012

Στην παρ. 3 του άρθρου 177 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), περί του-
ριστικής εκµετάλλευσης σκαφών: α) µετά τη φράση «µε επαγγελ-
µατική άδεια αλιείας» προστίθεται η φράση «ή σε βοηθητικά
σκάφη υδατοκαλλιέργειας» και β) µετά τη φράση «δραστηριότη-
τες αλιευτικού τουρισµού» προστίθεται η φράση «, εντός του θα-
λάσσιου χώρου της υδατοκαλλιέργειας», και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Κατά παρέκκλιση από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις,
επιτρέπεται σε αλιευτικά ή σπογγαλιευτικά σκάφη εφοδιασµένα
µε επαγγελµατική άδεια αλιείας ή σε βοηθητικά σκάφη υδατο-
καλλιέργειας, να επιβιβάζουν επισκέπτες-τουρίστες για τη συµ-
µετοχή τους µόνο σε δραστηριότητες αλιευτικού τουρισµού,
εντός του θαλάσσιου χώρου της υδατοκαλλιέργειας.» 

Άρθρο 17
Κυρώσεις επί µισθωτικών παραβάσεων - Τροποποίηση παρ.

2 άρθρου 7 ν. 4282/2014

Στην παρ. 2 του άρθρου 7 του ν. 4282/2014 (A’ 182), περί ανα-
µίσθωσης υδάτινων εκτάσεων, προστίθενται δύο τελευταία εδά-
φια και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2. Η διάρκεια κάθε νέας µίσθωσης αρχίζει από τη λήξη της
διάρκειας της προηγούµενης. Η απόφαση του Γενικού Γραµµα-
τέα για την έγκριση της αναµίσθωσης εκδίδεται δύο (2) µήνες
πριν τη λήξη της προηγούµενης µίσθωσης, µετά από αίτηση του
µισθωτή, η οποία υποβάλλεται τουλάχιστον έξι (6) µήνες πριν τη
λήξη αυτής. Με την ίδια απόφαση ανανεώνεται και η άδεια ίδρυ-
σης και λειτουργίας της µονάδας υδατοκαλλιέργειας, σύµφωνα
µε την παρ. 1 του άρθρου 23 και υπογράφεται σύµβαση µίσθω-
σης, σύµφωνα µε την περ. γ’ της παρ. 3 του άρθρου 4. Στους πα-
ραβάτες της παραπάνω προθεσµίας των έξι (6) µηνών
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επιβάλλονται οι κυρώσεις της περ. γ)  της παρ. 3α του άρθρου
25. Αιτήσεις που υποβάλλονται µετά τη λήξη της µίσθωσης δεν
γίνονται δεκτές.»

Άρθρο 18
Ίδρυση, επέκταση και µετεγκατάσταση µονάδων 

εντός Περιοχών Οργανωµένης Ανάπτυξης 
Υδατοκαλλιεργειών - Αντικατάσταση παρ. 3

άρθρου 17 ν. 4282/2014

Η παρ. 3 του άρθρου 17 του ν. 4282/2014 (A’ 182), περί ίδρυ-
σης, επέκτασης ή µετεγκατάστασης µονάδων υδατοκαλλιέρ-
γειας, αντικαθίσταται ως εξής:

«3. Για την ίδρυση, επέκταση ή µετεγκατάσταση µονάδων
εντός Περιοχών Οργανωµένης Ανάπτυξης Υδατοκαλλιεργειών
(Π.Ο.Α.Υ.), απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του Γενικού Επιτελείου
Ναυτικού, των Υπουργείων Πολιτισµού και Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής, καθώς και η γνώµη της οικείας περιφέρειας και
του φορέα διαχείρισης της Π.Ο.Α.Υ., σύµφωνα µε την παρ. 2.»

Άρθρο 19
Κυρώσεις επί παράβασης προθεσµίας ανανέωσης 

έγκρισης ίδρυσης µονάδας υδατοκαλλιέργειας -
Τροποποίηση περ. γ) παρ. 1 άρθρου 23 ν. 4282/2014

Στην περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 4282/2014 (Α’
182), περί ανανέωσης έγκρισης ίδρυσης, προστίθενται δύο τε-
λευταία εδάφια και η περ. γ) διαµορφώνεται ως εξής:  

«γ) Για την ανανέωση της έγκρισης ίδρυσης των περ. α’ και β’
ο φορέας της εγκατάστασης υποβάλει σχετική αίτηση στην αρ-
µόδια Διεύθυνση Αγροτικών Υποθέσεων, τρεις (3) µήνες τουλά-

χιστον πριν από τη λήξη ισχύος αυτής. Αν η αίτηση ανανέωσης
έχει υποβληθεί εµπρόθεσµα, η έγκριση ίδρυσης της µονάδας
εξακολουθεί να       ισχύει για όσο χρόνο βρίσκεται σε εξέλιξη η
διαδικασία ανανέωσής της. Στους παραβάτες της παραπάνω
προθεσµίας των τριών (3) µηνών, επιβάλλονται οι κυρώσεις της
περ. γ)  της παρ. 3α του άρθρου 25. Σε περίπτωση υποβολής αί-
τησης µετά τη λήξη ισχύος της έγκρισης ίδρυσης, ο φορέας της
µονάδας παύει να έχει το δικαίωµα ανανέωσης.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΦΥΤΟΫΓΕΙΑ, ΤΑ ΒΙΟΚΤΟΝΑ

ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΤΗΣ ΦΥΤΟΫΓΕΙΑΣ - 
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 2147/1952

Άρθρο 20
Διοικητικές κυρώσεις στον τοµέα της φυτοϋγείας -

Αντικατάσταση άρθρου 34α ν. 2147/1952

Το άρθρο 34α του ν. 2147/1952 (Α’ 155), περί διοικητικών κυ-
ρώσεων για τη φυτοϋγεία, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 34Α
Διοικητικές κυρώσεις για την προστασία

της φυτοϋγείας 

1. Η µη συµµόρφωση µε τις υποχρεώσεις προστασίας της φυ-
τοϋγείας επισύρει τις εξής κυρώσεις:
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2. Στις επιχειρήσεις µε ετήσιο κύκλο εργασιών της προηγού-
µενης χρήσης, ανώτερο των πέντε εκατοµµυρίων (5.000.000)
ευρώ, το ύψος των προστίµων της παρ. 1 ορίζεται σε ποσοστό
έως δύο τοις εκατό (2%) του κύκλου εργασιών της χρήσης
αυτής.

3. Για την επιβολή των κυρώσεων και τον καθορισµό του χρη-
µατικού ύψους του προστίµου, ώστε αυτό να είναι αποτελεσµα-
τικό, αναλογικό και αποτρεπτικό, λαµβάνονται υπόψη τα κριτήρια
επιµέτρησης του άρθρου 34Β.

4. Στις περιπτώσεις µη συµµόρφωσης, όταν εµπλέκονται πε-
ρισσότερες επιχειρήσεις στο δίκτυο παραγωγής, διακίνησης και
εµπορίας του ιδίου αγαθού, επιβάλλονται διοικητικές κυρώσεις
σε κάθε µία από αυτές.

5. Το διοικητικό πρόστιµο υπολογίζεται σύµφωνα µε το άρθρο
34Β.

6. Σε περίπτωση πολυετούς µη συµµόρφωσης, το οικονοµικό
µέγεθος της επιχείρησης υπολογίζεται βάσει του σχετικού µέσου
όρου του κύκλου εργασιών που αναλογεί στα έτη µη συµµόρφω-
σης.

7. Το πρόστιµο, όπως υπολογίζεται βάσει της απόφασης της
παρ. 2 του άρθρου 34Β, στρογγυλοποιείται στην πλησιέστερη
εκατοντάδα για τιµές κάτω των εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ.

8. Περισσότερες από µία µη συµµορφώσεις επισύρουν ισά-
ριθµα µε αυτές πρόστιµα. Σε καµία περίπτωση δεν γίνεται συγ-
χώνευση προστίµων.

9. Τα πρόστιµα της παρ. 1 µπορούν να αναπροσαρµόζονται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, από τριακόσια (300)
έως εξήντα χιλιάδες (60.000) ευρώ, κατά το άρθρο 34Β.»

Άρθρο 21
Μέθοδος υπολογισµού επιβαλλόµενων προστίµων - Προ-

σθήκη άρθρου 34Β στον ν. 2147/1952

Στον ν. 2147/1952 (Α’ 155) προστίθεται άρθρο 34Β ως εξής:

«Άρθρο 34Β
Κριτήρια επιβολής διοικητικών κυρώσεων - Τύπος

υπολογισµού διοικητικού προστίµου

1. Για τον υπολογισµό των επιβαλλόµενων προστίµων λαµβά-
νονται υπόψη τα εξής:

α) Ο βαθµός επικινδυνότητας - η σοβαρότητα της παράβασης.
Η σοβαρότητα της µη συµµόρφωσης υπολογίζεται µε βάση τον
κίνδυνο εισαγωγής, διακίνησης, διατήρησης, πολλαπλασιασµού
και εξάπλωσης ασθενειών ή εχθρών των φυτών ή άλλων επιβλα-
βών οργανισµών στο περιβάλλον, ιδίως της εξάπλωσης ενωσια-
κών επιβλαβών οργανισµών καραντίνας.

β) Η συχνότητα, διάρκεια και πολλαπλότητα των µη συµµορ-
φώσεων της επιχείρησης.

γ) Η υποτροπή - επανάληψη ως προς την ίδια ή παρόµοια µη
συµµόρφωση κατά τα τρία (3) τελευταία έτη.

δ) Το οικονοµικό µέγεθος της επιχείρησης. Ειδικότερα, ο κύ-
κλος εργασιών του έτους που τελέσθηκε η µη συµµόρφωση ή αν
αυτός δεν είναι διαθέσιµος, ο κύκλος εργασιών της προηγούµε-
νης χρήσης.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, προσδιορί-
ζεται η µεθοδολογία εξειδίκευσης και επιµέτρησης των κριτηρίων
της παρ. 1, καθώς και υπολογισµού του προστίµου, επί των πα-
ραβάσεων της παρ. 1 του άρθρου 34Α.»

Άρθρο 22
Διαδικασία επιβολής διοικητικών κυρώσεων - 

Προσθήκη άρθρου 34Γ στον ν. 2147/1952

Στον ν. 2147/1952 (Α’ 155) προστίθεται άρθρο 34Γ ως εξής:

«Άρθρο 34Γ
Διαδικασία επιβολής διοικητικών κυρώσεων

1.α) Αν οι αρµόδιες υπηρεσίες φυτοϋγειονοµικού ελέγχου,
κατά τη διάρκεια ελέγχων, διαπιστώσουν µη συµµόρφωση προς
τις απαιτήσεις για τη φυτοϋγεία που δεν αποτελούν κίνδυνο για
την εισαγωγή, διακίνηση, διατήρηση, πολλαπλασιασµό ή την εξά-
πλωση επικίνδυνης ασθένειας ή εχθρού των φυτών ή άλλων επι-
βλαβών οργανισµών στο περιβάλλον, αξιολογούν και διατυ-
πώνουν έγγραφες συστάσεις, λαµβάνοντας υπόψη και το ιστο-
ρικό της επιχείρησης, για την άµεση εφαρµογή διορθωτικών
ενεργειών και την αποφυγή επανάληψης στο µέλλον, τάσσοντας
εύλογο χρόνο ολοκλήρωσης των διορθωτικών ενεργειών, όχι µε-
γαλύτερο των τριάντα (30) ηµερών.

β) Αν οι αρµόδιες υπηρεσίες, µετά από επανέλεγχο, διαπιστώ-
σουν ότι το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο δεν έχει ολοκληρώσει τις
απαιτούµενες διορθωτικές ενέργειες, επιβάλλουν τις διοικητικές
κυρώσεις του άρθρου 34Α και υποβάλλουν αµελλητί αναφορά
προς την αρµόδια εισαγγελική αρχή για την επιβολή των ποινικών
κυρώσεων του άρθρου 35.

γ) Αν οι αρµόδιες υπηρεσίες φυτοϋγειονοµικού ελέγχου, κατά
τη διάρκεια ελέγχων, διαπιστώσουν µη συµµόρφωση σε σχέση
µε τις απαιτήσεις για τη φυτοϋγεία που αποτελούν άµεσο κίνδυνο
για την εισαγωγή, διακίνηση, διατήρηση, πολλαπλασιασµό ή την
εξάπλωση επικίνδυνης ασθένειας ή εχθρού των φυτών ή άλλων
επιβλαβών οργανισµών στο περιβάλλον, λαµβάνουν τα απαιτού-
µενα µέτρα συµµόρφωσης, επιβάλλουν τις διοικητικές κυρώσεις
του άρθρου 34Α και υποβάλλουν αµελλητί αναφορά προς την αρ-
µόδια εισαγγελική αρχή για την επιβολή των ποινικών κυρώσεων
του άρθρου 35.

δ) Οι φυτοϋγειονοµικοί έλεγχοι και οι επιθεωρήσεις στα φυτά
και φυτικά προϊόντα, διενεργούνται από τους εντεταλµένους
υπαλλήλους των υπηρεσιών φυτοϋγειονοµικού ελέγχου ή από
εξουσιοδοτηµένα όργανα, χωρίς να είναι απαραίτητη η σύ-
µπραξη αστυνοµικών, τελωνειακών ή άλλου είδους οργάνων. Για
τις διαπιστούµενες παραβάσεις µη συµµόρφωσης, συντάσσονται
αιτιολογηµένες εκθέσεις των εξουσιοδοτηµένων υπαλλήλων των
αρµόδιων φυτοϋγειονοµικών αρχών, εντός αποκλειστικής προ-
θεσµίας πέντε (5) εργάσιµων ηµερών, από τη διαπίστωσή της,
εκτός εάν ορίζεται ειδικότερα. 

Αν για την διαπίστωση της µη συµµόρφωσης απαιτείται περαι-
τέρω εργαστηριακός ή άλλος έλεγχος ή η συνδροµή άλλων εξει-
δικευµένων οργάνων, τότε ως χρόνος της µη συµµόρφωσης
θεωρείται ο χρόνος κατά τον οποίο η αρµόδια κατά τόπο φυτοϋ-
γειονοµική αρχή έλαβε αποδεδειγµένα γνώση των αποτελεσµά-
των των ανωτέρω ελέγχων. 

ε) Οι εκθέσεις της περ. δ) κοινοποιούνται στον ενδιαφερόµενο,
σύµφωνα µε τα άρθρα 47 έως 57 του Κώδικα Διοικητικής Δικο-
νοµίας (ν. 2717/1999, Α’ 97), µε την υπόµνηση στο σώµα αυτών
του δικαιώµατος του θιγόµενου να υποβάλλει τις απόψεις του
µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την κοινοποίηση της έκθεσης ή
του πρακτικού, ενώπιον της Διεύθυνσης Προστασίας Φυτικής Πα-
ραγωγής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ή
της Διεύθυνσης Προστασίας Δασών του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας, αν τον έλεγχο διεξήγαγαν οι κατά τόπον αρ-
µόδιες δασικές υπηρεσίες των αποκεντρωµένων διοικήσεων. 

2. Τα πρόστιµα του άρθρου 34Α επιβάλλονται µε απόφαση των
αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων ή Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ύστερα από εισήγηση
της Διεύθυνσης Προστασίας Φυτικής Παραγωγής ή της Διεύθυν-
σης Προστασίας Δασών, κατά περίπτωση, οι οποίες και συντάσ-
σουν την εισήγησή τους, έχοντας λάβει υπόψη την εισήγηση της
υπηρεσίας που διεξήγαγε τον έλεγχο και συνέταξε την έκθεση
ελέγχου. 

3. Ανάλογα µε την απόφαση επιβολής προστίµου της παρ. 2, ο
θιγόµενος µπορεί να καταθέσει ένσταση στη Διεύθυνση Προστα-
σίας Φυτικής Παραγωγής του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων ή στη Διεύθυνση Προστασίας Δασών του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µέσα σε δέκα (10) εργάσι-
µες ηµέρες από την κοινοποίησή της. Αν δεν ασκηθεί η ένσταση
του πρώτου εδαφίου µέσα στην προθεσµία των δέκα (10) ηµε-
ρών, η απόφαση επιβολής προστίµου της παρ. 2 καθίσταται ορι-
στική και άµεσα εκτελεστή.  

Για την εξέταση των ενστάσεων συνίσταται στα ως άνω Υπουρ-
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γεία, τριµελής επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
αρµόδιου κατά περίπτωση Υπουργού, µε την οποία καθορίζονται
η σύνθεση και ο τρόπος λειτουργίας της, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.

4. Οι επιτροπές της παρ. 3 συνέρχονται ύστερα από πρό-
σκληση του Προέδρου τους και εισηγούνται στο αρµόδιο όργανο
του κατά περίπτωση Υπουργείου, µετά από εξέταση της νοµιµό-
τητας και της ουσίας των ενστάσεων, την ακύρωση εν όλω ή εν
µέρει ή την τροποποίηση της απόφασης επιβολής προστίµου ή
την απόρριψη της ένστασης. Η απόφαση του αρµόδιου οργάνου
επί της ένστασης είναι οριστική, ανέκκλητη και άµεσα εκτελεστή
και κοινοποιείται επί αποδείξει στον ενδιαφερόµενο, σύµφωνα µε
τα άρθρα 47 έως 57 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας. Η
άσκηση ένστασης της παρούσας και η προθεσµία για την άσκησή
της, όπως επίσης και η άσκηση προσφυγής, κατά τον Κώδικα Δι-
οικητικής Δικονοµίας, εναντίον της αποφάσεως επιβολής προστί-
µου, δεν αναστέλλουν την εκτέλεσή της.

5. Για την εξέταση των ενστάσεων προϋπόθεση είναι η υπο-
βολή παραβόλου, ποσού ίσου µε το δέκα τοις εκατό (10%) της
αξίας του προστίµου που έχει επιβληθεί. Το παράβολο κατατίθε-
ται στο Κεντρικό Ταµείο Γεωργίας και Κτηνοτροφίας, ή στο Πρά-
σινο Ταµείο, κατά περίπτωση. Αν η ένσταση γίνει δεκτή, το
παράβολο επιστρέφεται στον ενιστάµενο.»

Άρθρο 23
Είσπραξη και απόδοση προστίµων - Προσθήκη άρθρου 34Δ

στον ν. 2147/1952

Στον ν. 2147/1952 (Α’ 155) προστίθεται άρθρο 34Δ ως εξής:

«Άρθρο 34Δ
Είσπραξη και απόδοση προστίµων

1. Η παρακολούθηση της διαδικασίας υλοποίησης των αποφά-
σεων επιβολής προστίµων και της πορείας αποπληρωµής και εί-
σπραξής τους διενεργείται από την οικονοµική υπηρεσία της
αρχής έκδοσης της σχετικής απόφασης.

2. Η αποπληρωµή του προστίµου εντός εξήντα (60) ηµερών
από την επίδοση της απόφασης επιβολής προστίµου, συνεπάγε-
ται έκπτωση τριάντα τοις εκατό (30%).

3. Τα πρόστιµα που επιβάλλονται κατά το άρθρο 34Β, αποτε-
λούν έσοδα του Κεντρικού Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας,
όταν οι µη συµµορφώσεις διαπιστώνονται από τους αρµόδιους
υπαλλήλους φυτοϋγειονοµικών υπηρεσιών των Περιφερειακών
Ενοτήτων και των αρµοδίων υπηρεσιών του Υπουργείου Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Τα πρόστιµα που διαπιστώνονται
από τους αρµόδιους υπαλλήλους δασικών φυτοϋγειονοµικών
υπηρεσιών αποτελούν πράσινο πόρο και αποδίδονται στο Πρά-
σινο Ταµείο µε την ένδειξη «Ειδικός Φορέας Δασών».

4. Τα διοικητικά πρόστιµα που επιβάλλονται, εισπράττονται
σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν.
4978/2022, Α’ 190), µε τη σύνταξη χρηµατικού καταλόγου από τη
βεβαιούσα αρχή και µε αναφορά της αρχής, υπέρ της οποίας κα-
τατίθενται και αποδίδονται. Για την είσπραξη των προστίµων
υπέρ του Ταµείου Γεωργίας και Κτηνοτροφίας µέσω των Δηµό-
σιων Οικονοµικών Υπηρεσιών εκδίδεται απόφαση του Υπουργού
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών σύµφωνα µε τον
ν. 4270/2014 (Α’ 143). 

5.α) Για µη συµµόρφωση που διώκεται και ποινικά, οι διοικητι-
κές κυρώσεις του άρθρου 34Α επιβάλλονται ανεξάρτητα από την
άσκηση ποινικής δίωξης,

β) εφόσον το αρµόδιο ποινικό δικαστήριο εκδώσει αµετάκλητη
αθωωτική απόφαση για την ίδια πράξη µη συµµόρφωσης, η από-
φαση επιβολής διοικητικού προστίµου ανακαλείται αν ο ενδιαφε-
ρόµενος προσκοµίσει στην αρχή που την εξέδωσε επίσηµο
αντίγραφο της απόφασης και των πρακτικών αυτής, από τα οποία
αποδεικνύεται ότι δεν έλαβαν χώρα τα πραγµατικά περιστατικά
επί των οποίων στηρίχθηκε η απόφαση επιβολής της διοικητικής
κύρωσης.»  

Άρθρο 24

Ποινικές κυρώσεις - Αντικατάσταση 
άρθρου 35 ν. 2147/1952

Το άρθρο 35 του ν. 2147/1952 (Α’ 155), περί ποινικών κυρώ-
σεων, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 35 
Ποινικές κυρώσεις

Οι παραβάτες των υποχρεώσεων για την προστασία της φυ-
τοϋγείας που ορίζονται στο άρθρο 34Α, τιµωρούνται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τριών (3) µηνών και χρηµατική ποινή. Η επαναλαµ-
βανόµενη τέλεση θεωρείται επιβαρυντική περίσταση.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΛΕΓΧΟΣ ΒΙΟΚΤΟΝΩΝ ΠΡΟΪΟΝΤΩΝ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 721/1977

Άρθρο 25
Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση 

άρθρου 14 ν. 721/1977

Στο άρθρο 14 του ν. 721/1977 (Α’ 298), προστίθεται περ. λ) ως
εξής:

«λ) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων καθορίζονται οι τεχνικές διαδικασίες, ο τρόπος και κάθε
άλλο τεχνικό µέτρο για την εφαρµογή του άρθρου 8 της υπ’ αρ.
4616/52519/16.5.2016 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού και Υγείας και των Αναπληρωτών
Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(Β’ 1367), όπως εκάστοτε ισχύει, σε ό,τι αφορά τις διοικητικές κυ-
ρώσεις επί παραβάσεων σε θέµατα δραστικών ουσιών, βιοκτόνων
προϊόντων και κατεργασµένων αντικειµένων µε βιοκτόνα προ-
ϊόντα της αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων.»

Άρθρο 26
Προσθήκη των βιοκτόνων προϊόντων αρµοδιότητας του

Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων στις εξαιρέ-
σεις εφαρµογής του ν. 721/1977 - Αντικατάσταση περ. ε) άρ-

θρου 26 ν. 721/1977

Η περ. ε) του άρθρου 26 του ν. 721/1977 (Α’ 298), περί έγκρι-
σης κυκλοφορίας και ελέγχου γεωργικών φαρµάκων, αντικαθί-
σταται ως εξής:

«ε) Τα βιοκτόνα προϊόντα αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων ως προς τους όρους και τις προ-
ϋποθέσεις έγκρισής τους.»

Άρθρο 27
Προσθήκη προϊόντων στο πεδίο εφαρµογής 

του ν. 721/1977 - Προσθήκη περ. 10) στο άρθρο 30 
του ν. 721/1977

Στο άρθρο 30 του ν. 721/1977 (Α’ 298), περί των προϊόντων στα
οποία εφαρµόζεται ο εν λόγω νόµος, προστίθεται περ. 10) ως
εξής:

«10) σύµφωνα µε το Παράρτηµα V του Κανονισµού (ΕΕ) 528/
2012 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 22ας
Μαΐου 2012, σχετικά µε τη διάθεση στην αγορά και τη χρήση βιο-
κτόνων (L 167), της αρµοδιότητας του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΟΡΓΑΝΩΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΗΣ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ ΤΩΝ ΤΡΟΦΙΜΩΝ 

Άρθρο 28
Ρυθµίσεις για τις αθέµιτες εµπορικές πρακτικές - 

Προσθήκη άρθρου 4Α στον ν. 4792/2021
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Στον ν. 4792/2021 (Α’ 54) προστίθεται άρθρο 4Α ως εξής:

«Άρθρο 4Α
Απαγόρευση παρεκκλίσεων

(παρ. 4 άρθρου 3 Οδηγίας (ΕΕ) 2019/633)

Οι απαγορεύσεις των άρθρων 3 και 4 εφαρµόζονται σε κάθε
περίπτωση, ανεξάρτητα από το δίκαιο που θα εφαρµοζόταν στη
συµφωνία προµήθειας µεταξύ των µερών.»

Άρθρο 29
Σύσταση Σχολής Επαγγελµάτων Κρέατος Κρήτης

1. Συστήνεται Σχολή Επαγγελµάτων Κρέατος Κρήτης µε έδρα
το Ηράκλειο Κρήτης, ως Γραφείο που υπάγεται στη Σχολή Επαγ-
γελµάτων Κρέατος Αθήνας, της Διεύθυνσης Έρευνας Καινοτο-
µίας και Εκπαίδευσης του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων.

2. Η διαδικασία εκπαίδευσης που αφορά τη χρονική διάρκεια
της εκπαίδευσης των υποψήφιων κρεοπωλών και εκδοροσφα-
γέων, τον αριθµό των µελών της κάθε οµάδας, τη µορφή της εκ-
παίδευσης, τη διδασκόµενη ύλη και τις δοκιµασίες για την από-
κτηση της σχετικής βεβαίωσης, καθορίζονται στο π.δ. 126/2000
(Α’ 111), όπως εκάστοτε ισχύει.

Άρθρο 30
Αρµοδιότητες των Γενικών Διευθύνσεων Κτηνιατρικής, Τρο-

φίµων και Γεωργίας του Υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 23 

ν. 4691/2020

Στην υποπερ. αβ) της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν.
4691/2020 (Α’ 108), περί ελέγχων των τροφίµων, ζωοτροφών και
της υγείας των ζώων και φυτών, τροποποιείται η αρµοδιότητα
της Γενικής Διεύθυνσης Τροφίµων ως προς το στάδιο της παρα-
γωγής, στην υποπερ. αγ) της περ. α) προστίθεται δεύτερο εδά-
φιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Για την εφαρµογή της παρ. 1 του άρθρου 4 του Κανονισµού
(ΕΕ) 2017/625, ως κεντρικές αρµόδιες αρχές για την οργάνωση,
την εποπτεία, τον συντονισµό και τη διενέργεια των επίσηµων
ελέγχων και των άλλων επίσηµων δραστηριοτήτων που διεξάγο-
νται για την εξακρίβωση της συµµόρφωσης µε τους κανόνες που
θεσπίζονται σε εθνικό και ενωσιακό επίπεδο για τους τοµείς της
παρ. 2 του άρθρου 1 του ίδιου Κανονισµού, ορίζονται οι Γενικές
Διευθύνσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
(ΥΠΑΑΤ) δια των Διευθύνσεών τους και ο εποπτευόµενος από το
ΥΠΑΑΤ Ενιαίος Φορέας Ελέγχου Τροφίµων (ΕΦΕΤ), ως εξής:

α) Για τον τοµέα της περ. α’:
αα) η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής για τα τρόφιµα ζωικής

προέλευσης που παράγονται στις εγκαταστάσεις και τις επιχει-
ρήσεις πρωτογενούς παραγωγής της περ. α’ της παρ. 2 του άρ-
θρου 3 του π.δ. 79/2007 (Α’ 95), όπως ισχύει,

αβ) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης µετά το στάδιο της συγκοµιδής τους κατά την τυποποί-
ηση και συσκευασία των πρωτογενών αυτών προϊόντων,

αγ) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας για τα υπολείµµατα γεωργι-
κών φαρµάκων και για τα µη µεταποιηµένα τρόφιµα φυτικής προ-
έλευσης, όπως αυτά ορίζονται στο άρθρο 2 του Κανονισµού (ΕΚ)
υπ’ αρ. 852/2004. Η Διεύθυνση Προστασίας Φυτικής Παραγωγής
για τη µικροβιακή ασφάλεια στα τρόφιµα φυτικής προέλευσης
στο στάδιο πριν και κατά τη διάρκεια της συγκοµιδής τους, 

αδ) Ο ΕΦΕΤ για όλα τα τρόφιµα που δεν εµπίπτουν στις υπο-
περ. αα’, αβ’ και αγ’, καθώς και για τα υλικά και αντικείµενα που
προορίζονται να έρθουν σε επαφή µε τρόφιµα.

β) Για τον τοµέα της περ. β’:
βα) η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας για τον τοµέα της σκόπιµης

ελευθέρωσης στο περιβάλλον Γενετικώς Τροποποιηµένων Ορ-
γανισµών (ΓΤΟ) µε σκοπό την παραγωγή τροφίµων και ζωοτρο-
φών, όσον αφορά τους σπόρους προς σπορά (πολλαπλασιαστικό
υλικό),

ββ) η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων για τον τοµέα της σκόπιµης

ελευθέρωσης στο περιβάλλον Γενετικώς Τροποποιηµένων Ορ-
γανισµών (ΓΤΟ) µε σκοπό την παραγωγή τροφίµων, όσον αφορά
όλες τις υπόλοιπες κατηγορίες σπόρων εκτός των σπόρων προς
σπορά.

γ) Για τον τοµέα της περ. γ’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας. 
δ) Για τον τοµέα της περ. δ’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής.
ε) Για τον τοµέα της περ. ε’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρικής.
στ) Για τον τοµέα της περ. στ’ η Γενική Διεύθυνση Κτηνιατρι-

κής.
ζ) Για τον τοµέα της περ. ζ’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας.
η) Για τον τοµέα της περ. η’ η Γενική Διεύθυνση Γεωργίας.
θ) Για τον τοµέα της περ. θ’ η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων.
ι) Για τον τοµέα της περ. ι’ η Γενική Διεύθυνση Τροφίµων.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΝΑΔΙΑΡΘΡΩΣΗ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ

ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟΝ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ

ΓΕΩΡΓΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ ΚΑΙ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΩΝ
ΣΥΝΕΠΕΙΩΝ ΤΩΝ ΑΚΡΑΙΩΝ ΚΑΙΡΙΚΩΝ 

ΦΑΙΝΟΜΕΝΩΝ 

Άρθρο 31
Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Ελληνικών 

Γεωργικών Ασφαλίσεων σχετικά µε τις ζηµιές που
προκλήθηκαν λόγω των πυρκαγιών Ιουλίου - 

Αυγούστου 2023 και των πληµµυρών Σεπτεµβρίου 2023

1. Ειδικά για τις ζηµιές που προκλήθηκαν σε αγροτικές καλ-
λιέργειες, πάγιο και έγγειο ζωικό κεφάλαιο, αποθηκευµένα προ-
ϊόντα και εξοπλισµό των αγροτικών εκµεταλλεύσεων από τις
πυρκαγιές του Ιουλίου και του Αυγούστου 2023, από την κακο-
καιρία «Daniel» που εκδηλώθηκε από την 4η Σεπτεµβρίου 2023
έως και την 8η Σεπτεµβρίου 2023, καθώς και από την κακοκαιρία
«Elias» που εκδηλώθηκε από την 25η Σεπτεµβρίου 2023 έως και
την 28η Σεπτεµβρίου 2023 στις Περιφέρειες και στις Περιφερει-
ακές Ενότητες που επλήγησαν και ειδικότερα στην Περιφέρεια
Θεσσαλίας και στις Περιφερειακές Ενότητες Φθιώτιδας, Κοριν-
θίας, Εύβοιας, Αργολίδας, Ρόδου, Έβρου και Ροδόπης:

α) Κατά παρέκκλιση του άρθρου 1 της υπ’ αρ. 5127/57526/
26.5.2017 (Β’ 1913) κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονοµι-
κών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, για τους απασχο-
λούµενους σε όλα τα στάδια της ασφαλιστικής και εκτιµητικής
διαδικασίας, των προγραµµάτων ενεργητικής προστασίας και
κρατικών οικονοµικών ενισχύσεων, καθώς και για τους απασχο-
λούµενους σε τακτικούς ή έκτακτους ελέγχους, γεωτεχνικούς ή
υπαλλήλους λοιπών ειδικοτήτων, που υπηρετούν στον Ελληνικό
Οργανισµό Γεωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.) ή διατίθενται από
άλλους δηµόσιους φορείς, στους οποίους ανατίθεται έργο, σύµ-
φωνα µε την ως άνω κοινή απόφαση, σχετικό µε τις ζηµιές της
παρούσας το συνολικό ετήσιο όριο των αποζηµιώσεων, µέχρι την
ολοκλήρωση της διαχείρισης των ζηµιών και σε καµία περίπτωση
πέραν της 30ής Ιουνίου 2024, καθορίζεται µέχρι του ποσού των
τεσσάρων χιλιάδων οκτακοσίων (4.800) ευρώ, χωρίς µηνιαίο όριο.

Ειδικότερα για τους απασχολούµενους τακτικούς και έκτα-
κτους υπαλλήλους του Περιφερειακού Υποκαταστήµατος Λάρι-
σας, το ετήσιο όριο αποζηµίωσης καθορίζεται µέχρι του ποσού
των επτά χιλιάδων διακοσίων (7.200) ευρώ.

β) Στους ανταποκριτές του ΕΛ.Γ.Α. που απασχολούνται µε τη
διεκπεραίωση των αιτήσεων για τις ζηµιές που προκλήθηκαν από
τα αίτια της παρούσας, καθορίζεται αποζηµίωση τεσσάρων (4)
ευρώ για κάθε αίτηση ενίσχυσης. Κατά παρέκκλιση του άρθρου
1 της υπ’ αρ. 3493/37001/30.3.2017 (Β’ 1189) κοινής απόφασης
των Υπουργών Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, για τις αποζηµιώσεις που καταβάλλονται στους ανταποκρι-
τές του ΕΛ.Γ.Α. στο πλαίσιο διεκπεραίωσης των δηλώσεων
ζηµιάς, αιτήσεων οικονοµικών ενισχύσεων της παρ. 1, σύµφωνα
µε την υπ’ αρ. 3493/37001/30.3.2017 κοινή υπουργική απόφαση,
το συνολικό ετήσιο όριο των αποζηµιώσεων, µέχρι την ολοκλή-
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ρωση της διαχείρισης των ζηµιών και σε καµία περίπτωση πέραν
της 31ης Δεκεµβρίου 2024, καθορίζεται µέχρι του ποσού των
τεσσάρων χιλιάδων οκτακοσίων (4.800) ευρώ, χωρίς µηνιαίο όριο. 

2. Για το χρονικό διάστηµα µέχρι την ολοκλήρωση της διαχεί-
ρισης των ζηµιών που προκλήθηκαν από τις πυρκαγιές και την
κακοκαιρία της παρ. 1 και για το προσωπικό της Κεντρικής Διοί-
κησης του ΕΛ.Γ.Α. και των Περιφερειακών Υποκαταστηµάτων,
που απασχολείται µε αυτές:

α) Οι ώρες της απασχόλησης, καθ’ υπέρβαση του υποχρεωτι-
κού ωραρίου, για απογευµατινή υπερωριακή εργασία της περ. α’
της υποπαρ. 2 της παρ. Α’ του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’
176), ορίζονται ανά εξάµηνο µέχρι διακόσιες (200) ανά υπάλληλο.

Ειδικότερα, για τους απασχολούµενους τακτικούς και έκτα-
κτους υπαλλήλους του Περιφερειακού Υποκαταστήµατος ΕΛ.Γ.Α.
Λάρισας ορίζονται ανά εξάµηνο µέχρι τριακόσιες (300) ώρες ανά
υπάλληλο.

β) Αν ο υπάλληλος εργαστεί την επόµενη εργάσιµη ηµέρα από
την τελευταία ηµέρα του πενθηµέρου εργασίας, µπορεί να επι-
λέξει ωριαία αποζηµίωση για εργασία πέραν του πενθηµέρου ίση
µε αυτήν που καταβάλλεται για υπερωριακή εργασία απογευµα-
τινών ωρών και µέχρι τις 22.00’, προσαυξηµένη κατά είκοσι πέντε
τοις εκατό (25%), αντί της υποχρεωτικής χορήγησης άλλης ηµέ-
ρας απουσίας µε αποδοχές µέσα σε διάστηµα δεκαπέντε (15) ερ-
γάσιµων ηµερών, κατά παρέκκλιση της παρ. 2 του άρθρου 21 της
υπ’ αρ. 287819/10.8.2005 (Β’ 1163) κοινής απόφασης των Υπουρ-
γών Εσωτερικών, Δηµόσιας Διοίκησης και Αποκέντρωσης και
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.

Η παρούσα ισχύει αποκλειστικά µέχρι την ολοκλήρωση της
διαχείρισης των ζηµιών και σε καµία περίπτωση πέραν της 31ης
Δεκεµβρίου 2024.

Άρθρο 32
Ρυθµίσεις θεµάτων του Οργανισµού Ελληνικών

Γεωργικών Ασφαλίσεων αναφορικά 
µε αποζηµιώσεις ζηµιών έτους 2023

Ειδικά για τις ζηµίες που προκλήθηκαν σε αγροτικές καλλιέρ-
γειες το έτος 2023, οι αποζηµιώσεις που καταβάλλονται από τον
Οργανισµό Ελληνικών Γεωργικών Ασφαλίσεων (ΕΛ.Γ.Α.), σύµ-
φωνα µε τον ν. 3877/2010     (Α’ 160) και τους Κανονισµούς Ασφά-
λισης Φυτικής Παραγωγής και Ασφάλισης Ζωικού Κεφαλαίου,
δύναται να ανέρχονται στο εκατό τοις εκατό (100%) της προϋπο-
λογιζόµενης αξίας και να καταβάλλονται από τα έσοδα του
ΕΛ.Γ.Α. από την είσπραξη της ειδικής ασφαλιστικής εισφοράς
έτους 2024, κατά παρέκκλιση των παρ. 5 και 6 του άρθρου 6 του
ν. 3877/2010.

Άρθρο 33
Αφορολόγητο, ακατάσχετο και ανεκχώρητο 

ενισχύσεων που χορηγούνται από το Υπουργείο 
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων - Προσθήκη περ. ε) στην

παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 5035/2023

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 47 του ν. 5035/2023
(Α’ 76), περί αφορολόγητου, ακατάσχετου και ανεκχώρητου των
ενισχύσεων από το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων, προστίθεται περ. ε), ως εξής:

«ε) Οι ενισχύσεις που χορηγούνται βάσει του Κανονισµού (ΕΕ)
717/2014 της Επιτροπής της 27ης Ιουλίου 2014 σχετικά µε την
εφαρµογή των άρθρων 107 και 108 της Συνθήκης για τη λειτουρ-
γία της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας
στους τοµείς της αλιείας και της υδατοκαλλιέργειας (L 190),
στους αλιείς που επλήγησαν από την κακοκαιρία «Daniel» που εκ-
δηλώθηκε από την 4η Σεπτεµβρίου 2023 έως και την 8η Σεπτεµ-
βρίου 2023.»   

Άρθρο 34
Εξουσιοδοτική διάταξη για την ειδική εισφορά στο
γάλα - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 13 ν. 3698/2008 

Στην παρ. 4 του άρθρου 13 του ν. 3698/2008 (Α’ 198), περί κα-

ταβολής ειδικής εισφοράς στο γάλα, προστίθενται οι λέξεις «η
χρονική διάρκεια», και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων καθορίζεται
η χρονική διάρκεια, η διαδικασία και ο τρόπος καταβολής, εί-
σπραξης και απόδοσης στον «ΕΛ.Γ.Ο. - ΔΗΜΗΤΡΑ» της ανωτέρω
εισφοράς, καθώς και κάθε σχετικό θέµα.»

Άρθρο 35
Υγειονοµική ταφή ζώων

1. Για την άµεση αντιµετώπιση των φυσικών καταστροφών, των
έκτακτων αναγκών αποτροπής εισόδου στη χώρα, τον έλεγχο και
την καταπολέµηση των λοιµωδών νοσηµάτων των ζώων, οι Δήµοι
ορίζουν και λειτουργούν χώρους υγειονοµικής ταφής εντός της
χωρικής τους αρµοδιότητας. Η αρµοδιότητα αυτή µπορεί να
ασκείται και από Συνδέσµους Δήµων και διαδηµοτικές συνεργα-
σίες.

2. Οι αρµοδιότητες, οι απαιτούµενες υποδοµές, οι προδιαγρα-
φές, οι διαδικασίες, η χρηµατοδότηση και κάθε σχετικό θέµα για
τον ορισµό και τη λειτουργία των χώρων αυτών, καθορίζονται µε
προεδρικό διάταγµα µετά από πρόταση των Υπουργών Αγροτι-
κής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµι-
κών, Εσωτερικών, Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
Προστασίας του Πολίτη.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΔΙΚΑΣΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ 

ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

Άρθρο 36 
Προϋποθέσεις για την εγκατάσταση µονάδων

Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας σε Γεωργική Γη 
Υψηλής Παραγωγικότητας - Τροποποίηση περ. α)

παρ. 6 άρθρου 56 ν. 2637/1998

Στην περ. α) της παρ. 6 του άρθρου 56 του ν. 2637/1998 (Α’
200), περί εγκατάστασης φωτοβολταϊκών σταθµών σε αγροτική
γη υψηλής παραγωγικότητας, προστίθενται εδάφια δεύτερο,
τρίτο και τέταρτο, στο ενδέκατο εδάφιο διορθώνεται η αναφορά
στα Τοπικά Πολεοδοµικά Σχέδια και η περ. α) διαµορφώνεται ως
εξής:

«α) Σε αγροτεµάχια που χαρακτηρίζονται από τη Διεύθυνση
Αγροτικής Ανάπτυξης της οικείας περιφερειακής ενότητας ως
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, απαγορεύεται η άσκηση
οποιασδήποτε άλλης δραστηριότητας, εκτός από την αγροτική
εκµετάλλευση - αγροτική δραστηριότητα, κατά την έννοια του ν.
3874/2010 (Α’ 151), και την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από
σταθµούς Α.Π.Ε.. Για την αποδοχή αιτήσεων για χορήγηση Ορι-
στικής Προσφοράς Σύνδεσης που υποβάλλονται στον αρµόδιο
Διαχειριστή µετά από την έναρξη ισχύος της κοινής απόφασης
του τετάρτου εδαφίου, προς εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σταθ-
µών εγκατεστηµένης ισχύος µικρότερης ή ίσης του ενός µεγαβάτ
(1 MW), στις ανωτέρω εκτάσεις, λαµβάνοντας υπόψη και την ισχύ
σε κάθε Περιφερειακή Ενότητα, σύµφωνα µε την κοινή απόφαση
του δωδέκατου εδαφίου, απαιτείται η άσκηση καλλιεργητικής
δραστηριότητας. Tα είδη και οι καλλιέργειες των φυτών υποδει-
κνύονται από µελέτη, όπως και οι συνθήκες της καλλιέργειάς
τους. Κατόπιν διενέργειας της ως άνω µελέτης, µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, καθορίζονται οι κατηγορίες των
αιτούντων, οι λεπτοµέρειες, προϋποθέσεις και διαδικασίες για
την εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών σταθµών και την άσκηση
της καλλιεργητικής δραστηριότητας. Κάθε επέµβαση στις εκτά-
σεις αυτές είτε για τη µεταβολή του προορισµού τους και τη διά-
θεσή τους για άλλες χρήσεις είτε για την εκτέλεση έργων ή τη
δηµιουργία εγκαταστάσεων ή παροχή άλλων εξυπηρετήσεων
µέσα σε αυτές, έστω και χωρίς µεταβολή της κατά προορισµό
χρήσης τους, αποτελεί εξαιρετικό µέτρο και ενεργείται πάντοτε
µε βάση τους όρους και τις προϋποθέσεις που ορίζονται µε κοινή
απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Αγροτικής
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Ανάπτυξης και Τροφίµων και Περιβάλλοντος και Ενέργειας και
µόνο για λόγους που εξυπηρετούν τον γεωργικό χαρακτήρα της
αγροτικής εκµετάλλευσης ή την εγκατάσταση σταθµών Α.Π.Ε..
Η απαγόρευση αυτή δεν ισχύει εφόσον πρόκειται για εκτέλεση
στρατιωτικών έργων, που αφορούν στην εθνική άµυνα της
χώρας, καθώς και για την εκτέλεση µεγάλων αναπτυξιακών
έργων του Δηµοσίου και των Ο.Τ.Α., πρώτου και δεύτερου βαθ-
µού, για την κατασκευή δικτύων µεταφοράς και διανοµής ηλε-
κτρικής ενέργειας και φυσικού αερίου, υποσταθµών και εν γένει
για την εκτέλεση κάθε έργου που αφορά στην υποδοµή του ηλε-
κτρικού συστήµατος και του δικτύου φυσικού αερίου, σταθµών
αποθήκευσης ηλεκτρικής ενέργειας ή για περιπτώσεις Στρατη-
γικών Επενδύσεων, όπως αυτές προσδιορίζονται βάσει του οι-
κείου νοµοθετικού πλαισίου, ιδίως για επενδύσεις που αφορούν
και συνδέονται µε τη µεταποίηση αγροτικών προϊόντων και τη
βιοµηχανία τροφίµων. Κτίρια και εγκαταστάσεις νοµίµως υφιστά-
µενα προ της 3ης.12.2019 επί αγροτεµαχίων που έχουν χαρακτη-
ρισθεί ως αγροτικές γαίες υψηλής παραγωγικότητας, µπορούν
να αλλάξουν χρήση, ώστε να αξιοποιηθούν για µεταποίηση αγρο-
τικών προϊόντων. Η ως άνω απαγόρευση δεν ισχύει και για την
κατασκευή µικρών µονάδων επεξεργασίας λυµάτων, µικρής
ισχύος, έως τριών χιλιάδων (3.000) ισοδυνάµων κατοίκων, από
παρόχους υπηρεσιών ύδατος, σε όσες δηµοτικές ενότητες, µετά
από ειδική τεκµηρίωση της σκοπιµότητας και αναγκαιότητας της
χωροθέτησης, κατασκευής και λειτουργίας τους, δεν υφίσταται
λιγότερο περιβαλλοντικά επαχθής, τεχνικά εφικτή και βιώσιµη
εναλλακτική λύση. Στην περίπτωση αυτή, οι µονάδες υποχρεού-
νται να διαθέτουν, κατά προτεραιότητα, προς επανάχρηση τα
επεξεργασµένα λύµατα για την άρδευση παρακείµενων γεωργι-
κών εκτάσεων, σύµφωνα µε τα κριτήρια της σχετικής κειµένης
νοµοθεσίας. Ειδικά η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από φω-
τοβολταϊκούς σταθµούς εγκατεστηµένης ισχύος µεγαλύτερης ή
ίσης του ενός µεγαβάτ (1 MW) απαγορεύεται σε αγροτεµάχια
που χαρακτηρίζονται ως αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας,
συµπεριλαµβανοµένων των περιοχών της Αττικής, καθώς και των
περιοχών της Επικράτειας που έχουν ήδη καθοριστεί ως αγρο-
τική γη υψηλής παραγωγικότητας από εγκεκριµένα Γενικά Πολε-
οδοµικά Σχέδια (Γ.Π.Σ.) ή Σχέδια Χωρικής Οικιστικής Οργάνωσης
Ανοιχτής Πόλης (Σ.Χ.Ο.Ο.Α.Π.) του ν. 2508/1997 (Α’ 124), σε
Ζώνες Οικιστικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.) του άρθρου 29 του   ν.
1337/1983 (Α’ 33) και σε Τοπικά Χωρικά Σχέδια του    ν. 4447/2016
(Α’ 241), εκτός αν διαφορετικά προβλέπεται στα εγκεκριµένα
αυτά σχέδια. Ειδικά η παραγωγή ενέργειας από φωτοβολταϊκούς
σταθµούς εγκατεστηµένης ισχύος µικρότερης ή ίσης του ενός
µεγαβάτ (1 MW) επιτρέπεται σε αγροτεµάχια που χαρακτηρίζο-
νται ως αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας, συµπεριλαµβα-
νοµένων των περιοχών της Αττικής, καθώς και των περιοχών της
Επικράτειας που έχουν ήδη καθοριστεί ως αγροτική γη υψηλής
παραγωγικότητας από εγκεκριµένα Γενικά Πολεοδοµικά Σχέδια
(Γ.Π.Σ.) ή Σχέδια Χωρικής Οικιστικής Οργάνωσης Ανοιχτής
Πόλης (Σ.Χ.Ο.Ο.Α.Π.) του  ν. 2508/1997 (Α’ 124), σε Ζώνες Οικι-
στικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.) του άρθρου 29 του ν. 1337/1983 (Α’ 33)
και σε Τοπικά Πολεοδοµικά Σχέδια του ν. 4447/2016 (Α’ 241), υπό
την προϋπόθεση ότι οι φωτοβολταϊκοί σταθµοί, για τους οποίους
χορηγούνται δεσµευτικές προσφορές σύνδεσης από τον αρµό-
διο Διαχειριστή, µετά την έναρξη ισχύος της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/
ΔΑΠΕΕΚ /74123/2971/29.7.2020 κοινής απόφασης των Υπουργών
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Εσωτερικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων (Β’ 3149), δεν υπερβαίνουν το µηδέν κόµµα
οχτώ τοις εκατό (0,8%), καλύπτουν αγροτικές εκτάσεις που
αθροιζόµενες µε τις αγροτικές εκτάσεις που καλύπτουν φωτο-
βολταϊκοί σταθµοί που έχουν ήδη τεθεί σε λειτουργία ή έχουν χο-
ρηγηθεί δεσµευτικές προσφορές σύνδεσης και τις εκτάσεις που
καλύπτουν φωτοβολταϊκοί σταθµοί που εγκαθίστανται σύµφωνα
µε την παρ. 11 του άρθρου 51 του ν. 4178/2013 (Α’ 174), δεν
υπερβαίνουν το µηδέν κόµµα οχτώ τοις εκατό (0,8%) του συνό-
λου των καλλιεργούµενων εκτάσεων της κάθε Περιφερειακής
Ενότητας. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, Εσωτερικών και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
που εκδίδεται µέσα σε δύο (2) µήνες από τη θέση σε ισχύ της πα-
ρούσας διάταξης καθορίζεται η ισχύς σε µεγαβάτ (MW) των φω-

τοβολταϊκών σταθµών που επιτρέπεται να εγκατασταθούν σε
αγροτική γη υψηλής παραγωγικότητας σε κάθε Περιφερειακή
Ενότητα και προσδιορίζονται οι ενέργειες των αρµόδιων υπηρε-
σιών. Για τον ανωτέρω καθορισµό χρησιµοποιούνται τα στοιχεία
της Ετήσιας Γεωργικής Στατιστικής Έρευνας του έτους 2017 της
Ελληνικής Στατιστικής Αρχής και λαµβάνεται υπόψη µία τυπική
στρεµµατική κάλυψη ανά µονάδα ισχύος των φωτοβολταϊκών
σταθµών. Με την απόφαση αυτή δύναται να επιβάλλονται περιο-
ρισµοί ως προς το είδος των καλλιεργούµενων εκτάσεων, ενώ
µπορεί να περιορίζεται και το ως άνω ποσοστό σε συγκεκριµένες
Περιφερειακές Ενότητες. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων µπορεί να προσδιορίζονται περιορισµοί στον τρόπο
θεµελίωσης των βάσεων στήριξης των φωτοβολταϊκών συστηµά-
των, καθώς και υποχρεώσεις για την αποκατάσταση του γηπέδου
µετά την αποξήλωση φωτοβολταϊκών σταθµών.» 

Άρθρο 37
Επικαιροποίηση ορισµού αγροτικής εκµετάλλευσης - Τροπο-

ποίηση περ. δ) παρ. 1  άρθρου 2 ν. 3874/2010 

Στην περ. δ) της παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 3874/2010 (Α’ 151),
περί ορισµών, προστίθεται η φράση «ή στην περίπτωση των Οµά-
δων Παραγωγών, των προϊόντων που παράγουν τα µέλη των
Οµάδων Παραγωγών και για τα οποία έχουν αναγνωρισθεί ως
Οµάδα Παραγωγών», και η περ. δ) διαµορφώνεται ως εξής: 

«δ) Αγροτική εκµετάλλευση είναι η µονάδα παραγωγής προς
πώληση αγροτικών προϊόντων, όπως αυτά ορίζονται στην περί-
πτωση ζ). Στις δραστηριότητες της αγροτικής εκµετάλλευσης πε-
ριλαµβάνεται, εκτός από την παραγωγή των προϊόντων και η
αποθήκευση, τυποποίηση, συσκευασία και η τοποθέτηση, µέχρι
και του σταδίου της χονδρικής και λιανικής πώλησης, αποκλει-
στικά των προϊόντων που παράγει η ίδια η µονάδα ή στην περί-
πτωση των Οµάδων Παραγωγών, των προϊόντων που παράγουν
τα µέλη των Οµάδων Παραγωγών και για τα οποία έχουν αναγνω-
ρισθεί ως Οµάδα Παραγωγών, καθώς και η πρώτη χωρική ή οι-
κοτεχνική µεταποίησή τους, η αλιεία (θαλάσσια, εσωτερικών
υδάτων), η υδατοκαλλιέργεια, συµπεριλαµβανοµένων των µισθω-
µένων δηµοσίων ιχθυοτρόφων υδάτων/λιµνοθαλασσών, ως και η
διαχείριση ανανεώσιµων πηγών ενέργειας µικρότερη από πεντα-
κόσια (500) KW και η λειτουργία αγροτουριστικών µονάδων.»

Άρθρο 38
Ρυθµίσεις για τις Οµάδες Παραγωγών - 

Προσθήκη άρθρου 2Α στον ν. 3874/2010

Στον ν. 3874/2010 (Α’ 151) προστίθεται άρθρο 2Α ως εξής:

«Άρθρο 2Α
Ρυθµίσεις για τις Οµάδες Παραγωγών

1. Κάθε Οµάδα Παραγωγών (Οµ.Π.) που είναι εγγεγραµµένη
στο Εθνικό Μητρώο Αγροτικών Συνεταιρισµών και άλλων συλλο-
γικών φορέων (ΕΜΑΣ) του άρθρου 22 του ν. 4673/2020 (Α’ 52)
και λειτουργεί αποκλειστικά προς όφελος των µελών της, εξοµοι-
ώνεται µε την αγροτική εκµετάλλευση της περ. δ) της παρ. 1 του
άρθρου 2 του παρόντος και έχει τα ίδια δικαιώµατα και υποχρε-
ώσεις µε αυτήν, ανεξάρτητα από την αξιοποίηση γεωργικής γης
ή την εκτροφή παραγωγικών ζώων και µελισσοσµηνών. Ως προς
την Οµ.Π. εφαρµόζονται οι κείµενες διατάξεις για τις αγροτικές
εκµεταλλεύσεις, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, ως προς την
απαλλαγή από τον Φόρο Προστιθέµενης Αξίας, σε περίπτωση
αγοράς γεωργικών µηχανηµάτων και εξοπλισµού και ως προς την
ηλεκτροδότησή τους µε αγροτικό ρεύµα.

2. Κάθε Οµ.Π. ελέγχεται ετησίως από τη Διεύθυνση Αγροτικής
Οικονοµίας και Κτηνιατρικής της Περιφερειακής Ενότητας της
έδρας της ως προς την τήρηση της υποχρέωσης εγγραφής της
στο ΕΜΑΣ, και µια φορά ανά τριετία ως προς την τήρηση της
υποχρέωσης λειτουργίας της αποκλειστικά προς όφελος των
µελών τους, σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο της παρ. 1. 

3.α) Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και
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Τροφίµων και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού, ρυθ-
µίζεται η διαδικασία εξοµοίωσης της Οµ.Π. µε την αγροτική εκµε-
τάλλευση και κάθε σχετικό θέµα για την εφαρµογή της παρ. 1.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Εσωτερικών
καθορίζεται κάθε σχετικό θέµα µε τους ελέγχους σε περίπτωση
αθέτησης των υποχρεώσεων των Οµ.Π., σύµφωνα µε την παρ. 2,
ιδίως η συγκρότηση επιτροπών ελέγχου, τα αρµόδια όργανα και
οι διοικητικές διαδικασίες, καθώς και οι επιβαλλόµενες κυρώ-
σεις.»

Άρθρο 39
Παράταση προθεσµίας προσαρµογής 

των καταστατικών των Αγροτικών Συνεταιρισµών - Τροποποί-
ηση παρ. 2 άρθρου 36 ν. 4673/2020

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 36
του ν. 4673/2020 (Α’ 52) για την προσαρµογή των καταστατικών
των Αγροτικών Συνεταιρισµών, παρατείνεται από τη λήξη της και
η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Όσοι ΑΣ λειτουργούν και είναι εγγεγραµµένοι στο Μητρώο
του άρθρου 19 του ν. 4384/2016 κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου, υποχρεούνται να προσαρµόσουν τα καταστατικά
τους στις διατάξεις του παρόντος νόµου έως τις 30.6.2024. Η
προσαρµογή του καταστατικού γίνεται µε απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης του ΑΣ που λαµβάνεται µε την απαρτία των παρα-
γράφων 1 και 2 του άρθρου 13 και µε την πλειοψηφία της παρ. 2
του άρθρου 14. Μετά την πάροδο της προθεσµίας του πρώτου
εδαφίου, για τους ΑΣ που δεν έχουν προσαρµόσει το καταστα-
τικό τους, εφαρµόζεται η παρ. 1 του άρθρου 31 και διαγράφονται
από το ΕΜΑΣ.»

Άρθρο 40
Ρυθµίσεις για τους επιθεωρητές - ελεγκτές της

Διεύθυνσης Οικονοµικών Ελέγχων Επιθεώρησης και Συνερ-
γατισµού του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-

µων

1. Στους επιθεωρητές - ελεγκτές του κλάδου Πανεπιστηµιακής
Εκπαίδευσης (ΠΕ) Διοικητικού - Οικονοµικού, ειδικότητας ΠΕ Δι-
οικητικού - Οικονοµικού και ΠΕ Οικονοµικού, της Διεύθυνσης Οι-
κονοµικών Ελέγχων Επιθεώρησης και Συνεργατισµού του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων καταβάλλεται
ελεγκτική αποζηµίωση ύψους τριακοσίων (300) ευρώ µηνιαίως. 

2. Το ύψος της µηνιαίας ελεγκτικής αποζηµίωσης της παρ. 1
προσαυξάνεται σε ποσοστό είκοσι τοις εκατό (20%), αν οι κατη-
γορίες προσωπικού της παρ. 1 έχουν κατά τη διενέργεια των
ελέγχων την ιδιότητα του ανακριτικού υπαλλήλου, σύµφωνα µε
το άρθρο 13 του  ν. 4859/2021 (Α’ 228). 

3. Η αποζηµίωση του παρόντος συµψηφίζεται µε οποιοδήποτε
άλλο ελεγκτικό επίδοµα, ελεγκτική αποζηµίωση ή άλλη παροχή,
σχετική µε την άσκηση των ελεγκτικών τους αρµοδιοτήτων, εξαι-
ρουµένου του επιδόµατος θέσης ευθύνης.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µπορεί να
αναπροσαρµόζεται το ποσό της ελεγκτικής αποζηµίωσης της
παρ. 1 ως προς το ανώτατο µηνιαίο όριο αυτής, καθώς και η προ-
σαύξηση της παρ. 2.

Άρθρο 41
Εκκαθάριση δαπανών για ελέγχους των Περιφερειών

Δαπάνες για ελέγχους των Περιφερειών, σύµφωνα µε την παρ.
1 του άρθρου 14 του ν. 3460/2006 (Α’ 105), οι οποίες προέκυψαν
κατά τα οικονοµικά έτη 2020 και 2021, εκκαθαρίζονται σε βάρος
των πιστώσεων του προϋπολογισµού των οικείων Περιφερειών
έτους 2024, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης
και των διατάξεων περί παραγραφής, µέχρι του ποσού των πε-
νήντα χιλιάδων (50.000) ευρώ για το σύνολο των προαναφερο-
µένων οικονοµικών ετών.

Άρθρο 42
Μεταβίβαση στον Δήµο Νεάπολης - Συκεών ακινήτων για την

ανέγερση σχολικής µονάδας 

1. Για την ανέγερση της σχολικής µονάδας του 1ου Επαγγελ-
µατικού Λυκείου Συκεών µεταβιβάζεται άνευ ανταλλάγµατος
στον Δήµο Νεάπολης - Συκεών της Περιφερειακής Ενότητας
Θεσσαλονίκης της Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας, η κυριό-
τητα: α) των δηµόσιων ακινήτων του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων µε αριθµούς τεµαχίων διανοµής αα) 2380ζ
µε στοιχεία «18, 19, 20, 21, 22, 23, 13, 14, 26, 27, 28, 29, 30, 31,
32, 33, 34, 35, 36, 37, 38, 39, 40, 41, 42, 43, 44, 45, 46, 47, 48, 18»
εµβαδού 3.204,38 τ.µ., αβ) 2389β µε στοιχεία «43, 44, 51, 50, 52,
53, 43», εµβαδού 81.06 τ.µ. και αγ) 2390δ µε στοιχεία «46, 47, 48,
49, 50, 51, 46», εµβαδού 184,94 τ.µ., και β) των ακινήτων της «ΚΤΙ-
ΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.», µε στοιχεία: βα) «1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8,
9, 10, 11, 1» εµβαδού 1.070,07 τ.µ., βα) «10, 11, 12, 13, 14, 15, 16,
17, 10» εµβαδού 3.151,37 τ.µ. και βγ) «32, 33, 34, 35, 49, 32» εµ-
βαδού 1.173,38 τ.µ., όπως εµφαίνονται στο Τοπογραφικό Διά-
γραµµα 2/2023 σε κλίµακα 1:500 του Δήµου Νεάπολης Συκεών,
το οποίο προσαρτάται ως Παράρτηµα στον παρόντα, εντός του
Οικοδοµικού Τετραγώνου Γ359 του Δήµου Νεάπολης - Συκεών.
Το παρόν αποτελεί τίτλο µεταγραφής στο Υποθηκοφυλακείο και
εγγραφής στο Κτηµατολογικό Γραφείο, κατά παρέκκλιση κάθε
διάταξης, χωρίς την καταβολή οιουδήποτε φόρου ή τέλους. 

2. Με µέριµνα του Δήµου Νεάπολης - Συκεών, εντός ενός (1)
µηνός από την έναρξη ισχύος του παρόντος, προσκοµίζεται ο
παρών νόµος. Η µεταγραφή/καταχώρηση της µεταβίβασης του
παρόντος γίνεται µε αίτηση του ειδικά εξουσιοδοτηµένου από το
Δηµοτικό Συµβούλιο Δηµάρχου ή δικηγόρου, η οποία δεν υπό-
κειται σε κανένα τέλος. 

3. Αν εντός πέντε (5) ετών από την κτήση της κυριότητας των
εν λόγω ακινήτων, δεν εκπληρωθεί ο σκοπός της µεταβίβασης,
µε αιτιολογηµένη απόφαση: α) του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, και β) του Διοικητικού Συµβουλίου της «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ
ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.», οι οποίες αποτελούν τίτλο µεταγραφής στο
Υποθηκοφυλακείο και εγγραφής στο Κτηµατολογικό Γραφείο,
ανακαλείται η µεταβίβαση της κυριότητας των ανωτέρω ακινή-
των, χωρίς την καταβολή οιουδήποτε φόρου ή τέλους.

Άρθρο 43
Απόδοση ενισχύσεων σε κληρονόµους - Προσθήκη 

άρθρου 47Α στον ν. 5035/2023

Στον ν. 5035/2023 (Α’ 76) προστίθεται άρθρο 47Α, ως εξής:

«Άρθρο 47Α
Απόδοση ενισχύσεων σε κληρονόµους

1. Οι ενισχύσεις οι οποίες χορηγούνται:
α) στο πλαίσιο εφαρµογής των Κανονισµών: αα) (ΕΕ)

1407/2013 της Επιτροπής, της 18ης Δεκεµβρίου 2013, «σχετικά
µε την εφαρµογή των άρθρων 107 και 108 της Συνθήκης για τη
λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις ενισχύσεις ήσσονος
σηµασίας» (L 352), αβ) (ΕΕ) 1408/2013 της Επιτροπής, της 18ης
Δεκεµβρίου 2013, «σχετικά µε την εφαρµογή των άρθρων 107 και
108 της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στις ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας («de minimis») στον γεωργικό
τοµέα» (L 352), και αγ) (ΕΕ) 717/2014 της Επιτροπής, της 27ης
Ιουλίου 2014, «σχετικά µε την εφαρµογή των άρθρων 107 και 108
της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις
ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας στους τοµείς της αλιείας και της
υδατοκαλλιέργειας» (L 190), ως ενισχύσεις ήσσονος σηµασίας
(de minimis),

β) βάσει των ανακοινώσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
2022/C 426/01 και C(2022) 1890 final, περί µέτρων κρατικής ενί-
σχυσης για τη στήριξη της οικονοµίας λόγω της κατάστασης
στην Ουκρανία, 

γ) κατ’ εφαρµογή των επιχορηγήσεων των άρθρων 11 και 12
του ν. 4797/2021 (Α’ 66),

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Ζ’ - 13 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024 10245



δ) στο πλαίσιο του προγράµµατος ενισχύσεων νέων γεωργών
βάσει των Κανονισµών της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Κοινή
Αγροτική Πολιτική 2021 - 2023 και 2023 - 2027 και οφείλονται σε
αποβιώσαντα δικαιούχο, καταβάλλονται στους νόµιµους κληρο-
νόµους αυτού, οι οποίοι κατά τον χρόνο της κληρονοµικής δια-
δοχής έχουν την ιδιότητα του επαγγελµατία αγρότη. Η καταβολή
αντιστοιχεί στο κληρονοµικό µερίδιο της κληρονοµιαίας περιου-
σίας για την οποία χορηγείται η ενίσχυση. 

2. Τα οφειλόµενα ποσά της παρ. 1 καταβάλλονται κατόπιν αί-
τησης, η οποία συνοδεύεται:

α) µε τα τυχόν απαιτούµενα δικαιολογητικά σύµφωνα µε τις
διατάξεις της κατά περίπτωση εφαρµοζόµενης υπουργικής από-
φασης, προκειµένου να διαπιστωθεί εάν ο θανών ήταν ή όχι δι-
καιούχος ενίσχυσης,

β) µε τα νοµιµοποιητικά έγγραφα που απαιτούνται για τις πε-
ριπτώσεις κληρονοµικής διαδοχής, προκειµένου να διαπιστω-
θούν τα δικαιώµατα των κληρονόµων επί της ενίσχυσης.

3. Το παρόν ισχύει και για ενισχύσεις που χορηγήθηκαν τα έτη
2022 και 2023 και οφείλονται σε αποβιώσαντα δικαιούχο.

4. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού δύναται
να εξειδικεύονται περαιτέρω τα δικαιολογητικά της παρ. 2 και να
καθορίζονται η διαδικασία καταβολής στους νόµιµους κληρονό-
µους, οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις καταβολής των ενι-
σχύσεων, τα πρόσθετα απαιτούµενα δικαιολογητικά και κάθε
άλλο θέµα για την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 44
Ψηφιακή πλατφόρµα αιτήσεων υπαγωγής ακίνητης

περιουσίας στον ν. 4061/2012 - Προσθήκη άρθρου 2Α στον
ν. 4061/2012 

Στον ν. 4061/2012 (Α’ 66) προστίθεται άρθρο 2Α, ως εξής:
«Άρθρο 2Α

Ψηφιακή πλατφόρµα αιτήσεων υπαγωγής ακίνητης 
περιουσίας στον ν. 4061/2012

1. Οι αιτήσεις αναφορικά µε τα ακίνητα της παρ. 1 του άρθρου
1 που διαχειρίζεται το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων σύµφωνα µε την παρ. 2 του ίδιου άρθρου, υποβάλλονται
ηλεκτρονικά από τους ενδιαφερόµενους στην ψηφιακή πλατ-
φόρµα ακίνητης περιουσίας του Υπουργείου που δηµιουργείται
και λειτουργεί σε αυτό, µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr - ΕΨΠ).

2. Για την είσοδο στην ψηφιακή πλατφόρµα της παρ. 1 ισχύουν
τα άρθρα 24 και 31 του ν. 4727/2020 (A’ 184).

3. Πρόσβαση στην ψηφιακή πλατφόρµα της παρ. 1 έχουν η Δι-
εύθυνση Διαχείρισης Ακίνητης Περιουσίας του Υπουργείου Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και οι λοιπές συναρµόδιες
υπηρεσίες. Οι υπηρεσίες του πρώτου εδαφίου κάνουν υποχρεω-
τικά χρήση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας για την αποστολή των
εγγράφων που είναι απαραίτητα για τη διεκπεραίωση του αιτή-
µατος που υποβλήθηκε σύµφωνα µε την παρ. 1. 

4. Η ψηφιακή πλατφόρµα της παρ. 1 µπορεί να διαλειτουργεί
µε άλλα πληροφοριακά συστήµατα µέσω του Κέντρου Διαλει-
τουργικότητας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστη-
µάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης, σύµφωνα µε τα άρθρα 47 του ν. 4623/2019 (Α’
134) και 84 του ν. 4727/2020.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης µπορεί να ρυθµίζονται ζη-
τήµατα που αφορούν στη χρήση της ηλεκτρονικής πλατφόρµας
και κάθε άλλο αναγκαίο θέµα για την εφαρµογή του παρόντος. 

6. Για χρονικό διάστηµα τριών (3) µηνών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος οι αιτήσεις της παρ. 1 µπορούν να υποβάλ-
λονται και εγγράφως µέσω µηνύµατος ηλεκτρονικού ταχυδρο-
µείου ή ταχυδροµικής αποστολής ή κατάθεσης στην υπηρεσία.
Μετά από την παρέλευση του χρονικού διαστήµατος του πρώτου
εδαφίου οι αιτήσεις υποβάλλονται αποκλειστικά στην ψηφιακή
πλατφόρµα της παρ. 1.

7. Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου 2024.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΥΡΥΘΜΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΤΟΥ

ΤΑΜΕΙΟΥ ΑΝΑΚΑΜΨΗΣ ΚΑΙ ΑΝΘΕΚΤΙΚΟΤΗΤΑΣ ΣΤΟ
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

Άρθρο 45
Ρυθµίσεις για το µητρώο ελεγκτών - επαληθευτών

επενδυτικών σχεδίων Υπουργείου Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Τροφίµων

1. Για τον έλεγχο και την επαλήθευση των επενδυτικών σχε-
δίων για τα έργα και τις δράσεις του Υπουργείου Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, τα οποία χρηµατοδοτούνται από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας συστήνεται στο Υπουργείο Αγρο-
τικής Ανάπτυξης και Τροφίµων Μητρώο Ελεγκτών - Επαληθευ-
τών. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης
ορίζονται:

α) το αντικείµενο του Μητρώου Ελεγκτών - Επαληθευτών,
β) οι όροι και οι προϋποθέσεις για την ανάπτυξη και τη λειτουρ-

γία του,
γ) τα απαραίτητα προσόντα των ελεγκτών - επαληθευτών,
δ) το ύψος της αποζηµίωσης που καταβάλλεται στους ελε-

γκτές - επαληθευτές, και
ε) η αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων για την ανάπτυξη και τη λειτουργία του.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΓΕΩΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ
ΕΛΛΑΔΟΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΑΓΡΟΤΙΚΩΝ ΤΜΗΜΑΤΩΝ ΤΩΝ

ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΩΝ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΟΡΓΑΝΩΣΗ ΤΟΥ ΓΕΩΤΕΧΝΙΚΟΥ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΟΥ 

ΕΛΛΑΔΟΣ - ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 1474/1984 

Άρθρο 46
Πόλεις ίδρυσης περιφερειακών παραρτηµάτων 

Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 5 ν. 1474/1984

Η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 1474/1984 (Α’ 128) τροποποιείται
ως προς τις πόλεις στις οποίες ιδρύονται περιφερειακά παραρ-
τήµατα του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος (ΓΕΩΤ.Ε.Ε.), και
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στις πόλεις Αθήνα, Θεσσαλονίκη, Κοζάνη, Πάτρα, Λάρισα,
Ηράκλειο, Μυτιλήνη, Καβάλα, Αλεξανδρούπολη και Γιάννενα
ιδρύονται περιφερειακά παραρτήµατα του ΓΕΩΤ.Ε.Ε., η εδαφική
δικαιοδοσία των οποίων καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του      ΓΕΩΤ.Ε.Ε..»

Άρθρο 47
Πειθαρχικά παραπτώµατα µελών του Γεωτεχνικού

Επιµελητηρίου Ελλάδος - Τροποποίηση 
άρθρου 16 ν. 1474/1984

Στο άρθρο 16 του ν. 1474/1985 (Α’ 128 ), περί πειθαρχικών πα-
ραπτωµάτων των µελών του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλά-
δος (ΓΕΩΤ.Ε.Ε.), στην παρ. 2 προστίθεται η φράση «στον
πειθαρχικό κανονισµό του ΓΕΩΤ.Ε.Ε., ιδίως δε», οι παρ. 3 και 5,
περί πειθαρχικών ποινών και δίωξης, καταργούνται, και το άρθρο
16 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 16
Υποχρεώσεις των µελών - Πειθαρχικά παραπτώµατα

1. Τα µέλη του Επιµελητηρίου έχουν τις ακόλουθες υποχρεώ-
σεις:

α) να συµµετέχουν στις εκλογές του ΓΕΩΤ.Ε.Ε. για την ανά-
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δειξη των οργάνων του,
β) να προσέρχονται στις συνελεύσεις, εφόσον εκλεγούν αντι-

πρόσωποι,
γ) να συµµορφώνονται µε τις νόµιµες αποφάσεις των οργάνων

του Επιµελητηρίου,
δ) να καταβάλλουν εµπρόθεσµα τις συνδροµές τους και να τα-

κτοποιούν έγκαιρα κάθε άλλη οικονοµική τους υποχρέωση προς
το Επιµελητήριο, 

ε) να εµφανίζονται όταν κληθούν και να δώσουν προς τα όρ-
γανα του Επιµελητηρίου κάθε σχετική πληροφορία ή εξήγηση
που θα τους ζητηθεί,

στ) να γνωστοποιούν στο Περιφερειακό Παράρτηµα που ανή-
κουν και στο Επιµελητήριο τη διεύθυνση του επαγγέλµατος και
της κατοικίας τους, καθώς και κάθε µεταβολή της.

2. Πειθαρχικά παραπτώµατα των µελών είναι όσα προβλέπο-
νται στον πειθαρχικό κανονισµό του ΓΕΩΤ.Ε.Ε., ιδίως δε κάθε πα-
ράβαση των νόµων που διέπουν τη λειτουργία του ΓΕΩΤ.Ε.Ε., η
παράβαση των αποφάσεων των οργάνων του, κάθε διαγωγή
ασυµβίβαστη µε την επιστηµονική αξιοπρέπεια και τους κανόνες
της επαγγελµατικής δεοντολογίας.

3. Καταργείται.
4. Οι χρηµατικές ποινές εισπράττονται σύµφωνα µε τις διατά-

ξεις για την είσπραξη δηµοσίων εσόδων.
5. Καταργείται.»

Άρθρο 48
Πειθαρχικά όργανα Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου 
Ελλάδος - Τροποποίηση άρθρου 17 ν. 1474/1984

Στο άρθρο 17 του ν. 1474/1984 (Α’ 128), περί πειθαρχικών ορ-
γάνων, η παρ. 6, περί οριστικής διαγραφής, καταργείται, η παρ.
7 αντικαθίσταται και το άρθρο 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 17
Πειθαρχικά όργανα

1. Συνιστώνται Πρωτοβάθµιο και Δευτεροβάθµιο Πειθαρχικό
Συµβούλιο για την εκδίκαση των πειθαρχικών παραπτωµάτων των
µελών του Επιµελητηρίου.

2. Τα πειθαρχικά συµβούλια απαρτίζονται από πέντε (5) αιρετά
µέλη, ένα από κάθε κλάδο, εκλεγµένα µε ισάριθµα αναπληρωµα-
τικά µέλη από το Συντονιστικό Συµβούλιο κατά την πρώτη, µετά
τις εκλογές, σύγκλησή του. Σε περίπτωση έλλειψης τακτικού ή
αναπληρωµατικού µέλους, λόγω θανάτου ή παραίτησής του ή
άλλου κωλύµατος, εκλέγεται νέο µέλος σε αντικατάστασή του,
κατά την αµέσως επόµενη συνεδρίαση του Συντονιστικού Συµ-
βουλίου.

3. Η θητεία των µελών των πειθαρχικών συµβουλίων είναι τριε-
τής και παρατείνεται µέχρι τον ορισµό - εκλογή νέων οργάνων.
Υποψήφιοι για το Πρωτοβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο µπορούν
να είναι όλα τα µέλη της Γενικής Συνέλευσης των Αντιπροσώπων
και για το Δευτεροβάθµιο Πειθαρχικό Συµβούλιο τα µέλη, εκ των
Αντιπροσώπων, που έλαβαν το πτυχίο τους πριν από δέκα (10)
τουλάχιστον χρόνια. Από τους υποψηφίους εκλέγονται όσοι συ-
γκεντρώνουν την απόλυτη πλειοψηφία, επί των εγκύρων ψήφων,
σε κάθε κλάδο.

4. Ο πρόεδρος του πειθαρχικού συµβουλίου εκλέγεται µεταξύ
των µελών του.

5. Καθήκοντα γραµµατέα στα πειθαρχικά συµβούλια εκτελεί ο
διευθυντής των διοικητικών υπηρεσιών του Επιµελητηρίου ή ο
νόµιµος αναπληρωτής του.

6. Καταργείται.
7. Με πειθαρχικό κανονισµό, που καταρτίζεται από το διοικη-

τικό συµβούλιο του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Ελλάδος, ψηφί-
ζεται από τη γενική συνέλευση των αντιπροσώπων των κλάδων
του Επιµελητηρίου και εγκρίνεται µε απόφαση του Υπουργού
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που δηµοσιεύεται στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε τα
πειθαρχικά παραπτώµατα και την παραγραφή τους, τις πειθαρ-
χικές ποινές, την αρµοδιότητα των πειθαρχικών οργάνων, τη συ-
γκρότηση, σύνθεση και λειτουργία των πειθαρχικών συµβουλίων,

την πειθαρχική προδικασία και διαδικασία, την έκδοση των πει-
θαρχικών αποφάσεων, τις ενστάσεις κατά των πειθαρχικών απο-
φάσεων, τις αρχές που διέπουν την πειθαρχική διαδικασία και τη
σχέση της µε ένδικες ή άλλες διαδικασίες, καθώς και κάθε άλλο
σχετικό θέµα ουσιαστικού και διαδικαστικού πειθαρχικού δικαίου
λεπτοµερειακού χαρακτήρα.»

Άρθρο 49
Καταργούµενες διατάξεις 

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) η περ. γ) της παρ. 1 του άρθρου 20 του ν. 1474/1984 (Α’

128), περί λειτουργίας των πειθαρχικών συµβουλίων, και 
β) οι παρ. 2 έως 5 του άρθρου 17 του π.δ. 334/1985   (Α’ 117),

περί λειτουργίας των πειθαρχικών συµβουλίων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΑΓΡΟΤΙΚΑ ΤΜΗΜΑΤΑ ΕΠΙΜΕΛΗΤΗΡΙΩΝ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 4497/2017

Άρθρο 50
Σκοπός Επιµελητηρίων - Τροποποίηση 

άρθρου 62 ν. 4497/2017

Στην περ. α) του άρθρου 62 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί
σκοπού των Επιµελητηρίων, προστίθεται η φράση «της αγροτικής
επιχειρηµατικότητας» και το άρθρο 62 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 62
Σκοπός Επιµελητηρίων

Σκοπός των Επιµελητηρίων, µέσα στα όρια της χωρικής ενό-
τητας όπου ασκούν τις αρµοδιότητές τους, είναι:

α) η προστασία και η ανάπτυξη του εµπορίου, της βιοµηχανίας,
της βιοτεχνίας, των επαγγελµάτων, του τοµέα παροχής υπηρε-
σιών, της αγροτικής επιχειρηµατικότητας,  των εξαγωγών και
κάθε κλάδου της οικονοµίας, σύµφωνα µε τα συµφέροντα και
τους στόχους της εθνικής οικονοµίας για την ανάπτυξη και την
πρόοδο αυτής,

β) η παροχή προς την Πολιτεία τεκµηριωµένων εισηγήσεων για
κάθε οικονοµικό θέµα, µε γνώµονα πάντοτε την οικονοµική ανά-
πτυξη της χωρικής ενότητας όπου ασκούν τις αρµοδιότητές τους
και την εξυπηρέτηση του γενικότερου συµφέροντος της εθνικής
οικονοµίας,

γ) η παροχή στα µέλη τους και σε κάθε ενδιαφερόµενο γνω-
µοδοτικών εισηγήσεων και πληροφοριών για κάθε οικονοµικό
θέµα,

δ) η παροχή υπηρεσιών υποστήριξης της δραστηριότητας των
µελών τους, καθώς και η κατ’ εξουσιοδότηση άσκηση αρµοδιο-
τήτων δηµοσίου δικαίου που αφορούν θέµατα σύστασης, αδει-
οδότησης και λειτουργίας των επιχειρήσεων.»

Άρθρο 51
Ίδρυση αγροτικών τµηµάτων στα Επιµελητήρια - 

Τροποποίηση άρθρου 67 ν. 4497/2017

Στο άρθρο 67 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί οργάνωσης των
Επιµελητηρίων: α) στην παρ. 1 προστίθεται νέο τελευταίο εδάφιο,
β) η παρ. 6 αντικαθίσταται, και το άρθρο 67 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 67
Δοµή - Οργάνωση Επιµελητηρίων

1. Τα Επιµελητήρια κατανέµουν τα µέλη τους στα εξής τµή-
µατα ανάλογα µε τη δραστηριότητα των µελών τους: α) µεταποι-
ητικό, β) εµπορικό, και γ) υπηρεσιών. Ειδικά τα Επαγγελµατικά
Επιµελητήρια κατανέµουν τα µέλη τους σε τµήµατα επαγγελµα-
τιών, και υπηρεσιών, ενώ τα Βιοτεχνικά Επιµελητήρια κατανέµουν
τα µέλη τους σε τµήµατα βιοτεχνών και υπηρεσιών. Τα Επιµελη-
τήρια του πρώτου εδαφίου, καθώς και τα Επαγγελµατικά και Βιο-
τεχνικά Επιµελητήρια µπορούν να ιδρύουν αγροτικά τµήµατα υπό
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τις προϋποθέσεις των παρ. 5 και 6. 
2. Τα Τµήµατα δεν έχουν αυτοτέλεια. Την προεδρία τους ασκεί

ο αιρετός πρόεδρός τους ή ο νόµιµος αναπληρωτής του. Τα Τµή-
µατα εισηγούνται προς τη διοίκηση του οικείου Επιµελητηρίου,
για κάθε θέµα της αρµοδιότητάς τους.

3. Το αντικείµενο δραστηριότητας των επιχειρήσεων για την
κατάταξή τους κατά τις διατάξεις του Μέρους Β’ του παρόντος,
ανά Επιµελητήριο ή τµήµα Επιµελητηρίου, κρίνεται σύµφωνα µε
την κύρια δραστηριότητά τους, όπως αυτή προκύπτει από την
Εθνική Ονοµατολογία Οικονοµικών Δραστηριοτήτων, που ορίζε-
ται µε την 1100330/1954/ΔΜ/6.10.2008 (Β’ 2149) απόφαση του
Υφυπουργού Οικονοµίας και Οικονοµικών. Με απόφαση του
Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται οι κύριοι κωδικοί αριθµοί
δραστηριότητας επιχειρήσεων που αντιστοιχούν σε κάθε τµήµα.
Όταν το αντικείµενο επιχειρηµατικής δραστηριότητας δεν περι-
λαµβάνεται στις διακρίσεις αυτές, τότε οι οικείες επιχειρήσεις τα-
ξινοµούνται στα κατά περίπτωση Επιµελητήρια ή στα τµήµατα
αυτών, σύµφωνα µε το αντικείµενο που δηλώνουν ή που προκύ-
πτει από τα προσαγόµενα έγγραφα (καταστατικό ή έναρξη επι-
τηδεύµατος) και το οποίο ευρίσκεται εγγύτερα προς δραστη-
ριότητα που ρυθµίζεται από τις διατάξεις του Μέρους Β’ του πα-
ρόντος.

4. Μέλος µπορεί να ζητήσει τη µετακίνησή του σε διαφορετικό
τµήµα ή διαφορετικό Επιµελητήριο της Περιφερειακής Ενότητας
στην οποία έχει την έδρα του, εφόσον προκύπτει ότι έχει τουλά-
χιστον έναν (1) κύριο κωδικό αριθµό δραστηριότητας που αντι-
στοιχεί στο τµήµα ή το Επιµελητήριο στο οποίο αιτείται να
µετακινηθεί. Αν αµφισβητείται η κατάταξη µέλους στο οικείο Επι-
µελητήριο, επιλαµβάνεται τριµελής επιτροπή που συγκροτείται
µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης και αποτελείται από έναν
υπάλληλο του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης για τα Επι-
µελητήρια της Περιφέρειας Αττικής ή της οικείας Περιφέρειας
για τα υπόλοιπα Επιµελητήρια, ως Πρόεδρο, και από έναν εκπρό-
σωπο καθενός από τα δύο Επιµελητήρια. Αν αµφισβητείται η κα-
τάταξη µέλους σε Τµήµα του οικείου Επιµελητηρίου επιλαµ-
βάνεται η Διοικητική Επιτροπή του οικείου Επιµελητηρίου.

5. Με απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου του οικείου Επιµε-
λητηρίου µπορεί να ιδρύονται και άλλα Τµήµατα. Αν αµφισβητείται
η κατάταξη µέλους σε Τµήµα του οικείου Επιµελητηρίου, επιλαµ-
βάνεται η Διοικητική Επιτροπή, η οποία αποφασίζει σχετικά.

6. Για τη δηµιουργία Τµήµατος σε Επιµελητήρια, τα οποία
εδρεύουν στις Περιφέρειες Αττικής και Κεντρικής Μακεδονίας,
απαιτούνται τουλάχιστον διακόσιες (200) επιχειρήσεις και για τα
υπόλοιπα Επιµελητήρια της Χώρας απαιτούνται τουλάχιστον
εκατό (100) επιχειρήσεις. Ειδικά για τη δηµιουργία Αγροτικών
Τµηµάτων στα Επιµελητήρια: α) της Περιφέρειας Αττικής και της
Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης, απαιτούνται τουλάχι-
στον εβδοµήντα (70) αγροτικές επιχειρήσεις κάθε είδους, που
ήδη είναι εγγεγραµµένες στο Γενικό Εµπορικό Μητρώο (Γ.Ε.ΜΗ.)
ή θα εγγραφούν σε αυτό, Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και Οµάδες
Παραγωγών, καθώς και αγρότες που ασκούν και µεταποιητική
δραστηριότητα και µεταποιητές προϊόντων πρωτογενούς τοµέα,
β) της  υπόλοιπης χώρας, τριάντα (30) αγροτικές επιχειρήσεις
κάθε είδους, που ήδη είναι εγγεγραµµένες στο Γ.Ε.ΜΗ. ή θα εγ-
γραφούν σε αυτό, Αγροτικοί Συνεταιρισµοί και Οµάδες Παραγω-
γών, καθώς και αγρότες που ασκούν και µεταποιητική
δραστηριότητα και µεταποιητές προϊόντων πρωτογενούς τοµέα.

Ο αριθµός των επιχειρήσεων ή των αγροτικών επιχειρήσεων
κάθε είδους που ήδη είναι εγγεγραµµένες στο Γ.Ε.ΜΗ. ή θα εγ-
γραφούν σε αυτό, Αγροτικών Συνεταιρισµών και Οµάδων Παρα-
γωγών, καθώς και αγροτών που ασκούν και µεταποιητική
δραστηριότητα και µεταποιητών προϊόντων πρωτογενούς τοµέα
που απαιτείται κατά το προηγούµενο εδάφιο µπορεί να µειώνεται,
σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση του
οικείου Επιµελητηρίου, µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης.»

Άρθρο 52
Εκπροσώπηση των αγροτικών τµηµάτων

Επιµελητηρίων στο Διοικητικό Συµβούλιο - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 69 ν. 4497/2017

Στην παρ. 3 του άρθρου 69 του ν. 4497/2017 (Α’ 171), περί
αριθµού αντιπροσώπων του Διοικητικού Συµβουλίου των Επιµε-
λητηρίων, προστίθεται νέο δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 3 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«3. Ο αριθµός των αντιπροσώπων του κάθε τµήµατος στο Δι-
οικητικό Συµβούλιο καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Ανά-
πτυξης, µετά από γνώµη του Διοικητικού Συµβουλίου, µε βάση
τα εξής κριτήρια:

α) τον αριθµό των µελών του κάθε τµήµατος, β) τη συνεισφορά
αυτών στην τοπική οικονοµία και γ) τις θέσεις εργασίας που κα-
λύπτονται από τη δραστηριότητά τους. Ο αριθµός των αντιπρο-
σώπων των αγροτικών τµηµάτων στο Διοικητικό Συµβούλιο,
εφόσον έχουν ιδρυθεί αγροτικά τµήµατα σύµφωνα µε το άρθρο
67, είναι: α) ένας (1) για Επιµελητήρια των περ. α) και β) της παρ.
2, και β) δύο (2) για τα υπόλοιπα επιµελητήρια.»

Άρθρο 53
Σύσταση Ηλεκτρονικού Μητρώου Αγροτών - 

Εξουσιοδοτική διάταξη

1. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων δύναται να ανατίθεται στα Επιµελητήρια, µετά από σύµ-
φωνη γνώµη αυτών, η σύσταση, λειτουργία και διαχείριση
Ηλεκτρονικού Μητρώου Αγροτών, προς τον σκοπό υποστήριξης
της χάραξης της αγροτικής πολιτικής της χώρας. Το µητρώο
υλοποιείται σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και τους συναρ-
µόδιους φορείς. Το µητρώο αγροτών διασυνδέεται µε το αντί-
στοιχο µητρώο Αγροτών και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων, το
οποίο τηρείται στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων. Η διαχειριστική δαπάνη, που προκύπτει από τη σύσταση του
Μητρώου, βαρύνει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων.

2. Με απόφαση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων ορίζονται: 

α) το αντικείµενο του Μητρώου, 
β) οι όροι και οι προϋποθέσεις για την ανάπτυξη και τη λειτουρ-

γία του, 
γ) οι προϋποθέσεις εγγραφής στο Μητρώο φυσικών και νοµι-

κών προσώπων και,
δ) η αρµόδια υπηρεσία του οικείου επιµελητηρίου για την ανά-

πτυξη και τη λειτουργία του Μητρώου.»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 54
Απαλλαγή από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων 2024

των ακινήτων πληγέντων από φυσικές 
καταστροφές - Αντικατάσταση παρ. 6, τροποποίηση παρ. 7

και κατάργηση παρ. 7Η άρθρου 3 ν. 4223/2013 

1. Η παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), περί απαλ-
λαγών από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακινήτων (Ε.Ν.Φ.Ι.Α.),
αντικαθίσταται, στην παρ. 7 του ίδιου άρθρου προβλέπεται απαλ-
λαγή και για το έτος 2024, και οι παρ. 6 και 7 διαµορφώνονται ως
εξής: 

«6. Σε περιοχές, οι οποίες από την 1η Ιουλίου 2023 και εφεξής,
µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας
έχουν κηρυχθεί σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προ-
στασίας λόγω σεισµού, πυρκαγιάς ή πληµµύρας, απαλλάσσονται
από τον Ε.Ν.Φ.Ι.Α. του έτους εντός του οποίου επήλθε η κατα-
στροφή και των δύο (2) επόµενων ετών, ως εξής: 

α) Τα κτίρια, µετά του αναλογούντος οικοπέδου, που έχουν
αποδεδειγµένα καταστεί επικινδύνως ετοιµόρροπα ή έχουν ολο-
σχερώς καταστραφεί ή υποστεί ζηµίες, οι οποίες τα καθιστούν
προσωρινά ακατάλληλα για χρήση, εφόσον οι ιδιοκτήτες τους
είναι κάτοχοι Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επικινδύνως Ετοιµόρρο-
που Κτηρίου ή Δελτίου Επανελέγχου ή Έκθεσης Αυτοψίας, της
Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και
Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτι-
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κής Προστασίας, σύµφωνα µε τα οποία το κτίριο έχει χαρακτηρι-
σθεί επικίνδυνο ή προσωρινά ακατάλληλο για χρήση και εφόσον
αυτά εκδίδονται έως και ένα (1) έτος µετά τη συντέλεση της φυ-
σικής καταστροφής, αν κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα
λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπό-
χρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. 

β) Τα αγροτεµάχια και τα κτίσµατα επί αυτών που ευρίσκονται
σε περιοχές που επλήγησαν, εφόσον οι ιδιοκτήτες είναι κάτοχοι
βεβαίωσης καταστροφής από τα κατά τόπους αρµόδια Τµήµατα
Αγροτικής Ανάπτυξης και Ελέγχων (Τ.Α.Ε.Ε.) των Αποκεντρωµέ-
νων Υπηρεσιών της Γενικής Διεύθυνσης Αποκεντρωµένων Δοµών
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, που εκδί-
δεται έως και έξι (6) µήνες µετά τη συντέλεση της φυσικής κατα-
στροφής, αν κατά τον κρίσιµο χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά
εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακίνητο ανήκουν στον υπόχρεο σε
φόρο για τα έτη αυτά. Τα Τ.Α.Ε.Ε. εκδίδουν την ως άνω βεβαί-
ωση, αφού λάβουν τα οικεία στοιχεία των αγροτεµαχίων που
έχουν εκτιµηθεί ως κατεστραµµένα από τον Οργανισµό Ελληνι-
κών Γεωργικών Ασφαλίσεων.

Η απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας της
παρ. 1 κοινοποιείται στην Ανεξάρτητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων
(Α.Α.Δ.Ε.). 

Για τη χορήγηση της απαλλαγής υποβάλλεται αίτηση για το
έτος εντός του οποίου επήλθε η καταστροφή στη Φορολογική Δι-
οίκηση από τον δικαιούχο, η οποία ισχύει και για τα δύο (2) επό-
µενα έτη. Η αίτηση δύναται να υποβάλλεται και µέσω της
ψηφιακής πλατφόρµας «arogi.gov.gr». Εφόσον, µετά τη χορή-
γηση της απαλλαγής, διαπιστωθεί ότι δεν συντρέχουν οι προϋπο-
θέσεις χορήγησής της, ο φόρος βεβαιώνεται και καταβάλλεται
εφάπαξ µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου από
την πράξη βεβαίωσης µήνα, εντόκως, σύµφωνα µε το άρθρο 54Β
του Κώδικα Φορολογικής Διαδικασίας (ν. 4987/2022, Α’ 206).

7. Ειδικά για τα έτη 2018, 2019, 2020, 2021, 2022, 2023 και
2024 απαλλάσσονται τα ακίνητα που ευρίσκονται σε περιοχές της
Περιφέρειας Αττικής και της Περιφερειακής Ενότητας Κορινθίας,
τις οποίες έπληξαν οι πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου 2018,
εφόσον οι ιδιοκτήτες τους είναι κάτοχοι Δελτίου Επανελέγχου ή
Έκθεσης Αυτοψίας ή Πρωτοκόλλου Αυτοψίας Επικινδύνως Ετοι-
µόρροπου Κτηρίου του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών,
που έχουν εκδοθεί έως και τις 31.12.2020 και κατά τον κρίσιµο
χρόνο η κυριότητα ή τα λοιπά εµπράγµατα δικαιώµατα στο ακί-
νητο ανήκαν στον υπόχρεο σε φόρο για τα έτη αυτά. Για τα έτη
2018, 2019, 2020, 2021, 2022, 2023 και 2024 απαλλάσσονται από
τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. τα δικαιώµατα επί του συνόλου της ακίνητης περι-
ουσίας των θανόντων εξαιτίας των πυρκαγιών του προηγούµενου
εδαφίου.»

2. Αιτήσεις απαλλαγής από τον Ενιαίο Φόρο Ιδιοκτησίας Ακι-
νήτων (Ε.Ν.Φ.Ι.Α.) που υποβλήθηκαν στην ψηφιακή πλατφόρµα
«arogi.gov.gr» πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος, θεω-
ρούνται ως νοµίµως υποβληθείσες.

3. Η παρ. 7Η του άρθρου 3 του ν. 4223/2013, περί απαλλαγών
από τον Ε.Ν.Φ.Ι.Α., καταργείται από την έναρξη ισχύος της, την
28η Ιουλίου 2023. 

Άρθρο 55
Καταβολή του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας Ακινήτων - Τροπο-

ποίηση παρ. 1 άρθρου 8 ν. 4223/2013

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 4223/2013 (Α’ 287), περί
καταβολής του Ενιαίου Φόρου Ιδιοκτησίας (Ε.Ν.Φ.Ι.Α.), αυξάνεται
ο αριθµός των µηνιαίων δόσεων του πρώτου εδαφίου, προστίθε-
ται νέο δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Ο ΕΝ.Φ.Ι.Α. καταβάλλεται σε έως δώδεκα (12) ισόποσες µη-
νιαίες δόσεις, καθεµιά από τις οποίες δεν µπορεί να είναι µικρό-
τερη των δέκα (10) ευρώ, και από τις οποίες η πρώτη δόση
καταβάλλεται µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µήνα έκ-
δοσης της πράξης προσδιορισµού φόρου, εφόσον η πράξη
προσδιορισµού φόρου εκδοθεί µέχρι τις 15 του µήνα αυτού,
άλλως µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα
από την έκδοση της πράξης προσδιορισµού φόρου, οι δε επόµε-
νες δόσεις µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα κάθε επόµενου

µήνα και η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι την τελευταία ερ-
γάσιµη ηµέρα του Φεβρουαρίου του επόµενου έτους.

Ειδικά για τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. του έτους 2024, ο φόρος καταβάλλεται
σε έντεκα (11) ισόποσες µηνιαίες δόσεις, εκ των οποίων η πρώτη
καταβάλλεται µέχρι και την 30ή Απριλίου 2024. 

Ειδικά για τον ΕΝ.Φ.Ι.Α. έτους 2022, εφόσον η πράξη διοικητι-
κού προσδιορισµού του φόρου εκδοθεί µέχρι και την 20ή Μαΐου
2022, η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την 31η Μαΐου 2022.

Ειδικά για το έτος 2014, η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι
την τελευταία εργάσιµη ηµέρα του Φεβρουαρίου του έτους 2015.
Εφόσον η πράξη προσδιορισµού του φόρου έχει εκδοθεί µέχρι
και την 31η Ιουλίου 2014, η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 30ή Σεπτεµβρίου 2014.

Ποσά φόρου µέχρι ένα (1) ευρώ δεν βεβαιώνονται και δεν είναι
απαιτητά.

Ειδικά για το έτος 2015, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου έχει εκδοθεί µέχρι και την 26η του µηνός Οκτωβρίου 2015,
η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και την 30ή του µηνός Οκτω-
βρίου 2015. Η τελευταία δόση καταβάλλεται µέχρι και την τελευ-
ταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Φεβρουαρίου του έτους 2016.

Ειδικά για το έτος 2016 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 30ή Σεπτεµβρίου 2016 και η τελευταία µέχρι και την 31η Ια-
νουαρίου 2017.

Ειδικά για το έτος 2017 η πρώτη δόση καταβάλλεται µέχρι και
την 29η Σεπτεµβρίου 2017 και η τελευταία µέχρι και την 31η Ια-
νουαρίου 2018.

Ειδικά για το έτος 2018, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου εκδοθεί εντός του Σεπτεµβρίου 2018, η πρώτη δόση κα-
ταβάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2018.

Ειδικά για το έτος 2019, εφόσον η πράξη προσδιορισµού του
φόρου εκδοθεί µέχρι τη 16η Σεπτεµβρίου 2019, η πρώτη δόση
καταβάλλεται µέχρι και την 30ή Σεπτεµβρίου 2019.

Ειδικά για το έτος 2020, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Η
πρώτη και η δεύτερη δόση δύνανται να καταβληθούν µέχρι την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2020 και καθε-
µιά από τις επόµενες, µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των
τεσσάρων (4) επόµενων µηνών.

Ειδικά για το έτος 2021, ο Ενιαίος Φόρος Ιδιοκτησίας Ακινήτων
(ΕΝ.Φ.Ι.Α.) καταβάλλεται σε έξι (6) ισόποσες µηνιαίες δόσεις. Η
πρώτη και η δεύτερη δόση δύνανται να καταβληθούν µέχρι την
τελευταία εργάσιµη ηµέρα του µηνός Οκτωβρίου 2021 και καθε-
µιά από τις επόµενες, µέχρι την τελευταία εργάσιµη ηµέρα των
τεσσάρων (4) επόµενων µηνών.»

2. Η παρ. 1 ισχύει από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 56
Χρόνος υποβολής της δήλωσης στοιχείων ακινήτων - Τροπο-

ποίηση περ. α’ παρ. 3 άρθρου 23 ν. 3427/2005

Στην περ. α’ της παρ. 3 του άρθρου 23 του ν. 3427/2005 (Α’
312), περί υποβολής δήλωσης στοιχείων ακινήτων, α) το πρώτο
εδάφιο τροποποιείται ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία υπο-
βολής της δήλωσης στοιχείων ακινήτων, β) προστίθεται τρίτο
εδάφιο, και η περ. α’ διαµορφώνεται ως εξής: 

«α. Για τη σύσταση, απόκτηση και κάθε άλλη µεταβολή στα δι-
καιώµατα της παρ. 1, ο υπόχρεος σε υποβολή δήλωσης στοι-
χείων ακινήτων υποβάλλει αυτήν µέχρι και την 31η Ιανουαρίου
του επόµενου έτους από την ηµέρα της σύστασης, απόκτησης
και κάθε άλλης µεταβολής στα παραπάνω δικαιώµατα, πλην της
κληρονοµικής διαδοχής, για την οποία ο φορολογούµενος υπο-
χρεούται σε υποβολή δήλωσης στοιχείων ακινήτων µέχρι την τε-
λευταία εργάσιµη ηµέρα του επόµενου µήνα της λήξης της
προθεσµίας αποποίησης της κληρονοµίας. Με απόφαση του
Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών δύναται να πα-
ρατείνεται η προθεσµία του προηγούµενου εδαφίου.

Ειδικά για το έτος 2024, η δήλωση του πρώτου εδαφίου υπο-
βάλλεται µέχρι και την 8η Μαρτίου 2024.»

Άρθρο 57
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Χορήγηση οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του τουρι-
σµού της νήσου Ρόδου - Τροποποίηση παρ. 1

άρθρου 99 ν. 5079/2023

Η παρ. 1 του άρθρου 99 του ν. 5079/2023 (Α’215), περί χορή-
γησης οικονοµικής ενίσχυσης για τη στήριξη του τουρισµού της
νήσου Ρόδου, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Παρέχεται οικονοµική διευκόλυνση για το έτος 2024 στους
δικαιούχους της παρ. 2 για τη διαµονή σε ξενοδοχεία της νήσου
Ρόδου, κατά τα χρονικά διαστήµατα της παρ. 3. Η διευκόλυνση
του πρώτου εδαφίου καλύπτεται από τον τακτικό προϋπολογισµό
του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο οποίος για τον
σκοπό αυτό ενισχύεται από το αποθεµατικό του άρθρου 59 του
ν. 4270/2014 (Α’ 143).»

ΜΕΡΟΣ   Ζ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο  58
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα.

Αθήνα,                               2024
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ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.20’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 14 Φεβρουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργού Επικρατείας: «Ισότητα στον πολιτικό
γάµο, τροποποίηση του Αστικού Κώδικα και άλλες διατάξεις».
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